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In Memory of the Liverpool Abolitionists.

“The voice of censure cannot pierce the grave, nor flattery soothe the ear of death”

James Currie M.D.


“Mr. Goodchild concedes Lancaster to be a pleasant place. A place dropped in the midst of a charming landscape, a place with a fine ancient fragment of castle, a place of lovely walks, a place possessing staid old houses richly fitted with old Honduras mahogany, which has grown so dark with time that it seems to have got something of a retrospective mirror-quality into itself, and to show the visitor, in the depth of its grain, through all its polish, the hue of the wretched slaves who groaned long ago under old Lancaster merchants. And Mr. Goodchild adds that the stones of Lancaster do sometimes whisper, even yet, of rich men passed away - upon whose great prosperity some of these old doorways frowned sullen in the brightest weather- that their slave-gain turned to curses, as the Arabian Wizard's money turned to leaves, and that no good ever came of it, even unto the third and fourth generations, until it was wasted and gone.”

“THE LAZY TOUR OF TWO IDLE APPRENTICES”

Charles Dickens & Wilkie Collins
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INTRODUCTION

 This is the story of the destruction of the medieval Chapel of Caton and its replacement by the Victorian Neo-Gothic Church of St Paul. On the face of it, this would seem to be an unsurprising event, given the Victorian mania for church building and all things Gothic. However, in the case of the razing of Caton Chapel, there is more to the story than meets the eye and it all begins with the bequest of £50 for the purchase of a small memento, by a man whose family completely changed the face of a small rural farming community in the valley of Lonsdale in Lancashire for a hundred years or more. This is the story which is told in these pages.








• CHAPTER 1 •

THE RAZING OF CATON CHAPEL

E’en now the devastation is begun,

And half the business of destruction done;

E’en now, methinks, as pondering here I stand,

I see the rural virtues leave the land:

Down where yon anchoring vessel spreads the sail,

That idly waiting flaps with every gale,

Downward they move a melancholy band,

Pass from the shore and darken all the strand.

Oliver Goldsmith

In the summer of 1863 the incumbent of Caton Chapel, the Reverend Arthur Christopherson (M.A. St John’s, Cambridge) made the following entry in the Vestry minute book.1  It was the first sign that the ancient chapel of Caton, built at the time of Henry VIII, was about to be raised to the ground and replaced with a modern neo-gothic edifice designed by the Lancaster architect E. G. Paley.

“The following Notice was publicly placed at the principal entrance of Caton Church on Sunday the 31st of May, 1863.

Notice is hereby given that a Meeting of the Parishioners of Caton will be held in the Church on Thursday, the 4th of June, at 12.30, for the purpose of deciding on the plans for the alterations and improvement of Caton Church – and for other purposes connected with carrying them into effect.”

The Township of Caton was a Chapelry within the Parish of Lancaster in the hundred of Lonsdale whose Parish Church was St Mary’s in Lancaster, otherwise known as the Priory Church. Hence Caton Chapel was of the established church and not a non-conformist chapel as its designation as a chapel might otherwise suggest. Its patron was the Vicar of Lancaster and it had a perpetual curacy with an income, around 1848, of £140. Governance of church affairs and of the Township lay with the Vestry whose principal officials were the churchwardens, the members of which were drawn from the local landowners and in principal there were four for each quarter of the village - Townend, Brookhouse, Caton Green and Littledale. The Vestry effectively ruled the Township through the appointment of churchwardens, overseers of the poor, constables, surveyor of the highways and collectors of taxes. The landowners from each of the four quarters of the township seemed to operate an informal rota system with no landowner from each quarter serving for more than one year. After about 1841 this began to change with John Edmondson – the Lord of the Manor – and later his son Thomas representing the Brookhouse quarter every year. In practice the number of men taking parish decisions was very small.2

This reflected the changing pattern of land ownership in the area. In the Land Tax Assessments of 1763 and 1796 no estate was assessed at more than £50 and, using an assessment of 4 shillings per acre, no estate can have been bigger than about 250 acres. By 1843 half the town was in the hands of only four men with one estate of over 1000 acres and 3 others of between 300 and 1000 acres. These men had simply gobbled-up the former yeoman farming families. In 1873 these were T. W. Faithwaite, who lived in Bolton le Sands, The Edmondsons of Gresgarth Hall, James Dodson of Littledale Hall, B. P. Gregson of the Willows and James Walmsley of The Elms. John Edmondson of Gresgarth Hall, originally known as Grassyard Hall, held 1208 acres built up from his father’s purchase in 1796 of an estate of 527 acres from the Rawlinson family. He did his with money made from his Worsted Mill in Mytholmeroyd and with the estate he also purchased the title of Lord of The Manor for £27. The Rawlinson’s in the person of Henry Rawlinson, merchant and M. P. for Liverpool had themselves purchased the estate in 1780 on the death of his father Abram Rawlinson of Lancaster, ‘a merchant of great eminence in that town’ and prominent in the West India trade.2

Of those landowners eligible to be Churchwardens one man sat on the Vestry Committee only once between 1820 and his death in 1882 and that was John Greg, in 1831. John Greg was the local Mill-Owner, and at that time manager for his father, Samuel Greg, in the firm of Greg & Co. John Greg, who became a town councilor and a Mayor of Lancaster after the municipal reforms of 1835, owned an estate, Escowbeck, and a cotton mill in Caton, Low Mill. He was also the owner of another large Cotton Spinning concern in Moor Lane in Lancaster. Perhaps his absence from the Vestry was because he was a Unitarian and a member of the governing body of the Unitarian Chapel in St Nicholas Street, Lancaster. But otherwise, he was a respected member of the local landed community, and welcome to worship at Caton Chapel, which he undoubtedly did, keeping a pew there for his family. Perhaps his sitting on the vestry council in 1831 merely reflected a wish to assert his landed rights as a newcomer to the community. Whatever the case may be, and perhaps he simply couldn’t spare the time from all his other concerns, he did involve himself in church affairs, in particular, when it came to “improving” Caton Chapel, and, whether his influence was decisive, the issue itself  proved divisive.

The Vestry minute book of Caton Chapel is simply a record of decisions taken at the meetings of the Churchwardens. There is no record of any discussion, or of proposals and counter-proposals, minutes of the last meeting, any other business and so on – except apparently grudgingly – when a meeting became polarized. Thus the first account that the chapel was facing problems, indeed that its destruction was imminent – and there is no prior evidence of unusual requirements for repairs beyond the normal annual allowance - was the entry in the minute book made by Arthur Christopherson.

Below the entry were inscribed the names of the incumbent, Arthur Christopherson, and the Churchwardens in attendance, John Edmondson and Thomas Baynes. But they are not signatures, the whole is in one hand, that of Arthur Christopherson. The entry also gives the impression that the record was made “to keep the record straight” after the momentous decisions of the later 4th of June meeting had been taken. Christopherson was getting a New Church. Perhaps it was worth keeping a proper minute book.

The meeting of the 4th of June resolved to appoint a committee to decide upon the “best plan for the alterations and improvement of Caton Church, with authority to carry their decisions into effect”. The building sub-committee consisted of Arthur Christopherson, John Edmondson, Bryan Pagett Gregson, John Greg, and Thomas Baynes. It is not clear how many sidesmen were present but Arthur Christopherson signed the Vestry minute book as the incumbent and the Churchwardens John Edmondson and Thomas Baynes also signed the entry in their own hands.

On Saturday 6th of June Arthur Christopherson recorded that the committee had been to the architectural offices of E. G. Paley in Lancaster for a consultation, “when after considerable discussion, & ascertaining Mr. Paley’s opinions on the subject, it was concluded that the best plan would be to take down & rebuild the whole of the Church – tower excepted, as soon as the necessary funds are provided.”

This is so remarkably precipitate that Edward Paley must already have been in the picture and have made a preliminary survey of the site. But then the wheels started to turn more slowly and it was three months later, on the 13th of September, that the Reverend Christopherson recorded that he had announced in Church a meeting of the parishioners to discuss the improvements which now involve razing most of the present structure to the ground. He had some difficulty in writing out the minute and, after composing a page with numerous deletions and amendments, ended by crossing out the whole and writing a fair copy on the following page.

After the first rush to get the project moving it is not clear what has caused the delay. Perhaps it was simply a matter of raising the necessary funds, or drawing up more detailed plans, however the tenor of the notice and subsequent events suggest otherwise. The notice posted, and read out in Church that Sunday, read;

“It being thought desirable that another general meeting of the Parishioners should be held for the purpose of ascertaining most distinctly the wishes of the Parishioners, as regards the Alterations & Improvements of the Church. The following Notice was duly given on Sunday the 13th of September 1863.

Notice is hereby given that a general Vestry Meeting will be held in Caton Church on Friday the eighteenth day of September 1863 at four o’clock in the afternoon, for the purpose of considering and deciding – whether it is desirable to take down the existing Church (tower excepted) & to restore and rebuild it in such manner as may afford greater convenience & accommodation.”

The tenor of which suggests there is some dissent from the idea that the Church should be leveled. That could simply be, where was the money to come from? However, in the event, money was not going to be any problem at all. Also the structure is to be torn down, not because it is in such a dilapidated condition that there is no alternative to complete reconstruction, but simply to provide “greater convenience and accommodation”.

The matter of the dilapidation of the Chapel had been “tried-on”, some 60 years before, by the incumbent, Reverend Payler Matthew Proctor. In 1801 the Bishop of Chester wrote to the Church Wardens about his Commission to look into the dilapidations of the Chapel.1 The Commission consisted of the incumbent, the Vicar of Bolton, the Rector of Halton, Timothy Parker Esq. and Charles Gibson the owner of Quernmore Park, who is commemorated by a Memorial Tablet in the present Church. His Lordship informed the churchwardens that the altar rails were in a ruinous state, there were “incroachments” of the seats on the communion rails, the reading desk and pulpit were ill constructed, improperly situated, and should be removed to the East End of the Chapel, “the flagging of the East and West Isles wants repairing and the floor of the Altar with the parts leading thereto” wants “new laying”. The Chapel was too small and “it is become necessary to make most of the space unoccupied”. To effect this, without any enlargement of the building the Bishop suggested replacing the old forms and benches with new ones and extending them over the central aisle. Also “the greatest part of the forms in the body of the Chapel are in a ruinous state.” But those made of oak may be used in “the present unoccupied space under the gallery”. “We therefore require You without delay to remove such erections as have been made without legal authority and to put the Chapel into a complete state of repair.” The reference to “legal authority” reflects the fact that any modification or addition to the fabric of the church, or the introduction of any item for use in the church, requires written authority or “Faculty” from the Bishop’s Commissary Court.

This elicited a pretty dusty response from Churchwardens of the day who wrote back, “it appears the said Chapel has been represented to your Lordship as in a ruinous situation which we think ought not to have been done as we by no means conceive it to be in that condition”. They detailed the sums spent on “repairing and beautifying” the Chapel over the last ten years. As to whether the Chapel was too small, “we humbly presume to say such representation is totally erroneous as we have never seen our Chapel so fully attended but a greater number might have been comfortably accommodated.” They then detailed the improvements that had latterly been made, “in the year 1791 the Chapel was neatly ceiled which before lay open to the slates in the year 1792 it was newly flagged in 1795 or 1796 a new Pulpit was erected in a neat modern style But for the propriety of its situation we do not presume to determine we also deny the rails of the altar being in a ruinous state but they may want some trifling repairs and we do not recollect any new seats being erected adjoining the Altar”.

They admitted the comments on the paving, and the condition of some of the forms had merit but that the expense at the time was too great for the parishioners who were small tenant farmers, many on short leases with high taxes and “uncommonly high” poor rates. It was impossible to spread the cost by borrowing the sums required since they could only borrow as individuals and not as a collective body. Given the long war with France the country was then engaged in their response had some merit. For good measure they made some allegations of their own; “We farther beg leave to say we are totally strangers to the manner in which our Chapel has been represented except from your Lordships Injunction and recommendation wherein we see it called Ruinous We also beg leave to say we find ourselves much surprised any body of Gentlemen could so misrepresent the situation of our Chapel to your Lordship particularly the Revnd. R Thomas of Bolton and the Reverend Mr Stainbank of Halton either of which places we presume to inform your Lordship are in a Tenfold more ruinous state.” 

No doubt they were exhilarated at putting this shot across the bows, but it would be to no avail. John Edmondson’s father kept a copy of a later letter on this controversy from the Revered Proctor that he characterized as “remarkable for its insolence”, hardly words you would expect the Lord of the Manor to use about the village parson. 

The incumbent had written to inform Edmondson and the Church Wardens that work in the Chapel, resulting from the Bishop’s Commission, must stop for Passion Week but the Commission was still in force and would remain so. “we must therefore be very cautious and not bring ourselves into trouble…. for my own part therefore, unless what you may think proper to do is done strictly agreeable to the commission I cannot interfere.”  “I shall leave these hints for your consideration – Before I came to Caton – I always had the confidence and was treated with respect by my different wardens In return I paid them every possible attention and this, Sir, I should have equal pleasure in doing to you all – I will call upon you in the course of the week – When I hope a mutual wish to oblige and accommodate will influence us both.”

He added that he had received a request for extra forms under the gallery to accommodate Sunday scholars, “I received the inclosed note from Mr. Gibson last night – something like the following answer would I think be a proper compliment ‘The Chapel Wardens of Caton write with Mr. Proctor in assuring Mr. Gibson they will be at all times ready to oblige him.’ I have sent it for your approbation – As Mr. Gibson wishes for an early answer – you may, if you please, write it out and sign your name” He enclosed a blank sheet of paper.

Insolent? – Relationships between the Established Church authorities and the parish were at a low ebb in Caton at this time, and not for the first or last time. Thus John Edmondson’s grandson would accuse the incumbent much later in the 19th Century of “popery”.  What work was done in 1802 is hard to say but from the evidence of the wedding of John Edmundson’s daughter Harriet in 1858 it appears that the benches were not continued into the central aisle.

“At a very early hour, the young friends of the bride were busy entwining flowers amidst wreaths of evergreens previously placed on the pillars of the old church, festooned in its ancient porch, twisted on the oak communion rail, or hung above the altar. Arches of the same kind were strung across the aisle, and nothing could be more beautiful than their effect when the bride, elegantly and simply dressed, and followed by her bridesmaids, made her appearance under them on her father’s arm.”4

Some water colours of the church interior painted by Margaret Greg shortly before the Chapel’s destruction suggest the reading desk and 3-decker pulpit were moved from a central location to the East end and one might guess that the flagstones were attended to.5

Returning again to 1863, the Reverend Christopherson recorded that “a general Vestry meeting was held in Caton Church on Friday the 18th day of September 1863, at 4 o’clock in the afternoon” and added “The Following Resolution (turn over” (sic). It appears that the initial minutes of the meeting made just prior to the meeting for the resolution itself was recorded on the next page in a different hand and read;

The following Resolution was Proposed by Mr. Gregson Seconded by Mr. Drinkwater.

It is the opinion of this meeting that it is desirable to take down the Church (tower excepted) and to rebuild & restore it in such manner as to afford greater convenience, comfort & accommodation and that application be forthwith made to the Lord Bishop of the Diocese for Faculty to carry into effect this Resolution.

This Resolution was carried with one dissentient”

Each member of the council signed the page: Arthur Christopherson, Chairman, B. P. Gregson, John Drinkwater, Thomas Baynes, John Lambert, Thomas Lupton, John Stackhouse, Timothy Jackson, John Bibby, Thomas Townson, John Bradley, and Robert Williamson. The dissentient was John Edmondson, the Lord of the Manor, who was distinctly unhappy, for, on the next page was recorded the fact that before this resolution was put and carried, John Edmondson had proposed quite a different resolution;

“Proposed by Mr. Edmondson that the roof be taken down & the walls stand and the roof be put back on again.

This Resolution when put to the meeting was not seconded but was supported by Mr. Edmondson alone.

The original Resolution, as on the preceding page, was then put and carried.”

Clearly he was not happy to see the chapel torn down and insisted that his dissent and counter proposal were entered in the minute book. What is perhaps more surprising than his dissent and obvious pique is that he has no support among the other churchwardens. It is far from clear at this distance why he had no support, or indeed what, or who, had swayed them all to take this step in such apparent unanimity. One may suspect arm-twisting of one kind or another but the evidence is now wholly elusive.

Having broken the back of the dissent that seems to have erupted over the plans to demolish the chapel, those in favor once again moved quickly. The Diocese was immediately approached for Faculty and a notice was duly issued on Thursday 24th of September. The surviving notice appears to be a fair copy of the notice which had to be displayed in the church, inviting anyone to give just cause in law why Faculty for leveling the Chapel and raising a new church should not be issued. The Bishop’s notice began by outlining the present intentions, and recounted the meetings held and decisions taken, including the special meeting of the parishioners at which the fatal resolution to raze the chapel was passed. It mentioned the plans that had already been drawn up and went on to say that all Tablets erected in the old Chapel were to be carefully taken down, preserved, and replaced in the new church. Thus these, at least, represent a fair record of the memorials that were placed on the walls of the old chapel during its lifetime.3

The Faculty required that any bodies exhumed during the demolition or the laying of foundations should be reverentially collected and re-interred and the “gravestones or other monuments connected with such bodies restored or replaced” It is not clear whether bodies were found and re-interred during the rebuilding but there had been discussions in the early part of the century on the costs of intra-mural interment and so there may have been. The faculty notice also stated the intention “to make use of and Apply such of the said Old Church as may be found fit and proper on and about the erection of the New Church and to Sell and disperse of such of the said materials as may be found unfit for the purposes aforesaid and apply the proceeds arising from such sale on and about the erection and completion of the said new church”. What was understood by this promise to use “fit and proper” parts of the old chapel is not clear but only a minute fraction was incorporated in the new church.

The notice estimated the cost at four thousand pounds, to be raised by voluntary subscription and deposited at the Lancaster Banking Company in the names of Gregson, Baynes and Christopherson. John Edmondson refused to be involved and had already resigned from the Vestry. The origin of the funds that were to be used was not mentioned, nor was the fact that the ordinary parishioners could not possibly raise the sum required.

The provenance of this copy of the Faculty notice is interesting.3 On the first page, alongside a passage summarizing the first Vestry meeting held on the subject of the destruction of the chapel, “…a Vestry meeting of the Parish, District, or Chapelry of Caton, was held..,” the word “false” has been inscribed and underscored in the margin. Probably it was done in pencil for it has later been erased but the indentation in the paper remains perfectly clear. Just below this, alongside a passage summarizing the calling of the second Vestry meeting, the word “false” is again written and underlined. Farther down the document, where the notice gives the date of the second meeting and the contents of the notice issued for calling it, the word “false” is again written in the margin and underlined. It is impossible to say who wrote these words or when they were written but we can be certain it was not Arthur Christopherson. It is tempting to see the hand of John Edmondson.

Messrs Christopherson, Gregson and Baynes must have come back hot-foot from Manchester, that Thursday night, bearing the Bishop’s notice in order to get it posted up in Church the following morning, since the time appointed to hear any objections was the following Saturday the 31st of September between 11am and midday. Such was the haste with which they wanted to proceed. But there was further delay and nothing was recorded in the Vestry minute book until Faculty was received on the 10th of November 1863. The issue of Faculty gave them the green light to go ahead with their plans for the chapel. Christopherson recorded that application for Faculty was made immediately after the Resolution had been carried i.e. on or shortly after the 18th of September meeting. He also recorded that;

“On the 28th Oct notice was received that Mr. J. Harp had been instructed to oppose the issue of the Faculty, on behalf of Mr. Edmondson & Mr. Dodson of Littledale –

This opposition was withdrawn & the Faculty was decreed on the 10th Novbr 1863.”

John Edmondson had found on ally in Mr. Dodson and was determined to oppose the destruction of the church by instructing legal counsel and taking his opposition to the Bishop. As Lord of the Manor, it hardly seems likely he would have done this in the teeth of a united community in support of the project. No doubt there was buttonholing and lobbying on both sides. The fact that Faculty was not issued on the 31st as anticipated suggests that Edmondson and perhaps Dodson and their solicitor took the train down to Manchester that Saturday to appear before the Bishop’s Surrogate to voice their objections. Why they withdrew their objections and who prevailed on them to do so is not known. Perhaps they had little chance of success as a minority of two among the churchwardens, regardless of the opinions of the wider community, and perhaps this was the tenor of the legal advice they received. Perhaps their concerns underlie the assurances about incorporating the body of the old church into the new. Whatever the case may be the modernizers won, and the issue of Faculty freed them to move in the demolition men.

John Edmondson’s ally the Rev. John Dodson had been vicar of Cockerham from 1835 to 1849, but seceded from the Established Church, whereupon he retired to his estate in Littledale, and opened a Free Church (Congregationalist) in which he ministered for thirty years. He died in 1890. There is more than a clue here why successive incumbents of Caton Chapel had trouble with the parishioners of this traditional farming community. The Church was becoming increasingly focused on the magical mumbo-jumbo of the liturgy, and the form of the Chapel was bent to this end, hence the moving of the pulpit, in the ecclesiastical fracas of 1802, from its central position to the east end and the creation of a greatly enlarged chancel in the present, 1863 controversy. 

Razing the Old, Raising the New

Arthur Christopherson ticked off the last few months of the life of the ancestral Chapel of Caton in a few brief entries in the Vestry minute book. In December of 1863 he recorded the signing of contracts for the work with Robert Foxcroft of Caton, Mason, Charles Blades of Lancaster, Carpenter, and Messrs. Willan and Cleminson of Lancaster, Plumbers and glaziers. A brief one line entry records the chapel’s destruction.

“In January 1864 the Works were commenced and on Feb 29th 1864 the taking down of the old Church was commenced.”

By Tuesday the 3rd of May the destruction was complete, the site cleared, and the new foundations laid out, for on that day the ceremony of laying the foundation stone for the new church was held. It was recorded in some detail in the two Lancaster newspapers of the day and give a glimpse of the powerful forces harnessed to foist a new church, emphasizing a high church style of worship, onto a community which probably had no wish for either.6,7

The Rev. Christopherson, assisted by his curate T. M. Remington, conducted the ceremony. Prayers were offered up based on a text from the obscure Old Testament book of Haggai – “Build the house, and I will take pleasure in it; and I will be glorified.”  The Reverend Christopherson and his curate conducted the service in prayer and then called on the guest of honour, Mrs. Adam Hodgson, to lay the foundation stone:

“I have much pleasure in requesting that you will lay this stone today – the foundation of one of the pillars of the house of the Lord. I know the deep interest which you yourself have ever taken in this work since it was first commenced, and especially I remember the deep interest that your lamented husband took in the work and which he often expressed to myself. His friends and yours have kindly and liberally assisted us in carrying out this great work, and I will at once express the pleasure I feel in handing you these tools in order that you may lay the foundation stone of this building”.

At this point a bottle was placed inside the stone, containing ten silver and copper coins, a parchment, on which was written two sentences from the Scriptures, the date May 3rd 1864, and the name of the lady who performed the ceremony, Emily Hodgson; along with the names of the incumbent, the curate, churchwardens, architect and contractors.

Mrs Hodgson was then handed a silver trowel and oak mallet, made from the timbers of the old church and presented by Charles Blades, which she used to finish off the mortar and tap the stone into place. Mrs. Hodgson then said – “In the faith of Jesus Christ, I lay this foundation stone of a church to be built on this hallowed place where we and our fathers have worshipped; to be called by the name of the blessed Apostle, St Paul, and to be forever dedicated to the service of God the Father, God the Son, and God the Holy Ghost. Amen.” After which prayer was again offered and the hymn – “This Stone to Thee in faith we lay,” was sung and the ceremony concluded with the blessing.

The reporters were well briefed by the building committee and the architect was on hand to set them straight should they be in any doubt. One reporter said;

“The church, which has lately been taken down, appears to have been rebuilt about 200 years ago, and contains no features of architectural interest, except the Norman doorway, which is the remnant of a church of much earlier period. Other moulded stones apparently of the same date which have been found in the walls show that at one time a handsome church existed here.  The walls of the last church were very poorly built, and the builders had barbarously mutilated and used as common stones many memorial stones of former ages, marked with crosses and other emblems. The condition of the old walls amply justifies the decision of the parishioners to rebuild them from the foundation.”

In the same spirit the other reporter delivered his received wisdom,

There must therefore have been a church at Caton for many hundreds of years, and as the church could hardly have been needed had there not been a moderate congregation, this is a fair evidence of the antiquity of the village.

The old church – the one just destroyed – was built some two hundred or two hundred and fifty years ago. It was by no means a specimen of architectural beauty – on the contrary it was not a sightly object, and but for the extrinsic interest derived from the Norman gateway, it possessed no attraction of its own as a building. Although there were no remarkable points about it of a positive nature, there was a negative one which rendered it extremely inconvenient and uncomfortable – it was in very bad repair, and its condition in this respect could not be improved to any great extent as it was so badly built that repairs and alterations were constantly needed.

From the reporters we learn how the destruction of the chapel and the re-building of the church had been financed.

"Some time ago a gentleman who had formerly been connected with the neighbourhood, Mr. Adam Hodgson, came to reside near Caton from Liverpool. It had previously been determined to rebuild the church, and he took considerable interest in the proposed undertaking, but his death unfortunately prevented him from seeing it carried out. At his death, however, the change was actively inaugurated by a subscription list to defray the anticipated cost - £2,400. Mr. Hodgson, it should be said was a gentleman possessing many good qualities, and had earned for himself the respect and esteem of all who knew him. When the subscription list was in progress, therefore, a large number of the friends who had known Mr. Hodgson in Liverpool co-operated heartily with the parishioners of Caton in subscribing for the new church, as a testimony of the great regard they had felt for the deceased gentleman."

"As far back as the memory of old people can reach, great alterations and improvements have been talked of but never hitherto accomplished. … Towards the accomplishing of this object, the friends of the late Adam Hodgson, Esq., of Liverpool, who died at Scarthwaite, near Caton, in December, 1862, have largely contributed. Mr. Hodgson had always taken a deep interest in Caton, and was ever ready to assist in every useful work there, and he had frequently expressed his wish to help in restoring or rebuilding the Old Church. His friends thought that to unite with the parishioners in the attainment of this object, which he had so much at heart, would be a fitting testimony of their personal affection and a commemoration of his invaluable services to the church."

For the great and the good at the ceremony, now that it was over, it was time for lunch, which was probably held at B. P. Gregson’s house, The Willows in Townend. No doubt there was a fair stream of carriages bearing parson’s, landowners, employers and their families, plus a couple of newspaper men, trundling back down the hill through the village of Brookhouse, through the green fields separating Brookhouse from Townend to pull up at Caton Hall. This anyway seems a likely scenario since one of the reporters mentions, in discussing the antiquity of the village, a Roman milestone found in Artlebeck in 1803. He can only have seen this at Bryan Padgett Gregson’s house.8

For the forty or so workmen lately employed destroying the chapel and soon to commence work on the new structure Mrs. Hodgson hosted a dinner in the schoolroom, just around the corner, in New Street, later that evening “and it need scarcely be added that ample justice was done to the good things provided.”

In October Christopherson was able to triumphantly record in the Vestry Minute Book the opening and consecration of his new and more convenient edifice;

“The work was carried on successfully and the new Church was consecrated by the Bishop of Manchester on the 20th of October 1865.

As no name could ever be found connected with the old Church, the new Church was dedicated to the service and Glory of God, under the name of St Paul, by which name it is henceforth to be known and distinguished.”

Emily Hodgson seems to have taken particular interest in the naming of the church and some effort was put into trying to find the original dedication of the chapel which no-one seems to have known. By July of 1863 she had received a reply from an ecclesiastical authority in Amersham mooting a number of different approaches, including searching various old ecclesiastical texts and attempting to establish the date of the Parish feast day. The first difficulty was that the chapel had been in several different dioceses at various times including, Lichfield, Chester and Manchester. This would mean searching the Cathedral Libraries of three dioceses. One possibility was to use the date of the Parish feast in conjunction with a “list of the Romish saints” – “their almost innumerable saints.” However, if the feast day was at Michaelmas nothing would be established as Henry VIII ordered all parish feast days to be held on that day. Only if the order had been disobeyed would the feast day be useful as the ancient practice was to hold the feast on the Sunday following the saint’s day. Presumably this was not a productive line of enquiry. A reference was found in the wrings of the antiquary Leland that the Bishop of Durham had given the village of Catton, or Ketton, to the church of St Cuthbert, thus it was possible it would have taken that name. However, whether this referred to Caton or to Catton in Yorkshire could not be distinguished. Dugdale’s Monasticon Anglicanum was held out as a hope, but dashed because Lancaster was an alien priory established as a cell of the Benedictine Abbey of St Martin of Seez in Normandy and the deeds were thought therefore to be at Rome.  The search continued until at least the end of October 1863 when a reply in the negative was received from the Chetham Library in Manchester as the result of their enquiries.3

The consecration of the church was recorded in Lancaster’s newspapers but there was little new to add to the story. The reporter from the Lancaster Gazette had an interesting and incorrect variant on the Adam Hodgson story and reported that he had subscribed almost half the amount required to build the church before his decease. Over 120 people attended the service from Lancaster in addition to those from more distant parts, and every seat in the new church was occupied. There was a murder of parsons present, nearly every vicar and incumbent for miles around turned out. Of the great and the good, Mr. John Greg, Mr. B. P. Gregson, and Mr. Fenwick the local M. P. were all present. The text was again taken from the book of Haggai –there must be nothing else suitable. A collection of £96 was taken, prints of the architect’s drawings of the church were on sale, and one reporter let slip that there was still a debt remaining upon the building.9,10

The dimensions of the new Church were described in the Lancaster Gazette after the ceremony.

"The plan will consist of a nave, 66 feet long and 16 feet 6 inches wide, divided from north and south aisles 66 feet long and 12 feet 6 inches wide, by an arcade of four arches of moulded stonework supporting the clerestory; total height of nave from floor to ridge of roof, 34 feet; total width of church 46 feet outside measurement ; and total length, 105 feet; chancel 33 feet long and 16 feet wide, with north and south aisles, and 30 feet to ridge of roof. The old tower will remain, but will be opened to the church by an arch."

The account in the Lancaster Guardian hardly differed from the Gazette, and there must have been a handout or a briefing by the architect, perhaps around a display of his plans. Certainly there was an architectural drawing on sale to raise additional funds. The dimensions of the new church of 105 feet by 46 feet compared to those of the old chapel of about 90 feet by 40 feet. Thus some 6 feet were added to the width to provide north and south aisles and some 15 feet to the length and the new pillars along these aisles now supported a clerestory. The small increase in width allowed the addition of extra seating in the north and south aisles where previously box pews had lined the walls. However, there was also a loss of seating as the old chapel had previously included a gallery at the rear of the chapel, which was not replicated in the new church.

The appearance of the old Chapel of Caton is not known in any detail, there seem to be no extant photographs, but the architect drew up a ground plan of the Chapel before commencing its destruction noting the disposition of the various monuments then in the Church.3  In addition there is a remarkable series of watercolours painted by Margaret Greg, John Greg’s daughter, giving views of the interior of the Chapel, one of which shows the three-decker pulpit which was replaced with a more modern single-decker made from oak from the Chapel. Finally there is a watercolour, which may also be by Margaret Greg, but the style appears to be different, although it could be a youthful work, which depicts the exterior of the old Chapel viewed roughly from the south.5

As to the remains of the ancient chapel, of which very little was re-used in the building of the new church, little can be told from the records. None of the 16th Century windows or arched entrances were used in the new church. A single Norman Arch was incorporated decoratively, being filled with some medieval grave markers, and the communion rail, lectern and pulpit were fashioned from the old oak of the chapel for which latter two items Mrs Hodgson paid £120. An entry in the list of contributions reveals that remains of the chapel were sold for the princely sum of £2 15s. Considering that the carting costs for the enterprise amounted to £111 18s 6d, including over £62 to one firm of carters and over £42 for extra labourers and carters this may not be so surprising. Thus the stone, roof tiles and medieval windows did not travel very far, but where the arched medieval doorways went is anyone’s guess.

The mason, Robert Foxcroft, bought the old materials. He was by far the biggest contractor on site being paid £1235 10s 2d for his work, but this sum would have included materials and labour.3 In February 1865 Henry Morpeth, a farmer from Hornby, agreed to sell a parcel of land lying between the Weslyan Chapel, on the east side of Brookhouse Road, and the Land adjoining the Station or New Inn. It was sold to the trustees of the Loyal Lune Lodge, Branch No 420, of the Independent Order of Oddfellows of the Manchester Unity. The land was staked out and in use as a garden on ground belonging to the Inn; it may have been used by the Oddfellows as an allotment as the society held its meetings in the Inn. However, their intention was to use the land for a meeting house, a decision taken in December 1864. However in May 1865 they decided to sell almost three quarters of the plot to Robert Foxcroft making a loss of around 10% compared to what they had paid.11

Foxcroft borrowed £400 in September 1865 from the John of Gaunt Benefit Building Society using the land as surety, along with any dwellings he intended to build, plus four shares he held in the society. In December he borrowed a further sum of £200 and pledged a further two shares. In June 1866 he borrowed a further £155 on the property and pledged a further one and a half shares. In December 1866 he pledged the same property as security for his accounts with the Lancaster Banking Company, whilst declaring the interest of the John of Gaunt Building Society. On this plot Robert Foxcroft built two substantial cottages using the old stone from Caton Chapel as may easily be seen from the arched medieval windows. In May of 1868 the Oddfellows decided to sell the remainder of the plot to Foxcroft and he raised a further mortgage of £200 from the Second Lancaster and District Mutual Benefit Building Society and built stables with workshops or quarters above, linked to the cottages by an arched carriageway.

Between March 1869 and August 1870 Robert Foxcroft defaulted on payments on one or more of these mortgages. The Lancaster Banking Company took possession and paid off the other mortgagees. Finally the bank sold the whole to James Cragg in April 1875 for £740. The houses were now in the occupation of Robert Foxcroft and James Fell and the stable was converted into a dwelling house and shop. And that is where Caton Chapel, now known as Vale Cottage, stands today, its appearance relatively unchanged since that time.

Mammon

It is almost impossible to know how the inhabitants of Caton divided over the issue of tearing down the ancient chapel and rebuilding the church in a Victorian style. Little detail is available about the people involved, their land holdings, or their relationships. Although there is evidence of dissension, the majority of the churchwardens seem to have been in favor of the project. The traditional comfortable account that the chapel was in great need of repair seems to be just that, comfortable words. Nevertheless, the origin of the project to rebuild Caton chapel can be ascertained, as can the source of the money to finance it.

The cost of improving Caton Church was estimated at four thousand pounds but in the end it came in under budget at £3085 : 8s : 9d. This included some £203: 15s for the purchase of land to extend the cemetery, for which the owners were also compensated with equivalent land owned by the township.3 The accounts for the fundraising and building were prepared and printed up in December 1867. These show £1733 : 9s : 8d was raised by Messrs Christopherson, Gregson and Baynes, of the fund raising and building committee, about 56% of the final cost. Of this about £1350 can be attributed to parishioners, since in many cases the place of residence of the donor is also given. The non-parishioner donors came from all over the country, some from near Kendal or Lancaster, some from greater distances such as Evesham or Clifton. Many probably had some connection with the parish, of the women, some may have moved away to marry, or have been married to someone from the Parish, but they are not parishioners in either case. Of the funds attributable to the generosity of the parishioners, about £385 came from various members of the Gregson family including £105 from Bryan Padgett Gregson. The Incumbent and his wife, Mr. & Mrs. Christopherson, raised just under £230. Mrs. Hodgson, from Scarthwaite, gave £170, John Greg gave £100. Seen in this light the ordinary parishioners contributed only about £465 to the rebuilding fund and even this may be inflated by lack of knowledge of the background of the contributors. This was only about 15% of the total cost.3

At the time of the crucial Vestry vote to build a new church the following churchwardens were ranged against John Edmondson; Arthur Christopherson, B. P. Gregson, John Drinkwater, Thomas Baynes, John Lambert, Thomas Lupton, John Stackhouse, Timothy Jackson, John Bibby, Thomas Townson, John Bradley, and Robert Williamson. The sizeable contributions of the Christophersons and the Gregsons have already been mentioned. Of the churchwardens John Drinkwater gave £50, John Lambert gave £10, and John Bradley gave just £1. John Edmondson gave nothing in cash but donated the labour to have the extra graveyard ground walled around – presumably he felt that extra accommodation of this nature was a real need in contrast to the extra accommodation in the new church.

The other churchwardens cannot be shown to have given a single penny piece; although their contributions could be hidden among those given by the Christophersons or collected during the Consecration Service and so on. An extra fund was raised for painting the church, for furniture, and for standard lamps and choir benches. The amount raised came to almost £135. The Christophersons contributed over £42, and the Gregsons also contributed strongly. John Edmondson was prepared to give £6 to this fund, and even Thomas Baynes could be persuaded to part with ten bob. Mrs. Drinkwater gave a pound along with the same combined amount from Mr. & Mrs. Lambert. There is no sign that any of the other churchwardens contributed to this fund either.

Thus it remains a mystery how all the other churchwardens were brought along. A few men, like John Drinkwater and John Lambert, seem to have been enthusiastic but the enthusiasm of the remainder did not seem to run as far as parting with hard cash. It appears from this point of view they were merely compliant, but it has to be remembered that these were hard times in Lancashire. But why they sided, to a man, with the Incumbent and with B.P Gregson and John Greg, rather than with John Edmondson is now probably impossible to say.

The Adam Hodgson Memorial Fund.

The remainder of the cost, £1351.19s.1d, about 44% of the total, was raised from contributions to the Adam Hodgson Memorial Fund. Adam Hodgson had recently retired from an active life as a director of the Bank of Liverpool, a partner in the cotton brokerage of Hodgson & Riley, and numerous directorships and advisory positions in other companies. He died in December 1862 aged 74 at Scarthwaite.12

It is the view from Scarthwaite which brings Caton such fame as it enjoys. Scarthwaite lies on a bend in the river known as the Crook of Lune about 4 miles north east of Lancaster. Viewed from this rocky outcrop the valley of the Lune opens out into a level flood plain bounded to the north by the high banks of Burton Wood and to the south by the fells of Caton Moor. In the distance can be seen the high Pennine hills dominated by Whernside and the flat top of Ingleborough Hill. The scene was brought to the attention of the romantically curious by a letter from the poet Gray, written to Dr. Wharton, his travelling companion, who was laid up in Brough with an attack of asthma.

“The scene opens just 3 miles from Lancaster. To see the view in perfection you must go into a field on the left. Here Ingleborough, behind a variety of lesser mountains, makes the background of the prospect: on each hand, up the middle distance, rise two sloping hills, the left clothed with thick woods, the right with variegated rock and herbage; between them in the richest of valleys the Lune serpentines for many a mile, and comes forth ample and clear through a well-wooded and richly-pastured foreground. Every feature which constitutes a perfect landscape of the extensive sort is here not only boldly marked, but also in its best position.”13

The view is said to have been praised by the Faerie Queen herself as one of the finest views in her dominions and, long before it was known as “Grays Station” or “Grays Seat”, it was known as “The Queen’s Brow” and close by lies a spot known as “Queens Well”. The scene is also well known from a water colour by J.M.W. Turner ‘The Crook of Lune looking towards Hornby Castle’. The painting was commissioned as part of a publishing scheme in which the already famous painter would execute 120 watercolours for engraving as illustrations for a “History of Richmondshire’, for which he was to be paid £3000. Unfortunately, 1816 – ‘eighteen hundred and froze to death’ - was ‘the year without a summer’ caused by the eruption of Mount Tambora in the Dutch East Indies and only twenty paintings were completed when the project collapsed.14 The weather was not the sole culprit, there was a distinct lack of enthusiasm for the antiquarian bent of the project. In the foreground of Turner’s painting is a workman carrying a pickaxe, perhaps because the site was a quarry, but it has been seen as a reference to the changing nature of the village.15 Iron founding, flax spinning and cotton spinning were already established in the village when Turner painted the scene. Just over twenty years later the Director of the Bank of Liverpool bought Scarthwaite, and its celebrated ‘view’, so strongly associated with the romantic movement of the early 19th century. There he built himself a fine country house, the spot apparently selected “under the auspices of Mr. Gilpin and Sir John Nasmyth”.16

Adam Hodgson, the confidential director of the Bank of Liverpool, almost certainly acquired Scarthwaite when the estate of John Dockray came up for sale in November 1839. The sale notices described the property as “that most desirable and beautiful estate called Scarthwaite, containing 121 acres of rich arable, meadow, pasture and woodland within a ring fence.” It was to be offered in one or more lots to be determined at the time of the sale. Adam Hodgson took the bulk of the estate, if not the whole, including the neighbouring farm of Cornclose or Three-Mile-House “an excellent Grazing or Milch Farm... containing about 40 acres of Excellent Meadow and Pasture”.17

The Land Agent, Jonathan Binns, whose father will later appear briefly in the story, was unstinting in his praise of the estate’s virtues; “For a residence it is every way most desirable, being justly celebrated for scenery, surpassing any other in the Vale of Lune. The Estate is pleasantly elevated, and commands the whole extent of the beautiful Vale and winding course of the river, and its richly wooded and varied banks as far as Hornby Castle, terminated in the distance by the noble and characteristic mountains of Ingleborough and Whernside.”

“This interesting spot has acquired a well-merited celebrity from the pen of West and other tourists; it is a place from which nearly all the views of the vale have been taken, and it is thus noted in the correspondence of the poet Gray....

“The sportsman, as well as the admirer of nature, may here luxuriate in amusement, the river abounding with fish, and the neighbourhood with game. The opportunity of purchasing a property more eligible, uniting more beauties and advantages, seldom or never offers. As railway communication between Lancaster and all parts of the Kingdom will shortly be established, annihilating distance, a residence in the country will be compatible with the bustle and activity of the town.”

The house was described in A Topographical Description of England published in 1848.18 “Scarthwaite, on the bank of the Lune, is the seat of Adam Hodgson, Esq., commanding the whole extent of the vale, and the winding course of the river; the precise spot selected by Mr. Hodgson for his house and terrace... has long been distinguished as ‘Gray's Station,’ and shares in all the exquisite scenery that gives celebrity to the vale.” The gardens were laid out by Edward Kemp, a leading Victorian park and garden designer. Kemp began as an apprentice at Chatsworth under Joseph Paxton, the designer of the Crystal Palace. Paxton laid out Birkenhead Park between 1842 and 1845 and Kemp was appointed head gardener in 1843 and remained so for the next 40 years. Scarthwaite is described in his book ‘How to Lay Out a Garden’ published in 1850.19 Unfortunately Kemp only described the entrance and lodge. He did not describe the house, most of which has since been demolished and only the extension, built by Adam Hodgson on his retirement from business in 1859, now remains.

Kemp describes Scarthwaite as “an exceedingly delightful place in the valley of the Lune, about three miles above Lancaster, which I arranged for Adam Hodgson, Esq., of Liverpool. It is called Scarthwaite, and the house is planted on the spot which has been aptly described by the poet Gray as presenting ‘one of the best afternoon views in England ... On the north side, within the estate, is a wooded eminence, scarred with rock, and broken by an old quarry. And the place has had the advantage, in the disposal of its woods, of artists no less distinguished than Mr. Gilpin and Sir John Nasmyth.”

“The entrance is in the bay of a curve in the high road, and the lodge is a successful production, in the cottage Gothic style, of Mr. H. P. Homer, of Liverpool. It is proposed to erect low walls between the piers shown in the wing fences, and to put a low iron fence, composed of two or three strong horizontal bars, with merely the necessary uprights at intervals, on the top of these walls. The drive, which is only between 300 and 400 yards long, will be kept entirely within the enclosure of the dressed grounds.” It sounds as if, at the time of writing, it was a work in progress.

H. P. Homer was a leading Liverpool architect and vice-president of the Liverpool Architectural and Archaeological Society. His work included designs for a number of schools and in 1849 he won first prize in a competition to design a new lay out of the streets of Liverpool with his theme of Rus in Urbe whose novelty was the inclusion of a great many parks and open spaces.20

When Scarthwaite was sold after the death of Adam Hodgson’s wife in 1875 the house was briefly described as well arranged and convenient consisting of; Entrance Hall, Dining, Drawing and Business Rooms, Library, and excellent Offices on the ground floor, and on the chamber floor 10 Bedrooms, beside Dressing Rooms, and Bath Room. Cellars, Larder, Dairy, &c., are in the basement. It stands in the middle of well-wooded and tastefully laid-out grounds, comprising together with Gardens 26 acres. Stables, Coach-house, and Gatekeeper’s Lodge, are in the grounds.21

Adam Hodgson, the Liverpool bank director who bought Scarthwaite, was John Greg’s cousin on his mother’s side. Adam Hodgson’s mother Elizabeth was the eldest of the three daughters of Adam and Elizabeth Lightbody of Liverpool. John Greg’s mother, Hannah Lightbody was their youngest daughter who married Samuel Greg, the famous Cotton spinner and merchant of Manchester.21 Adam Hodgson was also more distantly related to Bryan Padgett Gregson. Adam Hodgson’s father was Thomas Hodgson, his cousin, Isabella, had married Bryan Padgett who was B. P. Gregson’s grandfather.2 They were also close neighbours and, of course ‘quality’; B.P. Gregsons brother, Samuel was the M.P. for Lancaster.

There were roughly seventy contributors to the Adam Hodgson Memorial Fund who gave donations varying from £150 to 10 shillings. The largest contributor was a Mrs. Hodgson of Clifton. She was probably the widow of Adam’s elder brother Isaac. The Reverend George Townshend Fox of Durham gave, as will be seen, the highly significant sum of £100. The M.P. Thomas Berry Horsfall, son of Liverpool merchant Charles Horsfall, also gave £100. Thomas Darnley Anderson, of Liverpool merchants Glen and Anderson, brother-in-law of T. B. Horsfall, and Mayor of Liverpool in 1859 gave £100. He retired to Waverly Abbey, Farnham in Surrey and died in 1875 leaving an estate of £250,000. He had paid for the building of Emmanuel Church in West Derby Road at a cost of £15,000 and had also paid for the Schools attached to St George’s Church, Everton and Christ Church, Everton. His brother George Henry Horsfall gave £20. Edward Moon contributed £100. He was the son of Richard Moon, chairman of the LNWR.

There was another Moon who gave £10; this was William Moon who invented a raised alphabet for assisting the blind to read and who promoted Societies for the Home Teaching of the Blind of which Adam Hodgson was a great supporter.

Sir Mark Wilks Collet, who the following year became a director of the Bank of England, contributed £50. Collet, after early business difficulties, particularly during the credit crisis of 1837, became for some years a sub-manger at the Bank of Liverpool on a salary of £500 pa before joining the firm of J.W. Cater & Collet & Co. His former partner in the Liverpool & London merchant house, J.W. Cater also gave £25. Collet later joined the much larger concern of Brown & Shipley which was one of the largest cotton importers from the American Deep South. The head of that firm, Sir William Brown, gave £10.

The Rev. T. P. A. Champneys gave £20.10s. He was Adam Hodgson’s brother in law since Hodgson married Emily Catherine Champneys, the daughter of the Rector of Badworth in Yorkshire. Dudley Ryder gave £20; He was the 2nd Earl of Harrowby, the former Lord Sandon in his father’s lifetime, and was the M.P. for Liverpool from 1831 to 1847 when he entered the Lords. William Rathbone, the famous Liverpool social reformer, gave £20; he was another of Adam Hodgson’s cousins through Rathbone’s marriage to Elizabeth Greg, John Greg’s sister, and in whose family firm Adam Hodgson had begun his commercial career, trading to the United States and the Baltic as Hodgson, Rathbone & Co in the timber and cotton trades. His son, William Rathbone junior also gave £10.

An S. Martin gave £20; he was probably the Evangelical Congregationalist minister and popular lecturer Samuel Martin who was one of the first vice-presidents of the YMCA. G. Pritt, the head of a Liverpool law firm gave 15 gns. Thomas Bouch, an Africa and West India Merchant, gave £10. Edward Cropper, the son of James Cropper, the Cotton Broker and noted Slavery Abolitionist, and who had married Zachary Macaulay’s daughter, gave £10. David Hodgson, who was not related to Adam Hodgson, also gave £10 and although then retired and living in Carlisle, was a former Liverpool councilor and Mayor (1845) and a considerable supporter of the Established Church.  Also donating £10 was Charles Inman, son of Charles Inman, who was at one time a partner in the carriers Pickfords & Co, but subsequently a managing director of the Bank of Liverpool.

Others who contributed £10 included his cousin Phillip Henry Fletcher, G. H. Lawrence a Liverpool merchant, son of Charles Lawrence, chairman of the Liverpool to Manchester Railroad, and a councilor and Mayor in 1846. Samuel Smith who was for many years the manger of the Bank of Liverpool and a prominent Liverpool philanthropist gave £10. Charles Groves, who gave £10, was born in London, made a moderate fortune in Calcutta before returning to Liverpool where he became first an agent for the New British Iron Company and then entered into a partnership in the Royal Exchange Assurance Company. He was also a director of the Liverpool Commercial Bank and the Millom Iron Company. He was active in the church building movement of the Church of England and treasurer of the Chester Diocesan Church Building Society. It is said he devoted almost the whole of his income to variously endowing churches and other church charities.

James Lister, who gave £10, was a founder and manager of the Liverpool Union Bank, and a director of the Liverpool Gas Company. The son of a Baptist minister he was himself a member of the Church of England and involved in numerous charitable works such as the Institute for the Blind. Adam Hodgson’s sister Anna was his step mother. The Reverend Hugh McNeile who gave £10 was known as the “Lion of St Jude’s” whilst the incumbent of that parish in Liverpool. He was a potent Evangelical Christian preacher and will feature large in the story at a later time. Major H. L. Powys-Keck (£10) of the Horse Guards was of a landed family from Leicester and was perhaps known to Adam Hodgson through his cousin John Pares. He was active in the Church temperance movement and The Soldiers Daughters Home.

Charles Turner M. P., who gave £10, was born in Hull, joined the London Stock Exchange, travelled to North and South America and India, and then joined Sands, Turner & Co in Liverpool, East India merchants. He was elected to the Liverpool Council in 1850 but took little part but nevertheless was a member of the Docks Committee and chairman from1851 to 1857 and a member of the Mersey Docks and Harbour Board from 1857 to 1875 and chairman 1859-1861. He was elected member for Liverpool in the corrupt election of 1852 and unseated a few months later on petition. He was an Old School, Church and State Tory the founder and a past chairman of the Royal Insurance Company and on the board of the Pacific Steam Navigation Company.

William Robertson Sandbach (£10) was a shareholder in the Bank of Liverpool and a Liverpool merchant. He was a relative of Henry R. Sanbach, the president of the Roscoe Club, and husband of William Roscoe’s granddaughter.

The Rev. Ashton Ellis ( £5), vicar of Huyton for 56 years, and who, in conjunction with the Earl of Derby, endowed a new church at Roby and gave £1000 to endow a new church at Whiston. Along with Adam Hodgson he was a prominent Supporter of the Chester Diocesan Church Building Society and the Society for the Propagation of the Gospel in Foreign Parts.

Edward Robert Bickersteth (£5) a prominent Liverpool surgeon, was brother of the Bishop of Ripon and son of the rector of Sapcote in Leicester and related by marriage to Hodgson through the Pares family of Leicester. Christopher Bushell (£5) made a fortune as a merchant and broker in the wine and spirit trade, particularly it is said, at the time of the Crimean War. He was a prominent churchman, a member of the Church Building Association, a staunch Tory, and a leading light in establishing the Liverpool Education Board and University College, Liverpool.

The Rev. Fielding Ould (£1) was for ten years incumbent of Christ’s Church, Liverpool and from 1855 the rector of Tattenhall, Cheshire. Along with the Rev. Hugh McNiele, he was the soul, if not the heart, of ultra-Tory politics in Liverpool.

It would tax the patience to go on in this vein but truly the Adam Hodgson Memorial Fund was a roll call of the great and the good of Liverpool. Adam Hodgson had made many friends and contacts through his large and respected cotton brokerage trading on the Liverpool Exchange. He had been a founder of the Bank of Liverpool and for many years its managing director as well as a founding director of the Liverpool to Manchester Railroad. Arguably the contributions of Greg and Gregson, not to mention that of Adam Hodgson’s wife, could easily have been accounted under the Adam Hodgson memorial fund, instead they were placed on the parishioners account. To the modern eye the sums donated seem small. However, all the contributors were involved in the widespread Victorian habit of philanthropy and donated to many different causes. Estimating relative value between then and now is not straightforward but a sum of £10 using an RPI inflator would be worth about £750 today or using a GDP inflator almost £950. The present day cost of the project to rebuild Caton chapel would have been about £300,000.22 Nevertheless the question remains as to why this memorial fund was established to fund the building of the new church? The immediate answer to this question is rather surprising and is to be found in Adam Hodgson’s will.23

Adam Hodgson’s last will and testament depicts a man of a meticulous nature, as befits a bank director, but also a man of considerable piety with strong religious convictions, which seem to go beyond the usual acknowledgements to the Maker at the contemplation of a trying time to come. It begins;

"I Adam Hodgson of Liverpool in the County of Lancaster Esquire being mindful of my mortality do this Thirteenth day of April One thousand eight hundred and sixty one make my last Will and Testament as follows. First I so commit my body to the earth whereof it is - desiring it to be decently and privately buried in the Church yard of Caton if I shall die within reasonable distance thereof and if not then in the Church yard of the Parish wherein I shall happen to die as quietly and with as little expense as may be. My Soul and Spirit trusting in God's infinite mercy for Christ's sake I recommend into the hands of God the Father who created me the Son who redeemed me and the Holy Ghost who sanctified all the people of God. I humbly confide in the power of Christ’s Resurrection and that through the Grace of Christ my Saviour my body soul and spirit may be presented blameless before the presence of Almighty God Amen."

Adam Hodgson’s will, as it had to do, turned to practical matters, and the very next sentence explains all our trouble; why it was that ‘The Adam Hodgson Memorial Fund’ was raised.

"I leave to my friend the Reverend George Townsend Fox of Durham the sum of fifty pounds to be applied by him to some little memento of a glowing and devoted Christian friendship matured by affection and confidential intercourse during a period of more than thirty years."

This answer leaves a host of questions begging, but at least it can now be understood why the Reverend Fox contributed exactly £100 to the ‘Adam Hodgson Memorial Fund.’ Adam’s 50 and his 50 can, with a little zealous application, become a new church, quite some little memento!

Before tackling the begging questions, and the main point of the story, a quick Defoeian aside; there is not much to be gained from discussing the detailed bequests that Adam Hodgson makes to his wife and surviving 7 children. His wealth at probate was not huge, under £35,000, though later revised upwards, and may be testimony to a life of munificent philanthropy. It is also apparent that Adam Hodgson was redecorating his home, Scarthwaite, at the time of its writing and was concerned about its progress when he died. So he made detailed provision for the money to be available to finish the work in the event of his death, which rather depended upon exactly when he died and how far the work had progressed. He had recently built an extension to Scarthwaite, probably so that his extensive family could more conveniently visit. No doubt the new extension made the original décor of the main house look shabby. The extension is dated 1858 and bears, over the door, his initials and those of his wife, along with his crest, a dove bearing an olive branch. This extension is now all that remains of his house, the original main building has been demolished and his extensive and expensively landscaped grounds have been turned into a caravan park!

The next question; who was the Rev. G. T. Fox and why did he choose to raise the “Adam Hodgson Memorial Fund”?  George Townshend Fox was the incumbent of St Nicholas, Durham and was the third son of a prosperous family of merchants and shippers. He was an Evangelical Christian committed to parish work and the work of the Church Missionary Society. He was considered a charismatic preacher in his day with a relaxed informal style, able to draw sizeable congregations to hear him speak and many of his sermons were published.24

In 1779 HMS Speedwell, Lt William Henry Fox commanding, docked in Tyneside on pressgang duties. Here he met 16 year old Catherine Paine who was attending boarding school and shortly afterwards they were married over the blacksmith’s anvil in Gretna Green. The couple remarried in Jarrow later and lived in Dockray Square, North Shields. In 1781 George Townshend Fox was born and in 1783 Anne Fox. Shortly afterwards Lt Fox fell off the gangplank of his ship and died.  Catherine moved to Westoe and later married Thomas Robinson a rope manufacturer of South Shields.

Catherine’s son George Townshend Fox (1781-1851) was apprenticed rope-maker in his stepfather’s business. During his life he pursued numerous business interests, but principally a ropery at Jarrow Slake. In 1807 he married Anne Stote Crofton, only daughter of a South Shields Ship owner and heiress to property at Harton. He took an active part in public affairs, was the first president of the South Shields Mechanics Institute, a captain of the South Shields Loyal Volunteers, a member of the Newcastle upon Tyne Society of Antiquaries, and a member of the Linnaean Society and the Zoological Society. He provided the £500 required to purchase the Wycliffe Museum. George Townshend Fox had six sons and two daughters. Of the daughters Isabella married Henry Hayne in 1846, Her Majesty’s commissary judge in Brazil. Of the sons, William Fox (1812-1913), the fourth son, emigrated to Wellington, New Zealand buying an estate in the Wanganui district which he called Westoe. He divided the estate into plots for sale with deferred payment becoming a ‘private colonist’. He visited England as an Honorary Delegate for the Province of Wellington in pursuance of a free constitution for the colony, which was granted in 1852. After visiting the US and Canada he returned to New Zealand in 1853. He was four times premier of New Zealand and played an active part in subduing the Maori’s during the Maori Wars.

The seventh child of George Townshend Fox was Henry Watson Fox (1817-1848) who went to India as a Church Missionary in 1840. Henry Watson Fox had briefly attended Durham Grammar before attending Rugby under Matthew Arnold. His education was completed at Wadham College, Oxford.25 At Wadham, Henry Watson Fox met the curate of St Ebbes William Weldon Champneys. This was undoubtedly a relative of Adam Hodgson’s wife who was the daughter of the Rev. Henry William Champneys who became Rector of Badworth in Yorkshire. The family was also related by marriage to the influential Hornby and Stanley families, the heir of the latter being the Earl of Derby. Henry Watson became a Sunday School teacher for William Weldon Champneys but formed the ambition to have a parish of his own or to do missionary work. Henry Watson was ordained in December 1840 by the Bishop of London and married Elizabeth James daughter of the G. H. James of Wolverhampton. He volunteered for the Church Missionary Society and his work was eulogized by his brother George Townshend Fox in a collection of letters about Henry Watson’s life.

He spent some years in India among the Teluga of north-west Madras where his wife contracted a fatal disease of the liver and died just as they were about to flee to England with their 3 children, the younger of which died on board the vessel on the homeward journey. He returned to India, abandoning his children to the care of relatives, but was again forced to return through illness and died soon after appointment as secretary to the missionary society. A Fox Memorial fund was raised at Rugby school.

Of the early life of George Townshend Fox’s third child little is known except that George Townshend Fox (1810-1887) ‘was not intended for the ministry in early life, and spent several years in America, where he was the intimate friend of Bishop McIlvaine,… but having mixed with the world, and arrived at years of maturity, he selected the sacred office,…. Being anxious to impart to others those precious tuths, which under the power and teaching of the Holy Ghost, had both influenced and changed the current of his own affections.’ His early working life in America was with Adam Hodgson’s cotton brokerage of Hodgson & Riley where he looked after the American end of the business. The powerful influence of his brother’s missionary work, which he depicted as an apotheosis, may account for his entering the ministry. He took a BA in 1848 and MA in 1851 at Trinity College Cambridge. He was awarded an ad eundem M.A. by the University of Durham in 1851. He was ordained in 1848 by the Bishop of Chester and his first Curacy was in Chester. Shortly afterwards he took the curacy of St Ostwalds in Durham. ‘The style, as well as the substance, of his sermons was original and striking, being a steady, consistent testimony in favour of the evangelical principles he so ably and faithfully maintained to the end of his days. Mr Fox had none of the usual conventionalities of pulpit orators, but spoke in an easy, natural, earnest and impressive way’.

In 1858 he became the incumbent of St Nicholas’s Durham through the patronage of the Marchioness of Londonderry. Practically his first act was the reconstruction of the church replacing the old and ‘unsightly’ edifice by one more in keeping with the requirements of the parish, and the prominent position of the building. A committee of parishioners was formed, a fund launched, and the rebuilding was speedily accomplished at a cost of about £5,500, of which Fox contributed nearly £1,200 and the Marchioness £1000. The Rebuilding Committee balked at the expense of adding a spire to the church, so Fox contributed the entire cost of £300. He also paid for the cost of cleaning and repairing the church.26

So when the Reverend George Townshend Fox arrived in Caton to comfort the widow and to commence his duties as an executor of Adam Hodgson’s will the fate of Caton Chapel was sealed. There was an ecclesiastical bulldozer in the township and the little matter of a “small memento” to be arranged.

One question remains; who was this man, Adam Hodgson, that he should have raised to the memory of his life and work the lasting, albeit anonymous, memorial that is St. Paul’s Church, Caton? It is certainly anonymous. Without consulting the records of the time there is no evidence in the church recording its rebuilding or of the people who undertook it and promoted it. There is no memorial tablet recording the event, no inscription on the foundation stone recording that it was laid by Mrs. Hodgson; it is all perfectly anonymous. So who was Adam Hodgson?
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• CHAPTER 2 •

LETTERS FROM AMERICA

Westward the course of Empire takes its way,
 
The four first acts already past,

A fifth shall close the drama with the day,

Time's noblest offspring is the last.

Bishop Berkeley

In 1824 Adam Hodgson published Letters from North America Written During a Tour in the United States and Canada.1 It was edited from letters written to his “domestic circle” and business partners during a tour of the United States. The trip was a political and economic intelligence gathering operation on behalf of his business partnership with the wealthy Liverpool merchants William and Richard Rathbone, trading as Rathbone, Hodgson & Co.2

The Company operated a fleet of ships sailing to America and the Baltic carrying a wide range of goods including, turpentine, timber, grain, wood ashes and cotton. For these family concerns market involvement of this kind was essential to success; establishing personal contacts, assessing credit worthiness, and taking first hand soundings of the market.3 His uncle, Samuel Greg, expected all his sons to tour the markets and learn the business, the equivalent of the aristocratic grand tour but with an eye to a manufacturer’s profit. Sometimes this was a bone of contention between father and son, to be soothed by their mother but always complied with.4 Adam Hodgson’s published letters give few commercial details, but concentrate on political and social observations. There is little of the usual anecdotal material of the tourist and little of the natural history of the country. Nevertheless the letters represent a fascinating snapshot of a nation in transition and provide a window through which can be seen not only the life and manners of America at this time but, strongly reflected in the glass, the person of the author. The work is a powerful insight into the man and his times recording the attitudes, politics and domestic life of a young American nation through the eyes of a wealthy young Lancashire merchant extending his knowledge of the world, and researching his political and economic allies and competitors.

Adam Hodgson was rising thirty, at the height of his powers, an educated and sophisticated English ‘gentleman’ of his time, and a man of strong religious convictions. He was completely at home at the dining tables of the rich and powerful of the Washington elite, but equally able to hold his own among the rolled up shirt-sleeves in the log-cabin kitchens of the Alabama backwoods. He spent 16 months in the United States and travelled 8000 miles. His letters offer a snapshot of the moment when North America was finally off the European leash and free to expand. His trip began in October 1819, roughly 5 years after the Battle of New Orleans and the signing of the Treaty of Ghent, which brought to a close the War of 1812 and 4 years after the Treaty of Paris ended the almost continuous 23-year war with France. The end of British colonial ambitions on the American mainland, the exploitation of the Louisiana Purchase negotiated with Napoleon through General Jackson’s forays into Alabama, Mississippi and Florida during the Creek Wars meant that the back country was open to expanding American ambitions. Louisiana (1812) and Mississippi (1817) were already states of the union and Alabama would be admitted whilst Adam was crossing the Atlantic.  The rest of the American West beckoned.

Of the United States of America which then existed, Adam Hodgson paid house calls and log-cabin calls over the greater part of it: - Maine, Vermont, New Hampshire, Massachusetts, Rhode Island, Connecticut, New York, New Jersey, Pennsylvania, Delaware, Maryland, Virginia, North and South Carolina, and the newly opened up states of Georgia, Alabama, Mississippi and Louisiana and finally taking in what was then Upper and Lower Canada. The mid-west was the only significant omission but he took great interest in what he could learn, by report, of this region as well. Hodgson was well connected at the highest levels of the American political and economic elite. He was armed with introductions to the very top and was adept at obtaining introductions to anyone he wished to meet. It took several layers of introductions and a considerable detour on the ground for him to meet Thomas Jefferson but meet him he did.

Denying any literary pretensions, the work was written to excite interest in the political, social and domestic currents flowing through this vast new nation. One senses there was another account, now inaccessible, and breathtaking in scope containing tables of facts and figures describing the economic life of the nation; sizes of cotton factories, inputs, outputs, accounts of plantations, commodity prices, immigration statistics, lists of names, addresses, occupations, of bankers, merchants, politicians, plantation owners, and shippers and crucially, their credit worthiness. The best a prepared mind could do in the space of 16 months to take the pulse of the nation and ensure the capital of Rathbone, Hodgson & Co was deployed to greatest effect. Some additional letters, written to his business partners exist which reveal some of the business contacts made but much has been lost and one suspects he brought back reams of data in notebooks in addition to these almost daily updates on his activities.

He was persuaded to publish some letters, in the evangelical publication The Christian Observer, about emigration, since many were leaving Britain to seek “subsistence in the Western Wilds”, These were followed by further extracts intended to counter prejudices in Britain about America and Americans.

“If the statements which I have made, and the impressions I have communicated in the following Letters, …shall contribute, in the slightest degree, to dissipate error and prejudice; to cherish those more liberal and friendly feelings, which are at length beginning to subsist between England and America… I shall derive from the reflection, a purer gratification than any literary distinction could possibly impart.”

The spur to publication was the appearance of a ‘bootleg’ edition of these extracts in America5 with the prospect that it might be republished in Britain. Some of his correspondents can be discerned from the letters including, William and Richard Rathbone, his brother Isaac Hodgson, the Reverend Thomas Gisborne, and the Rathbone’s mother. Many letters were of a commercial nature, giving details of the state of the markets and banks, details of business contacts, the state of the cotton crop and so on. Letters on more general matters were intended to be circulated among the recipients although addressed to one or other in particular. For instance, in a commercial letter to William Rathbone, he referred him to his last letter to his brother for an account of his voyage across the Atlantic. Many were tailored to the interests of his correspondents and some were written in response to their questions. Throughout his letters he mentioned conducting business and from the unpublished letters it is clear that he was negotiating commercial contracts and orders.

New York and Washington.

Adam Hodgson, with 23 fellow passengers, sailed aboard the Courier, a fast Philadelphia packet of 380 tons, belonging to the Rathbones, offering “uncommonly extensive and commodious” accommodation on a “short and pleasant passage” of 32 days. Because of the prevailing winds they headed out of the North Channel past Carrickfergus, the Mull of Kintyre and the Giants Causeway. The Irish coast dropped behind them on October 4th 1819. For ten days they were driven further north by the winds and he was on deck most of the time, despite the cold, suffering from sea-sickness. On the 20th they reached the Newfoundland banks and on Monday November 1st they dropped anchor off Sandy Point some twenty miles from New York.

This northerly passage caused unease at home presumably because the vessel was overdue and no word had been received, but he said, “We were never spoken till towards the end of the voyage, and then only by outward bound vessels.” “Spoken” means “spoken to” of ship to ship communication. However, in an unpublished letter to William Rathbone he was more forthcoming.3

“We were twice near losing our masts though on the whole the weather was very moderate. In one of the cases when we had retired to bed with a fine wind and all sails set, I was awakened with a sudden shock and a loud cry of “all hands on deck”. I thought we were on a bank, and on jumping up and looking out I found my companions in the cabin in great dismay. Every face was pale with fear. The ladies with their hands over their faces supposing we were every moment going to the bottom.. …The wind had suddenly shifted twelve points and coming right ahead filled the sails aback and bringing with it a violent sea which struck the vessel bows, stopped us in a course of ten knots an hour and drove us some distance stern foremost. Bonne assures us we were only in danger of losing our masts and it would be well to say nothing that would give the impression of his having carried sail too long.”

On arrival Adam Hodgson spent some time in New York, traveled to Philadelphia, and thence to Washington from where his first published letter was sent. His connection in Washington – “his excellent friend” - took him to meet The Secretary of State, The Secretary of the Treasury and The Secretary at War. William Crawford, the Treasury Secretary, took him to meet the President and his wife, Mr. & Mrs. Monroe, at a crowded ‘at home’, in the White House.

His “excellent friend” was William Lowndes, Member of Congress for South Carolina who was born in Colleton SC in 1782 and married Elizabeth Brewton Pinckney, the daughter of Thomas Pinckney. The Lowndes family had merchant connections in Liverpool, interests in the West Indies, and were cotton planters in Carolina. This commercial contact may have gone back a generation and been enjoyed by many of his relations and associates. The family’s ancestry can be traced back to Charles Lowndes, a Cheshire landowner who emigrated to St Kitt’s about 1700. Charles Lowndes had three sons in St Kitts, William ca. 1718, Charles ca. 1719, and Rawlins in 1721. William’s grandson, John Lowndes (died 1812), became the surveyor general of the Island of Dominica. Charles Lowndes moved to Carolina about 1730 where his son Rawlins Lowndes became a prominent lawyer and politician and President of South Carolina from 1778 – 1779 and Senator for Charleston from 1782 - 1787. He was a federalist opposed to the US constitution of 1787. Adam Hodgson’s “excellent friend” William Lowndes was Rawlins Lowndes’ eighth child. He died at sea in 1822.6

Adam Hodgson wryly described the ramshackle and temporary feel of Washington; though resembling an English spa town, it was more like a plan for a town than a real town. The feeling was that the capital would inevitably move to St Louis in time to be at the centre of the union. He spent his mornings either in the Senate or the House of Representatives and was impressed by the level of debate, admitting their style was; “fluent, forcible, and perspicuous; and in cases where it is not possible that their arguments should be sound, they seldom fail to be specious and acute”.

It was “usual for ladies to attend when any interesting debate is expected” and already he turned to the question of slavery which became a recurring theme; “the question of the admission of slavery into Missouri, which has lately been agitated, attracts all the beauty and fashion to the Senate.” The debates over the Missouri Question formed a constant backdrop to his time in Washington.

Later Hodgson summed up his Washington impressions in a letter to the Rathbones’ mother. William Lowndes had introduced him to many distinguished families and shown him considerable kindness. Hodgson listed the important connections he had made. In Philadelphia he met Langdon Cheeves of South Carolina, President of the Second Bank of the United States, Senator James Brown of Louisiana, both useful contacts for his projected tour. When Congress was in session Mrs. Brown gave a party every Monday evening and supported Mrs. Monroe, the president’s wife, in her Wednesday drawing rooms. From Mrs. John Quincy Adams, the Secretary of State’s wife, he learned that the secretary laid his own fire in the mornings, and he wondered, jocularly, whether the British Secretary of State was also his own, “ex-officio”, fire maker.

He dined with Samuel Dana the member for Connecticut and met the Senators for Rhode Island, New Hampshire and Portland some of whom offered hospitality on his projected trips north. The Senator for Rhode Island offered to obtain introductions into the cotton mills there in which he had an interest. This was James de Wolf who introduced Arkwright Mills into Coventry, Rhode Island. He was one of the wealthiest men in America, a former slave trader and slave ship captain, who had once been indicted for murder for throwing a female slave overboard, bound and gagged.7

On another occasion he dined with the Secretary of State at War, John Calhoun, Lowndes, the Vice president Daniel Tompkins, the Navy Secretary, Governor Barbour, Governor Dickerson, Judge McLane, Mr. Edwards the Senator for Illinois, the Senator from Georgia, Mr. Randolph from Virginia and Mr. Macon the only senator remaining from the Senate’s first formation. He reflected on the perspective he gained from his introduction to so many leading men on the American scene;

“nor did I ever feel so desirous that our Government, and my countrymen in general, should awaken from their supercilious disregard of the growing greatness of America, to a more attentive observation of the rapid development of her resources, and a more correct appreciation of their ultimate extent. It was a great advantage to me to reach Washington so soon after my arrival in America, and to meet there the most distinguished men from different parts of the United States.”

On an excursion to Mount Vernon, he seemed to reveal a touch of republicanism in his sentiments when he wrote of Washington’s tomb, “I am sure you have often visited it in imagination, and will have anticipated my sensations when bending over the ashes of this illustrious patriot, and paying my tribute of veneration to his intellectual and moral worth.” He was told by Washington’s nephew, Judge Bushrod Washington, that the crews of British ships on their way to sack the capital during the War of 1812, “showed strong demonstrations of their respect for this place”.

His conversations with Judge Washington turned on the American Colonization Society of which Washington was the president (but also a slave owner).8 The society aimed to return former slaves to a colony in Liberia9 and the first vessel was due to sail from New York a few days later. Judge Washington regarded the colonists as moral and intelligent “especially those of the Methodist or Baptist persuasion.” Hodgson summarized the arguments raging around this scheme – ranging from those who though it impractical to those who believed it would only “rivet more strongly the chains of those who are already in bondage” and who preferred the “increasing influence of a free Negro population.” A black petition he had seen accused the Society of attempting to perpetuate slavery – some believed it was a conspiracy to supply the sugar plantations of New Orleans – a truly terrifying prospect.  Hodgson thought that only if these attempts at colonization were shown to be successful would such misconceptions vanish.

Charleston, South Carolina.

Adam Hodgson left Washington by the mail-stage at the end of January 1820, “the only public conveyance to the southward” and “a wretched contrast to the excellent coaches in the north.” “It is a covered wagon, open at the front, with four horses; and although it was intensely cold, I was obliged to take my seat by the driver, in order to secure a view of the country.” The roads were no better, consisting of “woody labyrinths, through which the driver seemed to wind by instinct; and we often jolted into brooks which were scarcely fordable.”

The 50 mile journey to Fredericksburg took 16 hours. They crossed the Rappahannock by moonlight but were up at 3 am the next morning to continue south through Bowling Green, and Hanover, arriving at Richmond, Virginia at 7 pm covering 66 miles in seventeen hours. It was court-day as they passed Hannover and 150 horses were tied up among the trees. He was impressed by the Virginia bloodstock, “which appear to deserve their reputation.”

Leaving Alexandria he noted the changing landscape and the worsening roads, “the track sometimes contracting within such narrow limits that the vehicle rubs against the trees: at others expanding to the width of a London Turnpike road, yet so beset with stumps of trees that it requires no common skill to effect a secure passage.”

He remarked on the hospitality and easy familiarity of the tavern keepers met every ten or fifteen miles and of the inhabitants of the scattered log-cabins. (“I rather like than otherwise”) He also noted the increasing proportion of the black population as they travelled south and made his views abundantly clear to his correspondent.

“I believe you are aware that the importation of slaves into the United States has been prohibited by law since the year 1808; and that in many of the northern states, slavery is either extinguished already; or will be so on the arrival of certain fixed and early periods ….. The states, however, to the south of Pennsylvania, with the exception, I believe of Delaware, have made no provision for its extinction, and are termed slave-holding states; and although their legislatures may profess to be, and perhaps are, opposed to slavery in the abstract, yet conceiving that the climate renders the use of negroes indispensible to cultivation, and that their emancipation would be attended with difficulties which have hitherto appeared insurmountable, they may be regarded as practically contemplating the perpetuation of slavery to the remotest period to which their political views extend. We will hope, however, that some ray of light will break in on this gloomy prospect, even though it should condemn to perpetual sterility the arid sands and pestilential swamps on which the negroes are employed.”

Hodgson related conversations with such slaves as he had met so far. “You will believe that it was not without the most painful emotions that I for the first time contemplated the revolting spectacle of man in bondage to his fellow-man,” Though he had met few plantation slaves he was surprised by the “ease, cheerfulness and intelligence” of domestic slaves, “their manner, and their mode of expressing themselves, have, generally, been decidedly superior to those of many of the lower classes in England.” Almost all the servants in southern hotels were slaves, some belonging to the landlord, and some to neighbouring farmers, rented out by the year.

“The first I talked with was at Washington, where he came into my bed-room to make my fire. On seeing me disposed to converse with him, he leaned his arm on the chimney-piece with considerable ease, and said he was to be free in three months; when he should be twenty-eight years of age; that he liked the thoughts of it, but did not suppose he should be better off than at present; that, in fact, he should have to do precisely as he did now, except that he might change his master, if he had a bad one; to set against which was the consideration, that now his master was obliged to maintain him, and then he must starve if he was idle; but that  he understood the common people in my  country were so oppressed, that they were "worse off than the slaves in America!"  Here I endeavored to extricate him from his egregious mistake.”

He discussed the daily lives of the slaves, and their holidays, - in Virginia they had Sundays off, a day’s holiday in April, one in May and four at Christmas. He had been “contemplating a class of fellow creatures excluded from the benefits of the social compact – not voluntarly relinquishing a portion of their natural liberty to secure the free enjoyment of the remainder, but forcibly." He admitted that “there is a bondage from which all our national privileges may be insufficient to secure us… when the African will burst his manacles forever.” There was a freedom which benevolent advocates of anti-slavery may overlook. He quoted John Philpot Curran. He is redeemed, ”regenerated, disenthralled, by the Spirit of universal emancipation." from his speech in the Somerset case in defence of James Somerset, a Jamaican slave who declared his freedom upon being brought to Britain by his master, where slavery was unknown to the law.10 It became widely quoted by American Abolitionists, such as Harriet Beecher Stowe who later visited Adam Hodgson in Britain.

He traveled on to Richmond, and Petersburgh where, in an amusing passage, he described an American hotel mealtime comparing it to a school-boys scramble rather than a social repast. He also found the sleeping arrangements of American hotels not to his taste, a room holding as many as 6 or 7 beds, but, he reassured his readers, since leaving New York he had, “managed by early and earnest application, to secure a separate bed-chamber, for I cannot reconcile myself to these gregarious habits.”  He left Petersburgh for Raleigh, NC on February 3rd arriving on the afternoon of the 4th covering 137 miles in 38 hours, noting that tavern signs, in places big enough to need them, were invariably of Sir Walter Raleigh, Pocahuntas or General Washington. From Raleigh he traveled to Fayetteville and, although it was February, the weather was like an English June day when, only three days before, not much further north, the wagon made no impression on the track because of the intense frost. They left Fayetteville at 5 am on the 10th passing through Lumbertown and Georgetown and arrived at Charlestown at 10 pm. He remarked on their slow progress and the deficiencies of transport in the South.

“This, you will say, is wretchedly slow traveling, in the only public conveyance between Washington and the Southern states. Yet this vehicle is dignified by the title of the ‘United States' Mail’, although it is only an open wagon and four, with curtains which unfurl; and the mail-bags lie lumbering about your feet, among the trunks and packages which the passengers smuggle into the carriage. Indeed, there is a strong temptation to make companions of your trunks; for otherwise, as they are merely laid on behind, they are in imminent danger of being lost, although the driver dismounts every few miles to see that they are safe. As this kind of attention, however, seemed better adapted to ascertain your loss than to secure your property, I bought a chain and padlock; one end of the chain my servant introduced into the stage: if he had a nibble, his attention was awakened; and a bite showed that it was high time to stop. We broke two chains, but brought our luggage safely. The principal reason why the conveyance is so wretched, is, that few persons travel from the Southern to the Northern States by land, except in their own carriages; … the opulent families generally prefer the packets.”

From Petersburgh to North Carolina the inns, the people, and the country degenerated. “Their demeanour became more rude and familiar and their conversation more licentious and profane: their appearance also was dirty, ragged, and uncomfortable”. He saw large tracts of land cleared by ring barking trees and the system of turpentine production by excavation of reservoirs within the trunks of pine. Production was by slaves, each slave being allocated 3-5000 trees, producing, by emptying the reservoirs 5 or 6 times a year, up to 75 barrels of turpentine between May and September. He came upon his first rice plantation at Georgetown, 60 miles from Charleston, and was shocked by the vacant looks and ragged appearance of the slaves. Crossing Charleston bay by ferry, he saw several ships riding at anchor laden with rice and cotton, ready to sail for England with the first fair wind. Here then lay the rub, his abhorrence of slavery, and his trade in these irrevocably tainted goods, – the produce of the slaves of the Southern Plantation System.

In Charleston he stayed at the Planter’s Hotel and set down his impressions of the flourishing city. “On entering the city, we seemed to be transported into a garden. Orange trees laden with ripe oranges, peach trees covered with blossoms, and flowering shrubs of a description which I had been accustomed to see only in hot-houses, gave me impressions similar to those which I suppose you experienced on visiting some of the cities on the Mediterranean.” Whilst in Charleston Hodgson was invited to visit the rice plantation of a planter; “Descended from one of the old patrician families who form, as it were, the nobility of Carolina, educated at one of our English public schools and universities, and enjoying a high reputation, acquired in arduous military and diplomatic situations, he would be regarded, I am persuaded, as second to few in Europe, as a statesman, a scholar, and a gentleman”. He went on to say; “I took an early breakfast with him at his handsome townhouse, from whence we proceeded to the ferry. After crossing the bay, we found the General's carriage waiting for us, with a few periodical publications in it, and with led horses, in case we should wish to vary our mode of conveyance”. His contact was again William Lowndes and the General, Thomas Pinckney, Lowndes father-in-law, who was educated at Westminster and Oxford, and served under Gates and Lafayette in the revolutionary war, was sent by Washington as Ambassador to Britain, and who served again in the War of 1812.11

The General’s estate showed him “a very favourable specimen of Negro slavery” though the poverty was apparent despite a reasonable diet and medical care provided by two black doctors. It did nothing to mitigate his fundamental objections to the system. The slaves worked from sunrise to 3 or 4 and sometimes 5 or 6 at night, had Sundays off, three days at Christmas and a day in spring to sow, and one in autumn to reap a small allotment. Around Charleston he visited several plantations with their grand porticoed homes, the grounds planted with Live Oak resembling an English park. He remarked on their single storey construction and the number of windows “which do not put one in good humour with our window tax”. He described “the season” for the planters in Carolina, with winter spent on the plantation, and summer in town because of the risk of yellow fever, the two being broken by a month of horse racing in February. Some went instead into the mountains or to the resorts of Ballston or Saratoga in New York State.

Contemplating the arrival of the oppressive summer heat which would soon transform Charleston’s present lively state, he observed: “Having visited Cadiz and Lisbon, you are no stranger to the melancholy feelings excited by a view of the graves of our countrymen who have fallen victims to an epidemic on a foreign shore” His correspondent thereby identified as his brother or Robert Hyde Greg who had been involved in some disastrously unprofitable trading in Spain following the Iberian Campaign of the recent war. The thought prompted further observations on slavery.

“But the real plague-spot of Charleston is its slave population; and the mixture of gaiety and splendour, with misery and degradation, is too incongruous not to arrest the attention even of the superficial.

I shall never forget my feelings on being present, for the first time, at a sale of slaves, which took place here in a public street through which I was passing the other day. Turning from a fashionable promenade, enlivened by gay parties and glittering equipages, I came suddenly in sight of at least 80 or 100 Negroes sitting on a large heap of paving stones; some with most melancholy and disconsolate faces, and others with an air of vacancy and apathy, apparently insensible to what was passing around them.  Several merchants and planters were walking about, examining the unhappy creatures who were to be offered for sale. A poor woman, apparently about 28 years of age, with a child at her breast, her two little boys, from four to six years old, and her little girl, about eight, composed the first lot. They were mounted on a platform (with the auctioneer,) taking hold of each other's hands, and the little boys looking up at their mother's face with an air of curiosity, as if they wondered what could make her look so sad. The mother then spoke a few words, in a faltering voice, to the auctioneer, who repeated them aloud, in which she expressed a strong desire to be purchased by some one who lived near Charleston, instead of being sent to a distant plantation. They were then put up with all the ordinary, auction slang, and finally knocked down at 350 dollars each. … I could not stay to see the repetition of the sad process on the person of a field labourer, who composed the next lot, and who appeared depressed and dejected beyond what I had conceived.

The melancholy feelings with which I quitted this scene were not diminished by the reflection, that it was my country which first transported the poor African to these western shores; that it was when they were the shores of a British colony that slavery was first introduced, by British ships, British capital, and with the sanction and encouragement of a British Parliament.  Would that I could forget that, in a single year, no less than 30,000 slaves were introduced into America by more than a hundred vessels belonging to a single British port”

He went on to discuss the difficulties of emancipation as he saw them;

“Do not think me insane enough to overlook the difficulties of this subject and to discuss the consideration due to those whose property is invested under legislative sanctions and the cruelty of liberating slaves till they are prepared for freedom”.

Hodgson also visited the prison in Charleston, as he did everywhere he went. The turnkey was drunk and he learned little, but from his assistant he learnt that the prisoners had no work and no instruction, except for occasional visits from clergy, of whom the black ministers were the most attentive. He saw one minister in prayer with a man committed for the murder of his master and noted the segregation of black and white prisoners. His interest in prison reform and the provision of useful work and training is evident and suggestive of his connection with William Roscoe whose views on punishment without reformation were well known.12

Flint River Indian Agency

From Charleston he traveled to Savannah by two-horse mail coach, travelling in stages, some over thirty miles in length. There was broiling sun in the day but the nights were bitterly cold, even in their sea-coats. Hodgson left Savannah on March 11th for Augusta where he found immense cotton plantations surrounding the town. The streets were crowded with carts, tradesmen and agents. The wharves were laden with bales and steamboats darkened the air. He visited a “very extensive and opulent cotton planter” who had come from Charleston “to superintend his plantation for two or three weeks”.

In Augusta he purchased horses for himself and his servant to go overland to Mobile and New Orleans and they left on March 17th. The English gentleman turned cowboy prompted the remark,

“With our long tailed greys, our saddle bags, our blankets, and our pistols we made, I assure you, no despicable appearance.”

That night they stayed at Harris’s Tavern, a small way side inn;

“Two female Negroes were hand-picking cotton by the kitchen fire, where I took my seat, till I was unexpectedly invited to another room, where a fire had been made for me. The first question my landlady asked me was the price of cotton at Augusta; a question which was eagerly repeated wherever I stopped. Indeed, the fluctuations in this article came home to ‘the business and bosoms’ of the poorest family; since every one is concerned more or less in its cultivation. While my hostess poured out my coffee, I asked her if there were any schools in the neighbourbood. She said, Oh, yes; there was an academy to which her daughter went when cotton was thirty cents per pound; that she paid three hundred dollars per annum simply for board, and fifty more for learning the pi-a-no! but that, as cotton had fallen to fifteen cents she could not afford to buy an instrument, and supposed her daughter must forget her music.”

Later he stayed with a Cotton Planter (also miller, shop keeper and farmer) on the Ogeechee River, to whom he had a letter of introduction, and where he stayed until Monday. Mr. Adam Hodgson keeps the Ten Commandments, it would be fatuous to say religiously, but it is the case, and if it can be humanly avoided he will absolutely not travel on a Sunday. He kept to this principle throughout his life and when the Liverpool & Manchester Railway proposed a Sunday Service - Adam Hodgson resigned his position on the board and sold his shares.

In the evening three backwoodsmen arrived from the Mississippi and urged them not to proceed as the bridges over the creeks were washed out and the swamps were nearly impassable. However, undeterred, they set out next morning and reached Milledgeville, the Georgia capital, some 36 miles away. At Milledgeville he described the Oconee, presumably in flood, as “nearly twice as broad as the Lune under Lancaster Bridge” which is highly informative, but to a limited audience!

They left Milledgeville at 8am on the 21st and arrived at Fort Hawkins at 4pm passing orchards of Georgia Peaches and a convoy of 90 slaves bound for Cawhawba, Alabama. Cawhawba, then just laid out on the banks of the Alabama River proved to be a mistake as the Alabama capital because of flooding which partly destroyed the statehouse in 1825. The capital was then moved to Tuscaloosa (1826) and finally to Montgomery (1846). Cawhawba remained a major distribution point for cotton from Alabama’s Black Belt until the civil war.13

Fort Hawkins consisted of a quadrangle of wooden buildings, built to intimidate the Lower Creeks who had fought with the British in the war of 1812. The clearing was about half a mile square with thick pinewoods beyond extending to the horizon. Leaving on the 22nd along a pine avenue they met a variety of travelers, Indians with their guns and blankets, wagon loads of emigrants from Georgia and Carolina heading for Alabama, and many parties of slaves being taken to Alabama and Mississippi. There was one solitary party of slaves coming the other way, returning to Georgia from New Orleans. Their master had moved them to New Orleans three days before Christmas. In less than a fortnight he found it not to his taste and ordered them back again. Setting out on the 1st of January this was as far as they had got.

The Indian agency, on the Flint River consisted of a log house for the Inn, another for the shop, and a few miserable cabins for the slaves.

“This Agency is on the Flint River, about as wide as the Ribble near Preston. It is the first river we have seen which falls into the Gulf of Mexico, having previously joined its waters to those of the Chatahouchy. Their united streams form the Apalachicola, which runs through West Florida. …  I have been taking a beautiful star-light walk by the River, thinking of you all.  The rivers are all subsiding, and there is nothing now to apprehend. We have been near swimming twice, our horses’ tails having almost disappeared.”

They crossed the Flint River at 5.30 on the 23rd and arrived at Spaine’s Inn at noon.

“As we Approached it, we saw some Indians in their wigwams on the road-side, one was lying asleep before the door, his head covered with a blanket; and when I pointed to him, a woman, who was sitting over him said, " Whiskey sick -Whiskey sick."

They bought provisions, so that they could camp out, as there was nowhere to stay on the road ahead. The landlord was white, the partner of an Indian,  – “the Creeks allowing no white man to settle in their nation except as partners, husbands or in some way connected.” They bought coffee, corn-bread and bacon and a large bundle of Indian corn leaves, fodder for the horses. That night they camped with an Alabama cotton planter bringing his daughter back the 3 or 400 miles from school in Milledgeville in a little Jersey Wagon and were closely examined that night by a party of Indians. They set off at dawn passing the Indian town of Cooseta on the Chattahoochee which consisted of about 100 houses elevated on poles 2 to 6 feet high built of unhewn logs with roofs of bark. Indian corn grew at the doorways and the women were at work digging the ground and pounding corn whilst the men were either going into the woods hunting or idling in the doorways.

“In the centre of the town, we passed a large building, with a conical roof, supported by a circular wall about three feet high: close to it was a quadrangular space, enclosed by four open buildings, with rows of benches rising one above another. The whole was appropriated, ….to the great council of the town, who meet, under shelter, or in the open air, according to the weather. Near the spot was a high pole, like our May-poles, with a bird at the top, round which the Indians celebrate their green-corn dance.”

They arrived at Ouchee Bridge about one o’ clock on the Federal Road which “though tolerable for horses would by us be considered impassable for wheels”.

Mobile, Alabama.

They left Ouchee Bridge on March 26th passing through Fort Bainbridge, situated on a ridge between the rivers Chattahoochee, Coosa and Tallapoosa, “where we found a stand in which the "Big Warrior" is a sleeping partner, and a head waiter from one of the principal inns in Washington, the efficient man! There is, however, another partner, of the name of Lewis, whom I found highly interesting, He had lived fifteen years in the heart of the Indian country, having married an Indian wife, and adopted the manners of the natives. He appeared to unite great mildness and intelligence,  and has contracted so ardent a love of solitude, by living in the woods, that he lately removed his stand from the most profitable situation, because there was a neighbour or two within four miles.”

He went out hunting with Lewis and heard of the baleful influence of whiskey and the white man on Indian life. He spoke of their sadness at the little assistance given by the British in the war but appeared to believe that the American government had “evinced an active solicitude for their civilization”. He learned that the Creeks had a general idea of a supreme being but no religious days except the green-corn dance when the tribe came into town with war whoops and danced around the totem pole in the central square. After this they took emetics and fasted for two days dancing round the pole through the night. Then all the fires in the village were extinguished, the hearths cleared and new fires kindled. The elders believed they had a choice between “civilization or extinction” and were establishing schools and farms. His pleasure in seeing the latter was somewhat “alloyed by observing, that the labour generally devolved on the African Negro, or the Indian wife”.

They left Fort Bainbridge on March 28th, the 27th being a Sunday and a day of rest. “I was a little surprised to find there the son of the owner of one of the principal inns in Preston, in Lancashire, projecting the introduction of a woolen manufactory among the Creeks, under the sanction of the Natives.” He had been living there with his Indian wife when Tecumseh arrived from the Shawnee nation on the borders of Canada to persuade the Lower Creeks to take up the hatchet and join his confederacy with the British. It was to quell this uprising that Jackson built the forts and stockades he had visited. By a strange juxtaposition of superstition, oratory and geophysics this fifth column tactic fell to ruin. Tecumseh left the war party of the Creeks – the Red Sticks – waiting for his signal to strike. “Soon shall you see my arm of fire stretched athwart the sky. I will stamp my foot at Tippecanoe, and the very earth shall shake.”14 The largest earthquake in American history struck New Madrid on February 7th 1812. Some took this for the sign. The resulting sporadic attacks on white settlers were certainly taken as a sign by General Jackson, with a personal eye on lands in Florence, Alabama, that the time had come to deal with the Indian problem for good. By the time Admiral Cochrane landed his marines in Pensacola in August 1814 the Red Sticks had been massacred and reduced to beggary.15

“It was with mingled sentiments of shame and regret, that I reflected on the miseries which we have at different periods introduced into the very centre of America and Africa, by exciting the Indian warrior and Negro king to precipitate their nations into the horrors of war; but I endeavoured to dispel these melancholy feelings by the recollection of our Bible and Missionary Societies, and of that faithful band of veterans who, through "evil  report, and good report," amidst occasional success, and accumulated disappointment, still continue the undismayed, unwearied friends of the whole family of man.”

Adam Hodgson was highly devout; an evangelical with a belief in bringing Christianity to fallen man for his salvation and civilization.  Leaving Fort Bainbridge they passed the Calabee and Cubahatchee swamps and journeyed 40 miles to Lime Creek, the border between the Creek Nation and Alabama, encountering on the way many parties of emigrants and slave gangs.

“Indeed, at the edges of the creeks and on the banks of the rivers, we usually found a curious collection of sans soucis, sulkies, carts, Jersey wagons, heavy wagons, little planters, Indians, Negroes, horses, mules, and oxen; the women and little children sitting down frequently for one, two, or three, and sometimes for five or six hours, to work or play, while the men were engaged in the almost hopeless task of dragging or swimming their vehicles and baggage to the opposite side.”

Leaving Lime Creek they arrived at Point Comfort, a Cotton plantation in a more populated area. They had left the pine forests of the Indians behind and entered the rich bottom lands of Alabama, but the roads were poor and the swamps punishing to the horses.

“…we paid dearly for the advantages offered to the landholders by the rich soil over which we were passing. Our road, which had hitherto been generally excellent for travelling on horseback, became as wretchedly bad, and we passed through three swamps, which I feared would ruin our horses. They were about a mile long each; but we estimated the fatigue of crossing any of them as equivalent to at least 15 or 20 miles of common travelling. …These swamps are ten times more formidable than even the flooded creeks, over two of which, in less than three miles, we had this day to have our horses swum by Indians, whose agility in the water is beautiful. The traveler himself is either conveyed over in a boat, or, if the creek is very narrow, crosses it on a large tree, which has been so dexterously felled as to fall across and form a tolerable bridge.”

The next day they passed Pine Barren Spring and spent a night at Fort Dale where the inn was run by a member of the Alabama Legislature and, as he often did, he noted the contents of the man’s library. “Our landlord was an intelligent man; and among his books I saw the Bible, the Koran, a hymn book, Nicholson's Encyclopedia, Sterne, Burns, Cowper, Coelebs, Camilla, and the Acts of the Alabama Legislature...” Adam Hodgson took an inordinate interest in other people’s bookshelves. It is almost a new species of travel writing. Whereas most travelogues describe the scenery and the exotic biology he seems more interested in the diffusion of knowledge to remote areas, a forward indicator of the state of cultural forces perhaps.

They passed a night at Murder Creek among a family from Georgia who regaled them with tales of revenge killings by the Indians – the name marking the spot where 20 whites were massacred by the Indians 15 years before. Leaving on April 1st and passing Burnt Corn, instead of taking the direct road to Mobile they diverted to Blakeley.

“The only thing which attracted my attention during the morning, was a fingerpost of wood fastened to a tree and pointing down a grass path, and on which was written " To Pensacola." I felt more lonely and more distant from home at that moment, than at any time since I lost sight of my native shores.”

They found nowhere to stay and had to spend the night in the woods. He was keen to reach Blakely to be at church on Sunday and was setting a pace of 45 miles a day. Unfortunately, there was no church in Blakely and so they crossed the bay to Mobile, however, “to the disgrace of protestant America, no place of worship is established here except a Catholic Church built by the French or Spanish”. Once again he has revealed a lifelong characteristic.

Later, writing from Natchez Adam Hodgson confessed that his trip through the backwoods had been exhilarating. “My solitary ride through the woods I enjoyed exceedingly; and except for my anxiety to be proceeding in the immediate objects of my journey, I should not have been tired if it had been twice as long. From Augusta and to Mobile, the way we came, was 460 miles nearly, which we accomplished in about 15 days, during two of which we rested.”

The horses were left in Mobile to be sold and he assessed the area’s economic potential where Blakely and Mobile were competing to become; “the great emporium which must shortly spring up in the vicinity of this outlet for the produce of the young fertile State of Alabama. The surface drained by the rivers Tombigbee, Black Warrior, Alabama, Coosa, Tallapoosa, and Cahawba, all of which fall into Mobile Bay, exceeds 26 millions of acres, possessing a very great diversity of soil and climate, and enjoying commercial and agricultural advantages, which are attracting towards them, with unprecedented rapidity, the wealth and enterprise of the older States.”

He was not at all overwhelmed by the chaotic state of development on the ground, but sharply focused on economic and social relations, supported by appropriate statistics, and underpinned by a firm grasp of economics and a comprehensive general knowledge. The qualities called for in traveling through the backwoods seem testimony to the breadth and strength of the man’s character. He got on with and respected the diverse people he met. There had been one or two nights of real fear, and at times the imminent possibility of losing their mounts must have been a matter of real concern, but he and his servant had come through in excellent shape.

Blakely he found was an American town of yesterday with a fine range of warehouses and with the stumps of felled trees still standing in the streets. Mobile on the other hand was an old Spanish town with traces of the manners and language of the French and Spaniards.

“The change from the quiet homely cabins in which we were entertained in the woods to the noisy dirty tavern of Mobile, was by no means an agreeable one. I sat down with about thirty or forty persons to every meal but I saw much more of men than of manners. And I was convinced that there was some truth in what I had been told, that in travelling westward in this country, you may take your longitude by observing the decrements of the time occupied at meals. At Mobile 5 or 6 minutes might possibly be the average.”

“Profaneness, licentiousness, and ferocity, seemed to be characteristic of the place; and the latter, as manifested in barbarity to the Negro servants, was beyond even what I had anticipated. You continually hear the lash upon their backs, with language which would shock you, even if applied to brutes; and the easy and intelligent expression which I had observed in the countenances of many of the slaves in Carolina and Georgia, had here given place to the appearance of abject timidity or idiotic vacancy. I have seen men, after receiving a severe flogging, and uttering the most piercing cries, the moment their tyrant's back was turned, burst into a loud laugh, dancing about the room, and snapping their fingers, like a school-boy who wishes to appear as if he ‘did not care.'”

His impression of Mobile crisply summarized; “I never left a place with more satisfaction.”

Natchez.

On the 4th they boarded a small schooner and were soon in the gulf with pelicans flying about the boat. On the 6th they passed the Bay of St Louis to which the wealthy inhabitants of New Orleans retired during the sickly season, “the ravages of which are dreadful and make the most distressing blanks in the society of Louisianians.” One of the passengers was from Bermuda traveling to New Orleans because his ship and cargo had been seized at Mobile as he had a black servant traveling without a certificate of his parents’ freedom and he was forced to repair to New Orleans to obtain a certificate to release his vessel.

“I mention this merely as an instance of the vigilance with which the smuggling of slaves is watched; and I am happy to say, … slave-smuggling in this quarter is at present extremely limited. The piratical establishment at Galveston, which was one of the principal channels for the introduction of slaves, has solicited and obtained permission to sail out of the Gulf.”

These were Jean Lafitte’s Baratarian pirates who brought ship’s cannon to Jackson’s aid at the Battle of New Orleans and may take some credit for the carnage on the battlefield – for that sterling work they received a full pardon for their piratical activities.16

Hodgson found New Orleans decidedly unpleasant, very French, and with a miscellaneous population. There were Americans from every state from Maine to Georgia, English, Spanish, French, Creole, Indian, and African and “not the best of their nations.” He stayed at the best boarding house in town along with a general, a judge and a captain of the U.S. navy whom he knew. He wanted to leave, so appalled was he by the landlady’s treatment of her slaves, but realized such behaviour was too general to escape.

Appalled by the depravity he observed that its rising prosperity was attracting “a class of settlers far more respectable than those whom bankrupt fortunes and battered character formerly drove hither.” He had stern words for those who did not accept the civilizing force of Protestant Christianity; "Let those who feel any doubts of the efficacy of the public ordinances of religion, or of the necessity of missionary efforts, once see to what depths of depravity human nature will slide even in civilized society, where there is no regular annunciation of Christian truths, and then declare, if they are of opinion, that they can reconcile their indifference to the diffusion of religious instruction with an enlightened interest in the improvement of the human race."

During his stay In New Orleans he met the cream of society, judges, lawyers, merchants and the Attorney General who was likely to be the state’s next governor. They left on the 19th by steam boat to journey 320 miles up the Mississippi to Natchez. On the rich alluvial soil along the Mississippi he saw many cotton and sugar plantations stretching half a mile or a mile into the forests, protected from the river by an embankment 4-6 feet high, 30 or 40 yards from the river.

In Natchez he stayed in the upper town “the lower town being a perfect Wapping, crowded with Kentucky boats, and an odd miscellaneous population of back-woodsmen and others from the western Country.” The Governor of the state, George Poindexter, was in the same boarding house and although a man of property from a respectable Virginia family he ate at the common table with “a promiscuous assemblage of merchants, agents and clerks.” Hodgson didn’t recognize him, and kept his letter of introduction in his pocket for two days. "I mention this circumstance, as a trait of the manners of this part of the country, which surprised me a little, as I had met at Washington Governors of other States, with far less solid titles to personal and hereditary respectability, aristocratical enough in their behaviour."

He visited the principal cotton planters around Natchez and compared the landscape with its grand trees containing 70 or 80 different species of oak, hickory, tulip and above all Southern Magnolia to scenes from eastern romance. He tried to sum up his impressions so far on the landscape of America. "With regard to the general aspect of America, the most correct idea you can form of it... is that of one immense forest, interspersed occasionally with patches, cleared for towns, or cities, or plantations, and sometimes with natural meadows or prairies. I had no expectation of finding this so literally the case. The streets of many considerable towns ...can be lengthened only by cutting down fresh timber."

He was agreeably surprised by the culture of the planters and compared the estate of the independent planter with £1-2000 per annum to that of a 2nd or 3rd rate English farmer dining with his workmen, the wealthier planters he compared to 2nd rate country gentlemen or yeomanry of 70 or 80 years before, the girls being strictly brought up with little education, and the men filling the office of soldier, justice, and planter. There were others whose lifestyle was comparable to the higher English social classes. “In the society of some of these families I passed a few days very agreeably; and while listening to some of our own favourite melodies on the harp and piano-forte, I could have fancied myself on the banks of the Lune or the Mersey, rather than on those of the Mississippi.” The banks of the Lune or Mersey as a latter day Venice? He is being perfectly serious.

Education, he believed, particularly in the north, would eventually mitigate the slave system and yet he had come across examples of owners who had shot slaves merely for running away, and he recounted several tales of casual but horrific mistreatment. Some western states were finding it more profitable to breed slaves for market than raise produce. 4-5000 slaves were sent down annually to New Orleans from Maryland and Virginia recalling the slave gangs met on the Federal Road into Alabama. The prospect of New Orleans struck terror into the hearts of slaves and free Negroes alike and he recalled how some believed the Colonization Society was secretly shipping slaves to New Orleans. He discussed the problems Free-blacks experienced in the south with the ever-present danger of being forced back into slavery by the laws governing manumission. He then mentioned the many respectable men who were slave holders including General Washington and “an excellent friend” (William Lowndes), who was a Carolinian slave-proprietor; ”and some of our most estimable friends in England possess Negroes in the West Indies”. Those estimable friends would certainly include his Uncle Samuel Greg. However; “The fact is that it is not the body of planters in either country, but the nation at large, that is chargeable with having introduced this deplorable system, and on the nation rests the responsibility of devising some safe and equitable mode of ultimately extirpating it.” He asked whether his generation could be content to hand down the system to posterity without taking one step towards its extinction. He consistently held the view that the planters could not be expected to manumit their slaves without compensation – which would penalize one class for the whole of society’s ills. Later he and his brother along with James Cropper founded The Liverpool Society for the Mitigation and Gradual Abolition of Slavery, with William Roscoe as its president. Small wonder that the abolition of colonial slavery was so expensive for the nation and so profitable for the slave holders.

Adam Hodgson discussed plantation economics in answer to a question from home about what price a planter could afford to sell his cotton. Fluctuation in the market price of cotton produced effects on the price of slaves, corn, and land and thus the same return on capital could be achieved at different market prices. He discussed alternatives to cotton growing, such as corn, or indigo, and the effect of a fall in the price of cotton on the slave system. Here he rehearsed arguments later used in his tract, “A Letter to M. Jean Baptiste Say on the Comparative Expense of Free and Slave Labour”,17 where a fall in the price of cotton would drive the system toward the use of free labour.

Does not this view of the subject throw a gleam of hope over the dark picture? But it is not from free labour alone that the West India and American planters have much to fear. They have already most formidable competitors in those foreign colonies into which the importation of slaves is still admitted. But I will not pursue the subject. - I will only add that the great revolutions which the natural course of events is silently effecting in the West, are calculated to rivet the attention both of the planter and of the philanthropist, and to inspire each of them with feelings of the most intense interest, though not a little differing in their complexion.

He visited the family of the late William Dunbar at “The Grange” eight miles outside Natchez, who accumulated a fortune by Cotton Planting. Dunbar invented a screw press and square bailing system for cotton and was commissioned by Jefferson to explore the Red River.18 Hodgson remarked that, "with the superiority of the cotton from his plantation, our English cotton-spinners are well acquainted." He also had a considerable literary reputation; and was denominated by Mr. Jefferson, the philosopher of the woods. Here he spent two agreeable days; the interior of the house, and the domesticity resembled that of a wealthy country gentlemen whose manners were “such as you would expect to meet with in well-educated and well-bred society in England.” He gave few details about his stay and yet the family were large slave-holders, and involved, at least later, in the American Colonization Society.

Returning to Natchez he set off, again on horseback, to cover the 11 or 1200 miles to Virginia, “our horses and ourselves in high spirits”. They followed the Natchez Trace, the return route from Natchez to Kentucky and Tennessee for the boat men who sailed down the Mississippi and returned by road, having broken up their boats in New Orleans. At Dokes’s stand his horse got Colic and looked liked dying, however, the Indians treated it by opening a vein in its mouth and making it swallow a considerable quantity of blood. Then they forced down its throat a quart of soot and whiskey and walked it about for 2 or 3 hours.

He spent some time observing the customs of the Choctaws – their way of mourning the dead and a ball game.

"The men were elegantly dressed in cotton dresses of white, or red, or blue, with belts, handsomely embroidered, and moccasins of brown deer skin. Several of them had circular plates of silver, or silver crescents, hanging from their necks, while others had the same round their arms, and others silver pendants attached to the cartilage of the nose. (The silver crescents were officers’ gorgets and may have been from any of the various European and US armies and would have been obtained as presents, or booty.) … the men stripped, previous to the dance, retaining only their girdle, and a long white tail, like that of a wild colt, which gave them a most whimsical and savage appearance, and reminded me of Lord Monboddo's theory.

Lord Monboddo was the first to suggest the evolution of man from ape. In a couple of places in the manuscript Hodgson demonstrates a knowledge of the natural sciences of the day, for instance in discussing the geology of the Niagra falls. He seems, at least in youth, not to have seen in this any conflict with his Evangelical views – “the trees of science bending with glorious fruit.”

Cumberland Mountain, Tennessee

They set off early the next day and in the afternoon arrived at Elliot, a Christian mission to the Choctaws, were he met the missionary Cyrus Kingsbury. The boys were taught agriculture and the girls domestic skills but the principal purpose was religious instruction. The Choctaws supported the mission on their annuity from the government for their ceded lands.

"I contrasted them in their social, their moral, and their religious condition, with the straggling hunters, with their painted faces, who occasionally stared through the windows, with the half-naked savages, whom we had seen in the forests a few nights before, dancing round their midnight fires, with their tomahawks and scalping knives, rending the air with their fierce war-whoop, or making the woods thrill with their savage yells. But they formed a yet stronger contrast with the poor Indians, …on the frontier - corrupted degraded and debased by their intercourse with English, Irish, or American traders.

Leaving Elliot he spent two nights with a Chicasaw and Choctaw couple who explained the marriage relationship to him; the husband joined the wife’s clan, Panther, Bird, Racoon, or Wolf, and the wife’s brothers had more responsibility for the children than the husband. People of the same clan could not intermarry even though there was no blood relationship and their families lived in distant nations. Of their religion,

“… it is a prevailing opinion among them that there is a Great Spirit, who made the earth, and placed them on it, and who preserves them in their hunting journeys, and gives them their “ luck in life”…  that many expect a great day, when the world will be burnt and made over again, far pleasanter than it is now, when the spirits will return from the spirit country, and settle again upon it; and that near the place where they were buried, will be their future home. He here pointed to a sermon book …and said the following sentence conveyed the opinion of many Indians: “Wheresoever the body is laid till the resurrection, thither, as to a dwelling-house, death  brings us home." or, as an Indian would express himself, “the Great Fire brings us home." He also heard of the attachment of the Choctaw to the British and the divisions that had arisen during the war when some were put to death for refusing to fight when the tribe sided with the Americans.

They traveled by Indian path with some difficulty. They had to cross ridge after ridge, and deep creeks, often across felled tulip trees. The ground was often covered with cypress knees (aerial roots of the swamp cypress) which, without care, could have ruined the horses.

They regained the Kentucky trace and on the 25th they crossed the Alabama-Mississippi line and reached Muscle Shoals. The price of Federal land had fallen by half and many settlers planned to abandon their second payment in hopes of buying the forfeited land at a lower price. They wanted for little; making their own cotton and woolen clothes and their own soap, candles, and sugar. They raised sheep, pigs, and cattle in the woods, by simply putting a bell around their necks. Unfortunately those who wanted to buy luxuries or foreign produce were forced to resort to slavery and cotton planting. On the 27th they carried on to Athens, Georgia a town of 20 or 30 log cabins and to Cambridge a village of four or five and thence to Huntsville; “a small town full of stores, or shops.” “We then proceeded to a comfortable inn, commanding a delightful view. Here I had proposed to spend Sunday; but found our landlord such a sporting character, and was told the house was such a Sunday lounge, that I determined to proceed to one of a different stamp.”

On the 29th they left on the Huntsville to Knoxville road, a proper road unlike the broad grass path of the Kentucky Trace. They crossed the Cumberland Mountains on the 30th of May and stayed with a highlander married to a Cherokee where they found “a good library, maps and American and English Newspapers – the latter most acceptable.” They carried on to Brainerd, a Cherokee missionary station run by the same missionaries as founded Elliot, where they joined in the service.

"I was much gratified by hearing the children sing their Cherokee hymns and many ancient prophecies came forcibly to my recollection, when joining with my English servant in this Indian country, with Americans, Indians, and Africans, in singing the following verse of one of our hymns."

Leaving Brainerd on June 2nd, they crossed the Tennessee River once more, bidding “a last adieu to Indian Territory.” He reflected on the Indians position.

“Sovereigns, from time immemorial, of the interminable forests which overshadow this vast continent, they have gradually been driven, by the white usurpers of their soil, within the limits of their present precarious possessions. One after another of their favourite rivers has been reluctantly abandoned, until the range of the hunter is bounded by lines prescribed by his invader, and the independence of the warrior is no more…”

“It is not in our naval, our military, or our commercial character, that we have as yet appeared generally as a blessing to benighted nations. It is not when we press into the wars of Christians, the tomahawk or scalping knife of the Indian; it is not when, deluging his country with spirituous liquors, in the prosecution of an unequal traffic, we send forth a moral pestilence, before which the frail virtues of the savage fall, like the dry leaves of his forests in the blasts of autumn; it is not when thus engaged, that we either conciliate his affections, or elevate his moral tone.”

“The time, I hope, will come, when not our Missionaries only, but our naval and military commanders, our soldiers, our sailors, and our merchants, will all carry with them to every country where they hoist the British flag unequivocal demonstrations that they are from a Christian land; and it is animating, indeed, to regard our colonial establishments, our extended commerce, and our vast marine, as instruments in the hands of Providence, to open paths for those who are destined to extend the glad tidings of salvation to the darkest and remotest regions of the habitable globe.”

They had been eating and sleeping at the homes of settlers who were willing to serve them food and provide a bed or at least a rug. Everywhere they stayed Hodgson remarked on the books he found. At one breakfast stop the landlord’s son’s books detained him for a couple of hours – Homer, Ovid, Virgil, Cicero, Dugald Stewart, Adam Smith, Ferguson’s Astronomy, Rees Encyclopedia, etc. “It was delightful to meet our old friend Dugald Stewart in such a place”

This is a significant sidelight on his education and beliefs; Dugald Stewart was for twenty five years, from 1785, the professor of Moral Philosophy at Edinburgh University. His courses included, ethics, political philosophy, theory of government, political economy and the economic philosophy of Adam Smith.19

Richmond, Virginia.

They continued along the valley between the Cumberland Mountain and the Tennessee River to Kingston where the mountains reminded him of the Coniston Fells and the Langdale Pikes. From Kingston they traveled to Knoxville where he stayed at Ray’s Tavern “which being built of bricks, and divided into convenient rooms, appeared like a palace, after our late accommodations.” By now the summer heat was growing and they could only travel in the evening; in the south they had benefited from the shade of thick woods. The crops changed and he was reminded of home by the wheat and barley and the cut hay; “the smell of which transported me for a time to ---“. – He doesn’t specify, but it is surely Caton, in Lancashire.  At Richland Creek, the style and manners of the people reminded him of the country people of the Lake District. Some customs were different as when he was placed at the supper-table with “labourers in their shirt sleeves. But those labourers appeared as cordial, obliging and accommodating as those with whom I have ventured to compare them”.

He became aware, in East Tennessee, of plans to improve communications by connecting the Tennessee River with Mobile via the Tombigbee and Alabama Rivers. Thus produce could travel by this route instead of via New Orleans and the Gulf. He had seen, at Mobile, that flour was selling at prices “extravagantly higher” than New Orleans, demonstrating his keen eye for market economics. The project was not completed until 1985!20

They crossed the Alleghany Mountains on the 12th of June and descended into the valley of the Roanoke where they saw the first river since leaving Oakmulgee in Alabama which discharged into the Atlantic. Of the valley between the north mountain and the Blue Ridge, often indiscriminately called the Shenandoah Valley he remarked “With the richness of this luxuriant valley I know you are already acquainted. It required no great stretch of my imagination to fancy myself near Windermere.”

On the 14th he visited a retired judge in Fincastle, the home of the Fincastle Resolutions which were brought by delegates to the first continental congress. The court house in the town of Botetourt was designed by Thomas Jefferson. Hodgson was visiting a historic site and person, on his way for a chat with Jefferson himself. He cannot stay to the disappointment of the judge since “in connection with calling at Mr Jefferson’s at a proper hour, it would cost me an entire day.” So he left and crossed the James River toward nightfall. The next day he heard a clock strike for the first time since he left Georgia prompting him to remark that everything in the south is regulated by the sun. “If you ask what time it is, it either wants so many hours of noon, or it is so much before, or so much after sundown. Meals are regulated by the sun, even in families where there is a watch, or a timepiece, as it is called, and I have very often heard evening service announced at church, to begin at early candle-light. This want of precision would run away with all the spare hours in our country.” And finally – heavy irony – “A pair of stocks, which I saw on a village green in the valley, at last furnished a decisive proof that we were again within the pale of civilization.”

He inevitably returned to the subject of slavery and noted an alteration in the relative numbers of white and black in the population of Virginia and an increase of free labour engaged in agriculture. “Not that these lovely scenes are unpolluted by slavery; there is scarcely a family without slaves, and almost every tavern is branded with the most disgusting advertisements for runaways; but the heart is less frequently sickened at the sight of large gangs (excuse this hideous but technical term) broiling under a vertical sun, and goaded to preternatural labour, as in Louisiana, by the lash. Here their masters, or other White labourers, occasionally work among them, and the cereal productions of this part of the country are less powerful stimulants to excessive exertion, than the sugar, rice, or cotton of more southern states. I shall be truly glad when I pass beyond the limits of slavery.”

On the 16th he arrived at Wainsborough a “peaceful little village at the foot of the blue ridge and very like one of the little villages in the north of England.” They ascended the Blue Ridge at RockFish Gap and stayed at Hayes’s tavern at its foot on June 18th. From there they proceeded to Gooch’s Inn for breakfast where, “I saw the arrival of the Albion, at New York, with newspapers to the 30th April, and the sentence 'pronounced on Thistlewood and his associates.” The news was of the Cato Street Conspiracy, an attempt to assassinate the British cabinet, the causes of which lay in the Six Acts passed following the Peterloo Massacre in August 1816 in Manchester, which made any meeting in favour of radical reform an overt act of Treasonable Conspiracy.21 His silence on the subject and remarks elsewhere hint at a whiff of the radical in the young Hodgson, no doubt influenced, in part, by his non-conformist relatives, but if present it was not to last.

He visited Judge Archibald Stuart in Staunton, “to whom I was recommended by the late amiable and very popular Governor of Mississippi” in order to obtain an introduction to Jefferson. This was a friend of Jefferson who built a neo-classical home in Staunton in 1791 (120 Church Street). Stuart had bought some of Jefferson’s books and 16 were found in the attic last century. These are the only books from Jefferson’s library that still survive since Jefferson sold his books to the Library of Congress to pay off his debts and they were all burnt by the British in the War of 1812.22

After breakfast he passed through Charlottesville where General Tarleton, scion of the Liverpool slave trading family, had almost captured Jefferson and the State Legislature during the Revolutionary War “being prevented by a female relation of one of the officers, a few miles distant, at whose house the General and his suite had invited themselves to breakfast.” He saw the new university being built under Jefferson’s auspices. At Monticello, some three miles further on, he sent in his letter and was politely received and led through a hall hung with mammoth bones and Indian artefacts. He talked with Jefferson about the state of the Indian nations and about American timber. Later, after dinner, they talked about the current situation in Britain, the state of relations between the two countries and expressed the hope that the two countries might come to a better understanding. Unfortunately Hodgson omitted the details of his conversation saying in a footnote that there has not been time to obtain Jefferson’s permission.

He left Monticello about six in the evening reflecting on all he had seen in the last six months, from the Indians of the southern woods to the densely populated cities. “I had traced man through every successive stage of civilization, from the roaming savage, whose ideas scarcely extend beyond the narrow circle of his daily wants, to the statesman who has learnt to grasp the complicated interests of society, and the philosopher, to contemplate the system of the universe.”

They crossed the Rivannah and travelled to Boyd’s Tavern where the landlady had a good library and he “recognized many old friends, the Edinburgh Review, Matthew Henry, Mrs. Hannah More, &c. &c.” Hodgson was a descendant on his mother’s side of the non-conformist divine Phillip Henry, the father of Matthew Henry who wrote a biblical commentary. After another overnight stop he reached Richmond on the 20th, four months after his last visit, to find letters from home which had “accumulated over so many weeks.” He stayed at a hotel kept by a brother of the Attorney General of the state and of the governor elect of Louisiana. “The brother of Governor H who was so kind to me at Natchez was staying there being a Supreme Court Judge.” Here the initial H may be a misprint as the Governor of Louisiana was Thomas Robertson and the Attorney General, John Robertson.

On the 26th he travelled to Washington where the weather was hot and Congress had risen and all his friends had “migrated like birds of passage to colder climes.” The next day they continued to Baltimore where he met Charles Carroll, one of the richest men in America, and one of the last surviving signatories of the declaration of independence. He watched him ride ceremonially through Baltimore during the 4th of July celebrations carrying the declaration of independence. At times Adam Hodgson behaved like a star struck autograph hunter anxious to meet all the venerable radicals of the revolutionary war.

He sold the horses which had carried them from Natchez to Richmond and “although they are much thinner than when we started, they are in good spirits”. He reckoned up the cost of the journey, a distance of 1250 miles, at an average of 30 miles a day including stoppages, or 35 excluding Sundays and the day spent at Elliot. The cost came to £23 and when the loss on the horses was included, £48, or 9 pence a mile, “which, for two persons, is reasonable enough.” Clearly it had been a successful and enlivening trip, for the execution of which, and their survival without any major upset, he was justifiably proud. It was quite a contrast to the fashionable Grand Tours of Europe. He brought to the trip a keen interest and considerable learning and brought away valuable and in depth knowledge of a new and rising world power. He was reflecting upon and embracing a huge shift in the global balance of power and of markets. His book seems to represent a prophetic analysis built upon the new sciences of economics and political economy – of which Adam Hodgson was clearly a leading practical exponent.

Niagara.

He left Baltimore by steam boat for New York where he collected letters from home before leaving on the steam boat for Albany. He met friends from Carolina and Georgia on the boat and in Albany they pressed him to join them at the springs, however “I found I should be closely occupied for two or three days in replying to my commercial letters from England.” Thus on his fact finding, contact making trip, there were matters of immediate importance to be arranged which were not neglected – the efficient man! He stayed at work in Albany for 3 days and left on the 27th by stage. At Geneva he again worked on commercial letters. The next day being Sunday he went to the Episcopal Church in the morning and the Presbyterian in the afternoon. They left Geneva at 2 next morning in a crowded opposition stage and drove furiously to Canandagua, changed horses and dashed off again “jostling the other stages with the most animated competition, and except that we had ‘ Indian Queens,’ ‘ Oneida Chiefs,’ and ‘Montezumas,’ instead of ‘ Regulators,’ ‘ Umpires,’ and ‘Bang-ups,’ we might have fancied ourselves in England”. Finally they arrived at Buffalo on Lake Erie 100 miles from Geneva and 300 miles from Albany.

"The farm houses were neat and comfortable; but the farmers, like a large proportion of the rest of American population, south of New England, are at present deeply in debt…. It is high time that this nation should learn economy, for habits of extravagance had been gradually diffused through almost every class of society, … even a horse, was often sold on credit and few had fortitude to forego indulgences, however unsuitable, which those around them, with ampler means, were enjoying. On August lst they left Buffalo at six in the morning in a stage with two other passengers and rode two miles to Blackrock, where they took the ferry-boat across the Niagara.

“We soon landed in his Majesty's dominions; and it was with no common satisfaction, I assure you, that I set my foot on British territory. For some time, I felt at home again, and found myself unconsciously doing the honours to the American strangers. I had been tolerably indifferent about accommodations, while travelling in America; but I now felt a sort of responsibility, and an anxiety that the Canadian inns should be at least clean. This has, so far, been an inconvenient feeling; and if the inns do not improve, I must dismiss it.”

They viewed the falls and he discussed their geology and the fact they must have receded over time a distance of some 7 miles from Queenstown where the high table land ended. A couple of days later at Niagara he was mortified to find the British fortress decaying whilst the old French fort of the Americans was far more formidable although the garrison was smaller. He deplored the issue of 1 and a half gills of rum per day to the men and the fact they could buy a gallon more for a dollar. He was forced to witness the humiliating spectacle of a soldier being given 300 lashes in full view of the American fort and the American travelers. “Who exulted in their superiority from which this disgrace is banished”. He talked for a while with an Irish soldier who thought Niagara a fine situation simply from the cheapness of the liquor. The place was such that he decided not to wait for the American steamboat and they left in an open boat to meet the British steamer Frontenac. There was no wind and a journey of 5 hours took a day and a night, nevertheless they arrived in time to catch the steamer from York, to take them back to Niagara.

He journeyed on to Rochester to view the falls which he compared to those of the Clyde. There was also a “handsome cotton mill” and a thriving town. However, the town had no bank; even the smallest American towns had numerous banks, the Farmer's Bank, the Merchant's Bank, the Planter's Bank, the Mechanic's Bank, the Franklin Bank, the Patriotic Bank etc. He then sailed down the St Lawrence to Ogdensburg where in an open boat with a party of 25 and their baggage and 25 barrels of flour they shot the rapids which carried them 48 miles downstream in four hours to Montreal. Again he was occupied with commercial engagements which took all week but there were dinner parties given by the merchants every evening. From Montreal he journeyed to Quebec by steam-boat where he visited some Catholic Hurons and his comments made clear that he found Catholic beliefs idolatrous, another lifelong belief.

He left Quebec on August 25th by steamboat carrying 100 Scotch emigrants and their families. More than 10,000 had passed through Quebec that year on their way to the land of promise. Many he felt would be amply rewarded “but it is much to be regretted that the inducements to emigrate to Canada should be so much exaggerated as to insure disappointment”. He continued on to Montreal crossing the St Lawrence by canoe and thence by stage to Laprairie and St Johns. He then took the Steamboat for Burlington where he took the Boston stage. Arriving in Concord on the 2nd of September he described it as a neat little town with a handsome Presbyterian church where he attended divine service.

He traveled on to Montpelier in Vermont which he says was like the towns in other states “with its church and ministers house, with the usual compliment of medical and legal practitioners. With respect to the latter, I am told that they abound most extravagantly throughout the United States… At Mobile, a bookseller, who had brought an excellent collection of books from New York, assured me that he sold at least ten law books for one of any other description; and at Washington Mr. L- told me, while showing me the library in the capitol, that the number of law-books which were poured into it was a real grievance.”

His servant was ill and so they travelled through Vermont by hiring Jersey Wagons from stage to stage. His admiration of the scenery of Vermont prompted an aside contrasting the different attitudes to landscape in Britain and America; the romantic and the savage.

"In the eye of an Englishman, …. the trees which generally cover the American mountains, even to their summits, detract somewhat from their sublimity. In the imagination of an American, on the contrary, they invest them with whatever of dreary desolation, desert magnificence, and savage nature he has learned from infancy to associate with his interminable forests, and with the wild beasts, and wilder Indians, which inhabit them."

They carried on into Massachusetts and arrived back in Boston on the 5th of September. He had little leisure from commercial and social engagements but was struck by the similarity of Boston to Liverpool, in the appearance of the houses, their furniture, domestic arrangements and the manners of the people. He visited cotton mills at Waltham and was surprised to see the skill they had developed both in spinning and in weaving by power loom. “They very obligingly showed me their books, and all the particulars with respect to speed, waste, wages, expenses and profit. The last has been such as to induce them greatly to extend their works. I will give you all these particulars when we meet. They will confirm your impression… of the rapidity with which America is advancing in the manufacturing skill. The general appearance of the workmen and children was more orderly and respectable than I have ever seen in England, even in those mills in the country, where the apprentices receive the most attention."  Probably he was referring to the mills at Quarry Bank and Caton owned and operated by Samuel Greg & Co but, in Caton, formerly established by his father. He preferred the commercial character of Boston to anywhere else in America except perhaps Salem whose wealth was derived from the East India trade which he contrasted with the East India Company which had never exploited the trade as effectively.

He visited a small lace works and heard from the Governor of Ohio about his cotton mill and the prospects of Ohio becoming a great manufacturing state. Mill seats were numerous and subsistence low. Indian corn was below 20c/bushel and cotton transport costs on the Mississippi were less than 1 and a half cents per lb; more valuable commercial intelligence had been gathered.

In Boston he saw the Constitution, the Independence, and Java frigates lying in the harbour and dined with one of the “Indians” who took part in the “tea party”; another addition to his collection of revolutionaries shaken by the hand. Leaving Boston he travelled to New York by stage to Providence and Norwich and thence by Steam boat into New York.

Philadelphia.

Arriving in Philadelphia on October 31st 1820 Hodgson received letters from home by the Ann Maria and one written on October 4th in Cheshire had reached him in just 27 days. Almost certainly from the Gregs at Quarry Bank the time from posting to receipt was remarkably short – almost below the average time for the crossing. During his stay he visited an orphans and a widows asylum, the penitentiary, and the hospital, commenting on its present inadequacy to their needs. In a note to the book he quoted from William Roscoe’s Additional Observations on Penal Jurisprudence and the Reformation of Criminals. Roscoe seems to have been a family friend and was associated with Adam and Isaac Hodgson in the abolition movement. In an unpublished letter Adam Hodgson wrote to William Rathbone about Roscoe’s bankruptcy which occurred in 1816.3

“…..before I proceed to business let me congratulate you sincerely on the Roscoes having obtained their certificate. I am surprised and shocked at the detention they experienced and feel deeply for this afflicted family. What a comfort must your brother have been to them!”

He stayed at Mechanic Hall where many Georgians and Carolinians were still deterred from returning south by the prevalence of fever. He then embarked on an amusing description of American manners. “...in many cases their coldness amounts to the English ‘cut direct.' At first, it incommoded me excessively, especially in the women in the country, who showed it the most, and I have sometimes been disposed to ride on, not in the best temper, when, arriving at an inn, after a long stage before breakfast, and asking, very civilly, ‘Can we have breakfast here?’ I have received a shrill, ‘I reckon so,’ from a cold female figure, that went on in its employments, without deigning to look at us, or to put any thing in motion to verify its reckoning. In due time, however, the bread was baked, the chicken killed, and both made their appearance, with their constant companions, even in the wildest part of America, ham, eggs, and coffee.”

Writing from Philadelphia Adam Hodgson addressed the subject of emigration which he had been asked about.  Emigration to Canada was an important issue and Liverpool was one of the principal ports of embarkation. Land was being distributed in Upper Canada parallel to the St Lawrence and the Great Lakes by lot, emigrants receiving 100 acres of land which could not be sold for three years and 5 acres had to be cleared in the first year; “easy conditions on which to obtain the fee simple of a hundred acres: and the proposal must therefore be a tempting one to a starving labourer or mechanic.” However he believed this was not what it appeared as the settler would find himself 500 miles from his plot. He would spend at least £5 pounds getting to the land office where there were fees of about £13; almost half the cost of outright purchase without conditions.

By combining their efforts some might succeed but in reality it required capital of between £100 and £500 to be comfortably successful in the first year. He also considered emigration to the southern states.  He was not entirely disinterested, as his servant had been mulling the question for himself. The majority of settlers he had met were satisfied with their move although, in Alabama, the high price of corn was a setback. However, his servant objected to slave states, and since title could only be had by purchase, and as his servant could have no more than £80 or £100 capital there was little inducement to emigration. “My servant, I believe, is disposed to think, that he is better at home than in America; except in his present capacity, in a city where his wages might be ten pounds per annum higher than in England, and where his wife's services as a dress-maker, fine washer, &c. would be productive.”

He stayed in Philadelphia throughout November leaving on December 7th by steamboat for Newcastle, Delaware, where they were packed in stages and driven across state to Frenchtown on the Susquehanna to board a steam-boat and by 3 the next morning they were moored at Baltimore, 139 miles from Philadelphia. On the 11th of December they left Baltimore for Norfolk by sail through Chesapeake Bay taking 22 hours to cover the 210 miles, including two hours anchored in the night. “This is rapid travelling…. indeed I arrived here (New York) in less than a fortnight after leaving Philadelphia; traveling 780 miles, and spending five days and nights at Baltimore and two at Norfolk.”

It is not merely impressive to have covered this distance in so short a time but an important economic matter. Transport costs as he indicated time and again were an important component of the costs of any article of produce or manufacture. No doubt he could quote the reduction in transport costs occasioned by the building of the Bridgewater Canal between Manchester and Liverpool. His later involvement in the formation of the Manchester & Liverpool Railway was based on sound economics.

Hodgson also considered how a farmer with £1000 capital would fare in coming to America. He had been asked about the fortunes of Morris Birkbeck, a Quaker from Settle, Yorkshire, who after farming in Surrey emigrated to America frustrated by the taxes and tithes of a society from which he was politically excluded. He was a writer and publicist for emigration and in 1818 purchased a large tract of land in Illinois to which his friend George Flower organized the emigration of colonists from England. He was also influential in ensuring, through his writing, that Illinois did not become a slave state.  He died by drowning in the Fox River in 1825 on his way back from visiting Robert Owen’s settlement at New Harmony, Indiana.23 Hodgson attempted some analysis of these early socialist conceptions of harmonious industrial communities.

He had not visited them and had only met two people who had, one during the summer of 1819, and one more recently. Birkbeck had a comfortable house, good fences, and 60-80 acres of Indian corn, but had raised little or no wheat, preferring to purchase it at Harmony. Hodgson could not remember if this was Birkbeck’s second or third year in the colony but either way “the result differs so widely from his anticipations, as to render it difficult for him to elude the charge of being a wild and sanguine speculator.” He had also heard rumours that some people had left the colony through fever and ill health the effects of which he had already seen in the south.

"I became sadly too familiar with this melancholy spectacle, on my south-western route, scarcely one family in six, in extensive districts, in the Carolinas, Georgia, Alabama, Louisiana, and Mississippi, being exempt from fever and ague, and many of them exhibiting tall young men, of eighteen to thirty, moving feebly about the house, completely unfitted for exertion, after 15 or 18 months residence, or rendered indolent or inefficient for the rest of their lives. In Georgia and Carolina, we were told, in a jocular way, that it was not uncommon for a person, who was invited to dinner on a particular day, Wednesday for instance, to begin reckoning ‘Monday-Tuesday-Wednesday – No, I cannot come to you on Wednesday, for that is my fever day.'”

He remarked that Birkbeck would maintain that the political advantages outweighed the material disadvantages. He suggested that in the west, with so many living on the land, and without access to European markets, raising crops could never be very profitable. In time this would change as the population grew resulting in an increase in domestic manufactures. East India goods had already been displaced and the import of Irish linen had almost ceased through cultivation in Philadelphia. He extolled the benefits of free-trade at length, combining Adam Smithian economics with Christian moral philosophy in setting the direction of industrial development. The influence of Dugald Stewart and Paley is obvious.19,24 If American domestic manufacture required import tariffs of 40 or 50%, plus transportation costs, then its time had not arrived. However, if Britain continued to impose the Corn Laws America must limit the import of manufactures. When the government imposed a duty of 6d in the lb on imports of raw wool they simply caused Americans to cease exporting. All his correspondents were instructing him to purchase wool from South America and lodge credits in Germany, Spain, and Portugal for the supply of woolen manufactures from the US. The system was by then too entrenched for repeal of the duty to have much effect. The Corn Laws were equally pernicious since America had to spend twice the labour to manufacture than they would spend directly on corn and the British had to give twice the quantity of manufactures for corn than was necessary.

“It has always appeared to me, that, the strongest argument against the gradual repeal of our corn laws, is, its tendency to alter the relative proportions of our agricultural and manufacturing population; … I am very sensible of the evils to which a manufacturing population is exposed; but, lamentable as they are, I confess, I think they are not to be compared with those incidental to a half-starved, lawless, and exasperated peasantry. Besides, I sincerely believe that the rapid extension of moral and religious education will ultimately eradicate many of the evils which generally prevail, wherever manufactures have collected the population into large masses.”

Adam Hodgson combined progressive views on free-trade with a firm belief in the improving power of Christian morality. Later in Life Adam Hodgson would find his religious convictions in conflict with his liberal economic views. He added that he saw no reason why cotton spinning could not be profitably established in Ohio.

“From what I hear of Ohio, I know of no place where a young, enterprising, skilful cotton-spinner, with from £5000 to £15,000 capital, fond of farming, and exempt from those delicate sensibilities which would make his heart yearn towards the land of his nativity, would pass his time more to his mind, or be in a fairer way of realizing a large fortune.”

He discussed the deployment of capital of £5000 and the relative standard of living that could be expected, making some wry observations on the strength of the coffee, the quality of the wine, and the magnitude of the spread on the table. Of his informant from Ohio he said, “In dress and manner he is of about the same ‘grade’ as the Americans would say, as a respectable Yorkshire farmer, possessing an estate of £600 or £800 per ann., and lives, I should imagine, somewhat in the same style, Such men as the overlooker of your mill, or others equally steady and experienced, but more acute, would prosper well in Ohio."

New York.

He left Norfolk on December 14th for Baltimore to take leave of his friends. On the 18th they set out for Philadelphia through York and Lancaster by open stage. The driver used to drive the Lancaster mail from Preston and had emigrated from Macclesfield and knew many of their friends.  “He came out, he said, in his ‘uniformal dress of an English coachman,’ with a broad hat, long great coat, woollen-cord breeches, and jockey boots, all which he has discarded for an uncharacteristic, shabby blue coat, black waistcoat, and blue pantaloons. He procured employment in two days, and his gains have averaged, for the last two years, 26 dollars per month, with part of his board. I told him that I hoped, when he made his bargain, he did not count upon any money from the passengers; he said, ‘Oh no! Please to remember the coachman, would not do here; it would be degrading to ask, although genteel people sometimes press me to take something, which I do not refuse.’ After this hint, I did not hesitate to follow the natural impulse I felt to give an old Lancaster driver a trifle, and some rum and water.”

He wrote from New York on January 1st 1821 that he had hoped to be within a few days sail of England, but circumstances which he does not specify had prevented it. New York was astonishingly cosmopolitan and the old families, familiar from Mrs. Grant, the Author of "Memoirs of an American Lady,"25 were intelligent and refined but the merchant community was less cultured than in Boston or Philadelphia. There was snow and on Broadway painted sleighs with scarlet cloths and buffalo skins and strung with bells dashed along at great speed, some harnessed as tandems and others as four in hand.

He visited wealthy friends on the Hudson, and attended a dinner party at City Hall with the mayor, where he also attended a meeting of the Society for Preventing Pauperism. He was not impressed and upset by remarks on the state of pauperism in England. The question of prison reform and the situation of the poor had been raised and he discussed it with some of his American friends; in particular an article by Francis Jeffrey in the Edinburgh Review in May 1820 which took to task a book published by Janus Walsh on British attitudes to America which pointed up Britain’s faults.26 It is possible that this literary dispute was a motive for writing his own book. He had also been discussing Roscoe's, pamphlet, “that enlightened and distinguished friend of humanity”, Additional Observations on Penal Jurisprudence.27

“I have met some persons who do not like it; but it appears to me, to place the question so cleverly on its proper tooting, and to exhibit such a fine specimen of dignified moderation, that every candid and reasonable American ought to be fully satisfied with it.”

Rhode Island.

He left New York on the 25th to visit Dr Benjamin Silliman, Professor of Chemistry and Mineralogy at Yale College and one of the first American Science Professors. He was also an opponent of slavery which is perhaps why Hodgson sought him out. They discussed a friend in common, Roscoe, and the current disposition of their two countries. Here he got much of his information about the Unitarian Church, the subject of a later letter. He set out next morning to travel to Hartford and Providence. Collecting letters from home at New Bedford he perhaps learned the latest news from England about the royal divorce, and the parliamentary investigation into the morals of Queen Caroline. The affair was causing him a deal of embarrassment.

“As soon as we are known to be Englishmen, … the first question at every pot-house is, ‘Well, and what are you going to do with your Queen?’ Even the old widows, in the Asylum in Philadelphia, took a private opportunity, while my conductor's back was turned, to squeeze out of me all the information they could on the subject. I grieve to think how the details of these proceedings have penetrated into the remotest corners of the Union."

In Providence he dined en famille, a rare occurrence in America, with one of the principal merchants in the East India trade and was mortified to learn he had 20 ships in the trade and that some 16,000 tons of American shipping were involved. “They often taunt me, by asking me what our Government can possibly mean by prohibiting us from engaging in a profitable trade, which is open to them and to all the world.” He might well be mortified; his own father had joined the campaign against the East India monopoly in 1792!

Pawtucket proved to be an interesting place for some of his correspondents. In the north there was evidence of increasing competition for the cotton industry but here was an interesting historical slant – a story they might already know in outline.

“The village had something of the uninviting appearance of Stockport or Bolton. I returned in time to drink tea at Mr. S. He told me, that Slater, (an old workman of Sir Richard Arkwright) who first introduced cotton-spinning into the United States, is still living at Pawtucket, though very old. He came over about 1789, but did not succeed for three or four years. He and his partners have made a handsome fortune in the business, though not very extensively engaged in it. The number of spindles in the immediate neighbourhood of Providence was I was told from 100,000 to 130,000 and the annual consumption of cotton about 15,000 bales, and increasing. The small window panes and narrow streets gave it more the appearance of a dirty manufacturing town, than any I had before seen in America.”

Those dirty manufacturing towns were to greatly increase in Adam Hodgson’s lifetime and efforts directed toward the moral and social improvement of Liverpool would figure large in his life. On the other hand the economic development of the United States was a matter of concern and he estimated their annual cotton consumption at nearly 60,000 bales and rapidly increasing.

On the 1st of February he set out for Newport and was astonished to find that a British Consul “vegetated there.” He found himself engaged by a commercial acquaintance’s daughter to accompany her, her sister and cousin to a party given by the Consul.

“You would really have been surprised at the general appearance and manners of the young ladies, of the young men I will say little. One of them, joking my fair conductress on reading Dugald Stewart, I was not a little pleased to find, in the conversation which it gave me the opportunity of pursuing, that she was just finishing his Elements, and proceeding to Paley.” Surprised to discover that his beloved Dugald Stewart, author of Elements of the Philosophy of the Human Mind along with Archdeacon Paley’s Moral Philosophy, were read at all, let alone by “young ladies”, he remarked, “So you see they are not perfect savages even in the ruins of a New England seaport”.

He was glad to leave Rhode Island but noted in passing that Bishop Berkely composed his work the Minute Philosopher there, a defence of the Christian Religion against free-thinkers, and he quoted the prophetic lines of poetry which began the chapter. He left New Bedford on the Boston stage at 6 o’clock on the 7th on a cold dark morning with rain and sleet, arrived in Boston, 62 miles distant, at six in the evening. He was again impressed by the culture and refinement of Boston Society finding it much closer to the English than elsewhere in America.

“The style of living in the best circles is rather expensive and luxurious for so pure a democracy, but there is a simplicity, frankness, liberality, intelligence, and cultivation, which, combined with their English taste and habits of thinking, gives the society of Boston an agreeable ”Je ne sais qoi” which distinguishes it from any other state in the Union.” Something perhaps of what he meant may be gleaned from his reassurance to his correspondent that the servant he has borrowed to accompany him on his trip has not been spoiled. Whose servant it was is not clear. It must strike the modern reader as class ridden snobbery but it would be difficult to paint a clearer picture of the society in which Adam Hodgson lived.

“I have not mentioned your old acquaintance, James, much of late. He has been a great treasure, indeed, and, infinitely to his credit, he is returning to England about as good a servant as he left it. At one period, he degenerated a little, when visions of  American estates floated before his imagination, but I desired him to sift the apparent advantages offered to him by this country to the bottom, and to embrace them if they were solid, and his excellent judgment, I think, has decided that he is best at home. Occasionally, while the people at an inn were asking me ‘when the gentleman, who was cleaning the horses, would come to his breakfast,’ I have heard him talking about ‘the other man in the parlour’ but the delusion soon passed away, and he is now, in every respect, I think, as attentive and respectful as when we landed in this Republican country. In his fidelity I have implicit confidence, and am become much attached to him. It is difficult to travel in this country with a servant without spoiling him. In the stage coaches he is probably at least equal to many who are, for the time, on an equality with his master, and although he may not have read Euclid, he is conversant with the axiom, that ‘things which are equal to the same thing are equal to each other.’ In the wilderness, too, it would be sulky and ungracious to ride all day, without some interchange of thought, with a worthy intelligent servant, excited and interested by objects as new to him as to yourself. In the wild parts of the country the natives always wish to set a servant down at the same table with his master, and both are thus occasionally placed in an awkward situation. My servant, however, was very dexterous in avoiding dilemmas of this kind...”

Portsmouth.

Arriving in Portland he was not impressed by the lack of sophistication of the legislators of this new state. However this lack of experience was likely to be temporary and he saw advantages in the confederal nature of the states which allowed room for experiment without jeopardizing the whole structure. He discussed the American constitution at some length and was at pains to point out the democratic nature of American government which his correspondents had failed to grasp. He had done considerable research, for example reading the Federalist papers of Hamilton, Maddison and Jay. He also realized that secession was not wholly unlikely, as the Missouri question demonstrated.

As usual he examined his landlord’s books finding; Scott’s Bible, Burder’s Village Sermons, Baxter’s Saint’s Rest, Watt’s Hymn Book, and Saurin’s Sermons. He even made a contribution to his library; adding the evangelical tale "The Dairyman’s Daughter" he had found “in a shop at Mobile, in that land of darkness on the shores of the Gulf of Mexico.”

They left Portland at five in the morning, on February 19th in deep snow by tandem sleigh "about as large as a parlour coal-box, or a little larger." The journey was difficult with the horses falling through the snow or becoming stuck in drifts. 11 hours and 60 miles later they reached Portsmouth where they stayed overnight. The chronological account was interrupted here for some remarks on the state of religion in the United States and on the manners and morals Americans. These were addressed to the Rev. Thomas Gisborne of Yoxall in Staffordshire,3 and summarized impressions gained throughout his journey. His evangelical stance is made clear when mentioning having met Bishop White in Philadelphia “who went over to England after the Revolution, to be consecrated, in order that Episcopal authority might be transmitted to the latest generations of America… Our excellent Granville Sharp, and his active efforts in this cause, came forcibly to my recollection.”

The Episcopal Church was “increasing in numbers and piety” but he regretted in New York “no small portion of that intolerant and exclusive spirit which appears to identify Christianity with episcopacy…. and so much at variance, as it appears to me, with the spirit and principles of the gospel.”

 In the same ecumenical spirit he wrote a long letter on the Unitarian church in America. Needless to say his tolerant ecumenism does not extend to idolaters, Catholics. Two days later he again wrote on American morals dwelling particularly on intoxication and prostitution. Spirits were widely drunk throughout the day, especially in the South, and yet he had not seen above half a dozen instances of drunkenness except among the frontier Indians.  Although a great deal of time was wasted lounging in bar-rooms it was in cigar smoking unlike in England.

“Drams are taken, as it were, ‘en passant,’ solitary, and in a parenthesis; not in a social circle, round a blazing fire, where I, in fancy, at this moment, see John Bull, sitting in an old arm chair, a three-legged deal table before him, his heart expanding as his bosom warms, one hand on the knee of his next neighbour, or patting him on the back, the other pushing round the common tankard, the band of good fellowship, which, after a few more circuits, will too probably convert this exhibition of rude enjoyment into a melancholy scene of intoxication.”

With respect to prostitution he has this to say; “if they exist in the same degree as with us, which I am disposed, from the prevalence of early marriages, to question, it is under the shade of secrecy; for the cities, except New Orleans, present nothing of the disgusting effrontery and unblushing profligacy, which the streets of our large towns exhibit after dark.”

Crimes of theft, burglary and murder were much less common in America but dueling was more common and often fatal. Bribery of customs officials, common in England, to obtain speedy dispatch, was almost unknown. One of Hodgson’s major concerns was the credit worthiness and honesty of the American merchants he met. He displayed considerable caution, a trait maintained throughout his life, and he would not enter transactions where this was in the least doubtful. He also abhorred the tendency of debtors to give preference to particular creditors. Equal division of assets he claimed never to have heard of. Such preferential treatment of creditors was illegal under British law although periodically examples would appear before the courts.

Hodgson and his servant left Newburyport and traveled 25 miles to Salem where he spent several days visiting friends. He noted habits descended from the Pilgrim Fathers which were still in evidence, the celebration of Thanksgiving instead of Christmas Day, the abhorrence of heretic mince pies, and the duration of the Sabbath from Saturday to Sunday Evening – “and the evening and the morning were the first day”. Writing of the beauty of the Connecticut valley he compared it to his home. The part of the valley of Connecticut through which we passed, is generally admitted to be one of the finest portions of the cultivated regions of America, …. Of the beauty of the valley, I cannot convey to you a more lively impression than by telling you that it reminded me forcibly of Lonsdale, with all its features expanded in due proportion …. With the exception of Lonsdale, it is by far the most beautiful valley I have ever seen."

Last Days in New York.

They left Hartford on March 2nd 1821 in the Albany stage to visit a Missionary School at Cornwall. Here students from all over the world were instructed in Christian principles. Many were Native Americans but others were from Tahiti, Malaya and New Zealand. Here he acknowledged again the difficulties facing the aboriginal population of America in the face of the advancing colonists.

"After what I have seen at the institution at Cornwall, and at the settlements among the Indians, in the southern forests, I anticipate the most important results from the vigorous and judicious exertions which are now directed to their civilization. … …we have it in our power to teach them to become agriculturists; that they are ignorant, and we can give them knowledge; barbarous, and we can teach them the arts of civilization; heathens, and we can extend to them the blessings of Christianity. Their situation, as possessors of land within the limits of the United States, is a very peculiar one, and the validity of their title to lands they do not occupy involves some very important and perplexing considerations. I heard some of the Indians declare they would part with no more of their land, unless General Jackson should be sent with a superior force to compel them, … he told them, that their land he would have, by one means or another, and that he gave them one, or perhaps two cents per acre, while the Government resold it for two dollars per acre; that they were sure their great father at Washington, did not authorize such cruelty and extortion."

It would not be very many years before the great father in Washington was General Jackson and not only would they lose title to their lands, they would be forcibly removed. Before leaving Cornwall he again presented a book to his hosts, this time Legh Richmond’s "Little Jane" – an evangelical tale of the conversion and death of a little girl from TB. They travelled toward New York through Sharon and stayed overnight in Poughkeepsie in an Inn overlooking the Hudson with a view of the Catskill Mountains which he considered the most beautiful in America.

“They are not higher than the fine range of the Lake Mountains, which we see from Lancaster Castle, nor, I think, either more beautiful or sublime; but it is difficult to compare objects, where the one is present to the eye, the other only to the imagination.” His travels were drawing to a close. “We had a glorious sunset behind the distant mountains, and as the sun went down I appeared to take leave of America, for I anticipated little time either to think or feel during the ensuing week of preparation.”

He left at four o'clock the next morning in the stage and reached New York after midnight where he wrote his last Letter from America which surveyed all he had seen and heard in his 16 month long American journey.

"In little more than a year, I have visited Upper and Lower Canada, and traversed the United States from their northern to their southern extremity, …I have conversed with the polished circles of the Atlantic cities, the forlorn emigrant in the wilderness, the Negro on the plantation, and the Indian in his native forest. In successive intervals of space, I have traced society through those various stages which, in most countries, are exhibited only in successive periods of time. I have seen the roving hunter acquiring the habits of the herdsman, the pastoral state merging into the agricultural, and the agricultural into the manufacturing and commercial."

However he had lost none of his fondness for his home despite his perception that he has been witness to the birth of a new and more vibrant world

“Our woods and rivers will appear more diminutive, perhaps, than before, but not less picturesque, and Ingleborough and Lonsdale, Coniston Fells and our Lake scenery are surpassed in beauty by nothing which I have seen. You must not be surprised however if I feel a strong emotion, on bidding a last adieu to these western shores, to a country where I have passed so many happy hours, where I have found so much to stimulate and gratify curiosity, and where I have experienced a degree of attention which I never can forget. In the interest which I must ever feel in the destinies of this favoured land, in her European, her African, and her Aboriginal population, I seem as if I were endowed with a new sense. I see in the Americans, a people who, are to show to generations yet unborn what British energy can accomplish, when unfettered by the artificial arrangements of less enlightened times, … and when bringing to the boundless regions of a new world, fair and fresh from the hand of its Creator, the intellectual treasures which have been accumulating for centuries in the old.”

Hodgson and his servant left America on March 10th 1821 aboard the Albion packet and by March 31st, after a rapid but tempestuous voyage, they were back in Blighty. A Liverpool merchant had learned all he could of the market in which he was to be involved for the rest of his life as a cotton broker and banker. His tour had been as comprehensive and meticulous as he could make it. A man of his times, he was enthusiastic about the latest in scientific and economic theory, enthusiastically embracing the benefits of progress. Intellectually infused with the spirit of the Romantic movement of his day he held the high moral ideals of Evangelical Christianity. In this he was doctrinaire only in his view of idolatrous Catholicism, the efforts of the protestant world to civilize and convert the rest of the world were of paramount importance. The aboriginal peoples of the world would only survive by embracing modernity and Christianity. But the most striking feature of his account is his abhorrence of slavery, and he would soon be in the forefront of the movement to emancipate the slaves in British possessions. As an evangelical his moral commitment needs little explanation. As an economist it can also be understood in his adherence to the teachings of Adam Smith and Dugald Stewart. In 1825 he published "Letter to Say" attacking the French Economist Say’s views on the economic benefits of slavery. Using economic theory he was at pains to show the benefits of free labour over slave labour. It was a highly influential work among the abolitionists of the day. These aspects of the man’s character made him one of the powerhouses behind the development of Victorian Liverpool.

Some of his views were shared by his immediate circle. His brother Isaac was a prominent member of the Anti-Slavery Society. His cousin William Rathbone Greg wrote widely on economic issues, particularly on the factory question, where he opposed regulation, and on the self help movement to improve the condition of the working poor. His cousin William Rathbone was a prominent social and political reformer. Adam Hodgson’s evangelism, and the influence of Adam Smith, Dugald Stewart and Archdeacon Paley on his economic and moral perspectives, seem quite sufficient to account for the character of the man. What other explanation could there be?
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• CHAPTER 3 •

THE INTOXICATED SWAIN

Here joyless roam a wild amphibious race,
 

With sullen woe displayed in every face;


Who, far from civil arts and social fly,


And scowl at strangers with suspicious eye.


Here too the lawless merchant of the main


Draws from his plough th’ intoxicated swain;


Want only claimed the labour of the day,


But vice now steals his nightly rest away.

George Crabbe

That a deeply religious evangelical like Adam Hodgson was committed to the abolition of slavery seems to require no explanation beyond a heartfelt repugnance toward its inhumanity. The commitment to abolition of men like Granville Sharp, William Wilberforce, Thomas Clarkson and Henry Thornton was motivated on strongly religious grounds. Many were associated with the Clapham Sect, an Evangelical Christian movement within the Anglican Church.1,2 Adam Hodgson and James Cropper of Liverpool later developed economic arguments against slavery based upon the work of Adam Smith.3,4 Their involvement in the cotton trade, tainted by the brutality of the Dixie plantations, could be seen as hypocritical, but perhaps provided a powerful motive to campaign for the replacement of slave labour by free labour. However, for Adam Hodgson, embracing the power of Christ to redeem the sins of fallen man, may have expressed a longing of a more personal nature. His publicly expressed motivation was to expunge the collective burden of guilt resulting from the support and protection of the slave trade by the British Parliament and its continuing protection of the institution of slavery within the British Empire. For more personal motives there is no need to look further than the life and career of his father, Thomas Hodgson.

An Eminent Merchant in Liverpool

Thomas Hodgson, was born in 1737, the second son of a yeoman farmer, Isaac, and his wife Elizabeth of “The Hill” in Caton. He was two years younger than his elder brother John and there were two sisters, Mary and Elizabeth. His life is cryptically summarized in an epitaph in the North Isle of St Paul’s Church in Caton. This monument, erected shortly after his death by his children, was moved from Caton Chapel to a similar prominent position in the new church in 1865.
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The allusions to a Christian character may be purely conventional and a veil is drawn over the greater part of his life as having been passed “in foreign climes” and as “an eminent merchant in Liverpool.” Only his activities as a textile entrepreneur and cotton spinner are spelled out. It is not difficult to understand why, for, apart from his birth, Thomas Hodgson’s first appearance is in 1765, master of the vessel Pitt, out of the Port of Lancaster.5 Little is known about the vessel, its owners, or the voyage on which it was engaged, but, at the age of about 28, Thomas Hodgson was master of a small slave-ship of about 50 tons burthen bound for the Gambia River on the African Coast, to purchase a human cargo of slaves, 150 or more in number, to be sold to the developing, rice, indigo and cotton plantations of the British colonists in Carolina. His age was consistent with his having made several voyages to Africa already, as he worked his way up to ship’s master and gained experience in the details of trade on the African coast.

How the son of a Lancashire farmer was “drawn from his plough” is not known, perhaps the lure of wealth was enough. His own choice in the matter may have been as small as any child apprentice in any walk of life. That the lure of wealth on the coast of Africa and the New World should be felt in Caton though is less surprising. The village lies just 4 miles from the Port of Lancaster, which, in those days, ranked in importance below only London, Liverpool and Bristol in the traffic to Africa and the Americas. When the abolitionist, Thomas Clarkson, set out to gather evidence on the slave-trade in 1787 he planned to visit only Liverpool, Bristol and Lancaster. However, by comparison with his momentous visits to Bristol and Liverpool, Lancaster did not begin to repay his efforts, being home “only to a few superannuated slave captains.”1

Those Lancaster slave-merchants still in business put together their voyages in Liverpool as the more convenient port. Lancaster was falling behind; there was no wet dock, and vessels had to take the ground. Equally important was the efficiency of Liverpool’s domestic trade connections and general economic development. With hundreds more ships and dozens more slave-ships outfitting every year, Liverpool certainly offered greater convenience to the merchant. Liverpool’s inland connections, by canal and road, to the developing industrial areas of Manchester and the Midlands offered better access to markets for imported and exported goods. In the period from 1757 to 1776 – the beginning of the American Revolutionary War - some 1540 slave-vessels cleared from Liverpool, 691 from London, 457 from Bristol, and 86 from Lancaster. By comparison Whitehaven, the English port next in importance, had 46 clearances.6

Lancaster’s involvement in the Slave Trade began later than Bristol or Liverpool. A couple of voyages from Lancaster are known from the late 1730’s but the trade seems to have begun in earnest in the 1740’s. Traders financing voyages in the early period include; Dodgson Foster, John Heathcote, John & Robert Thompson, William Butterfield, and Messrs. Satterthwaite and Inman. From the 1750’s new merchants entering the trade included Thomas Hinde, Miles Barber, Robert Dodson, William and John Watson and Richard Millerson. By the 1780’s, as Clarkson found, the trade was in decline, but some voyages continued to be fitted out, in particular by James Sawrey & Co.5

What little is known of Thomas Hodgson’s entry into the African Trade begins late in his career with the voyage of the Pitt and nothing has emerged documenting his earlier apprenticeship. His descendants have preserved part of a sea-journal which he presented to his youngest daughter Anna in 1806 when she was just 15 years old.7 Thus it is no surprise that it contains nothing which might offend. Indeed the journal only commences in December 1765 as the unnamed vessel is approaching the Irish coast on the final leg of a homeward voyage. Hodgson was returning as super-cargo from Africa and the Americas having sailed out in command of the Pitt. Everything concerning the nature of the voyage has been excised or lost. None of the crew is named nor is there mention of a return cargo or the success or otherwise of the voyage. His “imployers”, assembled at Sunderland Point to meet the vessel when it finally landed safely home, are named as “Capn. Dodson, Hind, Tallon, & Mr. Millerson.”

From his vantage point as super cargo, Thomas Hodgson documents their blundering and reckless approach into home waters during which he thoroughly deprecates the navigational abilities and discipline of the crew. The vessel was crank and the rigging and sail canvas worn out. The sails were being bent to the yards as fast as they could be repaired. The weather was unsettled and the winds contrary forcing them to take the North Channel around the north of Ireland for the return into Lancaster. Arriving off what they took to be the Mull of Galloway in bad weather the crew attempted to make a run for a safe harbor on the lee shore and were almost wrecked taking the wrong entrance. A boat put off to guide them in, and, to their astonishment, they find they are not in the Mull of Galloway but off Campbeltown in the Mull of Kintyre. Thomas Hodgson documents with gratitude the guiding hand of divine providence acting through the disinterested humanity of their rescuer, a Mr. Finlay.  This demonstration of God’s concern for his creatures may perhaps be why the account was preserved. Through the selfless actions of their rescuer they are returned to the bosoms of their families just in time to spend Christmas around “a Caton fireside”. It would have been his second Christmas struggling to get home in the face of contrary weather but this time he is reprieved and his return home is marked by “Sister Capstick”, giving birth to his niece. There is a certain amount of piety to the manuscript and, accepting his account, Thomas Hodgson took it upon himself to ensure that the requisite Lord’s day observances were kept-up shipboard. At one Sunday service he read to the crew Yorick’s sermon, "On Time and Chance."8

“I returned and saw under the sun, that the race is not to the swift, - nor the battle to the strong, - neither yet bread to the wife, nor yet riches to the men of understanding, - nor yet favour to the men of skill, - but time and chance happeneth to them all.”9

As to the rest of the man and his parts; he quotes from Addison’s story of Roger de Coverley in reference to his difficulties with the captain who continually seeks his opinion only to deprecate it and clearly thinks his mastery of the sailors’ art superior to those of all the present crew. Their apparently weak moral and spiritual character also calls forth a measure of his distain.

The Lawless Merchant of the Main.

Two years later in January 1767 Hodgson was appointed master of the 95 ton Marquis of Granby, owned by Miles Barber, bound for the Isles de Loss off the coast of Africa, north of Sierra Leone. However, too soon for the Marquis of Granby to have completed a triangular voyage, Thomas Hodgson was appointed captain of Miles Barber’s vessel Gambia, an 80 ton, four gun brigantine, which cleared Liverpool in May 1767 for The Gambia and Georgia. The Marquis of Granby had been lost, outward bound, on the coast near Workington and by the time Hodgson sailed in the Gambia its cargo had been salvaged and offered for sale as a “compleat assortment for the Isles de Los”.5 Why the Marquis of Granby was working its way northwards is unclear. It may have been driven by the weather; on the other hand it may have been bound for the Isle of Man. The island perhaps offered advantages through evasion of customs duties on trade items for export to Africa.

The employment of Thomas Hodgson by the Lancaster slave-trader, Miles Barber, coincided with Barber transferring his activities from Lancaster to Liverpool where he had premises in Lord Street and Elbow Lane by 1766.10 Barber became a freeman of the port of Liverpool in 1765 and a member of the Company of Merchants Trading to Africa in 1769. The reasons behind Miles Barber’s entry into the Lancaster slave trade, the origin of his connections and the source of the capital required, are quite mysterious; a matter not helped by two branches of the Barber family using the Christian name Miles from generation to generation.5,11

Miles Barber (Sr.) is considered to have been the son of a yeoman and innkeeper of Skerton, on the outskirts of Lancaster, also called Miles Barber, who died in 1753 leaving his estate to his eldest son. His father may have been mayor of Lancaster in 1749 and Miles himself in 1758; mayors of those names are recorded. His father’s will stipulated that his son should not come into his inheritance until he was 25 years old, which historians have placed about 1758, and he was thus encouraged to pursue his own fortune.11

“It is my will and desire that my son Myles go into the world to imploy and improve himself till he attain the age of twenty five years and that the above £10 shall be given to him at his first going of – and that my Trustees receive the rents of my said Estate till he is of that age.”

However, this version of events is belied by a notice of his death that appeared in 1795 giving his age as 72.12 Miles Barber’s second cousin, Miles Barber (Jr.), also the son of yet another Miles Barber, became Tonnage officer for the Port of Lancaster in the 1750’s. However, Miles Barber (Sr.) had either a son or a nephew, who was actively involved in the slave trade until the 1790’s also called Miles Barber. This Miles Barber is unrecorded in published family trees which record only sons named Robert and Thomas. Miles Barber (Sr)’s cousin, Miles Barber (Jr.), was also a Member of the Liverpool Company of Merchants Trading to Africa, and died in the early 1770’s.11

The first voyage Miles Barber (Sr.) is known to have invested in was the Cato, a 100-ton Snow, mounting 11 guns, jointly owned by a consortium of investors including Thomas Hinde, another former mayor of Lancaster.5 Another vessel owned by Hinde and Barber was Juba - the names Cato and Juba perhaps suggesting a certain republican spirit amongst the owners. Cato and Juba are the protagonists in an 18th century play by John Addison; an intensely political tragedy telling the story of Cato, a roman senator in a far flung province, defending the liberty and freedom of Rome against the onslaught of Caesar’s dictatorship. Juba is a Numidian (African) chief who fights alongside Cato and whose father Caesar defeated. No doubt the owners admired the tragic death of Cato in defense of Liberty but did they also mark the speech of the traitor Syphax as he tried to turn Juba against Cato?13

Curiously Cato was registered in Bristol, and sailed for Africa in January of 1758, bound for Sierra Leone. 288 slaves, out of 336 embarked, were later landed in South Carolina.6 Thus the investment occurs at the time Barber is supposed to have inherited his father’s estate. However other accounts suggest that Miles Barber bought one of the islands comprising the Isles de Loss from an African chieftain in 1754.14 More probably he negotiated its use with the African, who acted as his landlord. He is then supposed to have established a factory, in 1755, on Factory Island (Barber’s Kassa or Isle Kassa), in the Isles de Loss. Barber is reputed to have had another eleven factories on the African Coast, including at least one in the River Gambia. Thomas Hinde of Lancaster, is also said to have established factories in Africa and it may be through him that Miles Barber began his career in the slave trade.11,14 This is not so easy to square with a young man, yet to come into his inheritance, and who has, apparently, not yet invested in any voyages to Africa. His 1795 obituary stating that he died “in the 72nd year of his age” presently confounds a logical account.

Cases of the Gambia.

Evidence submitted to the Board of Trade during the 1788 Parliamentary Enquiry into the Slave-Trade revealed that Thomas Hodgson was formerly Miles Barber’s agent in the Gambia.15 Hodgson’s presence in Liverpool, to begin with as a ship’s captain, and later, from about 1770, as a registered owner of vessels, suggests that his time on the African coast began shortly after the end of the Seven Years War with France (1757-65). Miles Barber’s voyages at this time went principally to Sierra Leone, Gambia and the Isles de Loss for the purchase of slaves and to Charleston, Carolina, Virginia and West Indian destinations such as Kingston, Jamaica, for sale.6

Traders in the River Gambia took advantage of the former Royal African Company’s establishment at James Fort, in the mouth of the river, then vested in the Company of Merchants Trading to Africa and maintained at the public expense. The surprising extent of the James Fort facility and associated settlements in the river were revealed in the company accounts for 1709/10.17

“James Fort, and Island, in the River Gambia; the island walled round; Out-works, great Guns, small Arms, and Stores; formerly mounted with 90 great Guns; with several Warehouses, Rooms for Factors and Officers; Work-houses for Smiths, and other Artificers; by means whereof, together with the Agreements with the several Kings of that Country, the Company have heretofore enjoyed the Trade of that River upwards of 300 Leagues, with Settlements and Factories at the Places following; viz. Barracunda, Alunjugar, Jamassar, Geregia, Tankerwall, Jovy, Sangrigo, Vintan, Gellifree, Barrafatt, Furbrow, Cumbo, and Benyoun, all within that River….”

Of their 14 coastal establishments, varying in value from £2,000 to £20,000, James Fort was one of the most considerable. There was considerable additional ‘property.’17 There were 100 black canoe men employed in support of the factories; valued at £4,000, 100 blacks employed as mechanics, including smiths, carpenters, bricklayers, sawyers, linguisters and messengers; valued at £10,000, and 600 gromettoes or castle slaves valued at £24,000. Trade goods on hand amounted to £52,000, but there were also debts owed by African Chiefs and traders totaling £18,000 and from the plantations over £171,000.

The total value of their establishments was £238,194 and the value of other property and debts came to £279,555. Significantly debts owed by the planters amounted to a third of the company’s value – a similar position continued throughout the existence of the trade – with planters paying for their ‘goods’, on long dated bills. That is, bills that were not redeemable until a certain time, often twelve months or longer, from the date of issue. This was a risky way of doing business, especially in uncertain times.

Factories on the coast served a number of purposes. They almost all had barracoons, where slaves could be held captive until vessels arrived. In their absence, floating factories, in the form of ships or hulks, could be used to provide storage for trade goods and a secure defensive refuge.18 Factories also provided supplies, store-houses, and repair facilities complete with a wide range of craftsmen. In addition to charging for the use of these facilities, and for vital supplies, the factors on the coast also took commission on the supply of slaves. Traders who owned a factory, or who made prior arrangements with the owners, may have been able to ameliorate the intense competition for slaves that could arise between traders and threaten profits as indicated in a report from James Fort in 1761.17

"The Galam trade was more considerable this year than was ever known, and the shipping would have made good voyages had there not been too many, and those of large ships that fitted out for nigh 300 slaves each, which is a wrong notion in owners, 100 and 50 to 70 slaves being a sufficient number for Gambia and generally successful, The struggle for slaves was so great that Captain Watts of Pool acknowledged he gave £15 per head and Captain Dodson of Lancaster £14 which is very dear if we consider their cargoes laid in nigh thirty per cent cheaper than those from London and Bristol."

Captain Dodson was master of the 95-ton Marquis of Granby, owned by Miles Barber, which, despite the difficulties, delivered 200 slaves to Carolina.5, 6 Just after Christmas in the same year Captain Sandys, in the Mary of Lancaster, was cut off on the coast close to James Fort following a slave insurrection on board.17

"The ship Mary of Lancaster commanded by Captain Sandys was cut off by the slaves and most of the people murdered. The obstinacy of the mate who succeeded on Captain Sandys' death in the command greatly contributed to it; for notwithstanding our repeated messages to come under the protection of the Fort's guns, he kept close to the continent out of their reach - a situation always dangerous to slave vessels so that it rendered us incapable of being of any assistance. We had before prevented an insurrection on board her, when she lay nigher the Fort. The King of Barrati we prevailed on to deliver up the hull, which indeed is in a manner useless, as all her sails and rigging were destroyed and nothing left in her but her masts. We have hired her out for the proprietor's benefit till they send some orders about her."

The ownership of the vessel is not known but it was likely a Miles Barber or Thomas Hinde venture, the premier Lancaster slave traders of the period. The dangers on the coast were not confined to the slave vessels. In January 1764 Richard Evans, a private trader, kidnapped a King’s son who jumped overboard and drowned. Evans was attacked by the Africans but managed to escape to James Fort where he arrived “almost naked.”

During the Parliamentary Enquiry into the slave trade in 1789 Thomas Clarkson interviewed numerous sailors and surgeons formerly connected with the trade.19 One of those deposed was a Mr. Ellison who had been 10 voyages to Africa between 1759 and 1770.  Describing slaving operations in the Gambia, he was unable to say how slaves were obtained but, “from the few instances that came within his knowledge upon the coast, he should say first, that they were obtained by the natives by means of treachery or force.”  He described an African factor at Benin who obtained slaves by “panyaring” (kidnap) and practices in the River Gambia during three voyages aboard the Upton, owned by James Gildart & Co of Liverpool, between 1759 and 1762.6

“At Yanamaroo, a town up the river Gambia, a black trader, who had many wives, charged one of them with adultery, and accordingly sold her to the vessel. Up the same river also some canoe boys were sold to the Upton who, speaking all of them good English, told Mr. Ellison and others, that they had been sold for theft. They were sold by their own masters. Mr. Ellison believes that no trial takes place, but that in such cases they are instantly upon detection brought on board.”

However, many slaves arrived in coffles of 3 or 400 from the African interior. Women and boys were allowed to walk freely but men were confined, some with their hands tied behind, some tied together in groups of two or three with leather thongs or ropes of grass around their necks, others yoked in pairs to wooden crutches around their necks. Almost all carried their own water, others carried beeswax and ivory. The traders rode on horseback and the slaves were sold to Europeans by black brokers who spoke European languages as well as languages of the interior.

The medium of exchange in The Gambia and Windward Coast was the “bar”, at Calabar it was the “copper”, both estimated to be worth about 5 shillings. Sometimes goods were lent to the black traders who left their sons or other relatives as “pawns” for security but it was not unusual for the slave-traders to sail away with them. Ellison claimed this occurred when he was aboard the Briton. Ellison said the slaves were quite dejected when brought on board and put in chains in pairs with irons fastened to their legs or wrists or, if refractory, to their necks. Because the chains chafed their limbs they were generally removed ten or twelve days sail from their destination.

Ellison described the treatment of the slaves during the notorious Middle Passage, and during a sustained wait on the coast, sometimes lasting months before slaving was complete and the vessel got under way. The slaves were brought on deck from nine in the morning until sunset and fed twice a day on rice, yams and horse beans (fava beans or broad beans). They received about two pint pannekins of water per day but often not half that when water ran short. They were also compelled to dance to preserve their health.

“Some of them however appear unwilling to do it. All such are compelled to it by a cat of nine tails, which is invariably used on such occasions.”

Ellison said the slaves complained of the heat and he had seen them panting and almost dying for want of water. Although there were frequent rains in the middle passage the gratings were never covered and the slaves would sometimes have to be immediately got on deck to prevent them dying. All the ships on which he sailed had platforms to increase the area between decks for stowage. Only the Liberty and the Friendship were fitted with windsails to increase the ventilation between decks. Both were Liverpool vessels; the former probably belonging to Gregson and Co, -another family with Lancaster connections - and the latter to Miles Barber and Robert Mackmillan of Lancaster.6

Ellison recalled that aboard the slave ships the slaves were “used well in some, and as badly in others. The latter mode of treatment is in general productive of bad consequences.” When Captain Bagshaw of the Briton, belonging to John Welch and Edward Parr of Liverpool, died and was replaced by the chief mate, Mr Nelson, he ordered a cat to be made with the tails inlaid with wire.6 So much was flogging then feared by the slaves that, “Six women instantly jumped overboard. Five of them were drowned. The sixth having been taken up, and saved, was afterwards by the Captain's orders hoisted up to the yard-arm, and from thence let down into the water, and this was repeated so often that she had nearly shared the fate of the other five.” Ellison also reported the use of thumb screws by this captain to the extent that the “thumbs of some of them mortified and rotted off, and they died.”

Ellison said that on one voyage of the Nightingale of Bristol they purchased 370 slaves and buried 200, but contemporary records suggest it was aboard the Briton that mortality reached these appalling levels.6 Either Clarkson or Ellison was mistaken, or the record is wrong. Ellison also recalled the treatment of the sailors, a subject that would obsess Clarkson during his investigation. Ellison said that in ten voyages he was obliged to take half his wages in island currency rather than sterling and that he had had no shelter on any voyage during the middle-passage. There was often great shortage of provisions and “they were obliged to get their water from a gun barrel, to be fetched from the mast head.” Ellison told of a sailor on the Nightingale who was too sickly to climb the rigging to get the gun barrel, and, as no-one was allowed to assist him, died as a result. If the tales of sailors in the African Trade are to be believed, this practice of placing a gun barrel up in the rigging for the sailors to fetch before they could get water seems to have been common. Its purpose, beyond obvious malevolence, and perhaps, incomprehensibly, for the purposes of rationing, is hard to understand. Some alleged that slave-ship Captains were deliberately cruel once on the middle passage, in order to induce men to desert in the West Indies and thus save on their wages on the return leg. Since they would not necessarily be engaged for the return trip from the West Indies and their wages were so low, and usually paid at Island rates, i.e. at a discount to sterling, it may seem hard to see how this could make the difference between a profitable and a losing voyage.

Nevertheless the profligacy or parsimony of captains during a voyage was often remarked on by owners as was the high cost of the seamen’s wages. Slave ships had large crews and voyages of uncertain duration and required a number of factors during each stage who were paid on a commission basis whereas receipts came on long dated securities. Return on capital was thus highly vulnerable to the vicissitudes of the voyage. Much of the reported behaviour of slave-ship captains toward their crews and ‘cargoes’ stands at complete variance with what would be thought essential for a successful and profitable voyage. One way to rationalize it – if that is the right word – might be to reflect on the huge amount of alcohol consumed, both in society in general, amongst seamen, and in particular in the African trade where Rum and Brandy were important trade goods and a way of lubricating deals with the coastal traders by the supply of “dashes”. Clarkson of course, claimed the very trade turned men into beasts.

The Crown Colony of Senegambia.

Prior to the Seven Years War with France trade in the River Gambia had been controlled by the Royal African Company from James Fort in the mouth of the river. Nevertheless there was considerable rivalry between Britain and France for control of the river and access to the slaves it produced.20 James Island however, was strategically weak for, though it commanded the river, it had nowhere to grow food, no access to fresh water or wood, and nowhere to bury the dead. For these it was dependent upon the village of Juffureh, in the kingdom of Barra, and paid customs to the king for the use of these facilities along with the island.

By the late 1740’s the Royal African Company was in difficulties and in 1747 parliament refused to renew the grant for the upkeep of its forts and facilities. It was finding it difficult to function at all. In 1750 Parliament created a regulated "Company of Merchants Trading to Africa” with an executive committee of nine elected from the merchants of London, Liverpool, and Bristol. The Company was prohibited from trading as were the committee during their period of office. Its income came from membership fees of forty shillings and an annual grant from Parliament for the upkeep of the forts. With the affairs of the former company in disarray it was not until 1752 that the new company took over.

The French took this opportunity to re-establish their former slave factory at Albredah by the simple expedient of also paying customs to the King of Barra. Albredah lay provocatively opposite James Fort and from here they could extend their trade into the River Gambia. In June 1750, Gootheridge, the governor of James Fort, was replaced and took up a position as company factor at Juffureh. By October he was dead and the King of Barra, following African custom, seized his goods and four castle slaves, custodians of the company’s well at San Domingo (a village lying close to Juffureh and the site of one of the original Portuguese settlements in the river). The fort was thus forced to ship its water from Kafuto on the south bank. Meanwhile most of the trade was going to the French. By December there was open hostility between the Africans and French on the one hand and the British on the other.

In January the Prince Henry bombarded the towns of Albredah and Juffureh without dislodging the French. When a new king, Gelawley Cassa, was appointed in May he sided with the British and the French temporarily left. They were back in 1754 invited by Tom Banja, the king’s brother, and the British were told to remove their goods. Soon afterwards there was an insurrection aboard a Liverpool slave-ship which was run aground. Salvage was claimed by the King of Foni but the slaver was helped off by a Carolina vessel whereupon the Kings of Barra and Foni sent war canoes to James Island. They were driven off by cannon fire and Tom Banja was captured.

Tensions continued until the outbreak of the Seven Years War between Britain and France in 1756. In October 1757 two French privateers entered the river and captured a Liverpool privateer but left the fort alone. In May 1758 Commodore Keppel took Gorée and Senegal. In June Albredah was bombarded by HMS Rye and HMS Harwich but a force of 60 men was beaten off by the Africans. Three days later against fierce resistance they burned the factory and town. At the conclusion of the Seven Years War Senegal was surrendered to the British but Gorée was returned to the French. Unfortunately, that left some doubt about their relative dispositions in the River Gambia.

Thus in 1763 the French re-occupied Albredah, erected a palisade and bastions, and mounted some cannon. The French governor of Gorée spent two months trying to arrange the interception of slave caravans up river and their diversion to Albredah. By this time the voracity of the slave trade had driven the large scale capture of slaves far inland fuelling wars in Futa Jallon and beyond. The French Governor became involved in a dispute with James Debat, the governor of James Fort, over the return of four captured slaves and to exert pressure he seized the company store ship. Tension mounted and by 1764 artillery and ordnance officers were being shipped for the defence of James Fort.21 By early 1765 Albredah was reported to contain six companies of soldiers and 39 cannon.22 In March the African Merchants commissioned large quantities of hand grenades to arm small vessels in the rivers Senegal and Gambia.23 Finally in 1765 Captain Thomas Graves was sent out with the frigates Edgar and Shannon and the Hound sloop-of-war. He informed the French governor he would not be allowed to fortify Albredah and ordered the removal of all military stores. In April 1765 Graves landed a party of marines at Albredah who were opposed by large numbers of angry Africans and forced to retreat after firing into the crowd. The surgeon was captured but later released and eventually the French were compelled to remove their stores.20

As late as November 1765, a letter written from the African Coffee House in Birchin Lane, London, complained that, although the French were apparently confined to their settlement on the Isle of Goree, they had sent off as many slaves from Senegal as the English from all their forts on the coast. The writer complained of the large number of French vessels, which were free to trade anywhere along the coast despite the widespread belief they were confined to Goree.24

Conflict with the French in the Gambia led the government to end the Company’s authority and to create a crown colony in 1765. There were other issues; the company was accused of indulging in illegal private trade, and numerous vessels from Bristol and Liverpool were refusing to pay customs to the King of Barra leading to constant friction. Thus the Gambia became part of the province of Senegambia with headquarters in St. Louis.

The Year the King’s Soldiers Came.

Under the new arrangements a Lieutenant Governor was appointed to James Fort with a salary of £200. He was forbidden from engaging in private trade and instructed to guarantee free trade. He was also ordered “in case any trader shall attempt to carry off any native or free negroe subject of the king of Barrah or any other sovereign or chief in alliance with or living under the protection of His Majesty’s fort, he do use his best endeavours to bring the authors of such unwarrantable and inhuman practices to due punishment."

The first Governor of Senegambia was Colonel Charles O'Hara of the Coldstream Guards. Joseph Debat was continued as Superintendant of Trade and later as Lieutenant Governor of James Fort. The Governor was given three companies of troops and one detachment took possession of James Island in April 1766.25 It was this event that Alex Haley, the author of “Roots”, seized upon, having learned from a djali (oral historian), on a visit to Juffureh, that the Africans supposed his ancestor, Kunta Kinteh, to have been kidnapped “in the year the King’s soldiers came.” In turn this led him to the Lord Ligonier, the only slave-ship bound for Annapolis, Maryland, at this particular time, that could have transported Kunta Kinteh across the Atlantic.

The Lord Ligonier arrived at Africa in September 1766 and left with 140 slaves in July 1767. In September, 96 remaining slaves disembarked in Annapolis and the vessel returned to London in January 1768. The registered owner of the Lord Ligonier was James Debatt, who seems to have had no interest in any other slaving vessels. His name suggests he was a relative of the lieutenant governor for whom he was arranging a shipment of slaves – likely the proceeds of illegal private trading, or the accumulated bounties on bodies already shipped. Arriving in London the Lord Ligonier brought dispatches from Debat complaining of the encroachment of the French and their fortification of Albredah. The master of the vessel, Thomas Davis, also commanded the Providence for John Shoolbred, of the London Committee of African Merchants, between October 1769 and October 1770 on the same itinerary to Gambia and Maryland.6

The literal truth of the story of the kidnap of Kunta Kinteh has been widely challenged.26 In any event the kidnap of a free-black from Juffureh, upon the complete goodwill of which village the garrison and traders of James Fort were utterly dependent, seems to require something more than the mere arrival of a few soldiers to reinforce the garrison. Events in the River Gambia soon supplied the missing ingredients.

In May 1766 O’Hara reported that the French had begun to re-fortify Albredah and had established factories at Portudal and Joal. In August 1766 Lieutenant Duperton, now in command at James Fort, seized a French vessel from Honfleur lying at Albredah for which Miles Barber was contracted to supply 300 slaves from his factory in the river. The vessel was the Michodière, Captain Louvet, owned by Messieurs Massac and Lemarcis.6 Duperton released the vessel on condition that it returned without slaves to Honfleur. The governor reprimanded him for his excessive zeal in interfering with free trade but he also asked the Board of Trade whether these proceedings contravened the Navigation Acts. This prompted Miles Barber to secure a private Act of Parliament in February 1767 to allow him to do just that.17 On the African coast the result of the seizure was French indignation and African resentment.

The new arrangements in the region were also raising the ire of the private traders.  In January 1767 a letter to the press reported growing friction between the African Committee in London and the independent traders which seemed to point to corruption in the Senegambian Colony;

“What then will my countrymen think when they are told, that a monopoly of an extensive and most valuable branch of commerce in Africa, comprehending the rivers Senegal and Gambia, and extending to the southward of Sierra Leon, is now soliciting by a few individuals, and that this monopoly is patronized upon the principle of state necessity.

It is not yet two years since the most considerable part of this district was taken from the African Committee, and invested in the Crown, for the purpose of laying open a free trade; and what can have occasioned the idea of so sudden and material an alteration in this system is a matter of surprise.”27

In January 1767 Governor O’Hara reported that he could give no account of the condition of James Fort as the two officers sent there had died and a plot by the garrison to seize the fort had been discovered. The ringleaders were taken to Senegal by O’Hara for trial. Meanwhile two French snows were lying at Albredah trading for slaves. Trouble flared again over a native of Barra who had shipped as a slave-ship linguister to the West Indies in 1765. Returning two years later he had for some reason attempted to shoot the master of the returning vessel who had him handed over to Debat. Debat decided to hold him until “he could find a favourable opportunity of making a merit with the king of Barrah by releasing him." But when O’Hara arrived at James Fort for his first visit in February 1768 the King of Barrah refused to see him unless the linguister was released. However, when his release was finally agreed, "the King of Barrah arrived at the Fort, and Lieutenant Governor Debat sent immediately on board the Snow for the negroe, but was informed by the Snow’s people at the return of the boat that the day before the negroe had broke from his confinement, jumped into the sea and that they had seen him eaten by a shark." Whatever lay behind these suspicious events, the people of Barra were outraged and seized four Europeans and twelve slaves and refused to allow James Fort access to wood or water.20

Thus by early 1768 the Governor was in open conflict with the King of Barra and his people who began to seize the merchants goods and vessels, along with traders, castle slaves and anything they could lay their hands on.28 Two transports engaged the previous October to take artillery and stores to James Fort and Cape Coast Castle29 arrived in early 1768 bringing fresh troops.28 With these Debat decided to attack Albredah.20

“Before daylight in the morning of the 23d of April, being St George’s day, every man having a St George’s cross in his hat, we surrounded the town, but was rather too soon, being discovered by the outguards and the barking of dogs; but to complete my design and my orders, immediately began the attack, when a smart engagement and a warm fire ensued. In less than an hour I was master of the place, burnt the town to ashes, destroyed everything that I could in that time come at, made many prisoners and embarked the troops with little or no loss. The prisoners are all here, among whom is the Queen of Baragh, who had been upon a visit in this place, it being like Bath in England, where the better Sort of people come for the benefit of their health. Her Majesty was so unfortunate as to have three of her fingers tore off by one of our hand grenades. I have taken all care in my power of her, also the governor; and she is now attended by our surgeons.” Debat’s thirty nine prisoners were held hostage for the safety of the prisoners taken by the King of Barra.

Another account of the war which had broken out with the Africans was written by an officer at James Fort, in June 1768.30

“On my arrival at Senegal, his Excellency Governor O’Hara ordered me with a detachment to relieve this garrison, which I found in the greatest distress, as they had been three days without water, and at war with the King of Barrah, from whose country they were supplied with necessaries for the support of this island. The King had seized on their vessels, white people, English traders, the castle slaves belonging to the garrison, and in short, every thing they could lay hold of…

On the 23rd of April last I was ordered on an expedition against a principal town belonging to the enemy.

I landed the troops before break of day, and surrounded the town; a smart fire ensued, and in a short time I was master of the place; we took a number of prisoners, reduced the town to ashes, and embarked without any loss.

The 16th instant I was ordered with the troops and some sailors to attack Layman, another town belonging to the enemy. I landed early in the morning within half a mile of it. The enemy was under arms and ready to receive us. We no sooner disembarked, than they marched to give us battle on a plain near where we landed. After some smart fire on both sides, they were obliged to return to the garrison. As there were two principal towns within a few miles of Layman, I had some reason to suspect the enemy might be reinforced, by which we would have been clapped between two fires, therefore thought it most prudent to make a good retreat, which the enemy perceiving, pursued us, and came up very close with our rear, when I ordered the troops to give them a heavy fire, which killed and wounded many of them, they still continued to pursue us, but not so close as before: we at last embarked, under cover of a ship that kept a smart fire on the enemy till we were safe aboard, and by this time their reinforcement appeared.”

The attack on “Layman” – the contemporary village of Lamin – took place on June 16th. Some of the garrison were killed including a French volunteer, Mr Brulet, and Ensigns Hushem and Crosser.28 Debat went to St Louis to seek reinforcements but there fell ill leaving James Fort in the care of Ensign Fury, "lately arrived on the coast, totally unexperienced in the manners and genius of the people, and subject to those violent excesses to which he soon died a martyr.”

Whilst Debat was away James Fort came under attack. At four o’clock on the morning of 14 July 1768, twenty war canoes containing 500 Africans swooped. Of the 40 men in the garrison many were sick and discipline was poor. Debat reported, "So bad a look out was kept that they were nigh ashore before the least alarm. The troops got into the gates just in time with the castle slaves. Fury was ill and Williams (the clerk of the cheque of the ordnance) managed the whole affair. They attempted at one place only to scale the walls and were beat off. Two soldiers and two blacks were killed on our side, which is all our real loss. A tolerable number of the blacks were cut off. The whole might have been destroyed with ease had the guns been properly pointed to destroy their canoes." The hand of the French was strongly suspected, "The retreat of the assailants from the island was so precipitate and confused that they left their scaling ladders behind. Now the natives were never known to have a thing of that kind in their possession before, nor even the most intelligent one among them either genius to invent or tools to make one."20

In Foreign Climes.

The trouble now began to spread up and down the river affecting all the English traders in it. In August 1768 Miles Barber’s African Agent in the Gambia, Captain Thomas Hodgson, became embroiled in the dispute. Thomas Hodgson’s involvement may have been a consequence of Barber’s contract to ship slaves aboard French vessels from the Gambia.17 Hodgson voyaged to the Gambia aboard Miles Barber’s brigantine Gambia (4 guns, 80 tons burthen), in May 1767, and later in the snow, Yannemarew (120 tons burthen), in early 1769, and each visit seems to have involved a stay on the African coast.6 Hodgson left Liverpool aboard the Gambia in May 1767 and arrived on the coast in June, however, passage of the vessel from Africa to its destination in Georgia was under Captain Keast.6 It seems Hodgson remained on the coast to bring some order to Miles Barber’s affairs following the disruption of the Seven Years War and the outbreak of trouble with the Barra people and to make arrangements to supply the French with slaves.

Miles Barber’s vessel, Yannemarew, was named after an African village which was probably the location of his slave factory. Formerly a Royal African Company factory used to supply corn for James Fort, Yanimarew lay 220 km up the Gambia River in the Kingdom of Niani. It was far enough inland to give them a strategic advantage. To the south was the African Kingdom of Bar-Saloum, known to the English as Barsailey. Here lay the village of Kiawer formerly described as “the greatest place of trade round the Gambia. Merchants from the Most Inland parts come here.” Another factory, Joar, lay 3 km west of Kiawer on a tributary of the river and both were close to the residence of the King of Bar-Saloum.31 About 20 km upstream lay the Port of Casson, near the contemporary Kuntaur, the highest point to which an oceangoing vessel could navigate. At the same time as Hodgson was dispatched to the Gambia, another coming man in the Liverpool slave trade, James Penny, was sent out to Barber’s factories in Sierra Leone and the Isles de Loss. Both locations may have brought advantages in allowing the early interception of slave caravans arriving from Futa Jallon.

Barber’s activities at Yannimarew, his involvement with the French, and the corrupt activities of the new regime in Senegambia brought disturbing factors into the Gambia River. In August 1768, as trouble began to spread,32 the people of Barra overpowered a schooner belonging to Captain Marshall, killing all but two of the crew, who escaped by swimming off, and seized all the property on board. They also seized two schooners and their goods belonging to Captain Evans and two boat loads of goods belonging to Captain Hodgson. Richard Evans, the private trader, described an attack on the fort in December 1768.32,33

“The commotions here have risen to a great pitch with the people of the kingdom of Barrack, and the other adjacent nations have made great havock with our properties; very lately they have taken a schooner well manned and armed, with a considerable property on board, and butchered all the people on board, except two, who escaped by swimming. They likewise attacked the Fort, which they were near carrying, but were beat off, with the loss of three men only.”

Evans complained that the Fort exacted duties from the shipping when they also had to pay duties to the Africans and what was worse instead of the Fort offering them protection the Governor had applied to the private traders for assistance. A snow, which had been fully slaved for over 5 weeks, dared not move because of the many war canoes that were waiting to capture her.32

“This garrison has neither men, ammunition, or provisions for the few poor wretches it contains. Capt. Thomas Hodgson, Capt Marshall, and myself, have now fitted out the Brig Lively, of Liverpool, in order to seek restitution for the sundry robberies the Barrack people have committed against us. I have had two schooners and their cargoes taken by them; Capt. Hodgson two boats with their goods; and Capt. Marshall the schooner I above gave you the account of. We likewise took a Snow with us, which has been slaved better than five weeks, but dares not move, as sundry war canoes have been waiting for her.”

The implication of their avowed purpose, “to seek restitution for the sundry robberies the Barrack people have committed against us,” seems obvious. With a state of open warfare existing between the English slave traders and the Africans, the kidnapping and selling into slavery of a young villager from Juffureh seems not improbable. Similar events occurred about the same time (1767) on the River Calabar in the Bight of Biafra when Bristol and Liverpool slave traders intervened in a dispute between the inhabitants of New and Old Calabar. As a result two princes of Old Calabar were kidnapped and sold into slavery in the West Indies.34

Evans accused the French at Albredah of stirring up the Africans and warned that the trade would fall into their hands if something was not done by the government. Few had vessels of sufficient force to trade under these conditions and many had vulnerable settlements on land.  When they arrived at the Fort they found the Ensign in command had detained one of Miles Barber’s charter vessels from London for three weeks to protect the fort. Though they offered the Lively as a substitute ,which Hodgson, Marshall and Evans had armed and fitted out, it had been refused. The brig Lively belonging to John Tomlinson and John Knight left Liverpool under Captain Thomas Marshall in May of 1768 and returned via Grenada, delivering 120 slaves, on March 31st 1769. There is no record of Miles Barber’s London chartered vessel. It is a weakness of the historical record that the owners of vessels, who may not themselves be involved in the slave trade as merchants, are recorded whereas the charterers of vessels, the slave-merchants, go unrecorded. The Francis owned by Barber and Mackmillan is known to have left from London for Senegal in October of 1771. This is the only voyage for which there is a record of Barber operating from London at this time.6

Such was the desperate position in the Gambia that in December 1768 the Admiralty ordered two sloops and a frigate to sail for James Fort.35 The squadron, under Captain Tonyn, with the Felix and the Hound, arrived in early 1769 and brought Debat back from St Louis, Senegal. In the mean time Yellow fever had taken its toll on the troops sheltering in James Fort. 17 had died, including Captain Francis MackMillan and several other officers, leaving only four fit for duty.20 Tonyn began stopping Dutch and French vessels in the area. A Dutch factor, connected with the French, wrote that their only hope now was to try to widen the breach between the English and the King of Barra. He maintained that French emissaries, using “the most magnificent presents ever known to be made in this Kingdom” had secured “the strongest Assurances of Protection and Commercial Acquisition that was ever made to Europeans.” The arrival of the naval squadron changed the balance of power; French vessels put to sea to avoid confrontation, whereupon the “Natives gave up all their engagements.”36

It was not until the summer of 1769 that things began to settle down on the coast of Senegambia. However the continued presence of the French, and the privileged position of Miles Barber with, apparently, a lucrative contract to supply them with slaves from Yannemarew, was a source of considerable disquiet for the other private traders as shown by a letter to the press in July 1769.37

“…his Excellency Governor O’Hara arrived at the Fort about the 5th instant, and has ever since been wholly …employed in settling a peace with our black neighbours, which he has, thank God, effected, though with great difficulty, on as permanent a foundation as can reasonably be expected so long as the French are permitted to remain at Albreda, who leave no stone unturned to ruin our trade, and distress the King’s garrison….

What has been predicted these three years, that the French, by their settlement at Albreda,…. would certainly ruin the British trade, is now fully verified, and the unprecedented and very partial indulgence granted to M---- B-----, has effectually completed the most sanguine wishes of our enemies.

The French ships which, in consequence of that indulgence, were suffered to pass up to Yannemerew, have settled a correspondence, … with many of the chiefs of the villagers inhabiting the banks of this river on both sides. These people the French now supply with their goods, by the black people’s canoes, and they return to Albreda with slaves, gold and ivory, by which means, though the French are seemingly confined to Albreda, they push their trade above 300 leagues up, nay quite to the source of the river.

The coffils of slaves that used formerly to be purchased by the English vessels at Yannemerew, and other trading places in this river, now pass them, and carry their slaves to the French at Albreda.

There can be little doubt about the identity of M---- B----- and that the writer believes his successful petition to supply the French with slaves was being put into practice. The slaves supplied by Barber and delivered directly to French ships would only earn him a bounty on each slave and not the full profit on the sale. On the other hand his costs were minimal and his risks considerably reduced. The increased competition for slaves that this caused was a matter of great annoyance to the other traders. In May 1769 the Gazetteer fulminated that the French the previous year had been carrying on a clandestine trade resulting in them carrying off 2000 slaves.32

However by mid 1771 letters from the African coast reported that the King of Barra “had broken the peace with his neighbours” thus promising to make the trade “more brisk” than in the recent past.38,39

Letters to Africa.

Thomas Hodgson arrived on the African coast aboard Gambia in the summer of 1767 and stayed until at least the late summer of 1768. His return from Africa is unrecorded but he returned to Africa aboard the Yannemarew in early 1769, The vessel arrived in Barbados from Africa, with 225 slaves, on August 11th 1769 and arrived back in its homeport on the 13th of October under master George Seton. The Yannemarew returned to Gambia from Liverpool on February 8th 1770 under the command of Thomas Hodgson.  The vessel loaded 280 slaves of which apparently 240 remained to be sold in the Upper James River in Virginia in September. The vessel then returned to London on February 4th 1771 captained by Thomas Atkinson.6 According to a note on his Sea-Journal, presumably written by Anna Hodgson, Thomas Hodgson’s final return to Liverpool from Africa was in April 1773 implying that he spent time in the Gambia making arrangements for the transhipment of slaves to the Americas over a period of nearly five years;

“31st March 1773, My father landed in England his last voyage.”

It is not clear by what vessel he returned, perhaps by the Two Brothers which entered Liverpool in February and returned to sea at the end of March 1773. Three letters written by John Hodgson to his brother in Africa have been handed down by descendents of Thomas Hodgson. All are dated from February 1771.7

Contextually it seems likely the letters were never sent.  Nevertheless they provide a vivid snapshot of their affairs. The letters imply that Thomas Hodgson was winding up Miles Barber’s affairs in the Gambia, and that he had been earning substantial commission on the transhipment of slaves. The letters also imply that he and his brother had some involvement in the management of Barber’s affairs; that some were joint ventures but that they were increasingly engaging their own vessels and trading on their own account. In his first letter dated 19th of February 1771 he writes that he has previously sent letters via Jones and Davies out of London.

Benjamin Jones left the Downs for the Gambia in command of the Britannia in October 1770 and Thomas Davies, master of the Providence, in January 1771 for the same place. Both were bound ultimately for Savannah, Georgia. The owner of Providence was probably John Shoolbred; ownership of Britannia seems to be unknown, perhaps it was one of Miles Barber’s Charter Vessels.6 John Hodgson told his brother that Miles Barber’s vessel Yannemarew “went to London after all – and so is thrown for the present out of the Gambia Trade.” He had bought the Kildare for £610 to replace her and renamed it the Two Brothers – “- that’s our vessels name now.” His intention was to have her ready to sail within a week; “nothing can detain her but contrary winds – or the not being able to get seamen.” There was a “hot press” in Liverpool at the time because of a simmering dispute with Spain over the Falkland Islands which had been attacked the previous year. The fear of war had also led to an increase in insurance rates on “long risques”. He can get the Brothers “done to the coast at 2%” but “they will not take her round at 7%.”

He reported that the Saint John, which his brother has been responsible for lading, “made a hit” and “only buried 4 slaves” and the remainder made £34 per head average price in Grenada. This was a Miles Barber voyage which arrived back in Liverpool on February 2nd 1771 after shipping about 192 slaves on which Thomas Hodgson’s commission amounted to £216. 6s. 11d. However, the Yannemarew’s voyage was “not so good as this” as “she buried 36”. The sales account for 141 slaves had come in and they had made £5,909. 7s. 0d. The remaining 13 were expected to fetch £365 which would bring Thomas Hodgson’s commission to about £265; roughly 4% on sales. Like other officers in the trade employed on commission the African Agent’s position was consistently profitable this side of his employer’s bankruptcy, unlike the investors who stood all the risk. Thomas Atkinson took the Yannemarew into Virginia. John Hodgson reported, “he turned out a sad rascal – ran the ship’s expenses to near £500 – was the cause of her riding Quarrantine for the Small-pox  - In short was the most Drunken Idle Scoundrel you ever heard of.”

The vessel was quarantined for small-pox on arrival in Virginia. He does not say what offices the captain was expected to perform to avoid the high cost of quarantine (some £2 10s. per head to feed and guard) and thus avoid the epithet “sad rascal.” Curiously a number of slaves from this voyage are known to have become runaways from advertisements placed by their owners in the Virginia Newspapers which note their having contracted small-pox.40-42

However from lamenting the fate of the slaves aboard the Yannemarew John Hodgson turns to consider his brother’s eventual departure from Africa and suggests that a possible replacement in the shape of a Mr. J. Parkis will be aboard the Two Brothers on its next voyage.

“Your old friend Mr J. Parkis  comes out in the Brothers to your patronage – MB & myself think him an acquisition to our strength in Gambia. His constitution promising to stand any clime  - ...and therefore a man of his abilities – who is not afraid of having his health anywhere – is very valuable – He comes out in no station - & without property – We have told him to depend solely upon you – and think it best – that you keep him about yourself – make him well acquainted with everything – and if you find him proper – let him take your place at your departure.”

Also aboard the Brothers would be four black boys; evidence that the Hodgson’s had brought several African boys, the sons of local rulers, back to Liverpool to be returned splendidly dressed, and loaded with gifts, to cement relations with the local factors.

“- The 4 black boys are all well – and will come out in the Two Brothers – I’ve made them very fine  - the St John will come out in Ballast in May  to fetch home remr  of M.B’s property – this vessel is on the Joint acct. – which the Yanimw. was proposed for –"

It appears that the Yannemarew was on a joint account with Miles Barber and was to be replaced with the Saint John. Elsewhere John Hodgson refers to another vessel belonging to Hodgson & Co, the Louisa, which is otherwise only known from a single voyage in 1774.

John Hodsgson ends his letter with the news that their mother and their family are all well and that “Sister Hudson” had “brought us another niece.” Sister Hudson will be met with again, but it seems unlikely she is married to the Captain Hudson referred to later. Finally he enclosed a list of trade goods to be expected aboard the Brothers but each item was only distinguished by a number. Since the letter is intended to sail the same day with Captain Clifton aboard the brig Lively, trade secrets are to be kept hidden from prying eyes. But he promises to “be very circumstantial” when he can write by their own vessel. However, as it turned out, Captain Clifton refused to deliver his letter!

A few days later John Hodgson penned a further dispatch which begins by going over some of the same ground mentioning the purchase of the Kildare which, “every body looked upon her as a cheap purchase – I doubt we shall not find her so, all her materials proves to be very far worn, Her hull, to be sure, is near as good as new.”

Captain Clifton’s vessel was heavily armed;

“Clifton was rigged, painted, & had mounted his mighty tear [sic] of Guns at this Time.”

John Hodgson dwelt at length on the continuing difficulties in getting the Two Brothers manned and seaworthy and on the way illustrating the curious intertwined relationship between their own nascent business and the affairs of Miles Barber.

Referring to the Two Brothers, he says, “– One Wilson who M:B: intended for our Capn. Was in Dublin – He was Saul’s Mate – their vessel was put on shore there.“ Barber’s vessel, Friendship, Captain William Saul, had gone aground on its return voyage and in the absence of the intended ship’s master whom it seems Miles Barber wants to promote they engage a Captain Hudson to superintend but, “as it was no interest to him – nothing got on – the vessel seemed to belong to nobody – and I, not knowing properly how to give orders, was really ashamed to be near her – Capn. Hudson totally deserted Her – The Riggers & Carpenters at work – and nobody to look over them –“

From this it does not look as though John Hodgson has any experience as a Ship’s Master. It is not clear how or why John Hodgson became involved in the trade with his brother. His role as ship’s husband is clear from these letters but he appears to have little experience of handling ship’s crews, carpenters or riggers. Suggestions that he might have sailed in the West India Trade seem unlikely.39

“Matters went on in this ridiculous manner till the 13th Inst. – When it came into our heads to induce Capn. Glen to fit her out – By Mr. Barber assuring him that he should have the St. John at any rate – but if Wilson happened not to come in Time – then he should have this vessel – He preferred the St. John – because this vessel would be so soon out – However, He set to work on the 14th Inst. – but we do not get forward as I could wish –"

The following day he resumed his letter with a story he had pieced together which was current on the Liverpool Exchange,

“I need not tell you that I wrote the foregoing in a very bad humour, nor is it much mended today – for I found that another  vessel called the Friendship Capn.Field is Sailed today for Gambia, nobody knew a word of it till She was gone – She belongs to Sparling & Blundells – They give out She is to purchase with Bills of Exchange, and so she must if she purchases with anything – for I’ve been at the Customhouse, and find she has no Cargo – Letters from Colly of the Nancy off St. John must have put ‘em upon this – for he wrote there was more slaves to be purchased at & about the Fort than they knew what to do with – That Youth I expect Debats will have got hold of with fine promises – or else the Gentlemen of the association, as he calls them in his curious card to you – either will do to cure the Cases of Gambia - & Capn. Field will find that Bills of Exchange are not so current in Gambia as in Liverpool – I am only grieved at not having it in my power to send letters by them –

The Blundell’s vessel Friendship sailed for the Gambia and as predicted the voyage was singularly unsuccessful and only 13 slaves were taken off. Whilst combinations might secure a stranglehold on the market, they could not remove the need for a medium of exchange acceptable to Africans who still required paying for slaves delivered up to slave ships. It seems John Hodgson believes the young captain, James Eckley Colley, sailing his first voyage for Clayton & Case, has been worked on by Lt. Governor Debat or that another Gambian cartel referred to as the “Gentlemen of the Association” are behind the ridiculous scheme which he likens to a sort of Gambia Fever. The abundance reported may of course be related to the reported “breaking of the peace” by the King of Barra.

A week later on Sunday 2nd of March he took up his pen again to cover the week’s news. Two Brothers has been “got into the Stream” but he has discovered that Miles Barber has forgotten to order the Manchester goods because his attention is now directed to some newer and more interesting objects and as a result they are missing a perfect opportunity to sail.

“...yet I think had the goods been here – we shou’d have got the vessel away today – it is a Glorious wind, & has been some days, Capn. Breakbill sailed on Friday – He is now bravely thro’ channel – if we miss this wind – it will almost craze me - & We must man with Officers, Capn. Glen tells me just now, he has only ship’d two Seamen – “

He complained, “– No more being half a Ships Husband for me – Had I taken the whole upon myself – I had done much better – “

However, it seems that Miles Barber is bankrupt and presumably his affairs are under the direction of his administrators; although it is nowhere suggested who those administrators might be. His bankruptcy did not become official until April 1772 although the date of commission was April 1769. Nevertheless Barber has found a new source of money and is continuing to trade. Consequently his attention is taken up by these newer objects.

“At first our Vessel took all M:B:s attention – and who but us – now the Juno & Dove Sloop, are fitting out – his attention is carried to a newer object – No second dividend made of his affairs yet – five shillings in the pound more is to be the next, & that soon – as he himself says – where the Effects to pay t’other ten shillings in the pound, must come from I know not – Unless it be the money he uses for the new Investment – He is now full of money from some Quarter, or other – and ever since his stop, things go well – The Two vessels from you, the Juno from Sieralone, & Capn. Price (above all) have done wonders – The remaining vessels at Sialone have great prospects – “

The letter is incomplete and after some remarks about Glen; “Glens behaviour in the West Indies pleased M:B: and his small mortality was also pleasing – his Disbursements only £180 – Currency tho His Ship was in a very bad plight – and very badly found – I recommend frugality & dispatch to him above all things – He says that nothing in his power shall be wanting –“, the letter ends.

Despite his insolvency, and despite having over half his liabilities still to pay off, Barber is flush with money once more. The source of his new funds is a group of new investors in the shape of Samuel Sandys, Andrew Kendall and James White who are the registered owners of the vessels Juno and Dove. Despite John Hodgson’s claimed lack of knowledge of the origin of these funds; these same investors will also soon become investors in voyages managed by Hodgson & Co.

John Hodgson began a separate letter on the 24th of February presumably intending to dispatch it by some other vessel to maximise the likelihood of his news reaching his brother. In it he goes over much the same ground; the difficulties of getting the Brothers away, the appointment of Glenn as master and so on. The success of the voyages of the Saint John and the Yannimarew are again mentioned.

“It gives me pleasure that you have been able to bring M.B.s affairs so well round in Gambia - the Yanimarew & St. John cannot clear less than £2000 – if the remainder come as well off – it will be a fine affair – but you must be sensible it is owing to the very high sales – had they sold at £30 – for instance – they wd. not have cleared a shilling –"

The combination known as the Grand Association is again mentioned.

“ ... I have already mentioned that the St. John arrived here the 31st of January – Capn Glen handed me your packets – in which was the Grand association, and all the other papers – it was a villainous combination indeed – the attack upon your character is beyond everything – I am very glad you could heartily despise it without pain – but indeed they have painted a character so bad – that when they come to apply it to you – it is really laughable – They must be an abandoned set of wretches! God send you well from Amongst them!”

Perhaps this combination – the Gentleman’s Association - involves the firm of John Knight and John Tomlinson. For despite earlier co-operation with their former Captain, Captain Marshall, who was by now dead, in taking retribution against the people of Barra friction had arisen between Captain Clifton and Thomas Hodgson. Knight and Tomlinson were also heavily committed to trading in slaves from Gambia to Carolina.44

“M.B. is mighty earnest to give Clifton, and his concern, a good sweating again at any rate I have no objection to it either – provided it could be done without loss – Clifton’s behaviour to you in the river merits it – and Tomlinsons behaviour here equally as much – for he seems Inclined to keep up the Ball – for on Clifton’s sailing He gave him orders to carry no letters for any body – Clifton had promised to carry one for me – I did not chuse to give it to him too long before hand – but on the day of his sailing (tho’ I by no means thought him able to sail that day) I told him at the Dock Slip – Clifton I have a letter to give you - He answered, God bless you don’t let Tomlinson see you give it me, and sheer’d off” –“

So John Hodgson’s letter of the 19th of February was never delivered because of this dispute with Tomlinson and Knight. Nevertheless he hoped Miles Barber had managed get a letter to Clifton in which he had also enclosed the numbered account of the cargo aboard the Brothers which,

“– will be invaluable to you, for on it you may found your Schemes – You’l find it a powerfull cargo – in Nothing let down – but in the Bafts – and there we have done our very best – Your scetches of French Trade pleases us vastly – and would have you try it now – I think you may assort a Cargo for it out of this – without hurting your Trade up the River. –“

John Hodgson’s remarks about the French trade are curious in light of what has been said of Barber’s activities. Of course his dispensation to trade with the French following the Michodiere incident merely enabled the trade. Perhaps Thomas Hodgson has found means to pursue it. However, letters in the press 18 months before had hinted that Barber was already engrossing the trade through his dealings with the French. Later he added a few more details of their own voyage.

“– I hope the Two Brothers voyage will be very short – Carolina (no small pox on board) will be her Market – but shall write you a separate letter of Instructions. – ... I look upon your Cargo as a very powerful one – and hope you will think so – the Guns are very good – but not made by Pattern – They were made before the Pattern Guns came down from London – Tobacco, Iron, & Spirits – have greatly increased the Quantity of , also Guns and powder – Every thing is put into the Cargo –“

John Hodgson then turned to the Hodgsons’ own affairs and it appears that Thomas Hodgson will have at his disposal 100 slaves at the end of his time on the African coast whether arising from his commission, a bounty, or a private investment is unclear. However, the best means to maximise his profit needed to be planned.

“I will now turn to the consideration of your private concerns. You seem inclined to have a vessel of your own to bring you off in Feby. 1772 – I do not like the thoughts of sending out a vessel for that purpose – it seems to me, as if it would be the dearest you could hit upon to get your property to a Market – but another thing is – I shall not have it in my power to send a vessel till the Bills that come home for the Two Brothers shall become negotiable – Her outfit and Cargo now will require above £2400 ready money, which the heavy expense of fitting a vessel out, and manning, you are sensible is as far as I can go – Ship, advance money, Silver, Amber, Coral, all the Beads – Silver Bells & Beads – 171 of the Bafts – Salt, Sugar, Rum, Beans &c, &c all money.”

To reduce costs John Hodgson suggested purchasing a small river trading vessel to get his slaves to the West Indies.

“Now I am thinking – that if Goddards Schooner, & the Cutter, Liberty – are fit to run to the West Indies – as indeed almost anything is – you might purchase them for a Trifle – and get your slaves to Dominique addressed to Brayshay at a very easy expence.”

Goddard was an Aku (mixed race) trader in the river and his descendants continued important traders in the Gambia throughout the 18th and 19th centuries. Thomas Brayshay seems to have been their consigning agent in the West Indies. He  probably had relatives in Liverpool, and in Settle. John Hodgson suggested Captain Fell could command Liberty and return direct to Africa with a cargo of rum, presumably for further trade. On the other hand the Saint John was going out in ballast and would have room for 50 or 60 and,

“...in her I would advise you to come off – She has a thorough repair, her bottom was made new since M:B: had her – and now they are almost making her a new Top – there can be no objection about the vessel.”

But there is another consideration Thomas Hodgson had come down with a tropical infection.

“– I have not yet mentioned that alarming Disorder of yours – it is pain to me when I think of it – You are alarmed by it at every touch of Sickness – therefore the sooner you wind up your affairs and come off – the more certainty you will be at as to your circumstances – should you be driven out of the River hastily by Sickness a Year hence, you might not realize as much, as you have at command..."

In a previous letter John Hodgson had mentioned a J. James who had returned to Liverpool with a leg infection which the doctors were confident of curing. The letter also indicated that there were other investors involved whose views had to be considered.

“Dodson & Craig are against you having a vessel of your own to bring you off – but I think they forget that you wd. Have one for 200 Slaves and a Cargo in her for 100, so that it is not so much a vessel on purpose to fetch you off – as a voyage – but you are to consider well the heavy expense of fitting a vessel out, and manning, wages are now £3.0.0 a month to foremast men - if I send you out the Yanimarew, or Brothers for Instance – I should calculate that Outfit, wages, and decay of property would cost £1000 and upwards – and whether the freight of what you have, and profit upon a Cargo for 100 Slaves, would stand against that, I leave to your own Judgement, and calculation –“

To what was the profit from all these carefully laid plans to be devoted? “A genteel settlement in life” and to be “comfortable at home” appears to be what was wanted. John Hodgson canvassed a scheme to get into the linen trade in Lancaster. It seems however their ventures in slaving would only raise about one tenth of the required capital.

“What ever plan you lay down, I will not fail to follow it, as nearly as I can - You remember what I’ve said about a Linen concern in Lancaster – Dodson, Simpson, and Fletchers drop’d it, when they found I could not embark – but hearing lately that one Birbeck of Settle had some thought of it – Mr. Dodson wrote me to know if I would join them in 1772 – and if so, they would give out our intention, & take a Warehse. directly  - I sent him duplicate of your last letter – told him by that He would know my situation as well as myself – that I had a good opinion of the Scheme, & would join in it – if it was in my Power –– and in the meantime they might give out that John Hodgson & Co were immediately going to begin a Linen house – take a warehse. accordingly – tell who the Company was the more to intimidate – that I would leave Mr. Penkett for good at Midsummer – and go over to Lancaster and by staying there some time confirm the opinion in peoples minds beyond a doubt – and if after all, it should not be in my power to join them - I did not doubt but they might get some more eligible person that would – in answer to which I got the Packet sent herewith – What Mr Dodson did at Caton was by my direction – for I was nearly so much a stranger to the matter that I could give no answer to your letter, his letter will I hope be satisfactory on that head –  – Now if it suits you to come off this year – and money comes around in such a manner that you can spare £1000 – I could like to take the direction of the Linen Scheme – and also a share for you – we are to advance £500 each – and borrow the remainder of £10,000 on joint Bond – it might be a genteel settlement in life for me, and I hope give so much profit to you, that with the Interest of your other moneys you may be very comfortable at home, either with or without any other business – but do not my Dr. Bror. Thwart yourself in any of your well laid plans to accommodate me – and the matter is – if you must have a ship of your own, as soon as I can send one – tis in vain to think any further about the Linen business”

It appears there was no firm plan to remain in the slave trade at this stage, at least on John Hodgson’s part, but his thoughts of a linen warehouse prefigure their ventures into cotton spinning by a dozen years. It is not known if anything became of this scheme nor is it known what it was that Dodson did in Caton in this connection. At this time the linen trade was an important part of the Lancashire textile industry and protected in various ways. Fabrics by law were required to be manufactured with a linen warp and British vessels were required to be supplied with canvas made in England. Fabrics were manufactured by importation of yarn of flax and cotton which was put out to weavers who returned the finished articles. It was only after about 1770 that mechanical developments in cotton spinning began to displace this industry. It may be that this is what John Hodgson had in mind since putting out linen yarn for weaving would, as described, require little more ‘plant’ than a warehouse but a large amount of capital tied up in yarn put out for weaving.

Of John Hodgson’s connection with Penkett little is known. William Penkett had been in the save trade between 1753 and 1764 with the Heywoods and was a member of the Common Council in 1766. He had land in Wallasey which came to public attention through problems with the artillery magazines there.45 What Penkett’s business interests were at the time of the letters is not clear.

Later, in discussing one of Thomas Hodgson’s colleagues in the Gambia, John Hodgson gave his candid and unflattering opinion of Miles Barber, his affairs and of their business arrangements together.

“– Mr. Fell deserves a handsome gratuity from M.B. – I advise you to make it up to him, whilst you have the power – for I’m convinced, from the mode of settling with others, wch. I have had an oppo. of seeing since we became more intimate – that he would not give him a shilling more than he is intitled to by agreement – nor that without some attendance – He seems to look upon inferior officers & sailors, as people that its not material whether they are paid or not – I have still my old opinion of the Man – Copy of our agreement you have enclosed – I did not chuse a formal Law agreement. The opinion he wishes to hold in the eyes of the world will make him abide by this – the other wd. have been calling his Honour in Question –"

Once again the letter is incomplete.

Miles Barber & Co.

The voyages of the Yanimarew, Gambia, and Saint John were, at least in part, financed by Miles Barber.6 Between 1758 and 1770 Miles Barber was involved in over 50 voyages, the majority to the Windward Coast, the Gambia and Sierra Leone regions. Most terminated in the West Indies and Carolinas. At least 20,000 slaves were taken from the African coast to the Americas. There seems no reason to suppose that these would not mostly have been paying voyages; though there were some notable disasters, with at least one vessel, Thetis, captured by the French in the Seven Years War, and the Marton and the Mary victims of insurrection.

However, by the beginning of the 1770’s strong dissatisfaction with the factory arrangements on the coast was developing among the independent African Merchants. There was corruption and the development of cartels in the Senegambia region. Dissatisfaction led to petitions to the Commissioners for Trade and Plantations from the Liverpool and London Merchants.46 The Liverpool petition contained several letters written by Richard Brew to various merchants involved in the Company of Merchants Trading to Africa in Liverpool, including letters to Miles Barber, denouncing the London African Committee’s attempts to control forts and factories which was leading to corrupt monopolies, and to private trading by local agents in control of the facilities.17 This followed nearly ten years of steady growth in trade following the Seven Years War and trade was perhaps close to a sustainable maximum. With fierce competition slaving became less efficient leading to long delays on the coast and an increase in all manner of difficulties including mortality and insurrection.

Richard Brew, dismissed as Governor of Cape Coast Castle for private dealing some years before, had set up a private factory at Anomobu, which he called Castle Brew, wrote to the Liverpool Company in August 1771.17 He accused London merchants Oswald, Sargeant and Mill of commandeering the trade and shipping off so many slaves that the voyages of private traders were jeopardized. The issue centered on the London African Committee, which, since the demise of the RAC, regulated coastal facilities outside Senegambia. He accused the late Captain Stevens of taking so many slaves off the coast in a clandestine manner in the Africa owned by John Mill and Richard Oswald that it had devastated the trade around Cape Coast.

“The trade for many months past has been so very bad, and the opposition from Cape Coast Castle and Annamaboe Fort has been so very great, that the shipping and private traders have suffered inconceivably; the ship Ingram, Capt. James Paisley, has been here now seven months, and has not purchased half her cargoe of slaves, though her complement is but three hundred and twenty.”

The Ingram, belonging to Arthur & Benjamin Heywood and Francis Ingram, departed Liverpool in October 1770 and returned in September 1772 – double the anticipated duration of a voyage.6 It had spent 7 months at Cape Coast waiting to get slaved. Arthur Heywood was a member of the Liverpool Company along with Miles Barber and some of Richard Brew’s letters were probably written to him.13 Brew listed numerous vessels which were struggling to get slaved;  the Corsican Hero, late Smith, (owned by the Powells which left Liverpool for Anomobu, February 1771 and returned at the end of May 17726) “...has been here upwards of four months, and has not purchased sixty slaves; the Africa, Capt. Smith of Bristol, has been here four months and has not purchased twenty; and the Greenwich, Capt. Harwood of Bristol, has been here upwards of three months, and has not purchased one slave from the natives; Capt. Brown, of the Kitty, of Liverpool (another Ingram vessel), and Capt. Fleetwood, of the Swallow, (August 3 1770 for Anomobu returning January 1772, belonging to John Dobson, Hugh Pringle, Richard Savage and James Lowe) from same port, have been each nine months at Annamaboe, and one for three hundred and thirty five, the other for two hundred and fifty slaves; indeed the trade is now so totally ruined, that we have been obliged to barter away two Gold Coast cargoes, amounting to eight hundred and fifty slaves, for Leeward goods, and to send the ships Albany and Pembroke (London vessels) down there, as we saw no prospect of getting them slaved off in any reasonable time at this place; yet the Peggy, Capt. Mill, was here and at Cape Coast no longer than four months, and carried off from between three hundred and fifty and four hundred slaves; and the Richmond, Capt. Rogers of London, a ship of three hundred tons, chartered and sent out by Mess. Ross and Mill, has been at Cape Coast little more than three months, and sails this day with four hundred slaves.”

Brew was convinced the only hope for private traders was for parliament to do away with the Committee of African Merchants altogether. He wrote to the Liverpool Company again in October17 and accused Mill and Bell of selling slaves in exchange for Portuguese tobacco to the general of Elmina, a Dutch Fort. Not only were they supplying the Dutch but with the tobacco they could commandeer the remaining trade. Brew also said that merchants on the Gold Coast were purchasing slaves with gold, a practice he viewed as pernicious.

"Formerly owners of ships used to send out double cargoes of goods, one for slaves, the other for gold; if slaves happened to be dearer than usual, the cargoe for gold was thrown into the slave cargoe in order to fill the ship; on the other hand, if slaves were reasonable the gold cargoe was disposed of for gold and ivory, at a profit of thirty, forty, or fifty per cent. which went a great way towards paying the portlidge bill in the West Indies; as I have frequently known from five to fifteen hundred pounds sterling in gold and ivory carried off from this coast, over and above a compleat cargoe of slaves. How strangely things are reversed now... we scarce see a ship go off with her complement of slaves, notwithstanding her cargoe is laid in from eighteen to twenty pounds sterling per head on an average, ... a great part of which they are obliged to sell where they can for gold, greatly under prime cost, or lie here till their provisions are all expended, and their bottoms eat out with the worms."

In another letter written to Miles Barber in Liverpool Brew describes the vast numbers of ships currently on the coast trying to buy slaves.17

“Goods wanted by vessels in this road at present: the Ingram wants one hundred and twenty slaves, the Corsican Hero fifty or sixty, the Nancy, Cazneau, forty or fifty, the Greenwich one hundred and thirty, the Africa taken up. The Dispatch, Ritchie; the Barbara, Culshaw; the Venus, Goodwin; the Friendship, Cummings; the Hannah, Hughes; the Charlotte, Blundell; all new comers; and the John, Bold; the Union, Pole; the Justin, Wilcox, and Captain Price, soon expected, besides rum vessels; (these were vessels trading out of  New England principally carrying rum for trade10) I therefore leave you to judge of the shocking state of the trade here, and what reason you have to expect any alteration for the better; had the eight hundred slaves, that were sent off in the Peggy, Captain Mill, and the Richmond, chartered ship, circulated amongst the shipping, the Ingram, Corsican Hero, Nancy, Greenwich and Africa, would have been off the Coast, and would have left a fine opening for these new comers; besides, the price would have continued at nine and seven ounces.

Indeed the disadvantages trade labours under just now are incredible, and I am much mistaken if any ship this year will get interest for her money, except the prices are very high in the West-Indies, and little or no mortality amongst the slaves.”

Though Richard Brew painted a picture of unfair competition and corrupt practice upon the coast, a picture the Liverpool merchants would appreciate, perhaps there is more than a hint that demand was outstripping supply and competition was growing intense. Large numbers of vessels from many different ports were arriving and spending extended amounts of time waiting to complete their cargoes. Inevitably this would drive up prices on the African coast and drive them down in the Americas and so undermine the profitability of voyages.

Perhaps as a result of this and despite his privileged trading position, with factories at Yannemaru and several other places on the coast, along with a lucrative contract to supply slaves to the French, all was not well with Miles Barber’ affairs. In April 1772 notices appeared declaring Miles Barber to be a bankrupt following the “stop” mentioned in John Hodgson’s letters. He was to surrender to his creditors in early May at the sign of the Bull’s Head in Manchester.47 The date of his actual act of commission of bankruptcy was April 1769.48 In November one of his assignees, William Davenport, withdrew. Davenport was a prominent Liverpool merchant associated with the Earle family who was involved in the slave trade, but also in a wide range of other shipping trades. Trading between Leghorn and Liverpool, he was a major supplier of Venetian glass, particularly beads, that formed an important African trade item.49 Perhaps Barber’s debts to Davenport concerned goods such as these.

There is no evidence that Miles Barber suffered any particularly disastrous voyages to account for his bankruptcy, however he was heavily invested on his own account with few investors sharing the risk. Perhaps voyage profits were under pressure which may explain his concern at the engrossing of trade by the London Merchants. In June 1772 the Public Advertiser carried an open letter and petition, signed by, among many others, Miles Barber.46 The petition complained of the packing of the Company of Merchants Trading to Africa with unqualified persons, persons not trading to Africa, and an attempt to subvert the electoral process to guarantee the election of a select group of London merchants; James Johnson, James Bogle French, Gilbert Ross, James Mill and Samuel Bean. Mr. Bean was to stand down in favour of Mr Samuel Smith as soon as the latter had satisfied his creditors and so even those accused of engrossing the trade were not immune to its vicissitudes.

The first dividend of five shillings in the pound was paid to Miles Barber’s creditors in September at the Bull’s Head in Manchester.50 There were also London creditors, despite there being a record of only a single voyage with Robert Mackmillan at this time outfitting from London, but he was also chartering vessels out of London and their owners would have been among his London creditors. By February 1773 Miles Barber had received his certificate and all those indebted on the 12th April 1769 who had not yet received their final dividend of 5 shillings in the pound were asked to submit their accounts and all those who had sold goods to Miles Barber’s estate under the guarantee of his Inspectors were asked to send their accounts for discharge to Thomas Sanderson of French Ordinary Court, Crutched-Friars.48,50,51 Throughout this period of insolvency Miles Barber’s vessels continued to trade on the Windward coast, under the control of his assignees, making over a dozen voyages in the period from his commission of bankruptcy to the granting of his certificate.

Following his discharge Miles Barber began trading in partnership with Samuel Sandys, Andrew White, and James Kendall from 1773 to 1776 with voyages almost exclusively concentrating on the Isles de Loss on the Windward Coast of Africa.6 This was the source of the sudden influx of funds noted by John Hodgson. The supposed or presumed extent of his activities at this period may be seen in a letter from Barbados written to an unspecified Liverpool Merchant on July 20th 1773.52

“The day before yesterday came in the sloop Betsey, Captain Aird, with about 90 slaves, from Sierra Leon, where she left, six weeks ago, sundry vessels of Mr Miles Barber’s. Captain Tittle, in the Snow Molly, with about 80 slaves, and expected to be off very soon. The Robert, Capt. Grace, had 70 slaves, and would be off in two months; the True Blue, Captain Kendall of Lancaster, had 140, and expected to get away in six weeks with 250; the Warham, Captain Tomlinson, and the Prince Tom, Davis, of said place, were both there, the former with 20 slaves, the latter none.

Captain Aird advises, that the ship Industry, of London (late Windsor), being on her passage from Gambia to the West Indies, the slaves killed all the white people except two, and carried them into Sierra Leon, where they ran her ashore, and made their escape; a few of them were taken, but Capt. Aird cannot tell what number she left Gambia with. When the insurrection happened one Gogart had the command, Captain Windsor having died on the coast.”

Robert Barber, Miles Barber’s son, captained the sloop Betsey on the outward leg to Africa. Captain Robert Aird took over on the coast; perhaps Robert Barber stayed to take charge of their interests. Betsey was owned by a J. Heird, the only slaving voyage he is known to have been involved with.6 Perhaps it was another of Barber’s contract vessels. Of four voyages made by Captain Aird, the ownership of one seems to be unknown, one was owned by the Barber, Kendall, Sandys, White consortium the others by Samuel Sandys and Co. Thus when Captain Aird says he has left “sundry vessels of Miles Barber’s” on the coast of Sierra Leone he would be expected to know.

Captain Tittle left Liverpool in the 90 ton ship Mary bound for Sierra Leone at the end of September 1772. The Mary apparently delivered slaves to Georgia sometime in 1774; the command having changed at least once from Tittle to Captain Jones. She did not return to Liverpool until the end of March 1775 under Captain Taylor. Captain Tittle never left the African coast; instead he left behind his tombstone. The vessel belonged to a consortium consisting of Samuel Sandys, Andrew White and James Kendall. Barber’s ownership is unrecorded despite these being his business partners at the time. It likely was, or might easily be considered, as we shall see, a Miles Barber vessel. The 70 ton snow, Molly, John Read, cleared out from Lancaster for Sierra Leone in July 1772 taking 100 slaves to South Carolina the following July. Its ownership is unknown, but Miles Barber may be a reasonable supposition.

The ship True Blue, Captain Richard Kendall, cleared Liverpool, though Kendall was a Lancaster man, and the vessel was registered in Lancaster, bound for Sierra Leone in November 1772. It was owned by Richard and Edward Salisbury, Richard Beans, Edward Whiteside and Richard Kendall and delivered slaves to Jamaica in 1774, returning to Lancaster at the end of June 1774. It has been supposed that Kendall persuaded these Lancaster men, who were not for the most part regular slave traders, to invest in this voyage.5 Perhaps Barber also had an interest in the voyage, which is not revealed by considering only the formal ownership of shares in the vessel.

The 70-ton snow Warren, rather than the Warham, Captain William Tomlinson cleared Lancaster in February of 1773 and was owned by Richard Millerson and John Addison, Ulverston men operating vessels out of Lancaster. The 70-ton brig Prince George, (rather than the Prince Tom) Captain Thomas Davies, cleared Lancaster in September of 1772 for Sierra Leone and delivered 80 slaves in November 1773 to South Carolina. The owners were probably the Lancaster merchants Millerson, Dodson, Addison and Watson. The Robert was a Liverpool vessel not belonging to Miles Barber, but to Robert Kennedy, and it too seems to have suffered an insurrection. Its Captain was Ireland Grace, who was later appointed Captain of the Hodgsons’ vessel Myers. It was trading to the Isles de Loss, to the north of the Sierra Leone estuary, where Miles Barber also had a slave factory. The Industry was out of London and had voyaged to Gambia and after delivering slaves to St Kitts sailed directly back to Gambia. It was destroyed as a result of a slave insurrection as mentioned in the letter. Although the letter seems confused in suggesting these were all “sundry vessels” belonging to Miles Barber; perhaps the wording is simply loose and only some vessels belonged to Barber. Perhaps there is more to it than that. The vessels were trading in the estuary of the Sierra Leone River, where Miles Barber also had a slave factory in addition to his facility on the Isles de Loss to the north.

J. & T. Hodgson & Co.

The Hodgsons entered the slave trade exploiting Thomas Hodgson’s experience from his time as ship’s master and African agent for Miles Barber. Close connections are known between to have existed between Henry Laurens, plantation owner of Charleston, Richard Oswald, London merchant and Thomas Houseman of Lancaster for the delivery of slaves to America.14 John Knight and John Tomlinson too had dealings with Henry Laurens and with the firm of Bourdieu and Chollet in South Carolina.44 Laurens was a major dealer in slaves, as well as purchaser for his own rice plantations, who later became president of the American Continental Congress and a negotiator at the peace negotiations between Britain and America after the American Revolutionary war. Undoubtedly Miles Barber had trading connections in the area and Thomas Hodgson had the opportunity to establish his own from his voyages with Barber and the Hodgsons’ close involvement with Barber’s business and business partners.

Their first independent vessel was the appropriately named, 70-ton ship rigged vessel, Two Brothers, (see however Louisa above) mounting four guns, with a crew of 25. The ship was a small, rather old vessel built in Chester in 1758.6 It sailed on March 9th 1771 for The Gambia, where its small size would have been advantageous in trading up the river as well as limiting their financial exposure and limiting the time it took to get slaved. Despite its small size some 200 slaves were delivered to South Carolina in September 1771.

The Two Brothers was apparently lost following the visit to Carolina.6 Despite this they quickly replaced the vessel with a more recently built (Liverpool 1767) and larger, 120-ton, ship rigged vessel of the same name, mounting 6 guns which was presumably required to take off Thomas Hodgson’s 100 slaves.6 They were joined by Samuel Sandys. Sandys may have been related, through descent from the Sandys of Furness, to Samuel Sandys, Captain of the Mary, who was cut off at James Fort, Gambia and executed.53 Captain Sandys daughter Ellen married Thomas Sandys and their son inherited the Sandys estates when his uncle died without issue, but the relationship, if any, is unclear. The captain for both voyages was Hugh Glenn who departed Liverpool on Feb 1st 1772 with the same itinerary and arriving in Charleston on June 11th 1772. He did not depart until the 27th December and arrived back in Liverpool on February 19th 1773.6

The Hodgsons continued this partnership with Samuel Sandys to make at least seven more voyages in the period to 1776.6 All were dispatched to the River Gambia for slaving,  perhaps as a result of Barber’s bankruptcy the Hodgsons had acquired the Yannemaru factory. The first voyage of the Two Brothers, with Sandys as co-investor, was in February 1772 and the returning vessel was turned round in just over a month and sailed again at the end of March 1773, once again bound for the Gambia and Charlestown, making a rapid 8 month voyage,6 suggesting the efficiency of a factory based operation. In the same year they acquired a 150-ton vessel, built in Liverpool in 1761, mounting 6 guns, to which they gave the homely name of Caton. The Caton sailed in August1773 to return from the Gambia, Carolina triangular voyage a year later. Of a crew of 31, 18 apparently died or did not return.

Two Brothers returned to Liverpool in November and in just a few weeks sailed once more for the Gambia and South Carolina with a large crew of 44. Did they anticipate a sickly voyage at this time of year? Previous voyages leaving earlier in the year had much smaller crews of 25 to 30, if so they were correct; 20 are reported to have died and sailing under John Moore, the master changed, first to Captain Jones and then to John Wilson.6

The following year (1774) the Hodgsons invested in the Myers a 170-ton ship of 6 guns again slaving in the Gambia but the final destination was now Dominica, perhaps influenced by the deteriorating situation in the American colonies and where they had a factor to represent them in the shape of Mr. Brayshay. It was a long voyage, and a sickly one, of a crew of 44, 21 died or did not return; the voyage began in February 1774, but did not leave the West Indies until July of 1775, and it was August 1775 before it was back in Liverpool. In the meantime Caton returned to Liverpool in August of 1774, and took a couple of months to turn round before sailing again for Gambia in November. Another long voyage; it was December 1775 before it delivered 280 slaves, this time to Jamaica, again suggesting that the situation in America, with the approaching conflict made trade there difficult and the risk unacceptable. The vessel was lost after disembarking the slaves in the West Indies. Two Brothers returned to Liverpool in April of 1775, but did not sail again for Africa until the end of October 1775.6 The trading situation was now fraught with uncertainty with the outbreak of trouble in the American colonies.

Already by March 1774 Henry Laurens was warning John Knight of the gravity of the situation.

“I don`t like the Complexion of the times, there will be trouble & Confusion in
America. Carolina will partake of the Evil. If I was an Owner of African Vessels on this Side I would not trust a Cargo there. If a Merchant there, I would not wish to receive a Cargo. Your Guarantees on this Side are Rich in Paper, Should there be a Sudden Check to Correspondence, the bottoms of Some will appear to be but paper. If I would give my opinion to my dear friend Mr Knight it would be to draw in, rather than extend debts in the present period…. a man who is above necessity ought not to put to sea in such an appearance of foul weather.”

By August the effects were becoming apparent and Laurens wrote of his suspicions about Richard Oswald’s position to John Gervais;

“I persuade my Self that he must have Suffered Some very heavy Losses or be immensely in advance, Some where or other. Indeed it is morally impossible that he can have escaped amidst the amazing Bankruptcies in Scotland, public Banks & private persons, in London, Holland, &ca., &ca. Who Suspected Sam Touchet, Sir George Colebrook, Mr. Reeve, & numberless others until they fell?”

Samuel Touchett, the Manchester textile magnate had hung himself; Colebrook tried to corner the Alum market at just the wrong time, Reeve & Devonshire, Bristol, were West India merchants.44

In October 1774 the First Continental Congress resolved to enforce a trade embargo with Britain.54 Thus when Myers returned in August 1775 it was immediately laid up until the following summer.6

A record of goods imported into Liverpool for the period 18th to the 25th of August 1775 shows the goods returned by the Hodgsons aboard the Myers and gives an interesting glimpse of the activities of some other men active in the Africa, West India and Baltic trades.47

“Rawlinsons and Chorley 592 Hogsheads 5 Tierces Sugar, 149 Bags Cotton, 40 tons fustick; David Kenyon 10 bags cotton. In the Isaac, Thomas Cragg from Tortola.

John and Thomas Hodgson 93 elephants teeth, a parcel of beeswax, 13 puncheons of Rum, Samuel Sandys and co, 100 puncheons rum, Benson and co, 10 puncheons of rum, Abraham Rawlinson and co, 30 Hogsheads of coffee, Edward Steward and Sons 29 hogsheads of coffee, Henry Tindall and co 14 Hogsheads ditto, In the Myers, William Dawson, from Africa and Dominica.

William Rathbone 653 fir balks, 100 3 quarters 20 deals, 100 2 quarters battens, 600 2 quarters small spurs, 4 fathoms lathwood, In the Industry, John Harrison, from Riga.”

Henry and Abraham Rawlinson, who were at one time MP’s for Liverpool and Lancaster respectively,56 along with John Chorley and David Kenyon are importing Sugar and Cotton but were also involved in slaving ventures, occasionally in association with the Hodgsons. Abraham Rawlinson would later acquire property in Caton. William Rathbone, whose family became closely associated with the Hodgsons, is seen to be importing wood from Eastern Europe. The children of William Rathbone and Moses Benson would later be associated in the cotton trade and the shipping trade to America.57

Unfortunately it is not known how successful the slaving voyage of the Myers was in terms of slaves purchased and sold in the West Indies. If successful these return freights would have considerably increased its profitability as indicated in Richard Brew’s letter, suggesting a potential 50% return on the Ivory. The consignment also illustrates that the promoters of the voyage divided their interest in it; the Hodgson’s investing more in the import of Ivory than rum and Samuel Sandys confining his interest to the import of rum. It is possible that some of the return on the slave consignment was remitted in this form. The Hodgson’s were clearly also adept at acquiring freights in the West Indies on behalf of other merchants, thereby increasing the profitability of the homeward passage; among them Abraham Rawlinson, Moses Benson and the former Lancaster slave ship captain Henry Tindall.58 Such imports required warehouse facilities and this report coincides with the first evidence of Thomas Hodgson’s physical presence in Liverpool. A Liverpool Trade directory for 1774 records John & Thomas Hodgson occupying a Counting House at No. 25, North Side, Old Dock.59 It is not clear where he is living at this time, it may be 37 Water Street; his brother John is at No 9 Temple Street. Three years later Thomas seems to be at No 7 Drury Lane.

However, the thriving trade in slaves to the American colonies was already reeling under a severe blow from the outbreak of open hostilities in America as the simmering conflict with the colonists moved to open revolt. A blockade was imposed on American ports, and goods could not be landed or loaded in America. There was considerable support for the colonists in Britain, particularly amongst the merchants concerned at their loss of trade. In January of 1775 a meeting of the African Merchants in London at the King’s Tavern resolved to petition for the repeal of all repressive acts against the colonists.60 The battles of Lexington and Concord took place in April of 1775. Suddenly, all vessels leaving British ports had to obtain clearance from the Admiralty for the loading and transporting of gunpowder and other materials of war.61 For all of these merchants the world was about to be turned upside down.
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• CHAPTER 4 •

THE WORLD TURNED UPSIDE DOWN

If buttercups buzzed after the bee,
 

If boats were on land, churches on sea,


If ponies rode men and grass ate the cows,


And cats should be chased into holes by the mouse,


If mamas sold their babies, to the gypsies for half a crown,


If summer were spring, and the other way round,


Then all the world would be upside down.

As 1774 ended and 1775 wore on fewer and fewer vessels were clearing Liverpool for anywhere, either in Africa or the New World. From about August or September 1774 the number of vessels entering the port began to greatly exceed those leaving.1 Slave voyages from Liverpool almost halved over 1775-76. On October 19th 1774 in consequence of the situation in America an Order in Council prohibited the export of any gunpowder, guns, ammunition or weapons of war. These orders were renewed in April and August of 1775.2 Arms and ammunition were an important part of the African trade as well as being necessary for the security of the vessels, and to outfit vessels for the trade licenses had to be obtained from the Privy Council. The loss of the American market for slaves, the uncertainty, and the increased insurance, all advised delay in putting to sea and many ships were laid up on arrival in Liverpool. The American Revolutionary War had dropped a large spanner in the works.

The growing difficulties with the American colonies would have been well known to the Liverpool merchants; vessels were arriving from America with news from their trading partners and correspondents almost daily. Many merchants were in favour of a more conciliatory approach to the Americans and some were sympathetic to the colonists. Curiously there exists a long letter from Ann Hulton in Boston to Elizabeth Lightbody in Liverpool dated April 22nd 1775.3 Ann Hulton was the unmarried sister of the Boston Commissioner of Customs and a loyalist who was mortified by the activities of the rebels. By the end of the year she had seen enough of life in rebellious Boston and returned to England. Her second cousin, Elizabeth Lightbody, was the wife of Adam Lightbody a wealthy Liverpool Linen Merchant.4 She was a dissenter who attended the Kaye Street Chapel in Liverpool, which was under the charge of Rev. Philip Taylor. The Rev. John Yates, confidante of James Currie, succeeded him in 1777 when Taylor transferred to Dublin.5 Elizabeth Lightbody was a deeply religious woman, committed to charitable works, and perhaps something of a minor celebrity, as a direct descendant of Phillip Henry, the protestant divine, through the marriage of his daughter Katherine to John Tylston M. D. of Chester.5 Despite her religious convictions it is clear from the letter that a number of prominent Liverpool slave merchants were among her friends and acquaintances, including the Gildarts and the Earles. Of course, both had extensive business interests beyond slaving including the American tobacco and timber trades. Half a dozen years later her eldest daughter married the slave merchant, Thomas Hodgson of Caton.

In her letter Ann Hulton described the battles of Lexington and Concord.

"On the 18th instt at 11 at Night, about 800 Grenadiers & light Infantry were ferry'd across the Bay to Cambridge, from whence they marchd to Concord, about 20 Miles. The Congress had been lately assembled at that place, & it was imagined that the General had intelligence of a Magazine being formed there & that they were going to destroy it.

The People in the Country (who are all furnished with Arms & have what they call Minute Companys in every Town ready to march on any alarm), had a signal it's supposed by a light from one of the Steeples in Town, Upon the Troops embarkg. The alarm spread thro' the Country, so that before daybreak the people in general were in Arms & on their March to Concord. About Daybreak a number of the People appeard before the Troops near Lexington. They were called to, to disperse, when they fired on the Troops & ran off, Upon which the Light Infantry pursued them & brought down about fifteen of them. The Troops went on to Concord & executed the business they were sent on, & on their return found two or three of their people Lying in the Agonies of Death, scalp'd & their Noses & ears cut off & Eyes bored out - Which exasperated the Soldiers exceedingly - a prodigious number of the People now occupying the Hills, woods, & Stone Walls along the road. The Light Troops drove some parties from the hills, but all the road being inclosed with Stone Walls Served as cover to the Rebels, from whence they fired on the Troops still running off whenever they had fired, but still supplied by fresh Numbers who came from many parts of the Country. In this manner were the Troops harrased in their return for Seven or eight Miles, they were almost exhausted & had expended near the whole of their Ammunition when to their great joy they were relieved by a Brigade of Troops under the command of Lord Percy with two pieces of Artillery. The Troops now combated with fresh Ardour, & marched in their return with undaunted countenances, recieving Sheets of fire all the way for many Miles, yet having no visible Enemy to combat with, for they never woud face 'em in an open field, but always skulked & fired from behind Walls, & trees, & out of Windows of Houses, but this cost them dear for the Soldiers enterd those dwellings, & put all the Men to death. Lord Percy has gained great honor by his conduct thro' this day of severe Service, he was exposed to the hottest of the fire & animated the Troops with great coolness & spirit. Several officers are wounded & about 100 Soldiers. The killed amount to near 50, as to the Enemy we can have no exact acct but it is said there was about ten times the Number of them engaged, & that near 1000 of 'em have fallen.

The Troops returned to Charlestown about Sunset after having some of 'em marched near fifty miles, & being engaged from Daybreak in Action, without respite, or refreshment, & about ten in the Evening they were brought back to Boston. The next day the Country pourd down its Thousands, and at this time from the entrance of Boston Neck at Roxbury round by Cambridge to Charlestown is surrounded by at least 20,000 Men, who are raising batteries on three or four different Hills. We are now cut off from all communication with the Country & many people must soon perish with famine in this place."

The elite of Liverpool would have heard rumours of these shocking events even before they appeared in the newspapers. No wonder, as matters developed in Liverpool over the course of the year, they would be cause for great consternation.

The Liverpool Guinea Riots

On the docks it would have been obvious that shipping was not being made ready for sea. The Hodgson’s vessel the Two Brothers returned in April 1775 but did not sail again until the end of October.1 By September the laid up Guineamens’ crews were becoming restive. Those that could find a vessel found the merchants were attempting to reduce their wages by as much as a third. The Derby belonging to John and Thomas Yates arrived in port on the 1st of July 1775 after a voyage to the Cameroons and Antigua.1 In August it was fitting out again, by which time there was a great surplus of seamen from the African trade available for hire, several thousand were reported, along with men from ships laid up from the Greenland trade.6 No doubt vessels in the America and West India trades were also affected by the increasing uncertainty. There were reports that one salt vessel had been burned on the coast of Virginia and another had returned fully laden from Philadelphia.7,8 Around Wednesday August 23rd the owners of the Derby seized the opportunity to lower the seamen’s wages from 30s per month to 20s.9 The crew retaliated by un-rigging the ship, which they had just rigged in preparation for weighing anchor, and with little respect for the merchants’ expensive property.10 Ropes and stays were simply cut through and left lying on the deck. Bodies of sailors began to assemble and further ships, of the few that were preparing for sea, were unrigged. At this point a party of constables appointed by the magistrates arrested nine of the sailors and confined them in the goal in Water-street.9,11

Several thousand seamen assembled and marched on the goal determined to release their comrades. The riot act was read, but to no effect, and eight seamen were released in hopes of persuading the throng of angry sailors to disperse. This they did in highly exuberant mood.11,12 Later, discovering that one prisoner had not been released, they returned to the goal and dictated his release, along with a woman said to have aided and assisted in the rioting. This renewed victory was followed by much carousing and parading around the town that continued throughout Friday night. Nevertheless, on Saturday morning all was again quiet.12

However, the bone of contention at the root of the disturbances, the simple injustice of reducing the guinea sailors rates of pay, remained unresolved, and so the unrigging of ships continued for several nights more. On Tuesday the sailors met in a body in Ladies Walk, from where they marched on the Exchange to offer terms to the merchants.13 The merchants seem to have agreed to the sailors’ demands and they spent the rest of the day in festive mood. But a rumour began to be bruited about among the seamen that a number of men, 300 by one report, had been hired by the magistrates and Common Council, at the fabulous and provocative rate of 10s per day, to apprehend their ringleaders.14 The sailors’ ringleader went under the sobriquet of General Gage;6 a curious choice, since Gage was the general who had been sent to impose martial law in America and deal with the rebellious colonists. They would not yet have been aware of his signal failure to accomplish this.

The magistrates and merchants stationed 120 of these armed men in the Exchange, probably because the seamen had threatened that, if their terms were not met, the Exchange would be torn down.15 The Exchange, or ‘Change as it was known, was the commercial heart of Liverpool and its bass-relief frieze was decorated with symbols of the prosperous African trade, African heads, elephants, cornucopia and the like.16 At nine o’clock on Tuesday evening, a throng of angry sailors surrounded the building. At some point a missile was hurled which broke a pane of glass in one of the windows.14 The assembled mob, who seem to have been unarmed, were fired on from within the building; some say after the reading of the riot act, some say without its having been read. The sailors then made a general attack on the windows with stones and anything that came to hand, but quickly retreated in the face of the overwhelming fire-power within.11 Could anyone have failed to hear echoes of the Boston Massacre? The only evidence that the riot act was read was of a somewhat cockamamie nature. The law demanded that the Riot Act should be read, ordering the rioters to disperse before they were fired upon, therefore, if they were fired upon, it must have been read. As a result of this ambuscade two sailors were killed and one died some time later from his wounds.15 Some said that seven sailors were killed and many more wounded, perhaps as many as forty.14 It is easy to imagine the sailors would have quickly embraced the enormity of the higher estimates.

At one o’clock that night, the sailors returned to ‘Change in a body over 1000 strong after raiding Parr’s gun shop.  Parrs were the principle purveyors to the African trade of guns and ammunition, many manufactured in Birmingham, and had invested in African voyages themselves in the 1750’s and 60’s.1 The sailors made off from Parr’s shop with some 300 muskets along with powder and ammunition.10 Thus armed with pistols, cutlasses and their newly acquired muskets they marched on the exchange under a ‘bloody’ flag4  which would have been intended as a pretty piratical provocation, indicating that no quarter was to be given or expected, but who knows whether it was in deadly earnest or simply high spirited bravado? From amongst the shipping, or perhaps from Parr’s, the sailors managed to acquire six cannon, although some reports speak of only three.13,14 These were dragged into the streets around the Exchange. Assembling outside the sailors fired six rounds of musketry and cannon. Whether through good sense, or from a conspicuous lack of it, the cannon were aimed, in provocative insult, at the ‘merchants’ goose’; the liver bird atop the Exchange building.6 One cannon placed in Castle Street was so large that the confined blast took out all the windows in the neighbourhood.13 The fighting was fairly chaotic, and many sailors were said to have been injured by ‘friendly fire’ in their ill planned sorties from the surrounding streets. Afterwards, many muskets were found to have burst, which is not surprising as many would have been of ‘African quality’ and it was a moot point which was the more dangerous end of one of these weapons. In the attack at least four sailors were killed. Next day 16 musket ball holes were found in the shutters of Miss Williamson’s bookshop in Castle Street, and the floor inside was littered with musket balls.17

The Exchange held and so the sailors proceeded to the house of Guinea merchant Thomas Ratcliffe who lived in Richmond Street, in Whitechapel, which they fired upon and broke into, smashing up the furniture, ripping out the feather beds and upholstery and strewing feathers in the air. They then proceeded to destroy the house and everything in it. Their next target was the house of William James, in Rainford Gardens, which they proceeded to destroy – here they found a black page boy, concealed and terrified inside a long case clock. They also attacked the house of John Yates in Cleveland Square, whose attempt to lower wages had sparked off the disturbances, doing damage to the tune of £1000, and that of John Simmons in St Pauls Square and they threatened to attack the houses of all the Guinea merchants one by one.14 This business of pulling down peoples house is a curiously personal form of revolt that seems to have been common at the time. It occurred during the anti-catholic Gordon Riots in London in 1780,18 and it occurred in the rebellion against British rule in Boston.19

On Thursday the Royal Dragoons arrived from Manchester and the rioters quickly dispersed, hiding away wherever they could.6 Some forty or fifty rioters were arrested and confined in Lancaster Castle pending trial. There was considerable fear among some of the residents that they had their own ‘Boston’ on their hands and there was concern that the trouble might re-emerge and even spread. Who knew where it might all end? As it turned out, there was neither the stomach nor organization for further rebellion and the riot remained an isolated instance of violent indignation at the sudden downturn in trade. Soon enough many of these men would be ‘pressed’ into serving King and Country. Some 14 of them were treated ‘leniently’, being ordered by the Judge, at their trial in Lancaster Assizes in April 1776, to be put aboard one of his majesty’s ships of war destined for America.20 It seems they suffered greatly in prison during the winter of their confinement awaiting trial and perhaps surprisingly a subscription was raised among the people of Liverpool and Lancaster to relieve their distress.21

The war with America and the stoppage of the Africa trade was later used by numerous abolitionists including Clarkson and Roscoe as an example of how the slave trade could easily be abolished without any ill-effects. Port dues were said to have held up at this time despite the stoppage of the slave trade, the effects perhaps masked by increased convoy traffic to America and increased privateering. Surprisingly no-one, among the opposition to abolition, seems to have used the Guinea sailors’ riots to contradict such assertions. But then training grounds for seamen had better aesthetic appeal than illustrations of lawlessness.22

Miles Barber fails again.

Following the Guinea Sailors frolics John and Thomas Hodgson’s vessel the Two Brothers cleared out again from Liverpool for The Gambia at the end of October 1775, but after delivering slaves to St Vincent it returned direct to the African Coast.1 Thomas Hodgson seems to have regularly employed this tactic to increase the efficiency of his voyages. The question arises as to how the slaves were paid for on the African coast when this shortened voyage was used. Perhaps with access to a secure factory it was possible to take out several voyages worth of goods, or to accumulate some surplus after a few voyages. In his letters to his brother John Hodgson suggests returning directly with a cargo of rum in discussing various alternative ways to take off of a bounty paid to him in slaves. Whatever the case may be the Hodgsons’ next voyage with the ship Myers (165 tons) was held back until June of 1776 when it sailed for Africa, bound for the Isles de Loss and Sierra Leone.1 The fate of this vessel is unknown; it does not feature again in the Hodgson’s fleet. It was not until December 1777 that Two Brothers made another triangular Liverpool, Gambia, Jamaica voyage, completed in March 1779.1 Perhaps the entry of the French into the American dispute in February 1778 deterred the Hodgsons from fitting out any new ventures for they did not do so until 1780. However, the American troubles now precluded selling slaves on the American mainland and markets in the West Indies were the only safe option so they may have struggled to find consignees. Nevertheless the downturn in trade and the associated dangers provided opportunity for those willing to take the risk. They would find falling prices on the African coast and perhaps a steady market in the West Indies through reduced competition.

The voyages of the Two Brothers and the Myers were in part financed by Samuel Sandys1 who was also in partnership with Miles Barber. Samuel Sandys entered the slaving business in Liverpool about 1770 and was involved in at least 20 voyages with various partners including James Kendall and Andrew White until about 1773. Then this group of investors teamed up with Miles Barber and most of their voyages were despatched to the Isles de Loss.

When Samuel Sandys entered into partnership with the Hodgsons their voyages were targeted almost exclusively to the River Gambia.1 Only the Myers had a different destination; the Isles de Loss. Sandys was also in partnership with Edward Bate in the ironmongery business – which was of no little importance to the slave trade, though not simply for the supply of shackles and chains, but also for knives, probably of ‘African quality’, as part of the trade goods.23 This is but one instance of the vertical integration by which slave-traders attempted to increase their profits and to spread the risks associated with slaving voyages. The Earles imported Venetian glass beads from Leghorn,24 the Parr’s supplied firearms, powder etc, and other merchants specialized variously in the supply of the tremendous variety of goods required for the trade.25

From 1773 until 1778, following his first bankruptcy, Miles Barber operated at least a dozen voyages out of Liverpool with partners, Samuel Sandys, James Kendall and Andrew White.1 Of these most went to the Isles de Loss or Sierra Leone, one went to Cape Mount and Captain James Penny, who was to later appear before the privy council investigating the slave-trade, was employed specifically for three voyages to Bonny as master of the Wilbraham.1 Because of the American situation none went on to disembark their human cargoes in America but instead went to the West Indies, principally Jamaica and Grenada, with one voyage to St Kitts. James Penny’s vessel was large, 180 tons, and could be packed with over 500 slaves. The other vessels operated by this consortium were smaller; Tom was very small, only 45 tons, and intended for about 100 slaves; the others were between 70 and 120 tons burthen. They probably transported about 3000 slaves over the period.1 Eight voyages were completely successful but the voyages of Wilding, Tom and Bee in 1773/4 were not. Precisely what caused these men to go bankrupt then is not clear, more than likely they were simply swept up in the huge dislocation in trade caused by the American Revolution, but in October 1777 that is what happened.26

The first sign that things were going down the pan came with the collapse of the ironmongery business belonging to Edward Bate and Samuel Sandys. Edward Bate was first to go under, surrendering to the Commissioners in March 1777.27 The partners surrendered together to the Commissioners in April the same year.28 Edward Bate was allowed by his Assignees to take up the bankrupt stock of the firm which was delivered to some Liverpool slave traders including, Richard Middleton, John Galley, and William Calvert. Calvert and Galley operated voyages with, among others, Robert Welsh. Middleton operated voyages with Ralph Fisher and Thomas Rigmaiden. No doubt the ironmongery was put to good use, but someone was reluctant to cough up for the goods and the bankruptcy dragged on and on.29 Although it looked as though Bate and Sandys would get their certificate in September 1777,30 in fact Edward Bate did not finally get his until November 178131 and Sandys in January 1782.32 New assignees had to be appointed in 1784 where one had gone bankrupt and the other died.33 The second dividend was not paid until June 1787.34 Meanwhile, the Assignees were still trying to recover £500 outstanding on the ironmongery and £753 outstanding from Samuel Sandys.30 In the same year that Bate’s and Sandys?? business turned bad, Miles Barber entered his second bankruptcy and it had a curious preface.

In November 1776 a notice appeared in the press; “LOST as is supposed the 28th of September last, seven bills of exchange.”35 These included; a bill for £500 drawn by James Baillie & Co at Grenada on December 2nd 1775 payable at 21 months sight, order Miles Barber, and accepted by Simon Fraser on  February 16th 1776. There was another written in identical terms for £362 4s 5d. These were probably some of the proceeds of the voyage of the Wilbraham, Captain James Penny, belonging to Miles Barber, Samuel Sandys, James Kendall and Andrew White, which cleared Liverpool in April 1775 for Bonny and Jamaica but which may also have called at Grenada. 504 slaves were delivered with 27 dying on the middle passage.1 It arrived back in Liverpool on February 16th 1776. There were also three bills drawn by Miles Barber in Liverpool on and accepted by Peter Thellusson & Co. Two were drawn on August 14th for £964 and £820 at 4 months date and another for £373 4s 7d was drawn on September 14th.

The vessel Wilbraham was sold by the candle at New Lloyd’s Coffee House, over the Royal Exchange in August 1777, supervised by James Penny.36 It was described as “built for the African trade about 4 years ago, she is a very compleat Ship for that Trade; or for any other Trade, she is very well found and capable of mounting eighteen guns, and may be sent to sea at a small Expence, now lying off St Catherines’s.” James Baillie was an agent in Grenada with Lancaster connections through the Thornton and Barrow families.37 Peter Thellusson was a London banker, the son of a Swiss banker, who had originally run the London branch of the family bank, but who later opened his own house after taking British citizenship. He was also involved in the sugar, tobacco, and indigo trades from the West Indies and America and owned several sugar refineries. His will of 1790 left his £600,000 estate to the survivors of any children and grandchildren then living with the intention of tying up his estate until the income had turned it, by his estimate, into £14 million. The affair brought about a change in the law of inheritance and there are those who suppose that it inspired Dickens’ story of the operation of the Court of Chancery, in the interminable case of Jarndyce and Jarndyce in Bleak House.38,39

A reward of five guineas was offered for the return of the lost bills and the public was cautioned not to discount them as they were stopped at the bank. Accidents will happen, but then it was reported that a merchant at 2, Copthall Court, Throgmorton Street, in the City of London, had had his Counting House robbed of nearly £5000 in banknotes and bills on Sunday January 12th 1777.40

This was the house of Mr. Peale, merchant, and a bureau had been broken into and the bills removed.41 It was all too much for Mr Peale who died two weeks later. Before he died he advertised for their return40 and it emerged that a red pocket book had been stolen containing various small denomination bank notes and bills and six foreign bills, each for £403.14s.11d, drawn by Dover, Taylor and Bell on Thomas Scott, dated October 1776; three payable at 20 months, and the other three at 25 months sight, to Miles Barber and Co. or order, and accepted in red ink on December 21st 1776, but not indorsed; two other foreign Bills, each for £403.14s.10½d drawn in favour of and accepted as above, at 30 months sight, not indorsed, and a foreign bill for £700 dated June 9th 1776, Castaigner, on French and Hobson, payable at 12 months sight to Miles Barber, Samuel Sandys, James Kendall and Andrew White, or order, accepted September 9th 1776, indorsed Miles Barber, Samuel Sandys, James Kendall and Andrew White; a foreign Bill for £435.10s.5d dated  January 13th 1776, James Baillie and Co, on Simon Fraser, payable at 21 Months Sight, to Miles Barber and Co, or order, accepted April 13th 1776, indorsed Miles Barber and Co.

Mr. Peale offered to pay £20 for the larger and £5 for the smaller Banknotes, and £30 for all the other Bills, or £5 for each Bill. This was not an inconsiderable reward for Bills which were stopped and difficult to negotiate.

The first batch of bills may relate to the subsequent voyage of the Wilbraham under James Penny to Bonny and Grenada in 1775,1 but all clearly relate to payments received in the West Indies, almost certainly for slaves. The advertisement had the desired effect and two men, Henry Steel and Edward Carpenter, turned up on Miles Barber’s doorstep in Copthall Court, to claim the reward for the return of the pocket book. He directed them to an address in Henrietta Street, probably promising that his attorneys, Messrs Ward & Shaw, would deal with the little matter of the reward. Instead he had them picked up by the Bow Street Runners.

They appeared at the Bow Street Public Office on January 20th where Miles Barber accused them of being accessories to some person who stole them from his Counting House basing his accusations on the fact that they came directly to him, and not to the advertiser, and on some apparent contradictions in their account of how they came upon the pocket book.42,43 They were supposed to have found it by chance in Mortgate or Moorfields. Nothing could be proved, one of the accused secured a character witness from a city gentleman, and the Bench had no option but to acquit. The press were not backward in coming forward to convey the impression that there was little doubt about their involvement.

“There was however, sufficient Reason to believe, that if these Men did not actually commit the Robbery, they were acquainted with, and employed by, the real Perpetrators of the Fact.”42

The newspapers may well have been right for in October 1777 there were further developments when at the General Quarter Sessions, Guildhall, Ann Carpenter, Jeremiah Steel and Henry Steel were indicted for assaulting Charles Goldsmith.44 “An original Charge against the Defendants, upon an Affair of a criminal Nature, drew upon him their Resentment, which they excercised very heartily upon him. The Woman by his Description acted the perfect Virago, and indeed by her own Acknowledgement she belaboured the poor Fellow as lustily as a Pair of stout Hands could bestow a Drubbing. But in the Defence, the Prosecutors behaviour turned out to be far from unexceptionable, for he thrust his Head into the Defendant’s Window, and challenged them to an open Display of Abuse, which produced the violent Affray complained of. Carpenter, and Henry Steel were found guilty, and the other acquitted; the former received Judgement to be fined 1s. and to pay 39s. to the Prosecutor by way of Satisfaction for the Injury he had sustained; and when we consider that he was confined a Fortnight by the Blows, we cannot think he has met with any Prize in the Decision of his Cause, though considering his Degree in Life, he has no Reason to complain.”

The reporter was in no doubt that they were all as thick as thieves. There is probably no reason to believe this influenced Miles Barber’s finances, still less that he was in any way involved. There was a perception of a rising tide of lawlessness in the country at this time, to which the appeal to the Bow Street Runners may be testimony enough. Nevertheless by the beginning of October 1777, Miles Barber had committed an act of bankruptcy for the second time.45 His affairs were tangled and in November his Assignees called a meeting to discuss initiating legal action in pursuit of the assets of the business.46 As a result the time for completing the deposition of his assets was enlarged for a further 49 days.47 He became subject to three separate bankruptcy proceedings, his own, and in partnership with James Kendall and Andrew White, and also in partnership with Samuel Sandys, James Kendal and Andrew White.45 In each case the time for deposition was enlarged to give time to sort out all the details of these interlocked ventures.47

Miles Barber got his personal certificate in January of 1778,48 but it was far from plain sailing to sort out his affairs and by May his creditors were meeting to consider submitting to arbitration the competing claims of the various assignees to each Commission of Bankruptcy.49 Agreement was reached by November when the two estates of Miles Barber in partnership with Sandys, Kendall and White and that in partnership with Kendall and White were consolidated.50 The web of debts involved was complex; they owed money to Thomas Hadley, gunsmith, of Birmingham, and Edward Bate of Liverpool and were owed money by various West India planters; efforts to sort all this out took years.51

Despite resolving their differences, further trouble loomed for the creditors when in March 1779 it emerged that the three Commissions of Bankruptcy could no longer be proved because Andrew Dickie, Miles Barber’s clerk, had disappeared.52 The Commissioners placed an advertisement in the press stating that Andrew Dicke had until recently been a clerk in Barber’s Compting House at 33 Swithins Lane, London.

“And there being great Reason to believe that the said Andrew Dickie absents himself, to avoid being served with the Summons of the said Commissioners, ...the said Andrew Dickie is hereby informed, that if he will attend at Mr. Winckley’s Chambers, No 4, Essex-court, Temple, in order that he may be served with such Summons, or if he will inform Mr. Winckley where he may be met with, for that Purpose, he will be handsomely rewarded. And notice is hereby given, that any Person giving Information ...where the said Andrew Dickie is, or may be found, ...such Person shall receive a reward of Five Guineas....”

This held up proceedings against Barber and White and against Barber, Sandys and White until the end of June 1779.53 It was not until the end of 1780 that the first dividend on these estates was paid54,55 and not until October 1782 that certificates were granted.56 Dividends continued to be paid until 1800.57

To make matters worse for the slave merchants the war with the American colonists took a more serious turn with the entry of the French in February 1778.58 There followed a determined effort on both sides to pursue a mercantile war to destroy the enemy’s trade. A House of Lords enquiry found 773 vessels had been destroyed or captured to a value of nearly £2 million.6 Over 900 American vessels had also been taken to a similar value. By April 1778 John Paul Jones in the Ranger was cruising off the coast and Liverpool Council erected two shore batteries mounting 27 eighteen pounders to provide a spirited reception in the event of an attack on the port59 as had happened at Whitehaven.60

In October 1778 the Two Brothers, 16 guns, Captain Ralph Fisher, owned by James and John Roberts, was on a cruise with the Young Henry, 18 guns, Captain Alex Currie, and according to Gomer Williams, owned by Messrs. Hartley & Co.6 Alexander Currie, though no blood relation, was the brother-in-law of James Currie M.D. noted member of Liverpool’s literati.61 The records show the Young Henry was registered to Miles Barber,1 thus Wiliams’ attribution is curious, but could  indicate that Hartley was acting for the Assignees during his bankruptcy or is simply a new source of money. Both vessels were slavers operating under Letters of Marque and on October 3rd 1778 they took into Spithead a deeply laden French East Indiaman, La Gaston out of Bengal. It was a valuable prize laden with 400 Bales of Muslin and White Bafts, 150 Tons of Saltpetre, 190 Bales of Cotton, 11 Pipes, 138 Half Pipes, 34 Bags of Sago, 4 Casks of Tortoise Shell, 40 Barrels of Coffee, 50,000 Billets of Ebony besides other packages of value.62 The proceeds probably largely went to the Roberts brothers; Ralph Fisher was keen to play down the role played by the Young Henry in the capture. The Young Henry was later captured by the French on the African coast.63

By the end of May 1779 the French were reported to have captured Senegal.64 Two 40 gun frigates were dispatched to attack James Fort which struck its colours on February 11th, “being in no condition to repel even a sloop of war.” Having captured numerous light draft vessels in the River Gambia the force sailed south with the intention of attacking and destroying the fortifications on Bance Island. The French squadron consisted of the Resolve, Nymphe, Epervier, and Goree.65 In the fort they found, “48 pieces of cannon, three mortars, different kinds of artillery and warlike stores.” The Goree then went up the river, and took possession of all the English factories which the natives had not already destroyed. The French also took the islands of Tasso, Bobs, and Bance. At James Fort they took “seventeen ships of various bulks in the harbour, laden with slaves, elephants teeth and other effects.”

The ships taken were the Juno, “sheathed with copper, of 14 guns, six pounders, and eight swivels,” belonging to Samuel Sandys, Andrew White and Co.; the Providence, “16 guns, six pounders, and four swivels,” belonging to the Roberts brothers; the Tom, 12 guns, master James Colley, owned by James Clemens; the Hereford, six guns, belonging to Tarleton and Backhouse.1 All were letters of marque. Also taken were, a 10 gun sloop, Liberty, an 18 gun brigantine Edward and John, and the cutters Sally, Jenny, and Dolphin whose ownership is unknown. The Juno, laden with 500 elephants teeth, dying wood, “and a chest of valuable effects,” was taken into l’Orient in France under the protection of the Epervier. The Providence and Hereford, laden with 500 slaves and assorted merchandise were sent to St. Domingo escorted by the Nymphe. The remaining vessels were destroyed.

By this time Samuel Sandys had lost three voyages Molly, True Blue, and Juno between 1775 and 1778, no doubt contributing in no small measure to his difficulties. In addition many of the forts on the coast, including the Isles de Loss, had been reduced by the French with, in some accounts, the involvement of Bostonians.66 Interestingly both Juno and Young Henry were said by Gomer Williams to belong to Samuel Hartley, but both vessels were registered to Samuel Sandys and Miles Barber.1,6 So by October 1779 the partnerships of Barber, Sandys, Kendall and White were all bankrupt, along with Sandys and Bate, iron mongers, and numerous of their suppliers. Miles Barber discharged his bankruptcy and re-entered the trade in 1783 but Sandys and White appear to have left the trade for good.

Following two successful trips to the African coast John and Thomas Hodgson’s vessel the Two Brothers, was fitted out for another voyage to Gambia and Jamaica in December of 1777, returning in April of 1779.1 Samuel Sandys was no longer involved but his bankruptcy did not drag the Hodgson’s down with him. It was at this time that Samuel Hartley entered the trade in Liverpool. The years 1778 and 1779 went by without the Hodgson’s sending out a single slave ship but in January of 1780 the Charlotte was fitted out for a voyage to The Gambia which attracted investment from Samuel Hartley.1 It appears that Hartley replaced Sandys as the backer and banker of both Hodgson and Barber. The Hodgson brothers did not make another voyage until February of 1782 again with the Charlotte bound for Gambia and Santo Domingo and again attracting investment from Hartley. Samuel Hartley on the other hand made about ten voyages before the end of the war.

The absence of Miles Barber from the shipping records between 1778 and 1783 is indicative of the constraints of his bankruptcy.1 Hartley seems to have replaced Samuel Sandys as a major investor in the later voyages of Miles Barber following his bankruptcy and he began to invest in those of John and Thomas Hodgson. The involvement of Samuel Hartley in the slave trade from Liverpool is something of a conundrum. The firm of Hartley & Co feature prominently in Gomer Williams’ account as a major slave trading operation out of Liverpool in these years.6 Between 1779 and 1790 he invested in at least seven of John & Thomas Hodgson’s voyages, there were seven or eight more voyages where he was the sole registered owner of the vessel and there were a handful more with other investors such as William Barrow and James Penny.1 William Barrow was of a Lancaster family active in the slave trade.37 However, Hartley was almost certainly a London financier and banker offering clearing house facilities, and thus the name of Hartley & Co appended to slave trading operations seems to hide more than it reveals. If Hartley is a London banker, who put the voyages together on the Liverpool docks?

The French Connection.

In September 1776 the American Continental Congress resolved to send representatives to France to seek financial and military assistance against the British Crown. To this end Benjamin Franklin, at the age of almost 70, and two other commissioners, were sent to Paris in December. Jacques Donatien, Le Ray de Chaumont, a French supporter of the United States, gave them use of most of his large Hotel Valentinois, in Passy. Franklin began negotiations with the French Minister of Foreign Affairs, Charles Gravier, Le Comte de Vergennes, and treaties with France were signed in February 1778 guaranteeing substantial loans to the Americans as well as military assistance resulting in a French declaration of War on Britain.67

Let us now introduce one David Hartley (1732 –1813), the M.P. for Kingston upon Hull between 1774 and 1780, and elected again as an M.P. from 1782 to 1784. He was a radical, an associate of Charles James Fox, and an opponent of the war with America writing Letters on the American War, published in 1778/9.  Curiously, as it will seem, in 1776 he became the first MP to move a resolution before the House of Commons condemning the slave trade; "the slave trade is contrary to the laws of God and the rights of men." David Hartley M.P. was the son of David Hartley (1705-1757); the philosopher who is considered the founder of the Associationist School of Psychology, but who made his way in the world as a physician. David Hartley the younger was the son of the elder David Hartley’s first wife Alice Rowley who died in childbirth; David Hartley’s second wife, Elizabeth Packer produced a half sister Mary and a half brother Wynchcombe Henry.38 David Hartley’s cousin was Samuel Hartley, banker and financier of Barber & Co. and Hodgson & Co.  Samuel Hartley also had a brother Colonel James Hartley who served in India.68 This is apparent from a letter that David Hartley wrote to Franklin in August 1785.69 Franklin by then was returning to America and his vessel had called at Southampton. David Hartley wrote to express his regrets that he would miss seeing him.

“My brother and sister desire to be most kindly remembered to you, as likewise my cousin, Mr. Samuel Hartley, whom you know, and his brother, Colonel James Hartley, desires to join, from his respect to your character, though he never had the pleasure of seeing you.”

During the Revolutionary War Samuel Hartley at times acted as a convenient conduit between David Hartley and Franklin in Paris. On February 3rd 1778 he wrote;70

"I am desired by my friend DH to forward you the enclosed Letter which I do thro' the hands of my Banker Mr. Veron. Should you have occasion to write our mutual friend under Cover you may address your Letter to my House under the firm of Messrs. Eyre & Hartley Negts. London. There is no doubt of its coming safe to my hand and you may rely upon my care and attention."

Eyre and Hartley were merchants and bankers in London with international contacts, styling themselves negoceants. Francis Eyre was a lawyer who specialized in the affairs of the West Indian plantations and dealt in the conveyancing of West India property and large country estates. He was for a time MP for Great Grimsby, Lincolnshire and died in 1797.71

It is now necessary to introduce one Thomas Attwood Digges.72 Thomas Digges was born in 1742 at Warburton Manor, a 1200-acre estate, on the Maryland shore of the Potomac River almost opposite the site of the future Mount Vernon. In his youth he spent time in Oxford and London. Before the American Revolutionary War he was employed as a shipping agent in London with contacts in Birmingham, Bristol, Lisbon and Bilbao. He was based in Lisbon from 1767 until 1774 when he returned to London. After the opening of hostilities he associated himself with American colonists who found themselves in England and helped to organize supplies to America through Lisbon. It is difficult to know whether Digges was an American patriot, a rogue, a spy (and who for) or a fantasist. Many who came in contact with him came ultimately to form decidedly unfavourable impressions of his character. In 1792 Archbishop Carroll wrote to the Archbishop of Dublin;72

"With him I am not acquainted, but pretty well with his character, and I am induced, by a solicitous regard for the Catholics of Ireland, and for your Lordship in particular, to mention some circumstances relating to Mr Digges, which may not be mentioned farther than you think it necessary. He is of respectable family and connections in this country, no one more so; in his early youth he was guilty of misdemeanours here, indicating rooted depravity, but amazing address, but even this could not screen him, and his friends, to rescue him from the hands of justice, and themselves from dishonor, sent him out of the country. He went first to Lisbon, where fresh misconduct compelled him to seek refuge elsewhere."

In the summer of 1777 Mill Prison, Plymouth, and Forton Prison, Gosport were opened for the incarceration of captured American seamen. A meeting was held at Christmas that year at the King's Arms Tavern in Cornhill,73 "for the Purpose of relieving the DISTRESSES of the AMERICAN PRISONERS." A committee of twenty was appointed to administer the fund, including, four London aldermen, and a number of American sympathizers, such as Benjamin Vaughan and William Hodgson (no relation to Thomas Hodgson), and two Marylanders, "Mr. Matthew Ridley and Thomas Digges, Esq." Within a couple of weeks over £3,700, had been raised and among the subscribers were, Samuel Hartley (5 gns), David and Wynchcombe Hartley (10 gns each), the Marquis of Rockingham (100gns) and the Earl of Shelbourne (£100).74

It was perhaps through the relief committee that Digges met David Hartley. Digges distributed the assistance from the relief committee to the prisoners and additionally, at some personal peril, provided money to escaping sailors. For these activities he drew on Franklin for funds. Later he seems, through necessity, to have drawn on these funds for his own support and by April of 1781 Franklin was warning friends and sympathizers of his unreliability.75 Archbishop Carroll reckoned it went farther than that;72

"He arrived in England at the beginning of the American War, and with his wonted address and insinuating manners, engaged himself deeply into the familiarity of all the Americans in England, and the lords and commons who combated the ministry on the subject of the American War. He even wrote such good accounts of the designs of England to the American negotiators at Paris, that they conceived the highest confidence in his zeal for their cause, and entrusted him with the disposal of large sums of money for the relief of American prisoners languishing in England; but all this time, as it was afterwards known, he was a spy for Lord North, and employed by him in some important business. He never applied the money sent him. After the war he continued his malpractices, but has sufficient dexterity, by shifting his scenes of action, and displaying extraordinary abilities, to gain confidence for a time."

In the spring of 1779 however, Digges became involved with a peace plan developed by Hartley and traveled to Paris to visit Franklin.76 And on May 3rd that year Digges took the Oath of Allegiance to the United States.77 Nothing came of these peace proposals and Digges continued his assistance to American prisoners and escapees, helped by Presbyterian ministers in Portsmouth and Plymouth.72 He also continued organizing supplies to America through Amsterdam. These required passports from Franklin, "to shew that the vessel & Cargoe is originally meant for the use of the States, for fear she may be taken and claimed by American Privateers or cruisers going in."72

Until the French entered the war there was a feeling among the British government's supporters that the privateers were making poor efforts to go after the Americans and that merchants were fraudulently surrendering their vessels to American privateers at the expense of the underwriters. They may have had a point, these after all were their trading partners, Britons, like themselves. But now with the entrance of the traditional enemy there was fear of invasion. The fleet was blockaded in Portsmouth,78 and there had been American corsairs such as John Paul Jones active on the British coast. On the other side, life was being made very uncomfortable for American sympathizers. Captain Hutchins of the 60th Regiment of Foot and Engineers was arrested for treasonable correspondence with the enemy including Franklin at Passy and Wharton in Nantes.79 As a result Digges began to keep his papers80 "in a safe and distant quarter" but his activities continued and he began to develop schemes to get supplies into America. Using passports issued by Franklin he disguised shipments of freight to carry supplies for the Continental Army arranging for several vessels (six or more) to clear England.81 One of these was the Penelope, Isaac Cazneau, which cleared from Liverpool. His activities did not go unnoticed and he was all but named in the press where he was accused of organizing supplies to the rebels through Holland.72

By September of 1779 Digges was in contact with Samuel Hartley and he wrote to Franklin asking for his assistance in getting one of Hartley's Captain's released. This was Alexander Currie, brother in law of James, commander of the Henry which had been taken by the Vengeance Man of War and carried into Brest.72

Passports for San Domingo.

In a letter written to Franklin in January 1780 Digges first of all discussed the means to better keep their correspondence concealed from the prying eyes of the British government,82

"I wish to have some other name than that of Franklin to direct to, & put under cover to Monsr. Grand; as it will pass better in the Post Office, & be more secure in point of my personal safety - in one of my late letters I mentiond that of B. Forbes, as a name which might be usd whenever I had any thing to say by Common post: as Capn. H--ns arrest brought on me much trouble, I am warnd by that, & other hostile appearances here, to be as cautious as possible. I have never yet faild in getting safely any Letter directed as the last from Mr Franklin Jur. Mr. W. Singleton Church Nandos Coffee House London, where I get a friend to take them up as Mr. Church; if made up in the common small manner the better."

Digges went on to introduce the bearer of his letter to Franklin and his connection with the American sympathiser, David Hartley.

"This will be given you by Mr. Barber, who will return to Londn in a very few days & bear any thing safely from you. He is concernd with Mr. Saml Hartley in the African & Wt India Trade, & goes to Paris on some secret merchantile Business, which will be handed to Monsieur Sartine, & which will be best explaind by himself. S. Hartley is the Relation of & in close connexion with our honest friend David; He is a deserving man, & I hope from the circuitous trade He is upon with France & their West Indies, He will be a useful one to our Country; I therefore give Mr Barber a seperate introductory Letter to You, for any aid that you may have in your power to give to his scheme."

Barber, despite the restrictions of his second bankruptcy, has hatched a scheme with Samuel Hartley to supply slaves to the French West Indies. The remainder of Digges letter discussed delays to the prisoner exchanges, and lamented the expense of spiriting several escaped ship's captains back to America via Amsterdam. He also discussed the purchase and shipping, to Franklin's nephew in Paris, of a complete set of maps of the British Isles and a crate of books including the most recent parliamentary and annual registers. It is surprising that Miles Barber, an associate of Samuel Hartley, cousin of David Hartley, should require an introduction to Franklin from Thomas Digges. However, the sensational nature of what Digges tells Franklin about Messrs Barber and Hartley's activities may be explanation enough.83

"My Friend Mr Barber, the Bearer hereof... takes a journey to Paris on some Commercial Business, in which He is connected with Mr Saml Hartley ... and which must lead to the attendance on some Men in power at your Court - This business will be best explaind by Himself; and I am a supplicant to you Sir for what aid and assistance you can give Mr. Barber in the prosecution of His plan. His political sentiments, as well as those of Mr Saml Hartley, will not displease you; I have experiencd on many occasions Their willingness to oblige Us, and I am sure any scheme They may be upon will not be unbeneficial to our Country; I therefore beg leave to recommend Mr Barber to your usual civility and attention..."

Hartley and Barber were not only American sympathisers, but helpful ones. That might simply have been contributions to prison relief but it sounds like a good deal more. It seems more than likely that with the connivance of Digges they were breaking the British embargo on supplying the Americans and perhaps smuggling American prisoners out of the country. Barber, Franklin is told, has travelled to Paris in furtherance of "some secret merchantile business" which is to be handled by M. Sartine.

Antoine de Sartine, Le Comte d'Alby, was a minister of state who served as Lieutenant General of the Paris Police (1759-1774) under Louis XV.84 Responsible for the secret police, and for publishing and censorship, he had formerly been a prolific filler of the Bastille using lettres de cachet. Under Louis XVI he was appointed Secretary of State for the Navy (1774-1780) and was responsible for the improvements which helped defeat the British during the American War of Independence. He increased the Navy budget fourfold and built nine ships of the line in a single year. Later the finance minister Necker accused Sartine of grossly exceeding the Navy budget and adding to the woes of an already bankrupt state. He was dismissed by Louis XVI in October 1780.

Miles Barber also delivered letters from David Hartley to Franklin which concerned first, that he had heard nothing from Franklin for several months and second, his ideas for a truce between Great Britain and the colonists. Hartley speculated about reports that John Adams was coming to Europe to open negotiations with the British government. Finally Hartley enclosed a note from the Board of Sick and Hurt to illustrate where the negotiations on the exchange of prisoners of war had become bogged down.86,87,88  Digges added yet another letter to Franklin dated January 11th 1780 to be delivered by Miles Barber. It gave the latest news on the prisoner exchanges and the Cartel Ships carrying British prisoners for exchange and in particular requested a favour for Samuel Hartley, in which Miles Barber was very intimately concerned.88

"Mr Barber the Bearer of this & several other letters to you which was given Him yesterday, has been good enough to wait a day, for the good tidings I expected to forward relative to the Compliance of the Admiralty with the terms of the two Cartel Ships which came lately from Boston…

If you have it in your power, It would very much oblige our friend Mr Hartley, to get releasd or put into forwardance for the first Exchange by Cartel, a Captain and mate of His taken & carryd into Brest by the Renommé French Frigate they are probably at Dinant & their description are Capt. Colley of the Brigantine David & His Lieut Mr. Powel. Mr. Barber can more particularly describe them to you."

Franklin sent replies to David Hartley and the London Merchant William Hodgson about the prisoner exchanges in early February 1780 using Miles Barber as the conduit.89,90 Whatever Miles Barber's business with Sartine it took almost a month to complete. Little is known about the Brigantine David, except that the vessel itself was a French Prize and that the report was very current and the reason the request was added at the very last minute.1 A press report for January 11th 1780 simply stated,

"The Davy, Colly (late French) is taken by the Renommé French Frigate and carried into Brest after a close engagement of upwards of two hours."91

The Renommé was returning from St Domingo and Guadeloupe having sailed from La Rochelle in convoy with transports and supply vessels to strengthen the French West Indian garrisons there in February 1779.92 At about this time, Samuel Hartley, and other Liverpool slavers, had a number of vessels run into trouble with the French.6 The Juno, Captain Beaver, was taken on the African coast along with two more Liverpool vessels, the Hereford, Captain Harrison, and the Providence, Captain Colley. According to Williams,  Juno, a vessel of 90 tons burthen, 14 guns, and 40 men, belonged to Messrs. Hartley & Co. However when the Juno left Liverpool in September 1778 it was registered to Samuel Sandys and Andrew White who were bankrupts and the registration of the owners is different from that given by Williams.6 Later in September 1781 Hartley's vessel the Charlotte, Capt. Doughty, was captured by the Franklin privateer and plundered of its bags of cotton and stores and then ransomed to bring home the crew.

In reply to Digges, Franklin mentioned a second Captain whose release he had managed to procure.93 "Capt Cunningham is gone with Comm. Jones, on a Cruise. I procured the Discharge of Mr. Hartleys Captain Stephenson." Franklin acted very quickly to intervene and get released the crew of the David, who were on the very next Cartel vessel out of Morlaix, and it did not go unnoticed.94

"Two cartel vessels, with English prisoners, have lately arrived from France; although there appears great readiness in the French to hasten forward the exchange of prisoners as fast as possible, in order to lighten the pains of captivity, ... The two vessels lately arrived at Gosport from Morlaix, bring over several hundred English prisoners, and they are indiscriminately shipped, without any attention to priority of capture. In the ship arrived last, there is a remarkable instance of the quickness of return to England of the officers and crew of the David privateer. This vessel was taken by two frigates, and carried into Brest, the 23rd of December; they were only four days confined, and then sent to Morlaix, from which place they arrived at Gosport on the 15th instant."

Not only that but in February Franklin issued two passports to Miles Barber who had obtained two similar passports from Louis XVI.95

"Two Passports nearly the same as the foregoing were given to Mr. Barber, the 13 Feb. 80. He having obtain'd the like from his most Catholic Majesty."

The details of the passports are unknown but it looks as though Barber and Hartley were supplying slaves to the French West Indies in British bottoms, with passports from both the American Plenipotentiary and the French King, effectively guaranteeing their safety from attack from all the belligerents. A British naval vessel or privateer coming across one of these ships on the high seas would find they were British. American or French vessels would find they had passports which ordered them to be left unmolested. No doubt what was good for the King of France was good for the alliance, and so good for the United States. It was certainly good for Miles Barber and Samuel Hartley on the face of it. By March of 1780 Digges has little to report of their affairs to Franklin,

[Mr Barber]..."I have not yet seen tho he carefully called and left Your Letters. He is an intelligent good sort of Man, but so hurried in Ship Business in the City It may be some time before I can get sight of Him. As yet I am not acquainted by Mr Hartley whether or not he was successful in the pursuit He went upon & indeed which was so complicated that I did not clearly understand."72

In July he had to report that Franklin's recent present of a pair of gloves to Mrs Hartley had miscarried and been seized by the customs in Margate.72

More Skulduggery.

Thomas Digges next used Messrs Barber and Hartley to get letters to Franklin in Passy in August 1780.96  In the letter Digges mentioned some porcelain portraits of Washington and Franklin that had been despatched to him, though he feared that Franklin's had been broken as they seemed to be missing. He also had to reveal that one James Barnett had fraudulently duped Digges and other American sympathisers into giving him cash. He then mentioned to Franklin how the letter was being forwarded,

"This will be carryd abroad and put in the Post at Ostend by Mr. Saml H-tl-y whom I wrote you relative to Capt Cm & who offerd you the Jama Spirit. He is a considerable mercht. of this place & a uniform friend to the cause of our Country. He goes to Holland & thence to Paris on similar business to that Mr. Barber was some time ago upon. He takes Mrs Hy abroad with Him & they will wait upon you if they visit Paris."

Digges' reference to Capt. Cm. was to Captain Coyningham, an American corsair. Samuel Hartley also carried a letter of introduction to John Adams, by now  also at Passy with Franklin, written by David Hartley on the 14th of August.97

"I take the liberty to introduce to your acquaintance my friend and relation, Mr Samuel Hartley. Some business carries him to Paris and he is desirous of that opportunity to be made known to you. ... All my political thoughts and views are comprised in that one word, - peace. I understand that it is the object of your appointment, and a most honourable one it is."

Hartley seems to have been pursuing the negotiations begun by Miles Barber. Perhaps they planned further voyages for which more passports were needed. Hartley had sent Franklin a quantity of rum, which he had lying at Dunquerque. Why Hartley should have rum at Dunquerque in time of war is unclear. The rum may not have been much use to him if he was not able to safely get it out. However, more than likely Barber and Hartley were operating or chartering vessels out of French ports.  Later Franklin politely refused a second consignment as he had hardly consumed the first when the second offer was made.98

Digges then told Franklin about a scheme he had hatched with Hartley to try to get the notorious and, by the British, much reviled, American privateer Gustavus Coyningham released. He had written to Franklin in June on the same subject.99

"I mentioned to Mr S. Hy Your thanks for a second offer of some Jama Rum, & your readiness to make him some acceptable return. I put in as from you, a hint for the release of Captain Cm, who has been again taken & about this period is expected to arrive at Dartmo in a privateer which Mr Hy partly owns. I told Him one good turn deserves another, & that you had by my recommendation got releasd from a french goal one of His own Captains about a year ago & for which He was very thankful. If Mr. Hys letter gets to Dartmo in time for the Captain of the Privateer before Captn. Cm is committed, I hope he will be releasd in consequence, but I fear if it gets to hand after Committment, there will be no hopes of liberating Him his name being so offensive."

In the same letter Digges painted a picture of the air of unreality pervading the country. David Hartley was apparently very despondent about the prospects for peace and Digges implied he favoured independence but the mood in Britain was belligerent.

"So far from our wise heads thinking about, nothing but the extreem reverse is now talkd of. Since the affair of Chas. Town nothing but unconditional submission is talkd of. I do assure you Sir the great folks here look as much now upon America being in their power as they did the first day General Gage was sent to Boston. Nothing can exceed the infatuation. They look upon No Caroa. and Virga. as already theirs, that Maryland must follow, & they give out with confidence they have a considerable body of the people in Connecticut now in Arms for England. Since the quelling of the late Riots & Insurrections, & restord a little peace and order to a Capital that was for five whole days in possession of a Mob, they Think they can subdue the whole world. They Brag still of being masters of the Sea in the West Indies, (I dare say they will next claim a dominion over the air) That Rodney will infallably intercept & ruin the Spanish fleet, that Tearney's Squadrn. is a sure & easy prey to Adml Graves, & that the Channel fleet is to shut up the port of Brest & keep the Spanish fleet from again joining &c. &c. This is not only the language, but seemingly the firm belief of the Court, the Ministry, & their out Runners; The flame has spread in the City, & many thinking people are led to a belief of it & are actually purchasing pell-mell in the Stocks, which have risen upwards of five pr. Cent lately. There is no standing against the present torrent of folly..."

The Riots and Insurrections that Digges referred to were the Gordon Riots and Coyningham or Cunningham was a small but considerably annoying thorn in the side of the British during the early stages of the war until the time of Digges letter. 1775 found him in command of the Brig, Charming Peggy, a merchant vessel operated by Cunningham and Nesbitt in Philadelphia. Under orders of the Continental Congress to purchase "powder, saltpeter, arms, medicines, and everything necessary for War" his vessel was captured. The crew retook the ship and put into Holland where the vessel was seized. Franklin awarded Cunningham a commission in the Continental Navy in March of 1777. Sailing out of Dunkirk in the Surprise, which he, and an American Agent named William Hodge, had purchased, he took two British prizes. Under protest from the British, the French, who had not yet entered the war, impounded the vessels. Cunningham next obtained the 14-gun cutter Greyhound, in which he cruised British waters capturing or destroying 20 vessels. Whilst sailing out of Spain he captured a neutral vessel from Sweden. He was expelled and took to prowling the Carribean taking 5 more prizes. The Continental Congress seized his vessel for the infringements of international law and his failure to pay his crew. However, Cunningham and Nesbitt re-purchased the vessel and returned his command, but he fell prey to a British Frigate, HMS Galatea, and was returned to Britain in irons.100

Cunningham landed at Falmouth in June of 1779 aboard mail vessel the Grantham Packet and was conveyed in heavy irons to Pendennis Castle where he spent the next few weeks.101 A petition to the Board of Sick and Hurt got his irons removed and a transfer to the Mill prison in Plymouth.102 On November 5th 1779 Cunningham, along with upwards of thirty other American prisoners, escaped from the Mill prison by undermining the wall.103 By the 20th, assisted in his escape by Digges, Cunningham was sighted on the Amsterdam Exchange along with John Paul Jones.104 However, instead of sailing with Jones' squadron he returned to Paris and it was supposed he would join the squadron at Brest.105 On the 20th of January 1780 Jones, in the Alliance, 18 guns, arrived in Corunna, accompanied by Cunningham106 and by the 22nd of February they were reported to be at Alicante.107 However news from Dartmouth in early April reported;

"The Admiral Edwards privateer, of this port, Captain Marden, has taken and brought in a Spanish packet, from the Havannah to Spain. Also the St Anna Experiment, from Corunna to Virginia, laden with salt, wine and bale goods; on board which was Captain Cunningham, and ten other Captains, going passengers for America."108

So it seems that Hartley was playing both ends against the middle and operating at least one privateer out of Dartmouth, but choosing to prey perhaps on Spanish vessels. In Digges' August letter he explained to Franklin how the scheme with Hartley to have Cunningham released before he fell into Admiralty hands had come to nought.

"I had laid a scheme conjointly with Mr. H (who owns part of the Ship wch took Capn. Cm) to get Capn C releasd in consequence of Your having got two of Mr Hys Captains liberated in France. The proper letters were written to the other owners at Dartmo, but it was Capn Cms fate to be recommitted & put in the Black hole before our letters could get to hand."

Cunningham spent the rest of the war in prison but it was not for want of resistance.109

Digges also used Samuel Hartley to convey letters to the recently arrived John Adams in Paris saying;

"He is a considerable Merchant of this place and goes abroad on some commercial business to Holland (I believe in the neutral flag way) which will also lead him to Paris. He has ever shown himself to be an open friend to the cause of our Country..."72

And so Samuel Hartley travelled to Ostende in August 1780, placed Thomas Digges' letter in the post for Franklin and made his way via Amsterdam to Paris accompanied by his wife Charlotte. By October they were in Paris, staying at the Hotel Louis XVI, where they accepted Franklin's hospitality.96

"Hotel de Louis seize Wednesday 4th Octr 1780

Mr & Mrs Hartley & Mr Batley present their respectfull compliments to Dr Franklin - they will do themselves the honour of accepting his kind invitation on Fryday next."110

At just this time an announcement appeared in the press shedding light where the shipping records do not, on the nature of the involvement between John and Thomas Hodgson and Samuel Hartley.111 James Penny, a young but highly experienced slave ship captain, and former factor on the African coast for Miles Barber, and soon to follow the Hodgsons in investing in slave voyages, had had his pocket picked.

"LOST, or Pick'd out of a Gentleman's Pocket Book, in Liverpool, the 15th Ins., September, A BILL, drawn at Liverpool, August 5th, two months after Date, by John and Thomas Hodgson, on Samuel Hartley & Co, London, In favour of James Penny, value 103l. 12s. 6d."

Although the bill looks like payment for a Captain's services and commission, there is no record of Penny working for the Hodgsons. Penny sailed many voyages for the various firms in which Miles Barber was involved and some for Samuel Hartley.1 His last voyages as Captain seem to have been in 1781 and 1783 for Samuel Hartley in the Carolina and the Comte du Nord. Although Penny's main involvement as an owner began after 1783, his first voyage as owner left Liverpool in April 1780. This was the James, Captain Ralph Fisher, and was owned jointly by Hartley and Penny. The question arises as to who put together the banker Samuel Hartley's voyages in Liverpool; there can be little doubt that he had not the requisite experience. Miles Barber, whilst he was full of sage advice as will be seen, seems to have been based in the City of London by this time. Penny's bill suggests the possibility that the Hodgsons organised Barber and Hartley's voyages which cleared from Liverpool. Likely it was Barber that drew Samuel Hartley into investing in his and the Hodgson's slaving ventures. If Barber's financial difficulties had stemmed from failures of remittances in the West Indies he might well have ended up holding mortgages on West India Estates and thus come to have dealings with Eyre and Hartley. The Hartley family were of some standing and Samuel Hartley would not have been in Liverpool lamenting the uncommon high price of Bafts. Wynchcombe Henry, for instance, married one of the daughters of the Earl of Scarborough and in 1807 he, David and Samuel assisted in carrying the Earl's pall. The Earl of Scarborough was a Whig peer, descended from one of the "Immortal Seven" who invited over William of Orange in 1688.

Almost a year later David Hartley, now no longer a member of parliament, but with his brother Wynchcombe Henry still a member, wrote to Franklin proposing a visit, to discuss prospects of an accommodation between Britain and America. He had been spurred to the thought by his cousin Samuel proposing that he accompany him to Paris "upon some mercantile business."114

"...it has occurred both to him and to me that I shd like very well to accompany him. However I think it best to inform you of this, that I may know whether it wd be proper for me to come to Paris in the present situation of things. I wd not do any thing secretly or unbecoming my situation in life. .... I wd not wish to go to Paris without the knowledge of the ministers in france, but if with their consent it wd make me extremely happy to see you as an old friend whom I love and esteem, and with whom I shd be glad to converse, & if possible to think of some means of putting a Stop to the horrors of universal wars ..."

David Hartley is concerned about the proper form for his unofficial visit but displays no concern about the nature of his cousin's business. In the event, Franklin, after communicating with the Comte de Vergennes, put him off, considering that his unauthorised and unofficial visit might be a cause of inconvenient speculation.113 David Hartley may already have given up on the visit and so perhaps Samuel also changed his mind. However a subsequent letter suggests he may have been unwell.114 In the end it was Miles Barber who travelled to Paris in July 1781 carrying a letter of introduction written by Samuel Hartley to Benjamin Franklin's grandson William Temple Franklin, met on his visit the year before.115

"It is with great deference I take the liberty of introducing to you my friend Mr Barber, who makes a journey to Paris upon some important business in which I am deeply interested - It is of a Nature that will require the Countenance & Justice of your Grandfather. ...

My solicitations in the business Mr Barber will with your permission explain, go only to arrest of Judgement till I can have the honor of laying before His Excellency, the authentic Documents upon which final Judgement must decide - It is therefore a principal object of Mr Barber to learn in what Stage the Business is, & to make formal applications to produce evidence of our having in all things conformed to the rules prescribed by the Ministers of France & America - In the injury done as their united Commands have been violated - The Policy & Justice of France I trust will join in restoring to the owners their property. Which at present is detained by the officers in power at St Domingo - Appealing to the Court of France & the Minister of the United States of America."

Miles Barber was travelling to Paris to pursue the matter of some property detained in St Domingo in violation of the passports issued to them the previous year by Franklin and the French King. When Barber returned to England he carried a reply to Hartley from William Temple Franklin.116

"I received the Letter you did me the honor of writing to me on the 3d Inst. by Mr. Barber; It was with pleasure I received my acquaintance with that Gentleman, but could have wish'd the object of his coming here had been of a more agreeable Nature. The immediate return of Mr. Barber, makes it unnecessary for me to acquaint you with the Situation of the Affair in this Country, he will fully inform you thereof. - Permit me to assure you that you may rely on every Exertion of my Grandfathers, for your obtaining ample, & speedy Justice."

Hartley replied to Franklin's nephew in August.116 "By M Barber I have the honor of your Letter of the 17th Ult. He likewise communicates to me the very polite & friendly reception that was given him at Passy, & the situation He found the business in, that was the object of his journey.

I feel myself under the highest obligations for the part you have taken. May I request you to present my respectfull thanks to your Grandfather for the particular trouble He has given himself to investigate our Complaint. Our Cause founded in Justice will I hope meet with no great obstacles. Every new Circumstance & information that arrises must be collatteral evidence in our favor.

I beg leave to trouble you with the Copy of two Letters which were wrote to one of the Parties in this business from a House of great Credit at St Domingo. - We have sent the like to Mr. Perrein the Council. We are pretty certain the Money is not [divided.]

I should have had the honor of enclosing these Letters sooner to you but I have been a little indisposed since Mr Barbers return & am now at Margate for the benefit of Sea bathing-this place affords no News."

From the evidence of Franklin's correspondence, Barber and Hartley, following Miles Barbers first visit, obtained two passports for two vessels from both the Americans and the French in February of 1780. Hartley re-visited Amsterdam and Paris in company with his wife in August of that year and the invitation to dine with Franklin in October is probably part of that visit. This was about the same business as Miles Barber had been on in February. It is not clear whether further passports were issued, but probably they were. By the summer of 1781, when Miles Barber again returned to Paris, the nature of the business had changed. Something had gone awry. One or more of the vessels for which passports had been issued had been, as Hartley and Barber saw it, and with whom Franklin's nephew seems to agree, illegally detained by the French colonial government in St. Domingo. It seems a commercial house in St Domingo had sold their property but the proceeds had not yet been distributed and they held some hopes that they could recover the value by government intervention or through the French courts. All of these negotiations were conducted in great secrecy as befits a highly duplicitous affair.

Over this period Hartley operated several slaving voyages. The Blossom, Capt Wm. Doyle, left Liverpool in May 1779 and on the voyage to Africa captured the snow Chamont bound from Carolina to Nantz carrying tobacco, naval stores and indigo which was taken into Liverpool in August 1779.117 The Blossom was later sold on the coast of Africa. The Charlotte, Captain Doughty, jointly owned with the John and Thomas Hodgson left Liverpool in January 1780 bound for Bassa and Tortola but was plundered by the Franklin privateer of 21 bags of cotton and all her stores. The vessel was ransomed to return the crew.118 On a subsequent voyage to Africa in October under Captain Forrester she was captured bound for Guinea by the Harlequin privateer but later retaken by His Majesty's cutter Griffin and brought back into Liverpool.119 The James, jointly owned with James Penny, left Liverpool at the end of April 1780 to deliver slaves in St Kitts, and returned to Liverpool in April of 1781 bringing in a prize that had been bound for Corunna from Boston.120

Two Brothers, but not the vessel of the same name owned by the Hodgsons, left Liverpool in early June 1780 for the Isles de Los but its subsequent fate is unknown. Perhaps this was the vessel that was tied up in St Domingue. However Hartley also operated the Susannah and the Nelly on an unusual itinerary out of St Kitts in April and June 1781 in conjunction with William Barrow of St Kitts. In 1781 Hartley operated the Pidgeon out of London in September and the Carolina out of Liverpool in October. After the return of the Two Brothers in April 1779 the Hodgson's operated the Charlotte on two voyages with Hartley in 1780 and again in 1782.1

By this time Digges reputation with Franklin was on the wane. In January 1780 Digges and Hartley had consigned £10,000 of merchandise to America aboard the Brighton, Captain Walter Belt, for which a pass had been obtained from Franklin. Ostensibly they had planned to slip away from the British convoy for New York and run the goods into Baltimore (Ridley & Pringle) or Philadelphia (Cunningham & Nesbitt). Instead they ran into Boston where the goods were sold at great profit to Hartley and Belt. Hartley reneged on giving Digges his share and later in the 1800's sued Digges for less than a hundred pounds he had once borrowed from him. In June 1797 Thomas Holmes and Samuel Hartley, both of Portland Place began proceedings against Digges claiming entail on his Virginia property for £691 and £247.15s respectively with interest which finally came to judgement in 1805 in Virginia. In a letter of 1808 Digges describes his dealings with Hartley ("his bankrupt character being too well known") and Barber; though naturally his view of Hartley's character had undergone some modification since the Revolutionary War;

"I had a visiting & political intimacy (some years before & during my Agency business in London for American prisoners) with this S. Hartley while a Linen Draper in York Strt. Covent Garden, afterwards as Hartley & Francis also Linen Drapers, and as Hartley & Barber City Merchants trading to Africa India &ca. Barber residing abroad for the purpose of covering & as joint owners of Ships under false colours & false oaths during the later periods of the Revolutionary War.- My acquaintance with him was made thro his namesakes, very different men, no relatives of His & very amiable Gentlemen, David Hartley who made the Peace, & Colol. Hartley of Hampshire. This Samuel Hartley is as sharp, trickey, & vile a rogue as came under my acquaintance. I have been witness to several of his scape gallows tricks, and I will narrate one, in which I am implicated too much myself, but I have the solace to say that I was (uninterestedly as to pecuniary profits) doing service to my Country and obtained the thanks of the best Man then in it for what I did.

It was usual, at this period of the War, and at times extremely irksome & troublesome to me (while acting a critical part in London) for several of the American Prisoners to bribe the Centinels, or breake prison & fly to me to get over to Ostend, Holland &ca. And I was armd with printed blank protections for them, & other Gentlemen passing homewards, written in four different languages & signed by the Ministers, which in case of capture would secure their persons &  Baggage &c: I gave such pass's cheerfully & gratis to several Gentlemen wishin[g] to get home... and to five or six Boston Citizens & Captains who jointly with Captain Belt of Queen Ann purchased a Brig in London with a plan to take regular Convoy for New York but with intention to run into Delaware or Chesapeake. - My then intimacy with Hartley induced me to mention this, among the treasonable rogues He knew I had seen, of giving passports to escaping Prisoners which was nothing short of Treason. - He immediately struck upon making advantages or profits on it: - said he would Ship on board that brig 11 or 1200 Guis. worth of Articles most wanted in the American Army - Soldiers Cloathing, Blankets, Tent Linens Hosiery &ca. provided I would recommend them into safe hands in this Country - that without any advance from me as to the venture or outfit I should receive half profits on their Sales &ca. &ca. The Cargo was so consigned to Ridley & Pringle at Baltme. or if put into the Delaware to Conyngham & Nesbit Philada. - They sailed 8c attended the British Convoy & trade to our Coasts, But the Boston Captains (who had also property on board) forced Capt. Belt into Boston & they all got safe & to an extraordinary high marked, some selling for 17. 18. & to 20-for one of first Cost & none under 1200 pr. Ct. The first news we had of the Brig was remittance from Ridley to Hartley of the first Cost amount in our Congress Bills on Grand the Paris Banker; and in some few months after He receivd the full amount of the greatest sales on Dry Goods I believe ever made in America. Yet so rascally did he behave, that I got not a stiver from his promise; and He even ultimately sued me on a loose money lending account of some 70 or £8o. which I had at times borrowed! - Nay he was so profligate as to make Insurance at Loyds to recover his outfit, and I believe attempted & did receive the Sum insured after it was proved that the Brig had been forced by its passengers into an American port - So much for a London Merchant!"

Of Privateers.

Whatever succor Harley and Barber were giving the Americans and their French allies, and profiting thereby, they did not neglect the possibility of profit from fitting out privateers against them as shown by their capture of the vessel taking Cunningham to America. In April 1777 the British Government announced the issue of Letters of Marque against American vessels. There was little enthusiasm among the Liverpool merchants for fitting out privateers against Americans; their recent customers and trading partners.6 The press did not mince its words about their activities and went so far as to suggest that such prizes as the Americans were taking were being sailed to specified locations where they deliberately allowed themselves to be taken as a means of continuing their former trade and in the meantime defrauding the underwriters.

There were also more than a few clandestine voyages, put together out of Lisbon and elsewhere, to facilitate the American trade. America was in dire need of even the most basic necessities, quite apart from war materiel, in order to field an effective continental army.121 Once the Spanish and French joined the war the attitude of the Liverpool merchants changed and numerous privateers were quickly fitted out. The traditional enemies seem to have been considered fair game, rich game at that, and there was little danger of trampling on former trading relationships. Over 120 vessels were fitted out in Liverpool between the end of August 1778 and April 1779 tempted by the promise of riches.6 The House of Lords estimated that by February of 1778 both sides had captured prizes to the tune of nearly £2million pounds.122 The war caused the cost of imported goods to advance by leaps and bounds and along with it the value of the contents of the holds of captured vessels. Tobacco rose from 7½d to 2/6 per pound and pitch from 8s to 35s.123 It was about this time that the Rev. John Yates, Unitarian minister in Liverpool's Kaye Street chapel, was supposed to have made a killing in tobacco.124 Rumour had it that when no tobacco entered the port of Liverpool between May and December 1776 he was able to off load a considerable quantity himself, whether this meant that he was involved in privateering is not known. However, it is certain that many Liverpool men, and men with Lancaster connections, engaged in privateering during this conflict amongst whom the Hodgsons, the Gregsons and the Rawlinsons may almost certainly be included.

Once Letters of Marque began to be issued privateering activities grew rapidly. By the end of September 1778 Williamson's Advertiser published a list of 18 privateers fitted out in Liverpool to join numerous Letters of Marque by which prizes worth £100,000 had been brought in.6

Gomer Williams documents the involvement of another of Hartley's vessels, the Young Henry, Captain Alex Currie, the brother-in-law of James Currie. According to the Liverpool registers it was owned by Miles Barber rather than Hartley & Co. But Williams quotes a contemporary letter by Ralph Fisher, Master of the Two Brothers, with which it was cruising, to his owners Roberts & Co which makes Hartley's ownership clear.6 Ralph Fisher described how, in late September, they took a French East Indiaman, La Gaston, in Latitude 47.28N, Longitude 10.30W.  Spotting two vessels to the SSW they gave chase. The Two Brothers overhauled the westernmost ship and after a couple of broadsides which cleared the decks she struck. Crewing her from the Henry and the Brothers they took her into Portsmouth. On board was a French General who told Fisher the vessel was worth 2 million livres, Fisher concluded; "I think she is worth more. I beg you will write to me by return of post, to the care of the postmaster at Portsmouth; but I think one of you coming yourselves post would be requisite; I wish you would. We have sent off express to Mr Hartley."

Callow, Fisher's Mate aboard the Two Brothers, would sail as Captain for Ralph Fisher as he advanced to ownership of the Nanny slave vessel in 1783. No doubt his three voyages with the Roberts brothers and the proceeds of this prize assisted his progress. However, one of them, John Roberts went bankrupt in 1783. Ownership of the Two Brothers had been transferred to Hartley to sail under Captain Sheppard in 1780.1

On July 10th 1779 the Morning Chronicle announced;125 "The Amazon privateer arrived at Liverpool, with a large prize brig from St Domingo, bound to France, laden with sugar, coffee, cotton, indigo &c."

There was an inevitable delay before the Court of Admiralty could condemn the prizes and apportion the proceeds to the parties involved and it was not until March the following year that the contents of the Signora de Boa Viagen, were auctioned at George's Coffee House in Liverpool along with the vessel.126 The prize goods consisted of; 199 Bags Cotton,100 Pipes Oil,80 Bundles Sarsaparilla,14 tons Rosewood, 4 tons Tulip,16 tons Brazil Wood, 5 Casks Wine, 2 Chests Sugar, 1 chest Ipecacuana,1 Cask Ivory, 4 Cannisters Chocolate, 1 Bags Coffee and 1 Piano Forte.

Adjacent to this announcement was the sale of captured tobacco from the Snow St Estevan bound from Orinoco to Cadiz taken by the notorious slave-ship Vulture, Captain Allanson, belonging to William Boats - so named because he had been found, a waif in a boat. This was taken in August 1779. In April of the same year the Vulture took the St Cyprian, 400 tons, bound from Martinique to Bordeaux and in 1782 the Vulture captured two more vessels whilst inbound from Jamaica. The sale from the St Estevan consisted of 14,000 rolls of Fine Oronoque, Vircenas or Cannister Tobacco. Each roll was described as, being from 12 to 17 lb, in fine order and prime quality, in small lots, for home consumption, and exportation, admitted on the plantation duties. There were also about 150 Sarons Cocoa, 510 Hides, and sundry other goods. Immediately after the sale the Snow St Estevan, burthen 250 tons, was sold. The sale took place at William Rathbone's Warehouse, in Salt-House Dock.

On September 11 1779 a privateer of Bristol and a Letter of Marque from Liverpool were reported to have taken an unusually rich prize. It had previously been spotted by some returning East-Indiamen and allowed to pass unmolested, as they were unaware that a state of war existed between Britain and Spain, having been at sea many months on their way from the Indies.127 The Ranger privateer of Bristol, 14  six pounders, and 80 men, and the Amazon letter of marque of Liverpool, 14 four pounders, and 36 men, were cruising in company and fell in with a Spanish ship called the St. Agnes, Don Ferdinand Rononso master, bound from the Manillas to Cadiz. According to early reports she mounted 32 guns, carried 147 men and was 128ft in the keel, almost as long as a first rate and estimated to be worth £200,000. She was immediately recognised as a Manillaman from the height of her quarterdeck and was engaged on each side. The shot of the Amazon would not penetrate the hull but those of the privateer went through with ease. The crew of the Spaniard were driven from their guns by grape shot but shortly afterwards the quarter deck blew up from gunpowder taking fire and many were killed. The engagement was continued with full force until the Spaniards hauled down their colours.

37 were killed in the initial engagement, 42 when the quarter-deck blew up, and 27 more were wounded, so that only 41 crew were left out of 147 by the time she struck. She was taken into Corke by the privateers, the crews of which were said to be likely to receive £1000 each in prize money; more than had ever before been received for a single prize taken by an English vessel. The prize, whose value was a matter for considerable speculation reaching as high as £400,000, joined the valuable East India vessels in Cork that had first sighted the Manilla ship.128 There they awaited an Admiralty escort into the Downs.129 The Amazon meanwhile returned to Hoylake in the mouth of the River Dee. There then appeared reports of disagreement as to who had been responsible for the capture, a matter that would be significant in determining the distribution of the spoils and delay their distribution.130

The press printed the Captain of the Amazon's account of the capture which differed materially from earlier versions.131 The Amazon apparently of 14 nine pounders and 95 crew, under the command of Captain Charles Lowe Whytell, fell in with the Spaniard at noon on August 24th. According to Whytell the Bristol privateer "kept aloof, and never fired one gun." However, because the Amazon took considerable damage, "in our rigging and sails, and our yard tackles shot away, the Bristol privateer took the advantage and boarded her first, and received the Captain's sword and papers, which they did not deserve." The vessel, commanded by Fernando de Reynosa, was bound from Manilla to Madrid and was larger than a 36 gun frigate and though pierced for 40 guns had only two 18 pounders and twelve 9 pounders mounted. Of the 150 crew 33 were killed and 14 wounded. Aboard the Amazon only the Master's mate was killed when an 18 pounder took off his arm at the shoulder.

Charles Lowe Whytell was probably the son of the former Attorney of the Pipe Office who held the office of Surveyor of His Majesty's Revenue arising by "all and all Manner of Fines, Forfeitures, and Sums of Money, commonly called Green Wax Moneys" and died around 1774.132 There were complications to his estate which was settled in the Court of Chancery in early 1779. Captain Whytell became tide surveyor for a period at Hoylake6 and died in June 1795 aboard HMS Standard in Hamoaze.133 At the time HMS Standard would have been preparing for an attempted invasion of France and the Battle of Quiberon Bay.134

The papers continued to speculate about the value of the prize.131 "She is deemed the most valuable prize taken since the rich Acapulco ship by the late Lord Anson. In her after-hold the King of Spain's cargo is stowed, which is supposed to be gold and silver, but not yet opened. The Captain or crew were not permitted to see it when shipped, as she was laden by Porters, which is the usual custom at the Manillas."

Further speculating on the value, one paper recounted the history of the Manilla ship taken by Admiral Anson.135

"She is an exceeding large ship,...  and belongs to the King of Spain; according to the Captain of the Rangers's description about 1000 or 1200 tons burthen, and deemed by far the most valuable capture made this war, - her cargo consisting of the richest silks, specie, diamonds, etc.

The Manilla ship taken by Admiral Anson, in the South Seas, amounted in value to a million and a half dollars. She was a much better manned ship than that taken by the Ranger, her crew consisting of 350 men, and mounted 36 guns, besides 28 pedararoes. She had 64 men killed in the action, and 84 wounded, whilst the Centurion had only two killed and a Lieutenant and 16 wounded..."

Anson had been sent out, during the War of Jenkins' Ear to attack Spanish possessions in South America and in June 1743 he captured the Nuestra Señora de Covadogna, containing 1,313,843 pieces of eight, off Cape Espiritu Santo. The prize money made him rich for life and his heirs were able to completely rebuild the family seat of Shugborough in Staffordshire.136

When two of the owners of one of the privateers went to Cork to evaluate the prize it only added to the speculation.137

"... when an examination was made of the contents of her hold, which contained the general cargo, and finding, on the arrival of some packages, that they answered the bills of lading, they did not examine the whole; that part, however, belonging to the King of Spain, and for which there were no bills of lading, was intirely looked into. It was filled with cases, several of which they opened, and we are told they contained gold in ingots, and that upon a calculation, the value of them would amount to above one hundred and forty thousand pounds sterling."

The sheer magnitude of this prize was brought to bear on the relative values of the prizes taken by the belligerents. Some papers purported to show that British privateers had taken twice the value in Spanish prizes as the Spanish had taken British, but one paper was at pains to show that these estimates were much too low.138

"These accounts state the value of the captures from the Spaniards at 370,00l. the value of the prizes taken by the Spaniards at 150,000l. The Manilla galleon taken by the Ranger and the Amazon, is, on a moderate calculation, not worth less than 500,000l. Besides which, several valuable prizes have been brought into the ports of these kingdoms by the Liverpool and Bristol privateers, exclusive of the Spanish frigate taken by the Pearl, and the fleet of cutters taken by Admiral Duff, and carried into Gibraltar; and these may, with propriety, be valued at 500,000l."

In December the Manillaman was safely brought into Kingroad leading to the Port of Bristol.139 But by January 1780 some140 were pouring cold water on the claims of the immense value of the prize by reports from Cork.

"The Manilla ship ...is likely to turn out a much less valuable prize than she was at first deemed. Amongst other articles ... was a large cabinet stamped with the arms of the King of Spain, and addressed to his Majesty. The contents of this cabinet were thought so important, that the principal owners that could be collected, were formally summoned to attend, in order to be present at the breaking the seals, when, behold what should they find, instead of jewels and diamonds, but a parcel of parrots and Canary birds: a treasure, however it might be thought valuable of by Kings, was a great disappointment to the captors."

By February there were reports that parrots and canaries were not the only livestock aboard the vessel. Although the parrots and canaries can hardly have been alive this animal most certainly was.141

"The Zebra that was taken on board the St. Innis, Manillaman, by the Ranger privateer of Bristol and Amazon of Liverpool, was sold by auction to Mr Astley, the celebrated horseman. The singular stripes of black, brown, and white, are more beautiful in this animal, than in any other that ever was brought over."

Phillip Astley, a renowned horseman and trainer, was of course the founder of the original circus, and he promptly took the animal on a tour of the principal towns of the country. Quite what a zebra was doing aboard a Manilla ship is hard to say but by late April the zebra was on its way to Chester.142

"We here from Wrexham, that there is just arrived in that Place, on its Way to this City, that most striking production of Nature, the ZEBRA. This beautiful Animal was ...originally as a present to the King of Spain; but the Fortune of War brought it to Bristol, where it was sold by public Auction, on Monday the 17th of January, 1780, at the Exchange Coffee House, and purchased by Mr. Astley, of London, for no less sum than 350l. This Zebra or Wild Ass, is an extremely beautiful animal, and greatly surpasses all others for Elegance, Symmetry, and the Beauty of its Colours... The sacred Writings have mentioned these Animals, particularly Job xxxix, 5, 6, 7, 8; and Psalm civ, ii. It is remarked by the Curious, that this Creature, singular and beautiful as it is, was brought from a Country whose Inhabitants are noted for Deformity and Ignorance, and it is the general Opinion of the Learned and Travellers, that no Country in the known World has produced its Equal."

That immense fortunes could be made on the roll of the dice of war is illustrated by the slave trading partnership of Peter Baker and John Dawson. The firm of Baker & Dawson, made its first slaving voyage about 1781 and thereafter invested in around 40 voyages over the next nine years.1 In May 1786 they negotiated a contract with the Spanish to supply slaves to Spanish America estimated to be worth in excess of £350,000.143 Their business prior to entering the slave trade is not clear, but to enter the trade in any significant way, sending several vessels per year to the African Coast, required considerable capital because of the length of the voyages and the length of credit that needed to be extended before any return was seen. Simply to finance one voyage per year might require the capital to fit out three vessels before returns on the first were complete. Thus many invested in relatively small shares, in the words of Gomer Williams, "those that couldn't send a crate sent a bandbox."6

In September 1779 Baker and Dawson supplied Rum to the value of £95 to the Enterprize privateer belonging to a consortium including the Earles and Francis Ingram.6 Perhaps they had previously been involved in the spirits or West Indian trade. Whatever the case may be, on the outbreak of War with France, Baker invested in a large privateer, the Mentor 400 tons, 28 guns commanded by John Dawson, veteran of two voyages to Bonny for slaves, and at the end of October 1778 by sailing south he fell in with a returning French East Indiaman the Carnatic.144 When the vessel was brought into Liverpool a box of diamonds "of an immense value" was discovered "to the no small satisfaction of the captors." The value of the prize, was estimated to be in excess of £400,000, roughly commensurate with the value of the Manillaman captured by the Amazon. Captain Dawson married Peter Baker's daughter and Baker and Dawson began investing in several slaving voyages every year until 1791. They won a contract to supply slaves to the Spanish Empire in 1786, and established a shipbuilding concern on the banks of the Mersey. Together they bought the Mosley Hill estate where they built themselves a mansion, possibly by Adams, that became known, facetiously, as Carnatic Hall.6 Baker seems to have died about 1791 but John Dawson continued in the trade for several more years until he went spectacularly bankrupt to the tune of £500,000 in the credit crisis of 1793.145 The Mentor took several more prizes in the American War until finally in 1782 it foundered in a gale on the Newfoundland banks.146

The Amazon privateer continued to clear from Liverpool on cruises for the duration of the war. The London Chronicle noted in June 1780147 that, "on the 10th instant arrived at Liverpool the Amazon privateer from a Cruize." And in October 1781148 the capture of another prize was reported;

"A letter from Madeira brings Advice, that a French Frigate, of 40 guns, called La Bellipotent, is taken, after an engagement of an Hour and a Half, by the Amazon Privateer, of 18 Guns, and the Jason Privateer, of 12 Guns, and carried in there in so shattered a Condition, that it was with Difficulty they kept her above Water."

The Amazon was a 130-ton, square-sterned, ship-rigged vessel mounting 16 guns and built in Liverpool in 1773. It was sold by the broker Thomas Ryan on the 18th of October 1779 following the capture of the Manillaman when it was described as mounting 14 nine pounders, 2 six pound howitzers and 2 six pound cohorns. It was copper sheathed and had "everything necessary for a privateer including 4 months provisions for 90 men" and might "be sent to sea immediately at little expense."149 It was bought and registered by John and Thomas Hodgson and John and Thomas Backhouse along with William Rutson, Samuel Haliday, Richard Bamber and Thomas Carter. Whether this was a complete or partial change in ownership following the capture cannot be known as the relevant Plantation Registers are missing and the previous investors are unknown.150 It seems surprising that so rich a prize has left no trace in the record quite unlike the Carnatic. William Rutson seems thereby to have been able to enter the slave trade from 1781 until 1793 as a major investor with the Backhouses and others, including James Penny and Peter Rigby. Thomas Carter seems also to have been able to invest in the trade over a similar period in voyages put together by Thomas Staniforth.150

The Hodgson brothers also had a share in other privateers including the square sterned brig Leopard of 120 tons mounting 12 guns with a crew of 60. Other investors included Thomas Ryan, Thomas Staniforth and Joseph Brooks. They were also major shareholders in the Stormont, along with the Backhouses, and Carter and Rutson again, but also including James Penny and five other investors.150 In 1781 the Hodgsons became minor investors in the Countess of Maurepas, a 100-ton, 16-gun sloop, a French prize taken in July by the Tom and Greyhound privateers of Liverpool. A large consortium invested in the vessel including the Backhouses who sold the vessel in February of 1782. The Tom was owned by the Backhouses and was a highly successful privateer during the American war taking prizes into New York and Antigua. In 1779 Tom captured De Koningen Esther laden with coffee, tobacco, indigo, sugar cocoa and hides as well as the Jacobus similarly laden.151

Preliminaries of peace with America were signed in January of 1783. The Williams Advertiser reported:-

"The Mercantile World is in a hurry and bustle unknown at any former time. The merchants are endeavouring to outstrip each other in the race of traffic. European goods, and particularly the produce of England, being greatly wanted in the ports of America, the destination of many of the vessels now in the river is altered from the West India islands to the American ports, where it is expected the cargoes will sell at an immense profit."6

Of the Liverpool privateers Picton said, "It has been sometimes asserted that the merchants of Liverpool greatly enriched themselves in the last century by the practice of privateering. At a subsequent period there were a few exceptional instances of this, but during the Seven Years' War the results to the Liverpool merchants were most disastrous."155

Thomas Hodgson may have represented one of those exceptions. Whether he was interested in the Amazon privateer when it took the Manillaman cannot be determined with any certainty, and may on balance be unlikely since his known investment takes place after the event. On the other hand it seems fair to assume he fared as well as anyone in Liverpool from his privateering ventures. By the end of the Revolutionary War the Hodgson's seem to have had access to a substantially increased fund of capital. Up until this time John and Thomas Hodgson appear to have been minor players in the slave trade, taking the records at face value. The documentary evidence strongly suggests they were acting as agents in Liverpool for Barber and Hartley much as they had been for Barber in 1771. It is through Barber that they gain access to finance and clearing facilities for their bills. He it is who seems to have drawn in Sandys and then Hartley.  Now with the renewal of trade after years of war, perhaps with a comfortable increase in his capital and with access to new finance Thomas Hodgson could expand his activities to an extent that would perhaps justify his epitaph; "an eminent merchant of Liverpool."
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• CHAPTER 5 •

BACK TO AFRICA

Yet whence these horrors? This inhuman rage,
 

That brands with blackest infamy the age?

Is it, our varied interests disagree,


And BRITAIN sinks if AFRIC's sons be free?

- No - Hence a few superfluous stores we claim,


That tempt our avarice, but increase our shame;


The sickly palate touch with more delight,

Or swell the senseless riot of the night, 

William Roscoe

Of Mills and Marriage

With access to increased capital the Hodgson brothers moved to new premises in Red-Cross Street in Liverpool.1 Thomas Hodgson also found his marriage prospects improved and, in 1781, at the age of 44, he married the 23 year old Elizabeth Lightbody, eldest daughter of Adam and Elizabeth Lightbody. Adam Lightbody's wife Elizabeth Tylston could trace her ancestry back to the Protestant Dissenter Phillip Henry through the marriage of John Tylston M.D. of Chester and Phillip Henry's daughter Katherine.2 As non-conformists the family attended the Kaye St Presbyterian or Unitarian chapel, which was under the charge of the Reverend John Yates from 1777.3

Adam Lightbody had been a merchant in the town, in partnership with his brothers, William and Robert, in the linen trade.4 Perhaps John Hodgson's schemes to enter the linen trade led to the connection between them. By 1777 Adam Lightbody had retired from trade and was described in the Liverpool Directory simply as a Gentleman.1 The family lived at 1 Paradise Street, but by 1781 Adam Lightbody had died and Elizabeth Lightbody was shown as the occupant of 2 Paradise St which probably represents a change of number rather than residence. Elizabeth Lightbody was comfortably off, if not wealthy, having properties in Mouldsworth, Cheshire, and in Shropshire and Worcester.5 Thus Thomas Hodgson obtained a very respectable marriage settlement, probably in the form of property worth considerably in excess of £10,000. It may have consisted of a one third share in lands in Garston, south of Liverpool, which were left to each of his daughters under Adam Lightbody's will of 1775.6 However, this was not simply handed over to him, but settled upon his wife as to income with title upon the eldest male heir of the marriage on his coming of age. This was a common type of settlement amongst the merchant community who were only too aware of the perils of bankruptcy. By settling this property upon the wife, it was effectively sequestered from the hands of creditors and ensured that the family and, in particular, the children would not be rendered destitute in the event of an all too common occurrence.

The marriage of Thomas Hodgson and Elizabeth Lightbody was solemnized at St Thomas Church in Park Lane, Liverpool at the bottom of Paradise Street, on the 2nd of November 1781 by the Rev R. H. Roughsedge. Among the witnesses were John Pares and his brother William of Leicester. John Pares had married Elizabeth Lightbody's sister, Agnes in January of the same year. Also present were her mother, Elizabeth Lightbody, her uncle John Lightbody and her sister Hannah Lightbody. Over the next several years they would begin to raise a family; the eldest daughter Elizabeth was born in August 1782 followed by the eldest son Isaac in December 1783, and Agnes in September 1785. As befitted a descendant of a leading non-conformist family Elizabeth was committed to the moral and spiritual welfare of her children. In February 1860 their youngest daughter Anna visited Adam Hodgson at Scarthwaite and copied a note she found among his papers written by her mother on the responsibilities of parenthood;7

"Oh my soul pause a while & contemplate the affecting representation. What thought can be more full of serious alarm & terror, than that of considering yourself the means of bringing into existence Beings framed for Immortality. That upon you in a great measure depends the turn of mind which shall influence their actions, the disposition which shall make them a Helping or a Curse to the Connexions they shall make. Every Action you perform every expression you utter before them, may have consequences as lasting as their Existence. Never forget that Example will have much more weight with Children than Instruction & you cannot therefore have too rigid an attention to every part of your Conduct. In vain you attempt to impress an awful sense of the Divine Power, & the Reverence due to his Holy name, if you ever use it lightly or irreverently. In vain do you tell them it is the duty of  Christians to keep holy the Sabbath day - to abstain from their usual employments  to attend seriously on Public Worship & employ the intervals of it in Reading, Contemplation, & Prayer - in vain do you tell them this - if your example does not enforce it. The most perfect regard to Truth should be conspicuous in you."

Not long after his marriage, Thomas Hodgson began to develop textile mills in Caton. His memorial tablet in Caton Chapel read; "founder of the cotton and silk works in this his native place." Adam Lightbody had three surviving daughters, and it is a curious fact that each married a man who developed Cotton mills. In 1781, the same year that Thomas Hodgson married her sister, Agnes, the middle daughter married John Pares of Leicester, who was developing mills on the Arkwright pattern in Derbyshire.8 In 1789 Hannah, the youngest daughter , at the age of 23 again, married Samuel Greg of Manchester, who had also begun the development of a mill of this type in Styal, Cheshire.9 Only Hannah, by marrying Samuel Greg kept her Unitarian faith, the other sisters accepted the Anglican faith of their husbands, or, at the very least, their children were brought up in that faith.

Unless they were already involved in the linen trade as suggested in John Hodgson's 1771 letter it seems likely that the stimulus for the development of the Caton mills came from the Pares family. Thomas Hodgson would have known of the growth in Cotton imports into Liverpool and something of the export market for textiles from the African trade. He moved in the same circles as William Rathbone and he would have been aware that Cotton was beginning to be grown in America and imported into Liverpool. Rathbone is supposed to have had the first eight bags of cotton imported from America impounded in Liverpool as the customs officers did not accept that cotton was the produce of America.10 He would know of the mechanical improvements in the preparation and spinning of yarn, and the fortune accumulated in this way by Richard Arkwright11 which was inspiring the world and his wife with the desire to own a cotton mill. Even the physician James Currie contemplated venturing into mill ownership following a visit to David Dale's mills in Lanark in 1792. Indeed he purchased land in Moffat between the rivers Annan and Moffat which he considered might make a suitable mill seat. He wrote to Hannah Greg and Miss Cropper enthusiastically about his visit and his conversations with Dale about his nascent plans, which he would never pursue.12

"Though I obtained nothing immediate from him, I gained something in his acquaintance, and still more in the liberty of corresponding with him; and the promise of his advice, though not co-operation in any of my schemes. Mr. Dale did not seem discouraged by the present stagnation in the cotton business. He thought the scheme almost certain of success with good management, but every thing depended on that. He discouraged me from engaging in the business with any persons, whatever their fortune or character might be, that did not understand it, or could not devote themselves to it. In a word, I found many difficulties in my way, which time perhaps may remove."

There was a close and affectionate relationship between the physician James Currie and Hannah Lightbody, whose sister was married to the slave-merchant, Thomas Hodgson. Currie may have had a hand in her education and became her physician and he was also on friendly terms with Thomas Hodgson and many of his social circle. He may even have been his physician.6

By 1788, there were 143 water-mills, equipped with 550 mule jennies of 90 spindles, of which 41 were in Lancashire. By 1795 there were 300 mills in operation.13 The need for waterpower, led to sites being chosen in rural areas and consequently to labour problems. A number of other African Merchants in the Lancaster area also invested in textile ventures. Sometime around 1790, Robert Foster, son of Dodshon Foster, invested in a woolen mill in Sedbergh. Thomas Hinde's son had a mill at Dolphinholme.14 Many mills erected at this time were built on the Arkwright pattern and so were some 25 - 30 ft wide and 60-80 feet long - Low Mill as originally constructed by the Hodgsons was 81ft long by 27 ft wide.15

Commercial acumen is not the same as expertise and this seems likely to have come through John Pares. John Pares was the second son of Thomas Pares of Leicester (1716-1805) a wealthy landowner and lawyer but with interests in the hosiery trade.16 John Pares had a large hosiery manufactory and a large part of his trade would have been with the colonies in America and the West Indies for which he would have needed contacts with Liverpool and Lancaster shipping merchants. Pares certainly used Abraham Rawlinson's Lancaster shipping concern for the export of hosiery to the West Indies.17

John Gardom was a hosier from Bakewell and news of Arkwright's intention to build a mill there may have prompted him into partnership with John Pares to build a mill at Calver based on the application of Arkwright's patents. About 1778 John Pares and John Gardom came to an agreement with Jeddediah Strutt and Richard Arkwright to license the use of their water frame and carding engine. The cost for the use of the water frames was £2,000 per annum, and for the carding engine £5,000. The licensees had to agree not to divulge the patents, and not to use them beyond a stipulated number of hours. At the same time Gardom and Pares took a 21-year lease on land at Calver Bridge on which they rapidly constructed a three-story mill. The water frame patent was due to expire in mid 1783 but the carding patent not until 1789.18 In the meantime Crompton's mule emerged as a challenger to Arkwright's water frame and it had the very significant advantage of being unencumbered by patents.

In the summer of 1781 Arkwright's carding patent was successfully challenged but the legal tussles went on and on and the patent was reinstated in 1785 only for the decision to be reversed a few months later. Between May 1785 and May 1786 tradition has it that Pares began construction of a much larger mill at Calver. A letter from John Pares to his father written in October 1785 makes clear that at that time there was only one mill operational at Calver but there was another mill in operation at Caton.18

"We closed our statement on Thursday morning & I have the pleasure to tell you the year's business produced £4750, so that after deducting £1050 for A's last payment & reducing the value of our Building £100, there remained £3600 to divide & 5 p. cent paid for the Capital employ'd. The advance upon Cotton Wool is now heavy against us, but being released from further claims by A. we have still a favourable prospect of its being a good business - we are fortunately provided with Wool for at least 5 months both at Calver and Caton, bought on moderate terms, but the command of £2000 or £3000, a week or ten days ago would have been lucky, for the Article has advanced 15% in that time & is still going up."

It has been suggested that the capital referred to came from Arkwright, but the terms seem rather easy at 5% given that Pares and Gardom were in dispute with Arkwright over royalty payments. Gardom had ignored some of the terms of Arkwright's license and was unwilling to pay the fees whilst the status of the patents was uncertain. A reciprocal arrangement with the Hodgsons to provide capital to develop mills at Caton and Calver seems a reasonable speculation given their relationship by marriage and Thomas Hodgson's investment in land in Caton with the specific aim of developing water powered spinning mills.

The precise origin of the Caton Mills has always been somewhat speculative. Low Mill, in Caton, was rebuilt after a fire in 1838.19 The original mill, constructed behind a bund on the flood plain of the Lune bore a stone dated 1784. The Hodgsons built Low Mill on land acquired on a 77 year lease of which 46 years remained unexpired in 1814 giving a date for acquisition of 1783. Mary Rose has it that the original mill was powered intermittently by the River Lune but it is difficult to accept that this was so, as such a power source would have been impossible to control and offered no fall, the essence of the motive power requirements of a water powered mill.9 By providing the mill with a specially constructed mill race extending down from Caton Forge and from a damn above the forge in the Grassyard Hall estate, the mill could be provided with an ambitious forty-foot fall of water. In order to engineer all of this a number of things had to be securely in place; capital, land ownership and water rights.

Forge Mill was the first to use water power from the Grassyard Hall damn, where Artlebeck flows into a short rocky gorge, and its original construction, predating its conversion to a textile mill, is supposed to have been around 1752.20 At the head of this gorge a substantial damn was constructed to feed a mill race controlling the flow of water which ran practically on the level down to Forge mill and roughly parallel to the course of Artlebeck. Once all the mills were constructed, at certain times of the year virtually the whole of the former flow of Artlebeck passed down the mill race leaving the original beck a dry stoney bed. Forge Mill, or more properly, Caton Forge, seems to have been operated for some time by James Stockdale an Iron master from Cark in Cartmel21 with ore for the operation brought by sloop from Backbarrow.

At the beginning of the 1780's a number of things seem to have happened to prompt the large scale engineering which resulted in four large textile mills being constructed at strategic points down a mill race constructed to run from the old forge, via an iron bridge over Artlebeck, down through the village of Townend to finally drain into the Lune on the floodplain of Caton Holme. It seems likely that this mill race was intended, from the outset, to provide the motive power for a series of mills constructed at strategic points along its length where the topography gave some fall to the water. For the mills to be built, land had to be acquired, water rights negotiated and the race had to be constructed, beginning with an aqueduct across Artlebeck. It is not possible to reconstruct the whole of this process in detail; however, a number of likely developments can be sketched out.

In 1780 Abram Rawlinson purchased Grassyard Hall - some 530 acres, now known as Gresgarth Hall.21 Originally the Rawlinson family were Quakers but must, at some point, have been drummed out, with marriage outside of the faith being the most likely cause. The family began trading to the West Indies from Lancaster in the early part of the 18th century. Abraham Rawlinson went out to the West Indies in the 1730's. They had business relationships with Thomas Touchett, the Manchester cotton goods manufacturer and interests in the Backbarrow Iron Company giving access to vital trade goods. Henry Rawlinson had a factor in Tortola, and was himself agent for the Virgin Islands. They had business relations with the Lancaster family of Satterthwaite who also had interests in the W.I. trade. John Satterthwaite's sister Mary married John Backhouse, the Hodgson's partner in privateering during the American Revolutionary War. Abraham Rawlinson had an interest in a plantation in Grenada and became a business partner of the Lancaster merchant William Lindow who had been a factor in St Kitts and later Grenada. At the age of 47 he married Rawlinson's daughter Abigail and entered into partnership with Rawlinson. He had interests in plantations in Grenada and St Vincents and other property scattered through the West Indies as well as properties in Furness and a large house in Queen's Square, Lancaster.14

When Hannah Lightbody visited Lancaster in July 1787 accompanied, by Miss Sandys, possibly the daughter of Samuel Sandys, she visited and dined with Mr and Mrs Rawsthorne (Mrs Rawsthorne was formerly Jane Backhouse), Mrs Lindow (formerly Abigail Rawlinson) and Thomas Rawlinson before travelling on to Caton where she "was transported by the scene."6

In November 1780 Abraham Rawlinson Senior died. One of his sons, Henry, was the M.P. for Liverpool (1780-1784) and in the same year he purchased Grassyard Hall. He in his turn died in 1786 and the estate was held by his widow Martha until 1794 when it passed to their son Abraham also a West India merchant in Lancaster. It was he who acquired the Lordship of the Manor in 1802. The estate and Lordship were sold to Thomas Edmondson in 1806.21 It was Thomas Edmondson's son John who stood out against the destruction of Caton Chapel. With its controlling position at the head of the spillway producing the water supply for all the Caton Mills the ownership of Grassyard Hall must have been highly significant in allowing the Hodgsons to proceed with their plans.

It was at this time that Thomas Hodgson purchased Escowbeck, a large estate and farmhouse to the west of the township. This would have given him control over some of the land over which the millrace was to run. He began to acquire by lease or purchase the remaining properties that stood in his way including the purchase of two cottages and surrounding pasture belonging to William Leyfield in August of 1784 for the sum of £577.10s.22 The remainder of the mill race was put almost through the centre of that part of the village of Caton known as Town End and was constructed partly over land belonging to the Padgett family of Caton Hall. Bryan Padgett who owned this land, had married Isabella Hodgson who was Thomas Hodgson's cousin.21 Undoubtedly this was one of the keys to making the projected watercourse viable. Bryan Padgett's daughter Bella married Samuel Gregson and it was their son, Bryan Padgett Gregson who was among those in favour of the destruction of Caton Chapel.

One vital piece seems to have dropped into place with a bankruptcy involving the Rowlandson brothers. In December 1779 a paper-mill at Backbarrow was offered for sale belonging to Messrs. Rowlandson, Scarisbrick and Company.23 It was described as;

"A Large and Commodious PAPER-MILL, lately built on a modern construction, and in complete order… consisting of two engines, two vats, two drying-rooms, ware-houses, counting house, and other conveniences and utensils, suitable thereto; four dwelling houses and gardens, a stable and hay-loft."

The partnership between Scarisbrick and Rowlandson was to be dissolved and all those with claims were to submit their accounts and all those indebted to the company to pay their debts. The company was in trouble and by August 1783 was bankrupt. James Rowlandson of Satterthwaite, Hawkshead, and Richard Rowlandson of Caton, Paper Makers, were summoned to meet their creditors and to choose assignees at the Kings Arms in Kirkby Kendal.24 One of the assignees was Isaac Capstick, Thomas Hodgson's nephew, and the creditors of the estate were invited to meet him at the New Inn in Lancaster "...in order to assent to, or dissent from, the assignees compounding, settling, submitting to Arbitration, or otherwise agreeing, any matter or thing touching or concerning the said Bankrupts Estate or Effects, as well at Caton Mill, in the said County of Lancaster as elsewhere, and on other special Affairs."25

Scarisbrook was the grandson of a Cumbria paper maker who established a paper mill at Milnthorpe in partnership with the Rowlandsons. The production of paper from rags, of which a large quantity of Osnaburg rags were available following the bankruptcy, would have required water power to operate the Hollander beaters required to break up the linen fibres following treatment with alkali derived from wood ash.26 The process required copious amounts of water, which was available at the Forge Mill site. The Rowlandson's bankruptcy likely represented the vital piece in the jigsaw that led to the development of the complex of mills that dominated Caton life for over a hundred years.

When the elder Elizabeth Lightbody died, among the items making up her estate in 1807 were, rather improperly, several bonds. One, the balance of which was £860, was from John Hodgson, Thomas Hodgson, John Pares, Thomas Gardom and Isaac Capstick and another for £400 from Thomas Hodgson and John Pares.27 Although this is twenty-five years after the founding of the mills the connections between the various people involved in their foundation is very apparent. Thus when Thomas Hodgson married Elizabeth Lightbody and her sister Agnes married John Pares a family alliance was forged which changed the face of life in the village of Caton. When, some six years later, the youngest daughter Hannah married Samuel Greg the family alliance was extended and strengthened.

With the pieces in place Thomas Hodgson began developing a series of mills in the village beginning with Low Mill and followed in due course by the much larger Willow Mill which, when it was advertised for sale in 1795,21 was described as a "new built" cotton mill. Rumble Row mill, lying between Forge Mill, at the head of the millrace, and Willow Mill, was leased from Thomas Hodgson by James Nobel about 1788.22 The acquisition of the land, the construction of the race and Low Mill itself, which was completed by 1784, took time and access to a large fund of capital. The level of capital required could hardly have been derived from the limited slaving ventures in which the Hodgson's had been involved up to that date, and the Hodgson's considerably ramped up their investments in the slave trade at the same time as they invested in the large scale development of textile mills. For the Hodgson brothers the American Revolutionary War seems to have proved uniquely profitable.

Of Dominica and Carolina.

The Treaty of Paris28 concluding the American Revolutionary War led to the re-establishment of trade with America and the West Indies, and with it the trade in slaves. Opposite one another at the peace conference were Henry Laurens of the Continental Congress and Richard Oswald, a Glasgow slave merchant and one of the owners of Bance Island. David Hartley replaced Richard Oswald as His Britannic Majesty's Minister Plenipotentiary, appointed by King George III to treat with the United States of America.29 Thus trade on the African coast and trade with America could resume in earnest. There was a rush to enter the trade and 1783 saw a dramatic increase in the numbers willing to risk their capital, and individual merchants rapidly increased their investments.30
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J. & T. Hodgson invested tonnage in slave vessels 1770-1800


In 1783 John and Thomas Hodgson began to invest in far more voyages than they had previously made, and these voyages departed significantly from previous practice. Before the American Revolutionary war the principal outside investor in the Hodgsons' voyages was Samuel Sandys. Slaves were mostly obtained from The Gambia and the Isles de Loss, undoubtedly exploiting Thomas Hodgson's connection with Miles Barber. The voyages were destined principally for Charleston, South Carolina but with the outbreak of war these destinations changed to West Indian Islands such as Dominica and Jamaica.30

In 1780 and 1782, after Sandys bankruptcy, the Hodgsons joined Samuel Hartley in two voyages with the Charlotte. Hartley, as we have seen was a former London linen merchant now styling himself a banker or negoceant, and with close links to Miles Barber. The question of how these voyages were put together has already been raised; Miles Barber was a bankrupt and Samuel Hartley a banker; someone else must have managed them on the Liverpool docks. The arrangements may well have allowed Miles Barber to continue to operate and to supply slaves to the French West Indies. The first voyage of the Charlotte could have been that referred to in the Franklin correspondence, which became detained in St. Domingue, was subsequently released and returned to Liverpool in October 1781 almost 2 years after it originally cleared for Africa. If so it was particularly unfortunate and somewhat ironic that in September 1781 it was taken en route from Tortola to Liverpool by the Franklin privateer and plundered of 21 bags of cotton and all her stores; note the cotton on board. The vessel was ransomed to bring the English prisoners home.31 The next voyage of the Charlotte, in February 1782, another joint venture by Hartley and the Hodgsons, took about 200 slaves from The Gambia to Cap Francais in St Domingue - presumably in fulfillment of Miles Barber's contract with the French and to which the passports negotiated with Franklin and Louis XVI may relate.30

In February 1783 The Hodgsons may have invested in the voyage of the Madam Pookata, jointly owned by Thomas Leyland and James Penny, to Angola and Havana although only Thomas Hodgson is listed as an owner but their subsequent investment in two later voyages of this vessel suggests the possibility.30 As 1783 began the investment strategy of the Hodgsons changed; they were not putting together their own voyages but investing in the voyages of other Liverpool merchants. In March 1783 they invested in the 120-ton brig Doe with four new partners, including William Mcleod, George Johnston, and John Chambres Jones, under the management of Thomas Twemlow.30 The destinations were New Calabar and Antigua, quite different destinations from previous voyages, probably reflecting the preferences of the ship's husband.

Two weeks later they invested in the 100-ton brig Edward bound for the Windward Coast and St Kitts along with Joseph Brooks, with whom they had operated at least one privateer, and Joseph Coutts and William Allanson. 190 slaves were delivered to the West Indies at the end of June 1784.30 At the same time they invested in the 120-ton ship Juba bound for Bonny and Tortola with a large group of investors including William Rutson, John & Thomas Backhouse and William Pole, some of whom they had previously joined in privateering ventures. Thomas Backhouse was the son of John Backhouse from Milnthorpe where they had, or later acquired, considerable property.32

Perhaps the strategy was a means of getting into the market quickly and spreading the risk. Another implication of investing in voyages to previously unvisited destinations could be that the old destinations were no longer viable. James Fort in the Gambia had, for instance, been effectively destroyed. The Hodgson's may also have been distracted by their developing interests in cotton mills and not in a position to fit out their own voyages and so placed their capital with trusted slaving houses.

But it was not long before the Hodgsons began equipping their own voyages. In April 1783, the 100 ton Snow Bassa, under a master they had used before, Hugh Glenn, was dispatched for the Windward Coast. The voyage seems to have been a disaster because the vessel was condemned as unseaworthy on the African coast.30 Whether the trade goods were saved and stored in a coastal trading facility is not known. Perhaps they were, because by mid June they had equipped another vessel, the recently built (1780), 100 ton brig Eliza, named for his new bride, bound again for the Windward Coast and Bance Island to trade for slaves. The Bance Island slave factory must once again have been in operation following its destruction in 1779. The island was owned by a syndicate including Richard Oswald, Sir Alexander Grant, and the father and son team of Augustus and John Boyd. Indeed Oswald dispatched a vessel to Bance that same year. After Oswald's death in 1784 management of the factory fell to his nephews Alexander and John Anderson of London.29

The ultimate destination of this voyage was Dominica, and some new investors, Isaac and Richard Capstick and William Nielson, joined them.30 Isaac and Richard Capstick were nephews of John and Thomas Hodgson. The Gregsons, Capsticks and Hodgsons were all related via marriage to the Padgett family of Caton of whom one descendent was Bryan Padgett Gregson.21 Richard Capstick's will reveals that he spent some time in Dominica before returning to Liverpool and finally retiring to his native Caton.33 In 1783 he was resident in Tortola as was William Nielson. They were probably acting as the Hodgsons' agents in the West Indies arranging the consignment of slaves and thus vitally important to the success of this and subsequent voyages.

Isaac and Richard Capstick were the children of Isaac Capstick and Thomas's sister Elizabeth. Isaac junior was in Caton in 1783, aged 29, acting as an assignee in the bankruptcy of the two Backbarrow paper makers. Isaac seems to have been employed by or incorporated with Thomas Hodgson in developing the Caton Mills. Richard, on the other hand, went out to the West Indies, either directly employed by the Hodsgons, or indentured to, or a partner in, a Merchant house, perhaps that of Brayshay mentioned in John Hodgson's letters to the Gambia. He also had sufficient capital to take a share in several slaving vessels. Richard probably went out to Tortola and Dominica, about the time the colonial government of Dominica was re-established in 1784. In September 1778, during the war with America, the island of Dominica, was occupied by the French under the Marquis de Bouille and a French governor was appointed who imposed restrictive laws upon the British inhabitants.34 On April 12th 1782 Admiral Rodney defeated the French navy under the Compte de Grasse in the Battle of the Saintes which took place off the island's north coast.35 The Treaty of Versailles, ratified in September 1783 and concluding the war with France, returned Dominica to British rule and in January 1784 the new British Governor Sir John Orde arrived.36

Tortola remained Richard Capstick's domicile for each subsequent vessel after the Eliza until the registration of the Caton in November 1786, when he was domiciled in Dominica, along with William Heathcote and William Nielson.37 By the re-registration of the Fly in October 1787 his domicile was given as Liverpool having returned before April 25th 1787 when Hannah Lightbody noted in her diary;6

"Went to the Assembly - danced with Mr. R. Capstick, chatted with B.A.H. (Benjamin Arthur Heywood) had a very agreeable evening."

On September 11th 1788 Richard Capstick wrote his will, "being weak in body, but of sound and perfect mind and Memory" which was signed and witnessed, in Caton, by Thomas Capstick and Mary Hudson (Thomas Hodgson's sister and the wife of his mill manager).33 Richard Capstick died in 1789 and his will was proved in February 1790 with a value under £1000 for probate. His executors were his mother, brother and his "honoured Uncles", John and Thomas Hodgson. He left everything in trust to his mother; "And I do this in full confidence that she will divide whatever she may be possessed of equally between and amongst my Brother Isaac, my Sisters Ann, Mary, Alice, Dorothy and Bella and my Niece Mary Whiteside Share and Share alike." Clearly the Capstick nephews were involved by the Hodgsons in the development of their widening business interests, with Richard taking part in the disposal of slaves in Dominica and Isaac in the development of the mill complex.

In September 1783 the Hodgsons invested in a large syndicate for a voyage to the Cameroon River, again with men who they had previously joined in privateering including Thomas Staniforth, William Pole, Thomas Ryan and Joseph Brooks. Also among the investors was Thomas Cropper who had invested in slaving voyages in the period before and after the American Revolutionary war. The Cropper family was friendly with James Currie, perhaps patients, and they would cease to be active in this trade from about 1790 perhaps influenced by the abolitionist movement. The vessel, the King George, an 80-ton brig, was bound for the Cameroons and St Lucia but was condemned on arrival.30

In November 1783 the Hodgsons invested in the 270-ton ship Iris. After the American War a change in the regulations altered the registered ton type which became an estimate based on vessel dimensions and resulted in a figure which was as much as 3 times higher than before, although the exact relationship was variable. Once again they invested in a consortium involving many of the men from their privateering ventures including; William Rutson, John & Thomas Backhouse and William Dickson. The vessel traded in Angola and at Cape Coast and delivered 448 slaves to Kingston, Jamaica at the end of October 1784, arriving back in Liverpool in February the following year.30

In late 1783 or early 1784 the 50-ton sloop Louisa cleared Liverpool for The Gambia and arrived in Charleston delivering 60 slaves in July 1784 to Ball, Jennings and Co. The Louisa attempted the rapid voyage strategy and returned directly to Africa but was then found un-seaworthy and condemned.  The firm of Hartley & Co. also used Ball, Jennings & Co as their Carolina agents but when the huge slave ship the Comte du Nord, under Captain James Penny, arrived at the same time as the Louisa they found the market glutted, which led to no small degree of vituperation between owners and consigning agents.38

Toward the end of January 1784 the Hodgsons invested in the 110-ton, ship rigged, James in a consortium lead by Ralph Fisher, James Kewley and William Dickinson. This seems to have been one of the first vessels to begin trading again in The Gambia after the voyage of the Charlotte, and the final destination for 290 slaves was Charleston.30 10 out of a crew of 25 were lost on the James, which returned to Liverpool at the end of November 1784.The voyages of the Louisa and the James to the Gambia and Charleston were re-establishing the old trade routes, which had been disrupted by the war. The Carolina planters were restocking their plantations and the slave traders were assuming that the market was back to normal; an unwise assumption.

In February 1784 the Hodgsons exploited their old connection with Barber and their new connections in the West Indies with the 80-ton brig Isaac, bound for the Isles de Loss, again in partnership with the Capsticks and Neilson, which finally delivered 180 slaves to Dominica.30 The Isaac, named for Thomas Hodgson's newly born first son, returned to Liverpool in November 1784. Isaac Hodgson would go on to become a founder member of the Liverpool Society for the Emancipation of the Empire slaves.

In March 1784 the Hodgson's continued their association with the consortium led by Thomas Twemlow and William Macleod in the 120-ton brig Doe that had returned at the end of October 1783. It was refitted for the Isles de Loss and again delivered 350 slaves to Charleston, returning to Liverpool in January of 1785. Macleod seems to have been the consigning agent in Charleston.30

In mid April 1784 John and Thomas Hodgson joined Ralph Fisher, James Kewley and William Dickinson again to outfit the 100-ton brig Matty and Betty for Sierra Leone and Granada, landing 242 slaves, and returning to Liverpool in April 1785. In June 1784 they continued their association with Rutson and Backhouse in the 120-ton ship Juba that had returned to Liverpool in November 1783 and was refitted again for Bonny but now bound for Dominica and Antigua delivering 504 slaves and returning to Liverpool in January 1785.30

Likely all these voyages were profitable; there were few complete losses, but there might perhaps have been problems with remittances from America. The structure of this surge in activity may have reflected a need to maximize investment rapidly and to spread risk widely but it also reflected both recent relationships and relationships developed over the previous ten or more years. Slaving destinations suggest that the slavers' barracoons on the African coast were being restored. The ultimate destination of the voyages was increasingly to Dominica reflecting its return to British rule. However, their investment in new voyages then markedly decreased probably because of marketing difficulties.  Trusted trading partnerships in the West Indies were needed to replace the Carolina trade as the colonies were now, following the revolution, in some legal chaos and a poor credit risk. By establishing agents in Tortola and Dominica Thomas Hodgson could concentrate on outfitting his own small vessels with targeted consignments to reliable factors. A number of events, particularly the Maroon Wars in Dominica may have voided this strategy and account for the declining investment; the outlets for his trade in slaves, may have become restricted and unreliable.

Dominica.

The James returned to Liverpool at the end of November 1784 and, under the same consortium, returned to sea in January 1785 with the same itinerary to Gambia and Charleston. 260 slaves were delivered to the firm of Wm Macleod and Co. and inoculated against smallpox prior to sale. It returned to Liverpool in mid October 1785. The Eliza, which returned in September 1784, was refitted under the same ownership of Hodgson, Capstick and Nielson, and sailed in February 1785 for New Calabar delivering 380 slaves to Dominica in July 1785. Apparently 14 crew were lost on the voyage out of a complement of 37. The vessel returned to Liverpool in October 1785. At the same time the Bellona cleared Liverpool apparently under the sole ownership of the Hodgson brothers. The vessel was bound for Bonny and Dominica and delivered 340 slaves with the loss of 19 crew out of 44. The vessel returned to Liverpool at the end of November 1785.  The brig, Matty and Betty, owned by the Hodgsons, Fisher, Kewley, and Dickinson returned in April 1785 and was refitted under the same owners and ready to sail by early July 1785 for Sierra Leone delivering 296 slaves to Dominica and returned to Liverpool at the end of January 1786.30 But the master, Captain Holmes, brought home an account of the sudden outbreak of a slave revolt. It was published in the press in the form of a letter dated December 7th 1785, from Roseau, Dominica.39,40

At about 7 o'clock the previous day, "near grass throwing," (insane though it may sound, slaves on the West India plantations were sent out daily to pick grass to feed the livestock) a party of maroons attacked the Rosely estate, "where they carried their usual attendants, fire and devastation." A domestic slave named Catherine was shot in the arm on her way to the manager Mr. Gamble's house which was a turret detached from the main buildings. Gamble summoned the slaves at "the works" but was wounded in the breast. Two slaves named Augustine and Robert came to assist him but Robert was killed. Gamble and Augustine managed to shoot three maroons including "the son of the chief Congoree." Three white employees tried to arm the swivels in the house but found no ammunition and instead tried to use the powder in their muskets to flash the swivels but to no avail. Armstrong, a carpenter, and Lile, an overseer, were shot and Armstrong was bayoneted as they tried to flee. Augustine and Gamble were killed when the maroon leader, Congoree, fired the house. The slaves then "continued in riot and plunder 'till ten o'clock the next day, when they departed, leaving an estate, in point of building, one of the first in the island, a heap of ruins."

The antecedents to the rebellion seemed to be that the maroons had been armed and organised by the French government under the Marquis de Chaileau.41 According to contemporary accounts the indiscipline of the colonial representatives had thwarted the governor's plans to suppress the maroons and they had increased in numbers and confidence. Until September 1784 their activities had been confined to pilfering food from various estates but then an armed body attacked the Eden estate and a month later there was an attack on the Marigot estate in which a Mr. Generand was killed. In December they began harrying various estates in the Heights of Calihant leading to some being abandoned.  Things remained relatively quiet until the end of July when they attacked and looted the Cassado Garden estate burning the negro huts and destroying several buildings.

Then six maroons were captured in an attack on an estate at Machverchery. Five were punished by banishment and one was sentenced to death but pardoned on promising to guide a party of militia to the rebel camp at Facelle. The attack was a failure; the maroons fled without loss after killing the guide, one of the militia and wounding several more and the troops "returned defeated and dispirited to Roseau."  In August they again attacked the Machverchery estate burning the slave huts and outbuildings and robbing the house, after the owner Mr Vidal and his family had fled. In September they attacked an estate belonging to Mr Coolet at Mount George, killing the cattle and firing the slave huts. In early November they attacked Mr Haddoc's estate at Farrau burning the works and the slave huts killing several of his slaves and one belonging to Mr Grogg. They also threatened to return and kill Mr Curry a planter and magistrate in Layon.

They then attacked Dixon's estate at Mahaul where it seems they were distinguishing between French and English planters; "that it was the English dogs only that they were determined to extirpate from Dominica." This was then followed by the attack at Rosalie. The reports concluded that the Governor was now able to take action to defend the colony and "there is every reasonable ground to hope a few weeks will put an end to one of the greatest evils that ever cursed an unfortunate colony."

The first Dominican Maroon War of 1785/6 was lead by Chief Balla and several other slave leaders. After the attack on Rosalie the colonial militia counter attacked near Belles, resulting in the death of 150 maroons. The maroon leader was captured and impaled on a gibbet at Roseau until dead. The slave who betrayed Bella was given his freedom and £165. Coincidentally he came from the Belfast estate, which was owned by the Greg family.

Dominica, Carolina and the Curious History of the Family Greg.

The Greg family, to whom Thomas Hodgson would come to be related by marriage, had extensive property in Dominica. Whether this brought the Gregs and Hodgson's into association is unclear. They also had strong connections with Carolina but no evidence has emerged of any specific business connection between the two families. John Greg, born in 1693, from Ayr in Scotland, emigrated to Ireland after the Stuart rebellion of 1715. He established himself as a merchant in Belfast and produced two sons by intermarriage with the family of Cunningham. John Greg's eldest son, (1716-1795) emigrated to the West Indies in 1765 to become Government Commissioner for land sales. He married in the islands and had two estates in Dominica, Hertford of 250 acres and Hillsborough of 120 acres. Hillsborough was originally named Layou, which may be the Layon of the above reports, but was renamed in honour of Viscount Hillsborough, the Marquis of Downshire. John Greg sold the Hertford estate at some time but his wife inherited an estate in St Vincents in 1773.42,43

John Greg's brother, Thomas (1719-1796), married Elizabeth Hyde with whom he had 13 children one of whom was Samuel Greg. His childless uncle Edward Hyde, whose textile business he eventually inherited, brought Samuel Greg up in Manchester. Thomas Greg was the business partner of Waddell Cunningham (1729-1797). Waddell Cunningham of Killead, County Antrim was a Presbyterian involved in the linen trade. He emigrated to New York in the 1750's and established himself as a merchant in partnership with Thomas Greg trading as Greg & Cunningham. The firm prospered during the French and Indian War through privateering, smuggling and military contracts.44

John Greg also had mercantile interests in South Carolina. In 1761 the colonial government enacted a measure to encourage settlement. A bounty of £4 per head was offered to poor Protestants from Europe, but was actually paid to ship owners for their transport across the Atlantic. The Charleston firm of John Torrans, John Greg and John Poaug worked hard to influence the passage of the bill and were also granted land on which to settle the immigrants. Between 1762 and 1768, when the bounty system was ended because of abuses by merchants and masters, dozens of vessels had sailed between Ireland and South Carolina. Most of these voyages were made from Belfast and were operated by the cooperating firms of Torrans, Greg and Poaug and Cunningham and Greg.45 Henry Laurens, the slave trader, remarked that he "never saw an instance of Cruelty in ten or twelve Years experience in that branch equal to the Cruelty exercised upon those poor Irish."46

Waddell Cunningham returned to Belfast in 1764 and became one of the town's wealthiest merchants. Greg and Cunningham assisted Lord Donegal to clear the peasantry off his estates in County Antrim by raising rents and forcing evictions. This led to the agrarian revolt of the "Hearts of Steel" when disgruntled insurrectionaries attacked Belfast and tore down Cunningham's house.44 Cunningham and Greg purchased an estate in Dominica, which they called Belfast and where the slave betrayed the leader of the maroons during the first Maroon war. Thomas Greg died in 1796 and left the Belfast estate to his youngest son Cunningham. The estate was sold for £17,000. John Greg died in 1795 and left his West Indian interests to his nephews Thomas and Samuel Greg. Thomas ceded his interests to Samuel for an annuity and on Samuel's death the Hillsborough and Cane Garden Estates went to his son Thomas. On Thomas's death five years later interest passed to his brothers including Robert Hyde Greg of Quarry Bank and John Greg of Caton.43 So when Adam Hodgson referred in Letters from North America to many of "our friends" owning slaves this may be who he had in mind.

The Loss of the Caton.

Despite the effects of the first Maroon War John and Thomas Hodgson continued to concentrate their efforts on restocking slaves to Dominica. At the turn of 1785 the Eliza (owned by the Hodgsons, Capstick and Nielson) was once again dispatched on another African voyage to New Calabar, delivering 390 slaves to Dominica and returning in December 1786. For this vessel the effect of the re-organization of trade at the conclusion of the war with America when all vessels were required to re-register at their home ports under new regulations was to increase the registered tonnage of the vessel from 100 tons to 216 tons burthen.

The Fisher, Kewley, Dickinson vessel James, in which the Hodgson's, were investors, returned to Liverpool in October 1785 and sailed for Africa in February 1786 bound for the Windward coast.30 It was apparently condemned there as unfit for service, but this was only the second failure in almost twenty voyages in which the Hodgsons were involved. With access to slave factories on the coast the voyage might not have been a complete loss, trade goods could have been saved and in any event insurance might have covered the vessel and its contents if it arose from 'the perils of the seas'. However the Matty and Betty, which returned to Liverpool at the end of January 1786 and sailed again towards the end of March 1786 was also apparently condemned at Cape Mount, crucially after slaving, but no details are known.30

During 1786 the Hodgsons were major investors in two relatively small vessels both intended to deliver slaves to Dominica. At the end of April 1786 the 76-ton sloop Bee, with the Hodgsons as sole owners, sailed for the Windward coast and Dominica delivering 82 slaves in April 1787. The vessel did not return to Liverpool until July 1788. Given its small size it should have completed the round trip in much shorter order, unless of course it had doubled the Atlantic crossing in the meantime. Then in October 1786 the Hodgsons invested in the James, a 78-ton brig part owned by Captain Joseph Story. This small vessel with a crew of 20 traded in The Gambia and delivered 91 slaves to Dominica at the end of October 1787 returning to Liverpool in February 1788. This is the only venture known to have been operated by Story apart from one further voyage of this vessel in 1788 to the Isles de Loss and Dominica. The Hodgson's were not registered as owners but they may have been involved.30

In September 1786 the Mercer, a small 54-ton sloop, just over fifty feet long and sixteen feet wide, with a single mast, a single deck, and an 8-foot deep hold was entered in the Liverpool register. It was registered to a consortium of owners including the Hodgsons and Fisher, Dickinson and the Kewleys (John & Patrick) along with John Hewan, Joseph Cazneau, and Ayton Martin. They were all Liverpool men except Patrick Kewley whose domicile was Grenada.38 The vessel cleared Liverpool in June 1787 for the Windward coast under Master John Bellis but suffered a slave insurrection and did not return to Liverpool until July 1789. Ownership was then transferred to John and Thomas Hodgson and William Gibson and it returned to Africa under Master John Parr but was lost on the coast sometime in 1790. It is not known to have successfully transported any slaves to the Americas. Despite its small size this vessel was not intended as a supply vessel or tender. It first cleared Liverpool in September 1786 for Africa arriving on the coast about March 1787. However by May it was back in Liverpool and cannot have completed a triangular voyage. It may have been taking out additional trade goods but on arrival in Liverpool was described as Mercer, late Bruce.47 It may have suffered insurrection and been in no position to continue. On clearing again in June, under John Bellis, it was reported on the African coast in October and in December as being, "well at Africa to sail in 15 days."48,49 In April it was reported to have been "cut off by the slaves on the Middle Passage and afterwards retaken by the African King, Bristol."50 It returned with William Fell as captain and sailed again from Liverpool in August 1789, under Joseph Parr, but was lost on the African coast sometime in 1790. It seems to have been an unlucky and presumably unprofitable vessel.30

On October 6 1786 the Liver, another single masted vessel with a transom and square stern, of 53 tons burthen, and described as a fishing smack, was registered in Liverpool to a large consortium of owners. The owners were; Jacob Nelson (not known as a slave trader), George Case(frequent associate of the Gregsons), William Gregson (junior and senior), Thomas Golightly (not known as a slave trader), John Webster (trader for many years), Joshua Roose, Richard Kent (not known as a slave trader), Thomas Hodgson jnr (John Hodgson does not appear and thus beware), Thomas Moore (not known as a slave trader), Gill Slater (slave trader 1761-1792), Robert Moss (not known as a slave trader), John Fisher (also a shipbuilder and minor trader who operated alone), Joseph Brooks jr. (major Slave trader), Thomas Staniforth (major involvement), and Alexander Wotherspoon (minor involvement from 1777-84). So was this in fact what logic seems to suggest - a floating fish shop for use on the African coast?30

In November 1786 the Hodgsons registered a new, purpose built slave-ship. It was built by Thomas Noble and Thomas Wilson on the banks of the Lune at Lancaster and was 232-tons burthen, ship-rigged with only 4ft 7 in between decks, and bore the homely name of Caton. A brand new vessel in the slave trade was unusual and perhaps extravagant; most traders used second-hand vessels to keep costs down. The vessel was registered to the Hodgsons along with Richard Capstick, William Nielson and William Heathcote, the latter all of Dominica. Richard Capstick was in still Dominica at the time but by April 1787 he was back in Liverpool well before the terrible events of August 1787.

The Caton barely completed one voyage. In the late summer of 1787 the island of Dominica was struck by three hurricanes in quick succession.51 The first on August 3rd was brief and did little damage inland. However a Guinea ship was cast on shore and several small craft lost. The second began on the 23rd in the late morning and continued "with unabating fury until late in the evening; the wind now shifting from N.W. to S.W. cast on shore another African ship, three brigs, and all the droughing vessels about the island." There was considerable damage inland but the Caton slipped anchor and got off to weather the storm at sea. There followed a third and even more powerful storm which struck in the early morning of the 28th and this time the Caton, which had returned, was cast on shore at the mouth of the Roseau River with a cargo estimated to be worth £10,000. All the houses at Prince Rupert's Bay, along with the barracks, and other buildings on Morne Bruce were blown down, and "several capital houses" in Roseau were unroofed. Food, cash crops, and entire plantations were devastated. Vessels damaged or lost included; the ship Swallow, belonging to the Gregsons, from the Gold Coast, wrecked in Woodbridge Bay: the brig Dolphin, of Bristol, from Newfoundland, wrecked at Point Mitchel: the brig Liberty, from Canada, loaded, wrecked at Louburre: the brig Delight, loaded for Ireland, stranded at Roseau River; the shallop Betsy, sloop Nancy, and a French sloop, on shore; the ship Caton, Fell, stranded at the mouth of Roseau River; the brig Queen Charlotte (probably from Bristol) put to sea but returned having lost fore-mast and bowsprit; the brig Aurora, Capt. Du Cay, loaded, wrecked; and the brig Henry and Elizabeth, Capt. Arundel, put to sea and returned with loss of masts, and sails.

A letter from the Antigua Gazette gave more details about the  loss of the Caton; "the ship Caton, nearly loaded and about to sail ..., was stranded at the mouth of the river Roseau, and so much damaged that she must be broke up. - Every article in the cabin was washed away, by which, we are peculiarly sorry to add, that Captain Fell, whose fortitude and perseverance, as well in this as in other instances, had been sufficiently tried, and who bears the most amiable character, lost a large sum in cash, besides other valuable property to a large amount...."

Captain Fell was Miles Barber's nephew by the marriage of his sister Sarah to Captain Thomas Fell, a Lancaster Guinea captain. Quite why Captain Fell is spoken of in such sympathetic terms in the Antigua Gazette is a mystery. Droughing used earlier in the account is Caribbean English and means drawing or dragging and probably refers to coastal transport vessels, perhaps flats. The slave trade to Dominica had risen exponentially year-by-year after its return to Britain in 1783 and it still remained close to the peak it achieved in 1786 by 1788. However, it fell rapidly away to only a third of this in the years 1789/90 where it remained until the war with France put a stop to it entirely in the years 1793/4 after which it continued at a low level until abolition.30

The Hodgsons' next vessel was the 153-ton ship, Heart of Oak, of which they were sole registered owners. It left Liverpool at the end of December 1786, embarked slaves at the Isles de Loss, and delivered 143 to Tortola rather than Dominica in July 1787 and arrived back in Liverpool at the end of September.

The Hodgsons' next venture was with the 93-ton cutter, Fly, first registered on January 3rd 1787 under their sole ownership. However, in October 1787 they sold a 1/6th share to Richard Capstick, who was then back in Liverpool, and almost a half share (5/12) in the vessel to Samuel Hartley. This was a major investment and the first investment by Hartley in a Hodgson voyage since the Charlotte of 1782. The first documented voyage of Fly was not until May 1789. However this was the Hodgsons' rapid transit specialist and there was plenty of time between first registration for at least one, if not two trips to Africa. On  January 3rd 1787 the master was Daniel Innis but changed to Thomas Powell on  January 19th 1787 when the vessel sailed.30 Shipping reports gave "Fly, Powell, at Africa from Liverpool" on July 7th 178752 and "Fly, Powell, at Liverpool, from Africa" on September 21st 1787.53 Followed on March 4th 1788 by; "Fly, Withering, from Africa at Liverpool from the Isles de Loss having left the coast the 24th of January."54 From this it seems the vessel undertook two roles; to rapidly shift trade goods from Liverpool to Africa and to make rapid voyages between Africa and the Americas sometimes without returning to Liverpool. From this point the Hodgsons had a particular interest in targeting the Isles de Loss for the acquisition of slaves and Samuel Hartley was back on the scene as a major investor in their voyages.

Samuel Hartley and the Carolina Problem.

Following the voyage of the Charlotte with the Hodgsons in 1780 Samuel Hartley's involvement as Hartley & Co. in the Liverpool slave trade continued but it is a bit of a stretch to imagine this London and International banker sitting in a compting house on the Liverpool Docks.

It is difficult not to believe that Samuel Hartley's activities were a front for the continued activities of Miles Barber - bankrupt, formerly of Liverpool, late of Lothbury in the City of London. Perhaps it was simply a means of exploiting assets that were not in the hands of his creditors, his contract with the King of France or his factories on the Coast of Africa. They may of course have been operated with the knowledge of and on behalf of his creditors.

In April 1780 Hartley was principal investor in a vessel partly owned by James Penny, the 120-ton ship James, Captain Ralph Fisher. The slaving destination is unknown but the market appears to have been St Kitts. It arrived back in Liverpool in April 1781.30 Penny of course was a highly experienced slave ship captain who learned the trade in the company of the master, Miles Barber.55 In June 1780 Hartley was sole registered owner of the 130-ton ship Two Brothers, Captain John Sheppard, bound for the Isles de Loss but nothing more is known of the voyage.

April and June 1781 found Hartley investing in two vessels with William Barrow, a Lancaster man resident in St Kitts, where both vessels were registered, the Susannah (Captain John Hughes, and part owned by Ralph Fisher) and the Nelly (Captain John Owens).30 The latter on the way from St Kitts to Liverpool was captured and ransomed for 5000 guineas in October.56 The former arrived in Liverpool from Tortola at the end of June 1781. At the end of September 1781 Hartley was sole owner of the 150-ton brig Pidgeon (Captain Ralph Fisher) which cleared out of London but was taken by the French before slaves were embarked. On October 8 1781 it was reported to have been taken by the privateer Eagle of Dunkirk and carried into there whilst bound from Margate to Ostend.57

At the end of October 1781 the 200 ton ship Carolina (Captain John Hughes) cleared Liverpool for Angola and St Lucia delivering 545 slaves in April 1782, 26 having died in the Middle passage. It returned to Liverpool in August 1782.30 In February 1782 he was principal investor in the Hodgsons' vessel Charlotte bound for Gambia and Cap Francais, St Domingue, arriving in March 1783. It seems an easy assumption that this is one of Miles Barber's contract vessels for the supply of slaves to the French West Indies, some 200 probably. Indeed on the same day, February 7th 1782, Hartley's vessel the 40-ton brig Dembia cleared Liverpool apparently bound for Sierra Leone and Cap Francais arriving in March 1783, with possibly another 200 slaves for the French.30

In May 1782 Hartley's 240 ton ship, Lion departed Liverpool for Sierra Leone. Little else seems to be known but it is undoubtedly the same vessel which in 1785 cleared from London.30 In September  Hartley invested in the 130-ton ship Sam, with William Woodville (Capt) and John Shaw which purchased 400 slaves in Angola which were delivered to Cap Francais in the French West Indies in another of Hartley's false flag maneuvers.  William Woodville was born around 1740 into a catholic family and was presumably apprenticed into the slave trade to become a ship'master by 1761 and rising to ownership of his own vessels particularly in association with James Mill and Gilbert Ross in the 1760's.58 The opening of the American Revolutionary War proved disastrous and by 1774 he was bankrupt. He reverted once more to ship's master and sailed first for Miles Barber aboard the Meridith bound for the Isles de Loss in 1775. This may be when he prepared his definitive maps of the Islands which were published in The African Pilot59 at least from 1789 onwards if not for years before60. Woodville appears to have recovered his fortunes to some degree possibly through investment in several privateers during the American War including the Hero (1776/7) and the Dragon (1778-80)58. By 1782 he was part owner and master of the Sam with John Shaw and in which his son William Woodville jr (born 1763) served as 2nd or 3rd Mate.61 Writing much later (1790) to James Rogers of Bristol for whom his son was engaged as a slave captain he described the nature of this voyage by way of offering his services to James Rogers.62

Woodville related how he had sailed from Liverpool to Angola in 1783 to purchase "upwards of 400 slaves" and that he had contracted with Samuel Hartley of London to deliver and sell the entire cargo and vessel to Hartley in St Thomas. On arriving in St Thomas he found letters from Hartley "consigning the farther operation of the voyage." He was ordered to change his flag, "take Imperial Papers, a new Crew of Flemings & to proceed to Cape Francais in St Domingo and there dispose of the Slaves to the best advantage & which accordingly did & remained above a year in the French part of St Domingo where I received another Cargo of Slaves after I had sold my own Cargo and remitted their proceeds" It is not clear what vessel these additional slaves arrived aboard or whether they were consigned by Hartley.

Woodville then seems to have come up with his own scheme for getting cargoes into the French West Indies as he makes clear in his letter to James Rogers;

"Being thus encouraged to continue my commerce with that colony I went I went to France  and caused myself to be naturalized a French subject going through all the proper forms, having my Letter Patent of naturalization enregistered in the Parliament of Rouen where I was received and acknowledged as a  Denizen."

"By means of naturalization I was exempt from the King's claim on any effects or property I might die possessed of which is called the Droit d' Aubaine.  I was also rendered eligible to hold any office or employement under government or to do in general any act in the same right as if born a Frenchman."

"Furnished with these qualifications I made another voyage to Africa & St. Domingo in which last place I sold three large cargos of slaves in the year 1787 and remained in that colony until Nov. 1788.  I have been here since April last (1789)."

On the first of these voyages Woodville sailed out of Le Havre in April 1786 as master of the Concorde, owned by Lecouvrer & Guerard, for the Isles de Loss, & Port au Prince where it arrived in January 1787. The vessel returned to Le Havre in July 1787 under Captain Pierre-Ch. Gardanne.30

In his letter to James, Woodville, claiming he was the only English merchant engaged in this line of business, proposed a further voyage to Africa in the Spring or Summer of 1790 which he would command and he gave details of the transactions that he could guarantee in St Domingo.62 No duty on the slaves would be payable and moreover a bounty of £8 sterling per head was available in St Louis on the south side of the island. Roger James did not take him up on his offer and Woodville made other arrangements. Woodville was also engaged in producing revisions to charts in the African Pilot in which he indicated the route this voyage took to the Isles de Loss and Cap Francais but falsely claiming he sailed out of Liverpool. In fact as he revealed in his will63 and as contemporarty records show30 he sailed out of Honfleur aboard the Belle and took 300 or more slaves into Cap Francais with the backing of the Parisian banker Le Grand.

The voyage was a disaster for by the time he arrived in San Domingue in early 1792 the principles of the French Revolution had resulted in a slave uprising which began in August 1791. He claimed that under the circumstances he had sold the slaves "on trust" and his resulting losses amounted to 100,000 dollars. He subsequently sailed with 15 or 20 slaves first for Virginia and then for Havana but he still could not get a good price. And so this was where Woodville washed up and where he remained for the rest of his life. He made his will in Cuba in 1813 leaving what property he had to his wife and surviving five children in Liverpool. When he died in 1815 this consisted of 3 old slaves and a small piece of land with a total value of less than $2500. However, curiously there is some evidence that he may have married or taken a mistress in Cuba and built up a cigar business which passed to a Marina Woodville on his death and which did not form part of his will and thus did not pass to his Liverpool family.63

In the meantime Hartley hastened towards his own vicissitudes and in mid November 1782 Hartley's vessel, Carolina, was dispatched to the Isles de Loss, Barber's factory, captained by Andrew White, who it seems, since his bankruptcy, was reduced to sailing again, which is how he entered the trade, as a Captain for Miles Barber in the 1760's and 70's.30 It was captured by the French; it seems to have been Andrew White's last roll of the dice.

A trial which came before the Court of Kings Bench sheds further light on Hartley's trade with the French West Indies. In December 1782 William Smith entered into a charter party of afreightment with Samuel Hartley to transport merchandise to the West Indies from London. The goods were to be delivered to Point Petrie in Guadeloupe (a French colony lying near Dominica). The agent in the West Indies was William Barrow - of the Lancaster merchant family with property and connections in the West Indies, in particular with the Baillies and Thorntons (also of Lancaster).14 At Barrow's request Smith loaded his vessel with French troops, stores and provisions and delivered them to L'Orient in France and then returned to London. The charter was contracted at the rate of eighteen shillings per ton per month amounting to £2,485. This was payable by two months deposit at the outset in bills at two months, the remainder payable at her first port of lading in the West Indies at 60 days sight and the final payment on return to London also at 60 days sight plus any port charges which amounted to £46. Although Hartley paid the two months advance amounting to £477 the remainder, £2,054, was still outstanding.  Smith obtained a judgment in the sum of £2044:0:9 ¾.64

The French and Lancaster connections involved in this affair cannot help but suggest once again the involvement of Miles Barber behind the scenes. The planning for the voyage, though perhaps not the voyage itself, were undertaken at time of war with France and bring to mind Hartley and Barber's visits to Franklin and the French Court. However, cases like this also encapsulate the difficulties in discovering the activities of the men involved in the slave trade - perhaps any historical trade - which of their nature are private and not public affairs. Their activities only emerge from the record at points of regulation, or public notoriety. Sometimes the public record conceals as much as it reveals. The registration of vessels hired out for freights reveals nothing about the promoters of the enterprise. Only in the case of a dispute which went to law, and was of sufficient interest to be reported, is anything visible. Such was the case of Pashley et al. vs. Hartley which came to trial at the Court of King's Bench in 1793 but concerned events that had taken place ten years before beginning in May 1783.65

Pashley et al. were the assignees of one Gibbon, a bankrupt. In May 1783, Gibbon chartered a vessel on behalf of Hartley for a voyage from England to the "Island of Delos" and from there to the West Indies and then to return to any port in England. The contract was to be completed within twelve months. It sailed in June 1783 and discharged her cargo at the Isles de Loss. Before sailing for the West Indies it was used to make some trips to Sierra Leone, and other places on the African Coast. It then sailed for the West Indies where it arrived in 1785 to take in a cargo for Europe but was found unseaworthy, condemned and broken up. Pashley was trying to recover the value of the vessel. Hartley's counsel produced evidence to show that it was unseaworthy from the beginning. They also argued that the vessel by making several trips on the African coast had departed from the terms of the Charter. Hartley's defence seems to have been at least partly successful.

The voyage was that of the 200 ton Ship, Eagle, which cleared London on June 21st 1783, Capt John Olderman, bound for the Isles de Loss. This old Dutch vessel built in 1765, delivered 340 slaves, consisting of 160 Men and Menboys, 30 boys and girls and 70 women to Charleston on July 29th 1785.30 The slaves were sold on terms of one third payable in January with the remainder on two years credit with interest. The dates of departure and arrival in the records agree with those given in the trial but the destination is quite different. It is difficult to understand why this case took so long to resolve, and why both plaintiff and defendant are content to present the case as if the ultimate destination had been the West Indies and not Charleston. Despite these difficulties there is good evidence for the identification. The vessel was registered in London to one G. Gibbons and among Henry Laurens' papers is a letter that makes clear Hartley's involvement.66 The letter also shows that it was extremely difficult to obtain redress in the Carolina courts in the years following the revolution, which may explain the coyness of the plaintiff. Why the defendant should have agreed to participate in the subterfuge is not obvious. The case of another of Hartley's vessels the Comte du Nord - see later - is very similar in this regard.

Although numerous voyages went to Carolina at this time as the planters restocked, the economy had not recovered from the war and credit worthiness was an issue. Henry Laurens, in part of a long letter to the London and Charleston trading house of Bourdieu, Chollet and Bourdieu, in October 1785, mentions the outcome of this voyage.

"Captn. Olderman of the late Ship Eagle, now a sunken Wreck, has solicited me to write to Mr Hartley my opinion of his conduct in this place, I prefer signifying it to you who if it shall become necessary I am persuaded will communicate to his Owners. All the Captain's transactions which have come within my knowledge appear to me to have been calculated for their Interest, times and circumstances considered I think no other Master could have acted with greater propriety. Now upon closing accounts with his Merchants he meets some difficulties I have recommended, if the Gentlemen refuse to comply with every article of their engagement to enter a protest which is all he can do in this Country, Mr Hartley may hereafter find means for compulsion. I speak however from the information of one party the other should be heard."

It seems Olderman had no instructions from Hartley for the disposal of his slaves, perhaps they were to have been forwarded to him and collected on arrival in the Americas. Thus the original destination could have been the West Indies and the voyage diverted on arrival. That was certainly the case with the Comte du Nord, which had arrived in Charleston two years earlier and with Woodville's vessel Sam. Olderman waited two weeks before making arrangements with the merchant houses of Theodore Gaillard and Scarborough & Cooke. Word finally arrived from Hartley in August with the request that Henry Laurens make the arrangements or nominate someone else and to use the house of Bourdieu, Chollet & Bourdieu. With Olderman's arrangements already made Henry Laurens said "it would be dishonourable to interfere" and wrote to Hartley "I think (Olderman) has acted in all respects with propriety and judgement." Henry Laurens also wrote to Bourdieu, Chollet & Bourdieu on the same day, remarking that Hartley's lack of attention to business had the happy result that, "I fancy You & I should have been unpleasantly involved in a Debt which We are now happily clear of."62 There may have been some justification for Samuel Hartley's inattention to business for a notice appeared on January 19th 1785; "Yesterday, died at Duncroft, near Staines Mrs Hartley, wife of Samuel Hartley, Esq., of Bedford Square."67

On September 26th 1783 Hartley, in concert with another owner called Lamb,  dispatched the large, 700-ton, Comte du Nord, a French prize, under the experienced Captain James Penny, from London to Melimba in Angola to purchase 701 slaves. 90 died before they were landed in Charleston on July 21st 1784. Thus 611 are supposed to have arrived in Charleston consisting of 165 men, 81 women, 208 manboys, and 109 womangirls. It arrived back in Liverpool on October 26th 1784 having left Chareleston on the 16th September.30 This was Penny's second voyage for Hartley both of which went to Angola. The voyage was the subject of litigation, which came to trial in 1785. The root cause of the trouble was the glutted market for slaves in Charleston. In the early part of the year slaves had been selling for ready money or produce but by the end of the year sellers had to accept bills on at least one year's credit.

In the period leading up to the arrival of the Comte du Nord several large consignments of slaves had already come to market.38 On July 8th the Antigallican, Capt William Parke, from Liverpool landed 216 slaves from New Calabar, consigned to the firms of Ball, Jennings & Co and Smith, Desaussure and Darrell. On the 15th John Garnett of the Old England, owned by James Sawrey & John Addison of Lancaster, landed 181 slaves from the Gold Coast consigned to Fisher, Hughes and Edwards. Garnett may be related to the family which purchased Quernmore Park near Caton with a fortune made in the West Indies. On the same day the same firm took up a further 199 Gold Coast slaves from Thomas Walker of the Alert, owned by John Anderson. On the 26th, the same day that James Penny arrived, John Court of the Louisa, part owned by the Hodgsons along with Ralph Fisher and John Kewley, landed 56 slaves from the Gambia for the Ball, Jennings and Smith house.

Samuel Hartley ended up suing James Baillie in the Court of Common Pleas in December 1785.68 Samuel Hartley's case was that he had fitted out the Comte du Nord for a voyage to Africa to purchase slaves which, on the advice of Miles Barber, he proposed to sell in Havana. However he changed his mind and decided to send them to Carolina. He looked around for London merchants who would guarantee him payment in bills of 9, 12, and 15 months sight.  He wrote to James Baillie who recommended he send his cargo to Messrs. Ball and Jennings of Charlestown, South Carolina, giving his guarantee saying; "And we further promise that the sight of such bills for the ensuing session shall not exceed 9, 12, and 15 months JAMES BAILLIE"

Hartley wrote a letter to James Penny, enclosing a copy of the guarantee, to be collected at St Kitts, ordering him to proceed to Charleston, to Messrs. Ball and Jennings.  When Penny arrived Ball and Jennings would not accept the cargo on the terms of the guarantee, but only on bills at 15, 21, and 24 months. The cargo was sold, and bills drawn bearing the later dates for £23,245.18s; an average face value price of just over £33 per head on the total slaves purchased, 90 slaves having died on the middle passage.

When Penny arrived in Charleston he was unable able to see Ball or Jennings, but their representative, a Mr. Woodruffe, told him, "that such was the state of affairs, that he could not take him up, on any other terms, than at bills for 15, 21, and 24 months." Penny protested that the terms did not conform to the guarantee but was told flatly "that if he would not accept of those terms, he must seek some other consignee." Penny spent two days negotiating but he was over a barrel. He only had Baillie's guarantees and he could not trust his valuable cargo to another American house without security in England. So he was forced, under protest, to let them have the cargo on their terms. The cargo of about 550 slaves was sold at an average price of £56 per head on these terms.

16 Bills at 15 months,  for,  £7645. 18s

16 Bills at 21 months  for,  £7800.

16 Bills at 24 months  for,  £7800.

Total                                £23,245.18s

There is an inexplicable discrepancy between the number of slaves supposed aboard on landing, 611, and the number sold according to the trial evidence, 550. There is also a difference between the stated average price and the total remuneration, which could be accounted for by the consignees sale costs and their percentage on the sales and remittances.

Penny protested that other cargoes were being discharged on more favourable terms, for example to Calvert and Camden of London. But Ball and Jennings insisted that affairs had altered since the war and they would give him no other terms. In court Penny gave further details of the transaction. The sale took place in August 1784, and the goods were sold to the planters, to be paid for half in January 1785, and half in January 1786, on a bond given by the planter to the factor, bearing interest at 7 percent. The factor also took  5 per cent on the sales and 5 per cent on the remittances and thus it was in the factor's interests to sell the slaves on as long credit as possible, because the bonds bore interest until the money was paid.

William Camden was active in the London slave trade from 1776 to 1800 in partnership with Anthony Calvert. Their slaves were conveyed aboard John Anderson's vessel the Alert as was apparent from Calvert's evidence. When cross-examined Penny admitted that the extension of credit raised the average price and it was impossible to dispose of such a large cargo for ready money. He admitted £56 was a large amount but said that whilst in Charleston he had witnessed a cargo discharged for £60 per head. However these were from The Gambia and fetched £3 or £4 per head more than Angolan slaves. These were Thomas Hodgson's human cargo landed from the Louisa.38 Penny also said that such was the demand for slaves at South Carolina, and the condition of his cargo, that the weakest slave he had fetched £35.

Counsel for Hartley said their client had asked Baillie to honour his guarantee, but he would honour the bills only as drawn on him by Ball and Jennings.  Counsel maintained their client had been deceived with potentially serious consequences, even insolvency. He was entitled to the interest due on the money from the time that the notes would have become due according to Baillie's promises. Mr. Wilding was called to give evidence of a previous transaction in which Baillie had refused to honour bills drawn at a shorter sight than he had agreed insisting on the terms of his guarantee. Wilding was a significant Liverpool slave trader in the period 1777 to 1790 for whom Penny had been master of a voyage aboard the vessel Nicholson in 1777 which had delivered slaves to Jamaica likely consigned to Baillie's Company in the West Indies.30 He was also one of Miles Barber's former agents, had contracted a good marriage into the Longueville family and became Sherriff of Denbeigh in 1788.69

Counsel for Baillie tried to show that the long credit had increased the price by £10 per slave and the consigner could not expect to have it both ways. They also maintained that Penny had agreed new terms and the old ones were void. It emerged from depositions that had been first heard in the Court of Exchequer in South Carolina, that opinions had been voiced that the sale had been advantageous for the owner of the ship but also that the province was in a confused state.

"Mr. Calvert was called and declared, that in the whole length his time in the slave trade, he had never known a cargo of Negroes from Angola fetch as high a price as those of the Count du Nor, which was because they were sold on long credit. A cargo of slaves, he sent from the Gold Coast, worth £4 per head more than those from Angola, being sold at shorter credit, averaged no more than £55 per head. However, he agreed that at that time in South Carolina, there was a great demand for slaves, because the war had taken away great numbers."

Some of these slaves had been induced by the British to join Black regiments to fight alongside American loyalists against the American revolutionaries. These loyal blacks now had nowhere to go and a scheme was hatched to relocate them to a province of freedom in Sierra Leone. Although moved initially to Nova Scotia, where they found themselves destitute in a harsh and unfamiliar environment, they would have been better advised not to listen to the blandishments of the promoters of the Sierra Leone project.70

Another witness agreed that the difference in credit would have made £10 per head difference in price and the confusion in the province was so great, that the Courts of Justice was shut, and it was almost impossible to recover money on a bond as writs could not be issued; therefore, a good guarantee in London, was better than bills at a shorter credit. The difficulties of trading to Carolina in these immediate post war years highlighted by these witnesses seem to have killed the trade, at least from Liverpool. The Hodgson's dispatched several vessels to Charleston in 1784 and 1785, but thereafter chose alternate destinations.30

After the judges summing up the jury found for the Plaintiff, in the sum of  £15,694, the amount of the two sets of bills due at nine and twelve months, plus interest. The third set, for £7800 at 15 months sight, was omitted because they were not yet due and conformed to the guarantee given.

In early July 1785 Samuel Hartley was sole registered owner of the 240 ton ship Lion for another voyage to Africa. As with the Comt du Nord, Hartley apparently organised this voyage and the next of the 220-ton ship Tiger, Captain John Connor, from London. The place of trade on the African coast is unknown but the vessel is supposed to have arrived in Santo Domingo in October 1786. Beyond the fact that it cleared London in October of 1785 nothing seems to be known about the destination or fate of the voyage. Perhaps it was one of the consignments that William Woodville claims to have handled after landing his cargo aboard the Sam. It is noticeable that after the voyage of the Carolina in 1782 all Hartley's vessels clear from London and that after the voyage of the Tiger he had no further involvement in the independent registration of vessels. Hartley continued to be a major investor in several voyages made by the Hodgsons in the period 1787 to 1790, particularly Eliza, Sally and Fly, all of which cleared out of Liverpool.30

Hartley visited the Hodgsons in Liverpool in January and April of 1787 but he did not impress Hannah Lightbody who recorded;

"Mr. Hartley came and enlivened us by his vivacity which with good humour renders a man's company acceptable, who has nothing beyond it to recommend him." In June, after the birth of their daughter, Mary Tylston, the Hodgsons visited London, perhaps to see Hartley, and meanwhile the children were left in the care of Hannah Lightbody. "My Brother and Sister Hodgson at home and was highly pleased at the joy and sensibility shown by the Children and that the parents thought them much improved under my care"

The reason for this, Hartley's initial operations out of Liverpool, the later move to operating out of London, followed by his part withdrawal from the trade to confine his interests to taking shares in several Hodgson vessels, is not hard to find. In two words, Miles Barber!

The Return of Miles Barber.

Because of his bankruptcy Miles Barber put together no voyages registered in his own name, from the voyage of the Young Hero in 1778 until the voyage of the Bee towards the end of June 1785.30 However, the suspicion is almost inescapable that the firm of Hartley & Co enabled him to continue his operations. However, it is far from clear why Hartley's later voyages cleared from London for when Barber re-entered the trade he commenced operations again in Liverpool. Liverpool may have been too small a place and Miles Barber too well known to allow any such subterfuge. The 80-ton brig Bee sailed from Liverpool for Sierra Leone. It appears that the vessel was lost on the African coast.30

Barber was also sole owner of the 70 ton ship Lark, Captain James Corbett, which left Liverpool for Sierra Leone and Cape Mount in September 1785. The vessel was reported at Cape de Verde in February 1786, and delivered 310 slaves to Dominica in February 1788. It left for Liverpool in April and arrived in May.30 Barber too seems to have decided that there was little to be gained from the high risks involved in trading to Carolina.

Barber's vessel the Speedwell, an 85-ton Schooner, Captain Brownbill, left Liverpool for the Windward Coast in November 1785. Nothing is known of its fate after arriving on the African coast. Nor does it seem to be known what happened to the 250 ton ship Caroline, Captain J. Smith, once it had left London in May 1786 for Cape Mount.30 Barber's 230-ton ship-rigged vessel Dove, Captain Thomas Eagles, left Liverpool for Cape Mount, Lahou and Anamobu in June 1786 and began slaving in October loading 385 slaves for St Vincent where it arrived on 31st of December completing the return voyage to London in July 1788.30

Barber was co-owner with a Mr Birch of the 100-ton ship Favourite, Captain Thomas Holliday, which left Liverpool in August 1786 for Bonny delivering perhaps 500 slaves to Dominica in May 1787 and concluding in London on the 28th of  July.30  Barber also owned the Hercules, Arthur Bold, which left London in May 1786 for Anomobu, Cape Coast Castle, and Dixcove arriving on the coast around July 1786 and leaving in March 1788 with 400 slaves. 370 were delivered to Dominica on  May 26th 1788. The ship left in June and returned to London in August 1788. This was a very slow voyage and it is difficult to explain if Miles Barber still has access to shore based factory facilities on the African coast.  A noticeable feature of these renewed voyages is that they do not use The Gambia nor the Isles de Loss for embarkation. It appears that the Hodgsons acquired the Isles de Los for their operations but when they acquired them from Barber is not known. The disposition of Barber's voyages might indicate they were not in his possession at this time.

The next voyage Barber put together was in partnership with Josiah Hort, who was also captain of the vessel, King Joe, a 201-ton snow, a Spanish prize registered in Liverpool in 1786. The voyage left Liverpool in November 1786 for the Windward coast where it was reported well on March 26th 1787 but then was reported lost on the coast on September 13th 1788. Again the vessel was involved in a protracted stay on the coast. Josiah Hort seems to have made his way into the trade with the firm of James Sawrey & Co of Lancaster.14 James Currie, the Liverpool physician, told tales out of school about Josiah Hort's apparently brutal behaviour in command of this vessel; "tales of a deeper die than usual," which he could not substantiate and was forced to withdraw.71 There seems to be no surviving account of the story itself.

During 1786 and 1787 the winding up of the Barber, Sandys, White bankruptcy was still going on, with dividends continuing to be paid to the creditors. However on November 19th 1787 a notice appeared in the press72 requesting that persons with claims on the estate of Miles Barber who had not yet rendered their accounts, particularly those who had claims on his property, were to furnish particulars without delay to solicitors in Blackfriars, Manchester and Liverpool, so that his debts and engagements could be ascertained. William Roscoe was aware of these events in the winter of 1787 when writing his pamphlet, "On the Abolition of the Slave Trade; A General View of The African Slave-Trade, Demonstrating Its Injustice And Impolicy: With Hints Towards A Bill For Its Abolition." In discussing the general profitability of the trade Roscoe remarked that of 30 Liverpool slaving houses active since 1773 no less than twelve had gone bankrupt73 and he concluded with a cryptic flourish; "With respect to the private advantages which have been reaped from these foreign engagements, the recent fate of an eminent adventurer, who is generally allowed to be possessed of extraordinary mercantile talents; and the complaints of those industrious tradesmen who now, for the third time, lament the uncertain nature of the slave-trade, will be the most striking comment." There can be little doubt that these comments were intended to refer to Miles Barber's 3rd bankruptcy. To those with more than a passing knowledge of the trade, the reference would have been blindingly obvious, and a potent symbol of his argument.

And so, at the end of 1787, Miles Barber's affairs were signed over to trustees once again prior to the commencement of bankruptcy proceedings. It was not until April of 1790 that the first meeting of creditors was called to formally commence a Commission of Bankruptcy. Miles Barber, late of Lothbury in the City of London was to surrender on April 20th, at ten, and May 4th, and 15th, at nine, at the Guildhall.74 A subsequent notice in May announced that the time for Miles Barber's bankruptcy had been enlarged and he was now to surrender on June 5th.75 A notice in July indicated that the affairs of Miles Barber and Samuel Hartley were seriously entangled for a meeting of the Assignees was called on the 28th July at the George and Vulture, Cornhill;76 "in order to assent to or dissent from submitting to arbitration a claim on the estate made by Samuel Hartley. Also to submitting to arbitration certain claims made by the former trustees of the estate before the commission was issued in respect of wages, privileges and commissions of certain captains, agents and servants of the estate. Also the accounts of the ship Hercules dispatched to Africa under the direction of the creditors or any other ship or account of the bankrupt."

The assignees of Miles Barber's estate were probably James Baillie, William Taylor and William Clay who were the registered owners of Miles Barber's vessel Hercules when it sailed to the Isles de Loss from London in July 1789.30 This was the only one of his vessels to visit the Isles de Loss at this time suggesting that his assignees had made their own arrangements. It is recorded as delivering 445 slaves to Dominica in February 1791, returning to Liverpool in June where it was sold to John Dawson. Dawson & Co. held the Spanish assiento, a contract to supply slaves to the Spanish colonies which was the cause of a certain amount of friction between the Liverpool merchants at the time. James Baillie was of a West India Merchant house based in Grenada and London. Less is known about the other assignees.

At this point Miles Barber seems to have fled to France, a not uncommon tactic, in order to avoid the demands of his creditors, and the possibility of imprisonment for debt as a much later notice in the Morning Chronicle in August 1795 shows.77

"DIED. The 21st July, at Havre, of an apoplectic fit, in the 72d year of his age, Mr. Miles Barber, formerly a Merchant in Liverpool."

Dividends on Miles Barber's activities continued to be paid until the early 1800's but meanwhile he was operating out of Le Havre. There is no evidence of this from vessel registration but there is evidence of his continued activity by the later presence of his son or nephew on the African coast and from a 1789 pamphlet; "An Appeal to the Candour and Common Sense, Respectfully Addressed to the Members of both Houses of Parliament and the Community at Large." This appeared as a contribution to the slave trade debate on the side of the planters and merchants which attacked what it saw as Wilberforce's mistaken views. In one passage the author, known only as "An Individual of Little Note" declares of Wilberforce;78

"He then tells you,'that it is not likely the French should carry on the African Trade if we abolish it.' From whence does he draw this Conclusion? Is it from the Premium of eight Pounds per Head which the French pay on the Importation of Negroes into their Colonies? - Is it from the great Encouragement which they give to the fitting out of Ships for the Slave Trade from Havre; where Mr.--- a Bankrupt from Liverpool is absolutely established under the immediate Protection of Government for the purpose of forwarding the Trade to Africa?"

A number of vessels cleared Le Havre for Sierra Leone and the Isles de Los between the years 1785 and 1790. The majority cleared in 1786, and one of the earliest was commanded by William Woodville the author of the then definitive maritime charts for the area around the Isles de Loss. Woodville prepared the first map of these islands about 1777 ("The Volcanic Islands named Ilhas Dos Idolos and by the English and French Sailors Isles de Loss") which were later published in a compilation  including contributions from Robert Norris, William Woodville, Archibald Dalziel, Ralph Fisher and George Maxwell of Liverpool.59 Norris and Dalziel would involve themselves prominently in the slave trade debates after 1787 on the side of the merchants. Woodville was first employed as a slave captain by Miles Barber in 1775 aboard the Meredith bound for the Isles de Loss, it may have been on this voyage that he prepared his maps.30 Samuel Hartley had also employed or partnered with Woodville in 1782.

The voyages of the Hodgsons' vessels Heart of Oak, Fisher and Fly were concentrated increasingly on the Isles de Loss and Sierra Leone areas and were typical of a number of Hodgson voyages from this time forward. The Hodgsons' are believed to have operated a slave factory on the Isles de Loss and possibly another in the mouth of the Sierra Leone river; it is a moot point when these were acquired, since it has also been suggested they were the property of Miles Barber. Perhaps they were acquired when his business ran into difficulty. On the other hand as Roscoe indicated the ripples from his failure slowly spread to other Liverpool merchant houses including J. & T. Hodgson & Co by the middle of 1788.

In January 1787 the Hodgsons had invested in the 186-ton ship, Fisher, with principal owners Ralph Fisher and James Kewley along with John Hewan, Joseph Cazneau, Ayton Martin, Thomas Dickinson and Patrick Kewley. The vessel traded at Sierra Leone and Cape Mount (see Alert below) and delivered 412 salves to Grenada arriving back in Liverpool in April 1788.30 The Hodgson brothers thus continued to invest in voyages put together by other Liverpool slaving houses. In early March 1787 the Hodgsons invested in the 93-ton Brig Hope. The principal owners were James Penny and Peter Rigby. James Penny, following his beginnings as a Captain in the trade, was now pursuing a career as an investor having invested in the James in 1780 and the Madam Pookata in 1785. The voyage was dispatched to Angola but apparently lost on the coast. Other investors included the Hodgsons, John Backhouse and William Rutson.30

In mid March 1787 the Hodgson's were sole investors in the single masted 39-ton cutter, Chance, reported at Gambia in August 1787, but otherwise not heard from again and apparently condemned on the coast of Africa.30 In April 1787, the Hodgsons invested in the newly built 31-ton, twin masted schooner Alert; other principle investors were Ralph Fisher and Thomas Dickinson and included Joseph Cazneau, Ayton Martin, John Hewan and Patrick Kewley. The fate of the vessel is unknown. It was reported well at Cape Mount in the on the 2nd of August and again on the 20th of August in company with the Fisher, Kendal,  - in which the Hodgsons had an interest -, and the Brothers, Clark, another Ralph Fisher vessel.79 Clark and Kendal exchanged vessels on the African coast. Kendal spent his retirement in the village of Caton.14

In May 1787, the Hodgson's vessel Eliza, William Garnett, master, was readied for another voyage having returned in December 1786. Slaves were to be procured at the Isles de Los and 405 were sold in Granada in December 1787 and the vessel returned in late January 1788. The vessel had been re-registered at the end of March 1787, and the investors changed; Richard Capstick remained but Isaac Capstick and William Nielson apparently dropped out and were replaced by Samuel Hartley, his first investment in a Hodgson voyage since the Charlotte in 1782. On the 21st June 1787 the sloop Mercer with unchanged investors was dispatched to Africa having returned to Liverpool in May. On clearing again for Africa in June, under John Bellis, it was reported on the African coast in October, and in December, as being "well at Africa to sail in 15 days".80,81,82 In April it was reported to have been "cut off by the slaves on the Middle Passage and afterwards retaken by the African King, Bristol."83 It returned with William Fell as captain in July of 1789.

In June 1787 the Hodgsons invested in James Penny's vessel Madam Pookata which sailed in July of 1787 for Angola to deliver some 192 slaves to Dominica in February 1788. This vessel first sailed for Africa in February 1783 with Thomas Leyland, James Penny and Thomas Hodgson as investors, and again in April 1785 and August 1786 with James Penny as the sole owner on each occasion bound for Angola. The first voyage was to Havana but subsequent voyages were to Dominica. Some details of the log of this voyage are in Williams84 and another log exists for a different voyage.85 The owners for this voyage were, as well as James Penny and the Hodgsons, Peter Rigby, William Rutson, John Backhouse and John Dixon. It returned to Liverpool in April 1788.

In July 1787, the Hodgsons invested in the large, 232-ton 2 deck ship Thomas a French prize condemned in Tortola in July 1783, and registered in Liverpool July 1787. The Investors were an interesting and unusual list; John Hodgson, Peter Kennion jnr., Joseph Matthews, Thomas Hodgson jnr., John Lightbody, Robert Norris, Edward Rogers, and Joseph Dattera. Some of these owners, such as John Lightbody, are not known slave traders. There is no record of the voyage and the vessel was condemned as unfit for service but no date was given. It may have been a rare investment in a trade unrelated to slavery.37

At the end of August 1787 the Hodgson's invested in another James Penny, Peter Rigby voyage with the 130-ton single decked, ship rigged, Shirburn Castle which sailed for Angola in September 1787 delivering 211 slaves to the Bahamas at the end of August 1788 and returning to Liverpool in mid November 1788. In December 1788 the Hodgson brothers sold their shares in the vessel to James Penny.37

In September 1787 the Hodgsons invested in the 2 deck ship rigged 190-ton Tartar. The principal investors were John Backhouse, John Kilvington, John Hughes, William Rutson, Henry Gardener, Charles Pole and Henry Butler. The registration indicates that Henry Butler was of Baltimore, and carried on trade in Great Britain as a partner of Henry Gardener and Charles Pole.37 Few details are known of the voyage, which took slaves in Benin and delivered them to the British Caribbean returning to Liverpool in January 1789.30 On  October 1st 1787 the Thynne packet from Jamaica spoke the Tartar, Hughes 20 leagues west of the Isles of Scilly, all well.86 On October 30th it was reported at Lisbon.87 On October 23rd the Tartar, late Hughes, was reported arrived at Barbadoes.88 At the same time, September 1787, the same group of investors registered the barely 10-ton 2 masted schooner Little Tartar. The vessel is not known to have made any slaving voyages and was clearly the tender for ship based trading for the previous vessel Tartar. The vessel was sold on the coast of Africa and her certificate of registration delivered up on June 17th 1789. Presumably no further voyages of the Tartar were planned.37

At the end of September 1787 the Hodgsons invested in the 223-ton twin decked, ship rigged Juba with a figurehead of a fiddle. The vessel seems to have been a replacement by William Rutson and John Backhouse of an earlier vessel of the same name. It was sold on in July 1790 to Michael Humble and others.37 In mid October 1787 John and Thomas Hodgson sold 1/6 and 5/12 shares in the 93 ton cutter Fly to Richard Capstick and Samuel Hartley.37 There is no reason these shares could not have been sold with the vessel at sea but there was time for this fast cutter to have made a triangular voyage. Richard Withering replaced the master Thomas Powell on 4th March 1788.37 The first fully documented voyage was in 1789 when in April John Edson took over.30

At the end of March 1788 the 216-ton Ship Eliza cleared Liverpool under master Thomas Huson and with the same ownership of the Hodsgsons, Richard Capstick and Samuel Hartley. 315 slaves were delivered to Dominica in November of 1788 and the vessel returned to Liverpool at the end of February 1789.30

Then on April 8th 1788 it was reported that the African trade in Liverpool was at a stand. Many vessels were fitting out for the West Indies instead of for Africa in anticipation of the abolition of the slave trade,89 which could find them at sea conducting an illegal trade. This was the immediate result of the agitation begun by the London Committee for the Abolition of the Slave Trade who had enlisted the support of William Wilberforce to promote a bill for abolition in parliament. The evidence from the number of vessels clearing Liverpool for Africa shows that this was not wishful thinking or journalistic hype. In February and March the number of vessels clearing out of Liverpool fell to very low levels followed by a rapid resurgence once it was clear that abolition at any rate was unlikely to occur in the current parliamentary session. The pressure on the Liverpool slave traders had been building since the previous summer when Thomas Clarkson visited the town.

For the Hodgson's that might have been the least of their worries, Barber's failure at the end of 1787, seems to have precipitated the failure of Samuel Hartley as the claim made by him on Barber's estate seems to show and that would put pressure on their own liquidity.
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• CHAPTER 6 •

QUAYSIDE INCIDENT.

Lured by the promise of promotion,
 

And hopes of speedy store,


Poor Jem, who oft had braved the ocean,


Resolved for Afric's shore.


In vain each relative dissuaded,


E'en Nanny sigh'd in vain;


He felt - but all they urged, evaded,


He smiled and sought the main.

Edward Rushton

Thomas Clarkson, the acclaimed pioneer of abolition, visited Liverpool in the summer of 1787 on a fact-finding tour of the slave ports.1 Clarkson, whom Coleridge described as a "moral steam engine",2 made little attempt to proceed with caution, or to conceal his intentions, and before the end of his visit there occurred, on the pier-head, an incident which he interpreted as a serious attempt to put a period to his life.

"I was one day on the pier-head with many others looking at some little boats below at the time of a heavy gale. Several persons, probably out of curiosity, were hastening thither. I had seen all I intended to see, and was departing, when I noticed eight or nine persons making towards me. I was then only about eight or nine yards from the precipice of the pier, but going from it.  I expected that they would have divided to let me through them; instead of which they closed upon me and bore me back. I was borne within a yard of the precipice, when I discovered my danger; and perceiving among them the murderer of Peter Green, and two others who had insulted me at the King's Arms, it instantly struck me that they had a design to throw me over the pier-head; which they might have done at this time, and yet have pleaded that I had been killed by accident. There was not a moment to lose. Vigorous on account of the danger, I darted forward. One of them, against whom I pushed myself, fell down. Their ranks were broken, and I escaped, not without blows, amidst their imprecations and abuse."

On strict examination, this incident is largely a private matter, a little local difficulty, between Peter Green's murderer and the man in pursuit of justice, Thomas Clarkson. But it has seemed to represent something about Liverpool and its attitude to Abolition. How sadly unsurprising that a bunch of rough, tough, drunken sailors in the port at the heart of Britain's slave trade should attempt to throw Britain's leading abolitionist off the pier-head. Yet Clarkson's visit to Liverpool caused a very real disturbance, which went far beyond tarnishing the reputation of a few rough and ready jack-tars and over-bearing ship's masters.

The part played by Thomas Clarkson in the movement to abolish the slave trade is well known.1,3 In 1785, as a young man of 25 studying for clerical orders at Cambridge, he competed in an essay competition on the subject of the licitness of human slavery. Obtaining his material from "a deceased friend who had been in the trade" and from some works of the American Quaker, Anthony Benezet, his essay commanded the prize. Deciding that, if what he had written was true, then it was time that someone did something about it, there followed a chance meeting with Joseph Hancock, a Wisbech Quaker, which lead to his introduction to James Phillips, printer and bookseller, and thus the publication of a modified version of his prize essay, Essay on the Slavery and Commerce of the Human Species, Particularly the African, in June 1786. Thus he fell in with the Quaker abolitionists who had an extensive network of national and international contacts through the Society of Friends. The London Quakers had previously circulated in 1784 and 1785 pamphlets critical of the trade - "The Case of Our Fellow Creatures the Oppressed Africans" and Anthony Benezet's work, "A Caution and warning to Great Britain and her colonies, in short a Representation of the Calamitous State of the Enslaved Negroes in British Dominions." Following discussions between Clarkson and Sir Charles and Lady Middleton and the Reverend James Ramsey of Teston in Kent, Clarkson joined the little London based group, which began to meet during 1786 and 1787, to promote abolition.1,3

Gathering reliable information on the nature of the slave trade became a priority for Clarkson and he was able to gain access to the Custom House books for the Port of London through his contact with the Middletons, but he needed to see those of Liverpool. This was arranged through the Quakers James & Richard Phillips - the latter a lawyer in Lincoln's Inn Fields and a former bookseller from Walthamstow. Using the Quaker network, James wrote to his friend William Rathbone, also a Quaker, and a Liverpool timber merchant, to obtain copies of the Custom House Records. From the Muster Rolls, Clarkson and Phillips discovered that "of the sailors going out to the African Coast in slave ships over half did not return, and of these one fifth perish. Of the others little could be determined …."1,3

In May 1787, at a dinner arranged by Bennet Langton, which included Sir Charles Middleton, William Wilberforce, Isaac Hawkins-Browne, William Windham, Joshua Reynolds, & James Boswell, Wilberforce guardedly agreed to sponsor a bill in parliament. On the 22nd of May a Committee for the abolition of the slave trade was formed consisting of Granville Sharp, William Dillwyn, Samuel Hoare, George Harrison, John Lloyd, Joseph Woods, Thomas Clarkson, Richard Phillips, John Barton, Joseph Hooper, James Phillips, and Philip Sansom. Most were Quakers apart from Sharpe, Clarkson, and Sansom who were Anglicans. On the 24th May, at their first meeting in the new guise, £136 was received in subscriptions. In the meantime Clarkson prepared a précis of his essay for wider circulation - A Summary View of the Slave Trade and the Probable Consequences of its Abolition and 2000 copies were purchased for distribution to a list of subscribers.

On June 7th the Committee, styling themselves "The Committee instituted in June 1787 for effecting the abolition of the slave trade.",1,3 received the poem "The Wrongs of Africa" from William Roscoe in Liverpool via his friend and correspondent, the Quaker John Barton. Roscoe offered the proceeds of publication to the cause. Roscoe and James Currie M.D. formed the nucleus of Liverpool's abolitionists. The Liverpool group was not formally constituted as an abolitionist society and it was not open to a broader membership. In fact it seems to have been a variant as to membership of Currie and Roscoe's literary coterie. According to an obituary of the Rev John Yates, minister of the Kaye Street chapel and member of this group, it was known as the Octonian society from the number of its members.4 However according to Hannah Lightbody's diary the Octonian society appears to have been a separate literary group associated with William Rathbone IV and included members such as Matthew Nicholson, William Smyth, and Rev. Joseph Smith.5  Rathbone and Smyth were also members of Currie and Roscoe's literary group which, though, it was select, was composed of men highly respected among Liverpool's merchant elite.

Meanwhile the London Committee decided that its object should be the abolition of the slave-trade and not abolition of the institution of slavery itself; as being more attainable, and not representing an attack on West Indian Property and thereby capable of dividing the opposition. Clarkson suggested that, with a parliamentary champion in place, and a parliamentary commission likely to be instituted, evidence would be required which should be obtained quickly before the question was agitated and avenues of investigation became closed. He proposed fact finding visits to Bristol, Liverpool, and Lancaster; a plan agreed at the meeting of the 12th of June. At one of these meetings Clarkson was awarded the first installment, £67, of his expenses to date, putting an end to all thoughts of a career other than as "manager in the cause."1,3

All Ship Shape and Bristol Fashion.

Clarkson set out from London on horseback on June 25th 1787 for Bristol. The choice of Bristol as the first port of call may have reflected some logistical advantage, it may have been pure chance, or it could have been a reflection of an out of date view of the present state of trade in the various ports. The fact that Lancaster featured in the list at all suggests an out of date picture, having Bristol as the leading port outside London, and Lancaster, a significant third choice. Lancaster turned out to be hardly worth the effort of the journey. In Bristol his contact through the Quaker network was Harry Gandy, a conveyancer, who had sailed on two slaving voyages to Sierra Leone. The information that Clarkson sought was; knowledge of African produce for a collection he was building to demonstrate the potential for a morally legitimate commerce with Africa; evidence of the manner of obtaining slaves; the way slaves were transported; their treatment in the West Indies; and to become acquainted with the losses in the trade - and also with the losses and value of the trade in comparison to other mercantile trades. Of primary importance was the need to identify witnesses capable of testifying in person before parliament to all this information.1,3

In Bristol Clarkson found the Trade was well known, and every one had facts at their disposal, many "execrated it," but few thought of abolition. From Henry Sulgar, a Moravian minister, he obtained documents relating to an alleged massacre of Africans at Old Calabar on the African Gold Coast some 20 years before. This incident would later re-emerge, in spectacular fashion, on his visit to Liverpool a month or more later. But, continuing his investigations in Bristol, he began to hear tales of barbarous treatment meted out to the crew of a recently arrived Guineaman.1

He heard that the crew of the Alfred had been barbarously used and one young man by the name of Thomas, the surgeon's mate, had been repeatedly knocked down by the captain. As a result he had three times attempted to end his life by jumping overboard. For this he was chained to the deck of the ship night and day for some time and consequently his health had been so impaired it was thought he could not survive. It took some effort to find Thomas who was confined to bed, rambling and delirious, with his body and legs wrapped in flannel. Shortly afterwards Clarkson heard he had died. One of his Quaker contacts traced another young man named Dixon from the same vessel. Dixon confirmed everything he had heard and alleged that the captain treated the crew pretty much alike with respect to brutality. This led him to another seaman called Pyke, who had also been abused, and who could further confirm the accounts obtained so far. Finally Clarkson traced the one member of the crew, who all agreed, had not been ill treated during the voyage, James Bulpin. This young man, whom Clarkson believed could have no motive for disguising the truth, confirmed the ill usage of the seamen on the Alfred.1

"I found him just setting off for the country. He stopped, however, to converse with me. He was a young man of very respectable appearance and of mild manners."

Bulpin confirmed the accounts and told him that he thought one crew member named Charles Horseler might have died from being beaten over the breast with a knotted rope.1 He also alleged that the captain, when a mate, had been tried in Barbadoes for the murder of a seaman but had escaped by bribing the principal witness to disappear.

This ghastly saga of brutality, related by each member of the crew he managed to trace began to work a profound effect on Clarkson's temperament.1

"The reader will see, the further I went into the history of this voyage, the more dismal it became. One miserable account, when examined, only brought up another. I saw no end to inquiry. The great question was, what was I to do?"

Clarkson thought of having the Captain arrested and spoke to Mr. Burges, an attorney, and Bristol's deputy town-clerk. Burges was sympathetic to Clarkson's cause but advised him "to take notes of the case for my own private conviction, but to take no public cognizance of it." Burges pointed out that sailors were off to sea again once their wages were spent. To pursue a case he would have to keep the whole crew at his own expense until the date of the trial which might be months away. In the meantime it was more than likely the merchants would inveigle his witnesses away by promoting them to boatswain or other offices. Burges also pointed out that if he were to take up causes of hard usage in the trade he must "take up that of nearly all who sailed in it; for that he only knew of one captain from the port in the Slave-trade, who did not deserve long ago to be hanged." The result would be "a labyrinth of expense, and difficulty… This advice, though it was judicious, … I found it very difficult to adopt. My own disposition was naturally such, that whatever I engaged in I followed with more than ordinary warmth. I could not be supposed therefore, affected and interested as I then was, to be cool and tranquil on this occasion." For the time being he reluctantly accepted the advice after a "very severe struggle in my own feelings on this account."

So, although Clarkson reluctantly decided to watch and wait, he was already being pulled inexorably away from the patient discovery of facts about the nature of the slave trade to provide the essential evidence in support of an Abolition Bill in parliament. Clarkson was being sucked emotionally into challenging the trade on a case-by-case, ship-by-ship basis; despite the sound advice of the town clerk that the legal difficulties he was at risk of piling up would be never ending.

However, it proved to be slow grinding work getting evidence against the slave trade. As to usable testimony, he had little, and as to witnesses prepared to testify before parliament, he had none. His friends in Bristol, seem not to have had, or could not persuade to come forward, any contacts with significant inside knowledge of the trade. So he interrupted his visit to Bristol with a journey to Bridgewater, the source of an abolitionist petition on the slave trade in 1784, which had come to his attention. Returning to Bristol he was soon struck by the small size of some of the slave vessels.1

Clarkson was boarding some of the slave ships to study their construction and dimensions and found one sloop of 25 tons destined to carry 70 slaves and another of only 11 tons for 30 slaves. He was told that these were not to act as tenders on the coast but would transport their own slaves to the West Indies. He was also told that one would be sold in the West Indies as a pleasure vessel "and that the seamen belonging to them were to be permitted to come home by what is usually called the run."

For all the many people he met in Bristol, only his original contact, Harry Gandy, was prepared to come forward as a witness. Even men retired from the trade were unwilling to come forward for fear of incriminating themselves. Anxious to find someone willing to give evidence who was still actively engaged in the trade he said, "I persisted for weeks together under this hope."1 Clarkson was eventually introduced to a ship's surgeon named Gardiner of the Pilgrim, whose owner, James McTaggart, had already pointed out Clarkson to him as, "someone he would wish him to avoid." From Gardiner he got some details about the middle passage and further evidence of the barbarous usage of the seamen by the officers aboard the slave-ships. Gardiner told him that they were about to sail, but that seven men brought aboard drunk by the Mates out of Bristol's Marsh Street taverns, had jumped ship in one of the boats.1 In the cold light of morning, with a rum induced hangover, the prospect of an African voyage must have loomed in a rather less attractive light than it had the night before.

His next informant was located after overhearing small talk about an African voyage in the Exchange. By having one of these men followed for a couple of days he secured an interview with James Arnold, assistant surgeon in the voyage of the Alexander in 1785, also owned by James McTaggart, and subsequently as surgeon in the voyage of the Little Pearl in 1786, whose owner was William Tapscott. He too had "been cautioned about falling in with me". From Arnold he learned that during the voyage of the Alexander 11 crew had deserted at Bonny and a further nine had died.  Arnold also told tales of cruelty to seamen and slaves during the middle passage. As far as giving oral testimony went, Arnold would only agree to sign an affidavit and this only a matter of hours before he was due to sail.1 This would have been around the 9th of August when the Ruby, Arnold's next vessel, cleared out of Bristol.6

These men had given Clarkson valuable information, and both had agreed to keep journals during their present voyages, sent out, in Clarkson's words as "sentinels in the enemies' camp". Despite this Clarkson still had no reliable witness who could testify in person, before parliament, about the nature of the trade as currently practised.  Indeed, it seemed that he had little prospect of getting anyone to come forward, except under circumstances open to allegations of bribery. Sailors such as these could only testify if they did not sail, and would need to be kept, at some expense, in readiness to testify at some unknown time in the future. By now Clarkson was exhausted. He had been staying up until 2 and 3 o'clock almost every morning, either writing up the events of the day, or visiting the Marsh Street taverns in search of further information and leads. He reluctantly decided to spend two or three days in Monmouth, by way of relaxation. Here, assisted by a local clergyman, he began raising a petition in support of abolition. Returning to Bristol he found his friends had secured him an interview with one Alexander Falconbridge, a guinea surgeon, who had completed four voyages to Africa, in the Tartar, the Alexander, and the Emilia.1

"I asked him if he had any objection to give me an account of the cruelties, which were said to be connected with the Slave-trade. He answered, without any reserve, that he had not, for that he had now done with it. Never were any words more welcome to my ears than these - 'Yes - I have done with the trade' - and he said also, that he was free to give me information concerning it. Was he not then one of the very persons, whom I had so long been seeking, but in vain?"

Falconbridge later testified before Parliament, and a pamphlet detailing his experiences, written with the editorial help of the Phillips's, appeared some time later.7 In conversation, it seems, this man could give a good account of the enormities of the trade, confirming in some detail much of what Clarkson had already heard;

"He confirmed the various violent and treacherous methods of procuring them in their own country; their wretched condition, in consequence of being crowded together in the passage; their attempts to rise in defence of their own freedom, and, when this was impracticable, to destroy themselves by the refusal of sustenance, by jumping overboard  into the sea, and in other ways; the Act also of their situation upon their minds, by producing insanity and various diseases; and the cruel manner of disposing of them in the West Indies, and of separating relatives and friends."

The veracity of the man's testimony was confirmed in Clarkson's own mind by his favourable account of just one among all of Bristol's slave-ship captains, Captain Frazer. Captain Frazer was the master during the voyages of the Tartar (1780 & 82) and the Emilia (1783 & 84).6 The landlord of the Seven Stars, Mr. Thompson, had already informed him "that Frazer was the only man sailing out of that port for slaves, who had not been guilty of cruelty to his seamen" And the attorney and magistrates' clerk Mr. Burges had alluded to him, when he observed,   " that he knew but one captain in the trade, who did not deserve long ago to be hanged."  Finally when Falconbridge discussed the voyage of the Alexander Clarkson believed he had hit upon an account that could be corroborated.1

"Mr. Falconbridge, however, stated, that though he had been thus fortunate in the Tartar and Emilia, he had been as unfortunate in the Alexander; for he believed there were no instances upon naval record, taken altogether, of greater barbarity, than of that which had been exercised towards the seamen in this voyage."

Falconbridge's account, Clarkson believed, independently confirmed that of Arnold who had been surgeon's mate to Falconbridge in the Alexander. From these accounts Clarkson significantly extended his knowledge of the effects of these African voyages on the well being of the slave-ship crews.1 Many left the slave-ships in the West Indies in such a weak, ulcerated and diseased state that they perished and some returned home in the same state. Falconbridge said this was true of the Alexander and many others which he could confirm from having spent 12 months as a pupil at Bristol Infirmary where the majority of patients were from the slave ships.

Clarkson considered this of great importance, "for it showed that they who were reported dead upon the muster-rolls, were not all that were lost to the country by the prosecution of this wicked trade. Indeed, it was of so much importance, that in all my future interviews with others, which were for the purpose of collecting evidence, I never forgot to make it a subject of inquiry."

Clarkson was overjoyed when Falconbridge firmly agreed to be a witness in any inquiry.1

"He answered me boldly, and at once, that he had left the trade upon principle, and that he would state all he knew concerning it, either publicly or privately, and at any time when he should be called upon to do it. This answer produced such an effect upon me, after all my former disappointments, that I felt it all over my frame. It operated like a sudden shock, which often disables the impressed person for a time, so the joy I felt rendered me quite useless, as to business, for the remainder of the day."

Clarkson described Alexander Falconbridge as "athletic and resolute" and, in reporting progress to the committee in London he proposed using Falconbridge to assist him in his investigations in Liverpool and to pay him £10 compensation for the loss of his time at his Bristol surgeon's practice. The Committee agreed to do this, provided that Falconbridge "is really a man of good character" and adding in Quaker fashion, "I hope the zeal and animation with which thou hast taken up the cause will be accompanied by temper and moderation." Under the rising tide of new enormities and shocking revelations "temper and moderation" would have been asking much.3

It was shortly after this that he heard again from Thompson, the landlord at The Seven Stars, and another account of sailor's attempting to jump-ship, on this occasion running scared of the corrupt hiring practices of the ship's masters who were obtaining men's signatures or marks on articles of indenture that they were not allowed to see. He agreed to rescue a Mr. Sherrif who seemed to be a friend of the landlord. This man confirmed stories of desertions from the Prince related earlier by Thompson and the peculiar barbarity of its captain who even seemed to indulge his barbarous ways within a British port. But now Clarkson began to pursue the new line of enquiry opened up by Falconbridge's forthright allegations; that of the seamen's health as affected by these African voyages. He heard of the ship Thomas now nearly a year from the coast in which the sailors had arrived home in a "crippled and deplorable state."1 One had caught fever and the inflammation resulting had reached his eyes and he was blind. Another was lame from badly ulcerated legs.

"The third was a mere spectre. I think he was the most pitiable object I ever saw. I considered him as irrecoverably gone. They all complained to me of their bad usage on board the Thomas. They said they had heard of my being in Bristol, and they hoped I would not leave it, without inquiring into the murder of William Lines."

Against all the cautionary advice he had received from the attorney, Mr. Burges, and knowing that he cannot expect the society to bear the expense of legal proceedings outside their remit, Clarkson decided to take the cause of William Lines before the magistrates. Lines was alleged to have been beaten to death by the mate of the Thomas, and Lines' mother had managed to procure apparently reliable witnesses to the crime. There was a dark and threatening atmosphere in the court that day.1 On the bench alongside the mayor were one or two slave merchants and two or three West India merchants who gave him savage looks. They were whispering to the mayor when one of them said aloud fixing his gaze on Clarkson,

" Scandalous reports had lately been spread, but sailors were not used worse in Guineamen than in other vessels."

Another said to the mayor, "that he had known captain Vicars a long time; that he was an honourable man, and would not allow such usage in his ship. There were always vagabonds to hatch up things," to which Clarkson replied, "You, sir, may know many things which I do not. But this I know, that if you do not do your duty, you are, amenable to a higher court."

Clarkson remarked in a footnote that Vicars had been purser of the Brothers and the Alfred and had sent their captains out a second voyage knowing of their earlier barbarities. He was also the purser of the ship Thomas, where the murder had been committed. 	All of these vessels belonged to the Bristol merchant James Jones. Captain Vicars' first command was of the Thomas in 1785, perhaps he had worked his way to the rank of captain aboard Jones' vessels.6 Captain Vicars was summoned and deposed that, although there may have been bad usage, the man in question died of the flux. However, the mate was arrested on the evidence heard and jailed until an Admiralty court could be convened. This public exposure caused the attitudes of those involved in the trade to polarize around him and his own feelings of revulsion became almost unbearable. What was perhaps worse, he was now only in a position to collect evidence from below decks, and that largely of the abuse of seamen.  Any possibility of obtaining a broader view of the trade from men in senior positions was irrevocably closed.1

"...the slave-captains and mates, who used to meet me suddenly, used as suddenly to start from me, indeed to the other side of the pavement, as if I had been a wolf, or tiger, or some dangerous beast of prey. Such of them as saw me before hand, used to run up the cross streets or lanes, which were nearest to them, to get away."

Seamen began to come to him seeking redress. One came from the Alexander complaining of ill treatment "when Mr. Falconbridge had been the surgeon of her." Three came from her next voyage under a different master. Two came from the Africa, two from the Fly, two from the Wasp, one from the Little Pearl, and three from the Pilgrim or Princess. The revelations were taking their toll.

"The different scenes of barbarity, which these represented to me, greatly added to the affliction of my mind. My feelings became now almost insupportable. I was agonized to think that this trade should last another day. I was in a state of agitation from morning till night. I determined I would soon leave Bristol. I saw nothing but misery in the place. I had collected now, I believed, all the evidence it would afford, and to stay in it a day longer than was necessary, would be only an interruption for so much time both of my happiness and of my health. I determined therefore to do only two or three things, which I thought to be proper, and to depart in a few days."

Clarkson sought some relief from the nightmare that was beginning to overwhelm his feelings by spending a few days at Bath to secure the editor of the local paper for the cause. He then returned to Bristol to spend a few days making his reports to the Committee and it was then that he proposed taking Falconbridge on his visit to Liverpool.1,3

The Liverpool Abolitionists.

And so Clarkson moved on to Liverpool, taking in visits to Gloucester, Worcester and Chester on the way, securing support from Newspaper editors, clergymen and the like as he went. Unfortunately Clarkson abridged his own account of his visit to Liverpool, "It may not, perhaps, be necessary to enter so largely into my proceedings at Liverpool as at Bristol."1 More than unfortunate, Ellen Gibson Wilson, Clarkson's biographer, in a few brief thrusts, portrays Liverpool, the capital city of the British Slave Trade, as corrupt to the very heart, which could, at best, muster a handful of weak-willed, unprincipled reformists in favour of abolition, who, what was even worse, were active collaborators with the slave traders.3

"Abolition sympathizers existed in Liverpool but they were less active and far less open than Clarkson's Bristol friends. Here most had friendly business links with the slave trade, and whilst they disliked it in principal, they favoured a gradual reformist approach. Their writings on the subject were usually unsigned. At least eight Liverpudlians subscribed to the abolition society but no supporting committee was established."

These are curious words. The Liverpool abolitionists are less active and less open than the Bristol folk, and yet pulling together the needed evidence against the slave trade in Bristol was altogether an uphill struggle, the whole mitigated only by the fortunate discovery of the resolute Mr. Falconbridge. That the Liverpool abolitionists are gradual reformists is utterly damning of course, the whole world, and his wife, knows full well that this approach can never work, only the most sudden and violent overthrow has any chance of success in reforming any institution. Equally, the success of the sudden abolitionists, such as Clarkson and Wilberforce, is well known and justly lauded, it merely taking another twenty years to bring about the abolition of the slave-trade, a further 25 years to abolish the institution of slavery within the British Empire, at huge cost in compensating, not the slaves, but the slave owners, and a further 30 years before a massive and bloody civil war erupted over the issue in the United States. Such is the nature of overwhelming success.

Clarkson did not share his biographer's dim view of the friends of abolition in Liverpool; on the other hand, his own view of the trade had darkened steadily and inexorably during his visit to Bristol. He had had no success in penetrating the current practices of the trade from anywhere but below decks and he had experienced open hostility from merchants and officials. His friends in Bristol though helpful had not been able to give him access to the trade at any significant level. The best of the crop was the surgeon Falconbridge. Clarkson was almost overwhelmed by the impression that the evil philosophy at the heart of the slave-trade was spread to every extremity and he could find only one report of an officer in the trade whose reputation was not utterly blackened. "Now nothing could be related so barbarous of this traffic, which might not instantly be believed" In such spirits he set out for Liverpool accompanied by the resolute Mr. Falconbridge.1

The sympathizers in Liverpool whom Clarkson and Falconbridge set out to meet were:- James Currie, Jonathan Binns, Daniel Daulby, William Rathbone, William Roscoe, and John Yates.

James Currie M. D. was physician to the Liverpool Infirmary. Although nowhere publicly named he is believed by most authorities to be the subscriber designated as anonymous in a list of Liverpool subscribers. Apprenticed at the age of 15 to William Cunninghame & Co, merchants of Glasgow, as a tobacco factor on Cabin Point, on the James River, near Williamsburgh, Virginia, his early career was cut short by the outbreak of the American Revolutionary War. In 1777 he returned to study medicine at Glasgow University, graduating in 1780 and after some attempts at other posts, decided to take on the medical practice of the retiring Dr Matthew Dobson in Liverpool. Currie was a radical and a dissenter and an honorary member of the Manchester Literary and Philosophical Society and well known to other radicals of his day such as Dr's Bell and Perceval of Manchester. He was the founder member of a literary coterie, which included some, but not all, of the Liverpool abolitionists , who were steadily raising the artistic and literary pretensions of the town. He was an enterprising man, elected to the Liverpool Dispensary in 1781, he married the daughter of William Wallace an Irish merchant in Liverpool who was involved in the West Indian, Irish and American trades on January 9th 1783. He could not touch his marriage settlement of £4000 but his father-in-law gave him £2000 in addition. The marriage register was signed by Mary Earle, Elizabeth Kent, Thomas Earle, and John Lightbody. He lived on York Street close to the Wallace mansion. In 1783 he was responsible for a mass smallpox inoculation program that by the end of the year had treated 11,247 people.8

That Currie had "friendly business links with the slave trade"3 is beyond dispute, though surprisingly hard to be specific about, and no doubt why he is not damned with more certainty of purpose by his detractors.  James Currie had, as a patient, Thomas Earle, a merchant in many trades, but including extensive slaving interests and who was also president of the Liverpool Infirmary. Thomas Earle signed the register on his marriage to William Wallace's daughter in 1783. No doubt many of his wealthy patients were involved in the slave trade. "I get a little practice but most of my patients seem to die out of spite."9 His involvement in the Hospital represents another important point of contact with the effects of the Slave Trade, given the effect of these voyages on the health of the crews. Around 1790 Currie began a correspondence with Hannah Greg the young bride of Samuel Greg, the Manchester Cotton Spinner, following her marriage in 1789 when she moved to Manchester.9 This was the continuation of an earlier friendship when he had also been her physician. He may, along with some of the dissenting preachers from the Warrington Academy, such as John Yates and Joseph Smith, have had some involvement in her education.5 Hannah Greg was the sister-in-law of Thomas Hodgson, "an eminent merchant of Liverpool." Samuel Greg was also a friend and correspondent of Currie. Currie, the physician, seemed to have a curious enthusiasm for cotton mills. Hannah Greg's mother, Elizabeth Lightbody worshipped at the Kaye St Chapel, of which Currie was a member and John Yates the incumbent. The executors of the elder Elizabeth Lightbody's will were Thomas Pares, the wife of her middle daughter, Agnes, and John Lightbody, her brother-in-law, who witnessed Currie's marriage. William Roscoe was her solicitor and drew up her will.10 It is abundantly clear from Hannah Lighbody's Diary that there were friendly relations between all of these people and the with the wider Liverpool Merchant community. Hannah Lightbody's diary documents visits with members of many prominent slave trading or former slave trading families such as the Earles, the Tarletons, the Gildarts, Brooks, Hind and so on. It seems probable that the Hodgsons were also Currie's patients.

Several years later Currie published an anonymous and supposedly seditious article critical of Pitt's policy on the war with Revolutionary France - the so-called Jasper Wilson Letter which was a plea for peace based on the devastation of Liverpool's trade caused by the war.11 His authorship of the Jasper Wilson letter was exposed by George Chalmers in a scurrilous pro-government publication. Currie, in discussing this incident in a statement of his political beliefs and actions written close to the end of his life, makes quite plain his relationship with those engaged in the African Trade.9

"From this time forth I have never seen Mr. Chalmers again, except once in a large company in Liverpool about the year 1791 or 1792, into which I was asked to meet him at dinner, with a party of the principal African merchants of the town. I did not go to dinner on account of some professional engagements, but in the afternoon called in, when, finding Mr. C. in the midst of a long and detailed account of his services in defeating a late attempt in Parliament for the abolition of the African trade, I paid my compliments to him personally, and to the company present, and speedily took my leave. The truth was, that my sentiments on the nature of this question were universally known to the gentlemen present, several of whom were my personal friends, not to correspond with those delivered by Mr. Chalmers, and though my presence might not prevent the discourse from going on, it might in several respects be embarrassing."

Nothing could be more plain, as to the nature of the man and his professional relationships with the African merchants; some were his personal friends who knew his views on the subject.

Dr Jonathan Binns was born in Crawshawbooth, Nr Hasslingden and was first apprenticed as a Surgeon Apothecary to Abraham Sutcliffe of Settle and later employed by Messrs Lee & Bond of Liverpool. Around 1770 he attended the University of Edinburgh to study medicine graduating in 1772. He went to Liverpool in December 1772 to practice medicine living first in Church Street and then from 1781 in Hanover Street. He became a physician to the Liverpool Infirmary and was a well-respected and prominent Quaker. He gave up his medical practice in Liverpool in 1795 to take up an appointment to manage Ackworth School for Friends Not in Affluent Circumstances. In 1805 after a difficult ten years with the school governors he returned to medical practice in Lancaster where he died in 1812. He was prominent in the abolition movement and Clarkson reported that he had been the victim of some unspecified plot by the slave traders of the town.12

Daniel Daulby, was William Roscoe's brother in Law, an auditor of the Liverpool Infirmary, a successful brewer and an assiduous art collector who built up a large collection containing works by Reynolds and Rembrandt.13

William Rathbone traded in timber and many other goods, and had already imported the first American Cotton by 1784. The elder William Rathbone (William III) was a Quaker but his son William IV became Unitarian on his marriage to Samuel Greg's daughter Elizabeth.  Clarkson's comment in his 'History' that Rathbone was about to renounce supplying timber to the slave trade just before his death in 1789, implies that he had, at least in the past, supplied masts, spars and other timber required for fitting out and perhaps constructing slave-ships.14

William Roscoe, lawyer in the firm of Aspinall, Roscoe and Lace, was without doubt involved in handling the legal affairs of many slave traders. His signature is to be found on legal documents drawn up for Thomas Hodgson.15 He was the solicitor acting for Elizabeth Lightbody, who made particular reference in her will to the provision to be made for Thomas Hodgson's children.10 Roscoe finally quit the profession in disgust in 1796. He mentioned his resolve to be shot of his law practice in a letter to his wife written from Carlisle where he was once again dragged away from home on business.16

"Believe me, I am almost disgusted with my profession, as it affords me a continual opportunity of observing the folly and villainy of mankind. I must, however, submit to my task till such time as Providence shall think proper to enable me to dispense with it; and as soon as that is the case, it is my fixed resolution to withdraw myself from so hateful an employment."

Roscoe was the London Committee's initial contact in Liverpool. He was in contact with John Barton of the committee and had been for years. John Barton had married Maria Done, Roscoe's first sweetheart who died in 1784 and they had maintained a friendly correspondence from that time. It was in a poem entitled Mount Pleasant dedicated to Miss Done and written in 1777 that Roscoe first attacked the slave trade.16

Beneath the fervors of the noon-tide heat;

Torn from each joy that crown'd their native soil,
 
No sweet reflections mitigate their toil:

From morn to eve by rigorous hands opprest,

Dull fly their hours, of every hope unblest

Till broke with labour, helpless and forlorn,

From their weak grasp the lingering morsel torn,
 
The reed-built hovels' friendly shade denied,
 
The jest of folly and the scorn of pride;
 
Drooping beneath meridian suns they lie,

Lift the faint head, and bend the imploring eye,

Till death in kindness from the tortured breast

Calls the free spirit to the realms of rest.

Shame to mankind but shame to Britons most,

Who all the sweets of Liberty can boast;

Yet, deaf to every human claim, deny

That bliss to others which themselves enjoy;

Life's bitter draught with harsher bitter fill,

Blast every joy, and add to every ill;

The trembling limbs with galling iron bind,

Nor loose the heavier bondage of the mind."

The Reverend John Yates was a dissenting minister at the Kaye Street Unitarian Chapel, the place of worship of James Currie and Elizabeth Lightbody, which he had taken over in 1777 following training at Warrington Academy. In 1777 he married Elizabeth Bostock widow of a city physician and the daughter of John Brooks Ashton a Liverpool Merchant. Marriage brought him wealth, some of which he invested in property. He seems to have had somewhat ecumenical financial interests for a priest. He is said to have made a killing in tobacco during the revolutionary war and to have been a secret investor in a Liverpool bank, which participation enabled his son to join in 1801, the bank then trading as Fletcher, Yates & Co. Yates had a fair selection of slave traders in his congregation, many of whom were to be, in the very near future, considerably upset by a public demonstration of his philosophy.17

The list of subscribers is almost the same as Currie's Liverpool literary coterie, but not quite, as, along with Currie, Rathbone, Roscoe, and Yates, this group included the Rev. William Shepherd, Professor Smyth, and Dr John Rutter.4 Shepherd's absence is explained by the fact that he had not yet arrived in Liverpool to take over the ministry of Gateacre Unitarian chapel,17 and perhaps similar considerations apply to the others. William Shepherd composed the memorial epitaph for Thomas Hodgson's wife Elizabeth which is to be found on prominent display in Caton Church to which it was moved following the destruction of Caton Chapel. It is not an adapted or borrowed verse but a deliberate composition for the epitaph.18

Much as Ms. Wilson's account eulogises Clarkson's work on behalf of abolition even she cannot disguise the fact that something went badly awry in Liverpool. She notes that there was no offer of hospitality, not that any such offer was mentioned by Clarkson as forthcoming in Bristol, but it is clear that in Liverpool he stayed in the King's Arms until this became decidedly uncomfortable. She notes that "his activities disturbed them"3 but if Clarkson noticed any coolness in his reception or was conscious of raising any hackles he did not mention it.1

On June 11th 1787, the day before the plan for Clarkson's tour of the slave-ports was agreed by the London Committee, Currie wrote to his friend Lieutenant Graham Moore, R. N. Moore was the son of Dr John Moore, author of Zeluco, and had stayed in Liverpool in 1786 whilst his ship was being repaired.5 Currie rather coyly introduced Roscoe's Abolitionist Poem to him, since it is only days since he had sent it to the Committee, complete with his own introduction, and he spelled out his understanding of the growing abolition movement. He was clearly on top of developments through his contacts with the London committee. But the difference between his conception of how abolition would be achieved seems to have run ahead of that of the London Committee.8

"…there is a poem lately published, which has been sent me from London, entitled 'The Wrongs of Africa,' that is well worth your perusal. Some say it is Cowper's; others, I hear, ascribe it to Hayley; but, be that as it may, it has very considerable poetical beauties, and breathes throughout a noble indignation and an ardent humanity. The following description, the beauties of which a sailor will best appreciate, introduces an affecting story: -

Safe on the sheltering coast of wide Benin,

The stately vessel rode; and now the sun,

Deep in the western flood had quench'd his fires;

And the wan moon in Heaven's opposing scale,

Hung her pale lamp, that o'er the breezy main

Scatter'd its broken radiance. - All was still

When dim, beneath the sober beam of night,
 
Was seen the light canoe, that tow'rds the ship
 
Its hasty course directed, &c


I write in a rambling way, and therefore you must expect me to be abrupt and unconnected. There is to be an application to parliament next session in favour of the friendless Africans. Wilberforce is to bring the subject forward; and his plan, I hear, is to propose that the traffic in human flesh shall first be restricted, and, in the course of a limited number of years, entirely abolished."

Clarkson briefly met the Liverpool abolitionists during the first few days of his stay. William Rathbone seems to have been Clarkson's first introduction and, although they had not met, they were not complete strangers as Rathbone had earlier supplied him with the Liverpool Muster Rolls. He then met Isaac Hadwen a "Friend" whom he had met in London when Hadwen was attending the Quaker Yearly Meeting. He also called on Roscoe because he was the author of The Wrongs of Africa and Roscoe introduced him to Currie.  In addition he met Edward Rushton, the blind Liverpool poet and member of Roscoe and Currie's literary circle.1 Rushton seems to have been a particular favourite of Currie who said, some years later, on the subject of a memorial to the poet Burns;8

"Besides my friend Roscoe's monody, I have got another by Rushton of this town, a truly original genius. He lost his sight on the coast of Africa, whither he sailed several voyages. He is truly a poet, as you will one day see."

Rushton, born in Liverpool in 1766, had a suitably pathetic history. Apprenticed at 16 to the notorious firm of slavers and privateers, Gregson & Co, he was promoted to 2nd mate after seizing the helm of a ship on its approach into Liverpool thereby averting catastrophe. Whilst on a slaving voyage to Guinea he befriended an African named Quamina, whom he taught to read. He and Quamina were among the crew of a small boat sent ashore which was upset and as Rushton swam towards a small water cask to which Quamina was clinging, "the generous negro saw that his friend was too much exhausted to reach the cask he pushed it towards him, bade him good bye, and sank to rise no more."

On a later voyage there was an outbreak of ophthalmia amongst the slaves. Rushton is said to have contracted the disease as a result of his efforts to help the victims. As a consequence he "entirely lost the sight of his left eye, and the right was covered with an opacity of the cornea." In 1782, he published "The Dismembered Empire," a poem hostile to the American war; and in 1787 he published "West India Eclogues", dedicated to Dr. Porteus, Bishop of Chester. He was a radical, a supporter of the French Revolution and at one time editor of the Liverpool Herald and a founder of the Liverpool School for the Blind.17 Clarkson mentions meeting each of these in turn with warmth and there is no sign of any rancour or bitterness of any kind.

Clarkson briefly recounted his first days in Liverpool, the samples of African produce he had been given, and his time spent in the Custom's House looking over the muster rolls and the lists of imports and exports. Here he discovered an annual summary card of the port traffic, from which he learned that during the year 1772 there were 100 sailings to Africa when dock duties amounted to £4,552, whereas in 1779, when there were only 11 clearances for Africa, dock duties of £4,957 were payable. Clarkson concluded that the experiment to abolish the African Trade had already been made and the effects were not nearly so catastrophic as might have been supposed. This example was used a great deal by the abolitionists; even Currie used it in a letter to Wilberforce.1,9 The card of course made no mention of the serious insurrection of guinea sailors in 1775 resulting from the downturn in trade. It is far from clear that the conclusions drawn from these figures were sound; not only was the African trade disrupted by the American Revolution but so too was the lucrative trade with America.19

Clarkson's next discovery in Liverpool, of which he made much, were the tools of the trade which had somehow been overlooked in Bristol; the handcuffs, the leg irons, the thumb screws and finally, piece de resistance, the speculum oris for opening the jaws of the slaves for force feeding. He reported his growing feeling that the people of the town were even more inured to the evils of the trade than in Bristol because of its relatively greater size. Horrific tales were on everybody's lips.1

The Massacre at Old Calabar.

Apart from the notorious incident on the Quayside, Clarkson is remarkably coy about what took place in Liverpool, with little in his account to indicate that anything had been amiss. Neither is there any mention of his visit or the excitement it must have caused in Hannah Lightbody's diary. Unfortunately, following her 21st birthday on the 21st of July 1787 she travelled to Caton en route to the Lake District and then on to Leicester at the end of August and from there to London, not returning to Liverpool until the 13th of January 1788.5 However, something about his visit so incensed James Currie that he attacked Clarkson and his methods in the public domain and in private letters. Something rather curious must have happened for Currie to become so infuriated and to transform cordial reception into public invective. Clarkson's account first of all mentions his introduction to Robert Norris, a former slave trader and slave ship captain.1 William Rathbone introduced him to Norris, "who was looking out to supply me with intelligence, but who was desirous that I should not be imposed upon, and that I should get it from the fountain-head."

Far from not receiving as much help in Liverpool as he received in Bristol, as alleged by Wilson, he was cordially received by William Rathbone and straightaway introduced to a man who had been at the very heart of the slave trade for many years. This was no Jack Tar or Ship's Surgeon but a former slave-ship captain and erstwhile merchant. Robert Norris, became a slave-ship captain as the master of the Unity between 1769 and 1774, owned by a leading slave trading consortium including, Richard Savage, Thomas Hodgson (Doddlespool), John Dobson, James Lowe, John Copeland, John Green, and James Moneypenny. His voyages primarily operated between Liverpool, Wydah or Anamobu, and South Carolina. Between 1773 and 1777 he became an investor in his own right, taking a share in a number of vessels including Assistance, Britannia, Society, and Unity. These voyages took slaves at Anamobu, Wydah or the Isles de Loss but, with the changed disposition of the American colonies, discharged in Jamaica.6 At about this time Norris set up a tool making factory whose trade was spoiled by the collapse in trade caused by the American War. He then seems to have kept in touch with the African Company in London, advising on company matters and appointments, including the provisioning of Cape Coast Castle. The report of the Privy Council during the parliamentary enquiry into the slave trade described him as a Carolina Merchant. He described himself to Hawkesbury, President of the Board of Trade, as the Commercial Agent for Liverpool but by this time, a curious transformation had taken place.20

His importance to Clarkson was such that he visited Norris five or six times, in his home, to hear the information on the trade that he had to offer. Norris proved to be, "a man of quick penetration, and of good talents, which he had cultivated to advantage, and he had a pleasing address both as to speech and manners. He received me with great politeness, and offered me all the information I desired."

During these interviews, Norris divulged much valuable information, and what was more important he promised to be a credible witness for abolition. Norris gave Clarkson a detailed account of the potential of African produce to replace the trade in slaves, and some insight into how the present trade in slaves was inhibiting the development of these alternatives. Norris also gave him a manuscript, "The History of the King of Dahomey," which he had been preparing and which contained valuable information about the way slaves were obtained. Norris apparently understood the African language of this region and had pieced together his history from the accounts of slaves aboard his own vessels. Not only was Norris willing to discuss these issues with Clarkson in private, he was prepared to assert his views in the presence of at least one other African Merchant. During one conversation a Mr. Coupland was present who bridled at Norris's remarks and tried to defend the trade. Norris answered him "in a solid manner."1 Coupland is probably Clarkson's misspelling of John Copeland, brother in law of Thomas Earle, and a member of the Company of Merchants trading to Africa who had been involved in many partnerships in the trade for many years; some of them with Robert Norris. Norris also testified about the cruelties practiced on the seamen and the effect of the trade on their health but Clarkson felt in no need of this testimony. On the other hand he was particularly pleased that Norris supplied him with his thoughts on the framing of an Act of Parliament to limit and ultimately abolish the slave trade in a gradual manner which Clarkson summarized;1

"No vessel under a heavy penalty to supply foreigners with slaves.

Every vessel to pay to government a tax for a register on clearing out to supply our own islands with slaves.

Every such vessel to be prohibited from purchasing or bringing home any of the productions of Africa.

Every such vessel to be prohibited from bringing home a passenger, or any article of produce, from the West India.

A bounty to be given to every vessel trading in the natural productions of Africa. This bounty to be paid in part out of the tax arising from the registers of the slave vessels.

Certain establishments to be made by government in Africa, in the Bananas, in the Isles de Los, on the banks of the Camaranca, and in other places, for the encouragement and support of the new trade to be substituted there."

The question arises as to whether this was a policy formulated by the Liverpool abolitionists or simply Robert Norris' private thoughts on the matter. Clarkson's account makes clear that this was the testimony that Rathbone was particularly solicitous that he should have, from the fountain head - "the perilous fountainhead" as Ellen Gibson Wilson puts it - without being imposed upon. And yet not only did this curious man turn his back on the abolitionists, and fail to follow through with his personal testimony before Parliament, but he appeared among the Liverpool Delegation to Parliament singing like a canary from the slave-traders' hymn sheet!20 Clarkson recorded Norris's evidence at some length and asked his readers to take particular note of it precisely because Robert Norris appeared before the Parliamentary Enquiry and gave evidence in diametric opposition to his personal testimony in Liverpool. So, far from being the great coup sought by Clarkson, and which at first sight he clearly seemed to be - a cultivated and articulate slave trader willing to come forward and publicly condemn the trade - instead he appeared for the Liverpool delegation and spoke in favour of the trade.

As a result of his interviews with Norris, Clarkson bumped into a man named Captain Chaffers. Chaffers had seen him with Norris, learned of his mission, and approved of it. Clarkson seems to have been informed that Chaffers was in, or had been in, the West-India trade.1 It may well be that he had invested in this trade, however, Edward Chaffers had also invested in the African trade from around 1764 until 1776 with major African merchant houses run by John Crosbie and William Davenport.6 Chaffers in turn introduced him to Captain Ambrose Lace, who had been long in the trade, and who could give him accurate information about it. They met and, in discussing the produce of Africa, Lace mentioned that Mahogany grew at Calabar and began to describe the habits of the tree. Clarkson in a sudden moment of revelation made the connection between Lace's account of Calabar and the horrific story, complete with documentary evidence, given to him in Bristol by the Moravian minister, Henry Sulgar - the Massacre at Old Calabar.1

"A kind of horror came over me. His name became directly associated in my mind with the place. It almost instantly occurred to me, that he commanded the Edgar out of Liverpool, when the dreadful massacre as has been related, took place. Indeed I seemed to be so confident of it, that, attending more to my feelings than to my reason at this moment I accused him with being concerned in it. This produced great confusion among us, for he looked incensed at Captain Chaffers, as if he had introduced me to him for this purpose. Captain Chaffers again seemed to be all astonishment that I should have known of this circumstance, and to be vexed that I should have mentioned it in such a manner. I was also in a state of trembling myself. Captain Lace could only say it was a bad business. But he never defended himself, nor those concerned in it. And we soon parted, to the great joy of us all,"

Clarkson reported this appalling incident at some length in his account of his visit to Bristol and recognized at once that it was a powerful propaganda weapon, a bloody story of greed and folly, pregnant with wider implications.1 In 1767 the ships Indian Queen, Duke of York, Nancy, and Concord, of Bristol, the Edgar, of Liverpool, and the Canterbury, of London, lay in Old Calabar River. There was a dispute between the native inhabitants of the New and Old Towns at Calabar related to the supply of slaves. The captains of these vessels wrote to the chief of Old Town, Ephraim Robin John, inviting his party aboard, under their protection, to mediate in the dispute. The invitation was accepted and the chief's three brothers along with twenty-seven others in nine canoes went first aboard the Indian Queen. Next morning the brothers went aboard the Edgar, and afterwards the Duke of York, leaving their attendants moored alongside. The crew of the Duke of York, armed with pistols and cutlasses, rushed into the cabin, seized and wounded the brothers and put them in irons. They then fired on the canoe alongside and variously captured, killed or drowned its occupants. The other ships joined in and many more Africans were killed or drowned attempting to escape. The inhabitants of New Town, then emerged from hiding, manned their canoes and joined in the slaughter. The total number of Old Town inhabitants killed, captured or drowned was said to be three hundred.

The people of New Town demanded that the captain of the Duke of York surrender to them Amboe Robin John, the eldest of the three brothers. Despite his pleas for mercy he was exchanged for a slave and then beheaded in full view of everyone. The remaining two brothers were carried off in the Duke of York to be sold as slaves in the West Indies.  The story had a profound effect on Clarkson; "…this tragical event now fully confirmed me in the sentiment that the hearts of those, who were concerned in this traffic, became unusually hardened, and that I might readily believe any atrocities, however great, which might be related of them."

It was only after this momentous meeting with Lace that Clarkson revealed he had been staying at the King's Arms and, up until then, more or less incognito. This was somewhat ironic, for, prior to 1786, when it was opened as a hotel by the owner of George's Coffee House, Daniel Dale, it had been the residence of the slave trader Thomas Tarleton. Clarkson gave no indication why he had not been given hospitality by his Liverpool hosts. Perhaps it was to enable him to come and go as he pleased; perhaps because he was accompanied by the surgeon Falconbridge. However, a profound change took place following his interviews with Norris and Lace.1 "The company at dinner had hitherto varied but little as to number, and consisted of those, both from the town and the country who had been accustomed to keep up a connection with the house." Thereafter the Inn began to be frequented by curious onlookers, including slave-captains and merchants, who began to engage him in conversation and dispute. He attributed this to alarm being spread within the trade by Copeland, as a result of the dispute with him when interviewing Norris, and by Lace, "as may be now easily imagined."1

However, Clarkson seems to have remained blissfully unaware, even twenty years after the event, of the close relationship that existed between his hosts, the Liverpool abolitionists, and Captain Ambrose Lace, to whom he has just expressed a good measure of his disgust concerning the trade and who he has intemperately accused of being concerned in the barbarous events at Old Calabar.  Captain Lace, for all his apparent shock at these allegations, was unlikely to be as perturbed as depicted. He had long since been asked for testimony about these events and vigorously denied Captain Floyd's interpretation (Master of the Bristol vessel the Indian Queen), and his own role in them, stating that he had cleared Old Calabar in the Edgar before the Indian Queen and the Duke of York, and therefore knew nothing of the supposed events.19 The fact that the Edgar was back in Liverpool in May of 1768 whilst the Indian Queen was still in the West Indies, where it arrived on the 18th of March, is, at least, not inconsistent with his account.6

Nor was Clarkson aware that, far from being in the West India trade, Chaffers has been in the slave business for as long as Lace and was part owner with Lace of the Edgar at the time of Old Calabar, and had commanded the vessel on its previous voyage.6 Captain Ambrose Lace was also the father of Joshua Lace, a prominent lawyer in the town, who was later a founder of the Liverpool Law Society.  Roscoe can never have mentioned this to Clarkson, but Joshua Lace was his business partner in a very successful legal practice in the town - Aspinall, Roscoe and Lace.19

Some five years later, in July of 1792 Roscoe, pursuing his botanical interests wrote a letter to William Lace, the brother of Joshua Lace, his legal partner, and son of Ambrose Lace. William Lace, master of the ship Joshua, had sailed for Angola on the May 11th and so Roscoe gave his letter to Captain Evans of the Mary which sailed on the  July 14th. William Lace became something of an explorer and botanist and is said to have brought home the first account of the Gorilla and to have had a hand along with Roscoe in founding the Liverpool Botanic Gardens.16 In his letter to William Lace, Roscoe asks him to collect seeds or bulbs of African or West Indian plants and offers to pay any costs attendant on collection. Roscoe tells him that growing plants should not be collected as they will be too difficult to preserve but that seeds and bulbs if kept dry should grow in a hot-house on his return. He also had some advice to offer about his primary responsibilities.

"To have the unlimited direction and control of several hundreds of people who are to rely upon your care and management for their protection and support, places you in a situation of great responsibility, not only to your owners, but to the poor creatures committed to your charge, and to your own conscience. .... I need not, I am sure, remark that any warmth or hastiness of temper (which, if ever you had it, is, I think, now well corrected by experience) might be productive of consequences which you might ever have to repent. Coolness, vigilance, compassion, attention to the necessities of all under your charge are essential requisites. Let these never be forgotten, and let the poor imprisoned African find that in all his distresses he is not without a friend."

Perhaps Roscoe also omitted to mention that John Barton of the London Committee had privately written to him asking for a confidential report on Clarkson saying; "His zeal and activity are wonderful but I am really afraid he will at times be deficient in caution and prudence, and lay himself open to imposition, as well as incur much expense, perhaps sometimes unnecessarily."3

An African Sailor and a Pettifogging Attorney.

Meanwhile things continued ever more lively at the King's Arms with more and more people coming to debate, taunt and offer extravagant and provocative toasts to the trade. Choosing to shun retreat Clarkson resolved to meet this head on with informed and resolute debate. The Kings Arms became a daily debating chamber with slave merchants and slave captains on the one side and Clarkson and Falconbridge on the other; Falconbridge acting as a foil to the charge that he was ignorant of the trade.1

"Day after day we beat our opponents out of the field, as many of the company acknowledged, to their no small mortification, in their presence. Thus, while we served the cause by discovering all that could be said against it, we served it by giving numerous individuals proper ideas concerning it, and of interesting them in our favour."

The effect of this on his primary mission of gathering evidence and finding credible witnesses of some standing was disastrous. By turning his quiet sojourn at the King's Arms into a daily debating society, no doubt with liquor flowing freely, was placing his potential supporters in a difficult and dangerous position.1

"The second effect which I experienced was, that from this time I could never get anyone to come forward as an evidence to serve the cause. There were, I believe, hundreds of persons in Liverpool, and in the neighbourhood of it, who had been concerned in this traffic, and who had left it, all of whom could have given such testimony concerning it as would have insured its abolition. But none of them would now speak out."

Those who did support the cause would now only visit him in private because  his "…object was so unpopular, … that they would have their houses pulled down, if they should then appear as public instruments in the annihilation of the trade.,…that these fears were not groundless, appeared afterwards; for Dr. Binns, … to whom Isaac Hadwen had introduced me, was near falling into a mischievous plot, which had been laid against him, because he was one of the subscribers to the Institution for the Abolition of the Slave-trade, and because he was suspected of having aided me in promoting that object."

The nature of the plot against Jonathan Binns is uncertain; however his son wrote a manuscript about his life in which he gave this account.12

"Previous to my father leaving Liverpool parties for and against the slave-trade ran very high and the merchants were greatly exasperated against the abolitionists and my father being one of the most zealous was marked for their enmity and in instance of which he was called up one night with a message to attend one of Robert Benson's family and as the way was by the side of Salthouse dock, it was supposed, as it was found that no message had been sent from Robert Benson's, that his destruction was intended, and suspecting the truth of the message did not go."

Whether this is an accurate account of the plot or not, it is remarkably similar to the fate almost meted out to Clarkson himself. However, Clarkson continued to meet with returning sailors, "these were always forward to speak to me and tell me of their grievances" and two or three came everyday to the King's Arms. This inflamed the merchants who demanded his ejection from the hotel. Thereafter he took lodgings in Williamson Square, using it as a place to write, sometimes to sleep, but principally to receive informants from among the guinea sailors. From them Clarkson learned that men entered the trade either through ignorance of its nature and the extravagant promises held out to them, or by the use of indebtedness. There seemed to be no practice of signing concealed articles as at Bristol, but the effects of the trade on the health of the crews were just as conspicuous.1

The loss of sailors by death was so similar to Bristol that it made no difference which port's statistics were used to make the calculation. However, because the Liverpool vessels sailed straight into the docks he "saw at once their sickly and ulcerated crews. The number of vessels, too, was so much greater from this, than from any other port, that their sick made a more conspicuous figure in the infirmary.  And they were seen also more frequently in the streets."

Of course very exact information about the numbers of seamen entering the Hospital could have been had from Dr James Currie. But again, as in Bristol, Clarkson was going around doing his own footwork in the company of, not only a resolute Mr. Falconbridge, but an armed Mr. Falconbridge, who had two loaded pistols concealed beneath his seaman's coat. That he should prefer this laborious method of discovering the trade's effect on the seamen's health when he had available to him introductions to three members of the Liverpool Hospital Board is a little curious. Having thus closed off for himself virtually all avenues of collecting the material evidence he required, and identifying witnesses capable of testifying before Parliament, he reverted once more to the investigation of individual cases of shipboard abuse.

The treatment of the sailors was, it seemed to Clarkson, "but one barbarous system from the beginning to the end" in which the men became gradually brutalized, as one voyage followed another, and they rose through the ranks, ultimately to command their own vessels. In Bristol he had heard of cruelty aboard the Alfred and he made use of this intelligence again in Liverpool.1 He had heard, from an officer of the Alfred, that Peter Green, steward of a Liverpool ship the Vulture, had been murdered at Bonny River when the captain of the Alfred was on board. The Vulture, Captain James Brown, was owned by William Boats.6 Clarkson discovered the vessel in the wet-dock and attempted to find out more from the sailors but received only guarded and non-committal replies.1

Clarkson examined the muster roll and found that 16 of the crew had died, among whom was Peter Green.  The ship had left Liverpool on June 5th 1786, and returned on June 5th 1787.  Peter Green died on September 19th; "from which circumstances it was evident that he must… have died upon the Coast." There the matter remained until about ten days before he left Liverpool when he met George Ormond who came to his lodgings complaining of ill-usage.

Ormond had been aboard the same vessel and gave him a full account. Peter Green was accused of assault by a black female linguister named Rodney belonging to William Boats. Green had refused to give her the keys to the pantry because she had drunk the wine last time she borrowed them, for which Green received a flogging. A scuffle over the keys ensued. When Captain Brown, along with Captain Robe of the Alfred returned from shore, she accused Green of assault. The captain lashed him with both ends of the cat, using the knot about his head. When Green appealed to the mates both were ordered to flog him. By this time the cat was worn out but the captain merely gave orders for a new one and the punishment continued for two and a half hours. Green was then bound and shackled and lowered into a boat lying alongside. During the night he was found to be dead. The next morning the captain, showing no concern, ordered that his body be buried on Bonny Point.1

Clarkson told Ormond that his previous enquiries among the crew had found no corroboration of these events. Ormond became angry but Clarkson told him to remain calm and he would talk to him again. Meanwhile Clarkson verified Ormond's presence on the voyage from the muster roll as well as the presence of other sailors he had named. Next day Ormond appeared again in high spirits and said the sailor Clarkson had spoken to did acknowledge that the crime had taken place as he had related it. However, this man was going on another voyage in the same vessel with an offer of promotion to prevent him divulging the story. Clarkson hatched a scheme with Falconbridge to obtain confirmation of the story by a stratagem in which Ormond would talk to him in a tavern whilst Clarkson eavesdropped through a partition from atop a stool in an adjoining room. During the conversation between Ormond and his ship-mate, Ormond said, "Well then you believe Peter Green was actually murdered?" "If Peter Green was not murdered then no man ever was," was the overheard reply.1

Clarkson determined to bring the matter before the mayor, and have the ship's officers arrested, but before doing so he decided to consult his friends, presumably he meant his abolitionist hosts in Liverpool.1

"But, in mentioning my intention to my friends, I was dissuaded from it. They had no doubt but that in Liverpool, as there was now a notion that the Slave- trade would become a subject of parliamentary inquiry, every effort would be made to overthrow me. They were of opinion also that such of the magistrates, as were interested in the trade, when applied to for warrants of apprehension, would contrive to give notice to the officers to escape. In addition to this they believed, that so many in the town were already incensed against me, that I should be torn to pieces; and the house where I lodged burnt down, if I were to make the attempt. I thought it right therefore to do nothing for the present; but I sent Ormond to London, to keep him out of the way of corruption, till I should make up my mind as to further proceedings on the subject."

Clarkson omitted going into all the injustices to seamen he encountered in Liverpool for brevity and to spare his readers' feelings. He says they "harassed my constitution and affected my spirits daily" and he characterized those involved in the trade as "abandoned wretches" and "a race of monsters." How very different from his initial assessment of Robert Norris!1

By now Clarkson was receiving threatening letters urging him to leave town if he wanted to leave alive. He could not leave his lodgings without the protection of Falconbridge and his brace of pistols. It was then that the Incident on the Quayside took place.1 The incident could not itself have brought about the souring of relationships between Clarkson and the Liverpool abolitionists, but it sprang from the same well. If the Liverpool Abolitionists had thought they could act as the information conduit to the London Committee and could set the agenda for Abolition, then events had moved decisively out of their control. To the Liverpool Abolitionists trying to cobble together a position in the centre of the storm, Falconbridge and Clarkson, must have borne a strong resemblance to a pair of loose shipboard cannon, prowling around the taverns of Liverpool, scrambling across the decks of the moored guineamen, and holding open and noisy debates in a hotel in the centre of town. They had put so many noses out of joint and trodden on so many toes and so poisoned the atmosphere that the Liverpool group's plans, whatever they may have been, were by now, they must have felt, lying in complete ruin. A noticeable feature of Clarkson's account was his emotional response to the enormities he was documenting "I was in a state of trembling myself" he declared as he recalled the crass attempts at gunboat diplomacy at Old Calabar and the connections he made between these crimes and the wanton cruelty of the slave ship captains.1

Had Clarkson fallen a victim of his own propaganda? Can it be that he believed that of all the men who failed to return from Africa, the majority died as a result of some drunken slave ship captain beating their brains out with a knotted rope? It hardly seems credible, when he must have known that the prime cause of mortality was tropical disease, coupled, one is forced to think, with the copious alcohol abuse that probably lead directly or indirectly to much of the remainder. Nevertheless his "campaign", which veered this way in Bristol, had taken the same turn in Liverpool, away from the patient garnering of evidence for the parliamentary proceedings, to the pursuit of prosecutions against men in the trade. This was something that would not, and could not, be supported by his largely Quaker committee, and that could find no support among his Liverpool hosts, though fully in line with the approach of its chairman and his hero Granville Sharpe, famed for his prosecution of the Somerset case.

Following the incident on the pier head Clarkson left Liverpool, leaving Falconbridge behind, to visit Lancaster where his contact was another Quaker, William Jepson. The trip proved a complete waste of time for he learned that although there were slave merchants in the town1 "they made their outfits at Liverpool, as a more convenient port". "There were only now one or two superannuated captains living in the place." The only item of any significance he could report was that "the captain of the last vessel, that had sailed out of Lancaster to the coast of Africa for slaves, had taken off so many of the natives treacherously, that any other vessel known to come from it would be cut off."

Indeed the only outfit making voyages out of Lancaster was that of James Sawrey & Co who put together some 15 or so between 1781 and 1792.6,21 Even these voyages frequently used Liverpool on their way out or on their return. The particular voyage mentioned may have been that of the Molly, Josiah Hort, which cleared Lancaster for Sierra Leone and Kingston, Jamaica in 1785 and returned in August 1786.6 If so it might explain Currie's later failure to substantiate some rumour concerning Hort's behaviour aboard the King Joe, said to have been "of a deeper dye than usual," if he had actually confused the vessel on which it occurred. Finally Clarkson examined the muster rolls in the Custom House, "and having found that the loss of seamen was precisely in the same proportion as elsewhere, I gave myself no further trouble, but left the place."1

So Clarkson returned to Liverpool where he found Falconbridge had been contacted by a shipmate of Ormond's , Patrick Murray, who was discharged in the West Indies but had since returned, not it seems from death, but simply from the West Indies, via the run. Finding he was able to confirm the allegations in detail, Clarkson had Murray dispatched to London to join Ormond.

The hostility towards him had not abated and it was impossible to obtain any further evidence. Feeling he had everything he needed he decided to leave Liverpool. In particular he had the names of over 20,000 seamen whose fate he could account for.1

"I learned also from Mr. Falconbridge, that my visitors had continued to come to the King's Arms during my absence; that they had been very liberal in their abuse of me; and that one of them did not hesitate to say (which is remarkable) that "I deserved to be thrown off the pier-head."

And so Clarkson left Liverpool for Manchester where he caught up with the newspapers for the first time in weeks and became aware that the London Committee had not been idle.  There was a growing grass roots movement and petitions to parliament were beginning to be raised. Here he met Thomas Walker, Manchester radical and correspondent of Charles James Fox. Items critical of the slave trade began to appear in the Manchester Herald in November 1787. The Manchester Committee to Abolish the Slave Trade was established at a public meeting on December 27th and a committee was elected that included Thomas Walker, chairman, and Thomas Percival. In Manchester he was invited to deliver a sermon highly critical of the trade taking as his text Exodus Chapter 23 verse 9.1 "Thou shalt not oppress a stranger for ye know the heart of a stranger since ye were strangers in the land of Egypt." He held out the prospect of the judgment of Tyre and Sidon, from the book of Joel chapter 3 verses 3 and 4, which he named as the Bristol and Liverpool of Biblical times. "And what have ye to do with me O Tyre and Sidon, and all the coasts of Palestine ? Ye have cast lots for my people. Ye have sold a girl for wine. The children of Judah, and the children of Jerusalem have ye sold unto the Grecians, that ye might remove them far from their own border. Behold! I will raise them out of the place whither ye have sold them, and will recompense your wickedness on your own heads."

From Manchester Clarkson traveled to Keddleston, in Derbyshire and to Birmingham and finally back once again to Bristol where he found that he had been sought by letter and advertisement for the trial over the murder of William Lines due to be heard at the Old Bailey. He learned from Lines' mother that four witnesses had been bribed to sea by the merchants but two more had taken employment in the coal mines of Neath. Clarkson pursued these witnesses across the Severn in a rough sea, located them, and had them dispatched to London where he found the charge against the mate already been dismissed for want of evidence.1 "Such was the end of all my anxiety and labour in this affair."

Clarkson returned to London in November of 1787 determined to pursue the matter of the murder of Peter Green.1 He took his witnesses, George Ormond and Patrick Murray, before Sir Sampson Wright, successor to Henry Fielding at the Bow Street Office, who cross-examined them, and had depositions drawn up. Wright thought that the evidence of his sufferings and the nature of his wounds could not be overturned by any evidence that he had been subject to other disorders which might have caused his death. He applied to the Liverpool magistrates for the apprehension of the principal officers of the ship but was told that the ship had sailed, and none of them were to be found. Clarkson had now to consider whether he would keep Ormond and Murray, for upwards of a year at his own expense. Not only that but he had "no less than nine prosecutions at law upon my hands … and nineteen witnesses detained at my own cost. The committee in London could give me no assistance in these cases."

Reluctantly he gave in and sent the witnesses back to Liverpool. He then tried to bring a prosecution against the Captain for his treatment of the sailors but, according to Clarkson, his attorney privately settled with Ormond and Murray agreeing to pay damages for their injuries. In return the witnesses bound themselves not to support any action against the captain. And so after all these prosecutions had run into the sand, much as he had been warned they would by Burges, the Bristol attorney, and no doubt also by Roscoe, the Liverpool attorney, Clarkson retired to the country to begin writing a pamphlet containing his most recent findings on the nature of the slave-trade - Essay on the Impolicy of the African Slave Trade.22 And, despite the ferment and bitterness that Clarkson's visit had provoked in Liverpool, Currie and Roscoe did not sit idly by, or retreat into silent and sulky anonymity, but continued to pursue their objectives for abolition in ways that seemed to them likely to be the most productive.
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• CHAPTER 7 •

A TALE OF TWO PAMPHLETS.

                    My ear is pained,
  

My soul is sick with every day's report


Of wrong and outrage with which Earth is filled.


There is no flesh in man's obdurate heart,


It does not feel for man; the natural bond


Of brotherhood is severed as the flax,


That falls asunder at the touch of fire.

William Cowper

On his return to London Clarkson retired to begin a new pamphlet incorporating his recent findings on the nature of the slave-trade, - Essay on the Impolicy of the African Slave Trade.1 The work, published in 1788, was relatively long; some 138 pages.2 It began with a discussion of the natural productions of Africa to promote the development of a trade to replace the trade in slaves, particularly in wood, gum, spice, tobacco, cotton, rice and indigo. The next section considered whether the trade was profitable and proposed that any successful trade should be of low risk and provide quick returns with high profits. Clarkson maintained that the slave trade had become glutted at both ends with high purchase costs, and reduced returns on sales, with further losses through mortality in the middle passage. In addition the length of time for a return on investment involving bills at 12, 18, 24 and even 36 months sight meant that although the merchant paid for his Africa Goods on short dated bills, anything from cash to not more than 14 months sight, his return could take up to three years.2

Clarkson compared the trade to a lottery, where adventurers might become rich on a sudden, or retrieve their affairs by a fortunate voyage. Clarkson noted the failure of the African Company to return a profit, and the failure, in 1778, of Liverpool merchants to the tune of £700,000. This was roughly the time of Miles Barber's second bankruptcy when Samuel Hartley entered the trade. During the American War, the slave-trade was highly profitable because the price for slaves on the coast of Africa fell as low as £7 per head and the selling price in the Americas went as high as £45 but it had since become a losing trade. Men continued to engage in it for the same reasons that lottery tickets were bought.2

Clarkson discussed the corrupt practices involved in enticing seamen into the trade and launched into a delineation of the cruel usage of the sailors. He alleged that as soon as any slave-ship cleared the Black Rock on its way out of Liverpool the master ordered the construction of a cat consisting of a rope 3½ inches in circumference with nine tails of knotted cord attached and whose use was illegal in all but his Majesty's ships and unknown in any other trade but the East Indian.2

"From this period till their arrival upon the coast, they begin to use it upon the seamen though at first with moderation, or only so as to prepare the way for the severities that are to follow. In a certain time, however, they apply it without reserve."

Clarkson described one voyage of savage brutality in detail, whilst disguising any recognisable particulars. The voyage involved the continual abuse of all but three of a crew of 51 by a captain who was not only vicious himself but who kept a similarly vicious dog which was set upon the men from time to time. Clarkson asserted that this was not a selective instance; not only could he give worse instances of brutality, but out of a random selection of the masters of twenty slave voyages he could find only three men of common humanity. Clarkson gave another six instances of brutality culminating in an account, in disguised form, of the murder of Peter Green.

"All on board is deliberate barbarity and oppression. An unfortunate sailor cannot speak or complain, but it is an offence against discipline, and an offence never to be forgiven."

Clarkson considered whether the trade could really be said to be a nursery for seamen because of the losses due to death in service, whether from disease, accident or the liberal application of the knotted rope.2 He tabulated 88 Liverpool voyages to show that every vessel lost more than seven of her crew and that one fifth of all who sailed to Africa, were lost. The table showed that some 60% of vessels lost fewer than seven sailors and 40% rather more than seven. 30% of voyages lost more than ten men and the highest loss was 24 on a single voyage. Only one Hodgson vessel is in this list and that lost just one seaman. However, at no point was the influence of tropical disease mentioned in bringing about this high mortality, even though it could not affect his aim, which was to challenge the idea that the slave trade was a nursery for seamen. It is hard to read the account without gaining the distinct impression that the enormous loss of sailors in the African trade was a direct result of having their brains beaten out by inhuman slave ship captains.

Clarkson then considered, whilst admitting that the muster rolls could shed no light on this, the discharge of sailors in the West Indies, from which, by argument, he attributed the loss of a further four seamen per vessel who never returned to their home port but died, destitute, in the West Indies. Furthermore of those who returned by "the run" so many died or went blind in the infirmaries that there was a further loss of three seamen per vessel. He concluded that on average each vessel lost no less than 15 seamen per voyage. Clarkson then compared the slave trade with the East India, West India and Newfoundland trades. Although almost as many seamen were lost in the East India trade, the other trades lost relatively few. Basing his comparison on the numbers of seamen employed in each trade, and factoring in the length of the voyages, he tried to show that the loss of seamen in the East India trade was not as bad as it appeared and he went on to assert that the slave trade lost more seamen per year than the rest of the shipping trade put together. He considered whether this loss would be sustained were alternative trades in natural produce substituted for the trade in slaves. It is only now that we learn more of the causes of this mortality; other dangers indeed existed in addition to the knotted rope, such as those attendant upon boating, which exposed the sailors to the climate, to insurrections, and to contagion, in particular the flux. Despite these obvious causes of high mortality Clarkson continued to emphasize the brutality of the slave ship captains.2

"It is a fact, that men have embarked upon it, who have been considered as men of humanity, and that the same people in a little time have been totally altered, and distinguished by the appellation brutes…

The scenes too, which they must constantly be accustomed to behold, harden the heart, rob it of its finer feelings, and at length create a ferocity that, accompanied with the other effects, renders them rather monsters than men."

Part of this oppression was manifest in the lack of provisions and their unsuitability and he deplored the length of time during which they were forced to live on salt provisions. Clarkson pictured the sailors being forced to beg for food from the slaves through the gratings by which they were confined and forced to fetch a gun-barrel from the topmast-head before they could get a drink of water. This he attributed to rationing because of the great uncertainty in the time to be spent upon the coast and in the middle passage. Other losses he attributed to the sailors being forced to sleep on deck once the ship had loaded slaves, resulting in sickness and fevers. Clarkson thought such losses would not occur in trading for natural products for several reasons, including the length of time spent on the coast, the absence of any necessity for boating and so on. He maintained that in vessels trading for wood on the African coast mortality was much lower amounting to about one eighth of the sailors shipping out.2

He then discussed the impropriety of assisting Britain's enemies to obtain slaves, citing the Spanish ten year duty free status of its ports for landing slaves which had commenced in 1786, and the bounty offered by the French to import slaves into St. Domingo. Far from being to Britain's economic gain, it was to her loss. By subtly combining the losses of seamen, with the gain in sugar, which the slaves produced, he showed the great gains made by Britain's enemies.2

The second section discussed the objection that importation of slaves into the colonies was an absolute necessity for continued productivity. Clarkson cited numerous examples from different West Indian Islands where humane treatment had lead to an increase in the number of slaves on the plantation obviating the need for importation. He quoted a mathematical rule; if the number of hogsheads of sugar produced per estate per year was greater then the number of slaves on the estate then importation would be necessary, if this number was lower, say 2 hogsheads per three slaves, increase in the slave population would occur. Clarkson asserted that once the slave trade was abolished the planters would be forced to adopt humane measures. He pointed out the expense and loss attendant on the purchase and seasoning of new slaves and the number of civil actions in the Jamaican courts, amounting to some three thousand per year for recovery on bonds, most of which were given to factors for the purchase of new slaves. His intention was to show how advantageous it would be to the planters to abolish the trade and institute more humane treatment.2

He discussed the effect of the trade with Africa on Britain's trade in manufactures. It was asserted that goods worth £2.5million were exported and each vessel carried £12,000 of goods to Africa. He considered this an inflated estimate. His figure was £800,000, and since a third of the goods were of East Indian or Venetian manufacture, the real value to Britain was only £500,000. He considered the effect of abolition on the towns of Manchester, cottons, and Birmingham, guns, would be small, particularly if a trade in natural products was substituted.2

Clarkson looked at the effects of abolition on the slaving ports. He considered the prosperity of Liverpool was due to the importance of the salt trade which had led to the rise of the West Indian and American trades. He recalled a meeting of a debating society in Liverpool held in the winter of 1786 devoted to a discussion of the causes of the present grandeur of the place which, despite an assertion that it was through the slave trade, had determined that it was the free admission of strangers and the salt trade that were the cause.2 A further cause was the population growth of Lancashire and the growth of the cotton trade stimulating foreign trade. Clarkson cited the example of the American Revolutionary War when slaving fell to low levels, importation of sugar was not as greatly affected, and dock duties payable at the Port of Liverpool held up. Finally Clarkson called for the immediate abolition of the trade but put forward no mechanism or any gradual adjustment, considering that abolition would produce no detrimental, but only beneficial, consequences.2

In the meantime, William Roscoe was working on his own pamphlet; A General View of the African Slave Trade Demonstrating its injustice and impolity, with Hints toward a Bill for its Abolition.3 It was sent to the London Committee in the New Year and 1000 copies were printed. Roscoe's pamphlet was much shorter than Clarkson's production. To say it was 38 pages long overemphasises its relative size since it was set in large type and laid out with considerable white space. It represented a sparse rationalist argument proceeding from considerations of the rights of man and from moral and political economy citing in particular Burke and Paley for its authority. Roscoe would be telling no sensational tales. He began by asserting that all men have by nature an equal right to personal liberty and security which could not be forfeit except for offences against society and that perpetual servitude could not be validated by purchase.

Roscoe considered slavery and the slave trade a crime against humanity with other crimes attendant upon it, including murder and the fraud of the slave's lifetime labour. However, the criminality of it could not be placed exclusively on any particular body of men but also affected the government which tolerated and approved it and the nation which had silently acquiesced in it.

"To endeavour to throw the reproach of national misconduct upon those individuals, who, from a variety of circumstances, and perhaps without peculiar depravity, may have been induced to become the more immediate instruments of it, seems therefore to be not only illiberal, but unjust."

The difference to Clarkson's approach is striking, as is Roscoe's desire to make this clear. Roscoe continued by considering the trade from the point of view of political economy. Like Clarkson he pointed out the considerable loss of seamen in the trade, which he estimated at between 1000 and 1500 per annum. Again he followed some of Clarkson's arguments in that manufactures consumed in the trade were made by relatively few manufacturers and were coarse in nature and could be more advantageously exchanged for African commodities and thus demand for British manufactures would not diminish with the loss of the outlet to the slave trade. Roscoe asserted that the continued re-supply of slaves to the colonies was no political or economic necessity but an abuse.3 He attempted to show that the export of slaves to the colonies was of no benefit to the revenues of the country and, like Clarkson, he asked whether the trade was truly profitable. A trade that had existed for two centuries would have been abandoned long ago if it were not profitable. However it did not follow that it continued to be profitable. In support Roscoe asserted that over the last fifty years the cost of a slave on the African coast had doubled but in the colonies the price had hardly advanced at all. The long dates of the planters bills, as long as three years sight, reduced profits. In many cases they were returned unpaid. To this he added the losses due to sickness and insurrection, and the high cost of insurance all of which reduced profitabilty.3

Furthermore Roscoe said, citing "the most authentic information the author has been enabled to obtain from many respectable inhabitants of the town of Liverpool. .." out of 30 houses that had carried on the trade since 1773, 12 had gone bankrupt. Many more had sustained considerable losses, "whilst the number of those who are known to have enriched themselves by it is restricted to a narrow compass." Only for the masters of the slave ships, whose profits arose from commissions on sales, had the trade been "uniformly advantageous."

Roscoe then cited some disguised examples of abuses of the trade, which he considered contrary to British interests and an affront to British honour.3 These were the contracts accepted by British Merchants to supply slaves to the plantations of foreign powers which injured the reputation of the country and caused the loss of so many British seamen in order to save those of her enemies. Finally Roscoe said;

"With respect to the private advantages which have been reaped from these foreign engagements, the recent fate of an eminent adventurer, who is generally allowed to be possessed of extraordinary mercantile talents, and the complaints of those industrious tradesmen who now, for the third time, lament the uncertain nature of the slave-trade, will be the most striking comment."

Though disguised, the references to Baker and Dawson who have a contract with the King of Spain, and to Miles Barber who has a contract with the French, are patent. The reference to the fate of the "eminent adventurer" and the "industrious tradesmen who lament for the third time the uncertainties of the trade" is clearly a thinly veiled reference to the third bankruptcy of Miles Barber, which had only very recently become apparent.

The pamphlet then continued with his "Hints Towards A Bill For Abolishing The Trade For Slaves To The Coast Of Africa." He observed that the demand for slaves was occasioned by their destruction and failure to propagate. This could be remedied by improving their conditions and their rights, by an imposition of import duties, and by promoting alternative trades to Africa. Finally Roscoe considered that the supply of slaves to foreign dominions should be banned outright. He further proposed establishing personal rights for the slave populations of the colonies, statutory provision of holidays and working hours, promotion of benefits to encourage family formation, and the establishment of hospitals.3

Roscoe suggested a duty on the importation of slaves, rising over time, with corresponding bounties payable out of this revenue to vessels trading to Africa for commodities other than slaves. He proposed a law to limit the number of slaves carried by slaving vessels, which would be enforced by the merchant lodging a bond repayable on production of a certificate of delivery in conformity with the law. Roscoe finally proposed restrictions to prevent the sale of slaves outside the colonies, i.e. import and re-export.3

The most important contrasts between Clarkson's and Roscoe's approaches were; Clarkson's appeal to the passions and his listing in almost wearying detail the abuses suffered by the seamen, almost to the point of obscuring the sufferings of the slaves. Clarkson's answer to this and to the depraved monsters who conducted the trade was a call for immediate abolition. Roscoe's approach was based on an appeal to reason avoiding any passion in the matter and deliberately absolving those who pursued a hitherto legal branch of trade from any more opprobrium than those who allowed it to continue - parliament and people. It was also in great contrast, gradualist in approach with steps propounded to get from the position then existing to the point where the trade would be at an end.1,3

Letter to Wilberforce.

Whilst Roscoe was composing the Liverpool Abolitionists Anti-slavery tract, James Currie busied himself with trying to wrest back some influence over the course of events. On the last day of 1787 Currie composed a long and suitably unctuous letter to Wilberforce, whom he did not know, but cited for his character reference, Mr. Milne, the Member for York.4 The timing suggests a new year resolution and a determination that there will be no more important issue to confront in the coming year. Clarkson's visit had polarized the town, made rational debate almost impossible and by inflaming passions many sympathizers had been driven from the field. Congratulating Wilberforce on his pledge to bring forward a debate on the slave trade and, seeing little reason to doubt that Wilberforce had the best information available, he immediately casts that doubt by deploring the failure to consult the traders of the town.

"An inhabitant of Liverpool may, however, express some surprise that the merchants of this place, many of them concerned in the trade, and some of them for several years resident on the coast of Africa, should not have been consulted."

One such person, who had been resident on the coast of Africa, with whom Currie was on friendly terms, was Thomas Hodgson. Currie deplored the way in which the debate had been conducted and the way in which Clarkson and Falconbridge had set about collecting their information.

"Believing the African merchants and traders not only accountable for the consequences of this trade, but conscious of their guilt in conducting it, men, purposely employed in acquiring information concerning it, have shunned all intercourse with them, and drawn a great part of their intelligence from the lowest class of seamen. Nor is this all, conceiving that every enormity might be expected from the masters of vessels, who could conduct such a trade, they have listened eagerly to the accounts of their cruel usage of the seamen, and to the rumours of their dreadful barbarities of various kinds, with which the ears of the credulous have been abused."

The reference to Clarkson and Falconbridge and their methods is obvious but Currie admitted that he was not suggesting that abuses did not exist, indeed he was forced to admit, with some chagrin, that he had been indulging in a little overenthusiastic merchant baiting himself.

"One act of this kind, of a deeper dye than usual, and supported by general belief, has been imputed to Capt. H., of the King Joe, Guinea-man, a ship belonging to Mr. ---.

I myself repeated this report, and, by some means or other, it reached the committee in London, of which Mr. G. Sharpe is president, with my authority for its truth. Application was made to me to authenticate it, but, after diligent enquiry, I could not find such evidence of the fact as was by any means equal to supporting it in a court of justice".

How this got to Granville Sharpe is unknown. Perhaps it was repeated by Rathbone or Roscoe and thereby reached the ears of John Barton after which the London Committee might have discussed it. Nor can the nature of this "act of a deeper dye" be determined except to say that Captain H. was Captain Josiah Hort, who had sailed several voyages to Africa out of Lancaster for James Sawrey & Co in the early 1780's. His last voyage for Sawrey was as master of the Molly which may have been involved in panyaring or other sharp practices. The King Joe, however, was operated by Miles Barber and left Liverpool on November 11th 1786 and was lost on the African Coast. Nothing further seems to be known about vessel or master; small wonder that evidence was in short supply.5 Currie noted with annoyance that prominent cases of abuse such as these were not resulting in successful prosecutions as they came before the courts,4 Of two similar cases one had ended in a nonsuit and the other was abandoned for lack of evidence.

"Such conduct is imprudent in the very last degree, and it grieves me extremely to see zeal and humanity so very ill directed. There is a strange disposition in human beings, when under the influence of passion, to impute bad motives to their fellow creatures; and hence it is that humanity itself, when it spurns the bounds of reason, may be the source of hatred and uncharitableness."

Currie knew all about the divisions and passions that can arise in political dispute having suffered considerable harassment and inconvenience at the outbreak of the American Revolution when he was a tobacco factor on the Virginia coast. Currie was adamantly opposed to Clarkson's pursuit of prosecutions. He believed that criminal proceedings, by their very nature, could not have the certainty of success their supporters anticipated. Specific allegations could always be challenged and had little to do with the real impolicy of the trade. Also, rightly or wrongly, Currie did not accept Clarkson's statistics on the mortality of the seamen involved in the Africa trade. To many, Clarkson's meticulous collection of statistics from the muster rolls meant that his estimates of the mortality of seamen could not be challenged. Currie did not concur with Clarkson's conclusions and he was certainly in a position to make his own judgment.4

"When they assert that the slave-trade is the destruction of two thousand seamen annually and that the masters of the ships employed are, in general, men of such barbarous dispositions as to inflict unprovoked cruelties on their crews, they bring forward positions, which, in my opinion, cannot be proved, and which, I doubt not, may be opposed by a reference to facts."

Currie proceeded to give the slave merchants and ships' masters, or some of them at any rate, a character reference, men who have been caught seriously offside by the new spirit of the rights of man moving in the country.4

"It is a truth, that, in those of my acquaintance, who are and have been masters of Guinea-men, a great majority are men of general fair character, - that some of them are men of considerable improvement of mind, - and that I could point out amongst them more than one instance of uncommon integrity and kindness of heart. The same may be said of the body of the merchants concerned in the slave trade, who are, some of them, men of liberal education and enlightened understandings, and, for spirit and enterprise in commerce, very much distinguished."

It was after all Tom Paine's world now "and, in truth, it is but lately that individuals in private life have begun to reason on the justice or injustice of national transactions." Currie propounded some sound arguments concerning the social changes that had come about as a result of the American Revolutionary War. There was a new spirit abroad that no longer simply acquiesced in the status quo but was beginning to assert a desire to influence events.4

"The American war, which excited the spirit of party so keenly, and which involved the consideration of all those great points, on which the principles of liberty and legislation are founded, has produced a great improvement in the sentiments of mankind. The number of those who reason on political measures is astonishingly increased, as well as the ease with which their sentiments are communicated to each other, and hence public opinion has risen to the rank of a fourth estate in our constitution... That the spirit of discussion, excited by the Revolution of America, should take a direction to our commerce with Africa is what might be expected in the natural course of things."

He reiterated his warnings that judicial processes and intemperate invective carried their own dangers and might have fatal results for the abolition movement.4

"I wish to use my humble endeavours in checking the influence of that intemperate zeal which may defeat its own purpose, by complicating a question of the clearest nature, and of the greatest magnitude, with other points, by no means clear points, which, in their nature, may excite the bitterness of party in their discussion, expose the friends of freedom to a defeat, and which, established, will not add a feather to the mighty weight by which the scales of truth preponderate."

"I seldom hear the justice or morality of the trade seriously defended," he went on to say, probably by now feeling the need to display his own abolitionist sentiments having criticized the London Committee's methods and pleaded for greater understanding of the character of the merchants. So he now rehearsed a few arguments in opposition to the trade. The continued need for imports into the West Indies to replace those consumed he considered to be the argumentum crucis. As far as the argument of economic necessity went, that the prosperity of the nation would be fatally affected if the trade were abandoned, he too used the example of the American War.4

"It ought not, however, to be forgot that the experiment of abandoning this trade has been already made, without fatal consequences, at a time when the kingdom laboured under all the calamities of a complicated war. At present, then, when the nation is blessed with peace and unlooked for prosperity, and when the helm of government is directed by a genius of the very first order, means may probably be found, not only to ward off any evil to the nation at large, from the desertion of the slave-trade, but even to satisfy the individuals more immediately concerned."

Currie then adopted a curious position, even a subterfuge, when discussing Clarkson's visit to Liverpool, pretending that he was far more distant from the events than he really was. He outlined to Wilberforce some of the wider effects of Clarkson's visit, but strangely, rather than giving his own impressions of the visit, he gave, or pretended to give, the impression conveyed to him by a Liverpool merchant.4

"It has been lately mentioned to me, by a person deeply engaged in the slave trade, that when Mr. ---. came to Liverpool to obtain information concerning it, some of the merchants, himself among others, consulted together on the subject of meeting him, and giving him, openly and fairly, every assistance in their power, but, finding that he made no application to them, and that he went about in disguise, to collect intelligence among the lower class of seamen, they took the alarm, and began to discover that hostile notions were entertained of their conduct and sentiments, which they were not conscious that they deserved. Far be it from me to impute any blame to Mr. Clarkson, no person thinks more highly of the purity of his intentions, but facts, such as these, you ought to know, as they illustrate the temper and feelings of both of the parties concerned."

Who this unnamed merchant was, and who the group of merchants may have been who were supportive of abolition, and how many there were, is quite unknown. Was there any connection with Robert Norris, who was introduced to Clarkson by Rathbone? Could it have been Edward Chaffers or Ambrose Lace? Chaffers had long been out of the trade, Lace had stepped down more recently, Norris was no longer involved, and in any case he had several meetings with Clarkson, and so, if Curries remarks are taken literally, none of these people fit the bill of someone deeply engaged in the trade and who did not, in the end, talk to Clarkson. After the interview with Ambrose Lace Clarkson admitted that the dye was cast and no further meetings with anyone of significant stature within the trade took place. So taking Currie at face value and accepting that there were merchants who at first wished to talk to Clarkson but who "took alarm", their identity remains a mystery.

That Currie chose to distance himself from Clarkson, almost as if they had never met, is curious and his statement that "he went about in disguise", attributed, not to himself, but to unnamed merchants, has inflamed a few recent commentators. Ellen Gibson Wilson denies the whole thing ever happened remarking that "Clarkson never adopted a false identity in his life and was too well known for his own comfort."6 Whether a false identity is quite the same thing as a disguise can be passed over, but for good measure her footnote to this comment brackets Currie's remarks with those from an Anti-Abolitionist tract written under the name of Francklyn, "An Answer to the Rev. Mr. Clarkson."  In the introduction to his series of letters on the subject Francklyn observed;7

 "Among others who are charged with such misbehaviour, is the Reverend author animadverted upon in the following letters, who in the different masks of an African sailor and pettifogging attorney, is said to have visited the alehouses and brothels of Liverpool, to find out witnesses to the enormities committed by the masters of Guinea ships."

This curious statement is not wholly impenetrable if it is allowed that the author of the tract misrepresents his informants, and that "the different masks of an African sailor and pettifogging attorney" refers not to Clarkson going about the town adopting two different disguises, but to the appearance of both Falconbridge and Clarkson going about together. The description is simply an unkind, but accurate, caricature of their appearance and behaviour in Liverpool.

Currie went on to discuss the way in which those merchants of the town sympathetic to reform were beginning to consider possible legislation in respect of the trade. Currie's rhetorical style, alluding to issues rather than openly stating them, makes interpretation difficult. When Currie referred to means of regulating the trade with a view to abolition was he hinting at positions that the Liverpool abolitionists had been developing, perhaps in conjunction with a group of African Merchants, or are they simply straws in the wind? Currie seemed to outline measures that prefigure the framing of the Dolben Act designed to limit the numbers of slaves carried in the slave vessels based upon the lading of troop transports. Like Roscoe, Currie proposed reforms in the colonies designed to undermine the demand for slaves in the plantations.4 There is no surprise in their unanimity of view of course; Currie and Roscoe are the closest of friends and pass their writings freely back and forth for comment and friendly criticism. Roscoe, apparently, revises little, preferring the first inspired draught to any laborious reworking, which is the opposite of Currie's rather pedantic but carefully crafted style.4

"In truth, many of the African merchants express themselves very willing that the slave trade should be investigated in parliament. … From what I have heard, I think they would readily agree to any regulation for restricting the number of slaves taken on board, to a certain proportion with the tonnage of the ship, some thing of this kind is agreed to be necessary. At present, it is thought fair to ship two Negroes for every ton: in the transport service, there are two tons allowed to every man. Some of the merchants seem to approve of measures for the gradual abolition of the trade, these, indeed, they commonly say, ought to consist in means for meliorating the condition of the slaves in the West Indies, which, by augmenting the numbers born there, would diminish the demand for those imported, and, at last, destroy it altogether. Others think the most certain method of securing better treatment to the West India Negroes, is to obstruct the supplies from Africa."

Currie floated an idea, expanding on a theme in Roscoe's pamphlet, for the establishment of an exclusive company trading to Africa which by means of various restrictions, taxes and bounties could gradually transform the slave trade into a trade based on natural commodities, especially if combined with gradual emancipation in the colonies. This was quite contrary to the position adopted by the London Committee who had already determined that emancipation would not be a goal in order to put planter and merchant at loggerheads.4

"I will suppose that your proposal in parliament may rather be for a gradual abolition of the trade in slaves (accompanied with some measure for their gradual emancipation in the islands), than for its entire stoppage at once. This, I think, will appear to you, not only the more practicable, but the better scheme. Should this be your plan, I would just hint that, for the remaining period during which the trade is to be carried on, it might be advisable to have an exclusive company of those now engaged in the trade, and the size of their vessels, and the proportion of slaves to each, may be regulated by law. At the same time, a diminution of the whole number of slaves transported from year to year may be secured either by a positive restriction, or a gradually increasing duty. Such a scheme might, perhaps, be attended with some direct encouragement of the trade for the other articles of export which Africa affords, and which, by this means, might be gradually increased to a degree that would more than compensate our merchants and manufacturers for the loss of the traffic in slaves."

Currie closed his letter loftily urging Wilberforce to his task.4

"Go on then, -Sir, to this examination, with that magnanimity of, mind and fearlessness of spirit, so consonant to your character and to the cause you have undertaken."

Following his letter to Wilberforce, Currie wrote to Dr Percival of Manchester in mid January.4 Percival was a physician educated at Edinburgh and Leyden in the Netherlands, and a founder of the Manchester Literary and Philosophical Society.8 He is today considered a founder of modern "Medical Ethics", and like Currie he was a Unitarian. They regularly exchanged letters on a wide range of topics including the progress of radical ideas and on medical and scientific matters. Currie thanked Percival for some papers he had sent him probably relating to the activities of the Philosophical Society. He had also sent notices about abolition meetings held in Manchester, one probably concerned the meeting of December 27th 1787. Currie expressed concern at their uncompromising nature, but agreed with their sentiments.4

"Your proceedings at Manchester on the subject of negro slavery are, on the whole, judicious and spirited. The papers which I have seen ... are not of a temporising nature, they speak a language that admits of no compromise - a language which, on any other subject, could scarcely be approved of. In general, however, they have my hearty approbation, both as to sentiment and style."

Currie painted a picture of growing confusion and perhaps of rising intemperance among the merchant community stemming from Clarkson's visit and the growing tempo of calls for reform.4

"The situation of a person of sense and feeling in society here is at present very distressing. Men of any enlargement of mind, who have been concerned in the slave-trade, begin to reflect on their situation; and the struggle between interest and principle, between a lucrative traffic and a sense of character, is productive of such embarrassment and contradiction, as fills one with sorrow. Others, again, talk a high language. - but I cannot go on - I am ready a thousand times to cry out, with Cowper,

"O for a lodge in some dark wilderness,
 
Some boundless continuity of shade! &c"

No doubt Percival could complete the thought;

Where rumour of oppression and deceit,

Of unsuccessful or successful war,

Might never reach me more!

and would recognise Cowper's famous anti-slavery poem.9 Would he also notice the misquotation of "continuity" for "contiguity"; which is curiously the identical misquotation Roscoe made in his poem The Wrongs of Africa?10 Currie then discussed whether a petition to parliament on the subject of the slave trade would be raised in Liverpool. If Currie is to be believed, no petition had yet been raised against abolition in Liverpool, but, if one should be, he predicted trouble.

"If no stir is made on one side, there will none be made on the other; but if the merchants step forward by petition in favour of the slave-trade, a counter petition will certainly be agitated, and a violent struggle must ensue."

He then discussed the appearance of a pro-slavery letter signed by "Vindex" got up by some of the Liverpool Merchants.11

"...which was written by a person who was first a surgeon, and afterwards a master of a Guinea ship, after this, a governor on the coast, a planter on the Mississippi, and finally, from the misfortunes he sustained in the revolution of America, reduced to the station of a slave captain again. He is a gentle, moderate man, and of a good understanding. His MS. was reviewed by several merchants in the trade here, and, I have reason to believe, was altered. With all these advantages, it appears to me to be more fatal to the cause it proposes to support, than almost any thing that has appeared."

Letters signed by Vindex appeared in the national and Liverpool press in December and early January attacking the abolitionists.11,12 It is obvious, from the fairly malicious delight he takes in recounting the man's colourful career, that Currie knew the writers identity and that he was working with the African Merchants to frame a response to the agitation for abolition. The man was Archibald Dalziel, who was selected as one of the Liverpool delegates to present evidence against abolition to the Privy Council. Dalziel trained as a surgeon and was an officer appointed by the Committee of Merchants Trading to Africa from 1763 to 1769 on the coast of Africa. This was where he first met Robert Norris who was then master of a slave ship.13 Dalziel went bankrupt in 1773 over a losing trade in slaves, but was soon to be found operating several slave ships, the Little Archie, the Hannah and the Nancy on African Voyages in 1773 and 1775. The Nancy made voyages in 1775, 1776, and 1778 under Dalziel's ownership. In August 1778, on return to England, he was taken by a privateer and lost everything. In the early 1780's he was master of slave ships operating out of London for the merchants James Mather and Robert Preston. In 1785 he took over as master of the Tartar out of Liverpool owned by the John and Thomas Backhouse.5,14 The voyage, to Benin, was a fatal one;15 - "I had a badly assorted cargo, great competition, few slaves in the country, provisions scarce in the country" - One third of the 360 slaves perished along with 15 seamen out of a crew of 37. The vessel arrived back in Liverpool at the end of June shortly before Clarkson's visit and was among his list of vessels used to estimate crew losses. It is said13 that Dalziel had worked for John & Thomas Hodgson, which is possible, for the Tartar was registered to John Backhouse and Garstang Bradstock in 1785 and in the new register of 1786 it was perhaps given a more complete registration to; John Backhouse, John Kilvington, John Hughes, William Rutson, Henry Gardner, Charles Pole, John Hodgson, and Thomas Hodgson (Jr.).14

So, not many months after his return, Dalziel was working with the merchants putting together their defence of the trade. Dalziel's contributions under the pseudonym Vindex, were indeed a curious affair, which were ridiculed by subsequent correspondents. They were also rather similar to James Penny's representations before parliament; the ridicule must really have gone over the merchants' heads.  On the slave ships he had this to say;

"Whoever has been at Liverpool…must have been witness to the well adapted contrivances for the commodious reception of the Negroes, and for the ventilation and cleanliness of their apartments. And if the accommodations on board those ships in the dock be subject of general approbation, how much more would an observer be pleased to see with what attention and tenderness the Slaves are treated, and how conveniently they are lodged. The circulation of fresh air is carefully promoted, that the Negroes oftener complain of cold than of heat; frequently requesting that the air ports may be shut, the wind sails removed, and even that the tarpaulins may be laid over the gratings; and when they complain of being too much crowded, which rarely happens, a part of them is suffered to remain constantly upon deck, where being covered with awnings, they, and the ships company, are comfortably sheltered from the dews of the night, as well as from the scorching rays of the Sun in the day."11

It was all too much for his critic Philo-Africanus.13

"Vindex then introduces a flowery and romantic description of the mode of living observed by the slaves during the voyage. His skill in their dishes seems so accurate and extensive, that the world, no doubt, looks up to him for a very speedy and instructive publication, under the title of "The Slave Feeder's Complete Guide or VINDEX's Art of African Cookery" and I shall not be surprised, if by his interest among the people of the profession, he shall procure a contract for victualling all the slave ships, and he will, I cannot but suppose, make a very good bargain, as he will find HORSE BEANS no very expensive article."

"To fill up the vacant hours, says VINDEX, which would pass very heavily without amusement - in short I refer the reader to his own description. Good God how much the world have hitherto been deceived! How little they have imagined that a voyage to the coast of Africa was a party of pleasure! A perpetual round of fanciful amusement, and elegant recreation!"

The remainder of Currie's letter to Percival discussed Roscoe's pamphlet on the slave trade which was ready and hoped that Dr Percival could assist in raising the question in the universities, and a more general hope of more enlightened times to come. Finally he wrote of the difficulties he faced over the business and, not for the last time in his life, his concern about what he could safely commit to paper.4

"My situation, as you may imagine, is delicate. Every thing I would say, I cannot write. I have longed to converse with you, and if you can foresee any circumstance that may call you to Warrington for an evening, long enough to give me notice in time, I should have much satisfaction in meeting you there."

Around the middle of January the Liverpool Abolitionists finally went public with an address published by Dr. Jonathan Binns in the Liverpool Advertiser and Roscoe's pamphlet went on sale. In the same month the Reverend John Yates delivered a sermon highly critical of the slave trade at the Kaye Street Chapel, which was said to have caused great offense to some of his congregation and the wider town. His courage was widely praised at the time, however, both the text of the sermon, along with most contemporary reaction to it seems to have been lost.8 The only surviving record is an entry in Hannah Lightbody's diary for the 28th of January 1788 - in fact an error and in reality the 27th.15

"Heard Mr. Yates discourse on African Slavery from 2nd Malachi 'Have we not all one Father? - and hath not one Lord created us? - why do we then deal treacherously every Man with his own Brother' - he began by general observations on the equality of Mankind being all equally the Children of God, tho' distinguished by difference of lot, some being fostered in the lap of indulgence during their infancy - in youth amused with all the pleasures natural to the season - all the pursuits of their mature years crowned with success - and their old age comforted by every alleviation of Infirmity - Others thro' every stage of life were alike unfortunately nursed in poverty, trained to labour, pursued by want, disease and Calamity - yet have we all not one Father - the Wise and Benevolent Governor of all things intended the abundance of one Man to supply the necessities of another, the treasury of the rich to be the granary of the Poor, the Power of the strong to be the safeguard of the weak, the house of the wise to be the school of the ignorant - (Mr Yates formerly preached excellent Sermons - he wrote them carefully)

What opinion were the poor victims of our Avarice to form of that Religion whose votaries practiced such inhumanity? - how would they abhor a system which they would suppose from the conduct of its professors gave a sanction to Cruelty. Did we but follow that short and comprehensive precept of our Great Master - Do to others &c. This inhuman traffic, this oppression of our brethren could never have taken place - he was unhappy to say that 2/3rds of the slave trade carried on by Britons was by his Townsmen - 27000 he calculated were exported yearly by Liverpool Merchants.

In the afternoon he preached on the duty of Self Examination - said those who were satisfied with their own conduct would find pleasure in receiving it - and those who thought themselves in danger could not set about it too soon."

Hannah Lightbody of course was Thomas Hodgson's sister-in-law and her diary reveals the close relations between Currie and Roscoe's circle and her own and reveals the stir which these developments caused in Liverpool. Her diary is one of brief entries and whilst it is revealing of her moral and religious philosophy there is little of politics in it except when the open discussion of the slave trade breaks out.

Numerous entries illustrate the connection between these people. James Currie was her physician having changed - with a little acrimony it seems - from her relative Dr. Camplin in the summer of 1787. On the 19th of June whilst the Hodgsons are in London and she has care of their children she records having been invited to "sup" with Currie, Roscoe and Thomas  Christie, the founder of the Analytical Revue. On the 19th of July she records riding to Toxteth Park to visit the Nicholson family with Currie and the Hodgsons and that summer she uses their Caton residence as the base for a visit to the Lake District and, like everyone else who has ever been there, she caught a cold from the thorough soaking she got during the week of her visit. On 26th May 1788 she recorded that "Drs Currie, Clayton (Nicholas Clayton was married to Dorothy Nicholson), Mr Roscoe, Smith, Hodgson sat with us till 1 o'clock in the morning."

The affect of Yates' sermon is palpably reflected in her diary where she records;

"29th January 1788- Drank tea and supped at Mr. Smith's with whom had a great deal of Conversation. African Trade, Pathetic poetry, dreams &c.

30th January 1788- Lay awake endeavouring to recollect the Negro's Complaint.

2ndMarch 1788- Innattentive at Chapel - Supped at Dr Curries with Mr. Smith and Mr. Tate - talked and read poetry Marratan and Adela.

16th March 1788- Miss C poorly at Dr Currie's - drank tea and supped there. Mr Trench there - talked of the Wrongs of Africa."15

In April she and her mother moved into a new house in Bold Street and the wrongs of Africa seem to have been forgotten.

The Liverpool Delegates.

Meanwhile the Liverpool merchants were beginning to organize and on February 5th 1788 John Tarleton, brother of the Liverpool hero and villain of the American Revolutionary War, Banastre 'No Quarter' Tarleton, wrote to his brother Clayton and to Thomas Earle, the Mayor of Liverpool and the merchant who signed the marriage register at Currie's wedding. He discussed a 3½ hour interview with the Prime Minister, William Pitt in which he had told him that if Wilberforce's plan to prevent further imports of slaves into the colonies succeeded the consequence would be total ruin. He told him that the African Merchants of Liverpool would prove "to the satisfaction of every unprejudiced mind in the House of Commons, that so far from the African trade being founded in blood and a series of fraud, violence, and oppression on the coast of Africa" and that they would show that "the basis of it was founded in humanity, and justice to the Natives."13

Pitt informed Tarleton that his own sentiments were for abolition and he gave authority to communicate this to his friends in Liverpool. Tarleton concluded, "... we shall have little chance of success, or that the African trade will remain on its present footing, accept we could prove that it is not carried on with that shocking inhumanity that is imagined by all ranks of mankind out of doors."13

A week later Pitt announced the formation of a Committee of the Privy Council to look into the allegations against the slave trade.16 As a result of the London Committee's activities a steady stream of petitions were being presented to parliament from all over the country. It seems that Wilberforce believed that unless there was an investigation and the evidence presented to parliament there might be an attempt to enact palliative legislation to draw the teeth of the opposition. The Committee began to meet on the 15th of February. The day before the Liverpool Common Council met to discuss raising a petition and the merchants held several meetings in the Exchange to plan their opposition to the attempts at abolition. A list of 12 gentlemen, merchants and captains in the trade was announced to attend the House of Commons and explain the advantages of "this most valuable branch of commerce."

The initial list comprised; John Tarleton, Esq., Benjamin Arthur Heywood, Esq., Lawrence Oliphant, Esq., Richard Wilding, Esq., and Captains; Norris, Penny, Seaman, Ross, Fayrer, Begg, Brancker and Matthews.17 For some reason at the end of February the merchants decided to reduce the delegation to just three men, John Tarleton and Captains Penny and Norris but at some point later they re-instated Captain John Matthews and added Archibald Dalziel.13

Robert Norris, if he is to be believed, said he had been selected against his will and was not present when his selection took place.13 Perhaps some had a change of heart one way or another. Certainly Benjamin Heywood withdrew from the trade at about this time and went into banking in Manchester, his last voyage seems to have been in 1788 after being in the trade less than ten years.5 Hannah Lightbody mentions him discussing the move in April 1788 and the bank opened on 26th of May.15 He was in the business in Liverpool but had interests, with Thomas Parke, in a Lancaster firm, Heywood and Parke.18  He was the son of Benjamin Heywood (1722-95) who had been in the trade with his brother Arthur (1719-1795) from about 1750 to 1775 when Arthur withdrew while he continued until 1785. His brother Arthur, after his withdrawal from the African Trade became a prominent Liverpool banker trading as Arthur Heywood Sons & Co.19 Arthur Heywood was well known to James Currie who was probably his physician. He wrote to Hannah Greg shortly after the great man's funeral whilst the later war with revolutionary France was raging.4

"One thing I did this morning, which I shall remember for some time- I witnessed the last melancholy duties performed to A---r H---d. I saw the good old man descend quietly into his silent vault, "where the wicked cease from troubling, and the weary are at rest." One might reflect on this subject for many pages. What so common as death? yet what so deeply interesting?"

Of the other original delegates Lawrence Oliphant was in charge of the Customs House in Liverpool.20 Richard Wilding had invested in slaving voyages from Liverpool in the 1780's but he too seems to have withdrawn from the trade about this time,5 and as a delegate he may have been no better choice than Benjamin Heywood as a letter to Lord Hawkesbury discussed later seems to indicate.21 The suggestion that Robert Norris was appointed without his knowledge or even presence at the meeting may also have been a factor in some of the delegates being changed. If so, it seems a curious way of doing business.

Captain Seaman had been a master and occasional investor in the trade from about 1770 to 1783 largely working for William Boats and Gregson and Co. Captain Henry Ross too was a recently retired ships master and investor in the years 1761 to 1770 but who made two further voyages in 1783 and 1785. Captain Joseph Fayrer seems to have first attained the rank of master for Benjamin Arthur Heywood in 1782 and recent voyages had been for Baker and Dawson, his last completed in June 1787. He would not depart again until October of 1788 and so was certainly available but did not attend. Begg was an investor rather than a captain although he had risen to be master of one of the Gregson's vessels and thereafter invested steadily in their voyages. Peter Brancker had long experience as a slave ship captain and investor in voyages by Tarleton and Backhouse and Moses Benson.5 He would give evidence to parliament some ten years later.

Of the delegates to the parliamentary enquiry who finally attended, John Tarleton was a partner in the firm of Tarleton & Backhouse, reputed to be the 3rd or 4th largest African House in the country. He was soon to replace Lord Penrhyn as MP for Liverpool and was perhaps the most effective of the delegates.13

Archibald Dalziel's career and parts, wryly summarized by Currie, have already been mentioned as also his letters under the pseudonym Vindex. He gave evidence to the Privy Council on the Gold Coast and on Wydah and Dahomey. He apparently wrote a book "The History of Dahomey" presumably much of it borrowed, or worse, from Norris's "History of the King of Dahomey" which had been shown to Clarkson on his visit to Liverpool. His evidence tried to show that the slave-trade saved the slaves from a much worse fate in Africa. Dalziel also gave evidence before the house in opposition to Sir William Dolben's bill to regulate the number of slaves that could be packed into the crowded vessels and worked with both Norris and Matthews during 1788 on a correspondence with Lord Hawkesbury over the bill. He did not believe crowding and stowage of Negroes were the causes of mortality, but thought some regulation, such as provision for distilling seawater, might be in order.13

On May 12th 1789, introducing his bill to abolish the African Slave Trade, Wilberforce said22 "It is said, that Liverpool will be undone - the trade, says Mr Dalzel, at this time hangs upon a thread, and the smallest matter will overthrow it." However, by then Dalziel was not present to hear it, he was the master of the Gosport and Havre packet bound for Angola out of London.5 It has been said that after the 1788 parliamentary session he joined William and Thomas Earle sailing under Portuguese colours to furnish slaves for their ships on the African coast13 - this may be so but the former vessel was owned by William Collow and James Morrison of London, whatever that may mean in reality.

In fact following the Privy Council enquiry of 1787 Norris and Dalziel co-operated in putting together a series of charts of the African coast, The African Pilot, which was first published in 1789 by Peter Laurie. Dalziel also readied for publication "The History of Dahomey" but this became heavily delayed following Norris's death and Dalziels appointment to Cape Coast. It was finally readied for publication by Captain Jospeh Fayrer, appearing in 1793. Dalziel's presentation of Norris's notes was wooden where Norris's contributions were at least circumstantial. Its portrayal of the brutal rule of a succession of Kings of Dahomey was a catalogue of horror which attempted to justify the trade in terms of rescuing a small proportion of the natives from a much worse fate. It could hardly hope to succeed on these terms but had it been presented as part of the case for abolition it could well have been devastating to the slave traders as Clarkson seemed to realise when it was shown to him by Norris. A curious collection of subscribers waited several years to receive their bound copies printed on Fine Paper including; James Currie, John and Thomas Hodgson, John Pares, Samuel Greg and even the elderly Mrs Elizabeth Lightbody.

In 1791 40 Liverpool Merchants signed a letter to the African Company recommending Dalziel for a senior position and he was appointed governor of Cape Coast Castle which he retained until 1802. He apparently left a string of debts in Liverpool and Thomas Earle and John Hodgson stood surety for £5000. However, these were to cover debts to the company and not his private debts.13 When he surrendered to Bankruptcy proceedings in July of 1791 he was represented by the legal firm of Aspinwall, Roscoe and Lace.23 During the time he was governor of Cape Coast Castle a vessel named Governor Dalziel traded regularly out of London with Cape Coast. On his return Dalziel operated a number of voyages between 1803 and 1807 out of London the majority trading with Cape Coast Castle.5 He is supposed to have died a bankrupt.

The delegate Robert Norris, whose career in the slave trade was reviewed earlier, seems to be little known after 1778. According to Clarkson, "he was then a merchant in a different line of business." The Privy Council described him as a Carolina merchant and he described himself to Lord Hawkesbury as the Commercial Agent for Liverpool.13 Norris died in 1792 and there were some who said he had been hounded to death by the abolitionists. His interest in working for the slave merchants, having once expressed his opposition, is difficult to understand. Gomer Williams says his defection was due to pressure from the Corporation.24 Norris told the commons he was appointed without his consent. Perhaps there was hounding on both sides; perhaps it was all too much for him.

According to the Records of the Clerk of the Privy Council Matthews was formerly the agent of a London Merchant residing in Sierra Leone before he obtained a commission in the Navy.13 Golberry, a French traveler who visited Sierra Leone in 1786 reported that the chief factor of a Liverpool Company resided in Sierra Leone and his subordinate, Matthews, in the Isle de Loss.25 Mathews returned to Liverpool in 1787 and published an account of his travels.26 It was said to have given Thomas Clarkson some concern and he asked his brother to verify its accuracy, for by this time Clarkson was heavily involved in the Sierra Leone Company set up by members of the Clapham Sect to trade on the coast of Africa in opposition to the slave trade.27

His account was followed by a diatribe in favour of the trade, which was dated, in Liverpool February 20th 1788. Matthews claimed that in 1784 the French had adopted a bounty system of 40 shillings per ton and £8 per slave to encourage the trade and that this had increased competition on the coast. He also claimed that regulation would merely induce the merchants to remove to countries favouring the trade.27 It has been supposed that following his appearance for the Liverpool Delegation he re-entered the navy however there is a John Mathews who was part owner of at least six vessels operating out of Liverpool between 1790 and 1795.5

The remaining Liverpool delegate, James Penny, as noted earlier, was a captain in the trade during the American War and an owner thereafter. He had 2 years experience as a factor on the African coast around 1776. He remained committed to the trade until the early 1800's. Many investors took shares in voyages put together by Penny including John and Thomas Backhouse and John and Thomas Hodgson. Some of those involving the Hodgsons, such as Hope, Madam Pookata and Shirburn Castle were on the high seas as the slave trade enquiry commenced. Penny was not an effective witness giving highly coloured and at times utterly ridiculous evidence.13

At about this time (February 1788) a Liverpool merchant in Carlisle, on his way from Liverpool to Dumfries, wrote a remarkable letter to Lord Hawkesbury.21 The merchant was Edgar Corrie, and a connection with James Currie can now only be guessed at. However, Currie was from the Dumfries area, paid visits home on occasion, and had been educated at Dumfries Grammar School. Currie's childhood friend in Dumfries, Robert Macmurdo seems to have been sweet on Elizabeth Kennedy, the daughter of a Manchester fustian merchant, whom he may eventually have married. Curiously enough, a generation later, John Greg married Elizabeth Kennedy the daughter of a Manchester textile magnate, Isaac Hodgson married Emma Macmurdo and Thomas Pares married Octavia Macmurdo.28 That aside, Corrie's business activities were not directly concerned with the slave trade; there is no evidence that he ever invested directly in slaving vessels. During the American Revolutionary War he had an interest in a number of privateers including Old England, Loyalty and Enterprize.14 The Enterprize was outfitted by a consortium of owners including Thomas and William Earle and Francis Ingram, all major investors in the slave-trade. Another investor in this vessel was Edward Chaffers, the friend and associate of Ambrose Lace. Loyalty was also owned by this consortium whereas Old England's investors included several slave-traders such as the Heywoods and Thomas Leyland. His principal business interests however were in parnership with John Gladstone in the corn trade but aspects of his letter suggest a considerable knowledge of the West India trade. Corrie sent Hawkesbury a detailed letter on the slave-trade with his name disguised. It was accompanied by a covering letter, which he signed in his own name explaining his motives and delicate position.

"I think it necessary to avow the sheets which accompany this letter, & to explain to Your Lordship the reasons why I must request my name to be concealed - I am a Merchant of Liverpool & it might be attended with irreparable prejudice to some branches of business in which I am engaged, that I stood forth with any opinion that could favour the abolition of the Slave Trade."

Corrie suggested to Hawkesbury that the best evidence that could be obtained on the subject should be drawn from the Town of Liverpool itself in order to remove or neutralize the considerable prejudice that existed in the town. Avowing himself not competent to furnish this information he declared, "I will point out those who can; & they are men of sufficient independence and intrepidity of mind, to combat the torrent of prejudice, if applied to in a proper manner for intelligence on subjects of which they have much experience."

These men included Richard Watt, "long an eminent factor for the sale of Slaves at Jamaica, now deeply interested in the prosperity of that Island both as a Planter & a Merchant." Richard Watt was a merchant in the West India trade, trading as Watt and Walker, who made a large fortune from his plantations in Jamaica. Born in Standish he began life as a coachman before taking ship to the West Indies where he began to acquire plantations and slaves for the production of rum and sugar. In 1783 he bought the Bishop Burton Estate near Beverly in Yorkshire and in 1795 he bought Speke Hall, near Liverpool, and its 2,400 acre estate for £73,500. He died without issue in 1796 bequeathing his estates to his nephew.29

Corrie next mentioned Richard Wilding of Llanraeder, the High Sherriff of Denbigh, and formerly an agent on the Windward Coast for Miles Barber at about the same time as Thomas Hodgson and latterly a promoter of his own voyages. Finally  he cited Thomas Hodgson junior who he described as formerly an agent for Miles Barber at Gambia.

Corrie said that Watt could give information on whether the necessity for a supply of slaves to the islands was caused by their abuse and the availability of fresh supplies. The others could give information on whether the Africans needs would induce them "to procure investments to be bartered for goods, by the culture of Cotton & other produce, if the Slave Trade should be gradually and entirely abolished at the end of twelve years, & whether the civilization of the Natives, … would not open a source of wealth to the Kingdom greatly exceeding any Gains to be acquired by the Commerce for Slaves."

They would all, Corrie said, "be very competent to give information on what duty the African Slave Trade would bear & what Bounty would be sufficient to push & explore a Trade to Africa for Merchandize." Finally he revealed that he had not communicated with these men for twelve months past but believed they would supply information that Hawkesbury and Pitt would find gratifying.

Corrie's position on the slave trade and the means for its abolition bears striking similarities to the plans of the Liverpool abolitionists. Robert Norris, William Roscoe and James Currie, all propounded views in favour of a gradual abolition of the trade by the use of taxes to discourage slaving  and bounties to encourage a trade in African goods.

That Thomas Hodgson is present in a list of men who had "sufficient independence and intrepidity of mind, to combat the torrent of prejudice" Corrie perceived as existing in Liverpool is of obvious interest. One can only wonder at Corrie's plea for anonymity to protect his reputation whilst at the same time freely giving the names of others with whom he has not communicated in a twelve month. At face value the letter appears to document the discussion of the evils of the slave trade and the formation of a policy of reform among this group of people which precedes Clarkson's visit and the promotion of the subject by the London Committee by some six months.

What may have prompted such discussions is hard to say. Clarkson's prize winning essay had been published by James Phillips and was repeatedly advertised in the press in September 1786, along with numerous other anti-slavery tracts.30 The Society for Free Debate held a series of crowded meetings at the Mitre Tavern in Fleet Street in November of that year on whether the slave trade could be justified on principles of equity, policy or Christianity which attracted over 400 people, so many that many had to be turned away. These meetings were also advertised in the national press along with advice to ladies to come early to avoid being excluded.31 Clarkson also mentioned a debate in Liverpool in the winter of 1786 in which a proposal that the slave trade was the cause of the town's prosperity had been defeated.1 Perhaps this increased interest in the question had prompted discussions between Corrie and these Liverpool merchants.

Corrie enclosed with his covering letter a further letter in which his identity was concealed under the initials W.J. The long and detailed letter began by adverting to the many parliamentary petitions raised all over the country in favour of the abolition of the slave-trade and the counter petition from Liverpool in its support. Corrie then discussed the trade in slaves for the supply of the British sugar colonies. Britain was superior to the rest of Europe in the trade and supplied slaves to the Empire and to France and Spain. The benefits to the country were, however, not evident. Prior to the War of the Spanish Succession Britain exported 18,000 hogsheads of sugar annually. The colonies now only supplied the home market and the European trade was wholly engrossed by France. Even so the planters demanded a subsidy and predicted ruin in the face of suggestions of a free market. If the colonies could only supply the home market by the imposition of protective duties what exactly was the benefit to the country of the slave trade?

Corrie discussed the application of a bounty on vessels trading in commodities to Africa and a tax on vessels trading in slaves to gradually transform the trade in slaves to a trade in African goods. The similarity of his ideas to those Currie expressed to Wilberforce, Roscoe gave in his pamphlet and Norris expressed in his conversations with Clarkson is evident; though evidence linking them together as a concerted strand of Liverpool opinion is tenuous. Corrie, however, was wasting his time. Hawkesbury was not in the business of investigating the trade himself but merely in collating evidence for the Privy Council, indeed his sympathies were largely with the trade and town of Liverpool.13 He was presented with the Freedom of the Borough for his exertions on June 20th 1788 and was later created Earl of Liverpool.8

The Gustavus Letter.

It is widely believed that James Currie wrote a letter published in the Gentleman's Magazine in March 1788 under the pseudonym Gustavus, although it was never acknowledged by Currie himself.4,32 The letter extolled the virtues of Howard; the proponent of penal reform, praising his rational approach to the question and the practicality of his ideas. John Howard, a wealthy Calvinist and cousin of Samuel Whitbread was appointed High Sheriff of Bedfordshire in 1773. His tours of inspection of British prisons resulted in penal reform acts in 1774. He published The State of the Prisons in 1777 and was awarded an LLD by Dublin University.8 Gustavus recommended Howard's example to the campaigners against the slave trade. The use of Howard as a starting point suggests the influence of Roscoe rather than Currie, since this was a lifelong interest. However Currie and Roscoe worked together hand in glove, making easy attribution difficult and the remainder of the letter concentrating on the need to curb personal invective against the slave traders certainly suggests the hand of Currie. The letter was a critique of the London Abolitionists, with their tendency to indulge their contempt for the slave traders, and it attacked their design on sudden abolition as Quixotism. Gustavus declared this prejudicial approach would have a result opposite to that intended. Whilst the letter contained some applause for Clarkson's motives it warned "… but let zeal be tempered by discretion, attended with candid construction upon the conduct of others, and freed from personal and scurrilous invective.."

As in Currie's letter to Wilberforce, Gustavus accused the abolitionists of falsely exaggerating the cruelties practiced by the traders and similarly defended their characters.

"But it would appear, from the conduct of some of the principal movers in this good work, that it cannot be done without painting falsely, and exaggerating these cruelties …  Is it not possible a really good and benevolent man may be bred up in this commerce from his earliest youth, and become concerned in it, before he has ability or resolution to think in opposition…"

Gustavus criticized the Quixotic nature of the sudden abolition approach, ascribed a gradualist approach to certain Liverpool merchants, and condemned the way they had been treated by Clarkson.

"That there are such characters I can venture to assert, and greatly lament they are precluded from rendering assistance to Mr. Clarkson and his friends, from the uncandid manner in which they have been treated, and are spoken of. One active gentleman when at Liverpool, is said not only to have declared the most violent prejudice against their characters and to have treated their attentions with neglect, but to have employed himself in obtaining materials to criminate them, from the most unprincipled common sailors and dock landladies."

The exaggerated facts produced by Clarkson were being used as an authoritative source for the whole movement but were likely, in Gustavus' opinion to bring about its failure.

"…. as it is now before the publick in such violent and prejudiced representations …. a great and good work may fail, from unworthy and unnecessary endeavours to assist it."

The activities of Falconbridge and Clarkson are unmistakable. If the writer was Currie, the pretended distance between himself and Clarkson is striking, but hardly different from his pose in writing to Wilberforce. Perhaps it was Falconbridge whom Currie could not stomach. He was trained as a ship's surgeon, with little in the way of a classical education, and, no doubt as a result of his maritime life, pretty intemperate in both senses of the term. In the public press the distance is perhaps more comprehensible than in a private letter.

In March 1788 Currie sent a song, Maraton, for publication in the London newspapers. It was jointly written with Roscoe in imitation of the popular style of Charles Dibdin, and of which he said;4 "it has already been of service in diverting a stream of indignation, that a certain heart could hardly contain."

Currie explained the origin of the song, as an amalgamation of two productions, one by himself and one by Roscoe and the reasons behind its hurried and anonymous publication in London.4

"I gave it to Dibdin to set, under promise of secrecy, and I find rumours have gone out that there is such a poem, which our polite negro-dealers would impute to the author as an unpardonable offence, therefore I wished it printed in London without delay, that its origin may be traced no higher than the paper in which it appears."

Currie also described the consternation that the anti-slave trade agitation had produced among the merchants and their families in Liverpool.

"The general discussion of the slavery of the negroes has produced much unhappiness in Liverpool. Men are awaking to their situation, and the struggle between interest and humanity has made great havoc in the happiness of many families. If I were to attempt to tell you the history of my own transactions in this business, I should consume more time than I can spare. ….. The attempts that are continually made to justify this gross violation of the principles of justice, one cannot help repelling, and at the same time it is dreadful to hold an argument, where, if your opponent is convinced, he must be made miserable."

Currie also discussed a pamphlet by the Reverend Raymond Harris "Scriptural Researches on the Licitness of the Slave Trade." Raymond Harris, real name Don Raymondo Hormoza, from Bilboa, was expelled from Spain along with other Jesuits. Winding up in Liverpool he seems to have run a Gentleman's school but was widely believed to have been enlisted by the Spanish to gather information on the slave trade.20 A Spanish delegation had been in Liverpool from Havana and Santo Domingo.13 The trade in slaves to the Spanish colonies was believed to be highly profitable since it was paid for in Spanish bullion. The principal firm involved was that of Baker and Dawson but Tarleton and Backhouse may also have been involved. They reputedly purchased four fifths of the slaves at Bonny and New Calabar for this purpose. By contrast the trade with the French was believed to be less profitable as the slaves were delivered to the French on the African coast and transported in French bottoms. The principle firm involved in this trade was of course that of Miles Barber. Harris was rewarded with the sum of £100 by the Liverpool council for his production, which attempted to justify the trade by showing from Biblical quotation that it was in conformity with Old Testament law.

"A little scoundrel, a Spanish Jesuit, has advanced to the assistance of the slave-merchants, and has published a vindication of this traffic from the Old Testament. His work is extolled as a prodigy by these judges of composition, and is, in truth, no bad specimen of his talents, though egregiously false and sophistical, as all justifications of slavery must be. I have prompted a clergyman, a friend of mine, to answer him, by telling him that if such be religion, I would none on't."

Logically the clergyman ought to have been John Yates, however, it was Roscoe and the Reverend Henry Dannet of St John's Liverpool, who eventually published replies. In April Currie wrote to Dr Percival in Manchester congratulating him on persuading the Scottish Universities to petition against the trade and on drawing attention to the subject in France. He was concerned however to hear that the debate might not take place that parliamentary session.4

"It is asserted here, ... that the subject of the slave-trade is not to come before the House the present session. The illness of Mr. Wilberforce, it is said, has kept it back.	Report says that he is not likely to recover. The loss of such a man will be a cause of deep sorrow … but I cannot far a moment believe it will prove fatal to the cause …. The spirit that is kindled in society will not die away; and though I am not so sanguine as to believe it will triumph immediately, I have no doubt it will in the end."

The Slave Transportation Bill.

In early March Liverpool's petition in support of the slave trade, signed by 13,500 people, was presented to Parliament; other press reports had it that it contained 23,500 signatures, an improbably large number, but perhaps because of this overwhelming support there was no sign of the violent struggle which Currie had predicted.33 Meanwhile petitions in favour of abolition from all over the country were being presented to Parliament on a daily basis.

By March 20th the press confidently expected that the Privy Council's report would be published in days.34 However, by the 26th it was clear the council was still meeting and would sit at least once a week until finished.35 With the report incomplete and Wilberforce ill, Pitt announced at the beginning of May that Wilberforce was not in a position to bring forward his bill and that a subject of such importance should not be debated so late in the session.36 He promised to present a motion pledging consideration of the issue next session which he moved on May 9th. In reply Fox lamented that the House had heard no evidence and that the Privy Council had received no petitions. It should be up to the house to decide upon the evidence and as far as he was concerned he wished to see the traffic utterly destroyed. Later in the short debate Sir William Dolben spoke of the wretched condition of the slaves in the middle passage. They were so crowded they had less than two feet and a half each. Every morning some were found dead and others were infected with pestilential disorders. Lord Penrhyn pointed out that it was not the intention of the merchants to treat the slaves cruelly as their profits depended on their number. The M.P. Bamber Gascoyne wished to know when the report of the Privy Council would be printed and indicated that petitions against abolition from Bristol, Liverpool and Lancaster had not been presented to parliament but to the Privy Council. Abolition was visionary, unnecessary and impracticable but some alteration and modification might be desirable. Pitt's motion was adopted.37

On May 19th Sir William Dolben gave notice that he would next day move for leave to bring a bill regulating the stowing of slaves on board the ships. Gascoyne said he would oppose the measure as premature unless very substantial evidence was given.  Dolben replied he would bring forth both reasons and evidence enough to satisfy the house.38 Dolben moved for the right to bring in his bill the following week to give time for his opponents to consult their constituents and for the formation of a pro forma committee to consider what regulations were necessary. Gascoyne had no particular objection but thought it would lead to a premature discussion of the trade, which had been postponed, and if the bill contained more than stated he would oppose it. There were also those who opposed the proposal as seeming to recognize the legitimacy of the trade. Pitt thought that it might be useful, given the possibility of abolition next session, to prevent the merchants increasing the crowding of slave vessels in the mean time. Leave was given to bring it in.

There are those who have seen Curries hand behind the regulations governing the transport of slaves introduced by Sir William Dolben.39 Several clues have been adduced in favour of this. Firstly remarks in his letter quoted to Wilberforce on what the slave traders might accept in the way of transport regulations. Secondly, the fact that the legislation required the carriage of a qualified surgeon on each vessel, a matter in which Currie might have been expected to be interested. However, a letter written by Currie to Miss Cropper in May 1788 makes this doubtful.4

"We are all up in arms here about Sir William Dolben's motion, which pretends to say, that we shall only put one slave on board our ships to every two tons, whereas we have been used to put two men and a half to every single ton. We contend that this attempt is a most daring infringement of our privileges; that, as we may stow rum and sugar as close as we can, so likewise ought we to be at liberty to stow human life, which is equally a commodity with the others, though somewhat more perishable. To be serious. -- I am very sorry that this motion is made, because it will tend to divert into different channels that stream of virtuous enthusiasm whose undivided strength might have swept the whole fabric of this villainous traffic from the surface of the earth."

The following Monday Bamber Gascoyne presented the Liverpool petition to the house. Dolben presented his bill and the substance of the clauses was read out and the speaker moved the second reading. Gascoyne opposed saying they would need to hear witnesses at the bar of the house, the bill would not address the grievances complained of and he proposed postponing discussion for 3 months. However not even forty members were present and the house had to be adjourned.40

On Wednesday May 28th Lord Penrhyn presented a petition for the Liverpool merchants against Dolben's bill as did Mr. Ewer on behalf of London asking that counsel be heard before the second reading. This was ordered. Dolben did not oppose it but accused those opposed to his bill of trying to defeat it by delay and he did not mince his words in ridiculing his opponents.41

"He had no reason to believe the people of Liverpool were illiberal - He had personally been treated very liberally by them. He had eaten more turtle with them in one week than he had ever done in his life beside, but would rather sit down with them to mock turtle and plain port, than to real turtle and Burgundy, if such delicacies were to be procured at such a price as he feared was sometimes paid for them. … It was asserted by some, that the greater the number of Negroes that were crowded into one ship, the more healthy they were, and by others that the passage from Africa to the West Indies was the happiest part of a Negroes life. He wished that some of the gentlemen concerned in the trade would, in the course of the summer, make a voyage of that sort for the sake of pleasure. Let them be crowded as close together as the Negroes were, chained two and two, hand to hand and foot to foot, and left to roll in sickness and in concomitants, in fluxes and other pestilential diseases - let them try this experiment, and if on their return they should call it pleasure, he would give up the point."

Dolben extended his ridicule to the evidence James Penny had given the Privy Council, which at times had verged on the farcical; "If the weather is sultry, and there appears the least perspiration upon their skins, when they come upon deck, there are two men attending with cloths to rub them perfectly dry, and another to give them a little cordial."13

Lord Penrhyn, for the opposition, argued that it was too late in the session for the bill because two thirds of the ships employed had already sailed. Pitt told him he could only make objection to the provisions of the bill, not the principle. Even if no abuses could be proved, while there were grounds to believe the trade might be abolished, those engaged in it might try to make the most of it while it lasted, and thus temporary regulation was necessary to prevent any aggravation of the situation. Despite the opposition a motion to hold a second reading and a committee stage was put and carried. Pitt's point had been an important one, citing the possibility of greater abuses and overcrowding whilst the debate on abolition itself was in abeyance. Those historians who argue that Dolben's bill made little difference to the packing of the slave vessels miss the point.

On Monday June 2nd the bill received its second reading and the house went into committee to hear counsel and evidence. Robert Norris was interviewed for four hours and attempted to paint the pretty picture of the slave trade that he had given in committee.42 On Wednesday after a conference between Pitt and Sir Charles Middleton, controller of the navy, Captain Parry was dispatched to Liverpool and Bristol to measure the dimensions of the slave ships.43

On June 10th Penrhyn asked for a count whilst the evidence was being heard and the house was again found to be inquorate.44 On June 12th evidence of the measurements of the slave ships was presented and Middleton attacked the packing of the slave vessels, stating that a vessel of 200 tons burthen had had 550 slaves on board, giving only ten inches space to each slave, in temperatures of certainly eighty, and mostly ninety degrees, which regularly resulted in a mortality of 8 percent.45 He denounced cramming so many people into so small a space as "downright Murther." The regulation for transporting Felons was one felon for every two tons but he was willing to propose that ships in the slave trade should be allowed three Negroes for every four tons.

Sir William Dolben attacked Penrhyn and Gascoyne for their tactics in trying to delay the bill by counting out the house and by multiplying the evidence to protract proceedings and render passage impossible in the remainder of the session. The MP William Smith produced evidence from the survey, showing the space between decks of the ships was not, as their opponents stated, between five feet and five feet eight inches. From Parry's evidence, one vessel was only four feet four between decks and contained platforms dividing the space even further.

On June 16th James Penny and John Matthews gave evidence to the Committee of the House. Penny revealed that "intercourse between the Mariners and Female Slaves was very general and unreserved, but though there was sometimes violence used, it was seldom necessary, each sailor being allowed a wife, and the continency of the Slaves seldom preventing an acceptance of the situation." Whilst most of the evidence given to the committee did not make the press, a revelation of this sort was startling enough to be reported in at least one newspaper. Following the evidence of Penny and Matthews an attempt was made to call further evidence in support of the London petition. The abolitionists successfully opposed this as unnecessary; unless the trades' supporters could show the interests of the London petitioners were different from those of Liverpool.46

On June 17th the house finished hearing evidence and proceeded to fill up the blanks in the bill. One of the first blanks was the date of commencement, which Pitt proposed as the 10th of June making it retrospective. Naturally Bamber Gascoyne objected to the passing of an ex post facto law. Pitt replied that "nothing could be more fair … the merchants on the first agitation of this business had sent out ships, in order to catch an eager market for their fellow creatures. They knew what they were about; they were, with their eyes open, attempting to elude an expected law; but feeble must be the Legislature, which would suffer its laws to be so eluded."

Dolben moved that the blanks for proportioning the number of slaves to the tonnage of the vessel be filled up. Vessels of 150 tons or more with five feet between decks to carry 5 slaves per 3 tons; similar vessels under 150 tons to carry 3 slaves per two tons and all vessels with less deck space to carry one slave per ton. Penrhyn and Gascoyne declared this would completely annihilate the trade. Gascoyne moved for 2 slaves per ton, which was opposed by Pitt and others, and rejected by the house by 56 votes to 5. The numbers settled on were 3 slaves per 2 tons for smaller vessels and 5 slaves per 4 tons for the larger. Pitt spoke with passion and indignation in favour of the passage of the bill and made clear he did not believe it would result in the annihilation of the trade. Though the bill limited the numbers that could be shipped it would not limit the numbers actually landed. If he accepted what Penrhyn and Gascoyne said and these were the terms of our trade he would be ready "at this moment, to give a peremptory voice for the annihilation of the trade…." Pitt proposed that every ship, now on the coast of Africa be served with a notice by an admiralty vessel dispatched for the purpose. He also proposed indemnifying those merchants who had sent out vessels carrying more goods than they could now dispose of by purchase; a sum estimated at £12-15,000. There was a general cry of hear, hear and the house divided 56 to 5 in favour of the act.

On June 18th the Bill got its third reading and was straightaway sent up to the Lords where it got an immediate first reading.46 On June 19th the Slave Transportation Bill was given its second reading in Lords.47 On the Saturday the Lords heard witnesses including John Tarleton who declared he had nine ships in the trade six of which would be ruined if the bill passed.48 Mr. Miles, Mr. King and Mr. Penny were also heard; Mr. Miles caused some risibility when he stated that the slaves were not chained but only hand cuffed. The debate was adjourned until the Monday. Throughout these debates the free black, and Reverend Minister, Gustavus Vasa was in the gallery. In the Lords debate of Wednesday June 25th Hawkesbury proposed changing the date of commencement of the act to the 10th of July which was accepted by the Lords and Lord Stanhope declared that further amendments could be anticipated particularly over the numbers carried.49 The Morning Herald observed that the play Oroonoko had not been performed in Liverpool for thirty years for fear of giving offense.50

Meanwhile on the 24th of June James Currie was writing again to Miss Cropper about further horrors emerging from the Liverpool slave trade.4 

"Messrs Gregson, Case & co, the owners of the ship commanded by the famous Luke Collingwood, sent another ship to the coast of Africa lately, commanded by a man by the name of (name crossed out). This person in defiance of faith & custom, after he had slaved his ship, brought off the coast thirty free men who had been on board his ship as hostages or pawns, to sell for slaves in the West Indies. The natives were enraged at this outrage, and to revenge it, attacked the three next Liverpool ships that came in all belonging to John Fisher, took them, and carried the Captains and crews into captivity where it is supposed they will be cut off by poison. - One of the ships they however enlarged and gave to a part of the white men who if they could recover and bring back the pawns were to have their countrymen delivered up to them - they overtook Bibby at Barbadoes but the savage refused to give up the pawns…

The accounts from the West Indies only arrived yesterday. Two days before, ten thousand names in Liverpool had attested to the Lords that no regulations in the trade were necessary, but today they say some regulations are necessary."

Luke Collingwood was the master of the ship Zong which, in 1781 became the subject of a notorious legal dispute on marine insurance. Collingwood lost, during the middle passage, some 60 slaves from his cargo of over 400 and, claiming shortage of water, had some 133 slaves thrown over the side as jetsam believing that if this were done their loss would be a cost to the underwriters whereas if they died a natural death it would be a cost to the owners.51 The new case to which Currie refers was that of Captain Robert Bibby master of the Molly for the firm of Case and Gregson which took 320 slaves from the Cameroons to Dominica.5

Back in the Lords on the 26th of June the opposition unsuccessfully attempted to amend the clause on the number of slaves to be carried to allow accommodation of more slaves on vessels under one hundred tons burthen.52 On Friday 27th the Lords amended the allowed height between decks from five feet to four feet ten inches and amendments were made to the matter of captains reporting to their nearest customs house the number of slaves and the burthen of the vessel under a penalty £50. False accounts would render them guilty of perjury, which, potentially, was punishable by hanging.53

On July 2nd the merchants' shop clause was amended so that the stowage of merchandise below decks was allowed until the vessel sailed or received its full complement of slaves. Lord Hawkesbury added several more amendments; No captains could serve in the African Trade who had not served two voyages as chief mate, no vessel to clear without a surgeon, it would be unlawful to insure the lives of the slaves except for hazards of the sea, a bounty of £100 to the captain and £50 to the surgeon was proposed if the vessel lost no more than two in a hundred slaves. Hawkesbury believed the trade should be preserved and with that in view every regulation should answer the aim of humanity as far as possible.54

On July 3rd the third reading took place, and Lord Hawkesbury presented a petition on behalf of Baker and Dawson.55 "That by a former contract with the King of Spain for importing Slaves into the Spanish West-India Islands they had received £300,000 in specie; that by a contract now existing they were bound, under heavy penalties to import into she same lands not less than 3000 slaves annually, in ships containing not less than 600 slaves each; that they had provided ships for fulfilling their contract but found that by amendments in the bill they could not carry more than 400 Slaves in each of those ships and praying …that a clause might be introduced to exempt the said ships from the regulations enacted in the bill." Hawkesbury said that if counsel were heard the bill would be delayed, however, he had prepared a general clause, to the effect that the bill would not extend to any contract already made to any foreign prince or state; the Lords agreed.

Lord Rodney presented a petition from Tarleton saying he had letters from Havre de Grace and Bordeaux, (where of course Miles Barber was operating) with proposals of considerable advantage for Merchants clearing out from those ports, to carry slaves to the French West-Indies. The letters turned out to contain no mention of the bill but merely mentioned the high price of Slaves in St. Domingo. The bill was passed 19 to 11 as the Slave Transportation Regulation Bill.

Meanwhile there had been no attendance in the Commons since passage of the original bill. Each day the speaker entered to find only a handful of MPs, waited awhile and then left. However, on July 4th the amended bill arrived back in the Commons where it was read again for the first time. Dolben said he concurred with the amendments made but asked for an adjournment so that he could bring in a verbatim bill to preserve the privileges of the house with regard to granting of public monies for those parts of the bill which regulated bounties and compensation. This was agreed. Pitt moved that the regulation of bounties for captain and surgeon for less than two in 100 slaves dying be extended to one half the bounty being payable if only 3 in 100 die. This was also agreed; Tarleton and Fuller, the agent for Jamaica, prayed to be heard.56 This was denied, Pitt observing that every amendment made was more favourable to the petitioners than the bill sent up to the lords. The only clause they objected to was that related to the supply of slaves for the King of Spain, he observed, "but how the merchants of Liverpool could contend that their interests were affected by the clause relative to the persons under contract, he was at a loss to imagine."

The commons went into committee to discuss the bounties and the bill quickly received its third reading.  It was then carried up to the Lords by Dolben. On Saturday July 5th the Lords met again to hear the bill. Counsel for the Merchants prayed to be heard again, in general against the bill and in particular against the Baker and Dawson clause. They were denied in general, but were heard against the clause, but to no effect. The bill was read a second time and ordered to be printed and committed on Monday.57 One paper observed that in their petition the merchants stated that they have ever deemed private property to be sacred. The paper asked, "Query - what are the gentlemen's notions on liberty?"56

On Monday July 7th consideration of the bill was adjourned for a week as it contained many errors and, as it was a money bill, it could not be amended without being automatically rejected by the commons.57 Unless a third bill was submitted quickly it would be lost. So on Tuesday July 8th a new bill was presented in the commons and given its first reading; a motion to have it read a second time was passed 55 to 2 - only the tellers for the noes, Gascoyne and Gamon, voted against.58 It was read a second time when Brinsley Sheridan moved an amendment of the surgeons clause that surgeons should have passed an examination at Surgeons Hall which was adopted. The bill was read a third time and sent up to the lords. In the lords it was read for the first time and ordered to be printed.

On July 11th it was read in the Lords for the third time and passed without opposition, sent to the commons, returned and given the royal assent by his majesty sitting on the throne after which parliament was prorogued.59 It had been a close run thing with both houses very thinly attended, which though the opposition attempted to use this to count out the House, probably played into the hands of those in favour of regulation.

Currie remained in Liverpool and devoted one Tuesday each month at the Liverpool Infirmary to the examination of surgeon candidates entering the slave trade under the Dolben Act. Over the years in which the slave trade question was agitated in and out of parliament Currie maintained his interest in abolition and continued to write letters on the subject, in particular to Wilberforce. In the end his life was cut short by tuberculosis before the trade was abolished. His position in Liverpool during this period was described in the biography written by his son William Wallace Currie.4 

"His position in Liverpool, was one of extreme difficulty and delicacy. He was in the midst of many friends, who were embarked in the slave-trade, with whom he was in habits of daily intercourse and intimacy, and from whom he experienced much kindness. … he had an opportunity of knowing that to be in the African trade did not necessarily render a man either unfeeling or dishonest. He knew that many of them (his own friends) were generous, affectionate, and humane, in private life; liberal, enterprising, and intelligent, in public, and it did not escape his observation, that the general indignation against the trade itself was equally directed against the individuals concerned in it, without allowance for the circumstances in which they might be placed. He abhorred the slave trade; but he was anxious that excess of enthusiasm and ardent feeling (where, indeed, it was scarcely possible to be calm,) should not injure the cause, which they were striving to promote."

His political testament, written towards the end of his life summed up the political situation faced by the movement first in, and peculiar to, Liverpool, but eventually by the whole country.4

"Liverpool, from the nature of its commerce, was more than usually interested in those eloquent agitations on the subject of the Abolition of the Slave Trade, which took place … under auspices so apparently favourable. Habit and interest more than counteracted the spirit of abolition in Liverpool, but we were by no means unanimous on the question. Perhaps, … the numbers were on the side of the Abolition, and property and influence on the other.

I lived in a small circle of literary friends in Liverpool, …, and, …, almost all these had declared themselves in favour of the Abolition. … Unfortunately the great questions of political happiness agitated in those days were all in one way or other swallowed up in the volcano of the French Revolution."

The volcano was already smouldering60 when, on August 13th 1788 the 28 gun frigate Pomona, Captain Donnett, sailed from Portsmouth for the African coast bearing copies of the Dolben Act. Captain Parry of the Adventure, 44 guns, was ordered to the same station carrying a chest of rough jewelry and trinkets of various kinds as presents for the Africans.61
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• CHAPTER 8 •

THE ISLES OF THE IDOLS.

From Niger's banks resounds the shriek of woe.

There, inly pining, mourns the hapless slave;

Fraud proudly braves the light with shameless brow,

And dens of misery plough the restless wave.
 
Behold! in desolate array

The captives wind their silent way:

Amid their ranks does pity find

A pair in fond affection join 'd

Fell Rapine, reckless of their pain,

Blasts Misery's final hope - denies a common chain.

William Shepherd

Some few years before HMS Pomona and Adventure were dispatched to Africa to deliver the new Slave Trade Transportation Regulations, John and Thomas Hodgson acquired interests on the African coast; an arrangement that increased the efficiency of their operations and provided additional revenue. The likely time for their acquisition of a slave factory on the Isles de Loss was Miles Barber's business difficulties leading up to his third bankruptcy in 1787. After this the Hodgsons' voyages were persistently targeted to the Isles de Loss and they employed their fast cutter, Fly, on runs to and fro between Africa and the Americas.1 A number of contemporary accounts give a glimpse of slaving operations on this region of the African coast.  Until about 1750, when its monopoly was ended, the Royal African Company had maintained large numbers of forts up and down the coast of Africa. Many were still maintained at government expense with appointed governors, but others were established and operated by private traders.2

One such factory was Bence Island - also known as Bance or Bunce, named after a Squire Bence of the 17th Century - in the estuary of the Sierra Leone River. It was acquired in 1748 by a syndicate comprising Richard Oswald, Alexander Grant, and father and son Augustus and John Boyd. Acquired did not imply ownership. The local chieftains on the African Coast were referred to by the slave traders as their 'landlords'. The property relationship, so far as it could be equated with European forms, resembled leasehold property. Regular payments and renegotiation of arrangements on the death of the chief were required and this demanded a good level of understanding of local customs, although the traders were quite capable of applying a high degree of force when the situation demanded.2

The forts were operated by clerks and other employees, and gave casual employment to free native Africans, known as grumettas or grumettos. Other forts close to Bance included the Banana Islands to the south, at one time run by James Cleveland, and the Isles de Loss to the North, operated at one time by Miles Barber, and later by John and Thomas Hodgson. Curiously to the south of the Isles de Loss lived Betsy Heard, the daughter of a Liverpool factor and an African who had been educated in England. It was common practice to educate numbers of influential Africans back home in England, indeed in Liverpool, to increase the traders influence on the coast.2

The Isles de Loss lie on the Windward Coast of Africa a few miles off Conakry Point. One of them, known variously as Factory Island, Isle Kassa or Barber's Kassa, formed a convenient watering place close to the mainland, with facilities to make ship repairs, a storehouse for trade goods and supplies, and a barracoon.3 Thomas Hodgson, at one time Miles Barber's agent in The Gambia, no doubt drew on his relationship with Miles Barber during his bankruptcy to acquire control of the islands. Miles Barber entered his second bankruptcy in 1777. By late 1780 the estates of Barber, Sandys and White and Barber and White were declaring a dividend to their creditors. Samuel Sandys' property was sold by auction in London in 1781; the same year that Edward Bate, Ironmonger and Sandys' partner obtained his certificate. By late 1782 Barber, Sandys and White obtained their certificates but were still declaring a dividend in late 1783. At about this time Miles Barber used his connection with Samuel Hartley to fulfill his agreements with the French to supply slaves to their West Indian colonies. Miles Barber again extricated himself from bankruptcy around 1785 but the destinations of subsequent voyages suggest he was no longer in control of the Isles de Loss. The Hodgsons seem to have had two principal agents at the Isles de Loss, Messrs. Jackson and Horrocks. At about this time there was a William Jackson who was a master of vessels owned by Lancaster merchant's Thomas Hinde senior and junior, then operating out of Liverpool. They may or may not be the same person. Horrocks' history seems to be unknown.

Robert Norris, during the Parliamentary Enquiry of 1788, estimated the numbers of slaves carried off from different places on the coast each year: Gambia 700, Isles de Los 1500, from Sierra Leone to Cape Mount 2000, from Cape Mount to Cape Palmas 3000, from Cape Palmas to Cape Appolonia 1000, the Gold Coast 10,000, from Quittah to Popo 1000, Whydah 500, Porta Nova and Bidagry 3500, Lagos and Benin 3500, Bonny and New Calabar 14,500, Old Calabar and the Kamaruns 7000, Gabon and Cape Lopez 500, Loango, Malimba, and Cabenda 13,500, Mayumba, Ambris, and Missoula 1000, Loando, St. Pauls, and Benguella 7000 - a total of 74,200 per year. He thought the English purchased 33,000, the French 20,000 the Dutch 4,000, the Danes 2,000, the Portuguese 10,000, and the Americans a few.4

Account of Meinard Xavier Golbery.

During the American Revolutionary War many of these factories were attacked, Bance Island, and its luxurious building "with a cool and convenient gallery", was reduced to "a heap of ruins" and in 1779 the Isles de Loss were sacked, apparently by Bostonians.5 Many of these factories were restored to British ownership following the Treaty of Paris.2 The French, however, recovered Senegambia, which they had lost in 1763 following the 7 Years War. Thus in 1785 a new French Governor was despatched to Senegambia to restore French influence. He was accompanied by an aide de camp, Meinard Xavier Golbery, who described the operations of, what he referred to as, the Liverpool Company, in the region.6

Golbery's description of the factory at Sierra Leone implied that it consisted of "magazines, warehouses, and docks" and that "nothing was forgotten that could render this factory as wholesome as it was commodious and agreeable..." The director of the factory resided at Sierra Leone and had an income of 800 guineas per year derived from a 2% allowance on every slave delivered healthy to the colonies and with "the other advantages that were attached to his place, were sufficient to ensure him in a few years a very respectable fortune." He had an agent at the Isles de Loss who received 400 guineas per year from a premium on slaves and "the other principal persons employed also received very good appointments, and had a proportionate interest in the affairs of this society."

Clearly, Thomas Hodgson's "early years in foreign climes" were lucrative enough to provide the capital, experience and contacts, to begin his own slave trading operation. The factories had large numbers of boats and light vessels and at Sierra Leone there was a vessel of 800 tons, mounting 24 guns, anchored at the mouth of the creek holding stores and ammunition. Here the chief factor slept but it was also used as a hospital benefitting from the sea air. The factory received 10 vessels a year and stored trade goods valued at 2 million livres. During his visit there were in the anchorage, "five English vessels, and a French ship of three masts, commanded by Captain Rousseau, which had been dispatched to execute a treaty concluded in January 1785, between the Liverpool society and a society from Havre."

The contract stipulated the delivery to Rousseau of 3,000 slaves each year, of both sexes and all ages at a cost of 600 francs per head paid, half in cash on delivery, and half in bills at ten months' sight. During Golbery's visit, between September 25th 1785 and May 1st 1786 Rousseau shipped off some 2000 slaves.1 Rousseau was in command of the Lion out of Le Havre, owned by Messieurs Beziers, Carmichael and Donovan. A number of vessels from Le Havre and Honfleur traded in Sierra Leone at this time carrying off large numbers of slaves for Port au Prince in St Domingue. This then looks like another deal set up by Miles Barber who had now recovered from his bankruptcy and was organizing voyages from London.

Golbery recognized the advantages to the sugar islands of this supply of slaves but was unimpressed by the loss of the benefit of exchanging French goods directly. He also discussed the "society of Bence", which sold nearly 2,000 slaves per annum and shipped off ivory and "other valuable articles." He described it as a "well organized maritime establishment", which was "almost entirely manned by blacks." Using light boats they traded for slaves between Sierra Leone and Cape Palmas. During 1785 and the first 5 months of 1786 they delivered to the Danes 3000 slaves and to the English colonies nearly 4000. In his opinion the factory, "produced a much larger sum" than the factory at Sierra Leone.

Account of Lt. John Matthews.

Lt. John Matthews, who appeared before the Privy Council in 1788 to give evidence on behalf of the Liverpool Delegation, left another account of the slave trade in the area. Matthews was described as a former agent of a London Merchant - presumably Miles Barber - who was resident in Sierra Leone during 1785/6. Matthews published an account of his visit saying that he served as a Lieutenant in the navy "during the whole of the late war in the West Indies' and 'that an additional inducement to connect myself with Gentlemen who trade to the coast of Africa, because, having before engaged in that commerce, I thought myself more competent to undertake a similar appointment."7

Matthews appears to have been a man of some education, and in the context of Africa, well read, mentioning Smeathman's account of his African travels, and the works of Voltaire and the Abb? Reynal. He gave an interesting contemporary view of the natural history and the manners and customs of the various peoples inhabiting the area. Matthews sailed from Liverpool for Sierra Leone and the Isles de Loss on March 22nd 1785 and returned sometime in 1787. Thus his dispatch to Sierra Leone approximately coincides with the treaty mentioned by Golbery concluded in January 1785. In evidence to the Privy Council Matthews claimed that in 1784 the French had adopted a bounty system of 40s per ton and ?8 per slave.8 This had increased competition on the coast but moreover the French and Spanish were actively encouraging English merchants to enter their service. Matthews believed regulation would induce English merchants to move to countries still practicing the trade and that abolition would not affect the status of slavery in Africa.

Matthews went out to re-establish a factory in the Sierra Leone River, which had been destroyed some 14 years before (i.e. about 1771). The agent had been murdered, and the inhabitants of the area had taken and killed the crews of several vessels and plundered their cargoes, since when "no white man has dared set his foot on shore." After repurchasing the land he established a factory consisting of stores and workmen's houses in Whiteman's Bay close to Ya Ma Cooba's town where he, or the principle agent, resided. Queen Ya Ma Cooba was a local cheiftainess who, along with King Tom, were rulers in the region under the overall authority of the Naimbana who lived at Rogana Island in the Sierra Leone River.

The entrance to the Sierra Leone River was two leagues wide with a deep channel suitable for ships of any burthen providing year round anchorage. The estuary extended inland six or seven miles where it divided into two branches, one containing Bance island, and two trading posts "for slaves and camwood, called Rokelle and Port Logo."  The other branch, Bunch river, contained Gambia island, on which was a French factory.  The north shore of the river, where the native Bullams cultivated large amounts of rice and made salt, was low and level. The south shore rose in hills "to form lofty mountains crowned with perpetual verdure." Points of land projected into the sea, "forming excellent bays for shipping and craft, and convenient places for hauling the seine. The vallies near the sea are inhabited, but few or any of the natives reside in the interior part of the mountainous country, which, if properly cleared and cultivated, would, in my opinion, be equal in salubrity, and superior in productions, to any of the West Indies."

Matthews said that on the Isles de Loss lay "our town and factory," implying that the whoever had employed him to re-establish the factory at Whiteman's bay also operated Isle Kassa on the Isles de Loss. The islands lay 3 miles west of Tomba and consisted of seven islands, only 3 of which were inhabited, the remainder being "little more than rocks." The islands were "extremely pleasant, and in general healthy." The eastern most island stretched north and south with a "high wood-crowned hill at each end," making it appear at first sight like two islands. "The anchorage was on the east side and was safe in the dry season but in the tornado and rainy season there is no security except in the goodness of your anchors and cables." The natives called the islands Forotima, meaning White Man's Land, and they were formerly uninhabited "but are now overstocked with a mixture of Bagoes, run away Suzee and Mandingo slaves."

Matthews summarized the climate of the region; "The distinction of seasons here is between the rains and drys, and I think the most natural division of them compared with our own is as follows: December, January, February, March, April, May, the spring and summer, or dry season: June, July, August, September, October, November, the winter and autumn, or rains and tornado season. The tornados generally begin early in June, and continue till the middle or latter end of July: they commence again about the middle or beginning of October, and continue till the latter end of November."

According to Matthews the desirable mix of goods for the region consisted of firearms, powder, shot, a variety of beads, silverware and cloth. Value was calculated differently on different parts of the coast. From Senegal to Cape Mount nominal value was estimated in bars, from Cape Mount to Cape Palmas in pieces, from the Gold Coast to Wydah in ackkeys, from thence to Benin in pawns, from there to Bonny and Calabar in coppers. Trade goods were combined in such a way as to make up the denominated value. At Sierra Leone a suitable cargo consisted of; "European and Indian cotton and linen goods, silk handkerchiefs, taffitie's, coarse blue and red woollen cloths, scarlet cloth in grain, coarse and fine, hats, worsted caps, guns, powder, shot, sabres, lead bars, iron bars, pewter basons, copper kettles and pans, iron pots, hardware of various kinds, earthen and glass ware, hair and gilt leather trunks, beads of various kinds, silver and gold rings and ornaments, paper, coarse and fine check, and linen ruffled shirts and caps, British and foreign spirits and tobacco."

Boats were dispatched into the rivers to trade where application was made to the head man requesting his protection. He became their landlord, or appointed someone else, who acted as security for the "person and goods of the stranger, and also for the recovery of all money lent, provided it is done with his knowledge and approbation." These negotiations required presents to be made and afterwards they either lent goods to be taken into the country or they waited for trade to be brought to them; of which Matthews said; "The former is the most expeditious way, when they fall into good hands; but the latter is always the safest."

He then described the process of barter. "When a slave is brought to be sold he is first carefully examined, to see that there is no blemish or defect in him; if approved, you then agree upon the price at so many bars, and give the dealer so many flints or stones to count with; the goods are then delivered to him piece by piece, for which he returns so many stones for each, agreeably to its denominated value; and they always take care to begin with those articles which they judge most essentially necessary."

Transient ships purchased from white traders resident on the coast, or from the factories who took the whole cargo and delivered slaves, camwood, ivory, and other products. Matthews thought the number of slaves brought off amounted to 3000 annually and was mystified how so many could be taken without depopulating the country. Many were prisoners of war, brought down in coffles of fifty or a hundred, by black slave merchants. Many he thought were sold for "witchcraft, and other real, or imputed, crimes." He noted that one valuable trade item was salt, which was an important part of the merchandise for trade to the interior. It was "so eagerly sought after, by the natives  that they will part with their wives and children, and every thing dear to them, to obtain it, when they have not slaves to dispose of." However the inhabitants of the coast would not permit its import "because it would interfere with the only article of their own manufacture, which they have for inland trade."

Finally Matthews mentioned that the 'Black Poor' were settled in the area, but gave no details probably because their arrival in May 1787 occurred after he had left for England.

The Settlement of the Black Poor.

The Committee for the Relief of the Black Poor was established in London by a group of philanthropists, including Jonas Hanway. Raising money by subscription, it distributed food in Paddington and Mile End to Black Loyalists and other destitute Blacks and Lascars.9 The amateur botanist and entomologist, 'The Flycatcher', Henry Smeathman had visited the Banana Islands in 1771 and proposed taking the Black Poor to establish a settlement in Sierra Leone, to be backed by London Merchants. His enthusiasm and persuasiveness convinced the Black Poor of the suitability of the place for settlement. On Smeathman's death leadership devolved upon Jonas Hanway and Granville Sharp. With Government assistance three transport ships were engaged in October of 1787; Atlantic, Belisarius and Vernon under the overall command of Captain T. Boulden Thompson. There were months of delays and by January 1787 only two ships had been loaded. By this time mistrust had arisen among the Black Poor, with many fearing they were being sent to a penal colony, perhaps because, at the same time, the Botany Bay expedition was fitting out for just this purpose. Ironically the original destination of what became the Botany Bay expedition had been West Africa but Edmund Burke denounced this as effectively condemning the convicts to certain death and so, thanks to Sir Joseph Banks, Botany Bay was hit upon. There were further delays and quarrels before the expedition set out from Plymouth on April 8th 1787. Of the 456 passengers who boarded in London, 50 died on board, probably of Typhus, 24 were landed in Plymouth following an organisational dispute involving Gustavus Vassa, and a further 23 absconded. With the addition of a few extra settlers eventually 411 free blacks plus a few Europeans left Plymouth for Africa, led by the Nautilus sloop-of-war under Captain Thompson.

After a passage of just over 4 weeks, and the loss of 14 more lives, they anchored in Frenchman's Bay off Sierra Leone on May 10. The delays meant this was the worst possible time for arrival, being the beginning of the rainy season. Prolonged negotiations began for the purchase of land with the local headmen under the Naimbana, who had made the latest agreement with the French for the use of Gambia Island. Agreement was finally reached and signed by King Tom, Pa Bongee, and Queen Yamacouba on June 11th for ?59 12s 5d worth of trade goods including 130 gallons of rum, 25 iron bars, 2 dozen lace hats, muskets, powder, shot, cotton goods, tobacco and beads. The settlers cut their way into the bush, renamed the bay St George's bay, and the hill St George's hill, raised the British Flag, and named the site Granville town.

The rains fell and the settlers began to die. After three months a third of them were dead. Unable to grow food they began to barter away their provisions, even down to the very clothes they wore, and many of the educated and skilled settlers - particularly the Europeans - began to leave the colony to work for the slave factors. Hostility from the slave factors had, of course, been anticipated but hardly in this form, with former slaves joining the very people who had enslaved them. Even the pastor the Reverend Fraser retreated to Bance Island and in March 1788 he left for England to report that there were only 130 settlers left.

Sharp decided to resupply the colony and the brig Myro, Captain John Taylor, was despatched on June 7 1788, with 39 new settlers including some Europeans - only twenty would remain for any length of time the remainder either dying or defecting in one way or another. Even before the re-supply vessel arrived, relationships with the African 'landlords' and the slave traders began to deteriorate. In early 1788 King Tom, after a dispute, sold two settlers to a French slave captain.

The settlers blamed the slave traders for stirring the Africans against them saying they were "endeavouring to aggravate us, as much as possible, to break the piece with them, and leaving us under constant apprehensions of all being massacred." When Taylor and the Myro arrived matters had reached crisis point. King Tom had died and, according to custom, a new lease had to be negotiated with his successor, King Jimmy, and another ?85 1s 7d was paid over in trade goods. Relationships between settlers and traders continued downhill, with disputes over anchorage dues, and other matters. Josiah Smith, one of the Andersons' agents at Bance, reported that ships' masters were being stopped and ransomed by the settlers. In one case some settlers had chased a ship's captain as far as the Isles de Loss to arrest him, according to Smith - "the most rascally action they have been guilty of."

Insult to ship's masters and threats to Captain Bowie, one of the Andersons' agents on Bance Island, were apparently continual. In June 1788 five settlers were accused of theft from the Bance Island store. The thieves were handed over, after threats from Captain Bowie that he would 'catch' any settlers who came near the island. Bowie convened a trial jury consisting of seven traders, including John Ormond, a slave factor from the Rio Pongas, three ships' masters, and a factory clerk. The five settlers were sentenced to banishment, a sentence put into effect by selling them to a French slaver for despatch to St. Domingue. Anderson was later questioned about it at the slave trade enquiry of 1789. When asked whether five free men could be sold under British law he pleaded necessity. It was embarrassing. He was asked whether he supposed that under the law of necessity a free Englishman residing in Bance Island could be sold as a slave. He supposed not, but he supposed that a black man, a native of Africa, could. In 1789 Captain Bowie reported to the Andersons that Jimmy and the settlers were continually quarrelling.

Granville Sharp was forced to write to the settlers to warn them of their limited jurisdiction in hopes of improving relations, but it was all too late. On the 17th of November HMS Pomona arrived off Sierra Leone to deliver copies of the Slave Transportation Regulations Act and to wood and water in Frenchman's bay, where there was a spring close to shore giving safe access to sweet water. On arrival Captain Savage of the Pomona found himself appealed to by the settlers, including the Governor, Abraham Ashmore, to intervene in their disputes with Bowie. Savage interviewed Bowie, who in turn blamed the settlers for any trouble; "their conduct was very irregular and without any form of Government." On the other hand, both settlers and traders complained of King Jimmy. Bowie recounted the seizure of a boat from an American ship with a cargo of rum, and the murder of three of the four men on board. King Jimmy's view was that this was perfectly legitimate since four of his people had previously been kidnapped by another American crew. It was quite usual for the Africans to revenge any serious affront by meeting out justice to any vessel from the same port as the transgressor. There are numerous examples involving vessels from both Liverpool and Lancaster.

On November 20th Savage summoned King Jimmy to try to settle the dispute but Jimmy would not respond, no doubt fearful some skulduggery was afoot. Lt. Wood, with a party of 12 marines and 4 settlers, was sent ashore to find him. After a while shots were heard and soon the native village was in flames after a pistol was discharged into the thatch of a house. The search party then appeared on the shore and Lt. Duncan, with more armed men, went off in a boat to meet them. As the marines tried to board there was gunfire from the bush. Duncan, a sergeant of marines, and a settler were killed and several others wounded. For the next few days the villagers tried to prevent the Pomona's watering operations and Savage discharged cannon into the bush to allow them to continue.

Savage appealed to the Naimbana to try to persuade him to intervene in the dispute and by November 27th the Naimbana had ordered Jimmy to desist. On December 3rd Pomona sailed on the understanding that the Naimbana would arrange a palaver to settle matters. At the palaver which included the settlers and the Bance Island agents Bowie and Tilley, Jimmy was in no mood to be mollified and simply gave the settlers three days to leave. Bowie and Tilley evacuated the surviving 87 settlers by boat to a small island called Bob's in the Sierra Leone River, and Jimmy burned Granville Town. A considerable irony then that the Free Black settlers should have to be rescued from the native Africans by the slave traders, rather unwillingly no doubt, for as Tilley put it - "they are a set of people we do not like."9

J & T Hodgson & Co 1788 - 1791.

In the period in which the Settlement of the Black Poor at Sierra Leone was taking place, introducing a new and, to the slave-traders, disturbing factor to life on the Windward Coast, John and Thomas Hodgson continued to invest in slaving voyages from Liverpool and to fit out their own voyages.

In May 1788 the Hodgsons invested in the 76-ton Snow, Ann, in a consortium consisting of Ralph Fisher, Martin Ayton, James Kewley, Thomas Dickinson, Joseph Cazneau, John Hewan and Patrick Kewley. The vessel was apparently lost on the coast of Africa at an unknown date.1

As mentioned there was a brief hiatus in African voyages clearing Liverpool in the early months of 1788 in nervous anticipation of the result of the parliamentary debate over the slave trade bill. Once it became clear that parliament would not move abolition that year the trade quickly resumed and May, June and July were busy months for the Hodgsons. On May 14th the Brig James, now owned by Joseph Story but previously a Hodgson vessel with Story as a co-owner, cleared Liverpool for the Isles de Loss under Master William Gibson again. After leaving Africa the vessel delivered 132 slaves to Dominica in March 1789 arriving back in Liverpool under Master James Giles at the end of June 1789.1

On May 25th the 186-ton ship Fisher, was fitted out by Ralph Fisher and James Kewley. It had substantially the same investors as on its previous voyage, including John Hewan, John Dickinson and Patrick Kewley. However previous owners Cazneau and Martin had sold their one-eighth share to John Hewan who was also the master of the vessel. It was dispatched to trade in New Calabar and delivered 254 slaves to Jamaica in December 1788 returning to Liverpool at the end of February 1789.1

On May 30th James Penny and Peter Rigby's vessel Madam Pookata sailed again for Angola and delivered 176 slaves to Dominica at the end of January 1789 returning to Liverpool in April. The other investors were unchanged.1 A curiosity at this time was the clearance of the vessel Hawthorn on the 15th of June from Savannah, where the vessel was registered in the names of John and Thomas Hodgson, for the Isles de Loss - the location of their slave factory. It apparently cleared again in March of 1789. Little more is known. How was it done and how were the arrangements made? The master of the first voyage, John Phillips, appears to have brought home the Tartar, in which the Hodgsons had an interest, leaving the Americas in September 1788 and arriving in Liverpool in January 1789.1

In early July 1788 James Millbank the master of the Chance, which appears to have been condemned on the coast of Africa, was re-engaged as master of the 367-ton, twin deck, ship rigged, Sally. This was another venture with Richard Capstick and Samuel Hartley. It was condemned as unfit for service and its papers given up at St George's, Grenada at an unknown date. According to the records this was a disastrous voyage with 168 slaves embarked in Bilbay, Bight of Biafra, and only 40 slaves arriving to be sold in February 1790 in Grenada after a middle passage lasting apparently 191 days.1 However, these facts and figures have simply been copied onto the voyage of this vessel from a case heard in the Court of King's Bench in 1796 known as Tatham vs Hodgson.10 This attribution is incorrect and so therefore is the preceding description of the voyage, raising some searching questions. What can be truthfully be said is that on November 4th 1788 the Sally, Millbank, was reported at Africa11 and on December 7th 1788 the Sally, Giles, was reported to have put into Lisbon from Gambia and the Isles de Loss bound for Liverpool.12 A strange itinerary, which might be explained if the vessel was being used to supply the needs of the slave factory on the Isles de Loss. Perhaps it was supplying trade goods for the fast shuttle Fly. However the change of master raises other possibilities.

In mid July 1788 the Hodgsons invested in the 246-ton, ship-rigged, two deck Tom, whose owners were John Backhouse, William Rutson, Garstang Bradstock, Henry Gardner and John Kilvington. The master was William Horsley and the vessel was subsequently sold to John Hurry, possibly a Liverpool ship-broker in August 1789 and so seems to have been employed for just one voyage. Built in Liverpool in 1771 the vessel had already made three trips to Africa in 1781, 1783 and 1786, the last, under the same master, but owned by John Backhouse, William Rutson and Garstang Bradstock who were then apparently joined for this one voyage by the Hodgson brothers.1

However despite this flush of new voyages the Hodgson's had run into financial difficulties almost certainly as a result of their partnership with Samuel Harley and perhaps because of the entanglement of his affairs with those of Miles Barber. Hannah Lightbody recorded in her diary for 10th June 1788;13

"Arrived at home. Mother still at Chester. Dr C. called and looked anxious and distressed - went to see my Sister H. She told me of Mr. Hartley's failure, and their consequent distress - was much shocked - Returned home having left B. Nicholson (her relative Arabella Nicholson) there who had been with me at Manchester and not at liberty to mention my horror. Mr and Mrs Smith called. Lost my voice."

Elizabeth Hodgson recorded her anxiety at the awful prospect portended by this failure, news of which must have come between the 4th of June, when Hannah Lightbody visited Anna Cropper in Manchester, and her return to Liverpool on the 10th.14

"When the heart is full it must have some vent. I am deprived of every other, so must take what relief speaking on paper to myself will give me - at any rate it will save me from the danger of my smothered anxiety preying upon my vital powers. It is a kind of conversation, and will make me call to mind every alleviation my situation permits. And now let me own there are many & great ones, there is the sincerest sympathy of dear Relatives and Friends - there is the Kind & consoling relief which the grateful feelings of many obliged Persons will afford - there is the tender affection of the best of Husbands, the smallest abatement of which the highest pinnacle of earthly grandeur would but ill requite me for. There is the health, promising dispositions, & capacities of four lovely children, on whose happiness the present lowering storm makes no impression - There is the consciousness of having enjoyed the season of affluence with moderation - of having (while in my power) endeavoured to alleviate the sufferings of the poor, of having sympathised with my Friends in affliction of highly esteeming my own happiness - a happiness which for near 7 years has been such as is seldom the lot of humanity. & tho' the gratitude with which my heart was filled has not worked out into those acts which one should have thought it would have done yet does it afford me consolation at the present gloomy period. Add to all this the confidence that no one can suffer loss by our means, & this is comfort indeed -

Let me now state the aggravating circumstances which attend the same suffering in some cases. The consciousness of having contributed to their Husbands misfortunes by their own extravagance. The unkindness by which they may have been treated by them. The fear of the mortifying comparisons formed by the World between their present & former situations, & the malignant pleasure some may feel at them. Having never voluntarily excited the dislike or resentment of a single person I fear nothing from their joy at my change but expect no other mortification if the worst comes than the failure of their attentions which Bank or riches can command.

But so long as domestic harmony & tender friendship  of my dear Relations remain to me I can look with serenity on the smiles or frowns of the World & could alone be made unhappy by having forfeited a right to their attachments.

Four days have I spent in the most cruel suspense, nor is it yet near an end. Though my impatience increased with every hour since Yesterday morning & towards evening became so painful that the certainty of the worst seemed preferable to it. Not an hour passes in which my Mother's and Sisters' absence does not make me rejoice, as to save them from suffering under the suspense makes my deprivation of their society a comfort."

The next day Hannah spent trying to offer her sister some support and was "much charmed at her behaviour." However on the 12th John and Thomas Pares arrived to save the day."Bros Pares and family came - all happy again. Sent for Mother from Chester." The Pares stayed almost three weeks and in July the Hodgsons travelled to Leicester where Elizabeth stayed for a month and Thomas for six weeks. During this time arrangements to save them from bankruptcy were made which seem to have involved a loan of ?3,000 with interest from John and Thomas Pares secured on the 11 or so acres of Elizabeth Hodgson's Garston properties which would eventually devolve upon John Lightbody in 1805. The agreement was signed on 28th of June 1788 by John and Thomas Pares, Thomas and Elizabeth Hodgson and John Lightbody.15

In January 1789 the 190-ton ship Tartar returned to Liverpool under Master John Phillips. It had previously voyaged to Benin in 1785 and 1787, the former under Archibald Dalziel. The Hodgson's had joined John Backhouse and others, as investors in the latter voyage. The other investors were John Kilvington, John Hughes, William Rutson, Henry Gardner, Charles Pole, and Henry Butler. All were described as merchants of Liverpool except John Hughes, who was described as a mariner and who had been the master of the vessel until replaced by Phillips at Bridgetown, Barbadoes. Henry Butler was described as a merchant of Baltimore and who carried on trade in partnership with Henry Gardner and Charles Pole. Tartar was back in Liverpool to be registered again in April 1790 and disposed to Michael Humble, John Montgomery and Malcolm McNiell probably for use in the Irish trade. In the meantime it had almost certainly made another voyage quite likely to the same destinations of Benin and Dominica.1,16

The Hodgsons' vessel Eliza returned to Liverpool at the end of February 1789. It was sold to Gregson & Co. in February1790 and thus there was ample time for another voyage perhaps to the Windward coast and Dominica.1

The Hodgsons' fast cutter Fly must have arrived back in Liverpool sometime in 1789; it was re-registered on the 16th April 1789 to reflect the death of Richard Capstick, (his share being registered to his executors - his beloved mother, Elizabeth, his brother Isaac, and his honoured uncles John and Thomas Hodgson), and the appointment of a new master John Edson. The vessel seems to have been rebuilt and its rig changed to a barque with the result that its dimensions changed slightly becoming a few inches narrower (20' 2") and a few feet longer (57' 3"). It cleared Liverpool in May 1789 for the Isles de Loss and Dominica and delivered 154 slaves toward the end of February returning direct to Africa on the 22nd of March 1790.1

On the 6th January 1790 the vessel Tom, which had been sold to John Hurry was re-registered to John Hurry, Michael Humble and the Hodgsons. Nothing seems to be known of any voyages following this change of ownership but there were three changes of master during the period, John Smith in January 1790, John Swallow in April 1793, and John Parr in May 1796 before it was apparently taken by the French in 1797.13 It was reported at Elsinore, Denmark, in June of 1796.17 On June 30th 1797 the vessel was taken by a Dutch privateer the Sea Dog and taken into Marstrand on its way from Riga to Liverpool.18 This seems to show the Hodgsons investing in trades other than that in slaves at this time. It is not known what trade the Tom was engaged in; major imports to Britain from Riga were wood and hemp and salt was a major import into Riga.

On 19th January 1790 the Fisher operated by Ralph Fisher and James Kewley with the Hodgsons as investors cleared Liverpool.1 It sailed on the 19th but its African destination appears to be unknown, nevertheless 263 slaves were delivered to Jamaica in June of 1790 and it was back in Liverpool in September 1790. A rapid voyage, which might imply factory based trading from the Isles de Loss. On 22nd of March 1790 the Fly under John Edson returned direct to Africa from Dominica - its destination in Africa unknown but its previous voyage had been to the Isles de Loss and the majority of the Hodgsons vessels from this time are targeted to their slave factory. The vessel arrived back in Dominica with 68 slaves at the end of July 1790. This is little more than a third its usual compliment but it is not known why. By mid-September 1790 Fly was back in Liverpool. It remained under the ownership of the Hodgsons, Hartley and the executors of Richard Capstick.1

On its return to Liverpool Fly was again dispatched to Africa under John Edson on October 20th 1790 bound for the Isles de Loss and Dominica where 170 slaves were delivered on the last day of 1790. It was bound back to Africa on the 8th of January 1791. This is rapid traveling! The Hodgson's must have had some method to supply their factory with trade goods in order to support the rapid voyages made by Fly. The interests of Samuel Hartley and Richard Capstick's executors in this vessel were transferred to the Hodgsons on October 12th 1790.16 This marks the end of Samuel Hartley's involvement in the slave trade. It is not known why. He was, however, certainly bankrupt himself and his affairs had been entangled in Miles Barber's bankrupt estate upon which he was making claims. In 1797 he subscribed to an engraving of a portrait in crayon of Charles James Fox, which seems consonant with his politics.19

At the end of November 1790 the Fisher again cleared for Africa, apparently to Bonny, arriving at the beginning of March 1791 and leaving at the end of May, delivering 212 slaves to Jamaica in mid August, with a loss of almost 80 on the middle passage. Fisher, Hewan, was reported in the press 2nd September 1791 to be at Dominica. It left the West Indies in mid September and arrived home at the end of November 1791. The owners were unchanged from the previous voyage.1

Fly returned to Africa from Dominica under John Edson on 8th January 1791 bound for the Isles de Loss but delivered 157 slaves to Grenada rather than Dominica in August 1791. On March 8 1791 it was reported at Dominica from Africa20 and on March 11 at Jamaica.21 On April 29 Fly, Edson, was reported at Africa from the West Indies.22 On October 7 Fly, Edson, was reported at Grenada.23 This vessel and her masters seem to have been skilled in making fast voyages and made numerous voyages to and fro across the Atlantic which did not follow the classic triangular voyage. It is supposed to have been shipwrecked after delivering the slaves in Grenada,1 however on June 1 1792, Fly, Fell, arrived in Liverpool from Africa and the vessel's registration documents show the vessel to be supposed foundered in 1792 or 1793.13 It was at that time solely owned by the Hodgsons.

The Account of Mrs. Falconbridge.

It was not until April 1790 that news reached England of the demise of the settlement at Sierra Leone. Granville Sharp was forced to form a new company, the St George's Bay Company, to support the venture. This later became the Sierra Leone Company by act of parliament which came into force on June 6th 1791. The company ultimately came to be controlled by Henry Thornton, banker, friend of William Wilberforce and prominent member of the Clapham Sect.  Other investors and members of the company included Thomas Clarkson and Thomas Gisborne as well as John Yates and William Rathbone. Towards the end of 1790, even before company was properly constituted, Sharp had sent out the Lapwing, a small second hand cutter, to relieve the colony.9

Following the destruction of the Sierra Leone settlement by King Jimmy the company now had no one to represent them in Africa and take charge of the settlement, nor anyone to renegotiate their agreements with the Africans. Thomas Clarkson recruited Alexander Falconbridge, the former ship's surgeon whom he met in Bristol in 1787 during his investigation of the slave trade. His qualifications for this important task rested on his having made 4 slaving voyages as a ship's surgeon from Bristol to Africa between 1780 and 1787 but he would have had little or no experience of negotiating with the Africans.24 John Barton, a member of the Abolition Committee, seems to have early perceived some deficiencies in his character when Clarkson enlisted his services in Bristol.25

Falconbridge had set himself up in a medical practice in Lodway, near Bristol, perhaps with the proceeds of the publication of his account of the slave trade. On October 16th 1788, he married Anna Maria Horwood, it has been said hastily, and contrary to the wishes of her friends and relations. Anna Maria Horwood was born in 1769 in Bristol and her brother-in-law Matthew Morley was an experienced Slave Ship Captain who served in the trade from 1784 to 1799. Anna Maria Falconbridge left an account of her voyages to Sierra Leone accompanying her husband as he tried to re-establish the Sierra Leone settlement.24 Historians have tended to look askance at her account because of its bias in favour of the slave traders but it was a view she arrived at as a result of the contrast between her experiences in the colony with those among the slave traders. Perhaps she was never as violently opposed to the trade as her husband; nevertheless the debacle of the Sierra Leone settlement could not help but contrast unfavourably with the relative comfort enjoyed by the slave factors.

The Falconbridges sailed on January 24 1791 aboard the slave ship Duke of Buccleuch, Captain McLean, owned by John and Alexander Anderson of London, the owners of the Bance Island slave factory. Thus the company was not only in some measure reliant on the slave traders but also received a degree of co-operation from them, despite evident friction on the coast. The Duke of Buccleuch eventually took 358 slaves from Sierra Leone to Jamaica.1 Embarking at Gravesend, Anna Maria, like the free blacks before her, noted the presence of convict ships bound for Botany Bay.24

They arrived at Bance on February 10th 1791 after an 18 day passage, and almost immediately Falconbridge quarreled with the slave traders. As a result he refused to allow Anna to sleep on shore at the factory. "It was not proper for me to contradict him at this moment, as the heat of argument and an over portion of wine had quickened and disconcerted his temper."  This first sign of his intemperance meant Anna Maria had to sleep in the confined quarters of the "stinking" Lapwing.24

The next day Falconbridge's brother William left the colony in disgust after a dispute with Falconbridge to join the Anderson's factory on York Island 20 leagues distant. Here he fell ill and he died four days after his return to Bance. The Agents on Bance were Mr. Ballinall and Mr. Tilly - whom she found to be "a genteel young man." The next day they dined on shore and she took a walk with Tilly and Mr. Barber to visit Adam's town on the Island, which consisted of 25 houses on each side of the street. Mr. Barber must be Miles Barber's son or nephew. Quite what he is doing there is unclear, it has been said he was collecting debts for his father, but perhaps he was making arrangements to fulfill the French contract.24 Together they walked around the island, which was a quarter of a mile long and little more than a mile and a half in circumference. She visited the Black & White graveyards at the southeast end where were buried Mr. Knight, at one time agent on Bance for 15 years, and Capt Tittle. Tittle had been executed by Signior Domingo, an African chief, for causing the death by drowning of his son. Tittle was Master of the Mary of Liverpool, whose last voyage to the African coast was in 1772. It seems these events occurred when Miles Barber's vessels the Mary and the Molly of Lancaster were on the coast at his factory.26 They were undoubtedly the graves of the factor and ships captain, mentioned in Captain John Matthews' account, that had been executed 14 years before.

Mrs. Falconbridge described the factory on Bance, "This building, at a distance, has a respectable and formidable appearance, nor has it much less upon a nearer investigation." The building was 100 ft long and thirty feet broad and contained nine rooms on one floor, beneath which were cellars and storerooms. On each side of the main building were smaller buildings with, to one side a forge and kitchen. They are built of "country stone" and surrounded by a "prodigious thick lofty wall." "There was formerly a fortification in front of these houses, which was destroyed by a French frigate during the last war; at present several pieces of cannon are planted in the same place but without embrasures or breastwork; behind the great house is the slave yard, and houses for accommodating the slaves." The island was taken by the French in 1779 and would be again in 1794 when the buildings were destroyed - these were again rebuilt and apparently the ruins may still be discerned today.2 Anna Maria was shocked to see the slaves from an upstairs window in the barracoon on the island, "2 or 3 hundred victims chained and parceled out in circles, just satisfying the cravings of nature from a tub of rice placed in the centre of each circle."

On February 12th the Falconbridges sailed on the Lapwing cutter to Robana Island 9 miles across the river from Bance for a Palaver with the chiefs to recover the lands of the settlement. On a visit the following day, due to the strangeness of the customs, and the seemingly threatening nature of the meeting Anna Maria was overcome and fainted, which did not please Falconbridge at all. However, next day she feigned illness and visited Bance again where she met "one Rennieu (a Frenchman) there; he has a factory at a small Island called Gambia, up another branch of this river" - Renneau would later become a very dangerous presence.

Falconbridge spent five days negotiating with the Africans until finally Anna accompanied Falconbridge to Robana to deliver the trade goods for repurchasing the land; tobacco, rum, iron bars and gold-laced hats to the value of ?30. However, once again Falconbridge and the settlers had misunderstood the nature of the payment. Falconbridge believed the land was purchased rather than merely leased in the traditional African manner. Whilst at Robana, Anna visited some native salt 'mines'. According to Mathews the Africans forbade slave ships from engaging in the salt trade and yet slave-ships visiting the Isles de Loss were using salt as a medium of exchange because of the high price it could command relative to its cost in Europe. Perhaps those who claimed that the rise of Liverpool was a result of the rise in the salt trade and not the slave trade were practicing some elision.

The negotiations over, they returned to Granville Town but found it overgrown with thorns. However, nearby in Fora Bay (Whiteman's Bay) they selected an abandoned African village as the site for a new Granville town which was reassuringly further from King Jimmy's town than before. The surviving 46 settlers were brought up river but they were in very poor shape, practically naked, destitute, ulcerated and hungry. She could hardly recognize the Europeans among them as such. Some half dozen of the women claimed they were London prostitutes who, clearly unhappy at the turn of events, said that far from having come out to Africa as willing settlers they had been kidnapped. Historians dismiss the notion and imply that Mrs. Falconbridge is making it all up to blacken the reputation of the Sierra Leone venture and its backers pointing out that there is nothing in the official records to support it.21  Quite how kidnapped London prostitutes would be recorded in an "official record" then or now defies the imagination. Perhaps their reduction to a state worse than beggary had an effect on how these women viewed what had happened to them.

Anna Maria was developing very decided views about the nature of the company and its chaotic organization. The goods landed from the Lapwing were described as being unsuitable ironmongery, blacksmiths and plantation tools, and children's half-penny knives and some few dozen scissors of the same sort. In a clear hint at corruption she suggested that Granville Sharp's sister-in-law's ironmongery business might not be unconnected with the shoddy goods they received. Falconbridge had orders to construct a fort for the protection of the settlement but the 6 cannon lacked carriages and were useless.  He was also supposed to collect samples of country productions but none of the settlers would accept less than half a guinea per day for the service, which he was forced to pay.

Soon after this Captain Kennedy, master of the Lapwing, fell sick and the Falconbridges took him to Gambia Island, to see the French factor, Renneau, who "not only received us with the politeness of a Frenchmen, but with kindness and friendship." Practically on sight Renneau declared there was no hope for Alexander Kennedy, and sure enough he was soon dead. Mrs. Falconbridge was unimpressed with the French settlement which was "small and low, not two miles in circumference, situated in the midst of swamps and marshes, from whence a continual stench comes sufficient to choke a carrion crow - 'tis wonderful how any human beings could pitch upon such a place to live in."

The Europeans had sickly complexions, "as if they were fed on madder and saffron." She described them as indolent, a result of the unhealthiness of the site. The miserable buildings were described as "a pile of grass and sticks clumsily put together." There was a factory ship off shore to hold the trade goods and they once had a company of French soldiers for protection, "but the vast and rapid mortality deterred their government from sending fresh supplies." Renneau was more impressive, "as he preserves a kind of consequence, and keeps his neighbours in awe by a number of legerdemain tricks some of which he shows whenever he has visitors."

By now the rainy season was upon them and Falconbridge wanted to return to England - the loss of Kennedy, the want of provisions sufficient for the passage home and the sickness of the new master of the Lapwing all threatened their survival. So, on June 16th they visited the Naimbana in the Lapwing and took on board his son, Prince John Frederic, plus a couple of goats and a dozen fowls. The Naimbana's son was going to receive an English education, and to be inculcated with the objectives of the company, to enable better relations with the Africans, just as practised by the slave traders. Clarkson later claimed that this so disturbed the slave traders that they fired on the vessel as it left, but Mrs Falconbridge does not mention it. Renneau gave Anna a goat and half a dozen fowls and they set sail with a stock of 3 goats, 4 dozen fowls, a barrel of flour, half a barrel of pork and a barrel of beef. A week into a miserable and terrifying voyage all the livestock were washed overboard. It should have taken just a few days to reach the Cape Verde Islands but they did not arrive until July 25th, on very short rations, and with the loss of the carpenter. They departed Porto Praya on July 30th and made Fayal in the Azores on August 18th, where, after repairing the cutter, they set sail on August 25th arriving in Penzance on September 2nd 1791.

Here they heard that Thomas Clarkson's brother Lt. John Clarkson had left for Nova Scotia to collect a party of 'Loyal Blacks' to transport them to Sierra Leone. These were largely freed slaves and others who had fought on the loyalist side during the American Revolutionary war and who had been sent, quite unsuitably, to Nova Scotia. 1190 eventually left for Sierra Leone in January 1792. By that time they had been in Nova Scotia for several years; their presence described in a letter to the press in February 1788.27

"We have, among many other Loyal Refugees, a swarm of negroes amounting to 2 or 3000. Government allotted them lands, and gave them every encouragement to improve them to advantage, but they have neglected it. They have got liberty and independence, and now, like the Americans do not know what to do with it. They might before this, had they been possessed of foresight, industry, and prudence, have had a very respectable wealthy negro-town, but they are intoxicated with liberty, and looking about the city (Halifax) and other places for jobs, which, from their numbers, are scarcely sufficient to keep them from starving."

The Falconbridges met Thornton and the other directors but the nature of the company had changed, and become more commercial in its aims. Although a slave trade abolition motion had gone down to defeat in April 1791, the Sierra Leone Co. Bill passed into law in May, despite strong opposition from the West India Interest and the slave traders who wanted to limit the company's production of crops such as sugar and coffee and the manufacture of rum which would "interfere with the vent of Rum and Spirits in Africa which at present solely arise from the sugar plantations of the West Indies." The directors appointed Falconbridge as their commercial agent and ordered him back to Africa. Anna Maria had grave doubts about the wisdom of this but conceded she would probably go "with or against her will." They were given ?50 for presents to the Naimbana, a sum for her private stores, and a very handsome supply for the voyage. They little suspected that they were being manipulated.

The Falconbridges returned to Sierra Leone, sailing from Falmouth on December 19 1792 and arriving at Freetown on February 16 aboard the Amy. There they found the Harpy, Capt. Wilson, who gave a very unfavourable account of the factionalism and pride of his passengers who consisted of several colonial officers, including the Superintendent and the Council appointed by the directors, a few soldiers, and some independent settlers. On the second day Falconbridge was acquainted with his new orders, of which he was unaware, subjecting him to the control of the Council and its Superintendent, who was to be John Clarkson. Two weeks later the Loyal Blacks arrived; of the 1190 embarked 67 died on the voyage and a further 38 succumbed in the first weeks on shore.

The new council was riven by faction; little got done and there were scant provisions. When the slave ship James of Bristol was found unfit to proceed on her voyage and was sold at Bance the settlers bought the horse beans and other victuals intended for the slaves. Anna Maria was scathing, no doubt sharing her husbands disappointment, "Their absurd behavior make them the laughing stocks of the neighbouring factories and such masters of the slave ships as have witnessed their conduct, who must certainly be gratified with the anarchy and chagrin that prevails through the colony." She was not alone in her views, John Clarkson declared, "in short nothing but Pride Arrogance Self-sufficiency Meanness Drunkenness Atheism and Idleness were daily practiced by those who were sent out to assist me."

Clarkson shared her views of the council but also complained that Falconbridge and Anna Maria's brother Charles Horwood were busy house building for themselves instead of pursuing their commercial objectives. Meanwhile, half a dozen settlers were dying every day. Three quarters of the European settlers died in the first year. By July 1792 of 1200 settlers in the colony, 700 were sick with burning fevers, 200 more were "scarce able to crawl about" and about the same number were wholly occupied tending them.

The Sierra Leone Packet and the Trusty brought more settlers. Aboard the Sierra Leone Packet were, council member John Wakerell, who quickly fell ill and went home to die, Adam Afzelius, the Swedish Botanist and sugar planter, who returned to the West Indies in disgust, and Isaac Dubois a British loyalist who had joined the Company. Aboard the Trusty came the storekeeper, his wife, mother in law, and large family along with the mineralogist Augustus Nordenskold and several clerks and tradesmen making a total of 23 new settlers. Of these, 6 returned to England, one joined the Bance slavers, and the remainder died within 4 months. The vessels brought few provisions, but goods for barter which were rotting on the beach, or in the hold, for want of organization. Falconbridge had been refused use of the packet to go in search of cattle to supply the colony because it was being used to "give the Gentlemen an airing at sea."

Anna Maria became increasingly disaffected and estimated the wasted capital at ?25,000; she was wide of the mark. Clarkson himself estimated it at ?40,000. Nevertheless Anna insisted that Falconbridge was attempting to start his "commercial career by which he intends to trade on the Gold Coast." However, he had fallen dangerously ill. Clarkson reported that he had taken to drink, "Mr Falconbridge talks of going in the Ocean to fetch stock from the Sherbro country but it is all talk, he is very ill, and will never be better."

A mere ten days after Falconbridge sailed Henry Thornton voiced his doubts to Thomas Clarkson admitting that at first they were pleased with him and appointed him commercial agent with a salary of ?250 plus a gift of ?100.

"We discovered in him however by degrees a great constitutional warmth of temper which has rather alarmed and made us fear, lest with power in his hands he should be carried to any sudden act of violence - want of punctuality and of regular commercial habit has also made us think him as unfit for the leader in a commercial Factory, tho' notwithstanding both these points we are disposed to think favourably of him and we are grateful to him  as I am sure we ought to be for the services he has rendered the company"

Thomas wrote to John Clarkson in January 1792 informing him of Falconbridges's salary and "The Directors however do not approve of his conduct. They consider him hot, rash and impetuous; as likely to involve us in Wars; and as perhaps not overcareful how he offends those united with him in office"

The directors had sent Falconbridge back to Africa for one reason only; he had befriended the Naimbana and was needed to ensure the survival of the settlement. Thomas Clarkson told John that he should attempt to supplant Falconbridge in the Naimbana's affections. Neither was he to leave the colony without alerting the company so that his successor could be sent out before he left. If he failed to do this Falconbridge would have come "directly into the Office of Governor, a thing which of all things the Company would be most afraid. All their hopes would be undone by such a measure"

Later in July of 1792 Thomas Clarkson again wrote to his brother in Sierra Leone telling him that Falconbridge was to be recalled because he had failed to account for the Lapwing's cargo to have taken on board a settler at Falmouth without leave, to have disregarded his instructions and "to have acted such a drunken scene at Tenneriffe as to be disgraceful to a company whose object is so amiable."

It may be superfluous to point out that this was the man Thomas Clarkson had taken to Liverpool to meet Roscoe, Currie and Rathbone.  Even Wilberforce concurred in his removal and suggested that John Clarkson make an unofficial offer of pecuniary benefit if he went quietly "of course no assurance of this kind should be given him, but perhaps it might not be amiss for you to throw out the idea as from yourself, and as what you would be willing to promote - All this is left to your discretion."

By September 1792 Thornton had elevated Falconbridge to the position of general scapegoat "I think however that much of the evils that have happened are to be laid at his door." Absolving himself and the directors of any blame he said that Falconbridge was "rather continued than appointed by us." But by September 19 1792 it was all up for Falconbridge; he had finally succeeded in killing himself with drink and Clarkson wrote that, "He has been killing himself by slow degrees for the last three months, and for days past his bones have been through his skin in several parts of his body.  He died this evening, at six o'clock, a very happy release both to himself and to those about him."

Relations with the slave-factors were not improving, but perhaps life in the colony itself was finally becoming more attractive since Anna Maria reported that they were continually being pestered with renegade seamen from ships involved in the slave trade. Clarkson was threatened with law suits by masters of ships unable to sail for want of crew and he had posted a notice forbidding sailors entering the colony and ordered the constables to arrest anyone who could not give a good account of himself.

The crew of the Fisher, Captain Clark, of Liverpool had apparently deserted in July and although slaved she was unable to leave the coast for want of seamen. This 205-ton, ship rigged vessel, in which the Hodgsons had an interest, arrived in the  Isles de Loss at the end of June 1792 where it remained until mid March 1793; a long time for factory based trading, and consistent with Falconbridge's account. 356 slaves were purchased but the vessel left with 325 and delivered 315 to Grenada in early April 1793.1

In early September 1792 the York, Captain Wallis, arrived at Sierra Leone bringing the Rev. Mr. Horne and Mr. Dawes, two new members of council sent out to assist Clarkson. Dawes, formerly an officer in the marines, had gone out with the first party of convicts to Botany Bay. Wallis was a bankrupt slave trader with 25 years in the trade. Thomas Clarkson wrote to his brother "he has no objection to the trade at present."  He too was a drunk, and by September 7 1792 Clarkson wrote, "I am persuaded when he gets from the Colony with the entire charge of his vessel and cargo and no check upon his conduct, he will continually be in such a state as to be unfit for active and profitable business."

Before long Clarkson had a row with Captain Wilson of the Harpy, after failing to observe the correct protocol when crewing one of the ship's boats, with the result that Wilson deserted, taking the Harpy with him. On December 2nd the Felicity arrived from England with a cargo consisting largely of garden watering cans.  Clarkson wrote, "The Felicty, Scarborough, does not appear to be well selected considering our wants; she has brought out an immense number of garden watering pots, which seem to occasion a smile from everyone."

By this time Clarkson was due to return to England to report on progress and he left on December 27 leaving Dawes as acting Governor. Anna Maria's comment on this was, "Let the directors shake off a parcel of hypocritical puritans they have about them, who, under the cloak of religion, are sucking out the very vitals of the company."

On January 9 1793 one of the Anderson's vessels the Duke of Buccleuch arrived in the bay from Bance Island bound for Jamaica "with upward of 300 slaves" followed by an American and a French Vessel. All of them had provisions on board "which the colony is greatly in want of." However Dawes determined to purchase the supplies wholesale and retail them at a profit and so he purchased from the Frenchman, which would have nothing but slaves in return. Dawes gave him an order on Renneau which Anna Maria thought infringed the act of parliament establishing the company which forbade direct or indirect trafficking in slaves.

On the 15th a cutter arrived from the Isles de Loss carrying Macaulay, the new Governor and the Rev. Gilbert, who had presumably arrived aboard a slave ship. Macaulay, along with Dawes, would implement the new regime of firmness determined on by the directors. Anna's immediate impressions of Macaulay were unfavourable, "I have not heard any thing of Mr. McAuley, except his lately being an overseer upon an estate in Jamaica: It is not to be questioned that the prejudices of such an education must impress him with sentiments favourable to the slave trade, and consequently I should not suppose him qualified for a Member of Administration in a Colony mostly formed of Blacks, founded on principles of freedom, and for the express purpose of abolishing the slave trade." The most recent editor of her account says she is wide of the mark in this assessment, but his grim self-righteousness did not endear him to many. However, few officials of the colony escaped Anna Maria's acerbic pen. Around the 20th the Rev. Gilbert and Mr. Horne went to a nearby village to preach a sermon to the natives and Anna Maria was utterly scathing; "Is it possible a sensible man like, Mr Horne, can suppose it in his power to imprint notions of Christianity, or any sort of instruction, upon the minds of people, through the bare medium of a language they do not understand."24

On January 21st the Bristol slaver Nassau, owned by James Jones, arrived from the Isles de Loss, carrying her brother, Captain Matthew Morley, to celebrate her nuptials following her recent marriage to Isaac Dubois. There was a celebratory dinner on board, with Renneau and some of the gentlemen from the colony. By now the regime of firmness was being pursued with a will and the various promises of land for the settlers were being reneged upon. The colonists were told by a member of the council that Clarkson commonly made extraordinary promises which he was not authorized to make, "merely to seduce them here; and he never had an idea of fulfilling of them, nay he had it not in his power, and more than probable he was drunk when he made them."

The Blacks decided to send a deputation to the directors "to know from them what footing they are on." They elected two deputies to go to England to complain that none of Clarkson's promises had been fulfilled, that the charges paid on company provisions were exorbitant, sometimes as much as 100% over prime cost, that the worst goods were supplied, and that the rum was being diluted with up to 30 gallons of water per puncheon. Dawes claimed this was done for religious and other motives fearing the colonists would not dilute it. Anna Maria indicated the potential for tyranny arising from their isolated situation. The only employment available was with the company and the only provisions they could obtain were from the company and "at the whim of Mr. Dawes?. several have been discharged from service, and not permitted, even with their meager savings, to purchase provisions from the Company's store-house the only one here"

Although Clarkson had informed them they would only receive one fifth of the land promised, even that had not been surveyed when the rains began and they could not get them planted. A petition was raised and the settlers clubbed together to provide support for their delegates in England. Anna Maria concluded that she "could fill up twenty pages was I to acquaint you with all the private quarrels."

However, another and much more serious threat was beginning to emerge. "On the 25th of April we heard of the French king being massacred, and England had declared war against the blood thirsty banditti who have usurped the reins of government in France. This account came by the Swift Privateer Cutter of Bristol, to the Isles de Loss, where she destroyed a French factory and made some valuable reprisals."

The Swift was later taken by the French and ransomed after being plundered of 33 slaves and 224 Elephants teeth. At the beginning of May the frigate Orpheus, Capt. Newcomb, the Sea-flower cutter Lt. Webber, and the African Queen chartered by the company arrived in the bay. The Orpheus had come by way of Senegal and Goree and captured six French ships of which four arrived to be condemned and sold at Bance, the other two were lost on the shoals off Grandee. They remained a few days and then sailed, the Orpheus to run down the coast and then proceed to the West Indies. A French Corsair was scouring the coast from Cape Mount and had captured eight ships. Some were retaken by the Sea-flower and the Robust (a privateer from Liverpool) which had now gone to Old Calabar to try to take a French Guineaman with 1200 slaves on board.

One re-captured vessel was sent in to Sierra Leone and Anna Maria spoke to her master who said "he never saw such a savage looking set in his life, as were on board the Frenchman. They all had on horseman's caps (having a tin plate in front, with the emblem of Death's head and marrow bones, and underneath inscribed, "Liberty or Death"), a leather belt round their waist, with a brace of pistols, and a sabre, and they looked so ferocious, that one would suppose them capable of eating every Englishman they met without salt or gravy." Meanwhile the Orpheus sprung her foremast, and returned to Sierra Leone "which obliged her to give up pursuing those Republican ragamuffins."

However, whilst the frigate was away the regime of firmness continued its sway. Three sailors from the African Queen came ashore whilst the master was at Bance. They apparently killed a duck belonging to one of the Settlers, were apprehended, taken before the Chief Magistrate, and committed to prison. They were tried as Anna Maria put it "not by their Peers, but by judge McAuley, and a Jury of twelve blacks, who, without any evidence or defence from the prisoners, found them guilty of stealing and killing the duck." One was sentenced to receive thirty-nine lashes and the others were fined and confined in irons aboard the York, until these were paid. Anna Maria said, "poor Jack was dreadfully mortified at being whipped by a black man." The others were kept in confinement for three weeks, until the Orpheus returned.  The master of the African Queen made representations to Captain Newcomb of the Orpheus, who demanded of the governors by what authority they tried White Men, the subjects of Great Britain, by a Jury of Blacks. He was told by McCauley that it was by Act of Parliament incorporating the Company. However Newcomb found there was no mention of courts of any kind and he ordered the men released.  Anna Maria thought, "It is much to be wished, a ship of war was always stationed here; the very sight of her would restrain the exercise of similar abuses, or any extravagant stretches of undelegated power."

Further despondency settled on the colonists with the news brought by the African Queen. The first letter was from Clarkson announcing that he was coming out immediately; the second from the directors announcing his dismissal and replacement by Dawes. Anna Maria was disgusted and thought that the Directors must have been, "listening to some malicious, and cowardly, representations, sent home by certain persons here, who are fully capable of assassinating the most immaculate character, if thereby they can acquire latitude for their boundless ambition, or, for a moment, quench their unconscionable thirst for power."

Although Thornton had written to John Clarkson in November of 1792 "I think you have saved the colony," Clarkson's mistake was that he had promised the colonists they would not pay quit-rents, not knowing the company intended to impose them. This led to continued friction between governors and governed and ended in open and armed rebellion in 1800. After the rebellion had been suppressed, Wilberforce characterized the colonists thus; "They make the worst possible subjects, as thorough Jacobins as if they had been trained and educated in Paris."

By June, Anna Maria and her husband, Isaac Dubois, had decided to leave. Dubois arranged passage for them on board the Amy but "the Discontents about to leave the Colony are so numerous that she will be greatly crowded." They left instead on the Nassau, commanded by her brother-in-law, which was bound for Jamaica on June 9th. This was, of course, a slave ship and the directors would hold it against them when they returned, it apparently being acceptable to arrive in Sierra Leone aboard a slave ship but quite unacceptable to leave the colony in like manner. During the voyage Maria Falconbridge painted an idealised picture of the slave trade during the middle passage, complete with the washing down of the slave quarters and so forth; whilst admitting that there was only three fourths of the normal compliment of slaves aboard. It was owned by James Jones whose vessels Thomas Clarkson had investigated for the alleged abuse of seamen in Bristol. It has been suggested that this had been arranged by the captain as a publicity stunt. Perhaps Captain Morley was simply getting off the coast while the going was good as the political situation deteriorated. Perhaps he also paid due attention to the merchants' property as, under the Dolben Act, he had no small financial incentive to do.

Anna Maria wrote next from London in October 1793 having shipped aboard the Alexander, Captain Shaw, from Jamaica after a passage of 9 weeks and 4 days arriving in Dover on October 9th. She gave a glowing account of the treatment of the crew by the Captain who attended to an outbreak of fever on board the 22-gun ship with 50 to 60 men on board. She gave wholehearted support to the institution of slavery and the conditions of the slaves in Jamaica. No doubt her subsequent treatment by the Sierra Leone Company increased her venom.

The remainder of Anna Maria Falconbridge's account told of the difficulties she had in seeing the directors and obtaining recompense for monies owed to Falconbridge prior to his death along with an account of the treatment of the black delegates from Sierra Leone by the directors of the company. Suffice to say she had little success in her dealings with Thornton and the directors, and her account of their dealings with the black delegates shows them to have been pretty shabbily treated, in her view at least. However, on the African coast, in the neighbourhood of the Hodgsons' factory on the Isles de Loss, conditions were rapidly deteriorating with the onset of war with France.

War.

With the outbreak of war the situation for the slave traders became increasingly difficult. A French corsair had taken over eight ships. Some were retaken but the situation was fraught with danger. There was some protection in the form of two privateers, the Robust and the Seaflower from Liverpool and a naval patrol had been on the coast but armed vessels were thinly spread.28 The Liberty of Bordeaux, cruising down the Windward Coast from Cape Mount, had come upon, engaged, and captured several slavers including; the Little Joe, Captain Owen Jones, the Echo, Captain John Kelly, owned by Thomas Staniforth & Co., the Union, Captain Farrington, and the Mercury, Captain Hewitt, both vessels owned by John Ratcliffe & Co., the Hazard, Captain Gilbert Rigby, William Begg & Co., the Prosperity, Captain Richard Kelsall, owned by Robert Ward and Thomas Pickop, all Liverpool vessels. It was the Mercury that was retaken by the Seaflower, Captain John Garnett, owned by Thomas Mather and Gill Slater of Liverpool, and Robust, Captain Archibald Forrest, owned by a large Liverpool consortium including William Begg and Ralph Fisher. The Seaflower was a Letter of Marque on a regular slaving voyage, as was the Robust. The effect of war on the operations of the slave traders was manifold, larger crews were required to fight the ships, insurance rates increased and investors and consignees withdrew.

A further account of the Hodgsons' operation on the African coast, at this time of increasing tension, can be found in the log of the Sandown left by its master, Captain Samuel Gamble.29 The Sandown was a 151-ton, 3 masted, ship rigged vessel with flush deck, approximately 82 feet long by 21 feet wide, with quarter badges but lacking a quarter gallery, having two decks with just 4 feet between the decks. The vessel was chartered by a group of London investors at the rate of ?125 per month for 2 legs of the triangular voyage from Britain via Africa to the West Indies, the contract to terminate once the slaves were brought to market. The owners' agents were Joseph and Angus Kennedy who were in effective control of the voyage, with one of them traveling as supercargo and to whom the slaves, vessel and cargo were to be delivered up in the West Indies.

The Sandown left London in early April 1793 and in the early hours of the June 12th, in "dark and cloudy weather", Gamble arrived off Tamara Island in the Isles de Loss; just days after Anna Maria Falconbridge and Isaac Dubois left Sierra Leone for good. In his journal Gamble gave a short description of the factory on the Isles de Loss complete with a sketch from the harbour.

"The Islands are five in number. Tamara the Westermost of them is the largest contains about 600 Inhabitants. The generality of which are not very good inclind their chief cultivation is rice. The next in Magnitude is Factory Island or Eastermost one its Inhabitants are about 200. The Produce very trifling, the head Men trusting to their Plantations which they all have upon the Mainland. The Distance being only 3 Miles over Fresh Water is rather difficult and tedious to be got at but it is Excellent. Fire wood is to be bought tollerable cheap from the Natives who are a mixture of Bagos, Susus & Mandingos (The Anchorage here is 15 Barrs.) The others are smaller and have little or no fresh water. Crawfords or middle most one has a French factory upon, but only a few Inhabitants."

In the morning they came to off Factory Island, in 6 fathoms of water, where two American brigs were already anchored. One was the Pearl, Captain Howard, out of New York, which would later be lost as the result of an insurrection. When Gamble went on shore he found everything in confusion as he had been taken for a French Warship. The Sandown was French built and its figurehead was "an excellent piece of carved work being the figure of the unfortunate Louis 16 King of France." He heard that the Liberty of Bordeaux had captured four Liverpool Vessels at Cape Mount and he also learned of their appearance. "The Officers and crew belonging to him wearing Seaing Caps with a brass plate on the point with Liberty or Death Engraved upon it." He too heard that the Orpheus frigate, 32 guns, had gone in pursuit of her.

Gamble delivered "my letters from Messrs John & Thos Hodgson Merchts in Liverpool to Mr Richard Horricks there Agent here." The nature of the letters from the Hodgsons is unknown, they may have been instructions regarding the sale of slaves for the Sandown. Gamble's description of them as "my letters" and his subsequent search for another point of sale certainly implies that. However, they could simply have been conveyed aboard the Sandown and concerned instructions to their agents in view of the rapidly changing situation or with plans for future trade, vessels expected to call and other such matters. If they had an interest in the fulfilment of Miles Barber's contract with the French it is surely now in jeopardy. Horrocks and Jackson, the Hodgsons' agents, must have been extremely stressed at the thought that a Frenchman might call, especially if they were involved in a contract to supply them - now they might call to destroy them. Voyages from France to the Isles de Loss were continuous from 1783 to 1791, the last arriving in June 1791 when they ceased, perhaps due to the convulsions of revolution, but the contract could simply have come to an end as slaving voyages from France declined year on year from 1790 to 1794 when they ceased. Thereafter vessels from Bristol and Liverpool continued to call at the Isles de Loss.1

Kennedy and Gamble were desperately worried about the danger of attack and their vulnerability in the anchorage with its danger of tornadoes and so they fitted out a pinnace to go in search of trade and safe anchorage elsewhere leaving the Sandown prepared for vessel of equal force.29

They anchored off Dembia with a Ship and Sloop to Westward, which Gamble did not like the look of. A boat rowed out toward them and attempted to lay alongside but they neglected to get their arms ready.  Gamble cocked his pistol and his men raised their blunderbusses whereupon the boat's crew declared themselves to be English and begged Gamble not to fire. The boat was from the General Ord, Captain Duckett, out of Bristol, a Privateer of 14 Guns and 50 Men. The Sloop was a Prize taken off Senegal and they were proceeding to Sierra Leone to sell both vessel and cargo.

Zachary Macauley recorded in his journal that Duckett had, under American colours (France was not at war with America), taken a vessel belonging to Renaud, which was then sold to John Tilley at Bance. Macauley described Duckett as a disreputable rogue, although such description from Macauley of a slave trader is made in a somewhat devalued currency. The fitting out of a slave vessel as a privateer to cruise the coast before embarking slaves if no suitable prizes presented themselves and the flying of false colours was merely conventional opportunism. Whether his behaviour went beyond this is unclear but Gamble clearly had his own concerns about him.29

Eventually they reached the bar at the entrance to the Rio Nunez where they awaited the flood tide to take them into the river to the factory of James Walker known as Walkeria. Walker traded with the Fula caravans bringing down slaves, gold and ivory. He had begun as a ship's surgeon some thirty years before, and worked at Bance, before setting up his own operation which had traded with other factors up and down the coast which by this time included trading in supplies for the Sierra Leone settlement. The next day they struck a bargain with James Walker for 280 slaves to be paid on December 1st for the whole of Gambles cargo, amounting to ?5721/7/7. The following day they prepared Walker's sloop and set off back to the Isles de Loss to bring up the Sandown. Arriving on Sunday June 23rd, they found her with springs on her cables and all the men at quarters, as there was a French privateer, a cutter of 8 four pounders, 10 swivels, 10 blunderbusses and 45 men, commanded by Monsieur Renneau in the offing. The day before Renneau had visited the Sandown in friendly fashion, taking a couple of glasses of rum and water and enquiring after his "worthy friend Captain Gamble," That evening he reappeared in the armed cutter. The crew sent the yawl off to see who it was whereupon Renneau poured small arms fire into the boat followed by a cannonade. By manoeuvring the more nimble yawl into his wake and peppering his quarterdeck they managed to get back to the Sandown with little damage beyond a few swivel balls through the yawl and one through the carpenter's hat.

Gamble went ashore to Horrock's factory on the island and found there Messrs Barber and Bolland. As noted by Mrs Falconbridge Miles Barber's son or nephew was present along with George Bolland and Horrocks, both agents for J. & T. Hodgson. Miles Barber was, according to John Clarkson, collecting debts owed to his father presumably on contracts with the French. The contract may be at an end, and Miles Barber Senior could be in the process of retiring from business.29 In August Tilley, Kennedy and Horrocks wrote to Zachary Macauley to enlist the colony's support against the depredations of Renaud. Renaud, in the mean time was making overtures of neutrality toward the colonists at Sierra Leone.29

Gamble was told that two French 40-gun ships and a 22-gun Brig had been spoken off Senegal and they were running down the coast. Gamble decided to run for the Rionunez and by Tuesday July 2nd he was safely 96 miles up the river at Walkeria, with the sand bar at its mouth between him and the enemy.

Gamble had arranged for a complete cargo of slaves at roughly ?20 per head, to be received by December 1st. This meant a 6 month wait on the coast, which was desperately dangerous. By entering the river with his vessel and crew Gamble avoided the risk of attack and capture but magnified the risk of disease and insurrection.

Gamble later gave a detailed description of how the slaves he expected to purchase arrived at the coast.

The slave coffles generally arrived in December or January after the rains when the rivers had subsided. Gamble believed they came more than a thousand miles from the interior. They were armed with bows and arrows and spears, one quiver of arrows was poisoned for defence and another not, for hunting. The Slaves were secured by a long stick around their necks which was fastened to the waist of the following slave so that one man could control up to 50 slaves.  The women and children were not confined but had a guard over them. They also frequently brought horses for sale. Gamble maintained that they were not "a Hardy race of Men" and that they were subject to "Fevers, Fluxes & Agues equaly as bad has us Whites." They came principally to "Gambia, Rio Nunez & the Mandingo Country." As many as 1500 slaves were brought in a season and traded principally for salt, tobacco and beads. The salt was taken back in loads exceeding 2 cwt by their "domestics."

By the middle of August Gamble's crew had fallen sick, only he and one other crew member were able to function and he relied on the assistance of grumettas. Yellow fever was spreading via the crowded ships along the coast and across the Atlantic.30 There was a serious outbreak of fever on Anna Maria Falconbridge's return passage from the West Indies.24 Gamble began parcelling out goods for trade to the value of ten slaves which were sent to the Riopongas in Walker's sloop. He was desperately worried about the intentions of Rennaud. A schooner from the Banana islands brought a letter from Kennedy with news of a Boston rum vessel under Captain Connolly being in "great distress" and of Rennaud's intention to take the Sandown.

On September 18th a boat came up the Riopongas with news that Rennaud had taken an English Brig and two schooners and had been joined by a cutter from France and worse, that Rennaud was determined to take the Sandown when it emerged from the river. All this time the weather continued wet, hot and sultry with thunder and lightning and the occasional tornado and his crew remained very sickly. On the 20th a schooner came up from the Isles de Loss bringing news that Horrocks was dead, having been sick for only two days, and that he had turned quite black immediately after death, a sure sign of poisoning. A message from Mr. Monroe warned again that Rennaud had been reinforced and was determined to take him.29

Horrocks had become embroiled in a controversy with the Sierra Leone Company owing, at least in part, to the fact that some of his grumettas had joined the free blacks. Horrocks was planning to retire to Liverpool and trying to improve his prospects by selling his grumettas - who in reality were not of slave status. Horrocks and Jackson were demanding compensation from the Sierra Leone Company or the return of their grumettas.29 Horrocks' death may not have been accidental.

By October Gamble's crew were still sickly but work was progressing on preparing the ship. The Barricado had been completed by the carpenters. It was constructed from spars and matting to close off an area of the deck amidships where the slaves could be brought up for exercise and feeding and allowed the crew to train weaponry on them in case of insurrection. He had heard from Sierra Leone that Rennaud was offering 10 slaves for a pilot to take him up river as, having taken the Adonis schooner from Liverpool, 14 four pounders, and a cutter of 8 four pounders he now had suitable vessels.

By October 19th Gamble had at last begun to take in slaves; one man, one woman and one "womangirl," when he learned that Rennaud had precipitately sold up to the free settlers and left the coast. The entry in his log read; "arrive'd here from the Isles de Los, Bellthasar, Alias French Carpenter who says Monsieur Renou's gone to Goree having Sold his Island and property, exchanged great part of his prize goods taken in the Liverpool Schooner, with the Serraleone Company, who it appears wishes for Equality."

Gamble of course is amazed that the Sierra Leone Company, as British subjects, should all this time have observed neutrality with Rennaud, refused to co-operate with the slave traders to take action against him, and finally rewarded him with the purchase of Gambia Island and, according to the account he has heard, been in receipt of stolen goods from the British vessel, Adonis. It amounts to treason in his eyes, hence his accusation that the Sierra Leone Company wishes for equality.

On November 5th news came up from the Isles de Loss of the arrival of the Nancy, 12 guns, 26 men, after a two months passage from Liverpool. On the way she buried Captain Moser, the Doctor, and a passenger, Mr. Roberts. Gamble expected to receive letters by this vessel which belonged to John & Thomas Hodgson and cleared Liverpool on August 8 1793, bound for the Isles de Loss. Her Captain was William Cutler Moore.1 The error in his name may be orthographic. Gamble may, on arrival, have been expecting to deal with the Hodgsons' factors at the Isles de Loss and their inability to supply, perhaps caused by the activities of Rennaud, led to a change in plans and the negotiation of a new contract with James Walker. Captain Gamble was perhaps hoping for further instructions. It is not clear who the supercargo Mr Roberts was, he may have been a Liverpool slave trader and captain who went bankrupt in 1783. He may also have been Horrocks' replacement because, although he left Liverpool before Horrocks' death, Horrocks was already planning to leave.

The next day brought news that an American vessel had arrived at the Isles de Loss along with the Sierra Leone Company's vessel the Harpy. Despite his long stay Gamble has still taken on board only three slaves. Inland a leadership dispute in one of the tribes had blocked the route from the interior. By the 26th of November he had only 22 slaves aboard when he received "letters from home per Dr. Monroe." Monroe was an employee at the Isles de Loss and thus these must be the letters he was expecting to receive by the Nancy.29

By January 6th he was still not slaved and he must have re-opened negotiation with the Hodgsons' agents for by then he had heard from Tilley that he could not let Walker have any slaves "owing to taking up the American which was to sail with 150." It is far from clear who the investors in the voyage of the Sandown were. It seems strange that Gamble should have taken out letters from John and Thomas Hodgson and expected further letters to come by one of their vessels if they were not also involved in the voyage of the Sandown. But then it is equally strange that, if they were concerned in the voyage Gamble should be refused slaves by the Hodgsons' agents at the Isles de Loss. Perhaps it was simply caused by confusion, they having been unexpectedly unable to supply when he arrived, when arrangements were made with Walker, and then later when the American vessel arrived they were unaware of the difficulties Walker was meeting before they disposed of their slaves to the American. Describing the arrangements as "taking the American up" it sounds as though there had been no prior arrangement.

Nevertheless Tilley kept him otherwise supplied and on January 7th he received; 2 puncheons of rum, 5 empty water puncheons, 10 pairs of leg irons, and 10 handcuffs. Gamble also brokered a deal with McCauley to supply 10 casks of beef and pork to the Sierra Leone settlement. He took these down personally and could give a description of the settlement.

There were 2500 settlers and the principal buildings were the Governor's House, the Courthouse and the Church. The Governors House was protected by 4 Nine Pounders and two 5? Inch Howitzers. The Courthouse was still under construction and the Church was big enough to contain 100 people and had a Cupola with a bell. They seemed very religious attending services at 3 in the morning continuing until 11 at night four or five times a week. Other buildings housed the physicians, clerks, and the engineer, cashier and storekeeper. Gamble also mentioned that there was "only one white lady of consequence." This cannot be Mrs Falconbridge, unless Gamble was retailing old gossip, since she had left Sierra Leone in June. It is clear that Zachary McCauley, the Governor of the free black settlement was perfectly prepared to engage in trade with the slave-traders for provisions for the colony. Mrs Falconbridge might have had something to say. By the last week of February Gamble's cargo was almost complete and he was readying the vessel for sea and his log recorded the arrival of the Zephyr, Captain Salisbury, from Liverpool, with a cargo of salt for Mr. Walker.

On March 8 1794 Gamble was finally fully slaved and able to drop down the river before putting to sea. He had been forced to ship more seamen, to replace the eight who had died during the long and sickly stay on the coast. It seems surprising that crew were available in this way on the coast of Africa but Gamble had already paid a free black (10 bars) and a white carpenter (15 bars) for 14? days work. There must have been sailors and craftsmen living hand to mouth in the factories and the colony until they chose to leave that met his needs.

By now the slaves were beginning to die of flux and fever; the 251 embarked had become 234 by the time he dropped anchor at Bankfear, the sandbank at the river mouth. From boats entering the river Gamble learnt of a French snow of 20 guns lying in wait and he decided to go up river again to leave in company with the Zephyr.

Whilst there the 10-gun schooner Yamfamara arrived with a prize; the Venus out of New York. The Venus, had been taken over by the slaves, Jollofs bought at Goree, and the Yamfamara  had engaged them from daybreak to 11 at night when they swam on shore to be captured by the local Bagos. Meanwhile Gamble took on 5 extra hands to be able to fight the ship. The weather was now very hot in the day and unpleasantly cold at night. By March 26th he had dropped down the river again. On the way he met the Bance Island Packet and the Thetis from the Isles de Loss who were taking up slaves for the Elizabeth Anderson and the Jimmy. He also heard from an outbound vessel that Walker's factory had been burned to the ground, all except the "fire-proof store."29

The Elizabeth Anderson, Captain James Bowie, who had been in dispute with the free blacks, belonged to John and Alexander Anderson, the owners of Bance.  It cleared London in December 1793 and delivered 369 slaves to Kingston, Jamaica in May 1794 and thus supplied by the slave factory on Bance it was able to get off the coast very quickly. The Jimmy, Captain Richard Pearson, belonged to the Hodgsons and was also quickly away, landing 237 slaves in Kingston 2 days after the Elizabeth Anderson.1 The Thetis was a name used by Miles Barber and Thomas Hinde for two of their vessels around 1760.26 The name was used again by two descendents of Thomas Hinde around 1804 during the Napoleonic wars.31 This Thetis appears to have been working as a tender based on the Isles de Loss.

Finally Gamble left the coast in mid March for the West Indies. On the Middle Passage, the death rate of the slaves increased alarmingly as water leaked from the poorly coopered barrels and the crew were put on rations. When Gamble put into Barbados for supplies sixteen of the crew ran. He was then threatened with the loss of his vessel by actions taken out at law by the unpaid seamen. With his crew reduced to six Gamble made his way to Jamaica to hand over the vessel and cargo of slaves to the Kennedys. Yellow fever was rife and the Captain himself was very sick. But even here disaster awaited him. The market was glutted with slaves waiting on board the ships for buyers.

Soon after he arrived the Bettsy, Captain Gardner, of Liverpool, and the Elizabeth Anderson also came into Kingston harbour. On June 1st the Jimmy came in from the Isles de Loss with 237 slaves. They had suffered an insurrection on the passage and killed 4 slaves and wounded several more. Provisions were extremely expensive in Kingston because of an influx of French refugees particularly from Haiti where revolution had established a republican government. Kingston was full of slave ships unable to sell their cargoes to the planters who could not afford the high price of their provisions. Gamble's log conveyed the dismal picture.

"This place is entirely overrun with French Emigrants, both from old France and the Island of Hispaniola, Martinique, Guadalupe & St. Lucia &c which no doubt greatly contributed to the great dearness, and scarcity, of all sorts of Provisions."

By the 10th of June he recorded, "This place continues very sickly especialy amongst the Europeans just come out, having every Symptom of that dreadful Callamity at Philladelphia, likewise Provisions are very scarce and dear. Planters & others complain that they cannot purchase what Negroes they want having nothing for them to subsist upon a great number of Guiney Men in this Harbour at Present not sold."

There were 17 vessels lying in the bay, 9 from Angola, 4 from Annamobou, and 1 each from Sierra Leone, Rio Nunez, the Bananas, Old Calabar and the Isles de Loss. They were holding 5,342 slaves with an average of 320 per vessel; the biggest the Union out of London had 530, the smallest, the Express out of Chester had 137. No-one was going to make vast profits that season.29

In 1795 the Directors of the Sierra Leone Company reported that the slave trade had decreased greatly at Sierra Leone, prices had risen to ?25 or ?30 per head. Not more than 1/5 the usual number of slaves was being carried off. The French slave-factory, and another British slave-factor, had removed from the Sierra Leone River. The slave-factory on the Isles de Loss was being given up and the Bance Island factory they thought was paying increasing attention to the collection of produce.32 For, in the meantime, the war with Revolutionary France had proved devastating to the Liverpool slave-traders.
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• CHAPTER 9 •

FROM AFRICA TO DISASTER.

When darkening clouds surcharge the moisten'd air,

And frowning tempests roll along the sky,

The prudent shepherd drives his fleecy care

Where the grey rock uplifts its head on high:

There undisturb'd he hears the roaring wind.

And sees before him sweep the driving rain;

Or, 'tween the gusts, beneath the crag reclined,

In fading distance eyes the troubled main:

So, when intestine broils or foreign rage

With angry tumult fire the public breast,

Let us, my Roscoe, fly the maddening age.

And mid domestic comforts calmly rest;

When wrath and discord through the nations roam,

Thrice happy who possess a peaceful home.

William Shepherd

War with France.

From the fall of the Bastille on July 14th 1789 until February 1793 Pitt remained aloof and kept the country unentangled with events taking place in continental Europe. As the threat from Danton's revolutionaries to the neutrality of the Low Countries increased, following the September Massacres of some 1600 aristocrats by the Paris Commune, and public sympathy with the revolution at home waned, war became increasingly inevitable. On January 21st the King of France was executed; on the 29th Danton urged the annexation of Belgium on the Convention, and on February 1st the Republic declared war on Britain and Holland. A few radicals held out against the war including Charles James Fox, but they were becoming increasingly isolated by association with the traditional enemy power, not to mention the new bloodthirsty atheists. After the first parliamentary debate on the war in the Upper House the entire opposition was able to go home in a single carriage.1 For the merchants and their underwriters a perilous situation had arisen with the risk of capture by enemy warships and privateers. However, the outbreak of War with Revolutionary France held out the prospect of considerable profit by fitting out privateers just as it had in the American Revolutionary War. By July 1st 1793 some 67 privateers had been fitted out in Liverpool. Great numbers more were fitted out afterwards and large numbers of prizes taken. It has been said that the French were much too distracted to carry on this mode of warfare and their commerce was swept from the sea within three or four years.2 Contemporaries found matters to be rather different.

For reasons which are unclear, between the dispatch of the Fisher in November 1790 and its refit and dispatch in April 1792, the Hodgsons seem not to have fitted out any vessels from Liverpool. Fisher was dispatched to the Isles de Loss arriving at the end of June 1792 where it remained until mid March 1793, a long time for factory based trading. 356 slaves were purchased but it departed with only 325 and delivered 315 to Grenada in early April arriving back in Liverpool at the end of July.3,4

Another curious entry in the register is the Heart of Oak.  The Hodgsons sold their interest in this vessel to a mariner named Henry Nimmo in April 1789 and he, in his turn, sold half to Robert Sellar and Gilbert Henderson in July, and then in August 1790 Nimmo and Henderson relinquished their shares to Sellar. Ownership of the vessel was transferred back to Nimmo in April 1791 and in August 1792 under Captain William Fell, it sailed for the Isles de Loss and delivered 277 slaves to Grenada in May of 1793.3,4 Captain Fell, Miles Barber's nephew, had worked for the Hodgsons in the past and5 so perhaps it was operating with the involvement of Hodgson capital. On October 5th 1793 the Heart of Oak was reported overset in her passage from Grenada to St Kitts to join convoy and a Dutch vessel from Demerara fell in with her on her beam-ends and "cut some cotton from her quarter."6 Piling up speculation in heaps, is this evidence of the Hodgsons importing cotton for use in their Caton mills?

On February 21st 1793 the 58 ton cutter Princess Elizabeth was registered in Liverpool to Thomas Twemlow, John Hodgson, Samuel McDowell and Thomas Hodgson.4 The vessel was fitted-out as a letter of marque against the French, and took, under Captain James Barclay, Les Bons Freres - 400 tons, bound from Port-au-Prince to Bordeaux. The prize, valued at £32,000, was taken into Falmouth on the 15th of April 1793, with a cargo of coffee, indigo and sugar.7,8 In July 1793 McDowell and Twemlow, regular slave traders, transferred their shares to John Lightbody and Alexander Carson, who were not concerned in the trade.4 John Lightbody was Thomas Hodgson's uncle by his marriage to Elizabeth Lightbody. Under the new owners, the Princess Elizabeth, Captain John Montgomery, took into Liverpool on December 15th 1793 the Amsterdam Packet, Waddel, from New York to Havre de Grace with a cargo of 48 hhds of tobacco, 24 hhds and 27 bags of coffee, 21 hhds of sugar, 25 bales of cotton and 391 casks of pearl ashes.9 The vessel was "believed foundered in 1793 or 1794."4

In July 1793 the Hodgsons acquired the ship rigged 117-ton vessel Nancy, Captain William Cutler Moore, which sailed in August 1793 for the Isles de Loss where Captain Gamble was expecting to receive letters by her.10 It left Africa in December 1793 and delivered 192 slaves to Barbadoes in January 1794.3 Its subsequent fate seems to be unknown. The shipping register states; "supposed not to exist 1827."4 A report for February 28th 1794 had Nancy, late Moore, arrived in Barbadoes.11 It is possible that Moore transferred to the Barbadoes owned by Ralph Fisher in the West Indies and the Nancy was brought home by Captain Campbell. They were reported together at Jamaica in early April12 and to have arrived at Penzance from there by April 24.13

By the summer of 1793 hostilities at sea were well under way between Britain and France in the Americas and on the African Coast. It was reported in May that Admiral Gardner was about to attack Martinique.  A privateer of 8 guns had taken Le Bon-Menage, a French vessel with a crew of 40, the Captain of which, ignorant of the war, had only two eight pounders mounted, when he might have mounted 26. There were 674 slaves on board, along with rich India goods and gold dust valued at £100,000.14 Another report in June announced that a French privateer, out of Bordeaux, the Liberty, 14 guns, had in May, on the Windward Coast taken the Liverpool vessels, the Hazard, the Mercury, Hewitt; the Echo, Kelly, with 120 negroes on board; the Union, Farrington; the Little Joe, Jones; the Prosperity, which were retaken by the frigate, Andromache, and brought into Barbadoes. The Swift, of Bristol, Roper, had also been taken and plundered of 33 male slaves, and 224 elephants teeth. It was ransomed for £1000 and made for Barbadoes. On a happier note the Robust, a letter of marque from Liverpool, had taken a French ship, with 200 negroes, commanded by Miles Barber, jun. at Cape Mount. The Robust was also believed to have retaken the Echo and the Little Joe after the French privateer, which had taken them, fled when the Robust hove in sight.15,16

These reports confirm Anna Maria Falconbridge's account but with the significant addition that the returning Miles Barber jun. was master of a French slave ship.17  Unfortunately none of the contemporary accounts shed any further light on the vessel, its homeport or on what became of Miles Barber junior. Some newspapers gave more extensive accounts in reports sent in from Liverpool including the activities of the privateer, Pilgrim which had carried a rich prize into Barbadoes on May 29th.18,19 The Pilgrim, Hutchinson, had sailed from Liverpool for the South Sea Fishery and on May 3rd fell in with the ship La Libertie, Louis Boaise Guerin, in Latitude 5. N. Longitude 23. W.; well out to sea off Sierra Leone. She had 12 six pounders and 60 men and the ships engaged for four days before La Libertie struck. The Pilgrim used 15 barrels of gunpowder in the struggle.

La Libertie was a rich East Indiaman and not the privateer from Bordeaux. The prize was a rich one, packed with tea, sugar, pepper, china and East India textiles. Among the investors were John Birch and William Barton; the latter built an extensive property in Everton and named it 'Pilgrim' after the vessel that so increased his wealth. The vessel was said to have loaded cargo worth £110,000 at Bengal, exclusive of private property and was estimated to be worth £150,000. Thus just as in the American Revolutionary war some merchants were able to considerably enrich themselves. This war, however, was not to prove so profitable for Thomas Hodgson as the last. Reports from the Pilgrim brought news from the African Coast about the privateer La Libertie, from Bourdeaux, which had taken several Liverpool vessels at Cape Mount on May 7th; the brig Hazard, Rigby (belonging to William Beg), the Prosperity, Kelsall (belonging to Richard Ward & Co), the Mercury, Hewitt, (belonging to John Ratcliffe),  and the Echo, Kelly, with 120 prime slaves (belonging to Thomas Staniforth and Thomas Parke), The latter taken on the 24th off Bassa. Other reports showed that the Mercury, Echo and Little Joe were taken off the River Junk and the Union off Bassa.20

On December 1st 1793 the 150-ton ship Jimmy (named after the local African chieftain) and solely owned by the Hodgsons sailed for the Isles de Loss, arriving in January 1794, and leaving in April to deliver 237 slaves to Kingston, at the end of May, after which the vessel was sold.3,4 It was seen by Captain Gamble of the Sandown off Sierra Leone and again in the West Indies where he reported an insurrection during the Middle Passage.10

The depredations by the French were just the beginning and it was not the only hardship the merchants had to endure. The onset of war caused a severe financial crisis.21 In part this resulted from the rapid expansion of the cotton industry fueled by the huge influx of entrepreneurs into ownership of mechanized mills following the expiry of Arkwright's patents. There had already been a crisis in 1788/9 when many factory hands were laid off in Lancashire. Import of raw cotton, in which surely Thomas Hodgson must have been engaged - his sons certainly made their way in this trade - increased from 5.3 million pounds in 1781 to almost 11.5 million pounds in 1784 and then to almost 32.6 million pounds in 1789. The price of yarn fell almost as fast and manufacturers had to increase output to maintain profitability. Several textile companies collapsed, some such as Livsey, Hargrave and Co., spectacularly so, when it was found they had been indulging in enormous paper transactions drawing negotiable bills on their bankers made payable to fictitious persons.22 The 1788 crisis seems to have been a classic case of overproduction or under consumption as the manufacturers preferred to term it. The crisis of 1793 was different; though large numbers of cotton spinners went bankrupt, many other firms throughout the economy went into liquidation. The numbers rose from an average of about 500 per year in the preceding years to over 1300 in 1793. The financial crisis of 1793 began when several banks stopped payment in February causing panic and general mistrust which led to the freezing up of credit and a reduction in transactions. The rapid expansion of trade after the American War had led to the foundation of many new banks and a big increase in the number of paper transactions based on their bills. The credit system was looking shaky even before war broke out, as these bills began to be heavily discounted.  The outbreak of war turned boom very rapidly into bust.

In Liverpool panic set in when Charles Caldwell and Company got into difficulties as did banks operated by the Gregsons and by Staniforth, Ingram, Bold and Daltera.23 The latter was finally dissolved at the beginning of 1795. Many merchants too were in trouble. Clayton Tarleton, the mayor, convened a meeting of the merchants on March 20th in the Exchange. The meeting tried to restore confidence by issuing a pledge signed by 233 of the principal merchants and houses to honour the bills of the local banks.24

"We whose names are hereunto subscribed do mutually pledge ourselves to each other, and the public, that we are ready and willing to receive in payment the bills of the several Banking Houses in this town of WILLIAM CLARKE & SONS, ARTHUR HEYWOOD, SONS, & Co., WILLIAM GREGSON, SONS, PARKE, & MORLAND, and STANIFORTH, INGRAM, BOLD, & DALTERA, at One or Two months' date, as hath been the usual and customary practice."

The Mayor convened a meeting of the Common Council which resolved to form a committee to consider a response to the crisis.24 The meeting referred to the "late extensive failures" and particularly of "some great commercial and banking houses in London" which had been followed by the failure of "a very old and principal banking house in Liverpool." These failures had caused such alarm that there was "an apprehension of a general calamity, to the merchants, traders, and inhabitants of this place, and to the County of Lancaster at large." The Common Council appointed a committee composed of six of its own members and six drawn from the merchants to approach the Bank of England for a loan secured on the Council's property and to consider any other measures to "avert the common ruin that seemed to threaten the commerce of the town." The Council nominated six members to serve on the committee; the Mayor, Mr. Alderman Earle., Mr. Alderman William Crosbie, junior, Mr. Alderman Case, Mr. Brooks, and Mr. Statham.

The merchants appointed John Brown, Edward Falkner, Richard Walker, Thomas Hayhurst, Thomas Leyland, and Jacob Nelson. Of these twelve men only Mr. Statham, Richard Walker, and Jacob Nelson were not involved in the African Trade.24 The committee met on March 21st and reported to the Common Council that the four banking houses of the town required £100,000 to preserve public credit. They recommended the Corporation approach the Bank of England through Mr. Pitt for a loan to this amount to be available for 15 months. On March 25th they urged the merchants who held bills to show forbearance and make payments as easy as possible to their creditors to prevent a collapse of confidence.24 In early April a deputation went to see the Chancellor and the Bank of England governor but their application was unsuccessful. On April 15th the Council resolved to approach parliament for the right to issue negotiable notes based on the credit of the Corporation's estate, valued at almost £822,000. The Bill to allow the corporation to issue its own notes was passed on May 10th. This allowed the issue of promissory notes on deposition of suitable securities in values of £5 and £10 bearing no interest, and £50 and £100 bearing interest, to a total of £300,000.24

At the end of May a Corporation Loan office was established in the Exchange and merchants were urged to use the facility to discharge their debts.  They were also urged to signify their agreement to the measures by signing a petition lodged in Mr. Gore's shop near the Exchange. In the first year £140,000 of notes were issued backed by £155,000 of securities. The scheme was extended for a further year but by September 7th 1796 the loans had all been paid off and the notes withdrawn.24 Over the same period Pitt issued treasury bills to the tune of 5 million pounds which gradually restored confidence, prompted a resumption of the credit markets, and gradually restored trade to more normal levels. It is not clear how this crisis and downturn in trade affected the business interests of John and Thomas Hodgson. The decline in profitability of the cotton spinning industry, caused numerous bankruptcies, and can hardly have been without effect. The Hodgsons may also have been involved in cotton broking to supply their factories in Caton and Calver. This too would have been hit by the downturn in trade.

James Currie became increasingly concerned at the effect of the War on Liverpool's trade. Currie greeted the French Revolution with some enthusiasm and took part in agitation for the repeal of the Test and Corporation Acts in 1790.25 Once again he was concerned that the blustering of the radicals would inflame animosity rather than unite all in equal freedom. Nevertheless a small meeting was held to celebrate Bastille Day in 1790 and Roscoe published his poem26 celebrating the revolution, "Unfold Father Time." Pitt by this time had begun to move against the radicals and although Roscoe proposed, and got adopted, a loyal but reformist address to the King at a public meeting in Liverpool, they were violently attacked and a more suitably loyal address was adopted instead.26 Throughout the country radicals were under pressure of which the most notorious example was the Priestley Riots in Birmingham in July of 1791.27 Meanwhile Wilberforce's Slave Trade Bill had gone down to defeat and a slave uprising in the French Island of Ste Domingue had caused a considerable wringing of hands, which Roscoe tried to counter by writing another pamphlet.28 The defeat of the slave trade bill had the church bells ringing in celebration in Liverpool as Currie noted to Thomas Percival in April 1791.25

"All night my ears have been dinned with the ringing of bells. When you reflect on the cause, you will not wonder if the sound seemed to me very mournful. You will guess that we are rejoicing on the issue of Mr. Wilberforce's motion. A letter which I have from Mr. Milnes (M.P. for York) speaks of the business in the following terms:

"The great majority that appeared against us in the division was expected, before the debate, to have been much greater. An infatuation had gone forth, that if the motion was carried, the West Indies would be lost, a civil war would perhaps ensue, and the revenues become bankrupt."

By 1792 Currie seemed to be contemplating emigration to America29 but he took part in a campaign to end the monopoly of the East India Company in which the Hodgsons also participated.  Feeling that the repressive atmosphere was actually becoming dangerous the meetings of his literary society were suspended.  In early 1793 Currie anonymously published the Jasper Wilson Letter which attacked the prosecution of the war with France, the methods by which it was financed and its harmful effects on trade. In March 1793 he wrote to Sir William Maxwell of his concerns.25

"In the mean time, the war is producing here the most fatal effects. The first merchant in Liverpool has failed, and many others must follow. Private credit is entirely at a stand. The manufacturers of Manchester, Birmingham, and Sheffield, are altogether stagnant. God knows what will be the issue."

In April Thomas Smyth and Francis Trench, two of Currie's friends, went bankrupt. Roscoe would act for Trench. Shortly afterwards Currie secured a £1200 loan on the property he owned in Dumfries, sufficient to establish his family in America, should the need arise.29 In the same month Wilberforce wrote to Currie for information on the state of trade in Liverpool and Currie replied in two letters by return. He was invited to visit Wilberforce in London in May. Wilberforce shared the letters with Pitt but by the time Currie returned to Liverpool he learned that peace negotiations with the French had been abandoned. In June 1793 Currie published the Jasper Wilson letter as an open letter to Pitt, which caused a sensation in the prevailing atmosphere; a time that became known as "The English Reign of Terror" or "Pitt's Terror" - although it was by no stretch of the imagination comparable to the real thing.27 In the Spring of 1794 he wrote to an old school friend, Dr Wells, explaining his motives.

"Of the Letter with the signature of a Jasper Wilson I am the sole author… No man was privy to my intention but one, - a public character, and a friend of administration, - who, however, did not approve of it…

The failures last spring alarmed the friends of the Ministry, and, I believe, alarmed Mr. Pitt himself very much. The Brissotine party were at this time suing for peace in private, at the moment that they were keeping up the mob of Paris by their impudent and ridiculous threats…. In this state of things, it was a matter of importance to know how far the war had produced our commercial distresses, and how the pulse of the nation beat to its continuance. Mr. Chalmers, I find, wrote many letters, to Liverpool on these points; and I was applied to by the public character alluded to, to give my opinion on the subject…

I enquired: it seemed to me apparent that our distresses were occasioned, in a great measure, by the war, and I gave my opinion, with my reasons for it, in a letter of twelve pages. This turned my attention to the subject, and interested me much in the restoration of peace, - a wish which was strengthened by the ruin of several of my connections, and of one particular friend.

 I was in London, … in the beginning of May, and … had some communications with my correspondent on the subject. Though a friend of administration, he … seemed to agree, in my sentiments, …

After my return to Liverpool, 1 gave up all thoughts on the subject till the 24th of May, on which day I read the Star of the 22nd, where … the rejection of all negotiation on our part was announced. That afternoon I determined on publishing…"

The letters were published as a pamphlet with the laborious title; "A Letter, commercial and political addressed to the Right Honourable WILLIAM PITT, in which the real Interests of Britain, in the present Crisis, are considered, and some Observations are offered on the general State of Europe."25 It carried a verse from Isiah to make matters plain; "Who hath taken this Council against Tyre the crowning City, whose Merchants are Princes, whose Traffickers are the Honourable of the Earth." Roscoe too published a tract on the effects of the war on commercial credit "Thoughts on the causes of the present failures" which was read out by Lord Lansdowne in the House of Lords.29

In February 1794 the Jasper Wilson letter was answered by George Chalmers, chief clerk of the Office of Trade and Plantations in "The Resources of Great Britain." Advertisements in the press trumpeted; With a Dedication to Dr James Currie, the reputed Author of "Jasper Wilson's Letter."30  The dedication, as if to someone known to the author, caused Currie great offence as did the insinuation that he was a Jacobin as he revealed in his final political testimony.25

"The pamphlet of Jasper Wilson being written, in spirit and in truth, with great respect for the principles and institutions of our Government, deprived its adversaries of an advantage which was too frequently given by the advocates of peace in their deplorable impetuosity and folly. To deprive him of this advantage incidentally was, perhaps, a ruse de guerre of Mr. C. Hence appeared to me the extraordinary appearance of familiarity and vulgar intimacy, in which his composition is involved. This gave a colour to insinuations constantly thrown out, that my attachment to the constitution was different from what I had assumed, and that I was in truth what in those days was called a Jacobin in disguise."

Currie then began a new edition, dealing with the various published replies, but in May 1794 the government suspended Habeas Corpus. Currie had been receiving various threatening letters and believed his mail was being intercepted and read. Rumours were current that he had been committed to the tower and in that atmosphere the plan to publish was abandoned.25 Both Roscoe and Currie turned to more domestic and literary pursuits; Roscoe worked on his Life of Lorenzo de Medici which appeared in February of 179631 to much acclaim, and in the latter part of the year Currie began work on his Life of Burns.32

The French Squadron.

In August 1794 Currie wrote to Samuel Greg's wife Hannah, away visiting the Greg relatives in Ireland, about the condition of the maritime trade in Liverpool.25

"…We have nothing very new here in our domestic situation. We grow more and more tired of the war, and with more and more reason. In the last seven or eight months, Liverpool has lost fifty-eight sail of square-rigged vessels, amounting to eighteen thousand tons of shipping! The underwriters here and at Lloyd's are the greatest sufferers; and so much enraged are they, that a meeting in London is talked of for the purpose of addressing the King to displace Lord Chatham."

Some months later he wrote again on the death of Arthur Heywood making his melancholy views on the war obvious, "Alas! the definition of war given by Thales the Milesian is too true; - 'In peace the sons bury their fathers; in war the fathers bury their sons.'"25

By October the underwriters were screaming, as is obvious from a letter, despite its cynical tone, written by Mercator to the editor of the Morning Post.33

"I have always been a keen Government Man hitherto, but certain circumstances… make me doubtful whether I shall be able to preserve the same sentiments.

You may recollect, Sir, the language held out by our City Members, in answer to the Opposition asserting, that our Trade was unprotected; and that the best proof of it was, that the Premiums of Insurance were then as low as in time of profound Peace…

I gave implicit faith to his assertion as to the protection given to trade, … but on enquiry how the Premiums were, I found them to be double what they were in peaceable times…

Well, thought I; Trade so well protected as not to suffer anything from the War and yet Premiums of Insurance actually found to be double - now is my time… to get introduced in Lloyd's coffee-house …  I succeeded so well, that in a short time I found the Gentlemen Brokers so civil, that they even came and found me out of their own accord… Would you believe it, .. I came to underwrite for premiums to the extent of 150l, at least every day. Bravo, … a year or two of this will do. I had upon my book no less than 7000l. and not a single loss in three months; at length a ship is taken,; well no matter, I can make this up in two days, but, Alas, Sir, two days after I find two more, and in a week after as many; by and by I find seven at a time on the books - but still thinks I this must be some accidental thing, our Trade being so well protected, some of our cruising squadrons must fall in with those Pirates, and sweep the seas of them. By and By I find a convoy of ours taken - here I have six losses; and immediately after some other ships taken and retaken by our Grand Fleet, but these, lest they should be again taken by the enemy, they set fire to, and there goes one thousand pounds of mine.

In short, Sir, after a little time, I found all my Premiums gone, and five thousand pounds more.

I have now given up the business, in hope I may yet save a remnant of my fortune, with a determination to be no more misled by boasting Speeches of Protection to our Trade…"

On the 30th July 1794 the 181 ton ship Swift, under Captain William Fell, sailed from Liverpool for Africa, with the Hodgsons and Fell as owners.3,4 It was taken following a devastating attack by the French on Sierra Leone. The news arrived months later as some of the ships' masters straggled home to land in Kinsale in a little schooner purchased on the African coast.34 Reports of the events appeared in February 1795 alongside reports of the capture in the West Indies of the Little Ben, Curry, from Liverpool for Africa and the William and Mary, Patterson, from Liverpool and Madeira to Barbadoes.35

On September 18th a French squadron, under English colours, drew up before the settlement, hoisted their own colours, and bombarded the town. The inhabitants struck; but two frigates continued to fire for two hours, raking the town with grape shot. The French landed, and plundered the remaining houses. Several of the free American blacks returned and persuaded the French Commander to spare their houses. He agreed but ordered the Church, the warehouses, and all the English houses set on fire, leaving the 1300 settlers destitute of provisions. The French squadron consisted of: Experiment, 50 guns, 600 men; Vigilance, 24, 300 men; La Felicite, 20, 280 men; La Pervie, 18 twelve-pounders, 220 men; and La Mutine, 12, 180 men.

One frigate proceeded to Bance where the garrison put up a spirited resistance for two days. When a second frigate arrived the garrison retreated under cover of their flags. The French Squadron took all the ships belonging to the Sierra Leone Company including: the Harpy, Telford; Sophia, Bevans; Venus, Pain; Sierra Leone packet, Buckle; Domingo, Simpson; Thornton, Sayford; and James, Williams. The squadron then went to leeward and took or destroyed 27 vessels; the Jane, Wright; Barbadoes, Jones; Swift, Fell; Nancy, Smith; Margery, Haliwell; Molly, Sellers; and Rose, Finlay, all from Liverpool; Bess, Arundel; and Flora, Thompson, from Bristol; and Prince of Wales, Webb, from the West Indies; and 17 others whose names were not then known. The Duke of Buccleuch of London, Capt. John Maclean and another ship, the Ann Philippa of Liverpool, were the only vessels to escape. The Duke of Buccleuch, 12 four-pounders, was attacked by the armed French brig La Pervie, 18 twelve-pounders, and 220 men, but was beaten off after a brisk running engagement.

Significantly the store houses on the Isles de Loss were also burned,2 which would have been devastating for the Hodgsons' operations depriving them of all the advantages of a factory operation. Of the Liverpool vessels mentioned; the Jane, Captain Reuben Wright, was owned by William Begg and Thomas Seaman, the Swift, Captain William Fell, by John & Thomas Hodgson. The Nancy, Smith, also belonged to the Hodgsons. It had sailed from Liverpool in August 1793 under William Cutler Moore and was mentioned in Captain Gamble's account. The Margery, John Haliwell was owned by William Harper and Robert Wade; Molly, Captain John Sellers, was owned by James Fisher, John & James Aspinall and John Webster, the Rose, a vessel built in Lancaster in 1783, Captain Alexander Finlay, was owned by Joseph Ward and Robert Rigmaiden.3,4

Of the vessels which escaped, the Duke of Buccleuch, mentioned by Mrs Falconbridge, had been trading at Bance and remained on the coast until January 1795 finally delivering 365 slaves to Kingston Jamaica in March 1795. The Ann Phillipa, Captain John Clare, trading at Cape Mount, belonged to James Welsh and John Tarleton, and also delivered 225 slaves to Kingston.3,4 The reports came from Captain Telford of the company's vessel Harpy, who arrived at Kinsale from Sierra Leone in an American schooner the Flora along with Captain Jones of the Barbadoes; Captain Wright, of the Jane; and Captain Fell, of the Swift.35,36

After leaving Sierra Leone the squadron proceeded to Cape Mount on November 7th where they captured Jones of the Barbadoes. After taking and plundering the vessels they put the crew and slaves ashore but detained the captains who were allowed to ransom the Flora. The squadron was expected to proceed to Angola where there were said to be no less than fifty vessels, 37 out of Liverpool; a prospect that was greeted with great apprehension. Some hope was held out for vessels at Bonny from the danger in going over the bar and the narrowness of the passage through which only one vessel could pass at a time.

The Sun prefaced its account with some scathing remarks about Wilberforce's position on the war with France:-37

"We suppose that MR. WILBERFORCE had some notice of the intended attack upon Sierra Leone, when he became an advocate for Peace with the French - it is generally understood now that he is an advocate for a vigorous prosecution of the War."

In February rumours from the West Indies suggested that thirty West Indiamen had been captured by another French squadron.38 A week later came news from Barcelona that a French frigate of 40 guns had taken more than 25 vessels between Barcelona and Algiers.39 There were also reports that the Union, Captain Joseph Hodgson and the Gipsey Captain Miles were cut off at Angola, a term usually used to describe a slave insurrection or an attack by the Africans on shore; later reports confirmed that Miles and the crew of the Gipsey had all been murdered.

It was not long before the French attack at Angola materialized. On May 4th reports appeared that the George, Archibald Thompson and owned by George Case, the Aspinalls and the Gregsons had been taken by the French.40A week later reports stated that the Botton, Lee, the Nancy, Hewitt, the Julius, Lovelace, and the Lord Stanley, Farquhar, were all well at Angola on February 26th.41 But then on June 13th heavily delayed dispatches of the 2nd and 5th of December from the Governor of Cape Coast Castle were published.42

The governor received word from Elmina that 6 French ships been sighted and in the evening four ships and two brigs appeared off the castle, close hauled. At 9 o'clock a Portuguese snow was boarded and taken off Elmina. There was a deal of signaling by gun with boats going to and fro. By eleven he had two small ships and two brigs to leeward, and a two-decker and a frigate abreast of the Castle. The ships Mary and William the Conqueror, lying at Annamaboe, ran close in shore, and two schooners, Fairy and Juno fled to leeward to avoid capture. At twelve o'clock, the French vessels moved on to Annamaboe exchanging some shot with the shipping, and the fort. At two o'clock, the two-decker went off in pursuit of the schooners and the remainder came to off Annamoboe from where came a request for reinforcements. But then the Squadron got under way, and stood to leeward. At four in the morning a boat arrived with the Captain, Surgeon, and part of the crew of the ship George, of Liverpool, which had been captured on the windward coast. Captain Thomson, of the George, brought news of the vessels taken or destroyed there. The governor also reported that the French treated the English prisoners with respect giving the English prisoners boats to go ashore, and strictly respected the private property of the captains and officers. However their conduct towards the Portuguese was quite different. The Portuguese snow, Bahia, taken at Elmina was carried to Accra, where they put the crew into the hold, nailed down the hatches, and set fire to her.

To the list of the French squadron was added the Harpy, apparently converted into a hospital ship. To the list of vessels captured or destroyed at Sierra Leone and between Senegal and Accra were added the John, Liverpool, a Dutch schooner Expert, driven  on shore between Annamaboe and Tambo, another Dutch schooner driven on shore at Accra, and the  George, Captain Thornton, of Liverpool, burnt at Isassa. William the Conqueror, Captain Galloway; and Mary, Captain Willoughby, of London, had been driven on shore at Annamaboe.

After leaving Accra the Squadron had driven ashore, at Popo, the Lady Penrhyn, Captain Manu, of Liverpool; and the cutter Bee, Captain Stronach, which was later got off. Three Portuguese vessels, were captured and burnt at Wydah, two more, at Porto Novo, where a schooner belonging to the brig Alert, was also burnt. The list of escaping vessels also increased and to the Ann Philippa, Capt. John Clair, was added the Manchester, Captain Richard Kendall, which escaped by running inbetween Turtle Island and the Main. The schooners, Riley, Juno and Swallow, had gone to leeward from Annamaboe and then tacked south with the enemy in pursuit.

It was obvious that the squadron would now run down as far as Angola, destroying everything afloat. The Governor of Cape Coast calculated that the corvette Mutine could go over any bar and that ships in the rivers Benin and Gaboon would not escape. He dispatched a boat directly southward to Angola, where 160 ships were believed trading, in hopes that his advice would arrive before the French.

Reports from the West Indies were no better; they spoke of the loss of Tortola, slave revolts brewing in Trinidad, trouble in Grenada, St Eustatius fallen and Demerara likely to fall soon. By July 1795 all the British Fleet had managed do was to make brief contact with the squadron, now in company with two guineamen converted into ships of war, on its way back from devastating the shipping at Angola.43 The Iris frigate put into Portsmouth from Africa and reported making contact on the 24th of May in mid Atlantic (Latt. 6. 50. N. Long. 29. 50. W) fired a few shots and followed them for a day. The squadron consisted of one 50, two small frigates, two armed brigs, and two armed merchantmen: - the Vulture and the Princess Royal. It was feared the French had taken and destroyed 64 vessels on the Angolan coast and had anchored at the River Congo by the 11th of March.

A week later news from the West Indies44 reported Capt. Hird, of the Levant, arrived at Barbadoes in the Colonel Gascoyne on the 4th of May with 114 sailors from ships captured by the French squadron at Bonny. The French had returned to Bonny from Old Calabar on the 25th of January, and sailed on the 30th for Cape Lopez, where they stopped for wood and water, sailing for Angola on the 17th of February. On the 23rd of March the Colonel Gascoyne spoke a Dutch brig, 11 days out from Angola, which had escaped by fast sailing and learned that the squadron arrived at Angola about the 11th of March.

Three weeks later the list of vessels destroyed at Angola began to be filled out; the Peggy, Pritchard, the Benjamin, Ainsworth, the Guipuscoa, Dufresne, the Tom, Connell, the Mary, Hunter, the Union, Hodgson, the Swift, Fell, the Venus, Rishton, and the Julius, Lovelace, had all been taken and destroyed.45 Part of the French Squadron then repaired to Ste Domingue whilst the 50 gun Experiment returned to France.46

A reportfrom Rochefort dated 7th Thermidor (July 25th) noted the return of the Experiment47 "…which had devastated the English Settlements - Seventy four English ships were sunk, and 17000 Slaves were set at liberty - They have brought with them five prizes richly laden, who have all entered this port, notwithstanding their being chased and cannonaded by the English."

The Experiment had continued its depredations of British shipping on its way home by an account published in September of one of the captured seaman, Capt. Forresdale, of the Echo, now a prisoner in Rochefort.48

"I informed you before of the capture of the Echo, by the French squadron under Command of Commodore Arnaud, from the coast of Africa, on the 15th of June, Lat. 24.30. Long. 35.35. after a chace of 22 hours. We arrived at this port on the 22d of July. The squadron has captured the Experiment, Michon, of London, from Jamaica to Africa; Earl of Eglington, Bailey, of Salcots, from Clyde to St. Lucie; and William Denister, of Glasgow from Glasgow to the West Indies. The two brigs were sunk after, the Echo and Experiment brought to Port."

The merchants who protested at the government's failure to protect their interests on the African coast had some justification. Pitt's policy was severely divided and the government could not decide on which seaboard the French would threaten to attack, nor provide adequate defence over its Atlantic trading empire. The total compliment of naval vessels on the coast of Africa was confined to a single frigate.49 Even that vessel, the Iris, spent little time on the coast; on December 29th 1794 it arrived in Plymouth50 from Torbay and on February 4th 1795 left for Falmouth.51 On May 3rd the Iris frigate was reported at Tenerife from Plymouth.52 Although the frigate managed to fall in with the French squadron on the 24th of May43 it arrived back in Portsmouth53 on June 27th and on the 12th of July was deployed from Portsmouth with a large group of transports conveying ten thousand emigrants from Emden bound for Jersey leaving the African coast once again unprotected.54

The French squadron had left the coast of Africa but Renneau was still a problem. The slave ship Sally, Captain Jonathan Mills, (almost certainly a different vessel from that owned by the Hodgsons) arrived at the Isles de Loss on the 25th of August 1796. On the 5th of September Rennau's vessel Mentor arrived but was mistaken for a Liverpool ship as the Manchester and Falmouth were daily expected. It was flying English colours but quickly hoisted French and attacked. They cut their cables and beat out of the harbor firing a broadside as they went which took away Rennau's main top gallant yard. They escaped as the tide was running against Rennau and stood out to sea for six days. When they arrived at the Riopongos the Mentor came up again in company with the Manchester which he had taken. Fleeing southward but then hauling round to the north under cover of dark they got unseen into the Rionoones. They had lost three boats and two anchors and cables. At some point they heard from Jackson at the Isles de Loss that Rennau was determined to put them all on a deserted island with a biscuit round their necks for daring to engage him. He had not apparently attacked the property at the Isles de loss but had cut the buoys from the Sally's anchors to prevent recovery.2

The Hodgsons with William Fell seem to have had one last roll of the dice in the slave trade for on 21st July 1796 the Falmouth, under Captain Pearson, sailed again for the Isles de Loss where 226 slaves were obtained but the vessel was captured.3,4 On May 21st 1797 it was reported that the Falmouth, Pearson, from Africa to the West Indies, had been taken by a Spanish privateer of 18 guns.55

It was not until November 1797 that anything was done about Rennau. On November 8th 1797 the Dedalus frigate, Captain Bell, and the Hornet, sloop of war, Captain Nash, sailed from Falmouth in company of two other armed vessels; the Ellis, Captain Souter, and the St. Anne, Captain Jones both from Liverpool.56

They cruised down to Goree, arriving on December 13th and next day attacked the French fort. They destroyed one of the fort's batteries but another on the beach drove them off, but not before they had sunk the Bell a captured vessel lying under the protection of the fort. On the 17th they left the Hornet to cruise off Goree and sailed for the Isles de Loss.  However on New Year's Day the Dedalus struck, probably being unmanageable from damage received during the attack, and two hours later she was on her beam ends. They managed to save the ship by throwing guns and stores overboard. The guns were later recovered with the help of some skilful African divers.

In the attack they retook several vessels, including the African Queen, Captain Buckle. They also took the Vengeur, a French privateer of 15 guns and 90 men. One report concluded; "It is supposed that the presence of these ships of war on the coast of Africa must save the Merchants of England near a million of money."57 The vessels taken by the Dedalus and the Hornet under the command of Henry Lidobird Bell included; the snow Rebecca, from Charlestown bound for Goree with a cargo of pitch, tar, dry goods, tobacco, coffee, molasses and gunpowder; the Ship, President (American bottom with an English cargo) bound to Goree but captured off the mouth of the River Gambia, laden with salt and her cargo returned to the English owners on payment of the salvage; the ship, Quaker, 260 tons, late  of Liverpool, retaken bound to Goree laden with merchandize and 337 slaves; the sloop Ocean, retaken, belonging to the Sierra Leone Company, a coast trader, bound to Goree, laden with cloth, iron, beads, and 30 slaves; the schooner La Prosperite (French), bound to Goree, laden with Guinea Corn, the armed ship Bell, 20 guns, destroyed at Goree.58 However Rennau and the Mentor had escaped. The Daedalus  and Hornet arrived back in Portsmouth on April 11th; the Daedalus said to be "much shattered in the different actions she had with the French forts on that coast."59 It was all too little and too late for many Liverpool merchants including John and Thomas Hodgson.

The Insurance Business.

Between late 1794 and into 1796 the troubles of the underwriters frequently surfaced in the Court of Kings Bench as owners of vessels and cargoes took to the law to force reluctant underwriters to pay on their insurances. There were rumours of underhand dealings and widespread mistrust on both sides. In May 1795 Lloyds Evening Post accused ship owners of defrauding insurers at Lloyd's coffee-house. In their opinion insurances had been taken out to double the amount of property on board, and information given to French correspondents as to where ships could be found and captured.60 Similar rumours were rife in the last war. Then in October 1795 a Mediterranean convoy was attacked by another French squadron and over 30 vessels and transports were taken. The Morning Post published a list of the vessels and lamented; "that their value, from the nicest calculation, is estimated at nearly a Million Sterling and the oldest underwriter in the Coffee-house has not, since the year 1780 (to use the language of that place) experienced so bad a book…"61

In June 1796 William Boats took out an action against his underwriter, John Schoolbred, over the loss of the Vulture, captured at Angola by the French squadron.62 Boats was at his country house in North Wales when he wrote to his clerk in Liverpool that he had no doubt his vessel the Eliza had been taken by the French and feared the Vulture was in danger. The vessel was under insured by £3000 and he urged him to write to London for a policy to that amount. His clerk did so by the 9pm post but at 12 that night the captain of the Vulture arrived in Liverpool from France having been captured and sent home. He did not, apparently, inform the clerk until eight the next morning. Boats had not heard of his ships since the 14th of December 1794 when both were reported well at Africa. The clerk then wrote to the broker informing them of the loss and asking them, if it was not too late, not to effect the policy, but the policy had already been drawn up before his letter arrived.

Mr. Erskine, for the defendant, Schoolbred, argued that the clerk had not stated all the facts to the insurer; his knowledge of the loss of the Eliza and the risk to the Vulture. Erskine suggested the clerk must have known of the loss of the Vulture before he wrote. Incoming vessels were spoke by pilot boats long before they docked, and a fact such as this would have rapidly circulated in Liverpool, but he could produce no evidence in support of the allegation.

Mingay, for the plaintiff, Boats, maintained that the fate of the Eliza and Vulture was not something known to him but merely an opinion drawn from facts of general notoriety; namely, the presence of a French squadron on the African coast. There was no proof of prior knowledge by the clerk; the captain swore he had no communication with him until the following day. Had the fact been publicly known in Liverpool the defendant could have proved it. The premium of 20% proved the underwriters thought the risk high.

Lord Kenyon, instructed the jury that there was no doubt the assured had to declare every fact that was privately known to him, but was not bound to disclose facts of public notoriety, nor was he obliged to give his opinion of the risk, the underwriter had to make his own judgment of the danger. The Jury found for the Plaintiff, and awarded damages of £200, and the sum underwritten by Schoolbred.

John Shoolbred, a leading light in the London African Company, who frequently presented their accounts to Parliament, and Mr Erskine, his council, were not happy with the outcome. Unfortunately the facts as stated by Boats could be borne out by reference to the press. The first notice of the capture of the Vulture appeared in Lloyd's Evening Post on the 8th of May; hours after the insurance had been underwritten.63 On the other hand there had been reports of vessels taken at Popo in the Bight of Benin, and it was reasonable to imagine the squadron were headed south. In November Erskine appealed for a new trial and was able to add to his information about Boats' attempts to insure his vessel.64

Erskine said the verdict had caused him great surprise. In insurance cases, where an insurer of a Ship had particular grounds for alarm, which he communicated to his Agent; that Agent was bound to tell the underwriter.  If he did otherwise, and took out a common Insurance, without extraordinary risk, the insurance could not stand; and a new Trial should be granted. On December 12th, 1794, the Captain of the Vulture, wrote to his Owner, from Bonny River, that he had nothing particular to report but that Captain Cluff, of the Eliza, was about to sail and he hoped to send a further account by him. The Eliza should have been at Barbadoes in January; but the packet sailed and brought no news of the Eliza. It was rumoured that a French expedition had run down the coast taking and destroying whatever vessels they could. In consequence Mr. Boats, on May 1st, wrote to his clerk, Mr. Sutton, stating that he thought the Eliza had been taken, but hoped the Vulture might have escaped, but he was running a great risk. He told him, to go as far as 20 guineas to have her insured and afterwards wrote to increase this to 25 guineas. Mr. Sutton attempted to insure her in Liverpool, but the circumstances were too well known. On the 4th of May, he wrote to Dimsdale and Co, in London, asking them to insure the Vulture, stating it as a common risk. Erskine went out of his way to acquit Boats of blame; "he was a Gentleman of large fortune, who left his concerns entirely in the hands of Mr. Sutton, who was entirely to blame for the deceit. On the 6th of May the Insurance was effected. The Plaintiff's Agent was fully apprized of the loss, as Captain Patcham, of the Vulture, was in Liverpool within two hours of the dispatch of the letters and … he trusted the Court would grant a new trial."

Lord Kenyon granted a new trial because it appeared that the plaintiff's agent had knowledge of the loss and withheld the information. As far as publicly available intelligence went the Vulture was reported in the press65,66 as well at Bonny on March 12th and April 6th but then on May 8th as intimated at the trial the fate of Boats' vessels became known.63

"By accounts brought by the ship Abby, arrived at Liverpool from Cape Coast, we learn that the French have been again very busy on the coast of Africa. The Captains of four captured ships, Messrs. Brown, Clough, Bachup and Heird, late of the Princess Royal, Eliza, Vulture and Levant, Liverpool ships, bring the following intelligence respecting the state of the enemy's force …"

The ruling for a new trial was made absolute in November and ordered before a jury.69 Unfortunately the outcome of the retrial seems not to have made the press perhaps because a great deal of time was taken up with the mutinies in the British fleet that took place the following year.

Many merchants and underwriters were in a similar position; the war made for difficult conditions. The Lancaster West India Merchant Abraham Rawlinson was forced to change his insurance brokers after being with them for thirty years. He had used Andrew French and Company in London but in 1795 began using Bland, Satterthwaite and Co.68 French's had gone under although his sons tried to set up again in the business perhaps using a protected marriage settlement. French & Co, Dimsdale & Co, James Baillie, Satterthwaite & Co, and John Shoolbred, were all Lloyd's members.69 Andrew French had rather embarrassed John and Abraham Rawlinson by inserting John Rawlinson's name without his knowledge in a blank bill they had defaulted upon. The matter came before the courts after they fell into the hands of their creditors in July of 1795.70,71

Writing to Bland and Satterthwaite in March 1796 for insurance on a vessel Abram Rawlinson urged them only to get terms "by good men, which always be careful of." He went on to mention the 1793 financial crisis and the demise of French's insurance business. "Can you tell us if cotton is to rise or fall, we have about 90 bales we missed sale of in Oct, we fear the Bank refusing to disct. May depress speculation, but hope not to the degree it did in 1793. Andrew French is very pressing on us to give out Insurances to his Son & Co. we are truly sorry for him, we stuck to him as close as bark to the tree for upwards of 30 years, & paid to him & Co. £100,000 - a great deal more than we cal'd for losses pray what do you suppose he'll pay per £ we have been told there's likely to be a deficiency we cannot do this again to anyone the period of a long life in trade & its time for us to think of declining mch. Indeed we have been for 9 years With reason to think it lucky we did so as times have been."68

A Sawrey Saga.

Liverpool Directories for 1781 and 1787 suggest that Thomas Hodgson had opened an Insurance Office at 69 Castle Street, however they also show that Thomas Hodgson and Ellis Leckonby Hodgson had an insurance office at the Exchange in 1790.72 Hard evidence of John and Thomas Hodgson's Insurance interests consists of an insurance taken out on the ship Tom owned by a consortium that included James Sawrey of Lancaster. That the Hodgsons faced mounting difficulties in all of their interests after the outbreak of the war is indicated by their withdrawal from the slave trade after 1796, the raising of a mortgage in 1792, the attempt to sell one of the mills in 1795, and finally a will drawn up in 1797 that is hardly commensurate with the wealth of an "eminent merchant of Liverpool."

James Sawrey was a prominent member of a third generation of slave-merchants who made their voyages out of Lancaster. Following early sporadic voyages in the 1730's and 40's a regular slave-trade out of Lancaster began around 1748 as the restrictions surrounding the Royal Africa Company were relaxed. The Lancaster slave trade involved a nucleus of owners, which evolved as earlier owners retired and were replaced by succeeding generations. James Sawrey emerged as part-owner and master in one voyage of the Sally (70 tons) and several of the Sarah (80 tons) between 1772 and 1776. The vessels were registered in Lancaster but made their voyages out of Liverpool, often co-owned by John Rawlinson and Thomas Woodburn. With the cessation of hostilities in the Americas James Sawrey joined the post war slaving boom putting together a series of voyages from Lancaster.73

1781: Brig Sally; 90 tons - out of Lancaster

1783: Brig Old England; 80 tons - Lancaster for the Windward Coast - Charleston
  
1783: Sloop Molly; J. Hort - 70 tons - Lancaster for the Windward Coast - Charleston
  
1784: Brig Tartar; 90 tons - Lancaster for the Banana Islands - Kingston

1785: Schooner Mungo; 20 tons - Lancaster for the Windward Coast - Kingston

1785: Brig Old England; J. Hort - 80 tons - Lancaster for Bassa - Kingston

1785: Ship Molly; 114 tons - Lancaster for Sierra Leone return Liverpool - Kingston

1785: Brig Fenton; 70 tons - out of Lancaster - Kingston
 
1786: Ship Molly; 114 tons - Liverpool for Cape Mount Grenada return Liverpool


Most were co-owned with John Addison who died in 1788, thereafter James Sawrey shared his interests with various Lancaster men including William Watson and Robert Worswick, banker and West India Merchant.  For the later voyages of the Hope and the Tom they were joined by Trotter Tatham of Liverpool.73

1788: Ship Hope; 163 tons - out of Lancaster/Liverpool - Grenada

1788: Ship Molly; 114 tons - Lancaster/Liverpool Windward Coast - Barbados

1789: Ship Molly; 114 tons - Lancaster/Liverpool for Bassa - Grenada

1790: Ship Hope; 163 tons - Lancaster for Angola - Grenada

1791: Ship Molly; 114 tons - Lancaster/Liverpool Anamobou/New Calabar - Grenada

1791: Ship Hope; 163 tons - Lancaster for Cameroons - Grenada

1792: Ship Tom; 170 tons - Lancaster for the Cameroons - Barbados

1792: Ship Molly; 114 tons - Liverpool New Calabar - Kingston

1794: Ship Molly; 114 tons - out of Liverpool


In 1791 and 1792 two voyages by the Hope and the Tom were made to the Cameroons; an unusual destination for Lancaster slavers, and both carried slaves consigned to Jamaica. Hope was a ship-rigged vessel of 163 tons, built in Yarmouth in 1779 that had formerly been in the West India trade, owned by Thomas Moore and Edward Salisbury, West India merchants of Lancaster, and Luke Tyson a merchant of Basseterre, St. Kitts.75 Hope had two masts, two decks, with a height of four feet between decks, a square stern and quarter badges, and a figurehead at the prow. Previous voyages of the vessel under masters John Baxendale, 1788, and Thomas Kirby, 1790, had probably been to Angola and Grenada; the first voyage delivering 288 slaves, and the second 211. Both voyages were apparently successful, however, when the Hope returned from the last voyage in February 1791 the sailors seem to have arrived sick and were confined to Greenwich Hospital.

For the 1791 voyage to the Cameroons Hope was commanded by Tobias Collins who was given detailed sailing instructions for entering the Cameroon River and for conducting trade.  Collins was to proceed first to Guernsey, to the house of William Bell jr. to load additional trade goods and thence sail "with all dispatch" to the River Cameroons. He was urged to pursue the "Bimba Trade" and only to purchase healthy well grown young slaves between 14 and 28 years of age. He was told to purchase as much Ivory and other "dead Cargo" as he could which, the owners declared, was their reason for choosing the Cameroons. He was to reserve his supply of cowries and other expensive trade items as much as possible. The owners hoped to despatch a tender with goods and salt which he should expect about the 1st of May 1792 but if it did not arrive he should "rather despair of our sending one." He was recommended to "keep a good look out amongst the Slaves for fear of Insurrections" and "to promote a perfect Harmony amongst your Ships Crew."  On leaving Africa he was to proceed to Granada to Messrs Campbell & Bailley & Co where he would find further written instructions. His commission on sales was to be "Six on one hundred & Six and two p Cent according to the Custom of Liverpool."  The Doctor was to have one average Slave and 1 shilling per head on all Slaves sold, paid in Island Currency. No other privileges were to be allowed.

Tobias Collins left Lancaster on September 24th 1791 and called first at Liverpool. A few goods for barter were laded on St. George's Quay in Lancaster, and 1½ barrels of gunpowder, to arm the ship, was collected from the Powder House on the way down the estuary. The bulk of the trade goods were purchased by ready money notes, or tradesmen's bills, and collected in Liverpool, while some critically important supplies were bought and loaded in Guernsey. The vessel was thus filled with a bizarre selection of manufactured goods and East India imported textiles. The East India goods amounted to over a thousand pieces including Romalls, Cushatees and Bejutapauls to the value of almost £800. There were half a dozen puncheons and casks of beads worth over £200, 700 Tower guns valued at £340, a couple of casks of gun flints, 5 gross of locks, value £6, 60 gross of hawks bells at £20, 40 gross of assorted African knives - £40, 500 pewter basins and flagons - £66, 700 stone bottles and jars - £40, 34 dozen hats with silk bands - £13, 30 dozen straw hats, 8 dozen hatchets - £5, along with dozens of rings, tobacco boxes, snuff boxes, scissors etc etc. There were large quantities of mugs and jugs including 250 checked mugs and even 2 dozen "common Toby jugs" plus 45 dozen looking glasses for £20. There were also lesser quantities of other finished goods such as a few dozen lined jackets, cloaks, trousers, shirts, shoes and so on, clearly intended, not so much as items of trade, but as gifts, bribes and sweeteners for the native factors on the coast and including 5 Wilton carpets! Among them was a crate containing a number of individual china ornaments including among them 2 greyhounds, 2 sheep, 2 goats, 1 musician, 1 Boy with bird's nests and 1 girl with flower baskets.

One of the most important items loaded in Liverpool was 60 tons of refined salt at a cost of £90. Also loaded were the supplies for the voyage, including the slaves' victuals, consisting of 2 tons of rice in nine casks, 2 tons of split beans, and 1 ton of Barley at a cost of just under £100. 18 Bolts of various grades of sail canvas were also put on board at a cost of £40. Many of the goods laded in Liverpool were supplied by merchants involved in the slave trade who had integrated parts of the supply chain into their business. John Watson, one of the owners supplied Farriers goods, perhaps shackles and chains or perhaps cheap African quality knives. John Parr supplied the guns; it was from Parr's shop that the Liverpool rioters of 1775 had obtained their weapons. Backhouse & Lowe supplied the rice, John Copeland the beads, William Beg a large part of the Romalls, Peter Rigby that part of the Swedish Voyage Iron laded in Liverpool and so on.

The Hope sailed for Guernsey on September 27th 1791 to purchase some valuable components of the cargo from William Bell. This included 860 gallons of brandy, of which most was intended for trade, costing £114. 50 barrels of gunpowder costing £170, again intended for trade, and 2500 smaller kegs were loaded for its subdivision. A further 1400 Iron bars, each weighing about 14 pounds, at a cost of £175 was put on board along with the most expensive item of all, 100 bags of cowries costing £800 making it the principal component of the cost of each slave. Hope sailed for Africa from Guernsey on October 8th 1791.

Collins voyage in command of the Hope seems to have been his first voyage as ship's master and it was James Sawrey's first venture to the Cameroons. The Captain's detailed instructions were, to run down the Windward Coast as far as Cape Palmas and there to strike out for Fernando Poo. From the windward side of the island he was to steer E. b. S. ½ S. for about eleven leagues to bring him to the mouth of the Cameroons "in twelve fathom over soft Ground within half a mile of the Shore then Keep E.b.N ½ N. for the Clump of Trees at the East Point of old Mole you'll carry thirteen or thirteen & half feet over the Flats. Keep about two thirds over to the North shore until abreast of Monubao Mole then haul over to the Town & come too in five or six fathom water - NB From the Cape Camaroon I would advise you to come to Anchor in three fathom to send your Boat over the Flats and lay a few Buoys for your more certain guide."

The difficulty of entering the river over the bar where the tidal flow meets the river outfall is clear and he would have at best 13 feet under his keel, not much in a swell. Collins arrived in the Cameroons in May 1792 and successfully negotiated the hazards. For conducting trade he was given instructions on how to make up his trade goods and on how to make up bunches of beads to suit local custom and some ready reckoner tables to enable him to substitute one item for another to keep costs as low as possible.

"Laver for a Prime Man Slave in the Camaroons: 8 Iron Bars, 4 Bars Cloth a India Romall & Shorn Bast, 4 Kegs powder or 50 lb Barrel, 1 Musquet Bush Gun in preference, 1 Matt, 1 Cap, 4 Brass Rods, 1 Flaggon, 2 Neptunes 32 Inches, 7 lbs Round Blue Beads, 7 lbs Fish Eyes, 7 lbs small   white Domine or 10 Bunches, 40 Hawks Bells, 1 Looking Glass, 1 Box or Chest*, 24 Knives, 2 Mugs, 60 Boxes Salt, 120 pints Cowries or 88lbs,  1 Large Jar - 5 Galls, 1 Black   do  2   do, 100 Flints

Evidence presented during the slave trade enquiry showed the slaves for the Othello were purchased at the following rates; a man, or man-boy, 52 bars, a boy 26 bars, a woman 47, and a girl 26 bars. A bar was estimated at about five shillings and a keg of powder was equivalent to 1 bar, a musket to 3 bars, a brass pan to 3 bars, a romall to 3 bars, and a keg of spirits to 6 bars.75

From his ready reckoner Collins could estimate how much of one type of goods to substitute for another. A bar was equivalent to; 1 iron bar, 4 Caps, 2 Looking Glasses, 24 Redwood handled Knives, 4 Spinster Locks, 4 Large Manillas, 1 Flaggon, 2 Quart Tankards, 4 pints Cowries, 4 brass or copper rods, 4 bottles of 6 quarts, 1 3-gallon bottle, 2 mats, 1 gallon brandy, 100 pan flints, 4 Ox Horns, 20 boxes of salt and so on. A Tower Gun was worth 4 bars, and a barrel of powder 1½ bars.

Collins was told how to string bunches of beads to suit this market. The crew must have spent considerable time stringing beads and arranging them in bunches as well as subdividing the gunpowder, salt and liquor. A bunch of small white domine beads was made up of 59 strings with 40 beads on each. Bunches of fisheyes comprised 19 strings with 39 beads each. Collins was also given detailed instructions concerning the purchase of ivory. For teeth up to 56lb he was to pay half a crown, between 56 & 40 lb, 2 shillings, and from 40 to 20 lb, 1s 8d. The existence of all these instructions in Hope's package book implies that Collins was quite unfamiliar with trade in the Cameroons.

Collins wrote to his owners on May 10th 1792. The voyage was not going well but, at least the crew for the most part was healthy.

"I am writing you last Per Captn Hughes I am sorry to inform you that I have been very unhealthy having lost 20 Slaves the whole of which died in the Flux & indeed I cannot say that we are yet clear of it. The Trade has been very dull this sometime past owing to the Death of some of the principal Traders but I am in hopes that they are now on the mending hand so that I expect to put off in all July having now 170 slaves on bd am in hopes my Salt will hold out for Slaves but shall have very little left for the purchase of Ivory I have got about a Ton on board the most part of which I have not yet paid for till I see what Salt I can spare as the more Salt I can pay will make it come in the cheaper you may rest assured that my utmost attentions shal not be wanting for the Benefit of the Voyage. …. Since writing last I have buried one white man name Morris Allen the most of the people are pretty healthy except the Carpenter he has been very ill this 2 months."

As Collins anticipated Hope left the coast in July but did not arrive in Jamaica (not Grenada as intended) until December 25th 1792 with 105 slaves on board.3 The real loss of slaves is not known, beyond the difference of 85 between the number landed (105) and the number purchased by May (170 on board, and 20 dead of the flux) and that Collins had little salt left to purchase Ivory and so perhaps also slaves. The vessel was sold in the West Indies and the sailors had to make 'the run' back and the ivory, if any, was consigned aboard another vessel.

Some estimate of the intended profitability of the voyage, the actual profits being unknown, can be made using the accounts presented by James Penny to the Parliamentary Enquiry of 1789 and substituting where possible appropriate figures from Hope's Package Book.76 This is shown in the table below. The cost of outfitting Hope was £500, and the total cost including ship and materials was £1400. The cost of the trade goods sent aboard was just over £4300. James Penny estimated the cost of trade goods based on a price of £17/17s per slave including insurance for vessel and goods. For Hope insurance was calculated at 5% of the cost of the outfit, and was included in the cost of the cargo.  The total cost of Hope's voyage amounted to just over £5700. The crew's wages and the shore money paid to those sailors with wives ashore amounted to just over £70 per month.

The higher potential for profit of a successful voyage (16% as against 6% on total costs) by the Hope arises from lower costs for fitting out, and lower outlay in trade goods compared to Penny's estimates. The cost of the 'ship and outfit - brought forward' is shown as £1400 in the voyage book and an earlier entry gives the cost of the 'ship & materials' as £500. If the latter is not incorporated in the former profitability is reduced and now depends more on the cost of trade goods. Penny estimated paying nearly £18 in trade goods per slave, the value of the goods taken to Africa by Tobias Collins was about £16 per head assuming a successful voyage.

Collins paid out almost all his trade goods for 190 slaves of which only just over half survived the middle passage to be sold. These losses have a devastating effect on profitability. The cost of the slaves is fixed for Hope by the total value of African Goods in the accounts. Penny's costs were estimated. The return on the sale of the slaves in the West Indies is based on Penny's estimate for the average price for a consignment. These were made in the context of possible restrictions being imposed by Parliament. It was in his interest to minimize the effect of any legislation by arguing for its impact on profitability. His best approach; to colour costs and be conservative over returns, whilst carefully avoiding any impresion that it was misleading. Penny's estimate of purchase price is greater than Sawrey's, but the amount of Goods taken out was insufficient to purchase a full complement of slaves as well as significant Ivory and the voyage may have been under funded relative to its objectives. The owners perhaps recognized this by thinking of sending out a tender with extra goods. The tender when it arrived became an independent slave-trading vessel.

Slave Voyage Profitability.
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Slave Voyage Profitability - Notes.

The Slave Voyage Profitability table attempts to estimate the anticipated profits from the voyages of the Hope and the Tom (Hope Achieved and Tom Achieved) belonging to James Sawrey and Co. The column Penny Estimate uses James Penny's figures for a theoretical voyage assumed to be entirely successful. Hope Projected uses the known costs of fitting out Hope's voyage to arrive at a similar estimate. Hope and Tom Achieved adjusts the projection for the actual voyage outcomes, which are unsuccessful in differing degrees - on the voyage of the Tom only 39 slaves survived the middle-passage but Hope delivered 105 slaves. Penny's estimates are based on his evidence to the Parliamentary Enquiry of 1789 and the transport of slaves under the Dolben Act adjusted for vessel size to be equivalent to the Hope and the Tom. Collins Projected estimates returns based on the Hopes costs.  Hope Achieved adjusts Collins Projected for the actual number of slaves brought to market (105) but using Penny's estimates for the price realised at the point of sale. Tom Achieved proceeds similarly but the actual returns on the vessel and slaves are substituted for Penny's estimated returns.

1. James Penny estimated vessel cost at £7/ton. Vessel size is adjusted to accommodate 271 slaves in line with the Dolben Act for a 163 ton vessel, the same as Hope. Penny assumed a new built vessel which is not the norm and Penny may be colouring his costs. Vessel cost for Hope is from the package book - it is a second hand vessel from the West India trade; The same cost is assumed  for Tom - its burden only seven tons more - but it is ten years older. Penny's estimates for fitting out are used, the cost for conversion to the African Trade, but these are not adjusted for the vessel size. For Hope the fitting out costs are from the Package book and assumed the same for Tom.

2. Penny used a value of £17:17s:0d per slave to include all costs of the Africa Trade goods including insurance for the outward passage. For Hope the total cost is taken from the Package book. The same costs are assumed for Tom.

3. For the sale price Penny's estimates of £34 (sterling) are used for 271 slaves -for Penny Estimated and Hope Projected. In the case of Hope Achieved the actual number of slaves delivered (105) is used. In the case of Tom the actual price realised on the 39 slaves delivered is used.

4. All costs ensuing upon sale of the slaves follow Penny. Sawrey follows Liverpool practice closely.

5. Penny's estimate of the value of the vessel on return is used, being two thirds of the new cost including fitting out costs, except for Tom where the value of the vessel upon sale is known. Returned Goods are included where known. For Hope and Tom nothing is known about the value of the Ivory returned thus profits are underestimated.

The price realized at sale is based on Penny's £34 per head average and profits are clearly sensitive to this estimate. Penny's estimates are very general, trade costs, trade goods and slave price differed from place to place and from time to time as the availability of slaves fluctuated. With the loss of so many slaves the voyage of the Hope as completed and shown in column 3 of the table is a losing one. It seems unlikely that any amount of Ivory could compensate, although it offered a profitable rate of return perhaps as much as 50%. However, Collins could not afford to purchase much Ivory.

The Voyage of the Ship Tom.

Sawrey & Co. instructed Collins to expect a tender carrying additional trade goods and salt. This 'tender' was either intended as, or became, another vessel for taking off slaves and Ivory. This was the Ship Tom registered in Lancaster on March 24th 1792, and dispatched under Captain William Ainsworth. After arrival in the Cameroons, Ainsworth transferred to the Hope and took command for the passage to the West Indies. Collins meanwhile took over as master of the Tom and returned to the West Indies in November 1793. Tobias Collins claimed pay owed him on arrival and dated his claim, for the period in which he was master of the ship Tom, from September 24th 1792 until February 4th 1794.

The voyage of the Tom seems to have been planned as an identical voyage to the Hope; to load slaves and ivory in the Cameroons.77 No doubt the trade goods were much the same, though there is no surviving evidence.

Tom was not a new vessel. Constructed in 1771, it was ship rigged, of 170 tons, implying an intended cargo of 283 in compliance with the Dolben Act. What happened is unclear, but in making the dangerous passage over the sand bar in the River Cameroons a groundswell caused the ship to bottom heavily. It was crippled and made completely unmanageable; why it could not be repaired, and why they chose to leave the coast in this condition is not known. It was not uncommon for vessels to be condemned on the African Coast and sold. Perhaps, with the slaves already aboard, and another losing voyage in prospect, the decision was taken to leave the coast and hope for the best, and a voyage of six weeks turned into 6 months. The weeks passed, the slaves died; according to the owners, of starvation, and the crew grew weak.

Collins called at Principe, off the African coast, and took on 2 French Seamen who were paid 7 guineas for the voyage to Barbados. In addition three men were paid in cash at Principe; George Raymond (10/-), John Palovic (15/-), and John Pain (15/-), perhaps they attempted some repairs. When the vessel limped into Barbados, they were in no position to manoeuvre it and Collins had to have the ship surveyed off-shore, before it was condemned in the Court of Vice Admiralty. He then had to pay for the ship to be warped into the harbour for the remaining slaves and African goods to be discharged.

The slaves were delivered to the local agent, Alex Hall, and kept for some time before sale; there was a large bill for their food of £13. 7s. 9½d. Presumably they needed to bring the few remaining slaves back to some semblance of health before sale in order to get anything for them. The number of slaves had been reduced from 168 to 40 through starvation by the time they arrived; one more died on shore before sale. By January the slaves were judged fit to be sold; some in the best condition were sold by private treaty for bills of exchange and the remainder at public vendue for cash.

About half the slaves came to the auction block for a price of £50 currency or more, equivalent to about £37 sterling. One pound in Island currency was worth about one third less than its sterling equivalent at the time of sale, probably as a result of the outbreak of war. The condition of the remaining slaves can only be guessed for the average price per head for the remaining 17 was only £19 currency or £14 sterling; less than the price paid on the African coast. The average price for the whole shipment was only £36 currency or £27 sterling, well below James Penny's estimated £34.

The remaining Africa Goods were off-loaded and sold at public vendue bringing in £111 currency, £83 sterling. A surprising amount was left including dozens of muskets and 2500 lbs of Iron bars. In all there were trade goods worth over 1000 bars sufficient to purchase 20 slaves in Africa. Significantly there were no cowries or salt which may have determined the close of trade. James Sawrey, in trying to beat down the price with cheap Africa goods, may well have been undermining his potential for success.

The damaged vessel was condemned and sold at auction, less costs for warping and unloading, commission and so on, and made £223 currency or £163 sterling. Tobias Collins presented his final account for payment, for despite the disastrous failure in which he was involved Captain Collins would have his cut. His wages covered the period 29th September 1792 to 4th of February 1794; his employment terminating with the sale of the Tom. Collins sailed aboard the Hope shortly after registration on September 24th 1791, 1 year before his back dated claim, having been paid one year in advance. His wages at £5 per month were less than half that of his first mate. However, there were perks which made his return much higher for a successful voyage, £6 in £106 on slaves sold, and a commission on any African produce. This would take his remuneration for a successful voyage above £500. Roscoe, in his pamphlet, maintained that slave-captains were the only people involved in the trade who consistently profited.78 Payments to the captain for a completely successful voyage would also have been due under the Dolben Act, something which William Boats managed to find amusing.2

The total realised from the sale of ship and contents came to almost £1100, but the letter from Alex Hall to the owners written on February 14th 1794 shows only £700 was remitted in bills drawn on Barrows Bank, London. The difference of £514 currency was probably used to pay off the sailors who were immediately impressed into the British Naval effort against the French. This would be enough to cover full pay of a crew similar to that of the Hope for the six or seven months additional service; if they were also due 12 months half pay in the West Indies, then the implication is that almost half the crew were lost. An unknown quantity of Ivory was consigned to England aboard the Allanson. However, the Allanson, Captain Byrne, was taken by a squadron of French frigates en route from Barbadoes to Liverpool in August 1794; another one for the underwriters.79

Summary Accounts, Ship Tom, Barbados.
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The voyage of the Tom was a dead loss; no amount of remitted Ivory could possibly save it. Alex Halle sent James Sawrey & Co a sworn affidavit from the vendue master to show that the vessel was sold at the best price, "should it be required by the under writers."  It would be, since recovery on insurance of the cost of the lost ship and the dead slaves was now the only way to mitigate the disaster.

Shortly after the despatch of the Tom, on June 26th 1792, Sawrey and Co. sent out the ship Molly, 136-tons, bound for New Calabar, which delivered 147 slaves to Kingston Jamaica on May 3rd 1793. However, Sawrey's partners were growing old; Thomas Wilcock died in 1790 and William and John Watson died in 1793 and 1794. In April of 1794 Molly was advertised for sale in Liverpool, Sawrey and Watson remained owners, but were joined by Ralph Fisher and John Aspinall. Another voyage was attempted in July 1794 but it ended in disaster, with the vessel captured by the French, and another bill for the underwriters.73

James Sawrey and the other owners of the Tom claimed for their losses on the voyage of the Tom from their underwriters. Each owner insured his share in the voyage with his own underwriter. Naturally the underwriters were unwilling to pay the full costs on the loss of the vessel, and its cargo of slaves. James Sawrey insured himself with a man named Bowick, and Trotter Tatham of Liverpool was insured by John & Thomas Hodgson. Both insurers refused to pay and the owners attempted to recover their losses through the courts. The separate actions for recovery of their losses, Sawrey versus Bowick, and Tatham versus Hodgson, commenced at Lancaster Assizes in the Court of King's Bench in August 1795. James Sawrey agreed to submit to arbitration for the recovery of his losses and any damages awarded against the defendant.80 The arbitrator, William Hinde, the younger, a Merchant of Lancaster, was to ascertain the average loss on the ship and her cargo and reduce the damages of £200 awarded the plaintiffs by the jury. The conditions of the arbitration were that if either party obstructed the process or failed to attend the arbitrator could make his award ex parte. The arbitrators decision is not known.

The Hodgsons' legal team made sufficient headway to have the matter of compensation referred to the Court of King's Bench at Westminster for determination.81 The plaintiff 's case was that the ship with her cargo of slaves departed from Africa but before reaching her destination was by tempestuous weather "and through the mere perils and dangers of the sea" greatly delayed on her voyage. As a consequence there was insufficient food for the slaves and many of them became distempered and died. In addition, it was said, the ship was lost with the remaining slaves and other cargo. At Bilbay on the coast of Cameroon a groundswell (a wave generated over long distances at sea with much deeper and stronger waves) struck the ship causing it to strike the ground several times, nearly wrecking it. It became leaky, the rudder was rendered almost useless and the vessel became unmanageable. Only 40 slaves survived out of 168 as a result of the diet of Indian corn they were fed. The plaintiffs maintained they had taken every care to provision the vessel but that instead of the voyage taking 6 to 9 weeks it took 6 months and 8 days to reach Barbadoes where the Captain put in instead of Granada, which would have taken 36 hours more, because of the condition of the remaining slaves.

Counsel for the Hodgsons challenged the requirement to pay the insurance for the loss of the slaves, and also argued that the ship need not have diverted to Barbodoes, but once done, it could there have been repaired. At the assizes in Lancaster the Judge, Mr. J. Heath, declared that the plaintiff was barred by current law from recovering the value of the slaves, whom he considered to have died natural deaths. However he referred this matter to the higher court at Westminster. On the other issues the jury found a verdict for the plaintiff to the satisfaction of the judge and the verdict was taken for the whole amount, the value of the slaves being adjusted by consent of both parties.

The law on marine insurance following the Dolben Act prevented an insurer of a cargo of slaves recovering any loss or damage except by perils of the sea, piracy, insurrection, barratry, capture or destruction by fire. Later legislation prevented recovery on account of natural death, ill treatment, or against loss by throwing overboard. Matters which responded to another notorious case involving a claim for insurance upon the loss of slaves; that of the Zong, in 1781, which was well known among a spectrum of abolitionists from Sharp to Currie and was in the minds of the law officers of the day. The Zong, owned by Gregson, Case and Co. and commanded by Captain Luke Collingwood, after trading for slaves at Cape Coast and Anomobou, left the island of St Thomas on the African coast, carrying about 440 slaves, on September 6th 1781. Arriving in the West Indies on November 27th, the Captain claimed he mistook Jamaica, his destination, for Hispaniola. On the 29th only 200 gallons of water remained, by which time at least 60 slaves and 7 crew had died, although no rationing had taken place. The Captain informed the crew that if the slaves died a natural death it would be a loss to the owners whereas if they were thrown overboard it would be a loss to the underwriters. Collingwood argued that "it would not be so cruel to throw the poor sick wretches into the sea, as to suffer them to linger out a few days under the disorders with which they were afflicted." Collingwood chose 133 sickly slaves and had them thrown overboard, reasoning that they would be 'jetsam' - cargo cast overboard in order to save the rest, and thus covered by the insurance. According to the Chief Mate, Kelsall, 54 slaves were thrown overboard, alive, on November 29th and 42 more on December 1st. On that day it was alleged that rain began to fall and 6 casks, sufficient for 11 days at full allowance, were collected over the next several days. Not withstanding, a further 26 were cast overboard, fettered and bound, and a further 10 slaves leapt overboard of their own volition, to avoid being bound. By December 9th they sighted the west end of Jamaica which they reached on the 22nd.82

Naturally the underwriters refused to pay and the owners resorted to law demanding £30 per slave in the Court of King's Bench in the case of Gregson et al. vs. Gilbert et al. The court found against the underwriters who petitioned the Court of Exchequer for a review of the evidence. Lord Mansfield in allowing the review said "The matter left to jury, was, whether it was from necessity; for they had no doubt (though it shocks one very much) that the case of slaves was the same as if horses had been thrown overboard." Although the review went against the owners, Sharp remained appalled at the inhumanity and wrote to the Admiralty to have a charge of murder brought against the crew. He did not succeed and Collingwood was, in any case, dead.

The case of Tatham vs. Hodgson came to trial on Saturday April 30th 1796 at Westminster. The court considered whether the verdict should be set-aside for the whole amount, upon the several grounds of objection, heard at the original trial. However the case was reduced to a single issue, "Whether the loss as respected the slaves, could be attributed to the perils of the sea within the meaning of the act?" Against this contention was placed the intention of the Legislature that "mortality by natural death should not be insured against by whatsoever means that mortality was induced; whether by death, or badness of food, length of confinement, despondency, or the like. That natural death was to be contradistinguished from violent death: but that the whole policy of the act would be defeated if such a loss could be recovered in another shape, under an insurance against the perils of the sea."

Trotter Tatham seems to have engaged some of the same legal team who argued the case of the Zong. The highest-ranking barrister for the plaintiffs was Cockell who was assisted by Chambre. Chambre had acted for Gregson et al. in the Zong case. Cockell and Chambre argued that the misfortune had not arisen from carelessness or inhumanity of the captain through not providing sufficient provisions but from the incalculable duration of the voyage. The length of voyage was caused by the perils of the sea and was the source to which the loss was attributable in consequence of which the slaves starved to death, which could not be considered a natural death.  Nor would this contravene the humane intention of the Legislature, which was directed against losses arising from ill-treatment, negligence and misconduct.

All three Justices rejected this line of reasoning. Lord Kenyon argued that the act, being founded in humanity, ought not to be construed so as to render it useless. The act prohibited owners recovering on the mortality of slaves by natural death; but if a captain took slaves disproportionate to the provisions on board, and in consequence they died, and the owner's notwithstanding recovered their loss it would repeal the act of parliament, which ensured that every person on a voyage found his interest combined with his duty. A captain, knowing the possible length of a voyage, did not discharge his duty if he took insufficient provisions. The plaintiff could not call on the under-writers to make good this part of the loss.

Judge Grose argued that it was "not a loss by the perils of the seas, but a mortality by natural death: if we were to determine otherwise, we should open a door to the very mischiefs that the Legislature intended to guard-against, because it would encourage the captains of slave ships to take an insufficient quantity of food for the sustenance of their slaves."

Judge Lawrence, referring directly to the case of the Zong said; "I do not know that it was ever decided that a loss arising from a mistake of the Captain was a loss within the perils of the seas. There was a case where a ship mistook Jamaica for Domingo, and it was decided not to be a loss within the perils of the seas. In this case it is impossible to decide that the plaintiff can recover without saying that the slaves did not die natural deaths. If they had died of fevers or other illness occasioned by the length-of the voyage, the plaintiff certainly could not have recovered. Now, the length of the voyage occasioned the want of provisions and that occasioned the illness of which, they died: but that is a natural death within the meaning of this act of parliament." The plaintiff's plea for a new trial was dismissed and he was ordered not to include in the sum received the value of the slaves who died during the voyage of the Tom.

Fond Memorials of Surviving Grief.

This disastrous start to the War with Revolutionary France which had begun with a Credit Crunch, was quickly followed by a massive loss of shipping on the African Coast, which in turn lead to vastly increased claims on insurance and increased litigation through the courts as the underwriters attempted to defend their over exposed positions, seems to have stretched the Hodgson's finances to their limits. In December 1792 they raised a mortgage, drawn up by William Roscoe, on their Rumble Row property in Caton, in the amount of £1000 from John Armstrong of Everton.83 In 1795 Willow Mill was briefly offered up for sale by the operating company, Hodgson and Cooper.84

On January 23rd 1797 Thomas Hodgson wrote his last will and testament.85 It was not a refined production prepared by Roscoe and Lace; it was simply written out over 3 pages of a folded sheet of inexpensive paper. It was not what you would expect of an "eminent merchant of Liverpool." He directed that his debts, funeral expenses and the costs of probate should be paid out of his personal estate with the proviso that if that was insufficient his real estate was made liable to these debts. To his brother he bequeathed £1000; to his sisters Elizabeth Capstick and Mary Hudson he bequeathed £50 "as a token of my love and regard." Elizabeth was the mother of his nephew and business associate, Isaac Capstick. Mary was married to his mill manager Thomas Hudson. To his eldest son Isaac he left £100 "and no more not out of any disregard or his having given me any offence but solely because he is better provided for by his dear Mothers Marriage settlement than I can at present provide for the uses of my dear children."

Thomas Hodgson appointed as his executors, his brother John Hodgson, and his brothers-in-law John Pares of Leicester and Samuel Greg of Manchester; a choice that would later come to haunt his children. He directed his executors to use the rents of his leasehold, real and personal estate to buy securities to maintain and educate his children, Eliza, Agnes, Mary Tylston, Adam, & Anna Hodgson until they married or attained the age of 21. At which time the Estate was to be held in joint tenancy between the children and divided share and share alike. The will was simply signed by the witnesses Thomas Hudson, Thomas Capstick and Edward Milner. If his wife Elizabeth's marriage settlement was as large as that of Samuel Greg, £20,000, he cannot have believed his estate would have left Isaac disadvantaged when divided between his other children. It could on the other hand have been quite large and this still be true.

There is an air of despondency to the will and it is easy to see that Christmas and New Year 1796/7 must have been a bleak time even for a slave trader. From the summer of 1794 to the summer of 1795 the news from the coast of Africa simply got worse and worse; the number of vessels lost from Liverpool must have reached three figures. Trade whilst it may not have been as bad as in 1793 was severely affected by the war. In August 1795 the case of Tatham vs Hodgson commenced and was not resolved until April 1796. Thomas Hodgson had married Elizabeth Lightbody in 1781 and by 1794 she had given him 5 children; the youngest daughter Anna being born on 25th March 1791. After spending the summer of 1793 at Caton they moved into a new house in "The Mount", Liverpool, which seems to have been in Mount Pleasant. Their youngest son Thomas Tylston Hodgson was born on October 13th 1794. It seems that from May that summer Adam, Isaac and Anna spent in Caton whilst Agnes and Mary went to stay with Mrs Nicholson and Eliza went with their Grandmother Elizabeth Lightbody to visit the Pares in Leicester. In July Mrs Ridgeway took Anna to Horwich and Mrs Lightbody returned to Manchester and then to Liverpool in September. Perhaps by this time Elizabeth Hodgson was already ill although her illness was described as sudden and she died on November 30th 1795. Her son lingered on until he died on the 9th of December. Agnes Pares wrote a letter to her friends and relatives in thanks for their messages of condolence and particularly to her mother in Duke Street after her sister's death. The letter was passed around the family on its way to her. By the time it reached Hannah at Quarry Bank Thomas Tylston was dead.

"The accounts from My Mothers own pen have proved most condolatory & I trust it will please God to continue to her his gracious support & to preserve her & the rest of the dear family from the shocking Disease so fatal to our beloved Sister. I consider the manner of her Death as most enviable to any one whose Life (as in her case) was the best preparation for Death. How ought this reflection to reconcile our Loss, let us show our affection to the deceased by our best endeavours to serve & comfort those who were most dear to her & let not even her favourite abode be deserted, how often she assured me that had she thousands a year she would not change her house at the Mount for any situation that she knew!... we wait only for permission to begin our journey to Liverpool. We rejoice that little Thos. Is likely to be spared.…I hope my dear Mother & Brother with the rest use every precaution to prevent infection, do not, I beseech you omit any thing that Dr B recommends."

To which her sister Hannah added;

"My dear Mother. Yr account of Thomas is truly distressing - how strange so young a child should sustain so cruel a disorder so long - his constitution must have been very strong - my heart bleeds for my dear Brother and the anxiety and attendance being so long protracted increases my fears of infection for you and him - Think my dear Mother of the importance of your own life not only to your remaining children but to the children of our beloved Sister who would have thought herself happy in leaving them in your care. We are now a small family, we must draw still closer togetherand each become more dependant on the others. Love to all HG."

Dr B. is almost certainly Giles Brandreth rather than Dr Binns who left Liverpool in 1795. The nature of the disease is unclear, though it appears to have beeen rapid and fatal in its effects and was believed to be contagious as well as "shocking". Elizabeth Lightbody was interred in Thomas Hodgson's vault in St James's cemetery in Liverpool; probably her new son was too.

In his grief Thomas Hodgson penned his own personal epitaph for his wife;

In Memory of

Elizabeth Hodgson

Wife of Thomas Hodgson	Merchant of Liverpool.

Who died Novr. 30th.1795; aged 37, & was there interred

In a family Vault of St.James' Church,

And,

As one slender expedient to soothe the Sorrows

Of his & his children's sudden & afflicting loss,

Her Husband finds satisfaction in thus recording

In his Native Vale,

And a retreat she ever loved,

The Virtues that graced her mild & endearing Manners,

And the Religion which influenced all her thoughts and deeds:

For

While from Christian Precepts

And innate disposition, she possessed

The most active Charity and extended benevolence,

She was

Kind as a Friend	Affectionate as a Relation;

Loving as a Wife	tender as a Mother

Unwearied in all their duties,

And deeply impressed with the important truth,

That in Parental instruction

To make it efficacious

Moral precept should ever be enforced by moral example

Thus

She was endowed with all the qualities of mind

That can give rational delight

And on their loss call for these tokens -

These fond memorials of surviving grief!

Thomas Hodgson erected a monument in Caton Chapel to her memory, complete with a verse composed by the Reverend William Shepherd, member of Dr. James Currie's literary circle. No doubt Shepherd, Currie and Roscoe were all at her funeral along with Samuel Greg and his wife Hannah and John Pares and his wife Agnes. Strange though that Elizabeth should have made such an impression on Shepherd that it warranted this ode.86 Shepherd had only arrived in Liverpool in 1790 becoming tutor to John Yates' children. Of course John Yates was Elizabeth Lightbody's minister and would be the executor of her will in due course. It was through Yates that Shepherd met Roscoe and Currie.

In Memory of

ELIZABETH HODGSON,

Eldest Daughter of ADAM LIGHTBODY, ESQ.,

THE BELOVED WIFE OF THOMAS HODGSON, MERCHANT

Who died Nov. 30, 1795, Aged 37,

AND WAS INTERRED AT ST. JAMES'S CHURCH,

LIVERPOOL.

Meek Spirit! Pausing midst thy hymn of praise,

If chance on earth thou bend thy radiant eye,

While duteous hands this frail Memorial raise,

And kindred bosoms pour the plaintive sigh;

With soft complacence mark their melting mind,

Who on thy image fondly love to dwell,

Record thy Soul devout, thy Heart resign'd,

And all thy Graces all thy Virtues tell.

While Love connubial warms the human breast,

While Filial Fondness prompts the pious tear,

While glowing Friendship blesses and is blest,

Or Parents mourn a Child's untimely bier,

While Want's pale sons for burried kindness grieve,

So long thy Praises and thy Name shall live.
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• CHAPTER 10 •

KITTY WILKINSON WAS HERE.

Slowly ravel, threads of doom;

Slowly lengthen fatal yarn;

Death's inexorable gloom

Stretches like the frozen tarn,

Never thawed by sunbeams kind,

Ruffled ne'er by wave or wind,

Man beholds it, and is still,

Daunted by its mortal chill;

Thither haste my helpless feet

While I spin my winding sheet!

Mrs. Ogilvy

From their beginnings in Liverpool in the early 1770's John and Thomas Hodgson had prospered. In about 1774, on the back of Thomas Hodgson's experience as the agent of Miles Barber, they began a small independent slave trading enterprise with premises at Number 25, North Side, Old Dock.1 Thomas Hodgson was living close by in Water Street, convenient for the Exchange and the warehouse and John lived in Temple Street also not far from the Exchange. Brooke, writing in 1853 of the Liverpool of the 18th century described the houses and shops in the streets of this area as dingy and brick built. Even Castle Street leading up to the Exchange was described as narrow and in places it was hard for two coaches to pass. The street was widened in 1786. Water Street itself was also described as narrow "but contained some large houses inhabited by families of respectability."2 

On the corner of Water Street and Fenwick Street was a large house belonging to John Tarleton, which was later converted into the Kings Arms, the site of Clarkson's impromptu anti slavery debates. By 1777 Thomas Hodgson seems to have moved further from the docks to 7, Drury Lane and by 1781 they had acquired new business premises at 2, Red Cross Street which they retained for about ten years.1 Brooke says that Red-Cross street contained a mixture of houses; some rather large, the residences of respectable families and others of an inferior size. At the top of Red Cross St were the Fish Stones, which was the site of the Fish Market until it moved onto Goree in 1786, and also the butcher's shambles.2

After the end of the American Revolutionary War the Hodgsons' new found wealth enabled them to open new offices - a counting house - in Church Street whilst retaining their Warehouse on Red-Cross Street. Brooke says the north side of Church Street "contained dwelling houses, several of which were of large size, and were occupied by the families of higher classes." This was where James Currie lived. Thomas Hodgson seems to have been living in Hanover Street. "Hanover-street contained many large and handsome houses, inhabited by some of the most respectable families. Four of the houses …near Peter's-lane, were built in a remarkable position, with large angles projecting towards Hanover-street, in which the windows were so placed as to face down the street, in order… to obtain a view of the Mersey, and of Cheshire, before the prospect was obstructed by the erection of buildings at the south side of the Old Dock…."2

Following his marriage to Elizabeth Lightbody Thomas Hodgson moved to 1, Paradise Street which had been the Lightbody residence. Paradise Street was formerly called the Common Shore and "contained some large dwelling houses, which were inhabited by most respectable families, but there were also some small houses and shops."2 By 1790 Elizabeth Lightbody, Thomas Hodgson's mother-in-law had moved from Paradise Street to 7 Bold Street, where the houses had been newly laid out and built and John Hodgson had taken a house at No 19 Rodney Street which was also newly built. By 1794 Thomas had moved even further up town to No 1 Mount Pleasant - the prospect from which inspired an early poem by Roscoe.3 "Most of the upper portion of Mount-pleasant (formerly called Martindale-hill) was an unpaved country lane, with fields and hedge rows on each side. In consequence of its elevated and salubrious situation, there were a few large detached houses with extensive gardens on the south aide, and about half way up the hill; the largest of the houses was for several years occupied by Mr. James Dawson."2 As late as 1796 they still retained their Church Street Counting House, John Hodgson was still in Rodney Street but by this time Mrs. Lightbody had moved to 65 Duke Street.

Following the death of Elizabeth Hodgson and Thomas Tylston the family met up in Manchester in December, when no doubt the hard decisions as to what would happen to the family were made. It seems that the youngest daughter, Anna was taken care of by Mrs. Ridgway in Horwich where she remained until the family were reunited once more in Caton in the summer of 1796.4 In Wallusches, a district of Horwich, Joseph and John Ridgeway had established a chemical bleaching works and cotton mill using French chemical expertise. The Ridgeways were land agents for the Liverpool slave trading family the Blundells but it is not clear what the relationship between the Ridgways and the Hodgsons was. The Ridgeways lived close to their mill and works in a house named Ridgmont.5 The family spent the summer of 1796 in Caton returning to Liverpool in October. From this period comes a short letter written by Isaac who appears to have been living in Liverpool whilst his father was in Caton. "I am glad to hear that you have been to see Mr. Cockin & that he has been with you at Caton. I suppose by his being with you that he is very well."

William Cockin, was formerly a master at the Grammar School in Lancaster and later at Nottingham Academy, who retired to Burton in Kendal (not far from Caton) in 1792.6 He was the author of numerous books and most famous for his guides to the Lake District written with Thomas West.7 Isaac then mentions not having heard anything from his father regarding Dr. and Mrs. Camplin. Camplin was a busy physician attached to the Liverpool Infirmary and was married to one of the daughters of William Lightbody; Adam Lightbody's brother. Isaac then makes some significant observations about his education and that of his younger brother Adam.

"Mr. Shepherd has got another scholar a Son of Mr. Wakefield, so that we are now fifteen. My Uncle and I both thought that you had written to Mr. Shepherd about Adam's going there as soon as there was a vacancy. As we are now an odd number I suppose he could be taken now if you were to write a line to Mr. Shepherd about it. I suppose that you have spoken to Mr Lewin & he would perhaps think he was not being treated well if Adam was not to go to him."

"I am glad to hear that Eliza writes to you so regularly & that they were all well when she last wrote. Adam does still continue at Mr Ashton's, he seems to think that as his quarter will be up on 16th June he is not to go back to school any longer, till after the Summer Holidays. I break up on the  23rd June & have six Weeks. I hope we shall go to Chester in the Holidays. I fully expected to have seen you here or else I should not have come home till next week but I hope I shall see you the next Time I come home."

Thus Isaac's early education, but apparently not that of his brother Adam, was at the Rev. William Shepherd's school at Gateacre where he seems to have been a boarder. Adam at this time was attending Mr. Ashton's school, which may be the Harrington School of James Ashton or the Hope St School of John Ashton. It appears Eliza and Mary were also away at school. John Hodgson added a note to Isaac's letter about business matters,

"Yours of Saturday and yesterday came this morning: I am quite angry at you for writing so much your self. We have not received any Letters worth your attention, nor have I any news to send. I do not know well what you mean about the whole 217 of Counterpains sent from Manchester by Hudson. I do not know of his sending any but the 44 mentioned in his last Letter. A Copy of wch I sent you & those 44 are received: there came eleven long ago, but those I suppose came from Cooper, of wch you had one and I had two, as per Account before sent you & Robert Smith has sold the remaining eight; I can give you no other account than this. Thirty Bags Barbados Cotton are shipped on board the Tyger she will clear out tomorrow & Sail if She can. I saw Gardner on Saturday, He promised me to be with you next Wednesday: today I have not seen him.

I will think farther about W.L. & Hudson, but i wish you to lay the whole matter before Mr Greg for his opinion; & afterwards consult Mr Pares upon that opinion. What you have dictated to I Capstick to write to Mr Pares I think is quite right. I am very sorry with the remittance from ??bourne and Gorst you have not an order. (Som)ething effective shd. Be done to recover their (we)ekly Order. Send to the Pa(??) more on Wednesday."

It is clear that there is more to their business in Caton than merely cotton spinning. They are clearly making and selling finished cotton goods involving separate operations which are geographically spread. They appear to be also operating a Cotton Brokerage which seems to involve re-export. Cooper who had sent some counterpaines "years ago" was almost certainly Thomas Cooper the Unitarian colleague of Joseph Priestly who emigrated to America in the face of the threat to civil liberties in the period of the French Revolution.6 The Caton Mills during the early 1790's were operated under the name Hodgson and Cooper. However, Cooper left for America in 1793, returning briefly in 1794 to take the remainder of his family over to America. Cooper developed a novel bleaching process based on the discoveries of Berthollet on the production of chlorine from hydrochloric (muriatic) acid. In 1788 Thomas Henry demonstrated a bleaching process to a meeting of bleachers in Manchester which was superior to Cooper's method. Instructed by Henry the Ridgeways adapted and developed the process   which soon became the biggest bleaching works in Lancashire. The advantages were that it greatly reduced the capital required to make cloth by drastically reducing the time required for bleaching which had previously been achieved by the action of sunlight and sour milk or sulphuric acid, which took days to complete and thus increased the capital locked up in the process.

Mrs Wilkinson and Mrs Lightbody.

It is from this period that the story of Kitty Wilkinson's association with the family of Thomas Hodgson and the village of Caton stems. Accounts of her life were published by Winifrede Rathbone in 1910 and by Herbert Rathbone in 1927.8,9 Both of these accounts, particularly about her early life, drew on manuscript papers prepared by Mrs William Rathbone about 1835. Catherine "Kitty" Wilkinson was born Catherine Seward in Derry, Ireland, in 1786. In 1795 she travelled with her Mother and Father and brother and sister to Liverpool perhaps as a result of the growing troubles. The ship was hit by a storm in the Mersey and from the ensuing wreck only Kitty and her mother and brother were rescued; her father and younger brother were drowned. She and her mother lived in Denison St in Liverpool and were employed by the elder Elizabeth Lightbody. Elizabeth Lightbody was blind but conducted charitable work among the poor whilst being carried around in a Sedan chair with Kitty Wilkinson as her assistant.10

Mrs Lightbody taught Kitty to read and took her on her visits to the poor of Liverpool. Kitty's reported speech is often given in the memorial accounts saying that she, "used to take a little basket and walk by her side; then she would say to me, 'Kitty go into that cellar and see how the poor woman is today. Is there any fire in the grate? Has she any coals?' Then she would send me back to get what was wanted, and when I came back, if it was wet she would say, 'Now go and put your feet to the fire and tell me what you thought of so and so' and then she would say, 'Kitty, poverty will probably be your portion through life, but you will have one talent to exercise; you may be able to read for half an hour to a sick neighbour, or to run an errand for those who have no-one else to go for them. Promise me, child, that you will try to do what you can for others, and then we may meet again in another world, where I shall be thankful to see you above me.'"

When Kitty was about 11 her mother's health deteriorated and she went into the infirmary and subsequently returned to Ireland leaving her two children behind.

"Kitty was a delicate child, and Mrs Lightbody thought it would be very desirable for her to leave town and go and live in the country. It was with this view she sent the two children to a cotton mill at Caton, Lancaster (Which belonged to Mrs Hudson, a relative of hers, and which is a pleasant and healthy situation), to remain during their mother's absence. "5

Kitty Wilkinson's recent biographer, Michael Kelly, is sceptical, considering the story quite improbable, for the breakdown in her mother's health meant; "It is more likely that it would have been the overseer at the workhouse, who would make arrangements for Kitty to be indentured and sent to Low Mill, Caton."10

However, Mrs Hudson was Elizabeth Hodgson, Thomas Hodgson's sister, whose husband was manager of Low Mill in Caton, and so the account is far from implausible. Two years after arriving in Liverpool, Kitty Wilkinson and her brother were sent to Caton as apprentices in the Hodgsons' mill. Kitty would have been aged about 11. The reasons for sending them to Caton are obviously no longer accessible, but if their mother had returned to Ireland, there was an obvious need to provide some care for the children, which Mrs Lightbody was unwilling or unable to do. Mrs Lightbody may have been becoming increasingly infirm; she was already blind. Apprenticeship in the "care" of her relatives in Caton was an obvious solution and self evidently preferable to the workhouse.

And so, "Mrs Lightbody gave her as a parting remembrance, a copy of Wyatt's Hymns for Children, desiring her to learn those which pleased most, and to send word of those to her she chose. In this manner she hoped, though far away, to influence her little charge for good."5

Kitty Wilkinson served her apprenticeship in Caton from age 11 to age 18 and in the meantime, in 1801, Elizabeth Lightbody died. Kitty Wilkinson is reported to have said; "I never saw her again after I went to Caton; but every word she said is precious, and is graven deep in my heart." Kitty Wilkinson is also reported to have said about her time in the Caton apprentice house, "If ever there was a heaven on earth it was that apprentice house, where we were brought up in such ignorance of evil." According to Herbert Rathbone; "Mr Hudson, the manager of the mill, was like a father to the children under his care, not only watching over their mental and moral progress, but frequently devoting his evenings to their amusement, by teaching them and playing with them a variety of games"9

At 18 Kitty Wilkinson left the Apprentice House and took lodgings in the village, but within a couple of years she returned to Liverpool apparently because her mother, who was now blind and deranged, had returned from Ireland. She worked as a domestic for Colonel and Mrs Maxwell for a year and for Mrs Richard Heywood for about three years where she received training in domestic chores. In 1812 at the age of 27 she married Emmanuel Demontée who was probably a French prisoner of war and a merchant seaman by trade. Demontée drowned at sea in 1815. Kitty was meanwhile working variously as a nail maker, manure collector and domestic.10

On December 1st 1823 she married Thomas Wilkinson at Holy Trinity Church. Thomas was also a former Caton apprentice who is said later to have been either a cotton porter for the Rathbones, or a gardener on their estate at Greenbank. Like the Rathbones he was a Unitarian. He was nine years younger than Kitty and it thus it seems unlikely they would have met as apprentices, nevertheless Winifrede Rathbone wrote; "Perhaps you will remember the name of Thomas Wilkinson the boy she had known in the long ago days when she was a little girl working in the cotton mill at Caton. He had not forgotten Kitty, and there is a pretty story of how they met one another again in the grimy Liverpool streets. It was through the old Lancashire songs that Kitty had learned as a village child, and which she still sang in her dark town dwelling. Perhaps he too was feeling lonely and sad when, one day when he was walking through the streets, he suddenly heard someone singing the old songs he remembered so well."9

During the Liverpool Cholera Epidemic of 1832 Kitty performed charitable work and set up a washroom in her kitchen. She was supported in this by William and Elizabeth Rathbone and Rector Campbell of Holy Trinity Church. She helped numerous orphans; her biographer gives details of about 30, some of whom were placed as apprentices at "Mr. Greg's Cotton Mill."  It is not clear whether this refers to Styal or Caton. Around 1833/4 she became involved in the formation of a seaman's mission inspired by the work of the Boston Unitarian Joseph Tuckerman.10 She was involved in the establishment and operation of a public wash house in Upper Frederick Street which was the subject of an appeal for funds written by Mrs. Rathbone in 1837 for the newly formed District Provident Society. The appeal described the operation of the wash house and the need for it. The "Labouring Classes" often lived in single rooms, or cellars, with inadequate ventilation. They slept several to a bed, often with two or three beds to a room. Few used sheets, and they wore "the same linen night and day through the week." They could not adequately wash and dry their clothes with just a small fire. The District Provident Society had hired a cellar at 162, Upper Frederick Street, where seventy to ninety families each week washed their clothes and bed-clothes, which were dried in a small room with a stove and returned aired. To prevent the spread of disease any infected linen was washed free of charge and a change of sheets lent out. Few of the sick had any but the sheets lent them. To improve and expand these facilities about £20 was required with additional expenses for coal and rent.

In 1842 the Liverpool Corporation established the first public baths and wash houses in Upper Frederick Street which were opened on the 28th of May.11 The baths were thought by many to be too expensive for the poor but the wash houses seem to have been more reasonably priced. In 1846 a new washhouse was completed in Paul Street to which the Frederick Street superintendents transferred and William Rathbone strongly supported the appointment of the Wilkinsons as the superintendants at Frederick Street.10 He appealed to the Corporation asking whether the origin of the Institution which owed much to her "benevolent and self denying activity, and its prosperity, and the subsequent adoption by the Corporation, to her clever management, does not give her claim over other applicants.."

Although now 56 he believed she was still strong enough for the task and her husband was familiar with the washing machinery that had recently been installed. Rathbone said their benevolence and fearlessness of infection were quite uncommon and the washing of infected clothes would be properly carried out. He also spoke of their having taken in orphaned children at no cost to the parish except the remission of their poor rates. The origin of the South Corporation School stemmed from the number of children who had congregated with them during the Cholera epidemic. Finally he said; "I need not, I am sure, after this statement, press upon your attention the importance of showing our estimation of such conduct, by letting Mrs Wilkinson reap its natural reward in the management of the institution which owes its beginning to her, and for which she has proved herself so well qualified nor the discouragement which its refusal will be to such independence, and fearless self denying benevolence."

In a postscript Rathbone added; "Mr. Campbell and Mr. Lawrence, and the members of the committee of the Provident District Society, from 1832 to 1837, when the low estate of the funds obliged them to discontinue their assistance to the washing cellar, can bear testimony to the truth of this statement, as can any of the medical men appointed to that district of the town. There are in the Town Hall strong testimonials from some of them, and from Mr. Alan Hodgson, who has known her most of her life, and numerous others."

The allusion to Alan Hodgson is an orthographical error. This is Adam Hodgson, Thomas Hodgson's second son, a strong supporter of the District Provident Society, and who certainly would have known her all his life. She had, after all been his grandmother's "maid." His testimonial would have carried considerable weight.

It is said that Kitty Wilkinson was presented to Queen Victoria at Carnatic Hall, Woolton, and given a silver tea-service with teapot engraved; "The Queen the Queen Dowager and the ladies of Liverpool to Catherine Wilkinson 1846."10 Unfortunately, Queen Victoria did not visit Liverpool until 1851. However Prince Albert visited the town in 1846 and stayed with George Hall Lawrence at Mosley Hall, otherwise known as Carnatic Hall.12 Thomas Wilkinson died in 1849 and was buried in St. James' cemetery. Kitty Wilkinson retired in 1852 without a pension but in 1854 the Council proposed to pay a pension of 12s per week. The town clerk ruled that the council had no power to make such a vote and it was proposed that some employment be found for her, and no objection was raised. Kitty Wilkinson died on the 10th of November 1860 aged 73 and was buried in St James' cemetery. She was one of very few people of her class to merit an obituary in the press.13

"It may be well for those of small means, as well as for those more largely endowed, occasionally to review the respective responsibilities of the position in which they are placed and to take note of what might be accomplished with very small means but with a very large heart"

"This was eminently the case in the humble individual whose death this day we record. The good seed was sown at a very early age by her attendance upon an infirm old lady while going her rounds to relieve the sickness and sorrows of the poor. The seed fell upon the ground and produced an abundant harvest through her long and useful life, during which her poor neighbours were always sure of her sympathy and advice and such aid as her small means but self-sacrificing energy could make available."

"During the eventful season of the cholera in this town her efforts (fearless of risk to herself) were unceasing both by day and by night and they were rendered the more valuable by her practical knowledge and inventive power to meet emergencies as they arose. It was during this period that she originated, in her own cellar, the plan for wash-houses for the poor, which have been so generally adopted. Though labouring for her daily bread, yet she and her husband … at different times received many orphans into her dwelling with no claim among them but their destitution, taking charge of them with parental care until able to support themselves, or otherwise provided for. In a truly Samaritan and Christian spirit her efforts to relieve knew no limit but in her power to serve. The widow's mite was not infrequently all of this world's wealth she had to give."

At about the time Kitty was sent apprentice to Caton, Elizabeth Lightbody moved from a house in Bold Street to one in Duke Street, perhaps she was becoming increasingly infirm and could no longer get about in the way that required Kitty Wilkinson's assistance.

The summer of 1797 Thomas Hodgson's children, Eliza and Anna, spent at Caton whilst Agnes and Mary went to Leicester. The following summer Eliza went with her Grandmamma to Leicester while the rest of the family went to Caton from June to September. Their grandparent seemed to prefer spending her time with the older members of the family. In the summer of 1799 Agnes, Mary and Eliza spent May to July in Horwich but in August Grandmamma took Eliza and Agnes to Leicester whilst Mary stayed at Quarry Bank and Anna, perhaps to her disgust, spent the remainder of the summer with a Mrs Oates. In July of 1801 Agnes began attending a female academy in Newcastle where Agnes and Anna would remain until August 1805 and the following year Adam began attending Mr, Holland's school, which was almost certainly that of the Unitarian minister John Holland of Bolton.4

On her return to Liverpool on August 21st 1799 Elizabeth Lightbody made or updated her will. It was drawn up by William Roscoe who also signed as a witness.14 It was a complex affair running to almost six closely written pages. She appointed as her executors firstly the Rev. John Yates, minister of the Paradise Street Unitarian Chapel and friend of Currie and Roscoe, whom she described as late of Toxteth Park, but now of Liverpool. The other executors were her nephews John Lightbody and John Lightbody the younger, the son of her brother Robert Lightbody, and her two remaining daughters Agnes Pares and Hannah Greg. She left each executor a bequest of £100.

Elizabeth Lightbody possessed a considerable estate including the manor of Mouldsworth in Cheshire consisting of "messuages, tenements, lands, rents, Woodlands, and hereditaments, in Mouldsworth and in the parish of Tarvin." There was also property in Shropshire, at Tilstock and Alkinton, and in Worcester. Her house in Bold Street was leased from the Corporation. All this estate was to be realized for the benefit of her daughters and grandchildren as the executors saw fit. She provided the sum of five thousand pounds to be invested in public funds for the children of her daughter Elizabeth's children, the children of Thomas Hodgson, to be divided between them at age 21 but in the mean time the interest to be used for their maintenance and education.

To each of her surviving daughters, Agnes Pares and Hannah Greg, she left £200 in shares in the River Dee Navigation Company. To each of her sons-in-law, Thomas Hodgson, Samuel Greg and John Pares, she left £100 "with grateful thanks for their kindness to me and mine." There were a large number of smaller bequests including; £50 to her servant Martha Buckley, to Elizabeth Elton, wife of John Elton, Cooper, £10, to the trustees of the Liverpool infirmary £50, to the trustees of the Blue Coat Hospital £20, to the trustees of the Blind Asylum £20, to "the society in London for teaching poor deaf and dumb children to read" £20. She gave £100 to the trustees of the Meeting house in Crooks Lane, Chester, in trust, to pay the interest to the minister. To the trustees of Benn's Garden Meeting House £50, in trust for the minister. She also gave Sarah Ainsworth 1 guinea every month during her life. To Mrs. Taylor she gave three shillings every month and 1 guinea every Christmas during her life. She gave her seat, "next before Mrs. Fletcher's seat," in the Paradise Street Meeting House to the trustees of that meeting, in trust, to pay the rent to the minister.

The remainder of her estate was divided into three parts for the benefit of her daughters. Agnes Pares and Hannah Greg were left the estate "for their own sole and separate uses and use respectively and not .. subject …to the control debts or engagements of their present or any future husband or husbands…"  This stipulation was contravened by her executors. The remaining one third of her estate was to be equally divided between the children of her late daughter Elizabeth. However she attached a proviso to this bequest. If Isaac Hodgson, or Adam Hodgson, by virtue of Isaac's death under the age of 21, became possessed of the "lands hereditaments and real estate" comprising their mother's marriage settlement to the exclusion of their brothers and sisters they could not inherit under the terms of this will but their share would revert to the other siblings. They had 6 months after coming into this estate on their 21st birthday to make the necessary division of this settled property. For Isaac this would have arisen in 1804.

Unfortunately for her executors on September 2nd 1800, a year after she made her will, Elizabeth Lightbody decided the bequest of £5000 to each of her daughters or their children was too large and changed it to £3000. Perhaps there was some diminution in the value of her estate during the lean years of the war with France. She probably got the idea of doing this from the document itself where three words missing from the copy had been interlined and the witnesses had attested to the alteration. Elizabeth Lightbody made her changes similarly and stated the changes she had made at the foot of the will and added her signature. Two of the witnesses James Taylor and William Roscoe had to swear a document at the Consistory Court, shortly after her death in August 1801, to say they "verily and in their consciences believed" the various changes to have been made by the testator. It was supposed she simply didn't want the trouble and expense of having the whole thing drawn up again for what must have appeared trivial changes.14

Although Roscoe had to involve himself, as one of the witnesses, in order to prove the will, he was no longer involved in the law and the estate was handled by Joshua Lace, of Lace and Hassal, son of Ambrose Lace, slave-ship captain. By July 1802 Lace was dealing with the sales of Elizabeth Lightbody's various properties and wrote to John Pares with the details. John Lightbody had bought the house in Paradise Street for £2,057.  The Corporation had paid £900 for the house at the corner of Dale St. of which Lace thought £300 was Mrs. Lightbody's life interest to be distributed according to her directions. Joshua Lace also raised the issue of a tenant who claimed a verbal agreement with Mrs. Lightbody to continue his tenancy. John Pares acknowledged receipt to Lace in early July and raised a number of issues as to where the various monies should be paid and with respect to the tenant he seemed to remember an application being made which Mrs. Lightbody was disinclined to.15 He thought Miss Hodgson might shed some light on the matter which implies, perhaps, that at least one Adam Hodgson's unmarried sisters , either Mary, Agnes or Anna, had been living with Mrs. Lightbody. Elizabeth Lightbody died on January 12th 1801 and in July that year there was a family conference in Leicester with the Pares and Hodgsons after which Anna and Mary returned to school in Newcastle.

Into the Hands of the Creditors.

Elizabeth Lightbody's estate took a long time to disentangle and in the meantime on August 9th 1804 the Cotton Spinning business in Caton run by the Hodgson brothers fell into the hands of their creditors. The cause of the collapse is not precisely known. In February of 1802 Addington replaced Pitt as Prime Minister and the Treaty of Amiens was signed after successes by Nelson in Egypt and Copenhagen whilst the continental allies had collapsed.  One result of the brief peace was a great rush of tourists to France to see at first hand the effects of ten years of revolution. Among the tourists was the Reverend William Shepherd, composer of Elizabeth Hodgson's epitaph. He was accompanied on his overland coach trip to Paris by a Mr. B.R. and a Miss R, probably members of the Rathbone family. He returned to Paris again with the peace of 1814 when he published impressions of both visits.16 One of the attractions for Shepherd was seeing the spoils of vanquished Italy then on display in the Louvre.  They left Gateacre on June 15th and departed Calais on their return on July 12th. They traveled at a fortunate time, early enough to avoid the fate of many later tourists caught up in the renewed war.

After the Treaty of Amiens, Bonaparte quickly began to renege on the terms of the treaty. He had himself installed as president of the Cisalpine Republic in Italy which he renamed the Republic of Italy making his intentions absolutely clear to everyone. Addington protested at his threats to Switzerland but could do nothing. His threats to the Turkish Empire and thereby Egypt lead the British to resist the return of Malta which had been promised in the treaty in return for respect for the status quo in Europe which Bonaparte ignored. Bonaparte persuaded the Russians to mediate over Malta and proposed a ten year lease in exchange for Otranto. Having failed to protect Switzerland, Napoleon's right to dispose of an independent state was perhaps the last straw in a dawning realization that war was inevitable.17

On May 18th war was declared. Napoleon ordered the arrest of all British Travelers in France and some ten thousand were seized. At the same time he ordered the continent closed to British trade and ships. British merchant property was seized at Leghorn, and a major port in Italy was closed to British trade. The same happened to Brindisi and Taranto. Hanover was invaded and Hamburg and Bremen occupied. The other continental nations, unable to resist, simply acquiesced. The resulting downturn in trade probably lay behind the collapse of the Hodgsons' cotton spinning and finishing operations in Caton. Samuel Greg's company at Quarry Bank suffered from bad debts during this period largely based on the American trade which accounted for over 50% of their business.19 Similar effects on the Hodgson's business seem likely but in addition it probably also restricted Samuel Greg and John Pare's ability to help or even to capitalize upon the Hodgsons' problems and so they fell into the hands of their creditors.

The immediate collapse may have been precipitated because the repayment on a mortgage of a significant piece of property was about to become due. In August 1784 John and Thomas Hodgson had purchased for £52. 10s about 6 acres of land from William Leyfield, formerly resident in Caton, but then living in Burton in Kendal in Westmoreland. William Leyfield was the son of John Leyfield, deceased. His mother, Jennet had since married John Derbyshire, a Cabinet Maker who lived in Wardour Street in Middlesex. John Leyfield had at one time owned a significant amount of land in Caton. As well as the land roughly known as Broadacre today and the site of the Rumble Row Mill he also had significant other holdings. The land was described in the deed of transfer which gave the Hodgsons title.19  "All that Cottage or dwelling House called or commonly know by the name of Kendal House ... And Also all the Close Inclosure or Parcel of Land adjoining on the East side of the lane leading to Brookhouse called or commonly known by the name of the Croft by estimation half an acre or thereabouts .... "

At the same time they agreed to be bound in the sum of £139 to pay to Jennett Layfield an annuity during her life time of £6. 10s per annum, presumably in compensation for her life interest in the estate. These two purchases, when combined with Forge Mill and Low Mill were crucial to a project, surprisingly grandiose in scale, to drive a single mill stream through the village with its beginnings at the Grassyard Hall damn, through Forge Mill across the existing stream of Artlebeck, through the land on which Rumble Row would be built, down to the top of The Croft where Willow Mill was to be built, through the village and finally down to Low Mill on the banks of the Lune. On the Croft, Hodgson built Silver Street with its back to the mill race as a tenement for his workers, and there were other cottages for Low Mill, Damn Bank cottages, and for Willow Mill along with an apprentice house for each mill. The purchase of the Broadacre land and the Croft took place in August of 1784 and February 1785 respectively, which probably dates the construction of the mill race. Silver Street was demolished in the 1960's and the rubble used as infill on the Broadacre estate. One can only speculate as to why it was called Silver Street.

In 1789 the Hodgsons signed a 21 year lease with James Noble for an "intended Silk Mill and farm at the bottom end of Caton." The rent was £40 per year and the lease was to expire on May 13th 1810.19 James Nobel is supposed then to have developed the mill as a Silk Works but the terms of the lease suggest that Hodgson capital was used to develop the site, since Noble was to insure the buildings against fire and keep the wheel and going gear in good repair. At the same time John and Thomas Hodgson were developing Willow Mill apparently in a partnership as Hodgson and Cooper of Liverpool about which little seems to be known. However, if the partnership were with Thomas Cooper then the reasons behind the 1795 crisis might be related to Thomas Cooper's emigration to America. Cooper quit England in August 1793 but returned briefly in February 1794 to bring over the remainder of his family.6 Jefferson, whom Copper supported, referred to Cooper as "the ablest man in America"; John Adams, who he did not, referred to him as "a learned ingenious and scientific madcap." The mill came up for sale in 1795 and consisted of a four storey mill built of stone and slated, containing 36 mules carrying 5296 spindles along with drawing and roving frames and carding engines. There were two weaving factories, 27 cottages, a warehouse and a joiners shop. There was a 5 feet 7in wide, 15 foot diameter wheel, which from a fourteen foot fall produced 20 hp. The detail of what happened in 1795 when the mill was put up for sale is unknown.  In any event the operation was continued by Hodgson's and Co, presumably with capital provided by John and Thomas Hodgson and Isaac Capstick in a partnership which managed to continue trading for almost nine years.

Prior to the collapse of Hodgson & Cooper the Hodgsons had raised the sum of £1000 by mortgaging the Rumble Row property to John Armstrong of Everton.19 The agreement was drawn up by William Roscoe and executed on November 19th 1792 and made the mortgage interest payable on May 19th. Payments were made until May 1803 and the next fell due on May 19th 1804. If they did not make the payment the property would be forfeit.

The payment was not made, and on August 9th 1804 John Hodgson, Thomas Hodgson and Isaac Capstick  were forced to assign all their property to their creditors to be held in trust by the assignees until their debts were paid. The assignees were, James Lees, a Manchester Cotton Dealer, James Thorley, a Lancaster Ironmonger, and George Danson, a merchant of Lancaster.19  James Lees was in a partnership with Robert Lees and John Watkin of Manchester as Cotton Dealers which was dissolved on November 4 1806.20 George Danson, on his own account, and in partnership with John Walmsley of Liverpool was bankrupt himself by 1808.21 Danson and Walmsley seem to have been in the West India trade operating vessels out of Liverpool but also taking freights from Lancaster.22

The partners in Hodgson & Co. were indebted to a large number of creditors; "…in divers Sums of Money which Sums they are from Losses and divers unfortunate circumstances and the stagnate situation of Trade rendered unable wholly to pay and discharge as the same became due."

The agreement transferred, for the term of one year in the first instance, all their property to the assignees. This consisted of; the Willow Cotton Mill and all its adjoining buildings and land, occupied by John and Thomas Hodgson and Isaac Capstick and their various tenants, the Forge Mill occupied by the same and all its associated buildings including four cottages and a smithy and machinery shop, and also the Rumble Row mill occupied by James Noble and all its associated buildings and land. For some reason they could only seize one fourth part of Thomas Hodgson's Escowbeck Estate. In addition they had to sign over Low Mill, occupied by Hodgson's, Capstick and Co and all its buildings in the occupation of Mary Hudson along with a one third share of a dyehouse in Manchester occupied Philip Withington.19

Their total indebtedness is not clear but about £520 was outstanding on bills drawn on Samuel Marsden's bank in London whose present holders had not been identified. In addition there were debts owed to three classes of creditors; those owed money by Hodgson's and Co, those owed money by J & T Hodgson, and those owed money by John and Thomas Hodgson and Isaac Capstick as individuals. The estate was to be realized and the creditors paid dividends on their debts in that order to the limit of 20s in the pound.

There were about 70 creditors to whom Hodgsons' & Co were indebted. The major creditors were the assignees but they also owed money to Henry Gardner, a Liverpool millwright, to Burrow and Mason, to West India Merchants like George Danson which may reflect debts from consigning freights for sale in the West Indies. They owed money to the Halton Iron Company and the Lancaster Union Co probably for structural work and machinery parts for the mills. There were also debts to Robert Benson merchant of Liverpool and to Tattersall, Holgate & Co, cotton brokers, probably reflecting the import of raw materials.

There were about thirty creditors to whom John and Thomas Hodgson were jointly indebted including Lees, Watkins and Danson. They were also indebted to a number of members of the family either through their business or the result of loans; these included Gardom and Pares - the owners and operators of the Calver Mills, John Lightbody and John Price who were holding some mortgages in trust (upon what is unclear, although that of John Lightbody may relate to the Garston property) and to Samuel Greg - the owner of Quarry Bank. There was a curious debt to Joshua Lace, the Liverpool solicitor, simply described as "on an African Bill." Isaac Capstick, among his nearly 40 creditors, also had some debts to Joshua Lace and one of these took similar form; an African Bill. It is far from clear what these were and why they were not paid. Were they repudiated bills of the Sierra Leone Company? The Company was foundering and debts were mounting by this time but Henry Thornton did not succeed in having the Company taken over by the government until 1807.23 Were the Hodgson's and Capstick still involved in the African Trade? The bills were completely negotiable and thus do not constitute evidence. However, John and Thomas Hodgson were listed as members of the Liverpool Company of Merchants Trading to Africa in 1807 but beyond that there is no evidence of their being active in the slave trade. Both Hodgsons and Co and Isaac Capstick had debts to John Brockbank the Lancaster shipbuilder but that is not evidence of involvement with ships for the slave trade. No doubt Brockbank's could turn a hand to all kinds of carpentry and joinery of use in mill construction and maintenance. Similarly debts owed to the Lancaster furniture makers Robert Gillow and Company are not necessarily for fine furniture but for the construction of machinery and frames for use in the mills. Perhaps the African bills were accepted in exchange for cotton goods; a major commodity in the slave trade and where the Hodgsons' experience was no doubt useful in securing an outlet for their goods to merchants still engaged in the trade. Accepting these bills in payment perhaps they then passed them on to Lace.

As an individual John Hodgson was only indebted to Marsden's bank to which Thomas Hodgson and Isaac Capstick were also indebted as individuals. The Mills were put up for sale a few months later. According to the Kitty Wilkinson story Kitty left Caton not long after the end of her apprenticeship to look after her infirm mother but the collapse of the cotton industry in Caton and its subsequent re-organization cannot be discounted as a possible cause. One principle reason for using apprentices from distant parishes in the cotton mills was that they could not become a burden on the parish relief system but in the event of being thrown out of work were returned to their parish of origin. The Hodgsons used children from the Liverpool Workhouse and from other Workhouses as well.24 The Kitty Wilkinson story may have been somewhat embellished by the Rathbones who were supporters of social and municipal reform in Liverpool and great promoters of Kitty Wilkinson. They were also relatives of the Hodgsons. The idea that Kitty Wilkinson was educated and developed into a moral person during her mill apprenticeship, and who returned to Liverpool to look after her infirm parent, is much more heartwarming than to say she was thrown out of work. On the other hand the Hodgsons, about 1798, had a non-conformist preacher to conduct services in the mills for their workforce, which seems to represent the foundation of a non-conformist tradition in Caton.25 Indeed there is little doubt about the Hodgsons' religious sentiements and those of Elizabeth Hudson who seems to have been managing Low Mill at this time.4,19

By the end of October 1804 the mills and lands of the Hodgson empire were up for sale.26,27 They included Willow Mill along with 25 cottages, a warehouse, counting house, grocery shop and haberdashery shop. Seven of the cottages were for weavers with thirteen pairs of looms. It was claimed that the yarn for 200 to 250 pieces of Calico were regularly put out to the weavers of the village. The smaller Forge Mill was also put up for sale and although both mills had similar facilities for preparing the yarn, with carding and roving engines in Willow Mill and Carding engines and Billies in Forge Mill, the final yarn seems to have been spun on Mules at Willow Mill and on Jennies at Forge Mill. Perhaps they produced thread of different qualities co-operating and combining in the putting out of this yarn for the finished product.

At the same time the Rumble Row silk mill was put up for sale, however, being on a twenty one years lease to Noble it could not be purchased outright. The assignees appointed Isaac Capstick to show buyers around the premises. At the November sale John Edmondson was the highest bidder for the estate offering £1156 pounds.19 It took almost a year for the sale to go through and indentures were signed on October 2nd 1805. Even though the interest on the mortgage had been paid the capital sum of £1000 would go to John Armstrong to pay off the mortgage and just £156 less costs would be available for the relief of the creditors.

John Edmondson would see a return of 3½% from the lease, not staggering, but perhaps not bad for those lean wartime years and in 5 years time the lease would be up for renegotiation when perhaps he could hope to secure 5%. The Rumble Row silk works seems to have been run from then on by a partnership involving John Armstrong and William Thompson who also owned the Silk Mill in nearby Galgate.25  At the same sale the Willow and Forge Mills were disposed of. It is thought that both were bought by John Edmondson based perhaps on the presence of the Layfield property titles among his papers. However the much later tithe map of 1843 shows both the Forge Paddock alongside Forge Mill and the whole of the area known as The Croft in the hands of Samuel Gregson of the Willows, Bryan Paget Gregson's father.29 At that time Willow Mill itself was owned by John Greg following a later reorganization of Greg & Co when Samuel Greg's Company was divided amongst his children. Perhaps a large part of the various lands cottages and mills were bought by Gregson at this time, they were related to both the Hodgsons and the Capsticks. In any event the Mill operations were quickly re-organized.

Two days after the sale of Hodgsons & Co's main mills, a weaving operation in the village of Brookhouse was put up for sale at the Ship Inn in Caton, whose name, incidentally, seems to predate the manufacture of sailcloth in the village.27 Perhaps it was actually named after a ship. As well as the two slave ships named Caton that John and Thomas Hodgson had operated, there was also a well known Royal Navy vessel of the same name. It had been a French 64 named La Caton which was part of the Comte de Grasse's West India fleet during the American Revolutionary War; Caton being the diminutive of Catherine. The ship was taken by Hood on the 19th of April 1782 following the Battle of the Saintes. Unlike many vessels it was not laid-up in ordinary but entered service in the Royal Navy and was converted to a Hospital ship in 1790 at Hamoaze in Plymouth Sound. In 1799 it became a prison ship stationed at Hamoaze.29-31

Ten days after the sale virtually all the spinning machinery from Willow Mill was sold, including all the cleaning machinery, the carding engines the mules and sixty pairs of weaving looms, along with all the sundry items and spares that had been used in their operation.32 Thus the Willow Mill and Forge Mill cotton spinning operations seem to have been re-organized for the spinning of flax and tow for use in sail making. Probably a partnership was formed to run Willow Mill involving William Townson, a yeoman farmer of Caton, Robert Hadwen, a flax spinner and sailcloth maker of Lancaster and Thomas & John Hodgson based on the dissolution of this partnership in 1814.33

Forge Mill also went over to flax spinning with Isaac Capstick entering into partnership with James Bradshaw, a merchant of Lancaster and Luke Eastwood, which was not dissolved until April 1823 shortly after Isaac Capstick's death.34 On the other hand neither Low Mill nor Thomas Hodgson's Escowbeck estate ever seem to have come under the hammer. Low Mill continued as a cotton spinning operation and eventually Thomas Hodgson's eldest son, Isaac, took over the management.

Isaac Hodgson and the Caton Mills.

The collapse of the cotton spinning business cannot have been without effect on the family but little is known. The eldest daughter Eliza married John Fletcher on the 6th November 1804. Anna returned from Newcastle in June having spent 16 months there. However Anna and possibly Agnes did not return to Newcastle after Christmas 1804 but attended an academy in Warrington until June of 1806 "and then left it." By which expression Anna seemed to sum up her relief either at the end of her education or her leaving Warrington academy. The change in schooling arrangements and Anna's attitude may perhaps reflect their changed circumstances. It was at this time that she was presented with Thomas Hodgson's sea journal. It is not clear when the creditors were paid off, or if they were paid in full, before the next 're-organization' but that had certainly not been done by April 1810 when John Hodgson wrote his will.35 Describing himself as a Tow and Flax spinner he stated that all their effects had be signed over to the 1804 assignees and in passing mentioned the origin of his partnership with Thomas Hodgson.

"And whereas my Dear Brother Thomas Hodgson brought in to the Partnership concern of us John  & Thomas Hodgson a large sum of Money and I John Hodgson did not bring anything into it Therefore if anything should remain of the Estate and Effects to be so Re-conveyed to us by the said James Lees James Thorley and George Danson after all our Debts joint and Separate are Paid I give and bequeath whatever may be to my share of the same to my ever dear Brother Thomas Hodgson and his Heirs Executors or Administrators."

It is curious that he considered he had never contributed any capital to the partnership even by added value. Perhaps he was just being pessimistic about what would be left to be distributed and thus could help his beneficiaries best by not entangling them with it. Does it also imply that when their partnership was launched before the American Revolutionary War the money that was used to get it off the ground was solely derived from Thomas Hodgson's employment with Miles Barber? Perhaps the partnership was reformed numerous times to reflect the changing nature of their operations and he refers only to the mill operations.

Of the money that John Hodgson had managed to make since the fatal day in 1804 when they fell into the hands of their creditors he left £100 to his sister Mary Hudson, the wife of the manager of Low Mill, and the woman who seems to have run the apprentice house, "in gratitude for Her unwearied loving kindness and attention to me in various severe fits of the Gout and other disorders." John Hodgson was a lifelong bachelor. Of the remainder of his estate he left one third to Thomas Hodgson, one third to Mary Hudson, and one third to Isaac Capstick and his sisters and heirs. He had a one fifth share in the Tow and Flax Spinning concern of Townson, Hadwen & Co., which he left one half as a life interest to Mary Hudson, reverting to Thomas Hodgson and the remainder to Thomas Hodgson. Thus he appears to have had no further concern in the Low Mill cotton operation except what remained in the hands of the creditors. What Thomas Hodgson's share was in the Hadwen, Townson business is not known, probably it was again a fifth, perhaps the fifth shareholder was Samuel Greg. It is not clear what was happening at Low Mill but its operations as a cotton spinning business continued. Some of the money to finance their continued activities seems to have come from Elizabeth Lightbody's estate and this complicated and slowed down its resolution. Not only that, but Joshua Lace considered what was happening to be highly improper.

In September 1806 John Yates wrote to John Pares about the latest accounts which made no mention of the sale of stock purchased for Mrs. Hodgson's children except a payment of £1,600 to Isaac Hodgson.15 John Lightbody claimed he knew nothing about it except that it was sold by the Pares and Heygate bank. Yates asked Pares to look into it and get him details of the payments making up a total of £4,000 which had been lent to Isaac Hodgson. He hoped they would soon sell the Worcestershire estate for £15,000 and he could then look forward to closing the executorship leaving only the trusteeship to perform.

By February 1807 things were still dragging on, John Lightbody wrote to John Pares to congratulate him on the marriage of his daughter Ann to Thomas Paget.15 He had heard from John Fletcher, who was married to Thomas Hodgson's daughter, that he intended to visit Liverpool and he asked John Pares to try and persuade the Gregs to visit too saying, "do therefore my dear Sir favour us with your company for independent of the pleasure that circumstance would afford us it appears the only probable means of drawing Mrs Greg to Liverpool. She used to say that was always of service to her if she could be prevailed on to come amongst her friends. I should hope both her health and spirits would be improved." He said he had just been to see Mr. King, the accountant, about Elizabeth Lightbody's estate and that John Fletcher too had been to see him following a visit to Caton. John Yates added a note asking for the accounts of the estate at the Pares and Heygate bank.

In March 1807 John Yates wrote to John Pares expressing sorrow that John Pares and his wife were dismayed at how long the winding up of the estate was taking.15 He had waited several months whilst a correspondence between Mr. King and Isaac Hodgson took place. Then he had been ill with rheumatism for several weeks and now Mr. King had gone off to Northamptonshire.  King however had told him that there were matters he needed to see in the executors accounts at Pares and Heygates Bank. He went on to discuss a bond drawn by the Hodgsons on the estate;

"With respect to the bond from Messrs. Hodgsons, Mr. Lace says that it would be in the highest degree improper for the trustees of Mrs. Hodgson's children to take it as part of their share and there is no doubt that it is directly contrary to the will that it should remain in that state but if Mrs. Greg does not take it as part of her share I suppose it will be best for the executors to prove upon the estate of Mr. Hodgson and then settle the balance with you. But I wish Mrs. Greg would take it. All that I can say upon this subject is that I am individually disposed to comply with your wishes."

The letters also reveal something of the value of the Lightbody Estate, but it is not clear whether the accounts are complete or simply a record of part of the estate as it was being gathered together. Nevertheless one document from May 1st 1807 shows that a portion of the estate had been divided.
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Mrs. Pares was Elizabeth Lightbody's daughter Agnes, Mrs. Greg her daughter Hannah. Mrs. Fletcher was Thomas Hodgson's daughter Elizabeth. Of Thomas Hodgson's remaining children Agnes had clearly come of age but was not yet married, indeed she remained a lifelong spinster. Mary, Adam and Anna were not yet twenty-one and their shares were lumped together. Isaac, the eldest son clearly did not relinquish his mother's marriage settlement in accordance with his grandmother's wishes. Thus his estate was quite independent of his siblings and he was free to invest it as he saw fit. From the bonds drawn on the Lightbody estate it seems likely he was investing in the cotton business and perhaps that his mother's settlement had already been used in recovering from the 1805 crisis when his mother's Garston properties develoved upon John Lightbody.

A breakdown of part of the estate was also given;
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The first Bond for £860 held by the estate was in the names of John & Thomas Hodgson, John Pares, Thomas Gardom and Isaac Capstick. Clearly this was money borrowed from Elizabeth Lightbody's estate to fund the Cotton Spinning concerns at Calver and Caton. It seems implicit that their interests in these operations were entangled or the businesses were operated jointly. The second bond for £400 was in the names of Thomas Hodgson and John Pares and was likely borrowed for a similar purpose. Pares and Heygate was John Pares Leicestershire Banking company, which partnered with William Heygate to give it a London clearing arm. The £1,706 with Isaac Hodgson was in the form of a mortgage with interest but it is not known on what security. It all seems rather questionable practice, risking the legacies of other family members on loans to the family businesses. Most of the Hodgsons' assets in Caton were controlled by the assignees of their creditors and they were probably running the business in an effort to clear the debts.

The outside world, however, was under the impression that Caton Mill belonged to Isaac Hodgson. The Liverpool Mercury, writing many years later, had this to say on the death, in 1849, of Kitty Wilkinson's husband Tom.36

"Our obituary of this day records the death of Thomas Wilkinson, superintendent of the Corporation Baths, Frederick-street. It would be a treason to the cause of humanity to allow such an instance of humble, self denying , and preserving charity, to pass away unnoticed, as the proof and the example of what the desire to do good can accomplish, and as the preacher, more eloquent than words, saying to both rich and poor, 'Go thou and do likewise.' He and his wife Catherine Wilkinson, whose history is not unknown to many of our readers, were apprentices in the cotton mill of Isaac Hodgson, Esq., Caton, near Lancaster, and had the advantage of his conscientious care."

It seems mistaken to imagine that Isaac Hodgson was running the Caton Mills when Kitty Wilkinson was an apprentice, however a report from the Board of Agriculture, printed in 1815, on farming methods in Lancashire largely collected some years before, shows that he was in charge of their management from about 1805 onwards.37 Isaac Hodgson was not only operating the Mills but also a considerable farm and garden. He was growing oats and grinding them, and carefully determining the yields as well as growing a wide variety of turnips including stone turnips and Swedish turnips. These were probably for winter livestock feed as well as for sale as food and for the apprentices. He was also growing carrots and potatoes. Potatoes were grown by the garden method, i.e. by hand digging and planting and this was done "in connection with a large manufactury where many children are kept and fed."

Isaac Hodgson prepared careful accounts of the whole operation. The author of the report also described Isaac Hodgson's Hay making activities and gave accounts for the mowing of 18½ acres saying; "For the following very correct and interesting statement I am indebted to the attention and kindness of Mr. Isaac Hodgson of Caton, whose active mind is constantly engaged in inquiries which have a tendency to prove useful to mankind. He pays the mower 3s per day for 22 days plus 2 quarts of beer, costing 2p and bread and cheese costing 6p. He then needs ten haymakers at 2s per day with 3 pints of beer at 1d. The result is 72 cartloads of hay costing £14 12s 2d."

The purpose of the hay, as the turnips, was to feed the stock in winter. The editor obligingly recorded that "Mr. Isaac Hodgson, who has a large cotton work at Caton, near Lancaster, and who keeps a stock of cows for the purpose of supplying the children employed in it with milk."  He gave accounts for the years 1806-8 when Isaac Hodgson had some six or seven cows, chiefly short horns, which produced 8 or 9 quarts per day with a retail value of 4d to 6d the quart. It appears to be no more than narrowly sufficient, with some 70 apprentices in a work force of 150. The report described the manufactory and gave an idea of the profound effect these mills had on life in the township. From a quarter to a third of the total inhabitants, including children, were employed in the mills not counting those who depended on them indirectly. The editor remarked that in 1787 there were about 40 factories in Manchester but now there were infinitely more and that the cotton trade had diffused out into most of the neighbouring and northern parts of the district. He noted the disturbances that took place on account of the perception that they would reduce the demand for labour, which he dismissed as patently false. He then listed the places involved including, Burnley, Blackburn, Colne, Hasslingden, Chowbent and Tiddley.

"Of this manufacture in Lancashire, more interesting information, because more minute and particular, will be furnished by the following observations, communicated by the proprietor of the cotton-mill.

Caton contains from 1000 to 1200 inhabitants, of all ages, 300 to 350 of whom at least are employed in the manufacture of cotton, flax, and silk. During the last 20 years, 60 to 80 apprentices have constantly been in the employ of the manufactories, and have thereby acquired settlements. The value of property in the township, according to a late valuation, is 4950l. per annum, and the amount collected for the relief of the poor, has for the last three years averaged 19½d. in the pound per annum.

Caton cotton-mill, belonging to Isaac Hodgson, employs about 150 persons; 70 of whom are his apprentices, wholly maintained by him; the remainder are men, women and children, at weekly wages. This mill spins; about 3000lb. weight of twist per week, 20 hanks, of 840 yards each to the pound, which is used in the manufacture of callicoes, nankeens, cotton and linen, checks and sheetings, &c. &c.

A schoolmaster is kept for the daily instruction of the apprentices, and a Sunday-school is established for them, which is also open to the children of the neighbouring poor. Prayers, and a short sermon, are read every Sunday evening in the school-room.

The house, in which the apprentices live, is near the mill.

Their meals are, breakfast at eight, dinner at 12, supper at seven in summer, and half-past seven in winter. The breakfasts and suppers are of milk-porridge and bread and the dinners -- Sunday, meat and potatoe-pies -- Monday, broth beef and cabbage -- Tuesday, lobscouse (meat and potatoes) -- Wednesday, rice-pudding -- Thursday, lobscouse -- Friday, salt-herrings and potatoes --Saturday, potatoes and onions.

The bread used here, and by the lower class in this part of the county, is made of Oatmeal, and of the kind called riddle-bread, or oat-cake.

A detailed apprentice housekeeping account for a typical week was given as shown below. Conditions in the Apprentice House, and the effect of the frequent fluctuations in trade and wages of the factory workers were mentioned.

"The whole of the apprentice children who work in this manufactory, have a remarkably healthy appearance; but the eating-room, kitchen, and the dormitory in which they sleep are kept remarkably neat and clean, as well as well-aired and ventilated, being frequently scoured and lime-whited. This is also the case in the rooms of the manufactory in which the work is carried on: the male and female children eat as well as sleep in separate houses.

The very fluctuating nature of this manufacture renders it frequently injurious to the agriculture of the districts, by the great number of persons which are so often thrown out of employment.

The wages which are paid to the workers in the different branches of the cotton manufacture, are very different: in the inferior kinds, they are commonly from 10s. to 12s. and 16s. or 18s.; and in the higher sorts, from a guinea to 30s."
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Very little is known in detail about where the apprentices in Isaac Hodgson's mill, and before him in Hodgsons & Co's mills, came from. There is evidence that in the early days John and Thomas Hodgson sought indentured apprentices in Liverpool.24 In 1790 about 25 girls and 25 boys were obtained from the Liverpool workhouse, but as early as 1792, 14 boys came from St Martin in the Fields in London. In 1803, 3 boys came from St George by St Paul, in 1807, 8 girls came from St George the Martyr in Southwark, in 1814, 5 girls and 13 boys came from St Pancras and in 1816, 4 girls and 8 boys came from the same place. Under the factories act of 1802 the mills were supposed to be inspected and reported upon, but this was generally only done in a desultory fashion. Conditions in the Hodgsons' mill have been said to be slightly below average, in contrast to Samuel Greg's Quarry Bank operation.24 However this conclusion was based upon the hours being long at 14 per day and a single report of a runaway apprentice in 1823, when it was in fact operated by Greg & Co. In 1818 Isaac Hodgson gave testimony before the House of Lords enquiry into the conditions of children employed in factories.38

The scale of the operation at Low Mill was probably comparable to Samuel Greg's Mill at Quarry Bank at this time, which by 1816 was producing about 7000 lb. of yarn per week using 230 employees, but it was gradually falling behind and in 1824 Samuel Greg expanded production by developing a new mill in Lancaster; the Moor Lane Mill.18 Of the other mills in Caton the Board of Agriculture report has little to say but gives some idea of the scale of the operation at Willow Mill in the years before 1810;

"There are at the village of Caton two flax mills, one under the management of Messrs. Townson, Hadwin and Co. and the other under that of Isaac Capstick and Co. In the former they card, rove, spin, reel, and warp the taw for the making of sail-cloth, hardings, sacking, and sheeting, &c.; and they work up about 5000 pounds weight of taw in the course of the week. They prepare all the machinery upon the spot."37

Into the hands of the creditors once more.

In February 1814 a notice appeared in the Lancaster Gazette announcing the dissolution of the partnership between John and Thomas Hodgson, William Townson and Robert Hadwen, the operators of Willow Mill.33 It was followed in March by a notice announcing the sale of not only Willow Mill and its associated Weaving shop, cottages etc. but of Caton, Low Mill as well.39

It appears the mills were no longer encumbered with the demands of the original creditors from the 1804 crisis, some of whom had gone into liquidation. The major stakeholders were Greg and Ewart; Samuel Greg's partnership with Peter Ewart established in 1796. Ewart was a former Boulton and Watt engineer brought in by Samuel Greg to assist in the mechanical modernization of the Styall mill.18 There had been a modernization program at Low Mill as well, which now had two water wheels exploiting the large 40 foot fall and a 10 h.p. steam engine.

Precisely what precipitated the sale of the mills is not known, but at the same time Mr. Burrow at nearby Ingleton Mill was also giving up and selling his machinery. The years after 1807 had been difficult in the cotton trade with the continental embargo enforced by Napoleon. By the end of the year the United States had imposed its own embargo thereby restricting imports of raw material. The markets then expanded rapidly in 1809 with a temporary relaxation of the American embargo, and improved trade to the Baltic, the Adriatic and to South America. The South American trade proved highly speculative, goods piled up, prices fell and merchants went unpaid. By the end of 1810 bankruptcies and short time working were on the increase. Then in 1811 the Americans passed the non-importation act and, although the continental blockade had collapsed by 1812, Britain was now at war with America. Many factories were on short time.40 Perhaps the revival that began in late 1812, as Bonaparte's power began to wane with the retreat from Moscow, came too late. On the other hand Samuel Greg had been running profitably at Quarry Bank making an average profit in of over £3000 p.a. in the period 1808-1813.18

John Hodgson died in May 1813 and his will was proved on May 28th on an estate amounting to just £600. What remained of his interests with Hodgson's & Co passed to his brother Thomas and his interest in Willow Mill to his sister. The latter probably explains the dissolution of the Willow Mill partnership. Whether Greg & Ewart were applying pressure to Thomas Hodgson by the Mill sale or simply wanted to retrench is unclear but another buyer cannot have been found for the mills remained in their hands from this time forward until finally sold by John Greg in 1865.18

Isaac Hodgson held a half share in the capital of Caton Mill and also entered the mercantile arm of Greg's firm in 1813.18 Adam Hodgson may have been involved as well but if so he quickly withdrew entering into partnership with William and Richard Rathbone in Liverpool in 1814. He may have begun working for the Rathbones even before this as there is evidence to place him in Liverpool as early as 1811. William and Richard Rathbone were the grandchildren of William Rathbone III, the Liverpool Abolitionist, who died in 1789. William Rathbone IV established Rathbones as commission merchants and shippers specializing in the American trade. The firm briefly traded as Rathbone, Benson & Co in partnership with his brother in law Robert Benson. It was this firm which the abolitionist James Cropper joined and who later traded with Benson's son in Cropper Benson & Co. William Rathbone IV died in 1809 and his sons William V and Richard Rathbone took over establishing a thriving cotton commission trade and line of fast packets. It was for this firm that Adam Hodgson traveled to America.41

The Mercantile trading arm of Greg & Co proved more or less disastrous for Isaac Hodgson. During this period there were large fluctuations in the exchange rate between Britain and America which caused considerable losses and many merchants also made premature investments in the Spanish market. Wellington's victory at Vitoria on June 21st 1813 led to a perception that the Spanish peninsula was open to British trade. Despite the closing of the American trade by Madison in May 1814 it looked as though the treaties with Spain and France would allow freedom of trade. Not everyone was pleased. Wilberforce denounced aspects of the treaties which allowed the Spanish slave trade to continue, saying that the last slave factory at Sierra Leone had closed and that the coast for 1000 miles had been free of the traffic.42

Peace also produced a downturn in many trades which had been supplying the wherewithal to prosecute the war. By the summer of 1814 the first avalanche of a widespread wave of bank failures began. William Roscoe, who was by now a banker, in the firm of Roscoe, Clarke and Roscoe failed in February of 1816.43 Even the hopes of improved trade to France and Spain proved illusory. Although French and foreign vessels were allowed to enter French ports their cargoes were only admitted if they conformed to customs regulations. Baron Louis declared that "no act of government....has yet taken off any of the existing prohibitions and the continuance of that relative to cotton yarn and manufactured goods has on the contrary been particularly recommended."44 In Spain, with the restoration of Ferdinand VII in December 1813, cotton imports into Spain would no longer be allowed but it did not seem to be realized at home that the importation allowed by the Cortes had been discontinued by its abolition in May 1814. In July the Morning Chronicle reported;

"During the invasion of Spain by the French, a law was passed under which it was permitted to export British Cotton Manufactures to the Spanish Colonies in South America, on the conditions that they touched in the voyage at some port of the parent country. This law was originally enacted for six months, but … it has uniformly been renewed, so as to give it all the effect of a permanent regulation. Those who now hold the supreme authority have not thought fit to prolong the operation of this law, and it being now extinct, the market of New Spain is closed upon us for these commodities, …"45

By August 13th there was uncertainty about the application of these exclusions to the Spanish market itself.46

"We have ground for believing that, up to the 1st of that month cottons were admitted into Cadiz and other ports of Spain, although the Act of the Cortes by which the importation was allowed expired in May.

By October the arrest and trial of members of the Cortes was being reported and orders were given that all cottons on hand in Spain had to be sold to the Philippine Company within four months or be re-exported.47 Re-exportation was hardly an option as goods were now encumbered with duties and would incur further transport costs. The merchants in Cadiz had petitioned Henry Wellesley, the British Ambassador and Arthur Wellesley's brother, to make representations against the measure in July.48 By September in the knowledge that they must give up their goods to a Spanish monopoly they made a further appeal.49 But it was all to no avail. Isaac Hodgson and Robert Hyde Greg were dispatched to Spain to see what they could do but the end result of these debacles in the American and Spanish markets were losses in excess of £30,000.18
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Not only were there losses on the marketing side, but Caton Mill was running at a loss in almost every year from 1816 to 1822. Although the operation began to be modernized after 1817 with a new 20 h.p. Boulton and Watt steam engine and a new mill in Moor Lane Lancaster acquired in 1822, Isaac Hodgson seems to have been eager to get out. In 1821 he formed a short lived cotton brokerage, Cooke, Comer and Hodgson in Liverpool. He soon left to found another, Sands and Hodgson, which was continued into the 1830's. He seems to have finally parted company with Samuel Greg about 1823 when he joined the bank belonging to his uncle and cousin, which became Pares & Heygate & Hodgson.

From about this period comes the only description of the old slave trader Thomas Hodgson; although there are two portraits of him in the possession of his descendants. It was left by Miss Isabella Greenbank Dobson a resident of Caton Green in a brief reminiscence of Caton village life which she seems to have begun in 1853.50 Isabella Dobson was born in 1806 and died in 1865, thus she was little more than 11 years old when Thomas Hodgson died. She first gave a colourful impression of Richard Kendall, a Liverpool guinea captain between 1783 and 1798 as well as an investor in the trade between 1787 and 1797. He made two voyages in command of vessels in which John and Thomas Hodsgson owned a share, Matty and Betty in 1785 and Fisher, in 1787. He seems to have learned the trade with Ralph Fisher and John Kewley before attracting investors to his own voyages.51

"Captain Kendall was a specimen of what the frightful trade in human creatures can make a man, but it left him the virtues of uprightness and truthfulness. Though I believe, had needs been, he would have cared little for taking the life of a man, he would not have said anything that was not true and nor done anything that was dishonest. Sailing, as he had done many times, with a daredevil crew of desperate ruffians, with his pistols near his hand as he slept and the companion strewn with peas that he might hear if anyone approached to assassinate him, he must have been courageous in the extreme. When I knew him, he was a martyr to gout and took a great deal of laudanum to ease his pains. This he made himself. He had a black dog, Wag, and an old gardener and labourer Tom Procter, and a grey parrot, most wonderful of birds! It used to call Wag and Tom in its master's voice and they would come when they were called. When Tom began to scold and swear at it, it used to shake with laughter. Capt. Kendall was a small wiry but handsome man, and when I first knew him must have been 70 or near it. He was more than 80 when he died in 1826. I have often dined there, and after dinner he brewed an immense bowl of punch. What a ceremony it was! - now a little more lime, now sugar, now over-proof Jamaica rum, of the best, now a little more water, till the bowl was filled."

She then gave her impressions of Thomas Hodgson.

"That the Slave Trade did not always harden the character was proved by Mr. Tom Hodgson, father of Isaac and Adam Hodgson He had been engaged in it in his youth and early manhood, and it had laid the foundations of his rise in life, but it had never brutalised or injured a heart of great natural tenderness and refinement. I remember, when about 8 or 9 years of age, receiving from him my first impressions that there was such a thing as beauty in scenery. It was at the gate at the top, or nearly the top, of Kirk Beck Brow -- he stopped his pony, after walking up the hill, and remarked on the beauty of the picturesque windings of the river."

And so, on December 13th 1817, the old patriarch, Thomas Hodgson, died, aged 80, and was buried like his parents and brother in the churchyard on the south side of Caton Chapel. His will had not been updated in twenty years. His executors remained John Pares and Samuel Greg and John Hodgson. John Hodgson was dead and no doubt Thomas Hodgson owed money to John Pares, or he held securities for loans, and his business and estates were in the hands of Samuel Greg who had terminated his partnership with Peter Ewart in 1815. They could hardly act as his executors with any propriety, especially as Isaac, the eldest son and Samuel Greg's business partner, was effectively excluded from the will with a legacy of just £100.

Whether the family insisted that they could not act is unclear but it was not until September of 1819 that they formally declined to act and that only two weeks before Adam was due to sail for America. John Pares renounced his executorship on September 16th 1819, witnessed by Adam Hodgson and his cousin Thomas Pares. Samuel Greg also stood down, his signature witnessed by one Robert Barber and John Yates. Adam Hodgson left Liverpool for America on the 2nd of October 1819 and after this Thomas Hodgson's estate was quickly wound up. On February 20th 1820 his sister Agnes, John Fletcher, a broker of Liverpool and her brother-in-law, along with Isaac Hodgson, also describing himself as a broker of Liverpool, bound themselves to administer and prove Thomas Hodgson's will. They declared that the estate did not amount to more than £4,000. The bulk of this sum would be divided between the children Eliza, Agnes, Mary Tylston, Adam, & Anna.52

Less than £800 pounds each; such were the enormous profits that accrued to those who had involved themselves in the slave trade.



[image: Caton Chapel]









• CHAPTER 11 •

THE MERCHANT PRINCE.

STATE OF THE MARKETS


Doleful o'ertook his friend the other day,

And with his doleful tales beguiled the way:

Nothing was "stiffening - rising - up" - he said,

But all was "drooping - falling - flat - down - dead."

At length a most desponding theme he got on,

Lamenting bitterly the fate of cotton.

"Aye: aye!" says Cheerly, with complacent phiz,

"Cottons is fell, for sure - but rums is riz."

The Merchant Philanthropist.

Adam and his siblings were left independently wealthy after their grandmother's death in 1801. Thomas Hodgson's will also left what remained of his estate to his younger children. Isaac Hodgson would not benefit from either unless he agreed to share his father's marriage settlement with his siblings. He elected not to do so and invested his capital in the Hodgson mills and later in the Greg cotton business. Adam Hodgson is also supposed to have begun working with Greg & Co but by 1813, at the age of 24, he had joined the firm of William and Richard Rathbone in Liverpool. He may have joined them earlier than this. At an anniversary dinner of the Liverpool Bible Society in 1860, Adam Hodgson revealed that he was present at its inaugural meeting on March 15th 1811.1 He was soon playing a prominent role and at the second anniversary meeting he was elected to the committee.2 The society was a branch of the British and Foreign Bible Society formed in 1804; prominent early members included Granville Sharp, William Wilberforce and Henry Thornton members of "the Saints." Thus Adam Hodgson was an Evangelical Christian in the mould of Wilberforce and Sharpe. The Evangelical movement was then a powerful force in both the established and dissenting church and continued so for the next forty years. Edward Stanley the twelfth Earl of Derby was a prominent patron, as was his son Edward Smith Stanley; men who later provided Adam Hodgson with powerful connections.

The society was pan-evangelical uniting Christians of all denominations (except Catholics, of course); two committee members elected in 1813 were William Rathbone, a Unitarian, and Isaac Hadwen, a Quaker.2 Hadwen had met Clarkson on his visit to Liverpool twenty five years before. Other prominent members included, Charles Horsfall, Rev. John Yates and Rev. Robert Pedder Buddicom. Buddicom was rector of St George's, Everton, the Church at which Adam Hodgson worshipped. Built by Act of Parliament the foundation stone was laid in April 1813 and Buddicom became the new "chaplain to the proprietors." He was the son of Robert Buddicom, a major shareholder in the church and former slave trader. Its unusual cast-iron framework elevates it today to grade 1 listed building status.3

In 1815 Isaac Cooke, cotton broker, and John Gladstone, the Father of William Ewart Gladstone, joined the committee of the Liverpool Bible Society.4 John Gladstone, another Anglican evangelical, and wealthy merchant in the American trade in grain and tobacco, started out in Liverpool in partnership with Edgar Corrie who wrote to Lord Liverpool commending the enlightened views of Thomas Hodgson on the 'African Trade'.5 John Gladstone became president in 1819 and James Cropper, treasurer.6 Much of Gladstone's money was in the West Indian sugar and cotton trades and in West Indian slave estates and he was a vociferous opponent of a revived society of abolitionists in Liverpool. A ladies committee was established in May 1817 and prominent members included Mrs. and Miss Cropper, the Mrs Rathbone, and Mrs. Buddicom.7

When Adam Hodgson joined William and Richard Rathbone they were selling a great variety of goods, including cotton, rice, tobacco, pot and pearl ashes, sugar, camwood, elephants teeth and palm oil.8 William Rathbone V married Elizabeth Greg, daughter of Samuel Greg, in 1812, and became Adam Hodgson's cousin. Rathbone's father William Rathbone IV was a Quaker disowned by the Hardshaw Meeting for professing doctrines contrary to the faith; in particular his views on Irish Catholicism. Thereafter he worshipped at the Benn Street Unitarian Chapel and his son became a committed Unitarian. William Rathbone IV was the son of William Rathbone III, one of the first to be associated with the Currie and Roscoe abolitionist circle.9 The firm began to specialize in the American trade with a fleet of fast vessels to reduce the time to market as each season opened. By 1815 they were awaiting the ratification of a treaty with the United States to conclude the War of 1812. However, ratification of the Treaty of Ghent and the defeat of Napoleon at Waterloo on June 18th 1815 lead not to economic prosperity but to slump; a 'revulsion from war to peace'. Blame was heaped on the increasing use of machines and there was an upsurge in sabotage. The socialist Robert Owen calculated that, in a population of 17 million, the labour of 200 million people had been superseded by mechanization.10

Liverpool, the primary artery for the imports and exports of the North West, was not spared and there was considerable distress during 1816. A loan was raised by the Dock Trustees to employ large numbers on public works to reduce the burden on the Parish rates.11 By issuing £20,000 of bonds, redeemable at five years, work was found for 2000 people. On the Committee were William Rathbone, James Cropper and Robert Benson. Notable contributors to the fund were John Gladstone, William Ewart, James Cropper; and William and Richard Rathbone. Rathbone, Hodgson & Co. gave £400 pounds.12 The result was Prince's Dock, opened in 1821, having cost an enormous £600,000, amid allegations of mismanagement by the Dock Surveyor, John Foster.13

In April 1818 James Cropper established an Auxiliary Branch of the Hibernian Society to distribute bibles and found schools in Ireland.14 The Hibernian Society was a pan-evangelical protestant organization of the second reformation established in 1806 which aimed to solve Ireland's problems, following the insurrections of 1798 and the rise of Daniel O'Connell, by converting the Catholics of Ireland en masse to the protestant faith.15 On the committee were James Cropper, Robert Benson, John Gladstone, Adam Hodgson, Isaac Hadwen and the Reverend John Yates. After a capacity meeting in 1826 the Liverpool Mercury took issue with them.16 "So far, … as the Auxiliary Hibernian Society has the real interests of Ireland at heart, so far we approve … but we …doubt the policy and liberality of some of the observations made … which, to speak of it in the mildest terms is illiberal, injudicious and ill calculated to promote the end which the speakers have at heart." They stood accused of Quixotism in wishing to convert the whole of Ireland to protestantism and the chairman, Buddicom, was criticized for characterizing the faith of 5 or 6 million Irishmen as the "most debasing and degrading superstition."

On his return from North America Adam Hodgson became involved in further philanthropy. In September 1821 The Seaman's Friend and Bethel Union was established to promote the welfare of seamen and their families.17 Adam Hodgson became treasurer and Sir John Tobin and James Cropper vice presidents. By May 1822 they had bought, for £940, the Ship, William, 447 tons, and fitted it out as a floating chapel in Salthouse Dock.18 About a thousand people attended the inaugural service but at the annual meeting in the Music Hall in October Adam Hodgson revealed they were in £800 debt.19 By 1823 Hodgson reported they had approved a number lodgings for seamen, each provided with a library. A Sunday school had been established for 160 boys and a day school for 170 and they were contemplating forming a Seaman's bank. Expenditure was running ahead of donations and the treasurer "looked to the support of all who desired the best interests of their fellow men."20

It is curious to find Cropper, Hodgson and Rathbone, who were already active abolitionists, in the company of men like Gladstone and Tobin in these christian philanthropic bodies. Tobin, had been a slave captain, and married Sarah Aspinall, the daughter of James Aspinall, another prominent slave trader. Tobin continued in the legitimate African trade after 1807, particularly in palm oil from Calabar for the growing lubricants market and for soap and candles. Together they were part of a prominent Liverpool Tory elite associated with George Canning and William Huskisson.21

Adam Hodgson also became involved in establishing the Lancashire Female Refuge about 1823/4 - following visits to Liverpool by the Quaker Elizabeth Fry who had formed the "Association for the Reformation of the Female Prisoners in Newgate." In the "ninth month" of 1818 Elizabeth Fry and her brother attended the Annual Scottish Friends meeting, toured many Friend's meeting houses and visited numerous prisons - recalling Adam Hodgson's activities in America.22 Returning from Scotland she visited Liverpool; "At Liverpool was the next meeting we attended, it was a large public one, and so it has been in many places. I deeply felt it, I hardly dared to raise my eyes because of the feathers and ribbons before me…" Elizabeth Fry stayed with the Benson family and was invited by Lady Derby to visit Knowsley Hall where more than thirty family and guests gathered to meet her.

In 1820 Elizabeth Fry again toured northern prisons, including Lancaster and Liverpool and in each place attempted to found a ladies committee to visit female prisoners. The third meeting of her Ladies British Society for Promoting the Reformation of Female Prisoners in 1824 heard that in Liverpool a Female Refuge had been founded.22 Adam Hodgson subsequently played a prominent role in the institution. The society 23,24 aimed at the reception and reform of people liberated from prison but its work was limited to reform of women. Rev. James John Hornby was on the committee and would have met Elizabeth Fry at Knowsley. He was Rector of Winick, the richest rectory in the kingdom, and married to the Honorable Lucy, sister of the Earl of Derby, patron of the living.

Not everyone was sympathetic to the activities of these "saints"; the Tory magazine, Blackwood's, railed;25 "In late years, religious societies have been established throughout the nation. Every county is ... accurately divided into districts, and placed under the operation of Bible Societies, Foreign Missionary Societies, Home Missionary Societies, Bethel Societies, Societies for the Conversion of the Jews, and we know not how many others beside. These societies are divided into branch and parent ones and then again into lady and children ones, as well as those which comprehend the men...Every society has its committee, its treasurer collectors... the provincial leaders of the whole and the grand national leaders of all these innumerable societies are the body of which we are speaking - the Wilberforce party."

Slavery Abolition Revived.

Adam Hodgson was, with James cropper, an annual subscriber to the African Institution from 1814 until at least 1822 (and probably longer). It was founded in 1807 following the abolition of the slave trade to continue pressure for abolition and to undertake the task of civilizing Africa and supporting the Sierra Leone colony.26 The African Institution had some limited success in promoting legislation for the registration of slaves to prevent clandestine importation into the colonies.

About this time James Cropper began the activities, which placed him at the forefront of the Slavery Abolition movement. Cropper was a wealthy Quaker merchant and philanthropist, born at Winstanley, in Lancashire.27 He left home at seventeen to become apprenticed to the Rathbone brothers, before establishing his own house with Thomas Benson - Cropper, Benson & Co. In 1796 he married Mary Brinsmead and had two sons, John and Edward, and a daughter, Eliza, who married the Quaker philanthropist Joseph Sturge of Birmingham. In 1818 he was involved in founding the Liverpool East India Association which urged the opening up of trade to the East and the equalization of duties between the East and West Indies. In a series of letters on the sugar duties, including an open letter to Wilberforce,28 he argued that while unequal duties existed there was no prospect that slavery would die a natural death or that the trade in slaves would cease.

James Cropper had for some time been holding abolitionist meetings at his son Edward's house in Rodney Street. The official formation of the Liverpool Society for Promoting the Abolition of Slavery took place in December 1822 and in March 1823 they published a pamphlet on their aims naming William Roscoe as President and Isaac Hodgson as Secretary.28 Cropper's initiative led to the formation in January 1823 of The London Society for Mitigating and Gradually Abolishing the State of Slavery throughout the British Dominions. Its members included William Wilberforce and Zachary Macaulay and both Cropper and Benson were committee members. The Liverpool Society organized propaganda in the north of England, Ireland and the U.S.A., no doubt because of their extensive trade contacts. Cropper's views on abolition were distinctive; the inhumanity of the institution was taken as read, and he stressed the economic impolicy of slavery. In 1823 Adam Hodgson developed this theme in a pamphlet; Letter to M. Jean-Baptiste Say on the Comparative Expense of Slave and Free Labour.29

"Letter to Say" was enthusiastically reviewed in the Mercury along with Roscoe's work on Penal Jurisprudence. In "Letter to Say" Hodgson maintained that an analysis of the relative cost of the two systems, showed that free labour was 25% cheaper than slave labour. He asserted that, "the slave labour of the west must fall, when brought into competition with the free labour of the east...  And having a near view of slavery in the united States of America, having seen the dark aspect which it assumes... ... I rejoice ... in the conclusion, that the same measures, - the mitigation and gradual abolition of slavery, - which are best calculated to avert a crisis which it is impossible to contemplate without dismay, are precisely those which, ...are most adapted to promote the immediate interest of the planters, by diminishing the expenses, and increasing the produce of their estates."

The Mercury had no hesitation in recommending a work; "the object of which is its proudest eulogy; .... which will achieve another laurel for our native town;."30

By May petitions to parliament were being raised across the country calling for the gradual abolition of slavery and the equalisation of the sugar duties. Liverpool's MP, Huskisson presented the Liverpool society's petition31 arguing that measures adopted by the legislature had not produced satisfactory results and praying for a more efficient plan for abolition in British Dominions. Fowell Buxton presented a motion on slavery at the request of Wilberforce. Their objective was not a rapid or sudden extinction of slavery, but the adoption of measures which would qualify the Negroes for the eventual enjoyment, by slow degrees, of rational freedom; proposals included a day for religious instruction, freedom for the children of slaves, and abolition of the cart whip. His motion proposed that; the state of slavery was repugnant to the British constitution, and the Christian religion, and ought to be abolished gradually throughout the Colonies, as speedily as was consistent with the well-being of all parties.

Canning, the Foreign Secretary, arguing that neither Christianity nor the constitution forbade slavery, moved that it was expedient to adopt effectual measures to meliorate the condition of the slaves to prepare them for participation in the civil rights and privileges of other British subjects "at the earliest period which shall be compatible with the well-being of the Slaves themselves, with the safety of the colonies, and with a fair and equitable consideration of the interests of private property." Brougham said he would not oppose the amendment but plainly saw that nothing would be done. Buxton withdrew and Canning's resolution passed nem. con.

There followed an alarming Negro insurrection in Demerara and many pointed fingers at recent agitation as the cause.32 On August 19th the lieutenant governor of Demerara and Esquebo declared martial law, called on colonists to join the George Town militia and ordered all slaves confined to their plantations. The slaves on several plantations on the east coast, armed with cutlasses and bayonets fixed on poles but with few firearms, had risen and placed their overseers in confinement but with little loss of life. The 21st Fusiliers and the 1st West India Regiment suppressed the rebellion following skirmishes at several plantations. The militia met a party of rebels at Elizabeth Hall plantation killing about forty. At Plantation Batchelor's Adventure the 21st Fusiliers and militia dispersed over 1000 rebels killing seven or eight. Later they met two even larger parties and killed perhaps 150. According to some, the rebels had heard that King George had ordered manumission which had been withheld by the governor and planters. Some said the slaves were influenced by "Methodist" ministers. The principal estates involved were those of Rogers and Hopkinson, "the most pampered and indulged people in all the country", along with Plantation Resouvenir, and Plantation Success belonging to John Gladstone.  Following the revolt large numbers of rebels were tried and executed. In addition Smith, a minister for the London Missionary Society, whose chapel was close to Gladstone's estate, was tried for incitement and failing to report his prior knowledge. He was sentenced to death under martial law but died in prison before a royal reprieve arrived. The trial of Smith and the accusations of the planters that missionaries had been fomenting revolt led to considerable recrimination.

Cropper, unhappy with the Canning resolutions, began planning a national tour by a representative of the society.28 In November he published his economic arguments and promoted equalisation of duties between East and West India sugars in a letter to the Liverpool Mercury.35 This drew attacks from Thomas Fletcher and John Gladstone, powerful men with significant West India interests.35 Gladstone was chairman of the West India Association and had been MP for Lancaster but now sat for Woodstock, a seat purchased from the Duke of Marlborough.5 The controversy developed in letters to the Mercury and Courier and was published in book form by the West India Association. Cropper was accused of being far from disinterested as an East India Merchant, and of encouraging the foreign slave trade by advocating the introduction of Brazilian and Cuban sugars. The debate became embittered and when the West India Association published the whole correspondence Cropper would have nothing to do with it saying; "there is nothing in Christianity ... requires of me to give sanction to such conduct by consenting to my writings being associated with those in which scurrility and abuse are so conspicuous."35

They appeared nevertheless; Gladstone denying he had ever asked for permission to publish.35 Gladstone rejected the charges of abuse and levelled a bit of his own; "I would ask him to point out the passages in my letters which contain the scurrility and abuse… Is it not true, that he has come forward, as a public man, to attack, in a very gross and unjustifiable manner the conduct and principles of a great body of respectable individuals? Does he not stigmatise all who are interested as Planters, in the West Indies, as being, generally, guilty of practising injustice and cruelty towards their slaves….. does he not charge me with being John Gladstone, who (he says) is a slave-holder? to which, as such, nothing derogatory can be attached.  And does he not, in this manner, attempt to fix on a private individual all the slander, scurrility, and abuse which he had put forth in his previous paper…" One might wonder how the vice president and treasurer of the Liverpool Auxiliary Bible Society could become so vituperative.

In January 1824 the controversy spilled out within the abolitionists' own ranks when Joseph Sandars very publicly withdrew from the Liverpool Society.36 Joseph Sandars was a corn merchant in Liverpool and a liberal conservative. He claimed to have been asked to join the society to give variety to the membership. He was not committed to a definite period for the termination of slavery and objected to exaggerated claims made about the conditions of slaves in the West Indies. Slavery would take centuries to abolish. There was no precedent for its gradual abolition in the West Indies. Slaves outnumbered free men 8 to 1 and their condition was one of profound ignorance. The Demerara insurrection fuelled his fears that for emancipation they would have to read revolt. It made little sense to emancipate 800,000 slaves living in comparatively comfortable circumstances when France, Spain and Portugal carried off 70, or 80,000 slaves a year. Abolition of this trade should have been their aim. St. Domingo showed that emancipation did not lead to improved production and a better life. Slaves could be made free but they could not be made to work. If sugar was not obtained from the West Indies it would be obtained elsewhere, from slave colonies. This directly controverted "a point on which the society rests its proceedings with unabated confidence, the pamphlet of Adam Hodgson on the cheapness of free compared with slave labour." The proposition was only true where sufficient free labour existed which was not true in the West Indies. He quoted an example that had been given of a planter in Barbados who had ameliorated the conditions of his slaves and increased productivity so that net proceeds trebled. These assertions were false, he maintained, because the price of sugar rose from below 40s per cwt to over 50s per cwt over the same period thus completely accounting for the increased return. He begged them not to petition parliament but to wait until the subject was better understood. Clearly Sandars was fundamentally at odds with the leadership and direction of the society.

Sandars' letter drew spirited replies from numerous members of the Liverpool society including James Cropper. A correspondent styling himself Mungo replied in cynical and unflattering terms and concluded that the society was well rid of the man.37  "And who is the loser? Not the society, surely. I, for one, congratulate the members most heartily upon your departure."

Meanwhile Canning brought in some palliative measures which only applied to crown colonies, restricting them to 22,000 slaves out of 700,000.37 By April the details of Smith's trial and the punishment of the rebellious slaves was becoming public knowledge.38 Many believed Smith was condemned on insubstantial ex post facto charges, having been tried under martial law for offences committed before it's declaration. The Mercury published a letter of doubtful authenticity from the MP Huskisson to Gladstone.39 It deplored the agitation of the issue and urged restraint after events in Demerara. Huskisson did not believe Smith entirely innocent and said the government must look to missionaries whose tenure would prevent them overstepping the views of their employers. Finally he said; "I am sorry that the vicinity of Smith to your estate, and his connection with some of your slaves, has involved you in some loss of property."

In May 1824 the Mercury, using many of Hodgson's arguments, attacked mortgage proposals put forward by the West India Association to raise £4 million.40 Though a monopoly it was dangerous; West India sugars were a losing trade which bled the hearts blood from the soil. On many properties more money was borrowed than they were worth. The bill was strongly opposed by the saints because it enlarged the numbers interested in maintaining slavery but it got through parliament the following year. Meanwhile a petition raised by the Liverpool Society deploring the treatment of Smith lay at the Mercury's offices.41 The petition called for freedom of religious expression and revision of the proceedings against Smith, asserting that the charges were unfounded and that he had been subject to injustice and oppression.

Brougham brought up Smith's case in Parliament in June.42 The revolt he said had been caused by withholding ameliorating measures. Smith had been arrested 3 days after the rebellion and confined from August 19th to January 19th and tried under martial law on evidence relating to events preceding its declaration. There was no evidence Smith knew of the revolt. This was not done in justice but was an attempt to suppress the missionaries. The treatment of the insurgents had been worse, little blood had been shed but 20 slaves were shot as an example. A further 47 had been executed afterwards. He moved a motion praying his majesty for measures to give security to his subjects and to the Negroes. Faced with an opposing motion from Sir Wilmot Horton, Canning proposed the original motion be not put so as to "give triumph to neither party."

The Mercury was outraged but managed some levity over the way the government dropped the subject, saying it was reminded of; "the reply made to a judge when he put the usual question to a prisoner at the bar. 'What have you to say why sentence of death should not be passed on you?' to which the fellow answered, 'Please your Lordship, there has been too much said already, and we had better drop the subject.'"43 Canning's position was exposed for what it was, "Mr Wilberforce was replied to by Mr Canning in a very plausible speech…. that the sentence had been passed to satisfy the planters; and had purposely been so severe, without any intention of carrying it into execution; that a recommendation to mercy might be appended to it.... This may be true in part; but what a portrait…. What a singular truckling to colonial passion and prejudice!"

The campaigning went on. In October Cropper toured Ireland with his daughter Eliza and in Cork he spoke on slavery and attempted to connect his East India schemes with the prosperity of Ireland. During 1825 activity waned but in the autumn Cropper again went on tour through the midland and northern towns, including a visit to Lancaster on December 1st, addressing anti slavery societies and Quaker meetings. As a result in late 1825 and the early months of 1826 further petitions poured into parliament.28

In April 1826 the Liverpool society44,45 called a public meeting in the Music Hall to prepare its own petition which was "attended by a numerous and respectable company, amongst whom were a number of ladies." James Cropper was called to the chair because Roscoe was ill. Adam Hodgson addressed the meeting and "urged strongly the propriety of making compensation to the planters for any loss they might ultimately sustain." He said, "this had long been agreed among the emancipators and had been discussed with Lord Liverpool even before the societies were formed." The petition was sent up to parliament, signed by about 10,000 people, considerably less than most other large towns. Brougham again unsuccessfully brought a motion but Canning refused to consider emancipation saying the government preferred to rely on a gradual course of measures. Following these debates interest fell away rapidly. By 1829 the best Cropper hoped for was that Brougham would bring a bill on the hearing of slaves' evidence. The London Society was struggling to convene quorate meetings and by July it was struggling to pay its bills.28

Trains, Insurance and Cotton.

Adam Hodgson's interests in the commerce of the town grew and he became involved in the formation of the Liverpool to Manchester Railway; a development that completely transformed transport between Liverpool and Manchester and ultimately throughout the nation (with the exception of Ireland). In 1822 the corn merchants of Liverpool wrote to the Duke of Bridgewater's trustee, about a reduction in the rate of freight by canal between Liverpool and Manchester.46 The reply was not favourable. Joseph Sanders, the man who had spectacularly resigned from the Liverpool Abolitionists, was introduced to William James of Birmingham, an enthusiast for locomotive powered railways. Sandars paid him £300 to survey a line between the towns. A number of leading merchants supported the project despite strong political differences, including John Moss, Thomas Booth, William Ewart, James Cropper, Sir John Tobin, John Gladstone MP, William Rathbone, and Adam and Isaac Hodgson. A number of Manchester men were also involved, including John Kennedy, William Garnett, Samuel Greg, and Peter Ewart. John Kennedy was one of the largest textile manufacturers in Manchester in partnership with James McConnell with Mills in Union Street Manchester. His daughter, Elizabeth, married Adam Hodgson's cousin, John Greg, in 1829.

William James' surveys failed to appear and the 1824 parliamentary session to enact legislation was lost. Meanwhile Sandars, Ellis, Booth and Kennedy visited the Darlington railway and reported back favourably to the proprietors in May 1824.47 They resolved to form a company with a capital of £300,000 in 3000 shares of £100 each, with 1000 appropriated to Manchester, 2000 to Liverpool and 1000 reserved for landowners along the line. No subscriber was allowed more than ten shares and the initial deposit was £3 per share. In June 1824 plans were presented to Liverpool Council praying support but it hesitated until they were more definite.48 Despite this, the Mayor, Charles Lawrence, became chairman of the board. William James took no further part as during the work he apparently fell into the Moss, after which his health suffered, along with his business, and he ended in bankruptcy.47 Adam and Isaac Hodgson, with James Cropper, Henry Booth, James Sandars, and William Rathbone and others formed a committee to prepare the prospectus. In September 1824 they published an address to landowners emphasizing the advantages of access to rail transport through availability of markets and the reduction in cost of manure and lime.49

The prospectus50 emphasised the importance of safe and cheap transportation, and that similar claims for canals were seen as being in the public interest. The proposed 30 mile line did not pass within 1½ miles of the Earl of Sefton's house and crossed the Earl of Derby's property only over the Kirkby and Knowsley mosses. The cost, including locomotives, was estimated at £400,000, to be raised by the issue of 4000 shares. 1000 tons per day passed between Liverpool and Manchester either by the Duke of Bridgwater's canal or by the Mersey and Irwell Navigation. Speeding the transit of goods would reduce their price by at least one third. Even at this early stage the company was aware that it might take passengers. "Such was the novelty of this that the company could only state that the Rail-way holds out the fair prospect of a public accommodation, the magnitude and importance of which cannot be immediately ascertained."

Adam Hodgson was also moving into insurance. By October 1823 he was a member of the Liverpool Committee of the Proprietors of the London based Guardian Fire and Life Assurance Company whose chairman was Charles Horsfall. Isaac Cooke, John Cropper and Joshua Hornby were also on the committee.51 He joined a firm of marine insurance brokers Jones, Hodgson & Co.52 and in March 1824 became a founder member of the Manchester Assurance Company along with Robertson Gladstone, Benjamin Arthur Heywood, and Isaac Cooke.53

In 1824 his partnership with the Rathbones was dissolved. Perhaps there was disagreement on policy, William V had begun to consider the Cotton business volatile and speculative.9 So Adam Hodgson joined William Jones and the Quaker James Ryley to form the cotton brokerage Hodgson, Jones and Ryley with premises near Exchange Alley. After the death of Jones in 1831 the firm traded as Hodgson and Ryley and remained in existence until after his death. It was probably this firm, which George Townsend Fox joined and for whom he too travelled to America. James Ryley died in 1859 and his son Arthur Ryley joined along with Wilberforce Hodgson, Adam's son.54

By now Isaac Hodgson had parted company with Samuel Greg and briefly joined a cotton brokerage with Isaac Cooke and William Comer trading as Cooke, Comer and Hodgson with premises at 1 Exchange Buildings.54 The partnership was short-lived and he joined Sands, Hodgson & Co, another cotton brokerage, with which he remained for some 12 or 15 years. Perhaps he had suffered losses for at this time he joined the bank of Pares and Heygate, which eventually became the Leicestershire Banking Company.55 A letter from January 1825 from Adam Hodgson to Thomas Pares about a recent offer made to Isaac (probably to join the bank)  seems to hint at something of the sort by reference to "late untoward events...." but by which.... "... a fresh tie has been added to those bonds of relationship & affection, by which the two families have been so long & so closely connected."

Perhaps the 'late untoward events' arose from speculation in cotton by the various brokerages of the Rathbones, the Hodgsons, and Cropper and Benson. Vincent Nolte a French cotton broker of the period paints a less than flattering picture of their activities.56 Nolte had returned from New Orleans to Paris in the summer of 1822, after a successful period as a commission agent for various French houses. In autumn 1824 Hotinguer & Co of Le Havre, were invited "several times by the house of Cropper and Benson in Liverpool to go into an operation in cotton." Mr. Bourlet, the head of the Hotinguer house turned them down but other Le Havre houses were induced to attempt to corner the market. This caused a rise in price in both Le Havre and Liverpool, but by 1825, prices fell back and the speculation produced "a very meager result." This left them with a considerable quantity of un-saleable cotton on their hands that now would not "guarantee a return." Cropper, Benson & Co. were among the firms who found themselves embarrassed. Croppers published a position on the state of the markets and Nolte questioned whether it was sincere or merely "an experiment to awaken the spirit of speculation." They sought to show that there was a limit to cotton production from the abolition of the slave trade, combined with an annual decrease in the slave population and the northern limits to cultivation. This, combined with increasing demand, would produce an immense rise in the price.

The plan was hatched in the summer of 1823 when Nolte was invited by Adam Hodgson to consider their manifesto and to co-operate with them. He was introduced by Hodgson to "the elder Mr. James Cropper, head of the firm,... in his sanctum sanctorum, a homely sort of chamber, which touched the great hall of the general counting room, and possessed a double iron door." Isaac Cooke suggested exporting 10,000 bales to Le Havre to shake the buyers in Manchester and Glasgow cause panic buying and inflate the price. Nolte and Adam Hodgson were to proceed to Le Havre to secure buyers. The speculation was thought to be good, because it would prove their "manifesto". Nolte exposed the weakness of the scheme; that the Le Havre merchants would ask why a Liverpool House should send such a large consignment on its own account. They then tried Rouen where the merchants they engaged informed them of the "nature of a Havre merchant" and "they saw clearly the impossibility of continuing their project" and returned to Liverpool. Nolte closed by quoting the first line of LaFontaine's self penned epitaph - "John came as he went".57

With hindsight Nolte indicated the "feeble logic" involved, as a slave population of 1.5 million in 1820 had become 3 million by 1850, an annual increase of 50,000. The prophecies were not fulfilled; the French merchants recognized it as an "echauffaudage pour monter le prix." The Liverpool merchants were reminded of another of Cropper's econometric forays into wheat, when he abysmally failed to predict the market price by counting ears in the field in various parts of the country and suffered heavy losses. Perhaps all this had something to do with Isaac's difficulties, and the severance of Adam's partnership with the Rathbones. However, Nolte's friendship with Adam Hodgson remained intact for years later he gave him an introduction to Lord Stanley in pursuit of support for an engraving process.56

In the spring of 1825 the Liverpool and Manchester Rail Road bill came before parliament.58 In the Committee stage John Gladstone MP and William Brown (MP for South Lancashire and partner in the largest Liverpool brokerage of William and James Brown) spoke in favour. The testimony of 65 witnesses took 37 days. On day 38 they began going through the clauses and on "the company be empowered to take land" the Corporation of Liverpool objected and the clause was lost. The survey and costings produced by Stephenson were found to contain numerous faults. There were objections to the number of streets crossed in Liverpool and Manchester. There were 150 petitions against including those of the Earls of Derby, Sefton and Wilton. The bill was withdrawn after defeat on the first two clauses. The company decided on a new survey and appointed George and John Rennie. They determined to neutralise the objections of Derby and Sefton by moving the entry into Liverpool from North to South, making the expensive Olive Mount cutting and the inclined plane at Rainhill inevitable.47

Gladstone, Lawrence and Moss successfully negotiated with representatives of the Duke of Bridgwater offering 1000 new shares in the company causing the share price to jump fifty percent. By December 1825 the board were ready with new proposals.59  which avoided Lord Sefton's land and crossed 'but a few outlying fields' of Lord Derby's estate and did not go near Knowsley Hall. The Bill passed in the commons60 in March 1826 and on May-day it passed in the Lords.61 Opponents included Lord Stanley and the Earl of Derby. Again differences of political opinion seemed of little social consequence, for on September 8th 1825 Adam Hodgson married, at Badsworth, in Yorkshire, Emily Catherine Champneys, daughter of H. W. Champneys, the rector of Badsworth.62 This connected him to the Earl of Derby, as his bride's mother was born Lucy Hornby. Her elder brother Edmund Hornby of Dalton Hall married his cousin, Lady Charlotte Stanley daughter of the 12th Earl of Derby and her sister Charlotte married Edward Lord Stanley the 13th Earl of Derby.63 He was thus a cousin of the Earl of Derby, a leading Whig who later crossed the house. This was perhaps when he took up residence at Breckfield Lodge, Everton, where, in November 1828, his wife bore him a son, Adam Henry.64 How he met Emily Champneys is unclear; perhaps through his connections with the Hornby family and the Anglican Church.

Adam Hodgson was a free-trade Tory and during 1825/26 he took part in meetings supporting repeal of the Corn Laws enacted in 1815 to protect British corn from cheaper imports. Egerton Smith, Editor of the Mercury, spoke on the absurdity of not allowing free importation, asking rhetorically whether we should attempt to cultivate tea and protect that trade. In November 1826 a meeting was held in the Town Hall to petition for repeal.65 Part of the proposed wording was by Adam Hodgson; "That in the present distressed state of our manufacturing population, arising out of the inadequate demand for manufactured goods, it is the duty of Government, ....to provide all fair and legitimate encouragement to commercial industry, and to afford every vent to the produce of manufacturing labour..." In his speech Hodgson asserted that it would be difficult to avoid open revolt unless the laws were repealed. There were attempts to pass more radical resolutions attacking landowners and constitution. Rathbone, Hodgson and William Wallace Currie, James Currie's son, appealed to the proposers to forbear but they insisted on going ahead only to be defeated. In 1829 he again demonstrated his free-trade position in alliance with Whigs and reformers among Liverpool's merchants by signing a requisition to the Mayor for a public meeting to remove the restrictions on trade imposed by the charter of the East India Company. Others supporters included John Gladstone, James Cropper, Arthur Heywood, Robert Benson, and William Rathbone; a mix of non-conformist Whigs and Anglican Tories, all with an interest in the extension of free trade.66

Providence and Reformation.

During the late 1820's Adam Hodgson continued a variety of philanthropic activities. In June 1825 he spoke in favour of establishing a Liverpool Mechanics Institute at the inaugural meeting.67 Dr. Traill, who delivered its first course of Lectures gratis, gave the address and among the other speakers were John Ashton Yates, William Wallace Currie, William Rathbone, Egerton Smith, James Ryley, Edward Rushton, and John Moss. In 1828 he attended the first annual meeting of subscribers to a School for the Deaf and Dumb in Charitable Institutions House in Slater Street.68 This building was provided for the use of charities, free of expense, by John Gladstone, Samuel Hope and James Cropper. On the ground floor were the Offices and Repository of the Auxiliary Bible Society.

During October 1828 Elizabeth Fry again visited Liverpool, a guest of the Benson family, and spoke at three meetings in the Friends Meeting House.69 The press noted the peculiarities of her preaching style. "...we were struck by the highly devotional nature of her address, as well as with the remarkable dignity of her manner and sweetness of her voice; a more musical voice and a more distinct, correct, and elegant enunciation we never heard. The cadence in which she speaks, and which closely resembles chanting, gives a peculiar character to her preaching, but does not at all impair its effect."  On Monday she met clergymen and others at the town hall and introduced plans for a Provident and District Society to provide relief for the sick, encourage providence, improve moral and religious values and to suppress mendacity and imposture. She described how the society visited the poor and encouraged them to "provide for their own relief by depositing a small sum weekly, which was returned to them when it amounted to a considerable sum." A society was formed in December 1829.70 and prominent founders included Edward Cropper and the Rev. Jonathan Brooks who spoke of its advantages in encouraging the deposit of trivial sums that would not be deposited in an ordinary savings bank.  A committee was appointed, each member being responsible for finding as many respectable people as possible to serve on the 22 district committees.

The Mercury was sceptical they would find 400 visitors. It pointed out that the Stranger's Friend Society employed visitors of the "Methodist Sect" as few were willing to perform the "arduous, loathsome, and perilous duties."70 The committee consisted of the mayor as chairman, the Reverends Brooks and Campbell and James Cropper and John Gladstone as vice presidents. The main committee contained among others; Charles Horsfall, John Ashton Yates, Adam Hodgson, and about 17 clergy, including R. P. Buddicom and Dr Raffles. 24 district subcommittees were established with half a dozen members each. By August 1830 it had obtained premises at 2 Houghton Street and begun work.71

The district committees surveyed the number of courts and dwellings to be visited and estimated the number of visitors. Two wards, St. John's and St. Matthew's, contained over 200 courts and 2000 dwellings implying a need for 80 or 90 visitors. Several districts had hundreds of courts and a thousand or more dwellings requiring 40 to 60 visitors. Others such as Everton & Kirkdale, where Adam Hodgson was on the committee along with chairman R. P. Buddicom and secretary Thomas Berry Horsfall, had only 8 courts and about 240 dwellings requiring only 9 visitors.

The first annual general meeting in May 183172 heard that almost £500 had been collected since January. There had been numerous applications for relief and imposture was running at a seventh of applications. 17,000 soup tickets had been handed out. Only four districts had sufficient visitors. 870 visitors were needed but they had never exceeded 400 and "it would exceed the mark to say they had 300 in efficient employment." The second annual meeting in May 1832 "was not numerously attended" and heard again of the chronic lack of visitors. Neverthless 11,000 had been relieved and £2570 deposited.73 By October 1832, with winter approaching, and many left without breadwinners after the serious cholera epidemic, the society was again appealing for funds but more particularly for visitors whose role was spelled out.74 They asserted that "the disgraceful trade of begging" could not be suppressed, the frauds of imposters never detected, the wants of deserving poverty never supplied, the morals of the working classes never improved, and the alarming divisions between them and the wealthier classes never healed, "but by the frequent intercommunications of Christian charity, by a regular system of friendly intercourse, by judicious personal inspection and kind advice, by teaching the poor not to trust to others for help, but to help themselves."  One visitor would superintend 25 poor families receiving their deposits, advising them in distress, facilitating the education of their children and inciting them to industry, economy and provident habits and exhorting them "to live in the performance of their duty to God and man." More than 830 visitors were wanted but only 529 had been found.

In April 1828 Adam Hodgson was visited by the Rev. Benjamin Allen an American Episcopalian Minister travelling from Philadelphia to a church meeting in London. Allen left a description of one of the Liverpool Society's anti-slavery meetings.75 "At the meeting, Messrs. Adam Hodgson, James Cropper, Mr. E. Roscoe, (son of the well known Mr. R.) Mr. S. Hope, and several others, spake. Two or three thousand attended. Two ministers of the Church of England spoke; a Baptist minister; Presbyterian - indeed all denominations united. .... The business of the meeting was conducted with the utmost harmony. A few years ago, and such a meeting in Liverpool would have been impossible. Now, one heart and soul seem to animate all. The proposal is to petition government for the amelioration of the state of the slaves, and gradual emancipation: paying the West India proprietors for them. Many striking facts and strong arguments were given with great effect in the course of the evening. Frequent cheering, and cries of 'hear, hear'." The meeting continued until 10 o'clock. Later Samuel Hope conducted him to a meeting of the committee of the Bible Society. Of Hope he said; "Mr. S. Hope is extremely attentive, kind and courteous" and to his wife he wrote, "Mr Hope, of Liverpool, one of the best of men, treats me with Christian attention."

Returning from London Allen again passed through Liverpool and briefly described his visit; "... rode to Everton, the residence of the Rev. R. P. Buddicom, near Liverpool. This delightful village, being on an eminence, overlooks the city of Liverpool, the Mersey, and a considerable range of the surrounding country. At this place dwell several of the principal merchants and bankers, such as Messrs. Hope, Hodgson, &c. Brother Buddicom ... Dined at the table of Adam Hodgson, Esq., to whom the United States are indebted for a candid, unprejudiced volume of travels.... In the evening, we repaired to Liverpool to attend the anniversary meeting of the Bible Society. Two thousand people were assembled - A. Hodgson, Esq. In the chair. Rev. R. Buddicom, as Secretary, read the report."

The Reverend Allen also visited Lancaster, in particular the Castle and prison, but fell ill on his return to Liverpool suffering from a disturbance of mind manifest as an incoherent fear of having departed from the path of duty. Samuel Hope made arrangements for him to return to America at the end of July but Allen refused to go. Hope then gave him the option of leaving on the vessel he had arranged or "undergoing a regular course of medical treatment, with a view to restoring his mind to its wonted calm. He told us he was quite sensible that his reason was disturbed and that he was not fit to be master of his own actions, and that he had no objection to being placed under restraint for a time...." He was treated by Dr. Traill but failed to improve, and so Hope and Hodgson made arrangements for his return. He was put aboard the brig Edward, for Philadelphia but the voyage turned out to be exceptionally long, 96 days, and Allen died on the fiftieth day out.

In a significant development, Adam Hodgson took part in the formation of the Liverpool Branch of the Society for Promoting the Religious Principles of the Reformation.76 Unlike the pan-evangelical organisations the Reformation Society, like the Church Missionary Society, was exclusively Anglican. The period 1790-1830 saw significant growth in pan-evangelicism, stressing co-operation between evangelicals and dissenters. The pressure from dissenters for disestablishment, their resistance to the Test and Corporation Acts and the payment of church tithes, drove many Anglicans to be more exclusive. The founder (1827) of the Reformation Society was J. E. Gordon MP.  Many of its founders had attended the attended the Albury conferences organised by George Drummond MP in 1824, including Hugh McNeile, Edward Irving, Lord Mandeville and Alexander and Robert Haldane - who controlled The Christian Record. They were pre- as opposed to post-millenarians who believed Christ's second coming would precede the millennium and they regarded the prevalent eschatology, that the church would usher in the golden age, as unbiblical optimism. By 1834 the Reformation Society had 53 auxiliaries and with the growth of this brand of charismatic and sectarian Christianity the circulation of The Christian Record overtook that of the Christian Observer.77

Other notable evangelicals in Hodgson's circle, included the Gladstone family, J. B. Sumner, The Bishop of Chester from 1828-1848, Henry Raikes, the Chancellor of the diocese of Chester and Henry Ryder (1777-1836), the youngest son of Baron Harrowby of Sandon in Staffordshire, who through the influence of Dudley Ryder, first Earl of Harrowby, attained the Bishopric of Lichfield in 1824 having previously held the curacy of Sandon; the Harrowby's family seat. The formation of the Liverpool branch attracted considerable derision, one correspondent to the Mercury called it a "brawling club for young spouters" and suggested they leave the various religions of the world between men and their maker; they may as well "rail against the Catholic and Popish tendency of the tide to ebb and flow." What was needed was reform of the morals of the people, not their religious sentiments.78

Their first meeting in July 1829 began thinly attended but was soon packed, partly with supporters, but also with numerous Irish Catholic labourers. The meeting was addressed by the chairman, Rev William Scoresby, Adam Hodgson and George Finch, one of the deputies of the parent society.79 They aimed to convert Catholics to the Protestant faith, by encouraging debate, circulating the scriptures, and employing readers to explain them to the peasantry. This produced a great deal of impatient clamour from the Catholics present and a heated debate continued until 10 pm. A reconvened meeting was "very numerously attended." Captain J. E. Gordon spoke at length on protestant doctrine - that the Scriptures were the only rule of faith. He said Catholics could not produce anything to support their traditions, which caused uproar. Gordon was answered at some length by a young Irish Catholic and the entire noisy debate lasted four hours. The Mercury was not sympathetic; "We are strongly inclined to think that the gentlemen would be much better employed in endeavouring to unite all sects and parties for the completion of some charitable object, than they would be in disputing about the name and appearance of religion."

Subsequent meetings were no less unedifying, and one Mark Falvey came forward to champion the Catholic cause. Born in Cork, where his brother was a priest, Mark Falvey was educated at the Catholic College of Maynooth. He had debated the society in Cork with success, and travelled the country attending debates.80 In October and early November a series of debates with Falvey were held in Liverpool which were published in 12 pamphlets.81 Falvey also offered lectures in logic and debate, which enjoyed some success on the back of these debates, and he was responsible for the formation of a Catholic Collegiate school in Liverpool around 1831. He was a reformer and passionate about Irish issues particularly at the time of the Coercion Acts. In February 1831 Falvey's Catholic friends presented him with a silver snuff box with his motto embossed on the lid - "Forti et Fideli nihil dificile" and engraved with thanks for his "zeal and alacrity ... in triumphant refutation of the misrepresentations of the New Reformation Society."82

The growth of Catholicism disturbed Anglicans; in places like Glasgow, Liverpool and Manchester as many as a quarter, or even a third, of the population were Catholic. From 1796 the number of Catholic chapels had increased from 24 to 500.83 The increasing difficulties in imposing English rule upon Ireland led Cropper to remark of the declining fortunes of abolition that; "The catholic question absorbs everything."28

Out of Railways and into Banks.

By October 1829, the Liverpool to Manchester Railroad was almost complete; including the tunnel into Liverpool, the Olive-mount cutting and the Sankey Viaduct, but work continued to consolidate the line over Chat Moss.47 On the 6th the Rainhill trials were held some ten miles outside Liverpool with 10 or 15,000 people present.84 There was a tent for the directors and their friends, a band, and a tent selling bread, cheese and beer "but nothing much better" as the Mercury put it. The speed of the locomotives was a matter for astonishment; Rocket and Novelty reached a speed of 28 miles an hour; "It seemed, indeed, to fly, presenting one of the most sublime spectacles of human ingenuity and human daring the world ever beheld. It actually made one giddy to look at it, and ...it  seemed not to run along the earth, but to fly as it were, on the 'wings of the wind'."84

The trials produced an immediate rise in the share price, from a premium of 38 percent to 50 percent. During the last week of November a number of distinguished visitors including some of Adam Hodgson's relatives were treated to an exhibition of the Rocket.84 Among the guests were Lord and Lady Grosvenor, Lord and Lady Grey, Lord and Lady Henry Cholmondley, Lord Sefton, Lord and the Ladies Molyneux, Lady Wilton, Hon. E. G. Stanley and Mrs Stanley, the Hon. Miss Stanley, the Rev. James and Mrs Hornby, of Winwick, Rev G. Mrs and Miss Hornby, of Bury, and Mr Creevey. The share price had now risen to £175 from £118 just a few months before.84 The Mercury reported that it was "difficult to obtain them on any terms," and "The demand is very considerable, and there are scarcely any in the market."

The Annual Meeting in March 183085 heard that two tracks would be complete by June or July, the wetness of the summer and the severity of the winter had slowed progress otherwise the railway would have been operational. There were budgetary overruns, greater amounts of yard room and warehouses were needed, and there had been great expense on locomotives. They would need to raise additional money but perhaps only half the additional £127,000 they were allowed under the act. Since the Rainhill trials six engines had been completed and two more were being built on the plan of the Rocket and two on the plan of the Novelty. James Cropper anticipated profits of £24 per share and predicted a dividend of £10-12. Five directors were elected annually and there was discussion about whether to continue with the present directors or to elect fresh. Adam Hodgson topped the pole, with John Moss just behind; both had almost twice the votes of the other candidates.

In June the directors and their friends took a trip along the line pulled by the Arrow.87 Another carriage carried forty engineers and there were seven wagons laden with stone, a total of 39 tons. It took 2 hours to travel the thirty miles plus 19 minutes for refuelling. They returned that evening without the stone wagons in an hour and twenty minutes. The line was opened on October 15th and resulted in the death of William Huskisson MP who fell beneath the wheels of an oncoming train.47  Two days later, at a meeting of the board, Adam Hodgson resigned.88 He was not prepared to accept Sunday working and even the compromise offered, to have Sunday revenue paid into a charitable fund, was unacceptable. He would have almost doubled his money when he disposed of his shares.

In 1828 Hodgson entered the expanding joint stock banking sector which had been stimulated by the end of restraint on their formation in 1826. The formation of the Manchester Commercial Bank was announced in November 1828 with a capital of £2 million made up of 20,000, £100 shares.89 About 100 shareholders attended its first meeting and there was dissent over the appointment of directors.90 Some argued more time was needed for consideration, some that there were people better qualified than those in the list. Adam Hodgson held sufficient shares to be eligible but was not elected, perhaps explaining his involvement in the formation of the Bank of Liverpool. By June 1830 joint stock banks had been formed in Birmingham, Bradford, Whitehaven, Halifax, Huddersfield, Lancaster, Leicester, Leith, Manchester, Norwich, Bristol and York.91 A letter to the Mercury in July 1830 promoted the idea of a Liverpool bank92 and their circular appealed to civic pride.93  The advantages of the joint stock system were stressed; they represented a "secure investment with the certainty of a handsome rate of interest." Their facilities would not be used for speculation or personal caprice and their stability "far transcending any that the most successful and wealthy private banking concerns can offer."

A meeting in December 1830 resolved to establish the bank, with capital of £2,500,000 divided into 25,000 shares of £100 each with each subscriber paying £1 per share to cover initial expenses.94 There were to be 12 directors and no proprietor was allowed to hold more than 500 shares and no proprietor holding less than 50 shares could be a director. If a quarter of the capital was lost a special meeting had to be called and any shareholder could require dissolution unless two thirds voted for continuance.93

William Brown, proposed by Adam Hodgson, was appointed provisional chairman and by February 1831 they were advertising for a manager.95 William Brown was a partner in the cotton brokerage of William and James Brown who handled 75% of New Orleans cotton entering Liverpool. They had prospered in the Irish Linen trade into Philadelphia before the war of 1812 and had agents in Savannah, Charleston, Mobile and New Orleans. The commercial crises of 1825 had bankrupted many competitors but their capital had expanded from £36,000 in 1816 to £287,000 by 1830. By 1836 the firm's assets were £3.6 million.96  Other directors were Adam Hodgson, Joseph Hornby, and George Holt. Hodgson & Holt were two of the original directors of the Liverpool-Manchester Railway. George Holt was the son of a cotton spinner and dyer of Rochdale and had been apprenticed to the cotton brokerage of Samuel Hope before establishing his own.93

At the General meeting in March 1831 the provisional committee handed over to the directors chosen by shareholders.97 Applications for shares exceeded 18,000 of which 15,638 had been accepted and the remainder placed at the disposal of the directors. 12 directors were appointed including William Brown, Isaac Cooke, Adam Hodgson, George Holt, Joseph Hornby, and Thomas Sands. Three directors would form a board and three would retire annually. William Brown was appointed chairman and Edward Wilson deputy chairman. A sub-committee of Brown & Hodgson poached Joseph Langton from the Liverpool branch of the Bank of England  as the bank's manager at a salary of £800.97

The bank opened on May 16th 1831 in temporary premises in Brunswick Street. By August a part paid £5 share was trading at £6 17s 6d and a further call of £5 was made in July 1832. In September 1832 the first general meeting heard there were 401 proprietors with 20,425 shares and paid up capital of £204,250; profits for the year after deducting start up costs were £10,449. The shareholders voted £50 of inscribed plate to each board member.93  50 shares and an annual allowance were given to Hodgson and Wilson for their "indefatigable zeal" in establishing the bank. By the 2nd annual general meeting the directors were reporting some forgeries and bad debts and the dividend was limited to 6% but the share price was hardly affected; a £15 share trading at £19 10s, off from £19 12s 6d.93

Adam Hodgson became the 2nd chairman between 1835-9 and was a managing director for over twenty years. Hodgson was continually re-elected to the board of directors being elected in 1831-4, 1835-39, 1840-44, 1845-49, 1850-54, 1855-59, and 1860-63. He was responsible for steering the bank through its early years and played a crucial role in its development ensuring the bank adopted a sound financial policy. The bank weathered crises that brought down many banks in Liverpool and elsewhere including the Bank of Manchester.93

Adam Hodgson's growing wealth and luxurious life style in Breckfield Lane, Everton made him a target for the villains of the day and in December 1833 he was the subject of a daring burglary.98 One Wednesday night a private watchman found a window open in the early hours of the morning. The thieves entered by taking out part of the tin lined shutters of the study-window and removing a pane of glass. Finding the study door locked they took out a panel, through which they put a boy to unfasten the bolts on the other side. In the drawing-room they ransacked the drawers, dressing-boxes, and ladies' work bags. They tried to open the writing-case with a pen-knife, but broke it in the lock. It was thought they were after Hodgson's plate but he disturbed them by throwing up his bed-room window and they fled taking nothing of value.99,100

In June 1835 Adam Hodgson and his lady attended  one of the year's society weddings when the Rev. Frank George Hopwood A.M. 2nd son of Robert Gregge Hopwood Esq., of Hopwood-hall and grandson of John, 8th Viscount Torrington, was married to Lady Eleanor Mary Stanley, youngest daughter of the Earl of Derby.101 The ceremony took place at Huyton, performed by the Rev. Geoffrey Hornby, Rector of Bury, after which the guests returned to Knowsley where a "splendid dejeune a la fourchette was prepared in the magnificent dining room, and served in a most costly style." Among those in the bridal train were Mrs. Hornby, several Misses Hornby, Mrs. Hodgson, the Earl of Derby, Sir Thomas Hesketh, Robert Hornby, Edmond Hornby, and Adam Hodgson.

Electoral Reform.

In the period leading up to the 1832 reform act Adam Hodgson became increasingly involved in Liverpool politics. Until 1832 the franchise in Liverpool was a privilege granted to Freemen of the Borough. The Freemen were enrolled by the Liverpool Corporation and until 1792 this could be purchased. Those eligible were the sons of freemen born in the borough, apprentices who had served seven years under a freeman, or by gift of the Common Council.102 Henry Brougham, who stood for parliament in Liverpool in 1812, but was defeated by Canning, wrote "Liverpool is really a close borough; of 100,000 not 3,000 have voices, and these are the Freemen, admitted by birth and servitude. Think of such men as Roscoe having no vote - while every slave captain who served seven years apprentice to that traffic of blood was enabled to vote against the person who made it a felony."103

60 to 70 percent of the Freemen were former apprentices and every ship owner and builder had his freemen who voted for his faction because of their economic dependence. The West India Merchants wielded considerable power, in contrast to the American Merchants who had their ships built in America and did not employ many freemen.102 Despite or because of their economic dependence voters were fond of being treated. Votes were bought for cash, drink, food and accommodation and offices such as tide-waiter, or town clerk, could be bought for cash.

These facts became notorious and Liverpool elections were as notorious as any. In the election of August 1830, occasioned by the death of George IV, the candidates were the MP's (Liverpool was entitled to two) William Huskisson and General Gascoyne. Huskisson had the support of reformers like William Shepherd, Egerton Smith and William Wallace Currie but also of John and Thomas Tobin, former slave traders, and members of the Gladstone family, and the West India lobby. Colonel Williams stood at the last minute proposed by the freemen.102

The London anti-slavery society published notices in the provincial press urging voters to refuse candidates who were slave proprietors or West India merchants.104 They urged voters to rescue themselves; 'from the just vengeance of a righteous and all directing Providence'.

Huskisson and Gascoyne were elected for Liverpool and Lord Stanley, Adam Hodgson's cousin, was elected for Lancaster. However, Wellington's Tories were out of touch with the sentiment for reform and the party was broken by the passage of the Catholic Emancipation Bill in 1829. The moment of defeat came in a vote on the civil list and in November Wellington was replaced by Grey who pledged to carry out reform.105 In the mean time, with Huskisson's death, a by-election was called for November 1830.106 John Denison and William Ewart stood; Ewart was supported by William Rathbone and James Brancker; Denison by John Tobin and Edward Rushton. The Mercury reckoned that the town was equally divided and the contest "promised to prove equally obstinate and expensive, and to prove, still more than it has ever been proved, ... the necessity of the vote by ballot."107 Ewart's money flew in all directions and Room No 16 in the King's Arms became his pay-room. Estimates of the election expenditure ran as high as £100,000. Ewart's treasurer admitted he had handled some £34,000. Voters were paid anything from £5 to £40 for their vote, sometimes with sovereigns wrapped in ribbons and sometimes in banknotes. Ewart won the election but such was the bribery and treating that it led to a Commons investigation. Ewart was unseated and the Electoral Writ for Liverpool was suspended.108,109

A misprint in a London paper suggesting that evidence had been given by two gentlemen named Gobles and Gold gave rise to a squib.110


Messrs Goblet and Gold,

By the papers we're told,

Gave evidence on the petition;

And who, let me say,

Were so proper as they

To aid the committee's decision

For Gold, like a demon,

Bewitched all the freemen,

While Goblet made all the taps run;

Then to Goblet and Gold,

They their consciences sold,

Thus all our elections are won.



On March 1st 1831 Lord John Russell introduced reform proposals110 which promised abolition of rotten boroughs, giving two MPs to the major cities and granting the vote to £2 householders, £50 leaseholders and £20 copyholders. On March 22nd the Bill passed its second reading by just one vote. The Liverpool Mercury crowed;111

"At length, ... the House of Commons has decided by a majority of one that it is a corrupt body, in great need of reformation. As those who constitute that assemblage ought to know something of the matter, it would be highly improper to question the justice of the sentence they have thus pronounced upon themselves."

But in Parliament, General Isaac Gascoyne, Liverpool's sitting MP, raised objection to the reduction in the number of seats the Reform Bill entailed and the government was defeated.112 It was defeated again on a procedural motion. The ministry pressed for dissolution, which William IV hastily granted on hearing that the Upper House was preparing a motion against.113

Once the writ for a new election had been received a large reform meeting was held at the Music Hall with William Earle in the chair.114 Deploring the frustration of the government's plans they praised the efforts of the King. The meeting was addressed by James Cropper in favour of reform and its effect on the East India Monopoly. The meeting agreed to petition the King thanking him for dissolving parliament and in support of a reform ministry. There is no evidence that Adam Hodgson attended this meeting. By April 29th it appeared that Denison was engaged elsewhere and might not stand.113 The Mercury hated the idea of returning Gascoyne but in the end Densison and Ewart, the moderate Whigs, were returned and Gascoyne was defeated.114 William Shepherd declared, "The Liverpoolians have redeemed their character. The Reform Bill has been their watchword and Ewart and Denison their champions."103

The Mercury weighed up the proposals, of 25,000 houses, about 10,000 would qualify, but with deductions for non payment of taxes etc only 4000 would actually qualify.116 To which add the residents of Toxteth and Everton who would also qualify. However on the 23rd of May Denison decided to sit for Nottingham, his native county, where he had also been elected.116 Initially it was thought John Backhouse might replace him; a man said to have defined the role of permanent under secretary of state in the Foreign Office; his father, of course an associate of Thomas Hodgson.117 However on May 27 a meeting in the Kings Arms, chaired by Ashton Yates and addressed by William Brown, Henry Booth and John Taylor, adopted Thomas Thornley, a Liverpool merchant.118

On June 1st the friends of the Tory, Lord Sandon, met in the King's Arms.118 The Mercury reported the meeting with some wry disdain - it being composed of freemen who had much to lose by reform.

"The meeting was numerous enough, the room being nearly filled, but it was filled with such discordant materials, and the proceedings were conducted in so novel and outré a manner, that we are quite sure that the annals of public meetings could not produce a parallel. We shall proceed to give such a sketch of it as the jostling, uproar and confusion would permit our reporter to take."

John Moss proposed the first motion declaring Sandon to be a fit and proper person for their representative. Adam Hodgson spoke next; a freeman because he was the son of a freeman born within the bounds, and his father a freeman having served a recognised trade under a freeman; slave ship captain to Miles Barber.

"He knew of no man so competent to represent Liverpool, and attend to their interests as Lord Sandon. (Applause, and some hisses). They were all, no doubt, perfectly aware that Lord Sandon was the son of the Earl of Harrowby, who had been, for upwards of sixteen years, President of the Council under the Liverpool and Canning administrations. (Applause). At the latter part of the administration of Mr Canning, that statesman was basely forsaken by many who called themselves his friends, but Lord Harrowby stood by him to the last. (Applause)."

After Lord Liverpool suffered a stroke Canning took over the Tory administration without the support of Wellington and Peel whereas Harrowby continued in the cabinet. Hodgson asserted that Sandon was attached to the existing institutions of the country, but was not blind to the necessity for change. He supported such changes as might be required, but in a manner which preserved existing institutions, which remarks were greeted with considerable applause and hissing.

Hodgson said he had seen placards questioning Sandon's attachment to reform. This was not true; Sandon wished to examine the details of the measure but he would not "hazard the fate of the bill." Mr. John Lewis objected to the motion as a freeman which, "... was the signal for the commencement of a scene of uproar and confusion, laughter and shouting, .... which lasted with brief intermissions till the close of the proceedings. In the midst of it, the chairman stated that the resolution, which had been proposed and seconded, was carried, though it was never formally put by him, nor was there any division or show of hands, ....."

Alderman Weight tried to speak but could not make himself heard, then John Ewing tried to speak saying he supported Lord Sandon but objected to the motion. There were cries of "put him down" and "turn him out" and general uproar. In the midst of this a resolution to form a committee was carried in the same way as the first and the officials closed the meeting and left for Clayton Square where Sandon spoke.118  "He was sure that many would be gratified to hear him say the bill, the whole bill, and nothing but the bill. But such words would be a fetter and a snare" that would prevent him taking part in shaping the bill. He mentioned the loss of his seat at Tiverton where his moderate position was unacceptable and asked if it was likely he would play them a trick.

In the forthcoming election the Tory Lord Sandon would be opposed by Thomas Thornely.103 Thornley advocated disenfranchising the freemen, supported reform and was an American Merchant; none of it popular with the Freemen. Sandon was supported by Charles Lawrence and William Earle. William Shepherd, who supported Thornley, characterised both men as feeble Whigs and their supporters as haters of the ministers and the bill. Hodgson, in a letter to Lord Sandon, said Thornley had little support from "what may be termed the aristocracy of the town."

On July 20th parliament again moved to suspend the electoral writ for Liverpool amid new allegations of corruption stemming from recent elections.120 With little prospect of an early election Sandon left town. A petition was raised to have the writ brought on but the Mercury thought it would be to no avail since the reform bill would pass before that happened.121 In September the writ was moved again in the commons but defeated amid allegations of corruption going back to the elections of Roscoe, Canning, and Huskisson.122

The reformers met in the Clarendon rooms to petition the Lords to pass the bill. They included W. W. Currie, in the chair, Edward Rushton, William Shepherd, Egerton Smith, William Rathbone, John Cropper jn. Henry Booth, Joseph Sandars and Robert Gladstone.123 They called a public meeting in Clayton square using the balcony of the Bull for speeches which was attended by 5000 people. Lord Molyneux, Sir Joseph Birch, William and Hardman Earle, William and Richard Rathbone, Joseph Ewart, W. W. Currie, and James Cropper were all in prominent attendance. Adam Hodgson's presence was not noted.124

On October 9th news arrived in Liverpool that the reform bill had been defeated in the Lords. Another meeting was convened in the Clarendon Rooms to plan a public meeting and for the first time Adam Hodgson was seen on a reform platform.125 At the public meeting held in Clayton square Adam Hodgson spoke in favour of a reform resolution put by Edward Roscoe.

In October the Liverpool writ was granted and Thornley, supported by Brancker, immediately entered the fray. On October 20th the election began. Hustings were erected in front of the Town Hall; a red board declaring "Sandon and Freemen's Rights", a green one, "Thornley, our Townsman, and Free Trade to China." Gascoyne had placarded the walls with; "No to Lordlings" and "No to Yankee Merchants".126 However his blue placards were a "flash in the pan" as no-one came to nominate him. On the hustings Thornley, proposed by W. W. Currie, seemed to have more support than Sandon, proposed by Charles Lawrence. Rathbone rounded on Sandon attacking his statements on reform, that £10 was too low, and his indecisiveness over the Corn Laws despite 11 years in parliament to deliberate the matter. Thornley advocated reform and repeal of the Corn Laws but surprisingly perhaps, Sandon, equivocating over reform, refusing to condemn the bishops for rejecting it, and refusing to support repeal of the Corn Laws, was elected.103

In March 1832 Grey's administration re-presented the reform bill, which passed the Commons with an even greater majority. In the Lord's it again ran into difficulty, for realising that outright rejection was dangerous, they tried to change its character, for example by delaying consideration of the abolition of rotten boroughs. The King rejected Grey's advice to swamp the Lords with reforming peers and the government resigned. The Tory Wellington tried to form a moderate reforming government, but it was clear that Peel and many in his party would resist. Outside parliament there was rising indignation; the so-called "days of May."127

May 14th 1832 saw the largest reform meeting ever held in Liverpool, twice as large as the meeting in October.`128  Clayton Square was filled and the crowd, estimated at 18,000, extended into Parker Street and Elliott Street. Lord Molyneux presided and the meeting was addressed by among others William and Edward Roscoe, Adam Hodgson, William and Hardman Earle, Thomas Brocklebank, Thomas Thornley, John and Edward Cropper, and William Wallace Currie. The speakers expressed confidence in Grey's administration and urged the meeting to petition parliament not to grant supplies, cutting off the government's funds, until reform had been granted.

On May 18th the Liverpool Parliamentary Reform Union published an address attacking Sandon which accused him of not having the courage to vote against the measure, but of sneaking out of the House before it divided, in which he seems to have been accompanied by the radical Henry Hunt. "This behaviour was worthy of both characters; but we are convinced that the freemen of Liverpool will ... never again return his Lordship as a member for this great community."128 Agitation continued throughout the country until Grey's administration was restored and the reform bill passed; receiving the royal assent on June 7th 1832. There was even a run on the Bank of England under the slogan "To stop the Duke go for Gold" when a million and half pounds were withdrawn from the Bank of England in a few days.93 The Mercury was pleased at the turn of events; "it is to the determined expression of public opinion at these meetings that we owe the discomfiture of the Tories and the extension of a reforming ministry.."129

The electoral corruption issue rumbled on and in August 1833 the Burgesses met to address thanks to John Nichol MP for defending their rights in the recent enquiry into charges of corruption.130 Considerable animosity was expressed by T. B. Horsfall towards Ewart and his supporter Rathbone who had not defended the interests of the freemen. Adam Hodgson was proposed for the committee to effect the resolution. He begged to decline but was pressed to accept, "It will be more honour than all the rest, if we get your name."

Until the 1835 Municipal reforms, Liverpool was run by the Common Council with members elected for life from among the freemen. The majority of the freemen were working class but those in power were drawn from the old established merchant families and were mostly Anglicans and Tories.102 The first reformed municipal elections were held in December 1835. Adam Hodgson stood in Everton and Kirkdale and the Mercury revealed that he was a Tory, a relative of the Earl of Derby.131 The Common Council did what it could to preserve the old ways before it became extinct and voted endowments to the Rectors of Liverpool and their curates. The reformers were furious, perceiving that it was being done because it could only be done before the reformed elections took place and would heavily burden the new council. Legal challenges were mounted but to no immediate avail.102

In the elections the Liberals took 43 of the 48 seats. Those elected included William Rathbone, Hugh Hornby, William Earle, and William Wallace Currie. Even in prosperous Everton and Kirkdale a freeman and Tory like Adam Hodgson was unelectable.131 However, on the previous May 1st Adam Hodgson was appointed a magistrate of the county along with, among others, James Aspinall, Sir Thomas Brancker, James Heyworth, and Charles Horsfall. A letter in the Mercury accused them of being political appointees of the outgoing Tory administration. The correspondent made much of the alleged corruption of Horsfall, though nothing of the sort was levelled at Hodgson, his unidentified negative qualities merely being contrasted with James Heyworth's equally unidentified positive qualities.132,133

The liberals held power until 1841. Once lost, they did not regain it for 40 years which may be attributable to the injection of anti-Catholic sentiments by a group of clergyman led by Hugh McNeile.102 The unreformed council had opened two schools in the North and South Ends of the town in 1827 which were Anglican in all but name. Children were taught the catechism and the day opened and closed with prayers, which in practice excluded Roman Catholics. The reformed council set up a committee under William Rathbone to make the schools acceptable to all. Rathbone was a supporter of Catholic Emancipation and repeal of the Union. He promoted adoption of the Irish National School system introduced in 1831 based on undenominational instruction which allowed clergymen from various religions one day a week for instruction from the appropriate version of the bible. In July 1836 the council approved the new regulations. The day was to begin with a reading from scripture and a hymn. After normal lessons in the afternoon children would have their own clergy for religious instruction.

Hugh McNeile who led the struggle against the corporation schools was born of a wealthy landowning family at Bally Castle, County Antrim and graduated from Trinity College, Dublin, in 1810. He initially trained for the law but entered the church in Ireland in 1820. In 1834 he took the parish of St Jude's, in Liverpool. From then on he was the driving force of Tory politics in Liverpool, despite his cloth; "God when he made the minister did not unmake the citizen." The Mercury referred to him as "the lion-hearted and brazen fronted churchman of St Jude's", or more succinctly, the "Lion of St. Jude's". He was an Anglican Evangelical, an inspiring public speaker, and anti-catholic to the point of a pathology.134 To him the Roman Church was the enemy of Christianity and the pope the anti-christ. He believed the Roman Church was a political conspiracy, which would grasp power and crush heresy. In October 1835 the Anglican clergy founded an Operative Protestant Association to politicise the working class.135 and organised an effective election machine which finally swept the liberals from power in 1841.102

Emancipation of the Empire Slaves.

By 1829 the Anti Slavery Society was dying of apathy, despite the efforts of James Cropper, who had handed over his business interests to his sons to devote himself to the cause.28 The London committee's meetings in January, May and July were inquorate and there were insufficient funds to cover expenses. At the beginning of 1830 a parliamentary delegation was told by Sir George Murray, Wellington's Colonial Secretary, that the resolutions of 1823 to ameliorate the condition of the colonial slaves was "rather an opinion than a pledge." There seemed no prospect of an early end to slavery. This galvanized the abolitionists who began to hold meetings across the country to petition parliament. However, in October 1830 a letter appeared in the Mercury asking whether the Liverpool society even existed.136 "Gentlemen - Whilst the friends of humanity throughout the United Kingdom are exerting themselves to do something in favour of the black people, it is something marvelous that those who espoused their cause … in Liverpool, should … remain entirely passive." The paper wondered why the Liverpool Society did not give the public the opportunity of recording their sentiments.137

On November 8th over 60 petitions were presented to the Lords on the subject and the number flowing into parliament  reached 3000 by the Christmas recess.138 On December 15th Ewart, by now under threat of investigation for corruption, presented a petition from the Liverpool West India merchants praying for compensation in the event of abolition.139 It was not until January 1831 that the Friends of the Anti-Slavery Society met to petition parliament. James Cropper took the Chair and Adam Hodgson proposed the second motion - "That the resistance of the Colonial Legislatures to the parliamentary regulations of 1823, and the ... published sentiments of West Indian Merchants preclude the hope of any steps on their part towards emancipation, and compel us to apprehend that ... the period of abolition would be so indefinite and remote, as to present a prospect hardly less dreary and hopeless than that of interminable slavery." Samuel Hope and Thomas Blackburn presented a motion recognising the claims of the planters. 140

James Cropper explained they had not calling a meeting in the last two years because they expected the government to take measures. However nothing had been done and reliance on the colonial legislatures was useless. He concluded, "It had been clearly shown that instead of instruction leading the way to emancipation, emancipation must lead the way to instruction. (applause) ... The first step towards the improvement of the slaves must be the utter extinction of slavery (applause)."

Adam Hodgson declared "that experience had fully shown that nothing but opposition was to be expected from the colonial legislatures. ...the public voice would never be silenced until the foulest blot that ever disgraced the annals of a Christian nation should be effaced." When Samuel Hope called for compensation for the proprietors, a Mr Fitzsimmons rose and objected to the word remuneration in the motion. The chairman said the word was consideration not remuneration and implied only that the legislature consider whether the planters were entitled to anything or nothing. There was some disorder and Fitzsimmons proposed "That as God created all men equal and nature found them free; the man who became the purchaser and proprietor of his fellow-man, has violated every law of God... and cut himself off from all claims to compensation." The resolution was not seconded, but the motion was changed to read that the claims of the planter should be fairly examined.

In March and April Fowell Buxton brought forward motions on slavery, proposing not further amelioration but abolition, on both occasions debate was postponed.141,142 In the summer of 1831 the London Antislavery Society decided to appoint paid agents to publicise the issue throughout the country supported by donations from its wealthy supporters; James Cropper gave £500, Joseph Sturge £250, Miss Wedgwood £100 and John and Edward Cropper £100.28

In November 1831 the government issued regulations for the amelioration of slave conditions in certain crown colonies - those under direct rule.28 Then in early 1832 a slave revolt in Jamaica brought the slave question to the fore.144 Public concern over West Indian slavery had been steadily rising. There was a growing belief that slaves were being illegally sold in Britain by virtue of the sale of West Indian Estates.145 There were numerous reports of the savage treatment of slaves including the flogging of a female slave, Kitty Hylton, by a minister of the gospel, the Rev. Bridges.146  There had already been reports of minor revolts in Martinique, Jamaica, Barbadoes and Demerara.147 Agitation of the emancipation issue led to numerous public meetings in Jamaica with violent speeches in favour of secession from the Empire which some observed might be informing the slaves about issues which these self same people might not wish them to know.148 At the end of February news began to break of a revolt in Jamaica with the receipt of despatches to the beginning of January.149

Jamaica consisted of three counties; Cornwall in the west, Middlesex in the centre and Surrey in the east. In Cornwall the rebellion had broken out on Christmas day when an estate building was burned at Montego Bay. Soon nearly every estate in the parishes of St. James and Trelawney was in flames. Only about five estates in St. James escaped; the others were reduced to ashes. In the Garden district of St. Thomas a fire raged for two days. Hanover, Westmoreland and Elizabeth parishes followed and only Manchester parish in Cornwall escaped. In the east several parishes also suffered burnings but Middlesex county almost entirely escaped the worst of the rebellion. However, the slaves had fired only buildings and had not fired the standing cane and at this stage only one white had been killed; a barrister named Jackson. Martial law was declared and five missionaries, Whitehorn, Box, Knibb, Whitehouse and Abbott, all said to be Baptists, were arrested and charged with preaching sedition.

Naturally this recalled the fate of the missionary Smith in Demerara and the West Indians were accused of harbouring a bitter hatred against the missionaries. Most considered the charges against them to be utterly ludicrous. It was a crime without a motive. What had the missionaries to gain from such a course?

By April it was revealed that missionary chapels, built by subscription to missionary societies in Britain, had been attacked and destroyed by the planters. The Jamaica Courant described them as "dens of infamy, sedition and blasphemy".150

By May it became clear that in Jamaica true bills had been found by Grand Juries against Gardener and Knibb but that against Burchell had been dropped. Burchell was in any case absent in England at the time but rumours concerning his bringing feeedom back with him seem to have circulated widely among the slaves. It all brought back memories of Smith and Demerara in which John Gladstone was deeply interested and he was openly attacked in the Liverpool press. But by June the prosecution against Gardener had been dropped, as had that against Knibb, noli prosequi. The indictment against Burchell was ignored by the Grand Jury and supporters and detractors faced up to one another outside the jail. To prevent bloodshed the Attorney General had Burchell removed to New York aboard HMS Ariadne.151

Pressure for change was building rapidly and in March Sandon asked if the government intended to bring up the question and was told that it intended to do so "at an early day."152 In early April the Liverpool West India Merchants petitioned parliament viewing with alarm the proposed abolition and praying for full and fair compensation for the value of their property.153

In the meantime Elliott Cresson was in Liverpool addressing the Wesleyans on the work of the American African Colonisation society, which had formed a black colony in Liberia. The Mercury commented :- "The more we reflect upon the subject of the free colony of Liberia the more we are impressed... How chimerical soever it may be to expect that the whole of the black population now in the United States... should ever become settlers in Liberia, it appears to us almost as likely as that the whites and blacks should ever cordially amalgamate as fellow citizens... Some of the best-informed persons .. are ... of the opinion that the issue ...of domestic slavery will be a dreadful servile war, more frightful than any in the history of the world."154 A lively correspondence ensued; the scheme had numerous critics. Many thought it made banishment a sine qua non of emancipation and pandered to the antipathies of the whites.155

On May 23rd 1832 Fowell Buxton again moved for abolition in the commons.156 The motion proposed a select committee to consider measures for the extinction of slavery throughout the colonies, compatible with the safety of all. Lord Althorp demanded compensation for the planters. Sandon presented a petition praying the house would appoint a committee to inquire into the subject before adopting any sudden measure. Sandon alluded to compensation and O'Connell leapt up to deny any such right. They could not claim compensation for afflicting a wrong on their fellow creatures. They were not being deprived of their land and estates, but were simply being required to cultivate them as they did in this country - by free labour. The motion was passed, as was Lord Althorp's amendment.

On July 2nd Lord Suffield presented numerous petitions containing 163,815 signatures to the Lords including one from Liverpool pleading for abolition and condemning the proceedings of the Liverpool West India committee.157 One of the petitions was seventy-six yards long and contained 14,600 signatures.

In July the tenth anniversary meeting of the Liverpool Auxiliary Baptist Bible Society was held in Liverpool in the Byrom Street Chapel, which "was crowded in every part" and in the audience were "several influential members of the Society of Friends." The society had been formed to disseminate the gospel particularly in the East and West Indies. Byrom Street was one of the oldest Baptist congregations in Liverpool. The Rev. James Lister, one of Liverpool's most respected Baptist clergymen, proposed the chairman of the meeting. Lister was a relatively non-political dissenter but a firm supporter of the Anti-Slavery Society and a member of the committee of the Baptist Missionary Society. The principle attraction of the meeting, which became highly impassioned, was the presence of the persecuted Jamaica missionary, the Rev. Knibb. The sins of the planters against the Baptist missionaries were enumerated - they were denied the protection of the law whilst the law's upholders openly infracted them - missionaries had been imprisoned without charge - the planters had suborned false testimony and had launched a crusade against religion which urged violence and bloodshed. They demanded the utter and final overthrow of slavery.

The Rev. Heugh of Glasgow asked how could the burnings, insurrections and other scenes of violence that had taken place be prevented if slavery continued to exist? The thing was impossible! If they degraded human beings to the level of brutes; if they had bought them like beasts and sold them like beasts; if they scourged and branded them like beasts; if they looked down upon them as beasts; what could they expect but that the slaves would glare upon them with the ferocity of beasts.

Knibb said he knew that there were those who, from his conduct in this country, said he was most unfit to be a missionary to the slaves. All he had to say to that was, Prove the fact! In Jamaica his solemn duty was to teach the slave obedience to his master and to god. In his native land his duty was to plead for his church and his people now under all the horrors of slavery. Slavery had thrown down the gauntlet; it had defied the living god; it had persecuted his ministers and pulled down his temples; but the stone cut out of the mountain would overthrow it.

On July 22nd the Liverpool West India Association publicly condemned a placard published by the Anti-Slavery Society158 featuring a naked black slave with chains around his arms and ankles. Charles Horsfall of the West India Committee, said it was offensive and misleading as slaves were clothed and chains were no more used in the West Indies than in England. The Association "feels no little surprise, that many Members of the Anti-Slavery Society, who trade so largely in Articles produced by Slave Labour in the Foreign Colonies, and who use American Cotton and Rice, both produced by Slave Labour, should with singular inconsistency, be the most strenuous in attacking the West Indians and the warmest advocates for the rejection of the use of West India sugar; as if Slavery were only reprehensible in countries to which those Members do not trade, and where their connexions do not reside."

The Mercury declared the chains allegorical and similar to those on Nelson's vanquished foes on the monument near the Exchange - everyone knew that Nelson applied no fetters.158

But it seems even the West India Association could see the set of the tide declaring;

"If after a careful and cool consideration of the subject the Parliament and People of England are determined to abolish slavery, all they ask is to be allowed, as is customary in all cases where private property is interfered with in England, to call upon a jury of their countrymen  for an indemnity for their loss of property which is held by as good title as any in the British Dominions ...and declare that... they are willing on these conditions to contribute along with the rest of his majesty's subjects their full proportion for the raising of a fund for such indemnity."

Nevertheless they condemned the purpose of the placard which urged electors to obtain pledges from candidates to vote for abolition expressing their "unqualified reprobation of the avowed object of this placard which requires from all candidates for Parliament a pledge upon a subject upon which a great difference of opinion exists involving considerations of the highest importance to the Commercial, Manufacturing and Shipping interest of the country and upon which committees of Both houses were seeking information."

In August the Anti Slavery Society announced a lecture in the Amphitheatre on the 28th on colonial slavery by George Thompson.159  And so began a momentous series of debates that caused a great stir in Liverpool. George Thompson, stipendiary agent for the Anti Slavery Society was to lecture on Tuesday evening, Peter Borthwick for the West Indian Association on Wednesday, and on Thursday Thompson would reply. In fact the debates lasted for six nights. Admission was by ticket equally distributed by both parties "to secure a select assemblage, and prevent, as far as possible, the recurrence of those scenes of clamour and tumult which have taken place elsewhere." 3000 tickets were distributed "and the greatest anxiety was exhibited to procure them and hundreds of persons were obliged to go away disappointed."160 The meeting began at six thirty and the Amphitheatre was "crowded in every part from Pit to Gallery."  Thompson's lecture lasted two hours.

Initially both sides agreed that Adam Hodgson would take the chair and in his opening remarks he said, "he felt himself called to a situation of great delicacy and difficulty, being on the one hand, a member of the Liverpool Anti-Slavery Society, and being on the other... selected by the West Indian body to preside on this occasion - bound to secure a fair and impartial hearing for both parties, without any reference to his own ...sentiments, which had long been before the public, and which nothing could induce him to abandon." He promised to be fair and impartial and hoped both parties would behave with decorum and refrain from "all manifestations of applause and disapprobation, and remembering that no cause whatever could be served by clamour, but might be materially injured by it."

Thompson was born in Liverpool in 1804, but left the town as a boy. His father was a Wesleyan cleric who is said to have been a clerk on a slave ship at some time. He volunteered to give lectures for the Anti Slavery Society despite lacking qualifications.161 He was highly successful and was later invited by William Lloyd Garrison - founder of the American Anti-Slavery Society - to lecture in the United States. Thompson set the evils of the West Indian system before the audience and appealed to them on the grounds of justice. There were few interruptions and, but for some uproar when he described the whipping of a slave, the meeting went smoothly. In the end he thanked them for their forbearing manner and entreated them not to interrupt the advocate for the West Indian Body. Adam Hodgson expressed his concurrence with these remarks and declared the meeting closed.160

Next night Adam Hodgson took the chair for Borthwick's address.160 He hoped the decorum of the previous night's discussions would continue. However, Borthwick's lecture was continually interrupted with laughter and applause. At one point Borthwick took issue with Thompson for lampooning his description of a room in a slave hut as a "saloon." He explained; "All he had meant was a large and airy room for lounging in. Call it by what name they would… if he were disposed to draw a picture for Mr Thompson's entertainment, he could speak of mahogany tables and sideboards, fruits and wines, and treats prepared for the Baptist leaders, who were so active in the late rebellion.  - here there was a tremendous burst of disapprobation, followed by applause and clapping of hands, which continued for some time."

Hodgson then "exhorted the meeting to listen to Mr Borthwick with the same patience and attention that Mr Thompson had met with the preceding night... the statements ... would be answered at the proper time." Borthwick said he had challenged Thompson to a debate to be judged by the audience but Thompson had refused. He extended his arm to where Thompson was sitting as if to challenge contradiction. Mr Thompson said "No, no," from his box and there were cries of "Shame, Shame," and "Chair, Chair," and a burst of hissing and applause. Hodgson again asked the audience to hear Borthwick patiently. Later Borthwick read confessions of the leaders of the Jamaica rebellion to show they had been "misled by the publications of the Anti Slavery Society and particularly by the Baptist missionaries" into believing that the King had given them their freedom. The Baptists had taught the slaves they could not serve two masters and the rebellion had its basis in a perversion of religion. He said the rebellious slaves had perpetrated the most horrible cruelties on English women as, "young, fair, and good, as the youngest, fairest and best now before him. These cruelties were practised, hear the word, and hiss not, - by leaders in the Baptist churches." There was pandemonium.

When order had been restored Borthwick asserted that the confessions of the slaves supported his accusations and the ringleaders took the same rank in the rebel army as they held in the Baptist church which caused renewed uproar. Borthwick concluded his address saying that emancipation would not be a moral boon to the slave but would drive him back to barbarism and accused the chief advocates of emancipation of not having emancipated their slaves but of having sold them and pocketed the hard cash. He had spoken for 3 hours and 20 minutes.

The next night Thompson replied but following Borthwick's tumultuous meeting the Anti-Slavery Society and the West India Association could no longer agree on a chairman and Samuel Hope replaced Adam Hodgson.160 Thompson's meeting, which lasted four hours, was lively and at one point he asked the meeting to hold up its hands if it thought slavery incompatible with Christianity. A vast majority responded and there was great cheering. There was no support for the opposite proposition.

On Friday night Borthwick replied, now with Charles Horsfall in the chair.162 He soon referred to the uproarious scenes during his last lecture and said John Cropper, who had been standing behind the boxes, had said "Hiss the scoundrel down."  This caused "the greatest sensation and uproar ..., during which Mr Adam Hodgson got upon the table and attempted to address the audience. He was strongly opposed, ... particularly by the gentlemen ... upon the stage; and finding it impossible to be heard, he again resumed his seat. Mr Hodgson ...made a second attempt to be heard... but was again compelled to descend .... Mr Borthwick, however, ultimately succeeded in obtaining for him a hearing."

Hodgson said,"... he had too much respect for both the meeting and for the chairman to have taken a place upon the table without his permission. He wished the gentlemen on the stage ... to know this fact. (Hear.) He did not stand there to disavow the fact just stated by the gentleman, or to extenuate that fact. It was an error, a very great error - an error so great, that had he, as chairman, heard Mr Cropper utter these words, he would have felt it his duty to send an officer to take Mr. Cropper under his charge. (Hear)." He read a letter from Cropper.

"I exceedingly regret that from a want of self-control, and from a momentary impulse of feeling, I gave utterance to a very unjustifiable expression of feeling for which I am to blame. I made the very earliest apology to Charles Horsfall, and as it was made in thy presence, and to thy satisfaction, I shall feel obliged by thy communicating the same to the meeting." The words had been uttered when Borthwick charged the Baptist missionaries with instigating rebellion.

Horsfall agreed Cropper had called on him next morning, and apologised. Borthwick then resumed his lecture and said the alleged cowardice and meanness of slavery would be a good argument against the slave trade but had nothing to do with colonial slavery. The word cowardice reminded him of the circumstance of Mr Thompson "declining to lecture before a chairman, whose name was a synonym for all that was noble in the character of a British merchant, and honourable in ... a British Gentleman... because he was connected with the West Indian Association." Thompson cried out, "Read the letter!" This produced cries of, "turn him out, throw him over, break his neck," and the meeting dissolved into uproar. Order could not be completely restored and the chairman upbraided Thompson for his conduct and the effect of his example. Anyone including Thompson, who occasioned further interruption would be removed which was greeted with even greater uproar. Thompson rose from his seat in a side box, waved to the audience, and left with some companions. Edward Cropper, from Thompson's box, managed to quiet the audience sufficiently for Borthwick to continue. Borthwick accused the abolitionists of being deeply interested in the cultivation of East India Sugar where the conditions of free labour were worse than those of the West Indian slaves. "So much for free labour sugar - the disinterestedness of the Anti Slavery society and the humanity of the twenty-four ladies of Clapham, who would not use West India sugar, because, forsooth, it was grown by slaves." Borthwick accused Thompson of un-gentlemanly conduct and asked the meeting what they thought of the continual interruptions and the propriety of Thompson putting a question to a show of hands, and of a chairman, who held up both his hands in support.

Thompson replied again in the Amphitheatre on Thursday September 6th with Samuel Hope in the chair.162 Thompson explained that his diffidence to lecture before Horsfall was that he might do violence to the chairman's feelings but he had in the end agreed to lecture before him. The meeting concluded with parts of the audience calling for cheers for Thompson, Borthwick, the Chairman, Lord Sandon and various other parties. In Sandon's case the call was met with deep groans and hisses.

The Mercury thought too much had been made of Croppers exclamation during Borthwick's "very invidious slander upon the sect of the Baptists." It also supported Thompson's intervention over the letter and rejected the charge against Samuel Hope seeing it as an attempt to restore order and a sign to the audience not to express an opinion.162 The following Tuesday Borthwick made a further reply to another crowded meeting bringing to a close events which were remembered in Liverpool for years to come.

Come November the Mercury was electioneering again and crowing that since reform, the Old Backbone of Liverpool, the men who had replaced the great Brougham, with the specious and superficial Canning, would be unable to influence events and the New Backbone of Liverpool, the middle classes, were urged not to return any Tories.163 Some of the reformists were trying to bind Thornley to pledges including; the abolition of colonial slavery, abolition of monopolies and repeal of the Corn Laws and to stand down if the electorate demanded it.

The Tory meeting to select its candidate took place in the Golden Lion in November 1832 attended by almost 1000 people.163 "The upper end of the room was occupied by several influential merchants connected with the West Indian interest and the body of the room was occupied by a general mingling of all classes, amongst whom persons of the lower orders of the old freemen greatly predominated." Charles Lawrence took the chair and urged the return of Lord Sandon. John Moss said Lord Sandon was the fittest to represent them in Parliament, even though he differed from some of them in some votes he had given. Was it possible for any man to have differed from so few? Adam Hodgson expressed his pleasure in seconding the nomination. He did not agree with Sandon over reform and in particular he wished "...his Lordship had expressed his sentiments more decidedly on the equitable settlement of a most difficult and delicate point of colonial policy - he meant the abolition of negro slavery on honest principles. (Hear, hear.)." Although he did not agree with every measure he had taken, "it was quite impossible to agree with a representative on every measure, ....if the representative was to be a representative, and not a delegate." He asked whether Sandon had been honest, independent and attentive to their local concerns. He asked whether they could find anyone better able to represent them "on every point of commercial legislation, on every subject which might affect the civil and ecclesiastical institutions of the state, on every point in which was involved the social, moral, and religious welfare of the British Empire." Sandon was unanimously adopted.

Sandon's position on colonial slavery was set out in his election address which contrasted the lives and fortunes of thousands of planters with the moral improvement or return to barbarism of the slaves. He perceived peril for manufacturing industry whose prosperity depended on revenue from colonial produce which could bear "no further defalcation without general embarrassment and ruin." He saw no solution in the "imperfect and ill digested legislation of the Orders in Council, nor in the immediate emancipation now demanded by the London Anti-Slavery Society." The parliamentary enquiries he hoped would produce measures containing "the germ of no slow emancipation, together with security for the continued industry of the slave, and compensation... to the master." The Mercury was unimpressed; this was not the time for a middle path, a man must be either reformer or Tory. Sandon was a political turtle - neither flesh, fish, nor fowl.164

At the election Ewart and Sandon were returned, and Thornley began raising a fund to challenge the result on grounds of bribery and corruption. It came to nought as it was interrupted by yet another dissolution.102

By February the West India lobby was concerned that Grey's cabinet planned to abolish slavery within three years without compensation. On February 6th Buxton questioned the Chancellor and heard again that measures would be brought forward at an early period.165 On March 19th he was told the governments motion would come forward on the 23rd of April and he agreed to suspend his bill.166 In early April the government's plan leaked; there was to be a loan of £20 million raised on the credit of the colonies, producing an income of 5%, to pay the planters £10 to £20 per head. The slaves would become indentured labourers compelled to work six days a week by a police force.167

Petitions for abolition began flooding into parliament again. On April 18th 300 delegates met in London to promote the cause. Delegates from Lancashire included Rev. Thomas Raffles, Adam Hodgson, James Cropper, and Thomas Thornley. They resolved that all slaves be emancipated forthwith, otherwise bloodshed would result. They opposed any suggestion that the Negro pay for his emancipation and said the country would bear any measure for increased policing and they agreed to a fair measure of relief for the planters.168

Lord Stanley, Adam Hodgson's cousin, who replaced Goderich as Colonial Secretary put forward the plans. He mentioned the vast interests involved, with 250,000 tons of shipping in the West India trade. The slaves were to become indentured apprentices for twelve years. Lord Howick objected that the slave was compelled to give up one third of his time, for one fifteenth of its value.169 The Mercury thought the act was based on the Algerine principal - the pirate first illegally seized his prey, then decreed his captive should pay a large ransom, or be doomed to perpetual chains.170 Panic ensued among the West India lobby who saw no compensation for the loss of their property. At one meeting J.H. Palmer, former Bank of England governor, said it would endanger the whole framework of society.171 Some saw it that way, and what with The Labour in Cotton Mills Act of 1831, the Ten Hours Bill and now an Emancipation Act; times were changing for the sugar lords and the cotton lords.172


EPISTLE OF CONDOLENCE 
FROM A SLAVE LORD TO A COTTON LORD



Alas! My dear friend, what a state of affairs!

How unjustly we both are despoiled of our rights!

Not a pound of black flesh shall I leave to my heirs,

Nor must you any more work to death little whites.



Both forced to submit to that general controller

Of King, Lords, and cotton mills - Public Opinion;

No more shall you beat with a big billy-roller,

Nor I with the cart-whip assert my dominion.



Whereas, were we suffered to do as we please

With our Blacks and our Whites as of yore we were let,

We might range them alternate, like harpsichord keys,

And between us thump out a good piebald duet.



But this fun is all over; - Farwell to the zest

Which Slavery now lends to each tea-cup we sip;

Which makes still the cruellest coffee the best,

And that sugar the sweetest, which smacks of the whip.



Farewell, too, the Factory's white pickaninnies,-

Small, living machines, which, if flogged to their tasks,

Mix so well with their namesakes, the billies and jennies,

That which have got souls in 'em nobody asks.



Little Maids of the Mill, who, themselves but ill fed,

Are obliged, among their other benevolent cares,

To keep "feeding the scribblers*," - and better 'tis said,

Than old Blackwood or Fraser+ have ever fed theirs.



All this is now o'er, and so dismal my loss is,

So hard 'tis to part from the smack of the thong,

That I mean (from pure love for the old whipping process)

To take to whipt syllabub all my life long.



*One of the operations in cotton mills usually performed by children.

+Tory periodicals.



In June the government announced the conversion of the loan to an outright grant of £20 million.173 On July 22nd Ewart presented a petition from the Liverpool Anti-slavery society against parts of the Abolition Bill signed by the Chairman Adam Hodgson - saying in part "taking notice of the slavery abolition bill and praying that the same may not pass into law."174 On the 25th of July Stanley announced amendments to the apprenticeship clauses; 12 year apprenticeship for predial slaves and 7 years for non-predial slaves were to be reduced to seven and five years respectively.175 There was a further reduction of one year as the measures would come into force in 1833, not 1834, and end in 1840 and not 1845. Sandon had lobbied hard for the West India interest, particularly for compensation, and complained that the government had violated its commitments. On August 1st Ewart submitted a resolution for the equalisation of duties on East India cotton and sugar, however the government demurred until the effect of abolition was seen.176  On August 28th the Emancipation Bill received the royal assent.177

The abolitionists were not happy with the bill; James Cropper, even before it became law, complained in a letter to John Cropper, "I am sorely disappointed with the bill. In its present shape it is a wasteful expenditure of public money without absolutely securing anything in return."28 In part this was based on the 12 year apprenticeship demanded and the imposition of duties on colonial produce which they saw as having already led to a continuation of slavery based on their theories of the relative cost of free and slave labour. Others seemed happier, the Mercury published a piece on Voluntary and Compulsory Labour.178

"The great object is to give to the Negro rational motives for industry, by making it the condition on which he has to depend for the enjoyment of those comforts and conveniences which moderate labour ought to ensure to all men in all countries. ... Partial as the concession is toward the slave, it will gradually prepare him for that perfect freedom which awaits him at no distant period." The system recommended by Hodgson and Cropper was being put to the test and the paper did not doubt its success. Dissatisfaction lingered among the abolitionists, both with the apprenticeship system and the treatment of the apprentices, which led to further agitation.

In December 1837 a meeting of the Liverpool Abolitionists, now styled The Friends of the Immediate and Entire Abolition of Slavery, was held in the Music Hall.179 About 400 people, principally women, attended. Among those on the platform were Joseph Sturge and Adam Hodgson who was described as "that tried, zealous and consistent friend of the Negro and the whole human race." Also present were Councilor John Cropper, James Cropper senior, and the outspoken Evangelical Anglicans, Rev. Hugh McNeile, and Rev. Fielding Ould. The chairman, James Cropper, said his health meant he must avoid exciting subjects and was unable to take much part. No one could be present who was not in favor of immediate abolition. All questions about it were unnecessary; the country had paid twenty millions but the slaves were deprived of what had been purchased. The West Indian had his compensation but had given nothing in return. Why did slavery continue to exist when all admitted that slave labour was dearer than free labour? The abolition of the slave trade occurred at the same time as spinning by machine began. Government might have kept those little wheels spinning on the same terms as they had slavery. If Government had given a bounty on all cotton spun on little wheels, they would have been at work now, - and if Government had not given a bounty on slave-grown sugar, slavery would have ceased long ago. He was greeted with loud applause.

Rev. Bevan surveyed Negro Slavery from Lord Stanley's 1834 Emancipation Bill to the present in a speech later published as a pamphlet. He set out the provisions of the bill and its subsequent violations, in particular, the partiality of the magistrates, the hours of work, the food, corporal punishment and above all the treatment of females. The intrigues, which lead to the dismissal of the Marquis of Sligo and Dr Palmer, were covered. Lord Sligo was the Governor General of Jamaica and Dr Palmer a special magistrate in St Thomas in the Vale parish in Jamaica, who had been dismissed for their attempts to administer the Act. The treatment of slaves was worse than ever before. Joseph Sturge, who had visited the colonies, contrasted the favourable operation of the apprentice system in Antigua and its abuses elsewhere, the over valuation of the price for emancipation and the horrors of the treadmill. Finally he said, nine tenths of the compensation had been paid to proprietors at home.

Documents and eye witness statements were read about cruel treatment, especially of females, and Fielding Ould proposed the motion that, they beheld with abhorrence practices opposite to the intention of the Emancipation Act and called for immediate and total abolition. Adam Hodgson seconded the motion which was carried unanimously. He said they had no right to detain the negro longer than was beneficial. He had told them in 1833 that as the nation shared the guilt so the nation shared the penalty. Their relationship to the slave was criminal and nothing could justify continuing it longer than was beneficial. On these grounds he had called for immediate abolition and protested against the Emancipation Act because it was not beneficial to the slaves but a medium of cruelty and oppression and calculated to destroy the relationship between master and slave that could render abolition of benefit to both. He said they were assembled to give liberty to the slave the moment it was beneficial and this was the moment. He asked whether the planter had not violated his contract and alluded to "one special violation of the contract, which harrowed up the feelings of Englishmen more than any other, the continued flogging of women. He said, they had heard from their friend Mr Sturge that this was still going on. Was this fulfilling the contract, or had the planters any thing to complain of if the British people snatched the apprentice from his hand, and tore in pieces his indentures? (Cheers.)

... If these things were so, it was time that they should rise as one man and say "The negro shall be free." - (great cheering) - not free upon parchment, - not free upon the statute book, but free in truth and in reality. (Renewed cheering.) It was time that the British public should rise up, for he regretted to say that the British public was the only guardian of the negro. (Hear, hear.)"

He said that parliament had never tried to grapple with the West India Question until forced by the public. He had often met to petition in the face of the dreary prospect of interminable slavery, but theirs was a righteous cause. "The morning light had dawned; the rays of the rising sun of liberty had already gilded the blue mountain tops of the beautiful islands of the west; and though mists still lingered in the valleys below, they, too, would soon fade away before the mid-day sun. (Cheers)."

The Rev. Hugh McNeile stood amidst loud cheering and declared that the 1833 Abolition Act was continuing the worst features of slavery and demanded instantaneous abolition after August 1840.  In the course of his address he said; "he had imbibed his earliest sentiments on the subject in the house and in the society of a man dear to them all; dear even to those who never saw his honoured face, and whose affection for him was like that of a father for his own child, in naming whom he named a name which must sound like familiar music in their ears, - that of William Wilberforce. (Loud and continued cheering)."

Various other motions condemning the Act and urging immediate emancipation were adopted and Edward Cropper proposed that a petition be presented to the Lords and the Commons.

Early in 1838 Sir Eardly Wilmot brought a motion in the house to terminate the apprentice system on August 1st 1838 to be followed by a motion to terminate predial apprenticeships by 1840.180 The mayor of Liverpool, William Rathbone, convened a meeting at the Amphitheatre in Great Charlotte Street, to petition parliament in favour of the motion.180  One of the speakers, Mr Blair, former mayor of Bath, launched into a personal attack on Gladstone. He said, "Gladstone had been represented to him as a good and pious Christian. He regretted this the more, because ... his example was doubly dangerous…. When they remembered that Mr Gladstone... had received eighty or a hundred thousand pounds, which ... instead of going into the pockets of the wrongdoer, should have gone to compensate the slaves .... (hear and applause) - he could not wonder that he defended the system."

The Rev. Hugh McNeile intervened: "I beg ten thousand pardons, but I must protest against personal allusions of this kind. (Tremendous uproar, and hissing, with cries of 'Turn him out')." Rathbone said, "I will have an orderly meeting, and will be obeyed, otherwise I will dissolve the meeting. Mr. McNeile has made an appeal very much in accordance with my own feelings."

The meeting regretted the attempt to divert them from immediate emancipation, by the introduction of a Bill entitled "An Act to amend an Act for the Abolition of Slavery in the British Colonies." They would never be satisfied by any measure which continued slavery under the fallacious name of Apprenticeship. Adam Hodgson, deplored attempts to press forward the Bill before the House of Commons. McNeile and Blackburn deplored the flagrant abuses of the 1833 Act.

John Scoble, greeted by loud cheering, continued the attack on Gladstone, "It has been said that ... our mouths, forsooth, are to be shut with respect to individuals. ...I am not for separating the sinner from his sin - (loud applause) - the usurper over human nature from the system he is found supporting (Cries of Bravo and much cheering.) And I am much marvelled when I heard an individual, estimable from his talents, his character, his piety, his moral and religious worth, say, that we ought not to deal with individuals." This was greeted with cheering and hisses and the Chairman called for order. McNeile rose amid applause and a few hisses and maintained he had been misrepresented, "He did not say... that they were not to allude to individuals; but that allusion to the private motives of individuals would not serve their glorious cause ... he would confine himself to the public acts and speeches of men, not ... to their private motives, nor ascribe hypocrisy to them in religion, nor impute to them mercenary motives ...."

Mr Scoble was unabashed. "You must be gratified with what has been said by the Rev gentleman ... he allows us the liberty of dealing with individuals. ....By their fruits shall ye know them ...I as much confide in the piety of a thief as a slave-owner."

What had raised the temperature was a plan by John Gladstone and others to import "hill-coolies" from India into Demerara. Subsequently, the Mercury reported that the Hespera, a Liverpool ship, carrying "hill-coolies" had left Calcutta for Demerara characterising it as a revival of the slave-trade.182 McNeile's attempt to cover this over, was the subject of at least one vigorous attack in the press which contrasted his abolitionist stance with his virulent anti catholicism. He had recently written a pamphlet asserting that those who opposed slavery must also oppose Catholicism, they being one and the same thing.183

However, by July 1838 an act was before parliament regulating the use and transport of East Indian apprentices and most of the colonial legislatures had been forced into abandoning slavery by August 1st. Thus on that day some 60 Liverpool Abolitionists held a celebratory dinner at the Royal Hotel in Dale Street presided over by the mayor William Rathbone.184 Rathbone toasted the new queen, "whose subjects were now all free, and her negro subjects - might they now possess all the advantages of British freedom." Thomas Blackburn replied; "it afforded him no common pleasure to see in the room ... ... more than three of the descendants, of three distinguished individuals.....who had performed a most important part in the history of slavery."

Rathbone remarked that their ancestors had been told that "grass would grow in the streets of Liverpool if they abolished the slave trade, however grass did not grow in the streets of Liverpool but houses, shops and warehouses did." He raised a toast to Wilberforce, Sharp, Roscoe, William Rathbone, James Currie, Edward Rushton and George Stephen. He noted Roscoe's willingness to publish Mount Pleasant at an early age and mentioned Edward Rushton and the loss of his eyesight while treating opthalmia aboard a slave vessel.

William Wallace Currie spoke followed by Edward Rushton who acknowledged the tribute to his father. He was followed by Rev. Gray of Edinburgh who spoke against the American Colonisation society and was greeted with considerable applause. Rathbone spoke again and said; "Those who had been forward in this business in the present day...were entitled to very little merit .... they were only assembled to reap the reward of what others had fought for in the heat of battle, as the father of Mr Currie had fought against his own interests in his profession, and as others had fought with him against their own pockets, ... These were the men who had merit in opposing slavery. In modern days, to stand up for the right cause required little moral courage; it was now the fashion to be right."

Rev. Hinton spoke on the continued existence of slavery in the United States and proposed a toast to William Lloyd Garrison. The secretary, Bevan, returning thanks for a toast to him noted they had to complain of defections in some quarters but hoped the feelings expressed that evening would enable them to accomplish their objects. Who had defected was unclear. However, both Hodgson and McNeile had left the movement, probably with many of the rank and file; perhaps taking the view that the object had been achieved and the issue of American Slavery was no concern of theirs.185 Later that year the Mercury carried an attack on President van Buren's annual address for its lack of resolve on the issue of slavery and on the Indian removals being pursued by the federal government.186

Despite the defections and the end of slavery as a domestic political issue the Liverpool Anti Slavery Society continued to meet regularly. A meeting in April 1840 in the Music Hall was comfortably filled with a large proportion of the audience being women, many from the Society of Friends.187 Secretary Bevan lamented the death of James Cropper and announced that John Cropper would become chairman of the branch. They discussed the attempts to import "hill-coolies" into the colonies and the continued existence of slavery in America.

By 1841 revenue considerations resulted in a proposal to reduce import duties. Lord Sandon, stood in the house to oppose a reduction in the duties protecting West India sugar. Thornley supported the measure and the London Anti Slavery Committee was drawn in.188  Slave grown sugar could be imported into England, refined in bond, and sold in fine white loaves in the West Indies at less than 4d per pound. Yet coarse West Indian sugar was sold to English labourers at between 7d and 9d a pound. The London Anti-Slavery Society's decision to support West India sugar duties outraged the provincial members. They seemed to have abandoned the principle that free labour was cheaper than slave labour. The Mercury wondered why the Liverpool body did not protest and launched a personal attack on the Gladstones.  Mr Gladstone had been a staunch champion of slavery and maintained it was not contrary to Christianity. He said the West Indian slaves were kindly treated and, "he even went so far as to palliate... the custom of branding the ... initials of the owners in the flesh of human beings! This he did on the ground that the operation was performed ... with a silver tool, - not with a red hot branding instrument of any baser metal." Gladstone had been a prime mover in the hill coolie traffic whose atrocities "were not a whit less appalling than the horrors of the middle passage" and he was engaged in cultivating East Indian sugar using men "but one degree removed from absolute slavery."

Accusations flew in the House including one that members of the London Anti-Slavery society were working negro slaves in the gold mines of Brazil. Many anti-slavery MPs, such as Lushington, opposed the reduction of the duties because the West Indies could not compete with Cuban slave grown sugar, whilst still maintaining the principle that free labour was cheaper than slave labour.188

The Liverpool Anti-Slavery Society met in May 1841 with John Cropper in the chair.189 William Kay and William Rathbone moved a motion condemning the slave trade which was carried nem. con. Another motion, which said that previous efforts to secure abolition had failed, and that victims of the detestable traffic had increased, was also carried nem. con. A motion supporting free trade and approving of reducing the sugar duties, was also carried nem. con. The final motion, again carried nem. con., declared the best means of abolishing Slavery was in the fair competition of free and coerced labour; and the proposed alteration in duties would promote the entire abolition of slavery all over the world.

Other branch societies were hardly more conciliatory and could not accept the London Society's opposition to the reduction in duties.190 The Wakefield society accused London of joining the ranks of the West Indian planters and expressed dissatisfaction that the society should have taken such a divisive step without sanction of the membership.191

The London society admitted it had recommended the use of free grown produce, as far as practicable. It also pointed to their resolution "... the British government ought on no account to allow of the introduction of slave grown sugar into the British market; and that the friends of ..abolition .. ought ... to uphold this view." Until recently there had been no proposal for a reduction of sugar duties nor for alteration of the Corn Laws or the duties on timber. The questions had become mixed up but they were not responsible for the consequences. Reduction in the duties would stimulate the slave trade in Cuba and Brazil and none of their leaders disagreed. They were not opposed to free trade and wished to see free labour produce introduced into the country.192

The controversy spilled out in the Liverpool press in an exchange of letters between Revs. Hugh McNeile and William Bevan. Bevan spelled out its origins.193 After a speech attacking Peel's government Lord Sandon was taunted with the proceedings of the Liverpool Anti Slavery Society. He replied that many members had stopped attending after the Emancipation Act, believing there was no further point in meeting and it had dwindled to a fraction of its original size. Two members of the old society, Adam Hodgson and Rev. Tattershall, had written to him expressing regret at their proceedings.  According to Bevan, Adam Hodgson had long since stopped attending. Rev. Tattershall last attended in July 1838 and McNeile in April 1838. The Mercury delighted in contrasting McNeile's exceedingly great professed anti-slavery zeal with his exceedingly small performance.193

McNeile complained he had no notice of the meeting which he said was packed as Sandon had implied.  Bevan said it ill became those who had seceded from the only society of abolitionists in Liverpool and its deliberations on behalf of millions of down-trodden slaves to charge those who remained faithful to their antislavery pledges from its foundation in 1822 with schismatical proceedings. The Mercury charged that McNeile attended his first meeting only three years ago and had not taken part until slavery was already abolished or he could never have stood so high with the Tories. McNeile was mocked for his reasons for not attending; that they were held at an inconvenient time and too far away - half a mile from his door according to the paper.193

McNeile complained of partisanship; he was opposed to the abolition of sugar duties in common with the London society and if the measures had not come from a conservative government the resolutions would not have been proposed. Although Sandon withdrew his accusations about the meeting being packed, McNeile pressed on maintaining that if all the abolitionists had been present the resolutions could not have passed. He demanded to see from the minutes whether they were quorate. Bevan, who stood accused of doing the packing by not sending out notices, replied that he had sent McNeile many notices in the past and he never attended.241 It turned out only 13 abolitionists were at the meeting but it was sufficient for a quorum. McNeile managed to consider himself vindicated.193

The Church Militant.

During the 1830's Adam Hodgson continued his involvement in philanthropic and charitable works, largely reflecting his Anglican Evangelical viewpoint. This included the Mariners' Church Society the other leading lights of which were Charles Horsfall and his son Thomas Berry Horsfall and the Rector of Liverpool Jonathan Brooks. Adam Hodgson presented the 1830 report showing they had held divine service in the Floating Chapel for three years but had been unable to find a building for a school.194 Three years later the school had closed for want of funds.195

He contributed to the Permanent Asylum for the Homeless196 and in 1831 gave £20 to the Liverpool North Dispensary,197 a part of the Liverpool Dispensaries system, which needed larger premises north of Tithebarn Street.198  He continued a member of the Committee of the Subscribers and Friends of the Liverpool Female Penitentiary along with James Cropper, vice president in 1830.199 Mrs Rathbone and Mrs Hodgson were among the lady patronesses. One of the functions was to arrange work for the inmates to inculcate habits of industry. The original Penitentiary at Edge Hill was replaced in 1822 by one in Crabtree Lane which held 40 inmates. The women were supervised by a Matron and Sub matron and did clear starch washing and the getting up of linen.200

He was involved in the British and Foreign School Society and chaired a meeting in July 1832201 addressed by the London secretary who spoke on its work at home and abroad remarking that there were over a million uneducated people in England. Samuel Hope spoke on the progress of education and the Rev. Knibb spoke on his work as a schoolmaster and missionary among the Negroes of Jamaica. He had established a school for 600 black children but said of 300,000 slaves in the island 290,000 were wholly uneducated. Lieutenant Fabian R.N. moved a resolution for the formation of a local committee.

The Chairman was about to move the vote, when the redoubtable Mr. Falvey intervened saying he was a friend to education but when he found a body of men putting forth statements which were unfounded in fact, he felt it his duty to protest. This was greeted with uproar. The Chairman begged the meeting to refrain from shouting and hissing, and to hear him in silence. Mr. Falvey said, if so many were uneducated in England, why send money abroad to educate foreigners, little of which reached its destination. Falvey repeated a story told by Lieut. Fabian of a little black boy who would not go to see a play because he could not see God there, and his Bible told him that where God was not present there was no safety. "Mr. Falvey imitated the voice used by Lieut. Fabian and asked if God "vas not at de play," was God in the street? (A laugh.) Had the poor little black boy ever seen God in his life? (Great Laughter.)" The Chairman said he would not sit there to hear the Supreme Being spoken of so irreverently; and that if this continued he would dissolve the meeting.

Falvey asked what they had done in Ireland? They had got thousands of pounds, and spent it engendering bigoted animosity. He did not object to the Bible, but to its improper use. He protested against their proselytising. Among themselves there were irreconcilable differences. "The Trinitarians said the Unitarians would be damned: but the Unitarians had drawn their tenets from the Bible as well….. The Bible Society has disseminated the Bible that had lead to Unitarianism; and if you damn the Unitarians..." The rest of his speech was drowned by the clamour and Adam Hodgson said that as he found it quite impossible to preserve order he must dissolve the meeting. This gave rise to renewed uproar and Hodgson abdicated the chair and left the room accompnied by his friends.

Nevertheless Hodgson also continued involvement with broader based charities. He was on the Committee of the Subscribers to the Lancashire Refuge for the Destitute whose Patron was the Earl of Derby, as were the Rev. J. J. Hornby, rector of Winwick, William Rathbone, William Rushton, Richard Vaughan Yates, Charles Horsfall, and George Holt.202 The institute began about 1823 and its physician was Dr. Thomas Traill. In early 1833 he was involved with a large cross section of the town in funding a proposed Northern Hospital. Among the members of the fund raising committee were Rev. Buddicom, Ambrose Lace, Adam Hodgson, Thomas Berry Horsfall, William Wallace Currie, John Lightbody, Robert Lightbody, Thomas Sands, and Charles Horsfall.203 During 1834 Adam Hodgson and Charles Horsfall were vice-presidents of the Subscribers and Friends of the Ophthalmic Infirmary established in 1820.204 He was involved in the Liverpool Literary Scientific and Commercial Institution.205 which met in the rooms of the Royal Institution. It occupied a position between the Royal Institution and The Literary and Philosophical Society and the Mechanics Institute to provide education for the merchant's clerks. Its vice presidents were Lord Sandon and Mr Ewart. Lectures included Early Literature, the properties of the Atmosphere, Botany, Spanish literature, French, Mathematics and Commerce.

His work for the Established Church became more marked perhaps driven by the Irish question. In 1831 there was violent protest in Ireland over the payment of tithes. Resistance to the payment of tithes had profound effects and in December 1835 Adam Hodgson became treasurer of a committee for the relief of the Irish clergy206 which included rector Jonathan Brooks, Hugh McNeile and R. P. Buddicom.  Rev J. J. Hornby and his family gave prominently; Adam Hodgson gave £20, as did Charles Horsfall but few of the Liverpool reformers gave.

In September 1836 the foundation stone was laid for a new church school in Liverpool and there was a 10,000 strong procession through the town, with 1000 members of the Tradesmans Conservative association and 7000 boys and girls from the Corporation schools. It was headed by the rector and joined by Thomas Brancker, James Aspinall, Robertson Gladstone and Adam Hodgson.207 The reformed Municipal Council elected in 1835 had promoted non-denominational schools which became a divisive issue. Although over half the population was either catholic or non-conformist the Established Church adopted a policy of non-co-operation in July 1836. The newly arrived and fiercely anti-catholic Hugh McNeile lead the way in organizing resistance through various Protestant Associations in the Town.

In December 1837 Hodgson was involved in building a new church for the villages of Waterloo and Crosby Seabank;208 Christ Church, Waterloo was completed in 1840, and pulled down by Austin and Paley in 1899 as unsound.209 Adam Hodgson donated £100, Charles Horsfall £50 and Joseph Hornby £10. Hodgson's associate in many of his Anglican activities, Charles Horsfall, was in the West India and Palm Oil trades and seems to have been interested in Davy's experiments with the copper sheathing of vessels and to have had an extensive botanical collection in his Everton gardens.210 Hodgson became involved in many church building programmes through the committee of the Chester Diocesian Society. At its February 1838 meeting they resolved that the welfare of the country was closely connected with the provision of church accommodation and pastoral superintendence.211 Many places were deprived of these benefits through the rapid increase in population. On the committee of the society were: - the Reverends Jonathan Brooks, J Hornby, Winwick, G. Hornby, Bury, along with Adam Hodgson, Thomas Berry Horsfall, and Charles Groves. In 1839 the Society built 4 new churches in Colne, a new chapel in Heywood, 2 in North Meols, 2 in Croston, and 4 in the Fylde.212 In total 20 churches had been built at a cost of £48,000.

Who are these and whence came they?

Adam Hodgson's involvement in the Anti-Slavery Society, in various missions and charities, and in church building, clearly stems from his embrace of an evangelical stance within the Established church. This is apparent by 1811 with his involvement in the founding of the Liverpool Bible Society.1 His correspondence with Thomas Gisborne at the time of Letters from North America seems to connect him loosely with the Clapham sect of Wilberforce and Thornton. How that came about cannot be said with certainty but since Gisborne was a considerable landowner in Leicestershire as well as in Staffordshire and a friend of Thomas Babington and married to his sister it seems likely that this connection arose from his relationship to the Pares family. Both Thomas Babington and Thomas Pares were at one time M.P.'s for Leicester and Babington's daughter married Zachary Macaulay.213

Curiously at the height of the agitation over Reform and Emancipation and the contoversy over the Baptist missionaries Adam Hodgson's youngest sister Anna married the Reverend James Lister. Lister was one of Liverpool's longest serving and most respected dissenting preachers; the Baptist minister of Lime Street Chapel, member of the Anti-Slavery Society, and like Hodgson a founder member of the Liverpool Auxiliary Bible Society.214 They were married in December 1832 by the Rev J. Jones of St. Andrews in St Brides Church which was a new and impressive edifice in the classical style. It was of the established church (marriage in dissenting churches was not legalised until 1837) and was consecrated in December 1830 and opened in February 1831 paid for by subscribers at a cost of £6000. James Lister was then living in Soho Street and Anna Hodgson in Bedford Street, Abercromby Square.215

James Lister was born in Glasgow in 1779. His forebears had been in the army and settled in Scotland following the rebellion of 1745. He attended Glasgow grammar school followed by 9 years at Glasgow University and although intended for the established church he converted to the Baptist faith and in 1801 formed the first "English" Baptist Church in Scotland. In 1803 he took charge of a chapel in Lime Street formed after a split in the congregation of Byrom Street after the death of the preacher, Samuel Medley. However, the Byrom St chapel remained Baptist. He remained at Lime Street until the construction of a new chapel in Myrtle Street in 1844. He thus seems to have been one of the earliest evangelical dissenters in Liverpool. Along with Adam Hodgson he was present at the inaugural meeting of the Liverpool Auxiliary Bible Society in 1811 and was active in numerous Evangelical organisations including the Baptist Mission, and the Evangelical Alliance. At a meeting of the Baptist Missionary Society in 1847 Lister took the chair and began by summarising the history of evangelism in Liverpool.216

Referring to the various Protestant missions then in existence he said that at the close of the previous century they did not exist. "In 1789, when the French Revolution commenced, there ... was no Protestant mission here connected with Evangelical Christians that he was aware of. One would have thought that of all the times that missionary efforts could begin that was the most unpropitious. Our country was in a state of great distress... and the Church of Christ... was in a very low condition, and had been so during the whole of the preceding century. From 1688 to the French Revolution the Dissenting churches were comparatively in a low state and very many of the old Presbyterian churches became Unitarians. The London Missionary Society began in 1795, the Church Missionary Society in 1799, followed by the Wesleyan Missionary Society. The Bible Society began in 1804."

He recalled being present at the first public meeting held among the Presbyterians, in Scotland, in the year 1796. "All these came into existence contemporaneously with the awful French revolution, and contemporaneous with the greatest national distress. Some might think that bread was very dear now, but it was cheap compared to what it was in his remembrance. There were seasons when loaves could scarcely be got at any price. That was the time when God was pleased to pour out his holy spirit, and when these missionary societies commenced their operations."

Further light is shed on Lister's arrival in Liverpool in an obituary which appeared in the Baptist Magazine in October 1833 signed by W.R jun.217 On May 27th 1833 Mrs Phebe Rushton passed away. She was the wife of William Rushton and was born in 1773 the daughter of William Copley a woollen cloth manufacturer of Leeds. He and his wife were described as "Godly persons of the Independent denomination." She came to Liverpool in 1789 where, "it was her privelige to hear the gospel in great purity from the lips of Mr. Medley who was at that time the Baptist minister in this town. There is no reason to believe she was a subject of a saving change prior to her residence in Liverpool." Medley's ministry was described as "a great blessing to the town of Liverpool." "By his instrumentality it pleased God to accomplish a remarkable revival of his gracious work in the church... The precious seasons of divine power which were enjoyed in those days, are still fresh in the remembrance of some old disciples..." Her exact moment of conversion seems to be unknown but was of "the more gradual kind." "The gospel descends on some like the rain, on others it distils as the dew..." In 1795 she married William Rushton who was probably a cotton broker and shipper - there was a vessel the William Rushton which sailed out of Liverpool. In February 1796 Phebe Rushton was baptised by Medley. Medley died in 1799 and another pastor was chosen, but not unanimously, the new pastor was opposed by 27 members of the chapel including the Rushtons. It was eventually agreed that the dissenting members might have an "honourable dismission" and form a separate church which they did in 1800. For several years they met in a small room before erecting a meeting house in Lime Street. The Rushtons apparently had a large family but it is not known whether they were related to the blind poet, Edward Rushton, unless perhaps William Rushton was the son of the the aunt with whom Edward Rushton stayed following his blindness. They had a son William Rushton junior, also a cotton broker, who published a tract "Letters on Particular Redemption, addressed to a Baptist Minister." He died on February 6th 1838 at his home in Bootle aged 42 but was described as, of Abercromby Square. He had "for many years conducted the evening service of Lime Street Chapel."218

During her life Phebe Rushton was "engaged in various societies established to promote the moral and spiritual welfare of mankind," among which was the Liverpool Female Penitentiary of which she assisted in the management and visited the inmates and "the anti slavery society met with her most hearty concurrence." The involvement of evangelical women such as Phebe Rushton in institutions such as the Female Penitentiary and the Anti-Slavery Society probably reflects a growing engagement with social questions by women at this time. Institutions such as the missionary societies and the Antislavery movement encouraged female involvement and established women's sections. Other evangelical bodies such as the Lancashire Female Refuge and the Female Penitentiary could probably not have functioned without their active involvement.

On Lister's death in 1851 the Rev C. M Birrel of Pembroke Street delivered one of several eulogies to Lister.214 He too noted that in the previous century Anglicans such as Rev. Bickerstetch recommended attending dissenting chapels to hear evangelical ministers and that the Presbyterian church of the time was "so far as it verged toward anything positive, unquestionably Unitarian." He noted that Lister's ministry began eight years before "the effusion of the Holy Ghost which was granted in the six months ministry of Spencer... and which changed the tone of religion in the town generally." The extremely youthfull looking Reverend Thomas Spencer, who was barely twenty years old on his arrival in Liverpool, was for 6 months minister of Newington Street Chapel.219 Spencer died by drowning whilst bathing in the Mersey on August 5th 1811 having by dint of his preaching so enlarged his congregation over a period of just a few weeks that a larger chapel had to be built. Arriving in Liverpool in 1811 he preached his first sermon on the third Sabbath of February and the foundations of the new chapel were laid on the 15th of April. After his death he was succeeded by Thomas Raffles who prepared a tract eulogising his life and work - A Burning and  a Shining Light.

It was in this competitive spiritual and moral atmosphere that dissenting and established evangelical philanthropists and reformers alike lived, moved and had their being. Their various evangelical views were at the heart of Liverpool's moral and political life for the next fifty years.

The Panic of 1837 and the Chartist Rising.

In 1837 the Bank of Liverpool was hit by a huge financial crisis. The period had seen rapid growth of investment in railways and the creation of many joint stock banks and other companies since 1826. In 1836 104 joint stock companies were formed in Manchester and Liverpool with capital over £37 million. A rapid growth of credit further fuelled speculation in stocks. Several Anglo-American houses pursued loose credit policies using discounted bills as collateral for loans.93 In July 1836 George Carr Glynn of Glynn's bank in London warned Joseph Langton, the manager of the Bank of Liverpool, about the large amount of American Bills which was making the Bank of England "very fidgety."  In November 1836 he wrote to say he had seen the Chancellor who said there would be, "every needful cooperation on the part of the government to counteract any tendency towards internal panic." Panic duly ensued.

It seemed that many banks might cease payment and the Bank of England was not about to help. The Bank of Liverpool anticipated the results of the excess paper and William Brown wrote to the President of Board of Trade urging limitations to the number of joint stock banks and the amount of paper issued. In 1836 the Bank of England tried to limit gold outflows to the United States for speculative land deals and other investments and began to restrict credit to Anglo-American houses, including that of William and James Brown, and it raised the interest rate. In the United States President Jackson decreed that payment for government lands could only be made in specie. The ensuing panic in the United States soon affected Liverpool when remittances failed to arrive. By May 1837 William and James Brown & Co. were tottering.

The crisis in Liverpool began with the American houses of Thomas Wilson & Co, George Wilder & Co, and Timothy Wiggin & Co. Representatives of Thomas Wilson & Co arrived and stated their difficulties; although they had some guarantees from London to the Bank of England unless they had assurances from Liverpool they would have to stop as would Wilder & Co and Wiggin & Co. The Bank of Liverpool offered a loan of £10,000. Two directors went to alert the Bank of England to the consequences of failures on this scale. The Bank of England wanted guarantees for discounting the bills of American banks and in March the Bank of Liverpool agreed to subscribe £25,000. Nevertheless Wilsons stopped payment in June putting pressure on Browns.

The Bank of Liverpool and Arthur Heywood & Sons tried to persuade the Bank of England to assist warning of the disastrous effects on British exports. On May 27th the Roscoe packet arrived from America with news of the suspension of non-specie payments. On 7th of June Adam Hodgson wrote to the Governor of the Bank of England warning of "the disastrous consequences which might follow in the manufacturing districts and elsewhere on the stoppage of Messrs William & James Brown & Company." He asked the Bank of England for "powerful aid to avert a calamity so alarming." The Bank of England was warned that William & James Brown & Co.'s remittances from America were "delayed and cut off" and they could not continue without assistance. Brown's had a capital of £1,372,000 but held £472,000 in protested bills and there were fears that £372,000 expected during the month would not arrive. With guarantees of £20,000 from the Bank of Liverpool and £10,000 from Arthur Heywood Sons & Co and £100,000 from Denison & Co, Browns' London agents, the Bank of England advanced nearly £2 million until the end of the year. Browns repaid the loan within six months. By the standards of the time this was a huge loan; total government expenditure in 1837 was about £51 million and a total American expenditure around £8 million.220

For the bankers the crisis was over and on January 31st 1838, the board of the Bank of Liverpool voted a service of plate to Joseph Langton, Adam Hodgson and Alderman Smith, "for the talent and judgement which they have exhibited in the management of its affairs."221 The Board also had Hodgson's portrait painted and hung in the board room for his services "in the two fold capacity of chairman and one of the managing directors."93 The Bank's profits fell from £42,133 in 1836 to £35,090 in 1837 but rose again in 1838 to £49,393. The bank continued to prosper and at the 1839 Annual Meeting the Chairman, John Street Sands, alluded to the services of Adam Hodgson, who, he said, "was prevented from attending the present meeting but whose exertions in the service of the bank had been unremitting from the commencement. It would be gratifying if they could retain the services of a gentleman who had worked so zealously on their behalf." He was retained as a consulting proprietor.222

Langton, reported paid up capital of £476,825; net profits after expenses and bad debts were £53,609 and the proprietors had received two half yearly dividends of 5% or £47,682 leaving £5,926 to carry to the reserve then standing at £109,602. But, he informed the meeting; "The present monetary pressure could be attributed to the effects of a deficient harvest last year, the foreign exchanges, the withdrawal of large amounts of capital to the favourite undertakings of the day, partly the withdrawal of foreign securities from mercantile capital." There was also a case of embezzlement of £3,311 by a clerk who had been convicted and punished; £1000 would be repaid by his sureties.

The policy of prudence established by Adam Hodgson continued through crises of the Crimean and American civil wars despite Liverpool's dependence on cotton imports. When his period of office came to and end in 1839 he warned that watching exceptional debit balances "was one of the most important duties of the directors and in their ignorance of private accounts, it was the only way they could control the general management of the bank."93

The crisis of 1837 led to a trade depression in Britain and the United States which lasted several years. This was one cause of the rise of the physical force chartists. Adam Hodgson became involved in his role as a county magistrate and in November 1839 he was involved in sentencing the Leigh Chartists at the Kirkdale sessions. The Peoples Charter was published in May 1838. A large petition was presented to parliament in June 1839 but the Commons refused to hear the petitioners. The Chartist Convention called for a sacred month, a general strike, to begin on August 12th. Liberal newspapers were unsympathetic and keen to suggest intimidation was involved, such as the use of vitriol to spoil the work of strike breaking hand-loom weavers.223

Leigh and Chowbent had been radicalised by the dissenting preacher Joseph Stephens who visited in November 1838. During 1838 silk weaving was depressed and provision prices high. By the end of the year the Chartists had begun to arm themselves with pikes and "torchlight and other meetings were held two or three times a week throughout the winter." On the 1st of August 1839 a large meeting voted unanimously to commence the "sacred month" on August 12th. That morning the chartists assembled in Leigh Market-place to be addressed by the leading chartist William Butterworth, an Oldham weaver. At nine a procession of several thousand, armed with clubs, and headed by a band, set out to stop the factories in the area. They were unsuccessful in stopping the factories but had more success among the hand-loom weavers. On Tuesday detachments of chartists went out to various mills and the owners who did not stop were threatened; in some cases they "displayed their sharpened pikes to bring the argument to a close." About twelve factories stopped, and when they returned to town they "had so much increased in numbers and confidence, owing to their success, that the appearance was very alarming." The authorities sent for troops from Haydock, and that night a force of about 100 arrived.

On Wednesday morning 6 to 10,000 people, armed with bludgeons, or short poles, "made so that a pike blade could be instantly inserted," marched in front of the building where the soldiers were stationed shouting defiance. The procession moved to the Market-place and the magistrates decided to read the riot act but by the time the troops and special constables arrived, the mob had gone toward Chowbent, to bring out the colliers at Worsley Hall. However, hearing that two chartists had been taken into custody at the White Horse, they determined to return and release them. Arriving at the inn a special constable, named Whittle, advised the leaders to disperse peaceably but he was struck on the head with a stick. About thirty constables rushed out to rescue him wielding their short but heavy truncheons on the heads of the front rows of the procession which was confined in a long and narrow street.

"The head of the column, frightened by the ardour of the onset, and smitten by the staves of the constables, ... turned round in dismay upon those who pressed from behind. Those in turn joining in the attempt to escape, pushed over their fellows still further in the rear, until a scene of indescribable panic and confusion seized the whole mass... and, incredible as the fact may appear, in a few minutes thousands of men were in full flight before a mere handful of constables."

The search began for illegal weapons; considerable numbers of pikes were found, four or five in a brick-kiln were described as about eight inches long in the blade, very sharp at the point and both edges. Sixty-seven arrests were made and thirty-three were tried at the Kirkdale sessions. Four were bound over to keep the peace, eleven detained for further examination, and the rest discharged.223,224

Many of the Lancashire chartists came up at the Kirkdale assizes in August before Justice Colman.225 At the same assize the fraud on the Bank of Liverpool was tried. John Todd, a cashier, pleaded guilty to embezzlement and was sentenced to ten year's transportation. "The prisoner kept his face buried in his handkerchief while sentence was being passed, and when it was over, hurried from the docks as if anxious to hide himself from the view of the persons assembled." The Leigh chartists came up at the Kirkdale Sessions on November 4th before Rev. Miles Formby. They were charged with illegal assembly, riot and assault. All were undefended and all but one were found guilty. Sentences were deferred until November 11th when the magistrates included; Rev. Jonathan Brooks (chairman), and Adam Hodgson. They held a long consultation in private to decide the punishments and did not appear on the bench until nearly 2 o'clock. The Chairman said the bench had been careful to allot sentences proportionate to the crime. Compared to the ten years transportation for embezzlement the sentences were comparatively light. Most were sentenced to between one and six months imprisonment with hard labour, a few to twelve months, and one to 18 months in Lancaster Castle.226

The Biggest Brothel in England.

At the beginning of 1842 the Liverpool workhouse contained more paupers than ever before, some 2000, and discipline began to break down. Throughout the country the provisions of the Poor Law Union, the Gilbert Union, caused consternation among parish officials, and in some cases attempts were made not to enforce the law. On September 15th four men and a boy were gaoled for 21 days for refusing to eat the porridge, as not thick enough. Edward Rushton, the stipendiary magistrate, pronounced it the finest food ever given to a human being.227

In January a curious story of the death and burial as a pauper of a man who appeared to have been robbed and left naked in the streets of Liverpool appeared in the London Times followed a few days later by news of disturbances in the workhouse. 10 female residents were committed to prison by Rushton for insubordination.  Next day five male inmates were brought up on similar charges. With 200 others they had created a tumult and attempted to rescue one of their fellows who the overseers were trying to confine "in a place of safety." Rushton remarked on the demoralising state of the workhouse, astonishing those members of the public who were present in court.228 The want of space, the absence of classification, the bad arrangements and divided authority meant it was "a matter of little astonishment" that people were brought up for malpractices.  "He wished the governor would come before him to make the charges .... instead of sending his subordinates."  The gaol held 630 prisoners and he could not continue to increase the number with disorderly paupers when the problem was the governance of the workhouse. He discharged the men telling them to approach the governor, "a humane and thoughtful man," if they had any grievances. They should not have been taken into custody, "the workhouse was not a prison; but they should not look upon their escape in the light of a triumph."294,230

The chaplain of the workhouse then protested that the governor had difficulties with the inmates some of whom were "of the most incorrigible character." Mr Rushton regretted to say so publicly but there was an indiscriminate mixture of sexes of the worst description of characters. Without shutting his eyes he could not but observe that the sexes were indiscriminately intermingled. The chaplain said there were apartments in the building where this was not the case. Mr Rushton repeated his remarks and said if things did not improve he would enforce remedies.231

A few days later the chaplain appeared again in Rushton's court and asked to make a statement. After seeing a report in the Times he wanted to correct the account given of the moral state of the paupers. Their moral state had never been better, but occasionally things would occur among a disorderly class who were mostly women who had abandoned themselves to prostitution. Rushton suggested the chaplain listen to him. The report was correct. He had not criticised the governors or the chaplain. He had complained of bad management and lack of classification - the mixing of the virtuous with the profligate, and the need for adequate officers. He had witnessed scenes, which he had no wish to go into, of the most abandoned profligacy. Some of the girls had not been allowed to go to church for six weeks. A man in the probationary ward could not obtain a bible. It was the arrangements that were at fault and these rested with the Guardians. As to the paupers, there were hundreds of discrete and creditable persons but they were not prevented from associating with the others. He made not the slightest imputation on the chaplain's desire to have everything correct. The chaplain replied they were making arrangements to remove the evils. Mr Rushton said, "what I complain of is that these arrangements were not commenced some time ago."232

In February the Select Vestry met to consider the extraordinary statements in the press about the management of the Workhouse before replying to queries from the Poor Law Commissioners. The churchwarden, Mr Birkett, took the chair and said their investigation should consider, whether the Liverpool Workhouse was the largest brothel in England, whether indiscriminate intercourse of the sexes existed, whether a bible had been refused to an inmate, whether inmates had not been permitted to attend church and the general management of the workhouse.233

Several members loudly objected to the first question since no such public statement had been made. The chairman said it had been made to him as churchwarden by Mr. Rushton as magistrate and as such he considered it a public statement and he insisted on it remaining. Unfortunately for the Select Vestry, eager to protect their reputations, this turned what had been a robust private remark, into a very graphic public description. For, despite excluding reporters, sufficient details leaked for the remark to appear in the London Times. Their discussions revealed that three illegitimate children had been born that year to parents permanently resident in the workhouse. In one case the mother was between 17 and 18 and the father sixty. One member said the reason more illegitimate children were not born was the indiscriminateness of the intercourse between the sexes.

Mr Dowdall, the governor, was asked whether he thought the workhouse was the largest brothel in England. Dowdall said he did not know what size the largest brothel in England was, but he did know the Liverpool Workhouse was a brothel. If anyone absented themselves from dinner intercourse might take place without his knowledge and the male paupers were getting over the iron railing which separated their ward from the females. The chaplain said the workhouse was managed most efficiently and statements to the contrary were false. He was asked about three black paupers climbing over the railings into the women's ward. He agreed this had happened but no intercourse had taken place. Asked how he came to that conclusion he said he walked round the wards once or twice a week and if it had occurred it must have come to his knowledge by other means. Mr. Dowdall said he remembered the incident very well and intercourse had taken place.

Following an adjournment, the chairman, Rector Jonathan Brooks, published their conclusions, that the workhouse was overcrowded and this lead to problems of classification. They had plans for additional buildings costing £50,000. In the mean time they would recruit extra officers. It was not true that bibles had been refused or people excluded from worship.227

Nevertheless, the Mayor, Robertson Gladstone, summoned the magistrates on February 12th to discuss matters. Among those present were, Charles Horsfall, Adam Hodgson, Edward Rushton, William Rathbone, and Hugh Hornby. Only one member of the Select Vestry attended, with two or three members of the late Board of Guardians, the honorary and acting surgeons, Mr Dowdall, and several other workhouse staff. The mayor had called the meeting to discuss the statements in the press about the workhouse after speaking with Adam Hodgson and Edward Rushton.234

Adam Hodgson explained; a few months before he had been on the bench with Rushton when "a most revolting and disgraceful case, connected with the burying of a poor man at the Workhouse, came before them." Mr. Rushton asked the Select Vestry to look into it but found there was little likelihood they would investigate and decided that the magistrates ought to act. An Act of George II gave considerable powers to the magistrates and their responsibilities connected them very closely and very painfully with matters that had long been taking place. "They ought not to leave the responsibility with Mr. Rushton alone." Hodgson said that Rushton would substantiate his charges but he drew their attention to a sentence in the report that the vestry were anxious to maintain discipline but it would be in vain unless they could "rely upon the magistrates of the borough for effective and cordial co-operation in this very difficult task." This "imputed a deficiency on the part of the magistrates, and as there had appeared in the London Times a statement that the Liverpool Workhouse was a brothel, he thought it high time for the magistrates to interfere."

Rushton said he was pained to be the public accuser of his townsmen but the case was within their jurisdiction and "it was their duty to do right come what may." In December 1841 a man had been found dead in the streets and he could not be identified. An inquest was held and he was taken to the Workhouse burying ground but "the man who drove the hearse was a pauper, very old, and not very capable of giving evidence. His attendant was an idiot." He and Mr Hodgson heard from the man's brother that the man had been forced, in the clothes he had been found in, into a coffin that was too short so that the lid would not close. He was buried in a large common grave with no funeral rites except that two days later the rites were performed over all the dead who had been buried in the interval.  "There was something so revolting in this," that he and Mr Hodgson made further inquiries and found the account true in every detail. He sent for the Secretary to the Board of Guardians and told him to tell Mr Brooks what had happened, "for Mr Hodgson and I have pledged ourselves that such things shall never again occur in Liverpool."

Rushton visited the workhouse and found carelessness in the general management. Shortly afterwards a number of women came before him for disorderly conduct and were committed for 21 days. Certain things these girls said led him to investigate further and he found the workhouse without classification. He found decent married men and women forced to associate with the most abandoned profligates. A girl named Ellen Roach, who he had repeatedly committed, was in association with these people. The governor said she was violent and insisted on being there and so she must be or there would be no peace. He asked to see the officers and found they were mostly old and infirm paupers. There was neither the physical nor moral power to direct such a community and disorder was inevitable.

The governor told him he had informed the Select Vestry of the inadequate officers and accommodation and that his health would fail from the arduous duty they imposed upon him. The Rev Augustus Campbell chairman of the parochial board told him that in the classification ward there were abandoned profligates living with decent people; that there was indiscriminate prostitution and a communication had been made between the male and female yards. Rushton found the glass covering the wall had been knocked off and the wall covered with sandstone. Mrs Ashton, one of the officers, told him, "That is made by the men coming over to the women in the night, and the women go down to them in their shifts." (In the Times report the women go over to the men, and periodically the words "sensation" and "renewed sensation" were inserted to indicate the growing astonishment). Rushton said the governor had also told him that the Workhouse was sometimes in such a state at night that he dared not go in.

Campbell agreed to look into it and later sent him a letter saying it had been discussed and improvements would be made. "But from that time to this, nothing has been done; things are in the same state; it is going on now!" In the twelve months following 117 disorderly persons were sent to him from the workhouse to be goaled - proof of bad management. The classification ward was under the care of an old woman who was lame and walked with a crutch. The lunatic asylum within the workhouse, which had horrified him from the shrieks and ravings of the lunatics, was managed by two paupers, but in any case it should not exist. They had a good lunatic asylum where they could be cared for at a difference in cost of 5s per week. He had brought this to the attention of the vestry but nothing had changed.

In January ten women and five men were brought before him charged with disorderly conduct. He committed the girls, the men were discharged.  This was the origin of the piece in the Times and he was glad it had appeared, it was time some public notice was taken. It came to the attention of the Poor Law Commissioners who wrote to the Select Vestry. He had heard from William Rushton that they intended to deny the charges. However, their report admitted every charge and stated that it had caused them anxiety for several years, but they had not acted because of the cost. Since then they had increased the number of officers but they should have done this twelve months ago. Rushton then made an impassioned speech in favour of the generosity and charity of the poor who were being deprived of their rights of support by the laws of England.

Witnesses were called and the most shocking evidence came from Mr Walker and Mr Mould. Rushton said it was not necessary to go into the painful and disgusting details. One fact mentioned by Mr Mould he hoped would be suppressed by the reporters. Mr Mould said decent married people were interrupted in the passage to their beds but his next statement was suppressed. A report existed, based on detailed evidence, and signed by the officers, but the facts were so disgusting and abominable that it was not proper for it to go beyond the committee. Mould said that Mr Nightingall could testify about the causes of insanity in the Workhouse, particularly among juvenile females. Mr Rushton interposed; this was to go into details better avoided.

The magistrates passed several resolutions after Rushton had discussed the remedies open to them. They had the power to visit the workhouse to see that the law was being observed, they had the power to summon offending parties and to certify to the quarter sessions. It was their duty to see that the parochial authorities remedied these evils. Adam Hodgson questioned whether it was necessary to certify since "the public eye was directed so strongly to this point that the parochial authorities could scarcely again fall into such supineness." He could not conceive the Vestry would now neglect the matter but they needed to express an opinion "as the public papers had, with some appearance of authority, put into the mouth of one of the members of the select Vestry words to the effect that the investigation would cover Mr Rushton with shame and confusion." Rathbone recommended three weekly visits by the magistrates. Their resolutions vindicated the statements made by Rushton, and said his investigation showed the utmost forbearance. The magistrates were and always had been prepared to co-operate with the parish authorities, and they adjourned to March 10th.

The Mercury declared that conditions in the workhouse had long been the same and the parish authorities, all Tories, had tried to oppose the new poor law and get themselves exempted from it. The Tory press denied the state of the workhouse and attacked Rushton, yet curiously the meeting of the magistrates was instigated by a Tory magistrate and called by a Tory mayor. This was the same Liverpool workhouse which supplied apprentices to Quarry Bank, the factory of Robert Hyde Greg. Two girls from the Workhouse, Esther Price and Lucy Gardner were falsely imprisoned by Greg in 1837 and were so intimidated by him that Esther Price could not be persuaded to give evidence despite a legal case that was almost unanswerable.235 The Manchester short time committee that investigated the affair characterised his apprentice system as tyrannical and barbarous. In the past it had also supplied apprentices to Thomas Hodgson's and later to Samuel Greg's mills in Caton.236

Matters did not immediately improve. In March, 6 disorderly females aged between 18 and 21 were brought before the magistrates charged with climbing a twelve foot high wall to reach the male inmates on the other side. Three were fined five pounds or two months and the rest were given 21 days hard labour.237 When the magistrates reconvened a poor law commissioner had visited the workhouse accompanied by Hodgson and Rushton and left some written advice. However the only order he gave was for the removal of the lunatics. Rushton pointed to a letter that Nightingall had written to the press casting doubt on his statements and yet he had recently given evidence against a disorderly woman.

Five pauper girls had been brought before him who had scaled two walls one thirty feet high and one twenty two feet high in order to get into the men's ward and only three additional servants had been employed. The Inspector of Prisons had said the borough gaol should only contain 450 prisoners but contained 717. The magistrates were in an intolerable position, sending to gaol disorderly paupers for want of proper officers.  Beyond the removal of the lunatics little improvement had been made. Neither had the commissioner issued any orders, which would have given the magistrates power to act, but only recommendations. The meeting resolved, that the current buildings were inadequate, that more female officers were required, that there were no published regulations for its management, that the Poor Law Commissioners should publish such rules, that it was necessary to commence a new establishment for juvenile paupers, and that increased accommodation should be built immediately.238

Matters came to a head on June 6th with the appointment of a new governor and new regulations. Shortly before the Sunday afternoon service a dozen inmates led by William Smith paraded about the yard shouting and "misconducting themselves." The officers managed to calm things down but in the evening James Green started again using "profane and insulting expressions." He threw his supper on the ground and took out a knife threatening to kill himself or one of the officers. He tried to rouse the other inmates to protest that the food was insufficient for which he was given three days on the "disorderly diet." Next morning the inmates arose en masse and demanded their liberty. The governor, imposing a resolution passed in February abolishing liberty days, refused and called all his officers to crush the rebellion. They arrested Smith and Green who were brought before Rushton charged with insubordination and riot. Rigg, an officer of the workhouse, said, he was ordered to assist another officer, Galloway, in suppressing a riot.239,240

Rigg said "On going thither I saw a spirit of disaffection in the prisoner Smith." Mr Rushton said "Never mind your metaphorical language what was he doing?" Rigg said he was trying to excite the rest of the inmates. Smith said they had stopped his supper. Galloway said he was very disaffected, to which Smith replied, it was because they were starving them. Smith's knife was produced which was said to be large and similar to those used by butchers. Rushton asked why he was allowed to possess it. Galloway didn't know but repeated he had been threatened. Galloway said when he brought Green his supper he "threw it on the ground, and made use of the most threatening expressions." He sent for Rigg to assist him. Rigg and another officer testified he had taken out his knife and threatened to kill himself or Galloway; he would not have dry bread. Rigg also said, "And this morning all the people of the house demanded their liberty. They assembled in hundreds."

The house was in complete commotion, and the yard was filled with turbulent inmates. The two prisoners were ordered to go to their own ward but refused and demanded their liberty. He told Smith he could leave, but must remain until after his three days of disorderly diet. The other prisoner insisted on going out, and the officers were sent to disperse the crowd, and take the two ringleaders into custody. The governor admitted that all the inmates took part and said the liberty days had been stopped in February and that they could only go out on application. He said, "it is a struggle at the present time who shall rule - whether wild rioters, ... or whether I shall have the government of the house."

Rushton asked if he had ample assistance and the governor said he thought he had. Rushton remarked, "It was only the other day a man had to restrain a robust woman in a state of nudity," and if he needed more officers the Select Vestry should provide them. "As to the prisoners, one of them (Smith) was well known for offences, He was first in the workhouse, and then in the gaol, for months alternately and was quite a hopeless case." The other was not known. He said he understood what the governor had to contend with and, "It is almost impossible for any human being to manage under the present system, but I am glad to hear it is going to be altered." Smith and Green were imprisoned for 21 days.

By July 1843 the Select Vestry had finally selected the best design for the new workhouse by Lockwood and Allom with an 800 foot frontage and built in the Elizabethan style at a cost of £30,000.241 At the end of November charges of neglect of duty were brought against Mr Nightingall. He was accused of transferring a lunatic to Lancaster when unfit who in consequence died. He was also accused of administering white hellebore to the patients. There was a practise of administering "the house medicine" made up with jalap and salts as a cathartic. The boy who assisted him was unsupervised, the wrong ingredient was added and twenty-one children and two women became violently ill. There were chronic outbreaks of opthalmia with 16 cases in one ward, some so severe it had destroyed their sight. There were 50 or 60 people who were nearly blind and only six or seven would recover. Twenty-six children had lost their eyes since admission. It had been more prevalent some years ago but had been reduced by an improved diet. Since then the inmates condition had improved, instead of "their large, hard stomachs, the children, although still diseased and stunted, exhibited a slow, but gradual improvement." Nightingall stood accused of improperly making up the ophthalmic medicines and substituting stramonium for poppy heads in the treatment. Finally he was charged with general neglect and inattention to his duties. All charges were proved, but the Poor Law Commissioners did not insist upon his dismal and the Select Vestry reinstated him.241

On Tuesday December 26th 1843 Catherine O'Brien, a pauper in the Workhouse, was brought before Rushton charged with breaking fifty-two panes of glass on Monday evening. When arrested she said she was doing it for pleasure but to Rushton, she said it was because they only gave her bread and water for dinner. She was ordered to pay the costs, £1 18s. or be imprisoned for 48 days.243

The magistrates' problems with the Select Vestry and the Workhouse management rumbled on through the hungry forties. At a magistrates' meeting in 1846 Rushton publicly reprimanded the Governor for his treatment of a young Irish servant girl, Catherine Comerford, made pregnant by the brother of her employer. 244-246  She had been forced to leave her employment and take lodgings but eventually, her money spent and her clothes pawned, she applied for parish relief. At the Workhouse she was declared fit to be returned to Ireland so that she and her child would not to become a burden to the ratepayers. The weather was bad, she would have "44 Irish miles" to walk from Dublin, she had no clothes except those she stood in and not a farthing to her name. Instead of accompanying the officer to get her pass for the passage she left him and took a place as a servant in the only place that would have her - "a house of ill-fame in Hart Street." Ten days later she was found in bed with a dead child by her side. The coroner found that charges of murder or manslaughter could not be sustained and she was returned to the workhouse. From there she was brought before Rushton charged with concealing the birth. She denied the charge saying she had revealed her pregnancy to the medical officer and the governor. There was some confusion but it emerged she was telling the truth and as far as Rushton was concerned there was no charge to answer.

Whilst on remand in the workhouse in the charge of a police officer she was discharged by the Governor. The governor said the officer could do what he liked with her. He was not having his workhouse turned into a prison and she was a bad woman who ought to be hung for murder. The weather being bad the officer asked for the workhouse car to take her to the Bridewell which was refused; it was not kept for that purpose. Rushton told the Governor in court that his conduct was "extremely harsh, cruel and improper." Whenever "wretched persons were made the victims of this sort of rude authority" it was right that he should denounce "anything that would add to the misery of the unfortunate."

Rushton discussed recent proceedings of the Select Vestry where one of his oldest friends, Samuel Thornley, had said the parish authorities got no help from the magistrates. Rushton said there was no parish in England where the business was as great as Liverpool, "a seaport in contiguity with Ireland." It had been the practice to send prisoners to the workhouse until they were fit to endure gaol; now the parish authorities were refusing to take them by not allowing police officers to enter the workhouse. Rathbone moved to refer the matter to the visiting judges and Hodgson seconded him. Hodgson then proposed, to avoid judging the case, in the absence of testimony from the governor, that they pass a motion asserting the general right of a magistrate to reprove the proceedings of parochial officers. The meeting resolved that "the language used by Mr Rushton was not only fully justified but was decidedly called for… and that such language had the entire approbation of the magistrates here assembled."

The continued "distress" in the manufacturing districts and the influx of Irish poor placed increased demands on the judiciary and at the Annual County Sessions in June 1846 the magistrates discussed the inadequacy of Lancashire's Gaols. They needed four prisons of about 300 prisoners each, Preston, Kirkdale and New Bailey were three, but Lancaster Castle was inadequate and could not be improved without demolition but in fact, improvements were begun later that year. Adam Hodgson and E. G. Hornby, among others, were appointed to a committee to examine present accommodation and future requirements.247

Nationally the Irish Question was on the verge of destroying the Tory party. In April 1845 the parliamentary vote took place on a grant to the Catholic College of Maynooth and Peel's motion was only carried with the support of the opposition. 130 conservatives supported the grant with 165 opposed. 165 Whigs voted in favour and 31 against.248 The irony being that had the Whigs been in power and proposed the measure they could not have carried it since it would have united rather than divided the Tories. The Irish Question was about to subsume all else and demonstrate to the Liverpool magistrates that they could never provide prison room enough to deal with a crisis of this magnitude.
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• CHAPTER 12 •

REMEMBER, REMEMBER THE FIFTH OF NOVEMBER.

Poor naked Wretches wheresoe'er ye are,

That bide the pelting of the pitiless storm

How shall your houseless heads and unfed sides

Your looped and windowed raggedness, defend you

From seasons such as these?

William Shakespeare

The Unhealthiest Town in England.

Liverpool, as the magistrate Rushton was keenly aware, had some of the worst social problems in the country, but they were not unique. Edwin Chadwick whose enquiries into the poor laws led to the creation of the Poor Law Unions in 1834, published his report on "The Sanitary Condition of the Labouring Population" in 1842.1 In November two volumes of local reports appeared but the Mercury thought Dr. Duncan's contribution on Liverpool superficial.2  Dr William Duncan was born in Seel Street in 1805, studied medicine at Edinburgh, and became a General Practitioner in Liverpool where he helped create Liverpool's first Sanitary Act in 1846 and became the first municipal Medical Officer of Health in 1847.3

Liverpool's population was 230,000 of which 175,000 were working class, and 7000 were annually infected by fever because of the poor conditions; in particular poor ventilation, poor refuse disposal, drainage and sewerage, overcrowding, and lack of cleanliness.  Duncan described the dark, damp, poorly ventilated and dirty underground cellars inhabited by many of the poor. In many cases they had no windows and the door was below street level. Some were so low it was impossible to stand upright and frequently the floor was of bare earth. They were 3000 inhabited cellars with 35-40,000 occupants.2

Adam Hodgson joined the local branch of the Health of Towns movement but it was not his first interest in the subject. He was a life member of the British Association and member of the Statistical Section, whose president was Lord Sandon, and one of the secretaries, his cousin William Rathbone Greg. He attended the 1837 meeting of the association in Liverpool and presented information on the number of cellar and court dwellings. The Manchester Statistical Society had presented data on the number of these dwellings with a supplement covering Liverpool. Extrapolating from the numbers of inhabitants per cellar in Manchester it estimated that almost 20% of the working population of Liverpool inhabited cellars which caused some disbelief. Next day Hodgson returned with the latest figures, and there were almost 370 more cellars in Liverpool than reported because of recent building in Toxteth, where almost every new house had a cellar.4

The Liverpool branch of the Health of Towns Association was formed at a public meeting in April 1845 in the Sessions House, Chapel Street. The Mayor, James Lawrence, took the chair and there was wide cross party and religious support and so William Rathbone, Edward and John Cropper and Adam Hodgson were all present. Attendance was described as respectable though not numerous.5 Thomas Blackburn, a member of the Health Committee, gave figures on the annual mortality of various towns; 1 in 37, for Birmingham, 1 in 36 for Leeds, 1 in 32 for Sheffield and Bristol, 1 in 29 for Manchester, and 1 in 28 for Liverpool. The average age of death in part of London was 26½, in Leeds 21, in Manchester 20, in Bolton 19, and in Liverpool 17. By comparing healthy and unhealthy places they hoped to form conclusions leading to improvements. Liverpool had proposed a sanitary Bill in 1802 which had failed because of opposition from the parishioners. It had been framed to remedy the causes of the great Goree fire, and contained stipulations about the size and drainage of courts and the habitation of cellars. The cellars formed centres of contagion and there were 700 closed courts which should be opened up but to do so they needed more powers.

Adam Hodgson said the subject was common ground, and the sooner sectarian and party feelings were done away with, and all met on neutral ground, to promote the general good the better. No-one could read the reports of the sanitary committee on the evils associated with the conditions of the poor without feeling a responsibility to remove them. Fifty years ago the subject had been brought up by Dr Currie when about 9000 people occupied cellars which were one of the causes of fever. If measures had been taken then, "which they were now going to adopt, much of the evil which was now visible, might have been prevented." It would require pecuniary sacrifices but sickness and disease, meant many people were cut off and their families deprived of the means of support, thus money expended in other ways could be applied and the community at large would materially benefit.

Samuel Holme railed against the monopolies of the water companies - a considerable issue in Liverpool at the time for although there was abundant water 100 feet below the surface it was only doled out three days a week. In some places they could only obtain water on Monday and Friday. He asked whether they could expect morality when people were herded like swine. Duncan pleaded for greater awareness; some men of influence still did not see the need for reform. The average age of death between 1784 and 1810 was 25, for gentry 43, tradesmen 23½, and operatives 18¼. Now the average age of death was 20, but for gentry it was still 43, whilst tradesmen had fallen to 19 and operatives to 16. Districts most deficient in sewerage, cleanliness, and ventilation had the highest mortality and the most disease. Whilst "the poor would never cease out of the land" if they could not supply them with abundant clothing and cheap food, they could at least provide clean air and water.

William Rathbone said there were 40,000 people living like hogs in the town, despite emptying 1,214 out of 7,011 cellars since July 1844. A Mr. Banner rose and said a great part of what had been said ought to be withheld, lest it injure the town. Adam Hodgson rose to protest against any such wilful suppression.

The meeting resolved; that the unhealthiness of the town required immediate attention. The causes could be removed by improvements to ventilation, sewage, cleansing, water supply and places of interment. That it was as much a matter of economy as benevolence since unsanitary conditions caused disease and shortened life, and increased the amount of widowhood, pauperism and orphanage and finally that legislation would be necessary. A committee was elected composed of the mayor, the Senior Rector and Senior Churchwarden along with the senior physicians and surgeons from the hospitals and dispensaries. Also elected were Adam Hodgson, Thomas Blackburn, James Cropper, Edward Cropper, William Rathbone, and Ambrose Lace.

Adam Hodgson played an important role chairing monthly meetings, and organising lectures and publicity for the Association. By May 1845 they were holding lectures on health matters amid a growing realisation that Liverpool was the unhealthiest town in England.6,7 The society began a periodical, the Health of Towns Advocate, to publicise the subject and provide information.8 In September the society called a meeting to form a society of working men9 which was led by the mayor, James Lawrence, accompanied by Thomas Thornley M.P., William Rathbone, Adam Hodgson, Thomas Blackburn, Samuel Holme, and Ambrose Lace among many others.10 Blackburn spoke on the difference in the health of town and country and between different towns and Liverpool stood at the bottom of the list, its mortality higher than anywhere else. He deprecated the cellar dwellings, the lack of privies, the open cesspools and the lack of public cleansing of even large public streets. The sewerage of the town was inadequate, many small streets had no sewers because of the poor water supply. He proposed an Act of Parliament to allow the corporation to borrow a £250,000. This would result in a tax of £10,000 on the borough, but there would be a reduction in poor rates, and less demand on private charity.

The Rev. Hampton said the town had a reputation scarcely surpassed by "that grave of Englishmen, Sierra Leone." In Bell Street the whole surface was covered with filth and water. In Atkinson Court there were eight houses sharing one privy with no underground drain and filth lay on the ground to be washed away by the rain. Bell court had 16 houses, two privies and no drain. In Gardener's court there were ten houses and one privy but five houses had no water. In Ryan's Court there were ten houses with two privies and five houses with no water. In Rigby Court there were nine houses and only one privy with one water tap which was only on three times a week and sometimes it was off before they could all get their turn. In Harrington Street there were five privies, but the bad paving allowed the filth to flow into the cottages. In Peaceable Place there were fifteen houses and one privy which was unapproachable, the seat covered in filth to a depth of 18 inches.

Samuel Holme maintained that morality could not be improved in these conditions. Typhus was never absent from Liverpool, arising in the poorer areas epidemics had recently affected Edge Hill and Everton. He contrasted the wealth of the port, exemplified by its public buildings, with Crosbie Street. It seemed strange that wealth poured in from across the globe when 30,000 people lived in a state in which he would be sorry to place his horses.

Thomas Ganby, an operative tailor, said the tailors had held two meetings on the subject and found they were paying more money into their sick fund than any other town in the country. He asked masters to provide better places of work and to pay a fair day's wage. The recent typhus fever in Everton and Mount Pleasant might well have come from a garment made in a court in Vauxhall Road.

Adam Hodgson moved a vote of thanks to the Mayor saying his Mayoralty marked the start of a new era, in which efforts to improve the physical and moral condition of the working classes had begun. The meeting resolved that all large towns suffered alarming mortality and disease from local causes capable of removal. That many of the causes could only be removed with the co-operation of the working class who should make themselves conversant with public health.

In October the Health of Towns committee recommended that the Council apply for powers under Lord Lincoln's bill for improving sewerage and drainage.11 They also recommended that Liverpool's three sources of water be amalgamated and supplied co-operatively and action taken to reduce smoke from furnaces , boilers and ferry steamers by increasing fuel efficiency. Blackburn urged the opening up of courts and the widening of streets but suddenly went off at a tangent saying he was withdrawing from the council over the Maynooth affair.  Blackburn was a liberal dissenter opposed to state interference in religious affairs but also opposed the course pursued by the council over the corporation schools. These issues drove a wedge between Tory and reformer in Liverpool. The council, under the Mayoralty of McNeile's ally David Hodgson, another ultra Tory evangelical, required the corporation schools to administer prayers to all pupils, including Catholics, along with readings from the Authorised Version of the Bible - at least one teacher had resigned over this.

Adam Hodgson did not take quite share the same views as McNeile and his namesake David Hodgson for his attendance at meetings of reformers and Tories clearly marks him as a free-trade Tory. In November 1846 a public meeting was called by Mayor George Hall Lawrence to petition for a reduction in the duty on tea.12 Also present were William Brown M.P., along with Robertson Gladstone, Adam Hodgson, Hugh Hornby, William Rathbone, T. B. Horsfall, and John Cropper.

Adam Hodgson said he was confident that they were near the end of the exertions in which many of them had been engaged for thirty years. It was quite notorious and known to all that a large proportion of all crime and destitution could be traced to habits of intemperance. "An increased supply of a cheap, nutritious, and popular beverage, would ... have the effect of extending our commerce and manufactures, ... but ... would confer one of the greatest boons on our own population... there was scarcely any sanitary measure proposed, ...that would have a stronger tendency to produce the desired objects than a reduction of the duty on tea."

Adam Hodgson's work with the Health of Towns Society continued throughout 1845 and 1846. In November 1845 the Society reported to the Highways Board on the inadequate supply of water and its high cost, recommending a daily or continuous supply.13 The committee doubted they could provide a continuous supply but a better supply would result from works being constructed in Green Lane. They hoped to place pumps and fountains around the town but Acts of parliament were needed to further extend the water mains. The Health of Towns Advocate reported on the Physical Causes of Mortality and Disease14 and refuted the idea that it was caused by the numbers of destitute emigrants whose presence in fact made the town appear healthier than in reality it was.

In August 1846 Hodgson chaired a meeting in the Concert Hall for a public lecture by Dr Guy. Guy was professor of forensic medicine at King's College, London, and honorary secretary of the Statistical Society from 1843 to 1868.15,16 He gave evidence to the commission on the health of towns in 1844 and took part in founding the Health of Towns Association. In February 1847 Adam Hodgson spoke at the Health of Town's monthly lecture to the working classes in the North Corporation School Room.17 The main talk was given by Hugo Reid who lectured on the impurity of the air, and he noted that in the last weekly return for London, out of 1153 deaths only 69 were from old age, and 484 were from disease of the respiratory organs. Adam Hodgson congratulated them on the position the movement occupied and referred to their former ignorance when they had imagined this was one of the healthiest towns in the kingdom; instead of being at the bottom of the scale. He had no doubt steps would be speedily taken to ensure great and permanent improvement.

The 2nd Annual meeting of the Health of Towns Association was held in February 1847 and Dr Duncan read the report, which covered the passing of a local sanitary act, steps taken to reduce smoke and to remove manure and refuse.18 A measure was before parliament to enable the supply of 45 gallons of water per inhabitant daily. It was the first town in England to establish baths and wash houses for the poor in Paul Street at a cost of £9000. Lectures to the working classes had been held weekly last winter and monthly this winter.  However, The Advocate was going bi-monthly rather than weekly with a short tract issued on alternate months. They had been forced to economise and give up their offices in Fenwick Street and to reduce the print run of the Advocate from 2000 to 1000 copies.

Famine.

Despite the financial issues the Annual Meeting of the Health of Towns Association had been self assured; they were making progress, if slowly. Then matters took a decided turn for the worse. Concern was growing about the increasing influx of migrants from Ireland into the poorer districts. In January the magistrates met to discuss petitioning government.19 The Mayor took the chair and among those present were, Adam Hodgson, Thomas Sands, Edward Rushton, William Rathbone, William Earle, and Hugh Hornby. The mayor said, they were all aware of the immense numbers of unhappy people who landed daily and brought with them distress and misery. He did not think the matter was understood in London and it was their duty to lay the facts before the legislature.

Rushton read a memorial he had prepared; people were brought before him as the magistrate and he soon found the vagrancy law must be suspended or they would fill their gaols with people who would be better fed than they had ever been before. He praised the parochial authorities for the prompt manner in which they had acted. Each magistrate signed the petition proposed by Samuel Holme and seconded by Adam Hodgson, which was to be presented to the commons by Lord Sandon and to the Lords by Brougham.20

The Select Vestry also wrote to the Secretary of State in January and his reply was not what they wanted to hear.19 The minister knew of no means to prevent the Irish poor coming to England, nor of any fund to repay the parish its extraordinary expenses. They also appealed to the Poor Law Commissioners who asked whether the present mode of giving relief was adequate. The Commissioners would sanction new plans including an increase in officers to meet the situation. Rector Brooks commented, "That is to say they will allow us to go to any expense but will give us no money." Others suggested they petition parliament or they would have all Ireland there. Someone said, "When they've all come away from Ireland we can people it with a better set." Mr. Hart said, "a great many deceptions were being practiced .. and they should adopt means of detecting this by visiting the poor at their residence." Mr. Riding said that when some destitute children were taken to a house by the relieving officer he found four mould candles burning in brass candlesticks, and whisky being drunk. Mr. Stearns pointed out that this was a wake over a dead child. "It might appear to be extravagance. It was not so in reality."

They needed more relieving officers so that Liverpool's poor would not be neglected by attendance solely on the influx of Irish. They had three soup shops and there were three charities active in the town. Someone suggested that after relieving the Irish poor they should ship them back. Brooks said it would be impossible to do it legally. They discussed petitioning parliament. Brooks said, winter would be over before they could get anything done in parliament. He asked if anyone could propose a remedy. Someone said, "A Poor Law for Ireland." Someone suggested shipping them off by cheap trains to the large towns between Liverpool and London. Mr. Austin said the North Western Company would take them if the Vestry would pay but they would be indicted for it. Rev. Brooks said he was afraid they could do nothing but talk and adjourned the meeting.

For the week ending January 16th relief had been provided for 10,286 on Monday increasing to 12,648 on Saturday, compared to 98 and 118 the year before.19 The cost was £300 12s 6½d compared to the previous £26 6s. Brooks argued for the need to combat imposture. He gave examples of deliberate fraud which was not confined to the Irish, two examples were of Liverpool women asking for relief whose husbands were in work. In Lace-street there was an alarming amount of fever and the outbreak of an epidemic was feared. They needed to go from out-door to in-door relief in order to get control of the situation. Mr Blanchard was in difficulties with his bread contract; the price of grain had risen since the contract was placed, and the amount required had greatly increased. Finally they drafted a petition to parliament stating the numbers normally relieved and the consequences of the present influx, pleading, "the accidental circumstance of the parish of Liverpool containing the most convenient landing places for persons arriving in this country from Ireland, can be no just or reasonable excuse for fastening upon the parish of Liverpool so unequal a proportion of the distress occasioned by the national calamity."

In February the Select Vestry adopted a plan suggested by the assistant poor law commissioner.21 The town was divided into twelve districts each with two relieving officers to ensure no relief was given without a home visit. The new system dramatically reduced the outlay but it still remained enormous. For the week ending 30th of January total reliefs given were 147,593. In same period last year it was 500 and the cost had risen from £13. 11s. to almost £402. For the week ending February 6th, after the plan's adoption, reliefs fell to 55,549 at a cost of nearly £228.

The previous Sunday 2500 immigrants had landed and the average arriving each day was 900. They despaired; if this continued it would be impossible to relieve or accommodate them all. They prepared a notice to parishioners, "The Select Vestry believing that they have made sufficient arrangements for the relief of real destitution, respectfully but earnestly request the inhabitants to give no money to unknown beggars in the street, but to relieve all unknown applicants through those societies which employ experienced visitors - the District Provident Society, the Charitable Society and the Strangers Friend Society." In the end they postponed issuing the dismal notice until after the next meeting since the matter had already received plenty of publicity.

In March the Council heard from Dr. Duncan that in several districts fever was unusually prevalent. Lace Street was worst affected with 27 cases.22 If things continued Liverpool was at the beginning of the most severe epidemic it had seen for years. The Select Vestry established an Irish Relief Committee and its March meeting heard there were over 1,800 patients on the books.22 In a cellar in Westview four people were lying in one bed with fever. In a cellar in Downe Street 14 were living together. In a cellar in Crosby Street, where eight people had died of fever, 37 were living together. A cellar in Thomas Street was crowded with people suffering from an admixture of diseases including fever, diarrhoea, small pox and measles. Outdoor relief was being provided for over 11,000 costing around £500. The average number of arrivals per day from Ireland was 1,700 and the previous Sunday 3,700 had arrived.

The Health of Towns Association met in March to prepare memorials to the Home Secretary for assistance stating that the poor could not get more relief here than at home and by crowding into already overcrowded parts of the town they risked serious calamity.23 On March 18th Brougham again raised the question of the Irish poor in Parliament. Rushton had informed him that they were being paid to leave the country by Irish Landlords and that money sent for relief was being similarly abused. Lord Grey for the government denied this was happening except in isolated cases.24

In April the Select Vestry heard that fever amongst the Irish Paupers was increasing and they were arriving in still greater numbers; 3,800 had landed last Sunday.25 The Annual Vestry set the poor rate at three shillings in the pound; an increase of 11d, much less than feared. They also discussed rumours that the Bank of England was applying for the suspension of Peel's banking act to increase the circulation. They discussed William Rathbone's visit to Cork to assist in the distribution of relief from the United States and the imminent arrival in Liverpool of the Jamestown sloop of war from Boston with food and clothing.26

In late April they heard a deputation from the Health of Towns Association for Abercromby Ward who wanted the fever sheds at the top of Mount Pleasant removed because they created alarm.27 The Vestry replied that the sheds were erected to meet the emergency and there was no danger to the inhabitants. One member, referring to the cholera outbreak of 15 years ago, pointed out that they "seemed to have forgotten that at the time the cholera sheds were erected in the Haymarket no complaints were made." Between 10,000 and 13,000 were being given outdoor relief each day at a weekly cost of £700 over the previous year. On the other hand over 40,000 Irish had emigrated to America since last December. Mr Evans, the governor of the workhouse, reported that his fever wards were full; "to send them away was to send them to perish in the streets, to admit them was to risk the lives of all the inmates. If ... things continued his establishment would be converted into one vast lazar-house."28

The chairman had a letter from Sir George Grey about the inhabitants of Wexford paying the passage of 250 emigrants aboard the Rochester which had been wrecked making 130 people chargeable to the parish. There was no law to prohibit this. They should be removed under the Poor Law Removals Act whose amendment was being considered in the commons. The chairman wryly observed that if they sent 10 or 20,000 Irish Paupers up to London they would be charged with a misdemeanor. Sir George Grey's remedies were impracticable as the law stood. He then read yet another petition to both houses of parliament citing the grievous injury to the parishioners. Since January 152,174 had arrived and only 48,136 had emigrated, "leaving 104,038, who are either wandering about the town of Liverpool ... or spreading as mendicants throughout the whole kingdom..." The Poor Law Removals Act could not be put into force. The number of immigrants was increasing, and would increase further as the weather improved. The financial burden was the least of their complaints as the immigrants arrived with infectious diseases - dysentery, diarrhoea, small-pox, and typhus - and spread disease and death among an otherwise healthy population. Three relieving officers had died of typhus and one was dangerously ill. One medical officer was dead, another dangerously ill. One of the nurses of the Lying-in Hospital was dead; another ill. 654 paupers have been buried in the Workhouse Cemetery during the last month. In one month interments had nearly equaled half the previous annual amount. They deplored the miseries of the Irish poor and were anxious to relieve them. The distressed Irish should be relieved at home and prevented from spreading sickness and death amongst the towns and villages of England. The recent Irish poor law would not relieve the parish and pauper vagrants would continue to flock in. They called for restrictions on pauper vagrants leaving Irish ports. They wanted the cost of relief and of burials removed from the parochial rate and taken from the Irish Relief Fund.

Copies were sent to Lord Sandon in the Commons and Lord Brougham in the Lords; a thousand copies were printed and sent to every member of the Lords and Commons. Campbell reported on his recent meetings with Grey and Sandon. Grey had told him that modifications of the removal act should help to relieve the people of Liverpool. Rushton was of the opinion that it would be ineffective and was in London to see what he could do. Grey would not consider re-imbursing Liverpool from the Irish Relief Fund and they were entirely on their own resources. They must give all the accommodation they could to the sick and increase the medical staff - a liberal expenditure now would be a wise economy in preventing the spread of fever and an enormous increase in expense. A memorial from Mr Lowndes stated that the parish must provide a new cemetery as the present one was now full.

In May those in favour of calling a public meeting to consider measures to check the influx of Irish paupers met in the Clarendon rooms.28 Rushton took the view that the meeting would only create alarm and would achieve no more than had already been done with the Irish Vagrancy Act and the Irish Relief Bill now before parliament. Nevertheless there was a strong desire for a meeting and a good deal of anger. Richard Harbord took the chair among "a numerous attendance of merchants, tradesmen and medical men." They were willing to do what they could for the Irish poor but why should Liverpool be plundered by the Irish Landlords? One view was that a petition might be more advisable than a meeting but "when they saw the Poor Law Commissioners … urging them to build more sheds as if they were to be the wardens of all the poor of Ireland; when having spent thousands of pounds, they were called on to spend thousands more, when they all ran great risk of fever, when they were threatened with further inundation, when America had passed laws to check emigration from Ireland, when there was practically no emigration from Ireland but to Liverpool, … and when they saw that government was doing nothing to relieve the parish which was now overflowing, … they ought to persevere with the requisition." Someone suggested going up to London with the largest possible delegation of paupers. They resolved unanimously to proceed with a requisition to the mayor.

The pressure from Liverpool did have some effect. In May the Privy Council instructed the superintendent of quarantine to give the parish authorities two lazarettos for the use of the sick.28 The customs authorities were directed to board all passenger vessels arriving from Ireland which had to hoist a yellow flag until medical staff had removed any sick to the lazarettos. Commanders of vessels from Ireland who landed a second time with sick on board would be quarantined.

In May the quarterly table of mortality to 31st of March appeared.29 The registrar reported "The disastrous effect of the immigration of the Irish poor ... increased during the winter quarter.  Deaths in Liverpool, were 3,068, 1,134 more than the winter quarter of 1846. Noting the reports for Liverpool, Manchester, Stockport and Preston the Mercury commented; "the authorities ....have made every provision in their power for the relief of the unfortunate people. For thousands of the Irish peasantry they have found food; for thousands graves; and many of their officers and townsmen have fallen in the courageous duties thrown on them, - in one sense a national calamity - in another a national crime!"

The Registrar of Howard Street reported a great increase in mortality due to the Irish paupers bringing "The Irish Fever." Hundreds were suffering from diarrhoea and dysentery when they arrived. Everything possible had been done for them by the Select Vestry but so many were pouring in that little could be done to prevent a great increase in mortality. "Perhaps there is not a parallel case to Liverpool for the last two months, in the history of the country." Dale Street had an increase of 183 deaths over the previous quarter and in Lace street there had been 112 deaths. In St Thomas' Deaths were 362, considerably above the average. In Mount Pleasant Deaths were over 500 including 267 at the workhouse where "There has been greater mortality... than in the whole of the rest of the district due to the great number of Irish paupers."

The Mercury was much put out by the sneering of Sir James Graham, former Home Secretary, against the stipendiary magistrate who "owing to some conscientious crochet had refused to put the vagrancy law into operation."34 The Mercury agreed that the vagrancy law had not been enforced, not for the reasons stated but because there was "not a tithe of prison room enough for the thousands and thousands of paupers flocking to Liverpool." Meanwhile the lazaretto Akbar was fitted up with cooking apparatus, beds, bedding and stores for fever patients arriving from Ireland. A small steamer was acquired to communicate between the Akbar and the shore. Another vessel, the Newcastle, was also being readied. Fever was rapidly increasing in the lower districts of the town where the Irish were densely crowded together. There were some 3000 cases of fever under treatment. The Irish were still flooding in but in somewhat reduced numbers; 7,764 had arrived in the last seven days.30

The Select Vestry received another deputation from Abercromby ward in May.30 Dr Sutherland for the Abercromby residents said there was some difference of opinion on the danger from the fever sheds. Some thought the sphere of contagion less than others. The health of the town was not so bad as they might imagine from the amount of fever that prevailed, which existed almost exclusively in the north end. An epidemic might appear, and they were at the beginning of a pestilence of no ordinary character. If he had his way he would not use the sheds but would remove all fever cases outside the boundary of Liverpool.

Rector Brooks said it was all very well to say the sheds should be taken out of town but not so easy to say where they should go. Sutherland said the government had promised as many lazarettos as they needed. The chairman replied that they were to get three but had only one at present and it would be some time before they got more and they could only be partly used as the lower decks were unsuitable. The sheds could not have been placed in a better place. They were in an open situation; the fever ward had never been known to communicate contagion. The land belonged to the parish and they did not have to seek it out and buy it. Mr. Proctor wanted to know if the vestry had taken into account before it decided to build these sheds that the fever hospital, the workhouse, St. Mary's Cemetery and the slaughter house were all in Abercromby ward and having been built on Moslake fields it was the worst drained ward in town.

Mr Kaye thought the fever patients should be drafted onto the lazarettos. Brooks pointed out that they had been given for arrivals from Ireland. Dr Sutherland contradicted him saying, as one of the deputation who had met Sir George Grey, that the ships were given for the use of the people of Liverpool, and they might used for the accommodation of the three or four fever patients on each vessel from Ireland. The chairman was in no mood to tolerate naivety of this sort, "Three of four patients in one vessel! Why this morning I saw one of the relieving officers at the other end of the town, and he told me there were twenty or thirty cases every day, and that some of them were in such a state that they lay dead in the yard!"

A letter was read from Duncan to the Poor Law Commissioners saying he saw no reason not to use the sheds and the danger to health was purely imaginary. Mr. Neill protested against the sheds being used and said they might all live to lament it. Mr. Bennet remarked that if they all lived to lament it; it would not be much of an epidemic. He said they had 3000 cases of fever and accommodation for only 1000. The fever hospital at the workhouse contained 500, the hospital in Great Howard Street 3 or 4 hundred. They agreed to fit up the sheds and lazarettos with all possible speed.

The Mayor convened the public meeting in May in the Sessions House, "to take into consideration the best means to be adopted to relieve the rate-payers from burdens likely to be entailed upon them by the influx of Irish paupers, and to guard against the spread of disease."30 The mayor mentioned his wish to avoid alarm but was reassured by the respectable composition of the meeting. He was alarmed at the invasion of the town by thousands of Irish poor who ought to be maintained by Irish property. He would not countenance any move to transport the Irish to London or other towns as had been suggested. He called on Rushton to review the position. He was received with loud applause and said he would give an exact history of what had taken place "with respect to the lamentable influx of these wretched, broken down, and distressed Irish people." His attention had been drawn to it in November by the increased number of vagrants brought before him. He realised the numbers would end the Vagrant Act in Liverpool.  "The overseer of the poor brought a woman before him for begging; she had six children; they had just landed from Ireland and the time between her landing and her becoming a claimant for relief was exactly the time it took to walk from the steam-boat to the Parish office." A clear case of vagrancy was made out, and the woman committed to prison. The overseer said if he did that he would have to take charge of the children, one in arms, one an infant and two who could just walk and he would have to hire a nurse. Rushton asked him if he could take the mother. He did so and "from that day to this it had been impossible to vindicate the law against vagrancy in Liverpool." There were so many beggars that "if they committed a tithe of them, the gaol, which ought to contain no more than 300 but in which there were now 600 prisoners, must have been able to accommodate 10,000."

For some weeks the authorities managed as best they could. On January 13th, Rushton ordered a count of all those landing destitute from Ireland; that now came to 156,338 people. Between November 1st and the 13th of January at least 40,000 had landed making the total 196,338. Deducting emigration to the United States left 137,529 destitute people in the town and environs. Of the 350,000 inhabitants some 35,000 lived in cellars; 27,000 of which lived in cellars unfit for human habitation, below the legal size and without access to a privy. "The magistrates had set to work ... to clear out these cellars, but the influx of the Irish had beaten the law there." (cries of hear, hear) The act was entirely inoperative. (more cries of hear) It had not been suspended by the stipendiary magistrate as Sir James Graham was pleased to say. The law had been beaten, and the force against them left them no alternative; and these wretched abodes instead of being filled with one family were filled to suffocation with numerous individuals, in all states of disease and very often the dead, the dying, and the healthy were crowded together in the same habitation. (cries of hear hear) It was in these places that the catholic priests went down to death; it was in these places that their brave overseers had caught fever. It was in these places, which they could not clean out, that that fatal disease was generated, which threatened, ... to spread the calamity generally through the town."

In January the authorities had petitioned the legislature and Sir James Graham had said the law for removal of the Irish had been suspended in Liverpool. Examining the Act, they found they must issue a summons, but they had no power to enforce it. If they attended and a case was made out, they could send them back. But there was a right of appeal in Ireland in case they were sent to the wrong place. Considering the legal difficulties and the numbers involved it could not be right to increase the suffering of these wretched people in protracted controversy. A bill before parliament would give them power of removal.

They needed accommodation for 1,500 fever patients. They needed a bill for the relief of the Irish at home, and a bill to send the Irish home; in the mean time they should encourage the authorities so that they "might at least sustain these poor creatures as Christian men ought to sustain those who were suffering."

Mr John Taylor made some remarks about Lord Stanley's involvement as an Irish Landlord; perhaps he could put up the Irish Paupers at Knowsley Park. Someone suggested the Irish sick should go the lazarettos and the sheds used for housing the poor from the cellars. Mr Earle thought it a pretty suggestion indeed to build sheds for 40,000 Irish poor. Finally Rathbone spoke of his visit to Ireland and deprecated the Irish Landlords for the way they were starving the Irish poor.

By May 19th the Select Vestry had over 800 inmates in the workhouse with fever, most of the nurses were ill and they desperately needed more.31  Mr. Horsley said that people did not arrive with fever but caught it in the cellars and until these were shut up, if they built 40 sheds, fever would increase. Mr Bennett suggested filling up the cellars; it would be better for people to sleep in the streets. The mayor had ordered tents to be put up by the workhouse for housing the displaced. They agreed to liaise with the council about filling up cellars which did not conform to the Sanitary Act. An offer of two additional lazarettos from the admiralty was accepted and they agreed to request two more.

 On June 8th they heard that reliefs for the week were 57,701 at a cost of £721 9s compared to 410 last year at a cost of £10 12s 6d.32 However, arrivals from Ireland were decreasing and no instances of fever had been found. The parish was in debt by £6,000, collectors were ordered to collect the rates as soon as possible. Expenditure on coffins for the week was £126, for the previous week it was £160. The workhouse had 1,988 inmates including 900 fever patients with some patients housed in the chapel and committee room. The Akbar was in use with 31 patients on board and the surgeon reported them to be convalescent and terribly hungry. Three lazarettos were getting ready; Newcastle would only be fit for convalescent cases but with the Akbar they would have room for 300. Unless more vigorous steps were taken to close the cellars they might go on providing fever sheds until the end of the year. There were 1,270 fever cases requiring removal to hospital. Mr Bennet said the health committee would cooperate with the vestry to close the cellars if provision were made for fever cases.

At the 30th of June Vestry meeting they had a copy of Orders in Council forbidding deck passengers on steamers and sailing vessels entering the port.33 They proposed erecting a shed capable of holding 300 paupers prior to their removal to Ireland. The Mercury reported on July 2 that there was no diminution of the number of paupers arriving which were, on Monday 314, Tuesday 2,061, Wednesday 340; they also reported 2,710 fever cases in the town, 1,407 in the hospitals and requiring removal to hospital, 1,834.34 The New Poor Law Removal Bill provided that every person coming for relief could be taken before a magistrate for an order for immediate removal to his own country. The Select Vestry of July 13th heard that the Workhouse cemetery would be filled in the course of another week but St Martins had accommodation for 15,000. Arrivals from Ireland for the week were 4,737 as against 3,563 the week before but the majority were able bodied.35

The Vestry began removals at the beginning of July with a first instalment of 200 people.36 They closed the district relieving offices and opened a large shed in Vulcan Street near the docks to confine those who received the parish bounty until a steamboat sailed for the Irish port nearest their own parish. The magistrates attended daily to sign removal orders.  Patients on the lazarettos and in the fever hospitals were kept in the convalescent sheds until fit to be removed. The health committee had begun clearing cellars in the diseased parts of town. Informations had been laid against 56 owners of pest-houses in Lace Street, Midghall Street, and Stockdale Street and against the owners of courts in Kitchen Street. The officers planned to lay fifty informations daily until all cellars were cleared.

The occupiers of houses who let their cellars to lodgers were brought before Rushton.37 The lodgers were Irish immigrants, and in nearly all the cellars fever was raging. Rushton imposed fines of 20s and costs, and threatened a similar fine every day the cellars continued occupied. He admitted he could not clear the cellars if there was nowhere for them to go. Arrangements were made for the occupants to be admitted to fever wards if sick, or into the workhouse. When the next batch of twenty four cases was tried Inspector Dalton said the governor of the workhouse maintained it was full, and would soon be as bad as the Black Hole of Calcutta. The Select Vestry proposed taking some warehouses, to accommodate 500 as they only had accommodation for 207 fever patients. Mr Rushton said "I hope you told them we would not put anyone out unless places were provided for them," and they agreed to follow up progress on a daily basis.

The Mercury trumpeted the miraculous effect of the Irish Removal Acts saying many had left for the interior.37 The act had "quickened the steps of the lame, given health to the sick, and bread to those who before pretended to be on the point of famishing... the money of the good-natured people of this town will not be squandered by supporting in idleness and filth the thousands who have for some time been preying upon them."

By the end of July the Lancaster was found unfit for use as a hospital ship.38 The superintendent of the Akbar had died of fever and his wife and the surgeon and his assistant were all sick. The Irish relief committee reported a great decrease in expenditure on the Irish poor; many were going back to Ireland and others up country.

The registrar of Great Howard Street in the Registrar Generals report for the quarter ending June 30th noted that eight Roman Catholic priests and one Church of England clergyman had died of fever.39 In St Martins deaths were 661; considerably above the average and 203 more than last year. Typhus and diarrhoea were prevalent and "chiefly confined to the lower orders of the Irish." In Great Howard Street deaths were 1080 where "the Irish fever" was "raging among the poor."  The arrivals of destitute Irish exceeded those of the last quarter and they were "still pouring in by every packet, to the great detriment of the health and business of the town." The state of the privies alone was sufficient to cause an epidemic and if the hot weather continued the disease would spread to the middle and upper classes. In Dale Street Deaths were 809, "an excess over the previous quarter of 230, entirely owing to increase of fever amongst the lowest order of Irish." In Mount Pleasant Deaths were 1,007: including 690 in the Workhouse, 51 at the infirmary, and one at the Lunatic Asylum. In the fever hospital attached to the Workhouse there were 128 patients and there were three large sheds for the Irish paupers holding 300, which were all full. Deaths exceed the previous quarter by 499.

By the end of August perhaps 80,000 Irish had left town and yet disease was still rife - one letter in the Mercury said they, "left their taint behind them, in the filthy accumulations too slowly removed by men of power, in the beds that corpse after corpse have been removed from, in the unwashed floors of rooms where unburied corpses have lain for days…."40

When the Select Vestry met on September 17th the workhouse committee reported 900 patients in the hospital including 548 cases of fever, a decrease of 52.41 The surgeons of the Lazarettoes were to be dismissed in another month and the Newcastle was empty of patients and was to be given up. Arrivals of Irish Paupers for the week ending September 13th were 3,284. Brooks believed many were emigrants. Those returned that week were 438. One member remarked that the reflux was small compared to the influx. The secretary reported that the number of deck passengers returned from 29 Aug to 4 Sept was 10,455 and from 6 to 11 Sept 8,592, arrivals for the week of the 4th of September were 2,244 and for the 11th of September 2,615. The number of Irish poor relieved between the 6th and 11th of September was 485 men, 1,015 women and 2,100 children at a cost of £149 11s 6d. Total outdoor relief for w/e 11 Sept 1847 was £638 15s and for the corresponding week last year £378. Expenses had in the past reached £1,200. Satisfaction was expressed at the reduction.

Although the worst of the problem was now over at times it did not seem so, substantial problems remained and in November the Mercury complained that the problem was not solved.42 "Were they to be a permanent tax on the people of Liverpool? ... The vestry seemed perfectly content to record the arrivals and tax the people for their support. Any power to send them back was vitiated if three times as many arrived as were exported." However, the Select Vestry met the magistrates in the Sessions House to report that despite the law allowing removals there were people arriving over whom they had no control.43 They avoided removal by not claiming relief and "infested the lodging houses and lived by begging, vagrancy, and, no doubt, theft." The medical officers thought many lived in conditions likely to cause disease and death. The only remedy was for the magistrates to enforce the Vagrancy Act and the health committee the Improvement Act. The Mayor read a report from the Mercury about the last vestry meeting "The parish had great cause to complain of these two authorities, the magistrates and the Sanitary Committee, for the very remiss manner in which they had hitherto performed their duties."

Mr Poole of the vestry, though he respected the magistrates, felt justified in his remarks. Rushton challenged him to justify his position with some fact. Mr Poole said one fact came from Mr Rushton himself who had said openly he could not enforce the vagrancy law. Rushton said he had explained why, "they had 11,000 paupers, they had their streets filed with the naked poor. They had an importation of 278,000 poor, it was impossible to deal with them in the ordinary way." If he had taken the trouble to enquire he would have found the vagrancy laws were "not only enforced but enforced with severity." The gaol which "ought not to contain more than 450 or 500 had now 700 inmates." Double the normal numbers of vagrants were committed for the utmost time authorized by law. As to the lodging houses the magistrates could only enforce penalties of forty shillings. The laying of information was the council's responsibility, not the magistrates. Last week they had tried 66 cases. Whole streets were shut up - but the moment they were shut up, thousands of people forced them open again. It was beyond the power of the magistrates to remedy the evil. The magistrates had given the vestry every help and they were not going to be exposed to unceremonious censures.

Mr Ferguson said they were in the same position as a year ago. People were coming simply to beg from door to door. Could they not obtain more prison accommodation? Could not some building be fitted up temporarily? If they had a prison large enough to hold a thousand they would frighten them away. Their own poor were suffering from the increase in the poor rate. Hundreds who could pay 1s 6d in the pound could not pay 3s, they were almost paupers themselves. Mr Rushton said there were matters he would not state in the presence of reporters. There had been an increase in crime after the passage of the removal act. Last winter there was hardly any crime amongst these poor people, but since then rather than become chargeable to the parish, they became thieves. Last year committals for petty theft amounted to 350 or 360 but this had increased to 888. Practically they were powerless and the meeting came to no real conclusion.

The policy of removal was also proving expensive.44 The January Vestry meeting heard that the cost of removal of 4,274 Irish poor had been over £860, but when the cost of maintenance and magistrates fees were added this increased to over £1,600. The last three quarters had seen similar numbers removed at similar cost. The situation was affecting the dispensaries, the cost of treating fever was high and they were running at a loss. Finally the economic situation meant the town's charities had lost many supporters. Although the worst was substantially over, as late as May of 1849 Edward Rushton was writing to the Secretary of State on behalf of the Finance Committee deploring the cost of dealing with Irish immigration.45

The Currency Question.

When the Bank of Liverpool held its Annual meeting in September 1844, with Adam Hodgson presiding, they little new what the future held.46 Joseph Langton read the report; the bank had capital of £476,825 and net profits were £60,519. Once again a dividend of 10% was declared leaving £12,837 to add to the reserve, now standing at £138,362. Langton confidently stated that recent legislation would increase the stability and value of well conducted banks. By September 1846 the bank had overdrafts amounting to £900,000 with only £600,000 secured against assets. The directors realised a crisis was developing and pressed for government action. They were ignored and the Bank of England continued to tighten monetary policy.

By 1847 bad harvests had led to the export of gold in exchange for imported corn. There was also a rapid increase in speculation on railway ventures.  Between 1826 and 1829 railway investment was under £1 million, by 1844 it reached £18 million and by 1847 it increased almost tenfold to £172 million. The outflow of gold caused the Bank of England's reserves to fall, but though bank rate was raised to 5½ percent it proved ineffective and people began to hoard notes and coin. By May 1847 government borrowing to meet the Irish crisis was interacting with the 1844 Currency Bill to fuel a monetary crisis. Gold was flowing out to buy grain and food from America and extensive loans to Ireland were squeezing the rest of the economy. Prior to the crisis the Bank of England held £9 million in bullion; under the Currency Bill it could issue £27 million in convertible notes. The government exported around £6 million in gold to pay for food, consequently the supply of notes fell between December and May from £28 million to under £20 million. Worse, bills of exchange in the economy amounted to £300 million; ten times the supply of notes. The Bank of England began to restrict credit to protect the reserves. Thousands, holding paper bills of dubious value were facing ruin.47

In early May a deputation from Liverpool's commercial interests, consisting of William Potter, Thomas Sands, A. H. Wylie, and Harold Littledale went to London and a petition was lying for signature in the Exchange Rooms urging government to attend to the effects of the "Money Pressure." On May 11th the Mercury reported the failure of the deputation to obtain any promise of a relaxation of the 1844 Act.48 The editor commented; "The Chancellor of the Exchequer was reported to have said on hearing that one of the delegates was a large holder of cotton, 'Then the best advice I can give is that the gentleman should go home and sell it.'" Easy to say fulminated the Mercury, "when those who would buy must pay in bills and the banks are deprived of the currency with which to cash those bills. ... The disease was want of currency not property and the Chancellor ought not to talk nonsense about it."

By July further gold had drained to the U.S. and the price of grain had begun to fall. In August there were 13 failures in the corn trade and among other merchants and brokers. On October 1st the Bank of England began to refuse advances on public securities. On October 6th Adam Hodgson told the Governor of the Bank of England that the Bank of Liverpool would use its reserves of £200,000 to discount customers' bills if the Bank of England would do the same. The Bank would not agree.47

On October 19th it ceased to be a question of tightness of monetary policy but a real financial crisis; the Royal Bank of Liverpool stopped payment.49 The owners included Sir Thomas Brancker, John Bibby, John Fletcher, Harold Littledale, and James Molyneux. The bank's accounts were said to be numerous, rather than large, and not characterized by extreme liberality. However, there were large accounts with three important houses; one exceeding £400,000 and others amounting to £1 million. These were said to be so valuable in colonial and other commodities that there would be no loss to the bank or its depositors. Nevertheless pressure mounted on the other joint stock banks during the day. At the Bank of Liverpool board meeting the day before the chairman, Hodgson, had advised that the "stoppage of the Royal Bank might cause a run upon ourselves." In anticipation the bank held £160,000 in Liverpool and £85,000 in London.50

The Mercury declared that; "To suppose the Liverpool Joint Stock Banks insolvent would be to suppose Liverpool insolvent, with millions of property of its own within its own boundaries. They were embarrassed not by want of wealth but by want of currency." The American Chamber of Commerce wrote to Lord John Russell, First Lord of the Treasury, urging immediate relief.  Produce was only saleable in small quantities and at a discount. Bills of exchange and securities were not convertible to cash except at a loss and in small amounts. They requested a temporary advance of credit to prevent mass unemployment. The Mayor, Mr. Brown MP, Mr. Cardwell MP and others including Hugh Hornby and Charles Horsfall went up to London by express train to request intervention but returned empty handed.47

Then the Liverpool Banking Company in South Castle Street stopped.51 It emerged that the Royal Bank had been mismanaged and a large amount of the paid up capital, some £250,000, had been advanced to Barton, Islam and Higginson by the managing director, Sir Thomas Brancker, against the advice of the manager. The bank continued to make large advances even after it was clear they might turn sour. Nevertheless by making a call on the shareholders both banks were able to re-open by the end of the year.

By October 25th the Bank of England's reserves fell below £2 million and the Treasury suspended the Bank Charter Act allowing it to exceed the limit of note issue; bank rate was increased to 8%. Slowly confidence returned and the extra notes were not needed. For those who were not merchants and bankers, the spinners and weavers of Lancashire, the crisis did not end there; mills went on short time or stopped altogether. During the crisis shareholders in one railway company lost £78 million. There were 334 company failures in October and November, 54 in Liverpool. The Bank of Liverpool's profits shrank to under £40,000 in 1848 from over £80,000 in 1847. Nevertheless the dividend remained ten percent.47

In early 1848 Adam Hodgson published his views on the crisis in a pamphlet entitled A Letter to the Right Hon. Sir Robert Peel, Bart., On the Currency.52 The Mercury thought  he had performed a considerable public service and his pamphlet ought to be read by everyone interested in the Parliamentary enquiry that was about to begin.53 As far as the 1844 Bank Act went Hodgson said, "whatever be the merits of the bill on the whole, ... its affirmation or modification, or repeal by Parliament, is of less importance, than the adoption of other and broader measures connected with the currency and its administration." Hodgson also criticised the operation of the Bank of England, "Has the Bank of England ... capital enough of its own for its vast business, including its loans to Government? And in what respect does the Bank of England differ from a local bank which failed in its power of accommodation to the commercial public, because it had lent all it's paid up capital to one customer?"

The paper expressed satisfaction that "one of the clearest minds in the town" had supplied "materials for thinking" which would carry weight with the Parliamentary committee. Of the extent of the crisis Hodgson observed; "We have had a hair-breadth escape from national confusion; and the commercial energies of the country have been prostrated in a degree to which, in an experience of thirty years, I have seen no parallel." Hodgson clarified the danger they had narrowly escaped. Bank of England notes were legal tender only if the bank continued to pay the notes in legal coin, on demand. "Now it is evident that when a crisis has commenced, bankers and merchants must either hasten to the bank, to convert their reserves of bank notes into gold, or be prepared to stop payment, if the bank should stop."

During October 1847 the drain of gold led some bankers to suggest that if the restrictions were not suspended, they would present notes for payment in excess of the Bank of England's reserves. "And not the bill, but the suspension of the bill, has... alone prevented the bank from stopping payment... if the bankers had withdrawn their deposits, and the bank been driven to force its securities on the market, by violent sales at any price, a rush for gold would almost certainly have taken place, ... urging the bankers, and others throughout the country, to hurry to the bank while yet there was time, to exchange their large reserves of bank notes, ... for that gold by which alone... their obligations could be legally discharged."

In December 1847 Sir Robert Peel said the objects of the 1844 Act were; to prevent panic and confusion, which had only been avoided by the intervention of the government; to guarantee convertibility of paper into gold; to prevent the difficulties arising from undue speculation by abuse of paper credit. It was obvious that the first object of the bill was a failure but Peel seemed to believe it otherwise a success. Hodgson showed this had a weak foundation since the bankers did not test convertibility only because the government intervened, proving the Act's failure. As to the third object these difficulties clearly still existed and broader measures for the administration of the currency were needed. Hodgson proposed that the currency be increased without departing from a metallic basis and that the Bank of England was undercapitalised relative to its transactions. Peel had erected a greater superstructure of paper currency on a smaller metallic basis than any other European nation and refused to go to the expense of widening it.

Hodgson argued that no reasonable extension would be as expensive as the consequences of frequent panics. No legislation could prevent imprudence and speculation or occasionally too large an extension of credit. But a system that led to widespread ruin on every occasion of the export of precious metals could not be considered economical or wise. Widespread crop failures that required extensive import of grain must upset the balance of trade unless there was something beyond the country's ordinary exports to settle the account. Political economists pushed their conclusions too far in saying "we have only to beat down prices by a violent action on the currency," thus creating "an increased and almost simultaneous demand for our manufactures and native productions, commensurate with our newly created want of grain." This sudden action on prices to rectify the exchanges had produced gratuitous mischief when by a moderate restriction they might have been restored in reasonable time without a commercial convulsion. It was time to consider whether the loss occasioned by a bad harvest must magnify the loss many times by deranging the currency or whether the cost of providing an adequate reserve would be cheaper. The Bank of England should have the use of its own capital. If it had in its vaults the £11 million lent to government to pay for grain the violent action required to restore the exchanges would have been unnecessary. If it had been allowed to invest £2 million in foreign funds in 1839 the country would have "been spared the humiliation of owing the safety of our National Bank to the Bank of France."

Parliament published its deliberations in the summer of 1848. The Mercury described it as "an enormous blue book, 500 pages long, weighing 3lb 10oz, and priced 5s 3d," and considered it "practically valueless, from its prodigious bulk, for an average reader would not get through it in under a month."54

Adam Hodgson was the first witness examined and spent two days before the committee.55 Karl Marx noted Hodgson's evidence and paid him a back-handed compliment.56 "What nonsense these gentlemen concocted (and Hodgson is, moreover, one of the best of them) in order to explain these facts, can be seen from the following remark:"The pressure arose from the real diminution of the moneyed capital of the country, caused partly by the necessity of paying in gold for imports from all parts of the world, and partly by the absorption of floating into fixed capital."

"How the conversion of floating capital into fixed capital reduces the money-capital of a country is unintelligible. For, in the case of railways, e.g., in which capital was mainly invested at that time, neither gold nor paper is used for viaducts and rails, ..." Many people were saying the same thing since the government of the day also believed that the problem lay in what Marx termed the "Railway Swindle." But this was hardly Hodgson's point as Marx's next quotation shows. "Almost all mercantile houses had begun to starve their business more or less ... by taking part of their commercial capital for railways...Loans to so great an extent by commercial houses to railways induced them to lean too much upon... banks by the discount of paper, whereby to carry on their commercial operations."

Hodgson gave his evidence in February of 1848 before the chairman Sir Francis Baring M.P. (Portsmouth), nephew of Charles and Thomas Baring of Baring Brothers & Co. The 1847 crisis occurred in two stages, the first in April and the second in October. In April there was nothing unusual in the state of trade, however in the last week of April the Bank of Liverpool was asked to reduce their discounts with the Bank of England by half and similar requests were made to other banks. They had two accounts with the Bank of England - a long term "contract account" for £200,000 and a general account without specific limit which in the last week of April "was suddenly reduced one-half."55 This "gave very general alarm." Hodgson said this account stood at £136,000. They met with other bankers and decided to send a deputation to Government to tell them "the awkward position in which the Bank had placed us; for though we were prepared to meet our own engagements, it very greatly indeed crippled our power of helping the merchants." Hodgson said payments had been more in bills than cash. The disparity increased rapidly with merchants bringing only bills received for their cotton and other produce. They were bills of every description; "promiscuous bills." The deputation met Lord Russell and the Governor of the Bank of England who agreed they might have "whatever you had last Saturday night." The effect of the relaxation restored confidence and although there was "tightness and inconvenience afterwards" if policy had not been relaxed, "a great many solvent houses, with bills in their cases, would have stopped payment." He urged the government to remember that "the ultimate effect on prices of a state of alarm, ...is that it is not simply the amount of what can be got, but the removal of the apprehension, that by-and-by, if the alarm continues, nothing will be got." The difference in the handling of the crisis in April and October was obvious.

Hodgson said the 1844 currency act had been successful in limiting the issue of country banks but it had not secured convertibility. If the Bill had not been suspended "notes would have ceased to be convertible." Hodgson set out two principles to secure the monetary system; one was to enlarge the basis of the currency and the other to "secure more unity of purpose in the administration of ... the Bank of England." Its policy fluctuated and was too dependent on one or two accidental votes. The Governor and Deputy-governor should not engage in business, but be paid, so that their whole attention could be given to administration of the currency. In 30 years he had never seen such "helplessness and hopelessness." Though there were heavier losses in 1825, he had never seen greater discouragement, with people not knowing on what they could depend for future operations. It was essential to avoid such convulsions and a wider metallic basis was essential for stability. "Whenever we have an export of any extraordinary amount of the precious metals, we not only lose that amount which is unavoidable, but we have every thing throughout the country deranged. There is hardly any price that we could pay, which, in my opinion, is too high a price to prevent that."

Of Schools and Missions.

Adam Hodgson's philanthropic work continued through the 1840's. In May 1842 Anniversary Sermons in aid of the Liverpool and West Lancashire Church Missionary Society were preached in Anglican churches throughout Liverpool. Hodgson's church, St George's, collected the most money, £100, followed by Hugh McNeile's church of St Jude's.57 The annual meeting heard that expenditure was running far ahead of income. At the 1845 meeting in the Collegiate Institution Adam Hodgson took the chair, and the speakers lamented that preachers to "go out to the heathen" were difficult to find in contrast to those willing to go out in secular service. So in February 1846 he chaired a meeting at Commercial Hall, Gloucester Street, to found a branch of the Church of England Young Men's Missionary Association58 to promote a missionary spirit in young men and collect funds for missionary work. Hodgson spoke on the benefits of membership which was limited to men from 18 to 30 with the object of supporting missionary societies including, The Church Missionary Society, The London Society for Promoting Christianity Among the Jews, The Pastoral Aid Society and the Colonial Church Society. He again chaired the first anniversary meeting in the Music Hall in April 1847 which heard that it had not achieved its immediate objects; they had failed to obtain a meeting room at moderate rent or a room for a library.59 McNeile gave a rousing speech which criticised other societies as supine and not sufficiently evangelical. He extolled their Evangelical virtues; the gathering of the lost sheep from a naughty world - the proclaiming of the truth so that those who believed might be saved. They would generate a prodigious amount of Christian Steam that would press for a vent, and find a vent in preaching the gospel the world over.

In June 1846 Hodgson attended the distribution of prizes at the Collegiate Institution where his son Thomas Edward won the Gladstone Exhibition to Cambridge University.60 Evelyn Hodgson also attended the school as did at least one of Hugh McNeile's sons.61 The formation of the Collegiate Institution for the Education of the Commercial, Trading and Working Classes was announced in January 1840.62 The largest benefactor was John Gladstone who was appointed vice president for life. Other vice presidents included the Revs Jonathan Brooks and Augustus Campbell. Among the committee were Rev R. P. Buddicom, James Aspinall, Adam Hodgson, and Samuel Holme. Its aims were to "maintain indissolubly the connection between sound religion and useful learning... in which instruction in the doctrines and duties of Christianity, as taught by the United Church of England and Ireland, shall, for ever, be communicated along with Literary, Scientific and Commercial Information." All teachers, except foreign language teachers were members of the Church of England but pupils were not selected by denomination nor required to learn the catechism. Lord Stanley laid the foundation stone on the 22nd October 184063 and the school opened in January 1843.64 The architect was E. Lonsdale Elmes who also designed St George's Hall and the Assize Courts. The latter were neo-classical in style, but the Collegiate Institution was neo-perpendicular gothic following the design brief, which restricted the competition to the Tudor Style.65

In March 1850 Adam Hodgson chaired a meeting of the Society for the Promotion of Christianity among the Jews.66 McNeile was the president of the Liverpool branch and T. B. Horsfall and Adam Hodgson were among four vice presidents. At the October 1855 meeting McNeile urged them not to lose sight of two distinctions; their duty to Jews as individuals and God's purpose for the Jews as a nation revealed in Prophecy. The latter consisted in three things; separation as a distinct people, restoration from all nations where they have been scattered, and pre-eminence nationally in their own land under their own glorious king exercising authority over all nations.67

Adam Hodgson continued to work to establish new churches and in 1852 he and McNeile attended a meeting of the Liverpool Branch of the Pastoral Aid Society formed that year and presided over by the Bishop of Chester.68 They supported 338 incumbents throughout the country and had erected, opened or kept open 149 churches and chapels. However present commitments precluded making new ones unless income increased. He also supported the Working Men's Church Association which encouraged the working classes to make small subscriptions to provide themselves with clergy.69 They believed that a shilling a head from a population of 400,000 would provide for 200 additional ministers.

In February 1853 the annual meeting of the Liverpool Industrial and Ragged Schools was held at the Theatre Royal.70 The meeting was well attended because of an announcement that a ship was to be moored in the river for training destitute boys as seamen. The mayor, Samuel Holme, presided and the meeting was nondenominational as among those present were McNeile, Charles and James Lawrence, William Rathbone, Edward Cropper, and Adam Hodgson.

The Industrial and Ragged Schools were begun by Thomas Darnley Anderson and Thomas Berry Horsfall in October 1848 and provided limited education for street children including instruction from the authorised version of the Bible.71  The first school opened in April 1849 at 58 Soho Street.72 However, there were other schools for the poor attached to various churches, of which St. Jude's may have been one of the first and to support these a Ragged Schools Union was formed about 184773 and both Adam Hodgson and John Cropper were supporters.74 By 1850 the Union was giving small grants to Ragged Schools at St Clements, Windsor; St Johns, Hodson St; St Jude's, Oakes St; St Simon's, Gay St and at Old Swann, Edge Hill, Jerry Hill, and to the Soho St Industrial School. In 1851 the society estimated that 15,000 Liverpool children did not attend school and though there were 25 ragged schools more were needed. They were "partially educating" about 1,500 boys and 1,000 girls. A typical weekly report for the Soho Street School showed 94 boys on the books with an average attendance of 83. Later that year it also had about 20 girls rising to about 50 in 1851.75

In January 1851 the Liverpool Catholics met to establish their own Ragged Schools. There was a deal of animosity toward the Queens Parsons and their proselytising activities. In the end there were three types of ragged schools being promoted amongst Anglicans, Dissenters and Catholics.76

At the 1853 meeting in the Theatre Royal77 the mayor mentioned the 30,000 miserable children in London who lived from hand to mouth and a similar situation existed in Liverpool aside from the numbers. There were some 6,000 women in Liverpool "who lived by their needles" earning less than 3s per week and a worse class, "to which the class of needlewomen became, as it were a feeder" but he would not in that assembly "allude more particularly to the subject." The borough was spending £16,000 on a new jail. The other day two boys of eight and ten had come before him for robbing a shop and been sent to goal where they would learn to become more dexterous thieves. Such children needed somewhere where they could be trained in the habits of industry. He proposed approaching the Admiralty for a training vessel and called on Adam Hodgson to move the resolution.

Adam Hodgson said that in the absence of the rector, he would simply move the resolution and not discuss the subject being surrounded by many who had been struggling with these difficulties for several years. "To assist in founding a locus penitentiae for those who had erred, to assist one another in whatever stage of life or in whatever relative circumstances we are placed, in returning from the path of error, was the most Christian effort which we could ever possibly make." The class for whom the society was established saw the light amidst misery and vice. Their first impressions were of sights and sounds which had a tendency to corrupt and demoralise. One object of the meeting was to assist the funds of the society. The other was to awaken the public to extent and magnitude of appalling evil. He could testify as a magistrate of seventeen or eighteen years experience to the magnitude of the evil. The mayor's experience in court was for many of them a daily occurrence. Boys came before them not four or five times but twenty times and they were at a loss what to do. They had no option but to send them to prison despite "the knowledge they had of the evils of such committal." The evil was "of too great a magnitude for private efforts or resources" and legislation was required. The Rev Guthrie, from Edinburgh, was present and Hodsgon mentioned he was attending a parliamentary committee on the subject and he urged him to state that the problem could not be met by private means but only, if society was not to be utterly corrupted, through legislation. He moved the resolution - "That the Liverpool Industrial Ragged Schools are continuing completely to answer the end for which they were established - namely to give destitute and even criminal children at least a prospect of becoming honest, industrious, and useful members of society."

The Rev. Guthrie spoke of the pernicious influence of the children's parents. Many would be better off without any parents at all. They were instructed in no arts but begging and stealing. They were sent to no school. They were taught no trade. They were brought to no church. They were familiar with vice from childhood and their number was much greater than supposed. He believed Liverpool required not just one school as in Soho Street or two as in that connected to Dr McNeil's congregation but ten or twelve.

Although John Clint was credited with the idea of a training vessel for juveniles it was previously proposed by Edward Rushton in a letter to the press in March 1850 crediting it to Rev Thomas Carter, chaplain of the Borough Gaol.78 In May 1853 the Admiralty agreed to moor a training ship in the river but nothing happened immediately79 and the annual report by the Borough Gaol Chaplain in November 1853 again called for its establishment.80 In September 1855 the Admiralty put the fourth rate frigate, Akbar, the former lazaretto, at the disposal of the recently formed Reformatory Committee. It was managed by Clint for the Liverpool Reformatory Association and readied for 90 juveniles. Boys were committed for up to 5 years, and those with parents had to pay 2s 6d per week keep, or be hauled before the magistrate.81 By May 1859 the Mercantile Marine Service Vessel the Conway was also moored in the Mersey, and there was a catholic reformatory the Clarence which was later twice accidentally burned to the water line.82,83,84 The Akbar remained in service until at least 1900.

Rebellion!

On April 4th 1851 Edward Rushton, the stipendiary magistrate since 1839, died suddenly, aged 57, and the flag of the Town Hall flew at half-mast.86 Next day twenty-three magistrates met in the Council Chamber, to consider the position. Among them were William Earle, Edward Cropper, William Rathbone, Theodore Rathbone, Adam Hodgson, Thomas Sands, Robertson Gladstone and George Holt. Gladstone moved a tribute to Rushton's qualities and suggested a donation to assist his family and the formation of a committee to consider an adequate memorial.

After a pause Adam Hodgson rose and said, "This motion is not yet seconded, simply, I believe, because every one here has supposed that some other gentlemen would immediately rise to second it. ... I have, however, a melancholy pleasure .... in expressing my deep sense of the heavy loss that we, and the town at large, have sustained in the death of Mr. Rushton. Mr. Rushton was no ordinary man. He possessed a combination of high qualities, which peculiarly fitted him for the elevated position which he occupied... Mr. Rushton took a just and comprehensive view of the wide range of responsibilities attached to that office. He not only discharged his duties in the administration of justice with great ability, kindness, and impartiality, but he seized every opportunity which his station afforded him for promoting whatever he conceived to have a tendency to diminish the causes of crime, to ameliorate the condition of the poorer classes, and to advance the social and municipal interests of this great community. There is one point to which I think Mr. Gladstone has not referred, in which the services of Mr. Rushton have been of eminent value. I mean in his co-operation with the municipal authorities in every emergency, and especially when the peace of the town has been endangered or threatened. On these occasions I have had many opportunities of witnessing the benefits conferred by his judgement, courage, and promptitude, .... I might refer especially to the anxious period during the mayoralty of Mr. Horsfall, when he and Mr. Rushton devoted their nights and days to detecting and averting dangers of no common magnitude, which never came before the public eye; and if ever, sir we should have the misfortune to have a successor to Mr. Rushton who should confine himself to the perfunctory discharge of his duties in the administration of justice in his court, we should then, for the first time, feel adequately the extent of the loss we have sustained."

There had been two Horsfall Mayoralties. That of Charles Horsfall in 1832-3, which was marked by a serious cholera outbreak and riots against physicians who were termed "Burkers" in the belief that they deliberately introduced disease to obtain a supply of bodies for medical experiments after the manner of Burke and Hare.87 However, Hodgson was referring to the Mayoralty of Charles Horsfall's son Thomas Berry Horsfall in 1847-8 when he and Rushton co-operated to suppress the activities of the Chartists and Irish Repealers.

The effects of the famine, the consequent economic disruption and the influx of Irish poor swelled the ranks of the Lancashire physical force chartists and led to a confederation with the separatist Irish Repealers. Liverpool, saw less chartist activity than Manchester and other towns, perhaps because of its smaller proportion of factory workers and out workers; the majority of Liverpool's working class were dock labourers and merchant's clerks.88 Nevertheless, many navvies on the docks were Irish and sympathetic to the Famine Rebellion of 1848. 1848 was a year of revolutions; a year in which, according to Marx and Engels, "a spectre was haunting Europe."89 By March there was a revolutionary government in France with which the Mercury was in measured sympathy but there was an air that it couldn't happen here, in England, the land of the free, a land in which socialists and communists were tolerated.90 Well perhaps, but serious chartist riots took place in Glasgow, where an unemployed rally, 5000 strong, took to looting, amid cries of "Bread or Revolution" and "Vive La Republique" There were serious riots in London and Edinburgh.91 The Mercury railed against the senselessness of riot and urged co-operation with the moral force of the middle classes for reforming legislation and bewailed the cancellation of an income tax meeting.92

In March the dock porters began meeting on the Exchange flags complaining of the lack of work and the Master Porter system.91 The magistrates discussed their grievances and agreed that some could be removed by the Dock Committee - such as Master Porters being the owners of public-houses where the men were paid - but other aspects of their conditions required legislation. Soon after there were disturbances outside the Exchange and Dowling, the Chief Constable, had the square cleared.92 The town was placed on an emergency footing and the Mayor prohibited assembly on the Exchange flags and asked people not to attend public meetings or crowd the streets. 3,000 special constables were sworn in and the St. Patrick's Day parades were cancelled.93

In the event of a riot the specials were to proceed to the Sessions House; if a riot arose in their district, the local captain was to assemble his men and quell the disturbance.93 On St Patrick's Day the entire police force was at the station house, a troop of the 11th Hussars from Manchester were at Lucas's Repository, the 52nd Regiment, just arrived from Preston, were at the North Corporation School and Companies of the 60th Rifles were stationed about the town. The day passed off completely peacefully. A loyal address to the Mayor, from the "clergy, bankers, merchants, brokers, and other inhabitants of Liverpool" lay for signature at the Exchange.94

Fergus O'Connor addressed a peaceful meeting of 6,000 chartists in the Free Trade Hall, Manchester and an open air meeting of 15,000 Repealers and Chartists at Oldham Edge.94 On Sunday March 26th the Liverpool Repealers tried to meet in a public house in Hunter Street but were told the authorities had forbidden the meeting. The crowd repaired to an empty shop in Paradise Street which held four or five hundred; thousands more thronged the street. Speakers dwelt on revolutionary events on the continent and asked whether Ireland should continue the only slave in Europe.95 On April 4th the Chartists called a "numerous meeting" in the Music Hall and addressed congratulations to the French people on their struggle for liberty.96 The proprietor of the Music Hall seemed prepared to let the premises to anyone. Rushton reckoned he fined him £5 a week for various offences involving disorderly behaviour amongst the brothel keepers and prostitutes who regularly hired the place. The first speaker said there "was something afloat in society which would speedily convince this Government that the blast of liberty… had been sounded…" The resolution asserted the right of people of every country to meet to discuss their grievances and resolved to hold the right inviolate at any risk. He deplored the "attempts lately made to check the right of public meeting in this town. Who had forgot the 17th of March last (St. Patrick's Day), or the bloody revolution which was taking place in the minds of certain functionaries of this town." Another speaker pronounced, "Moral force was a humbug - the only way to proceed was with a musket over the shoulder and a pike in the hand."

A few days later another meeting in support of the National Petition heard Thomas Jones move a resolution calling on their "oppressors to strike the manacles off their limbs and let the captive free." "For his part he was sick of petitioning; he would petition no more. This was greeted by loud applause and he continued, "The last petition to which he would ever append his name would be rolled into the House of Commons, on Monday next, to be treated, as all previous petitions had been with scorn and contempt." If the government declared war on the National Convention, "then let it be war to the knife." He proposed a motion in support of the universal franchise.97 Dr. Reynolds, introducing himself as a Young Irelander, spoke with great violence, saying if anyone were going to buy a new coat, he had better buy a musket and if a new hat he had better buy a pike. Matthew Somers told them they could buy pikes from Reynolds and warned the merchants that although he deprecated violence and the burning of warehouses they should "take care that the spark of ignition may not reach this town." Reynolds said he was setting up an ironmongery to deal in muskets at 12s 6d, and bayonets and pike heads at a price of 2s. He did not call on them to use them but said the law allowed them to have them and he cared not whether they were legal or illegal.

Amazingly on April 20th Reynolds entered the magistrate's court to lay a complaint against 4 police officers and an inspector. He said the officers had entered his ironmongery in Leeds Street and stayed for five hours putting a stop to his business. Asked what kind of ironmongery he sold he said it was small swords. On being asked his name he said, Lawrence Reynolds to which Rushton observed, "Oh you are the celebrated Dr Reynolds. You are acting in a very improper manner." The case was adjourned to hear the officers' testimony.98 At the next hearing Reynolds said he was an ironmonger but had latterly been a medical man.99 He had taken an empty house and sent a number of small swords there for sale but when he went on Wednesday evening he found it in the possession of the police. He asked them to leave but they refused. Matthew Pletts, another Chartist who had spoken at recent meetings, said he had taken a box containing 26 dozen knives to the shop by donkey cart. Whilst taking them in some police officers had examined several and they were soon joined by other officers and an inspector. Pletts denied Reynolds had been selling knives to arm people but merely offered them for sale, "for cutting bacon or anything you like." Asked by Rushton whether he had heard Reynolds inciting people to be armed, he replied, "What at other places? Yes."

Rushton observed that some of the police had been invited in by Reynolds and no charge could be upheld, however the inspector had not and should have left. He observed, "It is not to be disguised that for a long time this town has been vexed by threats of arming and open insurrection and of burnings which have alarmed the peaceable inhabitants…. These are the men who have vexed us… it is therefore a matter of …. high extenuation for you. We have the most unquestionable testimony, that of Mr Pletts himself, that Dr Reynolds has repeatedly advised the people to arm and be prepared."

To Reynolds he said, "It is rather too much that you, threatening to burn Liverpool ... and trying to get the loyal and peaceable workmen of this country to arm for bloodshed should come here to complain of the slightest possible infraction of the law ... I caution you both… this must not be continued… I give you my word, ... on behalf of the magistracy that,.... while there is a man left of us, these grievous aggressions against order and public liberty, shall, ..., be visited with exemplary punishment. ...they had space to pause now but if anything should happen they would be held responsible." Reynolds replied that they were ready for the responsibility. Rushton replied, "You shall have it." He then instructed the police to be vigilant concluding, "We will be prepared for all that may come."

The Realers paper, The United Irishman thought little of the "illustrious ironmonger's" weapons but if they sold well they would be the "means of life to friend Larry." They were described as "just very clumsy cast iron cutlasses, such as used to be sent to the West Indies to cut canes withal."100

On April 25th a meeting of Repealers was called by placard to be held at the Portico, Newington, to be addressed by the Irish Nationalists Mitchell and Doheny. At the last minute it was moved to the stone breaking ground in Leece Street and thence to Queen Square. Doheny urged people to arm and observed that "when he had a memorial to present to the Queen, or a petition to the Hose of Commons, the possession of the rifle caused the petition to have considerably greater weight." He urged them to get rifles and pikes and told them there was no law to prevent their sale. Reynolds spoke but said he must "sing small" as the gagging act was in force. He claimed to have spoken to 35,000 people on the north Shore on Good Friday - a gross exaggeration. Mitchell did not appear having been returned to Dublin to face charges.101 After escaping from the penal colony of Bermuda this Irish Nationalist fled to America and made the cause of the Southern slave-holders his own.102

By now the Commons had refused to hear the Charter petitioners and on June 11th another meeting of Chartists and Young Irelanders was held on the North Shore to protest at Russell's declaration that the people did not want reform and at the treatment of John Mitchell. Despite being a fine day the meeting was described as "small." Thomas Jones declared himself "the apostle of discontent" and declared himself willing "at all risks to shake off his fetters." Reynolds spoke in high terms again, saying it was no use a man's heart being with them unless a hand was with it to grasp a musket or handle a pike. The way to restore Mitchell was not by meeting but by private clubs. Every street in Liverpool should have its private club and every officer a rifle, every committee man a musket and every member a pike.103 The Mercury felt that a couple of speakers deserved to "be called to the bar and given a colonial appointment."104 "If the right of public meeting is the shield for such unlawful congregations of the idle dissolute and depraved, we see not why thieves and murderers may not…. under cover of the charter.. pass resolutions to the effect that all property is theft..."

On July 22nd Horsfall issued a notice urging all loyal inhabitants to enrol as special constables for the preservation of order and defence of property.105 On July 24th a case involving the supply of pikes to the Sacred Clubs came before Rushton. The court was packed when Henry Banner and Joseph Cuddy were brought up.106 It appeared that Banner had merely been paid to carry the pikes, 312 in all, from a saw mill in Fleet Street to a house in Bevington Bush to be ground. It was not clear whether the buying and selling of pikes was illegal since they were similar to the boarding pikes sent out by the Merchants. The police gave evidence that Cuddy was Reynolds' salesman and sold bayonets, cutlasses swords, guns and pikes. Yates in their defence said there was no evidence to show they intended to do anything with the pikes except make money out of them. Rushton replied "You don't know what there is in the present state of this town, and the designs expressed by certain parties." Rushton committed Cuddy for trial.

The Mercury reported the existence of a plot among the chartists to instigate risings in support of rebellion in Ireland to tie up troops.106 50 clubs had been established, each with 100 men paying a subscription of 1s a week to purchase firearms. The magistrates were said to be working behind the scenes to thwart their designs.  There were 800 police in the town, soon to be increased by 500, who had been drilling with carbine and sword. There was a corps of pensioners numbering 700. The headquarters of the North West Military District had been moved to Liverpool under General Sir William Warre. A camp was set up in Waterhouse Lane, Everton and the troops in Liverpool comprised the 9th Regiment, two companies of the 81st, the 89th, a company of the 60th rifles, a squadron of the 4th Dragoon Guards, a brigade of Artillery and the 60th Regiment; in total, about 2,000 men. A warehouse in Sefton Street, the Seel Street Police station, the North Corporation School, and Lucas's repository had all been commandeered. 2 pieces of artillery had arrived and four pieces belonging to the town had been ordered mounted. 2,000 stand of arms had been delivered. About 20,000 special constables had been sworn-in, 1,000 men from the docks had been armed and all public buildings were under constant guard.

On the 25th an Irishman and a boy discovered in possession of several pikes, a sword, a gun, gun powder and musket balls were brought before Rushton.105 They denied all knowledge, however a letter was found on the man giving information about club organisation. On Thursday 27th an alarming leaflet appeared telling of rebellion in Ireland. The railway station at Thurles had been set on fire, there was fighting in Clonmel and the troops had refused to act and been defeated. Rebellion had also broken out in Waterford, Kilkenny and Cork. The Sessions House was placed under guard. Horsfall telegraphed Sir George Grey who denied the story which was finally refuted by placard when the Urgent steamer arrived from Dublin. Meanwhile 50 hogsheads and 26 chests of cutlasses arrived from Chester for the special constables.105

On August 1st the Mercury announced the authorities had written evidence of the clubbists' intention to act in concert with the Irish rebels, by firing the town, attacking the principal buildings and barricading the streets. It published the names of fourteen Irish clubs with links to Ireland including the Wolf Tone, the John Mitchell and Erin's Hope. An arrest warrant had been issued for Reynolds who was believed to be in Birmingham. 550 dock labourers who had refused to be sworn in as special constables had been sacked. The previous night the 46th had arrived and was encamped on the north side of Breck Road, Everton. The magistrates signed a petition begun by several prominent merchants and bankers for the suspension of habeas corpus but a counter petition was raised. At first the mayor did not sign, to maintain the traditionally neutrality of his office, but was prevailed on to do so as did almost all the magistrates. The Mercury defended Rathbone and Rushton for signing the petition seeing ample evidence for the necessity.107

On August 4th the Mercury published its regular assessment of the State of the Town. The large numbers of troops and augmented police force meant the town had never been so peaceable. It was imprudent to publish the evidence on which the magistrates had acted but it would convince all that the preparations had been necessary.108 From the Irish Press came a rumour that on board the John R Skiddy, packet ship from New York to Liverpool was a brigade of Irish sympathisers. The steam ship Liver, carrying three detectives, intercepted it off the Crosby light ship but there were very few aboard since rumours in New York had deterred regular passengers.108

On August 8th a significant cache of arms, or at least cheap planters' knives, was a discovered in the cellar of a public house in Atherton Street. The 500 machettes had been there several months, and were said to be part of Reynold's stock. Reynold's was still being sought.109

At midnight on the 14th 300 Manchester police raided Clubs in the Ancoats area and 15 leaders  of the Chartist and Confederate Clubs were arrested.110 In Ashton under Lyne about 200 men armed with firearms, pikes and bludgeons marched through the streets. The mob stabbed and shot dead a lone policeman and a number of other people about the town were wounded. The specials were called out and the mob put to flight. After the arrival of the military 19 arrests were made.110

On Tuesday Cuddy and O'Brien were brought up again before Rushton. An undercover police officer testified to hearing designs for bearing arms at a meeting in the school room in Circus Street where 400 Young and Old Irelanders had been addressed by McManus and Reynolds. At another meeting at the Baptist Meeting House in Great Howard Street Reynolds passed round a sixteen inch long pike blade. Another officer testified that Cuddy had been at a meeting on June 14th in Circus Street and had exhibited a pike head. The officer followed McManus over to Ireland where he seized his luggage and found a military uniform in green and gold and a pair of pistols. Cuddy had been seen acting as Reynolds' agent at the Leeds Street shop. Several pikes had been found in a residence in Vauxhall Road frequented by Cuddy and Reynolds and a sword and book containing the names of the officers of various clubs had been found in a house occupied by O'Brien in Hurst Street. A reporter, Simon Harker, testified that Reynolds had issued threats to burn down warehouses during the meeting in the Comer Street Music Hall. O'Brien was remanded pending further enquiries and Cuddy was committed on a charge of treasonable conspiracy.110

Following the murder of the Ashton policeman the Mercury published "A word in Season to the Working Classes" which characterised Chartism as a criminal not a political question which had three points "- fire raising, bloodshed and plunder. There they are to take or leave. We have our choice. Let the industrious artisan and labourer, in whose names they profess to act, show that they utterly disavow their proceedings." The working class were lectured on the point; if the spirit of Chartism got abroad the rich would leave and the mills would stop. If they would not help themselves, the will might be deficient in others.111

On August 18th 1848 Adam Hodgson was a member of the Grand Jury for the Southern Division of Liverpool under Justice Cresswell110 which tried several cases of riot, which the judge said showed "that same spirit of insubordination and dissatisfaction which existed amongst a certain class."  Peter Murray McDouall was charged with uttering treasonable language at Ashton. The Attorney General claimed he was the paid agent of the Chartists "a lecturer paid to go about disseminating the poison in which he dealt." At a meeting at Charlestown Meeting Room, a dissenting chapel, he spoke to 300 or more people, "I advise you to organize …. And practice the same drilling and manoeuvres as your enemy, not only without arms but with them." His attorney gave a spirited defence on the historic right to resist tyrannical law. He was given two years in Lancaster Gaol. Five Manchester Chartists convicted of riot and assaulting the police were given 15 months with hard labour in Kirkdale Gaol.112

On August 21st Edward Murphy the secretary of one of the towns Confederate Clubs was brought before the magistrates charged with treasonable conspiracy.111 A club membership book had been found at his residence, 16 Pecover Street, along with a musket and part of a pike head. The officer, Inspector Hymes was asked by the defending solicitor J. V. Yates Senior; "Do you not know that people in an humble station in life keep their guns inside the clock case?" Hymes, "I do not." Yates, "I have seen several myself." Rushton, "Well if you wish to give evidence, we will take it." Inspector Parkins testified to finding a letter signed by Murphy calling a special meeting of the club. John Williams, a Tailor of Tarleton Street testified he had employed the prisoner as a book keeper for 2 years and that several entries in the book were in Murphy's hand. Rushton asked; "You have always found the prisoner an honest man?" Williams, "Am I bound to answer that?" Rushton, "Oh yes, if it be in favour of the prisoner." Williams, "It is not in favour of the prisoner. I discharged him when I found him embezzling." The Bridewell keeper testified to his having come to claim his book and musket which he said was not his but he would have to pay for it if it were not returned. He was arrested and the Bridewell keeper gave testimony of a conversation about Murphy's visit to Ireland where he had been at the time of the search. He was committed for trial for treasonable conspiracy.

On the Saturday before James O Brien was committed for trial having been taken at 52 Hurst Street with ball, cartridges, and pikes. The court heard that a cellar in Hurst Street was used as a club and the prisoner made speeches suggesting that Mitchell be liberated by the use of pikes. The prisoner denied the allegations and could produce witnesses to prove it. Seven witnesses testified that the cellar was merely a reading room where members gathered to read newspapers. His solicitor said he could produce hundreds of similar witnesses. Rushton was not impressed; the man had been found in possession of ball and cartridges. "The law must be vindicated." He was committed for treasonable conspiracy.111

The discovery of the membership books led to more arrests. On Wednesday Martin Bushell was committed to prison on treasonable conspiracy.113 Arrested in an office in South Castle Street, he was accused of being a former secretary and regular attender of various Confederate Clubs. Rushton said he was sorry to see a young man holding a respectable station brought up under such circumstances. The evidence against him was his handwriting in a membership book. At this point his solicitor interrupted to say he would rather no further remarks were made publicly. He was committed to appear at the assizes.

By September all was quiet; the Police Court was back in the usual round of assault, theft and disorderly behaviour and the Mercury could find space to poke fun at both Catholic and Protestant; retailing the story of a roguish Irish Priest, named Butler, an avowed opponent of ultra-protestants like McNeile and his fellow ultra in Birkenhead, the Rev. Joseph Baylee.114 Butler had embezzled money from his congregation, been dismissed by his bishop, raised money to take his case to Rome, raised more to start a Mission in Liverpool, borrowed still more from a catholic woman in the town to go to Ireland where he married a girl in Newry and to cap it all converted to the Church of England at a service conducted by Baylee.  He still owed the Mercury £6 for printing a sermon, which, albeit it was now a sermon for the wrong side, the Mercury felt was still a just debt.

The Liverpool Confederates came up at the Lancashire Winter Assizes in December. There were in the Calendar 158 cases, 72 arising from the rebellion. Of the political prisoners, 6 were charged with the Ashton murder, 10 were from Liverpool and 28 each from Ashton and Manchester.115 The Liverpool men tried for treasonable felony were; Patrick Murphy, Francis O'Donnell, Peter Delamere, Joseph Cuddy, Matthew Somers, Robert Hopper, Edward Murphy, Martin Bushell, George Smythe and James O'Brien. Cuddy was described as a salesman for Reynolds who had fled to America, Murphy was a tailor, O'Brien a labourer, O'Donnell was described as a gentleman of education and rank practicing as a surgeon, Somers was a provision dealer, Hopper, a joiner from Birkenhead, Bushell, a counting-house clerk, Delamere was also a clerk, and Smythe was a hatter. They were charged with assisting the Irish in rebellion and creating insurrection, terror and alarm in England.

The crown's case was that the Nationalist Meagher had come to Liverpool and enlisted Smythe and others to form clubs in support of the discontented Irish and to form a league with the chartists. Their object was to arm the people of Liverpool and to create a general rising to divide the Government and assist the Irish. The membership book found at Murphy's was produced and witnesses heard as to various incendiary remarks that had been made at their meetings. Somers, Hopper, O'Donnell and Smyth got two years in Lancaster Castle, Bushell and Cuddy got one year, O'Brien 6 months and Murphy, in view of time spent already, got 3 months. Delamere was acquitted. One wonders if Bushell was related to Christopher Bushell, a leading Liverpool Tory.

No Popery!


How sour sweet music is,

When time is broken and no proportion kept.



The influx of the Irish poor, demands for Irish independence, and Catholic Emancipation had a profound effect on Liverpool politics. The grant to the Catholic College at Maynooth was a continuing thorn in the side of Hugh McNiele and his supporters. Peel passed a suspension of the Corn Laws in June 1846 in the face of protectionist opposition within his party. They had their revenge over an Irish Coercion bill; as a result Lord John Russell formed his first administration, which survived until the summer of 1847 because of the divisions in the Tory party. A general election, to strengthen Russell's position, was inevitable.116 Meanwhile the evangelicals were attributing the parlous state of national affairs, the commercial crisis and the famine, to "divine justice" for "national apostasy." Relying on his Operative Protestants McNeile pledged to resist the advance of Popery and gathered 3,000 signatures to oppose the return of Sandon.88

As a result both Liverpool's representatives Sandon and Sir Howard Douglas withdrew.117 McNeile knew his faction could not win outright and proposed the uncontested election of a reformer (preferably protestant) and a decidedly protestant Tory.88 As the general election of 1847 approached, the Mercury reported the position of various candidates. Sir Thomas Bernard Birch, standing for reform and free-trade, was first to declare and was thought as acceptable as any liberal could be to the Tory interest.118 In June the McNeileites held a meeting convened by a circular issued by Thomas Berry Horsfall. Adam Hodgson presided but no candidate was selected and the deliberations were conducted in secret pending negotiations with possible candidates. The Peelites meanwhile held several caucuses on the 'change flags and thought of reselecting Lord Sandon. The thought that he might take up his seat if elected spontaneously led the Mercury to snipe, "though he would not stand, he might sit."119

Sandon made clear his withdrawal was final. "I should have felt it difficult, perhaps to resist the wishes of such a constituency, but ….I have been actuated by a determination not to appear in the field of Liverpool as the antagonist of old friends, to whom I have owed much in former times, and with whom on so many points, probably on all practical points, I still agree."117 Another prospective candidate was Edward Cardwell, supported by the mercantile Tories, lead by Sir Thomas Brancker. Cardwell entered parliament in 1842 as a free-trade Conservative and member for Clitheroe. Associated with Sir Robert Peel's faction, he became secretary to the Treasury in 1845.120 The McNeileites grudgingly supported him but wanted a staunch protestant in the shape of Sir Digby Mackworth. For a while they also secured the renewed candidacy of Sir Howard Douglas. A fifth candidate was mooted in the form of Lord John Manners, a supposed Puseyite. The Mercury lambasted the "Tory Saints" and "theological exclusives"; "the creatures of Irish clergymen who are so convinced of the abominations of Popery that, after being called on to preach the Gospel, they leave poor Paddy in all his Roman darkness, and come to England to preach in purple and fine linen to crowds of fashionable and convinced protestants."121

In mid July an attempt was made at the Conservative Association rooms to unite the Mackworth and Manners factions.122 All, supporters of Cardwell were ejected as were those who intended to vote for Manners but did not support Mackworth. "What will evangelical consistency say now, What McNeile, What Adam Hodgson?" asked the Mercury because though Manners was a protectionist his views on the church hardly concurred with those of McNeile. Cardwell and Birch were elected and the ultra-Tory candidates defeated; Manners came a poor fourth because many Tories "plumped" for Mackworth.88

With the accession of Lord John Russell the question of equalising the duties between West Indian and Foreign sugars was raised again. Throughout the Liverpool Anti-Slavery Committee had stuck to the principal laid down by James Cropper and Adam Hodgson; free labour was cheaper than slave labour. In July 1846 under the chairmanship of Thomas Blackburn and secretary Rev. William Bevan, they published their resolve in the Liverpool Press; not to cease from the employing all legitimate means for the abolition of slavery; that competition between free and slave labour would achieve their objects and they therefore supported the extension of free-trade principles to "the article of sugar."123 The London Committee took precisely the opposite view and presented a petition to Russell opposing admission of slave-grown sugar on the same terms as West Indian sugar. It was signed by Clarkson, Lushington, Buxton and Joseph Sturge among many others. The Mercury found this pitiable, here were the former opponents of colonial slavery allied with ex-planters and ex-slave owners who had voted against the abolition of female flogging. It took great satisfaction in the views of the Liverpool Society.123 The sugar duties were equalised over a 5 year period in which a sliding scale gradually brought them into line.124

In early 1848 the West India Lobby tried to have the duties reinstated. In June, at the height of the Chartist agitation, despite his request for restraint from public meeting, Thomas Berry Horsfall called one at the request of the West and East India Merchants to consider the motion of their MP Thomas Birch to re-instate the sugar duties.125 It was opposed by the free trade lobby. Horsfall said the matter was one concerning British commerce and British philanthropy. In reference to recent events he asked speakers to refrain from political opinions and urged support of the government which "with a firm and vigorous hand, was determined to maintain the principles of the British constitution." Francis Shand, Chairman of the West India Association said that the Emancipation Act had failed, free labour could never compete with slave labour. West Indian returns had been falling for 17 years whilst those from the East had been rising. Soon they would be entirely dependent on foreign slave sugar. Without relief from the act of 1846 the experiment in free labour would have to be abandoned. Charles Lawrence, the oldest West India Merchant there, seconded the motion. The chairman was about to move the vote when Richard Rathbone got up. He said he was surprised at the claims of the West Indians. They did not want the pound of flesh or the bond they wanted the whole body. The planters had had £20,000,000. If they had laid it out properly they could have bought the whole of the West Indies. A few years ago the price of sugar was high, and they heard no cries for protection, now it was low, but what trade was not low, ask the labourers of Liverpool. On what grounds did the West Indians seek exemption from the common lot that befell them. But it was all to no avail.

Adam Hodgson proposed the second resolution and read extracts from a Parliamentary Committee to show that the 1846 Act had ruined the West Indies, estates were being abandoned, the price of sugar would rise and the use of slave grown sugar increase. "In the great trial that was pending between free-labour sugar and slave-labour sugar, they would not allow the judgement to go by default, ... till time had been allowed to produce that necessary evidence that time alone could supply. By the legislation of 1846 they were crushing the source of free-labour sugar, and every day throwing the game more and more into the hands of Cuba and Brazil."

The motion was opposed by Thomas Thornely MP and Charles Robertson. Robertson said the question of the encouragement of slavery had been artfully mixed up in the subject. If the arguments were good then the government ought to provide wages for the unemployed, give money to the directors of unfinished railways, eke out the wages of the handloom weaver in competition with machines, tax railway companies to subsidise turnpike trusts, and pay men to grow fruit in national hothouses. It would be just as unprofitable to pay the planters for making dear sugar as it would to employ the peasantry to burn down the Customs house for the sake of giving employment to masons and plasterers. He had not heard that the emancipated slaves wanted the measure. To be consistent they ought not to purchase slave grown cotton, tobacco and snuff. His amendment was lost.

McNeile proposed the third motion and said he was not an opponent of free trade but in a perfect world would rejoice in it. "If all mankind could be one happy family … if all hostilities, all dishonesty - all private interests were swept away for ever from the face of the earth… who could find it in his heart to object. The doctrine of free trade should apply to slaves. If the Baronet for Tamworth believed that restriction in any thing meant protection to something, let him remove the restriction from the West Indies, who could not smuggle men from Africa. If all protection meant robbing somebody else, then all policemen who protected their houses were robbing them; all gentlemen who had a secret button or chain to protect his watch was a robber. You had better take care, Mr Mayor, for all your arrangements, all your magistrates, all your preparations, to prevent the town being disturbed, take care -you are all robbers." If the measures were not adopted they would lose the West Indies as they had lost America. The measure to postpone the equalization of the sugar duties was passed in Parliament.126

In October 1850 a Papal Bull issued in September in Rome became widely known.127 The bull established Bishoprics in England to promote the organisation of the Catholic Church. Lancashire was to have two, one based on Liverpool, the other on Salford. To evangelical Protestants like McNeile the Bull was a red rag. To Tractarians and others moving towards Rome it seemed quite natural, to be contrasted with Anglican bishoprics established overseas, in Gibraltar or Jerusalem. The pope was Pope Pius IX, Pio Nono, who later enshrined the doctrines of the Immaculate Conception, Papal Infallibility and the Syllabus of Errors.128 A deputation of clergy asked McNeile to call a public meeting, but they were directed to the rectors Archdeacon Brooks and the Rev. Campbell.129 They all met - appropriately enough - on the 5th of November in the Bold St Savings Bank. A memorial to the Bishop, signed by 80 Liverpool clergy, was drafted deploring the "presumptuous encroachment" of a "foreign prelate."130

A meeting was called in the Amphitheatre to consider a response to this "papal aggression."131 The Catholics responded by placarding the town urging attendance to prevent their religion being insulted and their rights trampled upon. The building had never been so crowded. On the platform alongside McNeile were a large number of clergy as well as half a dozen Roman Catholic priests. Among the laity were, William Brown, Samuel Holme, Thomas Berry Horsfall, Thomas Darnely Anderson, Adam Hodgson, and John and Edward Cropper. The meeting was uproarious with constant hissing and applause, although Protestants considerably outnumbered Catholics. Neither MP, Cardwell nor Birch, attended, Cardwell was in Edinburgh and Birch indisposed. Cardwell sent a message of support urging them to declare loyalty to church, state and queen.

T. B. Horsfall moved the first resolution that, the Bishop of Rome's claim of jurisdiction was an "insolent and insidious aggression," an invasion on the prerogative of the crown and an encroachment on the civil and religious privileges of the people. Horsfall read the 37th Article of the Church of England; "the Bishop of Rome has no jurisdiction in this realm of England." He said that a statute of Elizabeth 1st, though the penalties had been withdrawn by the Catholic Emancipation Acts, provided that maintaining the authority of the Pope was illegal and punishable by law. He also read the words of the Pope at the time of Elizabeth declaring her a heretic and depriving her of her right to the throne. He later read, amid great uproar, some of the papal oath in which he swore to attack all heretics and schismatics. He urged them to unite heart and hand to resist this usurpation.

The motion was seconded and the mayor asked if there was any amendment. A Roman Catholic priest, the Rev. Walmsley, stood and in a short speech asked, "What is all this hubbub about?" He was greeted with uproar and the mayor said if speakers were not allowed a hearing he would dissolve the meeting. Walmsley declared that Catholics owed allegiance to the crown in temporal matters and to the Pope in spiritual. He read his amendment that; considering the undoubted loyalty of her majesty's protestant and catholic subjects the motion was unnecessary and would destroy the good feeling between members of every religion. The mayor ruled the motion out of order but it might be brought forward later. It was withdrawn. Mr Shiel got up to propose an amendment, that the recent pronouncement was not an invasion of crown prerogative, and said the meeting had been arranged to ensure a protestant majority. There were cries of apologise and withdraw. The mayor asked him to withdraw but he refused. Some hands went up in support in the gallery but majority voted for the original motion. McNeile then addressed the meeting which dissolved into complete uproar and he could not be heard. He took a stool to the edge of the platform and began dictating his speech to reporters. There was a rush from the pit toward the stage. "During the scuffle, many persons were thrown down, others leaped into the orchestra, which was occupied by the gentlemen of the press, several of whom were rather ruffly used, and it was sometime before the riot was quelled."

McNeile at last got a hearing and compared the authority of Rome to a slumbering volcano which had always been present and which threatened to cause widespread desolation. He proposed an address to the Queen pledging loyalty and urging measures for the security of the protestant faith. He gloried in the revolution of 1689 and declared that every man in England would rise up to protect his rights. He argued that laws against Catholicism had been falling away, Catholicism had been endowed in Ireland, and Maynooth made a national institution. There was no distinction in cannon law between spiritual and temporal authority, the temporal was subject to the spiritual. He demanded penalties against the intrusion and doubted that Russell intended to do anything and asked for "calm, calculating, reasonable, persevering and determined hostility" to Rome.

Walmsley's amendment was put and lost and McNeile's motion passed. Francis Shand moved an expression of thanks and encouragement to Russell, seconded by Edward Cropper. William Brown MP proposed a motion of thanks to the Mayor and though he did not wish to be associated with all that had been said he called for calm and careful measures to protect the honour, dignity and supremacy of the crown. Adam Hodgson seconded the motion saying it would be a disastrous time for the country if the town of Liverpool could not meet to express its disgust at the indignity offered to the queen and the danger to her country. The voice of the town "wide, deep and universal would mingle with that spontaneous shout, which would arise from one end of the land to the other, making one glorious chorus, which would assure the Queen that when she would meet her parliament... she might adopt the spirit, if not the language, which one of her predecessors (Elizabeth I) had used, that she does think it, as we think it, a foul scorn that any foreign priest, prince, or potentate should interfere with the prerogative of the crown." The motion was adopted amidst loud cheering. Three cheers were given for the queen and the national anthem sung "in most effective style" The meeting had lasted over five hours.

Similar meetings were held throughout the country and McNeile was up and down to London attending meetings at the home of the saints, Exeter Hall.132 In Liverpool he agitated among the Protestant Operative Associations. Nowhere was there any breach of the peace, although the Liverpool meeting had come close to it, but on November 27th a meeting in Birkenhead ended in violent confrontation.133 The meeting was to be held outdoors in the Market place but with rumours suggesting the dock labourers would disrupt the meeting the Council decided to limit attendance to rate payers and sent to Liverpool for 30 extra police. While they were discussing the agenda in the Town Hall a large crowd assembled outside and hurled missiles that smashed the windows in the magistrates' room. A number of people were seriously injured and the reading of the riot act was discussed. Rev. Browne, a catholic priest, called on the rioters to disperse to limited effect. The meeting was postponed sine die. The riot seems to have been caused, aside from the indignation of the catholic dock workers, by the police clearing the approaches to the building and denying entry to anyone of the "lower orders." Inevitably many ratepayers were excluded as well which was deeply resented. The Daily News headlined its piece; "Fatal Riot. Attack upon Protestants by a Mob of Irish Papists. Two policemen murdered, fifteen wounded - the military called out." There were a good many injuries but, seemingly, no actual deaths, at least in the immediately succeeding days.134

In December McNeile's extempore rhetoric got the better of him. Rumours circulated that during a sermon at St Paul's he had said, "I would make it a capital offence to administer the confession in this country. Transportation would not satisfy me, for that would merely transfer the evil from one part of the world to the other. Capital punishment alone would satisfy me." The Mercury deplored "this utterance of medieval bigotry." Members of his congregation remonstrated with him in the vestry afterwards but he claimed not to recollect making the remarks. However, at the evening service he said, "In the course of an extemporaneous discourse delivered by me this morning, I used, I believe, a most atrocious expression, That expression I have already withdrawn in the sight of God; I have, I trust, made my peace with Him, and I now wish to withdraw that expression in the sight of this congregation, and to make my peace with you."135

Later McNeile lectured to a crowded meeting in the Amphitheatre on papal canon law saying that papal jurisdiction in spiritual things was an engine for coercion and oppression. Rumours were rife of a plot by the Tractarians to take the Church of England over to Rome.135 Then Rev. Bennet, a noted Puseyite, resigned his living and his correspondence with the Bishop of London appeared in the Times which looked on it as a triumph for the Protestant cause.136 A meeting in the Corn Exchange in Manchester adopted a memorial to her Majesty on the papal aggression signed by two-thirds of the town; some 51,600 names.137

In April 1851 another meeting in the Amphitheatre urged protestant members of the House to secure the civil and religious liberty of her majesty's subjects and preserve protestant institutions. The meeting was not nearly so well attended as the last and there were vacant seats on the platform and in the gallery.  Adam Hodgson proposed Thomas Berry Horsfall for the chair who said138 they had hoped the government would resist papal aggression but this had not happened. He thought the bill which had been passed was a "mere bill of protest" and insufficient. He alluded to the fear of civil war but thought it more likely from agitation to repeal the Union. Catholics were accused of omitting the second commandment (idols and graven images). He protested against the ecclesiastical tithes bill now in committee and opposed the position of Cardinal Wiseman who claimed spiritual jurisdiction over all baptised people. One of the speakers, Valentine Smith, a Liverpool merchant, after speaking for a few minutes fell in an apoplectic fit and died some weeks later.139 McNeile spoke and accused catholic lumpers and warehouse men of sectarianism in not working for protestants, this despite his previous urging of protestants not to employ catholic servants. He claimed the Irish Famine was divine punishment and the root of their trouble, the Maynooth Grant. Horsfall was praised as an honest candidate for the next election but Lord John Manners was doubted and he demanded he come and speak to them. Someone shouted he was a Puseyite.

Then in July of 1851 there was a violent Orange procession in Liverpool. In early July Sir George Grey sent a letter he had received from someone in Liverpool to the Mayor.140 The letter claimed a procession of Liverpool lodges was to be strengthened by Orangemen from Ireland and other towns in Lancashire carrying swords and firearms. The matter was debated by the magistrates and six voted for and nine against measures being taken. When the procession took place serious riots ensued and several people were wounded.141 Grey sent another letter asking why the procession had not been prohibited, and why it was not stopped when the peace was broken. The mayor, along with Adam Hodgson and stipendiary magistrate Mansfield (Rushton's successor) were appointed to frame a reply.

It was the first Orange march in some years, provoked by the Hibernian Societies breaking a voluntary marching ban earlier in the year. They congregated near the London road monument and were stoned by a large crowd of dock labourers. The Orangemen retaliated and stones flew "thick as hail." Pistols were fired but without injury. About 2,000 Orangemen then marched around Liverpool before returning to the London Road. There were confrontations with the catholic dock labourers and communities along the way but few serious injuries. Trouble began in earnest when the lodges separated to return to their meeting houses. Scotland Road was crowded with Catholics, mostly women and children, who attacked anyone displaying orange. A group of dock labourers arrived from the northern docks and as a group of Orangemen were passing to go to the Wheatsheaf, they were attacked and during the melee two shots were fired, one striking John Malley in the thigh and the other a boy who was watching from a window. Another man named Jones also died. Jones was an Orangeman and Malley a catholic; both were buried accompanied by large processions of partisans. The solicitor at Malley's inquest alleged that the police were infiltrated with Orangemen and the only people arraigned were Catholics. Liverpool was periodically beset by sectarian violence, the first was in 1819 when an Orange march was attacked by Catholics in Dale St. There were riots again in 1820 and a serious disturbance in 1835 which required 100 police and 200 troops to restore order.88

Hodgson's reply to Sir George Grey reminded him that they had frequently applied to the Secretary of State for powers to prevent processions but were invariably refused. It was very easy for the Secretary of State to hope that measures be taken to prevent party processions, but unless they were armed with legal powers, his hopes could not be realised.141

June 1851 saw the formation of the Protestant Alliance whose patron was the Evangelical Anthony Ashley Cooper, 7th Earl of Shaftsbury.142 The organisation published its principles in November; ending government favour to Popery, repeal of the Maynooth Endowment Act of 1845, and calling for similar meetings in the principal towns. Finally they called on their members and friends "to strengthen one another in the Lord for this great conflict, in the belief that, however formidable and inveterate an adversary, Popery is a doomed thing, and hastening to its final overthrow." Liverpool members included Edward Cropper, Robert Gladstone, Adam Hodgson, Thomas Horsfall, and Hugh McNeile. The alliance attacked the Church of England National Society because it was co-operating in Salford and Manchester in the formation of non-denominational schools.143

In November Hodgson took part in the formation of the Liverpool Church of England Scripture Readers Society along with Edward Cropper, Thomas Horsfall, T. D. Anderson, Robert Bickersteth, Christopher Bushell, John Moss, and James Holme. They aimed to promote Anglican Evangelical Protestantism throughout the town. They were to appoint readers versed in the "Romish Controversy" and able to speak the Irish language.144 After the annual meeting of 1858 Adam Hodgson provided the readers with a substantial tea at the Adelphi Hotel.145  He took the chair at a meeting in January 1859146 and said that spiritual destitution had rapidly increased, and was not being overtaken by their efforts to remove it. It was one of the most pressing, and difficult questions of the day. The country needed at least 1000 additional clergymen. To pay a modest stipend of £100 required capital of £3,000,000 which included nothing for church building. They could not expect any public grants, and the amount was beyond anything they could raise from private contributions. Additional churches would not meet their needs; it required a living agency to make the community value the services of the church. This created a need that led to the erection of a church by contributions of the many where it could not have been done by the liberality of the few. This was what they were endeavouring to supply. "Spiritual destitution existed in their very midst, in the proximity of the clergy, churches, and schools - in the proximity, probably, of the very building in which they were then assembled - in the proximity of the houses in which many of them resided - in the highways through which they passed to their various avocations - in the streets through which their laughing and unconscious children passed as they wended their way to school, and through which they themselves rolled in their carriages to places of amusement. That spiritual destitution, ... must be sought out, for it was its very nature that it did not seek its own cure; and such agencies as ... the Scripture Readers' Society was the most effective means for ... providing for its remedy."

In January 1852 another public meeting was held in the Collegiate Institution to protest about the Maynooth grant.147 Admission was by ticket but the room was so crowded that an overflow meeting was held in the board room. Females were excluded. The platform was crowded with clergymen including several dissenting ministers. Rev Dr. Hume proposed Adam Hodgson take the chair and he was called up by acclamation. Adam Hodgson explained the need for an ad hoc chairman: "It was originally intended that our friend Mr. Horsfall should have presided over this meeting; and I am sure we shall all deeply regret, and none more than myself, the accident which has prevented his being with us tonight."

Horsfall had been to a Christmas party at Northumberland House, Everton, the home of T. D. Anderson, where there was a firework display. A balloon got caught in a tree and several guests ran to disentangle it. Horsfall, who was in front, fell down the Ha-ha severely fracturing his leg.148

Hodgson continued, the storm of indignation against the papal aggression had been succeeded by a calm that some took to mean that indignation had subsided. Nothing could be more contrary to the fact. Recent measures did not justify them in falling back into indolent security. There was no honourable retreat, and no neutrality consistent with their patriotic obligations and Christian duty. They could not, either as patriots or Christians, remain idle spectators in the struggle. He then introduced "our friend Dr McNeile" who was greeted with prolonged cheering.

McNeil denied that the Maynooth grant was annual or guaranteed permanent support. Prior to the French Revolution it was forbidden to fund any seminary teaching Roman Catholicism. Pitt introduced an act for the better education of persons professing the Roman Catholic religion. £8000 pounds was voted for the college and further grants were made over the next 3 years. In 1800 the act of union took place and certain clauses were interpreted such that a grant was given. However these clauses expired after 20 years and there was no obligation to continue them. McNeile maintained that the Catholics of Maynooth believed in the supreme authority of the pope including a right to depose heretic rulers. If they had not done so it was because they had not sufficient force to do so. England was guilty of suicidal folly and anti-Christian wickedness.  He railed against transubstantiation and claimed it idolatrous amounting to worshipping man in the body of Christ. He accused them of vile and prurient curiosity in the confessional and of the base interrogation of men's wives. He flung down one of their training manuals on confession from which he had begun reading saying "Oh it is filthy beyond expression!"  He claimed the college educated a greater number of priests than were required in Ireland and these had been propagating Romanism in England. He had written to Edward Cardwell M.P. to invite him but received a rebuff as Cardwell believed the grant had benefited education in Ireland. Thomas Birch also declined to attend a meeting whose opinion was already formed. McNeile said they would soon have the opportunity to change their representatives.

The Mercury estimated that in Liverpool there were 156 places of worship; 56 Protestant, 86 Dissenter and 12 Catholic. There were 117,000 protestant seats but only 63,000 were regularly filled whereas Catholic seats numbered 15,000 and attendance was nearly 39,000. The paper felt some people should pay less attention to promoting sectarianism and more to encouraging those who habitually "misspent" the Sabbath.149

In March 1852 Adam Hodgson attended a meeting of the Liverpool Constitutional Association in the Clarendon Rooms to ask William Forbes Mackenzie, secretary to the treasury under Lord Derby and Charles Turner, chairman of the Liverpool Docks Board, to become candidates at the forthcoming election.150 Samuel Home said Mackenzie would be a representative of great talent and of devoted attachment to the constitution. Turner was too well known to require introduction; his acquaintance with local affairs and great commercial knowledge made him a fit representative. He attacked the Manchester Liberals accusing them of wanting to become the Masters of England and to destroy the constitution and the House of Lords.

After Francis Shand read the requisition Adam Hodgson said he would like the proposers to state what "communications had been made with Mr Mackenzie as to his protestant principles?  (Hear, hear)." Thomas Bold reported that Mackenzie had said "... I voted for the grant to Maynooth; but I never regretted so much in my life as having given my vote on that occasion, and I would now do all in my power to subvert it in any way I could. (loud cheers)." Hodgson said he had been satisfactorily answered, and would have great pleasure in attaching his name to the requisition. However he did not wish to be misunderstood, he did not advocate every policy of the government, to some extent he appeared as a free-trader; there were cries of No, No.  He thought protection injurious and experience had shown that the free trade policy was the best. There were more cries of no, no. "That was his opinion, and one which had not been hastily arrived at; others, who thought differently, could maintain their own views on the matter. (Hear, hear) But he would throw free trade to the winds, rather than oppose the slightest obstacle to an administration on which he could depend, with ten times more firmness, than that of Lord John Russell for the preservation of the fundamental principles of the country. (Cheers)." The principles of the constitution were safer in the hands of Lord Derby than Lord John Russell; all other matters were as dust in the balance. "What was our commerce, if the principles of our constitution were to be sapped and undermined ... What was the question of free trade, compared with our determination to say that protestant England shall be protestant England. (Loud applause)." Several rounds of applause were given for the Queen, Lord Derby, and the protestant institutions and the meeting closed.

Needless to say these candidates were not supported by the Mercury which confessed itself in the dark as to McKenzie's qualifications. As to McNeile's support of the present ministry, it pointed out that the Earl of Derby, the Earl of Lonsdale, the Marquis of Salisbury, Sir John Parkington, the Earl of Hardwicke, the Duke of Northumberland, Lord John Manners, the Earl of Eglington and Mr Mackenzie had all supported the Maynooth Grant and seven of them were cabinet members! Mackenzie had originally opposed the grant, on being given office by Peel voted for double the amount, and now regretted doing so. It wondered how they would "keep the eel once caught or stop the weathercock turning unless by nailing it."151

Mackenzie and Turner's supporters held a large meeting on April Fools day in the Amphitheatre and among those on the platform were Samuel Holme and Adam Hodgson. The stage was decorated with slogans including; For God our Queen and our Country; No Manchester Dictation; Mind your own Mills, and grind not the children of the poor; British ships, colonies and commerce; Happy homes and altars free. Hurrah for old home-fed England; No Polish Black loaf and Fourpence a day for the English Labourer; The Duchess of Lancaster, The Queen and the Lancashire Witches.152

In April there was a large free trade demonstration and the Amphitheatre was packed with 14, or 15,000 people. 10,000 failed to obtain admission.152 The Mercury opined that in the enfranchisement of commerce and labour Tories and Liberals had fought together. The work begun by Huskisson, forwarded by Peel and aided by Russell would continue as long as men like George Hall Lawrence, William Rathbone and Robertson Gladstone came forward.152 It then weighed in on Adam Hodgson, "That such a man as Mr. Adam Hodgson - patient, gentlemanly, and sincerely religious, and who avows himself to be a Free Trader - should abandon a cause in which the feeding of the hungry and the clothing of the naked is involved, is to us a matter of surprise and of unfeigned regret; but that he should consider the well-being of millions of his fellow-men of less moment than the abstraction of £30,000 a year from the College of Maynooth, when in all probability, neither the government nor the candidates whom he supports will make an effort to withdraw the grant, is to us a matter of astonishment. If Mr Adam Hodgson were a frothy and ambitious candidate for popular honours; if he were not, as we believe him to be, one of the most amiable and humane men in the town, we should be unconcerned at his abandonment of the Free Trade cause in the hour of its peril. But, if we are not mistaken, he is a gentleman who believes that one of the noblest forms of Christian duty is the effort to improve the physical and moral well-being of all men; and we put it to him, an acknowledged Free Trader, whether in converting wretchedness into comfort, pining want into smiling content, miserable parents and half-fed children into happy household circles, rusting idleness into healthful industry, he would not do more for the glory of God and the good of his fellow-creatures than he would accomplish by the withdrawal of the Maynooth grant?" In a final thrust it revealed that at the last election Hodgson had "plumped" for Sir Digby Mackworth.

It was some time before the election was held. The Tories employed canvassers who at the end of May reported out of 9000 canvases 5,400 in favour of the Tories.153 The liberals treated the result with scorn. Soon the Tory candidates began to back track on protectionism and the free trade candidates held out hope of an enquiry into Maynooth. A meeting of Free Trade protestants in the Amphitheatre, joined by the free trade candidates Cardwell and Ewart, was noisily heckled by the ultra's who had forged entrance tickets.154 Thomas Berry Horsfall, standing as a Tory in Derby, revealed that he was a free-trade Tory and opposed to the Maynooth Grant.155 Samuel Holme expressed similar opinions in Chester.156 McNeile, who had formerly said cheap bread meant low wages, now urged that free-trade was not the question, Protestantism was the question. In the mean time he appealed to the Orange Lodges to resist the encroachments of Rome.157 In June the magistrates proposed curtailing the usual processions and electioneering in the interests of public order. Cardwell and Ewart agreed but Mackenzie and Turner did not.158

On July 1st parliament was dissolved. The Tories were promising a "grand and gaudy show" but the Free Traders decided to run a low key election without party colours. Recent acts of parliament made treating punishable by a £10 fine, and it was thought the free traders would obey the law. The Mercury was absolutely confident that the free traders would win the day.159 On the morning of the poll the Mercury thought that "malt" had been operating on the "free and independent" electors.160 The Tories got out their supporters early with cars, and omnibuses and the ale flowed freely. There were allegations of bribery by the stratagem of buying apparently worthless items; one allegation was of a shell, a chimney piece ornament, worth 2d, being purchased for £4. Numerous public houses were open, where on presentation of a token the supporters of Mackenzie and Turner could get meat and drink in abundance. Mackenzie and Turner duly triumphed through "bestiality, sottishness, rampant bigotry, religious hatred and senseless stupidity."  The Mercury alleged that the candidates had been Gazetted in a government journal before the result could have been known; "money was provided in abundance -whether by our local protectionists, from the Carlton Club, or from the treasury itself, we know not, but money there was in abundance, and liberally as the liquid gifts of the 'unco pious' were distributed, but a small portion… could have been spent in debauching the poorer classes… , if it be true as we have heard that the victory cost £60,000."

Horsfall was elected in Derby amid allegations of organised bribery.161 McNeile was said to be in line for a deanery or a bishopric; in this at least they were wrong, it was not until 1868 that Disraeli elevated him Dean of Ripon. Derby had won amid scenes "more reminiscent of the deranged lunatic Lord George Gordon than of a 'reformed' parliament." The Mercury was now rather sanguine - it had done the sums; 2,500 freemen could be bought by the Tories, who could also get out 4,500 householders - all the liberals could count on was 5000 voters. It would be hard work to get enough additional registrations to challenge that ascendancy.

In November a petition was presented to parliament alleging that Thomas Berry Horsfall had been returned in Derby by illegal and corrupt means. A petition signed by William Rathbone was presented alleging that the Liverpool election had been won by bribery and corruption.162 In all 109 petitions objecting to the return of 120 members were presented by December, most alleging treating, bribery and corruption.163 The Mercury thought,"There must surely be something very strange and rotten in the heart and constitution of the House of Commons, when pretty near the whole of its time is occupied in forming committees to inquire into the validity of the returns of nearly a quarter of its members."164

In early March Horsfall was unseated; the parliamentary committee found his agents guilty of corruption but without his complicity. A number of £10 householders and freemen had attended the County Tavern where, in a secret room, they had put their hand out behind them to receive sums of around £2 from an unseen hand. They were then liberally supplied with drink. Where these funds came from was far from clear. Horsfall showed to the committee's satisfaction that it was not from him, but that was all.165 The Liverpool petition was heard at the end of May. It contained a list of over 50 bribed electors along with groups of people who had offered the bribes and a list of over 60 proprietors of beer houses, pubs and hotels where treating had occured.166 The bribes in Liverpool were much smaller than elsewhere, generally amounting to about 5s.; a bit less than a day's wages.167 However John Brown, a tobacconist, alleged that Turner had promised, through his friend James Tyrer, the treasurer of the Sailor's Home Committee, to get him a position.168 The Sailors home had been launched at a meeting in 1841 attended by Hodgson, McNeile, Rushton, Rathbone and others.169 The building was still incomplete in 1851 and finally opened in December 1852 - as an Episcopal institution, much apparently to Rathbone's surprise.170

Publicans had been paid to supply refreshments on production of a ticket. The keeper of the Edge-Hill coffee house admitted supplying beef, bread butter and coffee on 581 tickets during a ropers' meeting. All the tickets were red, the Tory colours.171 The paltriness of the bribes and the fact that so many had not been induced to change their votes gave heart to the Tories. Who could think it objectionable to pay a working man for the loss of his time? The Mercury thought a conscience that required fortifying with 5s. easily seduced. Turner and Mackenzie were unseated but the committee eschewed further punishment; Liverpool was not disfranchised and a writ of election quickly ensued. The Mercury summed up, hundreds of free men had been bribed with a day's wages, others were converted into flag carriers, door keepers, messengers, and employees as a pretext for a bribe in the form of wages. There were open houses at which voters could obtain food and drink; more formal "feeds" were provided for the respectable portion of the party, and all was "part and parcel of a long established and well understood system."172

As a result of the "Derby Dilly's" doings the Earl of Derby was able to form his first short-lived administration but by December of 1852 it had fallen apart and been replaced by Aberdeen's coalition.173 At the next election in July 1853, despite the Tories selection of the unseated member for Derby, then on holiday in Switzerland, and a relatively unknown Lordling in the shape of Liddell, they romped to victory once more. The Tory machine was hard at work and the Mercury thought little had changed. "Hackney coaches and cars, of which the Tories had engaged an immense number to convey voters to the poll, kept continually rattling along the streets, and as the day wore on many a jaded horse bore testimony to the heat of the strife, whilst the drunken occupants of the vehicles showed what influences had been at work."174

But for the Evangelicals the prick's continued, now in the shape of the Reverend Prynne, Puseyite vicar of St Peter's, Eldad, Plymouth. Prynne worked with the Sisters of Mercy, a protestant Nunnery run by Lydia Sellon, and had been hearing the confessions of the sisters. This provoked heated controversy and quite a few scurrilous accusations.175 Confession was not a part of the Anglican ministry, however, in the exhortation to communion, a person who could not quiet his conscience could go to "some godly minister and open his grief." Prynne was accused by two local clergy of privately hearing confessions of young girls from the convent, and asking them filthy and abominable questions.  A number of runaways gave the impression of a "Roman" convent and a suspicion that some were detained against their will. The Protestant Alliance were drawn in and letters exchanged between Shaftsbury and the Bishop of Exeter.176 Although no law had been broken the Bishop of Exeter, himself a Puseyite, was forced to hold an enquiry in September 1852.177

Reporters from three local papers attended on condition they did not publish anything the Bishop deemed "unfit for the public ear." A statement was read from a girl of 14 suggesting she had been asked about unclean thoughts in bed. She was explicit about what uncleanness was but her reply was suppressed. The Bishop asked that her name be suppressed lest it damage her character and leave her prey to the seducer. The Bishop wanted proof that there was a confessional in the church. He disposed of this to his satisfaction since confessions were held in the vestry. A woman was interviewed who had removed her child from the convent because of Prynne's questions during confession. The Bishop asked if she understood it was for the child's good. "I could not think it would be for her good. It would be enlightening her in wickedness." The child was then interviewed but as it became delicate the Bishop and two representatives from each side accompanied by a shorthand writer withdrew to a separate room. Another girl's testimony was taken who went into detail about the questions she had been asked. She was asked if she had ever used (suppressed) and if she ever (suppressed). These confessions were vehemently denied by Prynne and the Sisters of Mercy. There followed a long doctrinal discussion after which Exeter acquitted Prynne of all blame.

On November 5th the Mercury reported a large confirmation service held in St Peter's Eldad.178 The news was two weeks old and undoubtedly inserted as a goad. There were 190 communicants, which was greatly diminished over previous years following recent events. The Bishop of Exeter arrived to be met by a large crowd who gave him three groans. After the service he was greeted with groans, hissings and hootings and the noisy crowd followed him to Prynne's house when two men went up to him and called him a beast. Others called out to ask whether they had any candles or carrots with them, articles which had lately acquired some public interest. After lunch he left in his carriage and was greeted with further hissing and hooting louder than before. People chanted, "Who keeps a brothel?, Prynne! Who sanctions it ? The Bishop!" The Bishop apparently had his coat buttoned up to the chin and was thoroughly unnerved. The piece concluded; "Thus ended the first confirmation at Eldad."

The Liverpool Evangelicals responded in November with a public meeting in the Amphitheatre "to protest against the practices which are said to have been introduced in the diocese of Exeter."179 There was a "large attendance" with numerous clergy and many influential merchants, including Edward Cropper. Adam Hodgson arrived on the platform to take the chair accompanied by McNeile "amidst loud applause followed by the Kentish fire." Hodgson referred to recent proceedings in Exeter, and the bishop's admission of the practice of the confessional. This did not amount to any offence against ecclesiastical or temporal law. The crown had no power to prevent Romish practices in the Church of England; the only way to prevent them was by the good sense of the people of England. The confessional injured the character of the women of England, the clergy of England, and destroyed the civil and religious liberties of the laity of the country. He called on all true friends of the church to rise as one man and show that no clergyman could introduce such a system.

McNeile proposed the motion "That it is evident to this meeting that practices inconsistent with the principles of the Reformation have been introduced into the church in the diocese of Exeter ... and ...instead of being checked by the bishop ... had been sanctioned by him..." McNeile spoke for 2 hours on the proceedings at Exeter and the practices of the Roman church. He declared that Englishmen would never submit to such a system and would carry out to the fullest extent the principles of the reformation. The resolution was unanimously adopted after proceedings lasting 5 hours.

The struggles of the evangelists with the National Society continued and in June of 1853 the Church of England Education Society held a public meeting in the Amphitheatre.180 Admission was confined to "persons interested in the education of the children of the poor in the protestant and evangelical principles of the church of England". There was a "numerous attendance" and among the dignitaries present  were Edward Cropper, T.B. Horsfall, and T.D. Anderson. Among the clergy were Edward Girdlestone, vicar of Deane, Hugh McNeile, and Freeman Ould. Cropper proposed Charles Inman take the chair as the vice presidents, Adam Hodgson and T. B. Horsfall were "both absent for some time with their families from Liverpool; the former at Llandudno, the latter on the continent."

The Society supported scriptural education of the poor. Funds were used to support teachers or purchase school requisites and there were grants for building school rooms. Rev William Pollock spoke and said that they were not there to fight all the old fights with the secularist, nor those who introduced religion in name only, but as English churchmen to acknowledge that the church had not made sufficient provision for its children. The National Society had fallen into the hands of the Tractarians and its meetings had become scenes of unseemly struggles. His resolution acknowledged the deficiency of the education of the poor and the need to inculcate the principles of the church of the reformation. Girdlestone hoped to see a new society within a few years with funds to match the funds of the Bible Society. It was agreed to form an auxiliary and a committee was elected including Edward Cropper, Adam Hodgson, Hugh McNeile, and T.B. Horsfall.

January 1854 saw the formation of a reformatory institution for criminal and destitute children - juvenile delinquents181 - for, despite the rise in sectarian issues, meetings enjoying cross-party support could still be held. Indeed Rathbone once said of his "Tory friends"; "...although we are good friends in private, in public we fight like man and wife."154 The movement was supported by the Earl of Shaftsbury but enjoyed cross-party support. Hugh McNeile was present having recently returned from Ireland following the death of his mother, but so too was the Rev. Dr. Goss the Catholic Archbishop of Liverpool and Archdeacon Brooks. Among the laity were Thomas Thornley MP, William Rathbone, T.B. Horsfall and many others. It fell to Adam Hodgson to invite the Earl of Harrowby - the former Lord Sandon, the Earl of Derby, and Lord Stanley, his cousin, but all sent their excuses with expressions of support. Harrowby was attending the Cathedral Commission, the Earl of Derby blamed the approaching opening of parliament and Stanley a private engagement. They all addressed him as My Dear Sir, except Derby, who addressed him as Dear Hodgson.

Nationally 14-15,000 youths under 17 were brought before the courts and the Edinburgh review estimated that "a mass of 50,000 vicious lads lived on the plunder of society." They agreed to petition for a locally managed reformatory institution subject to government inspection. Government support was essential and local benevolence aided by generous grants. Despite the cross-party support the clauses on local management were introduced by McNeile in what was seen as a very sectarian speech drawing on the "sin of great cities" and making connections between prostitution and delinquency. For months and months the Mercury thought they had heard nothing but theological controversy and McNeile's speech was nothing they had not heard from platform and pulpit for 50 years.

Hostilities between liberal and Tory hit new depths when the Mayor called a meeting in February 1854 to discuss the Parliamentary Oaths Bill proposed by Russell.182 The liberals urged their supporters to mount strong opposition and to attend. The Tories largely attended the Amphitheatre where they believed the Sessions House meeting would adjourn. By noon the Amphitheatre was full but the Sessions House was comparatively empty. Among those present were William Rathbone, William Earle, Rev McNeile, George Holt, Adam Hodgson, C. Horsfall, T. D. Anderson, John Yates, John Moss, G. H. Lawrence and J. A. Tobin. The Mayor opened the meeting saying the requisition had been more numerously signed than that on Juvenile Delinquency. Christopher Bushell moved to adjourn to the Amphitheatre. William Rathbone opposed and hoped the Mayor would not be dictated to by the Protestant Association. William Earle supported him saying the Amphitheatre was packed with many eloquent men and he hoped the Mayor would let them remain "cooped." After some high words Bushell, with the support of McNeile, moved to adjourn to the Exchange. Rathbone moved that the meeting remain where it was. There was some to and fro of remarks amidst considerable uproar and when the mayor restored order the amendment was carried. Thomas Bold then tried to have the meeting put off until the following day but this too was lost.

Rev. William Pollock tried to speak, amid great uproar, of the need to support government in this time of crisis. Then the Amphitheatre people began to arrive greatly increasing the confusion. He went on to condemn the doctrine of papal infallibility and moves to turn the protestant institutions of the country into an open question like the Corn Laws. He put a motion declaring the new Oaths Bill a serious innovation on the protestant character of the constitution. His speech was followed by great cheering and rounds of Kentish fire along with groans, hissing and shouting and calls of three cheers for the Pope and Louis Napoleon. James Tyrer seconded the motion saying it was unfair to expect protestants to give up the safeguards of their religion when the opposition would not alter their doctrines. Rathbone proposed an amendment that neither the political nor religious institutions of the country depended on the administration of religious oaths and tests. The Mayor then said he had received another motion to postpone the meeting on the grounds that hundreds were unable to gain admission. He had sent for the police to clear the avenues but in view of the previous motion could not adjourn. Charles Turner attempted to speak but could not get a hearing. McNeile then spoke amid considerable interruption, condemning the cannon laws of the Catholic Church and asserting that repeal of the current laws would remove the security of the protestant church. He was interrupted by a cry of "We will make a Bishop of you." He replied that if he had been willing to pat the Catholic Church on the back, he would have been a bishop long ago. He moved that Lord John Russell's bill should be strongly resisted by the country at large. The meeting had now been sitting for three hours.

Jonathan Aikin moved a motion opposing McNeile's and condemned the two parsons for spending so long attacking papists. His motion when put to the vote was lost, and so was McNeile's. Mr Jeffery then attempted to put a motion saying that after 5 and half hours of meeting he wished to sum up the views of the majority in support of the amendments to parliamentary oaths. He could not get a hearing and the Mayor declared the meeting dissolved. After six hours, "thus ended one of the most extraordinary town's meetings ever held in Liverpool."

Nor did McNeile always get his own way even with his Protestant Operative Associations. In June 1854 he attended a meeting of the Working Men's Church Association accompanied by Adam Hodgson's son Adam Henry.183 Adam Henry held a BA from Trinity, Cambridge and had been ordained a Deacon at Lichfield in May 1853.184 McNeile spoke of the benefit of extending to all classes the sound scriptural and protestant principles of the reformed church. In his speech he rebutted criticism of the Liverpool clergy and accused the Roman faith of corrupting and abusing the word of God. He accused the Tractarians of being a half way house, "a sort of bowing and scraping without going down on the knees altogether." But some hissing was heard. He said, "Do I hear a working man hissing that? Oh wonderful, that would be a strange thing indeed in this town. Do you want a protestant church? Do you want a house where the gospel is made known?" But there was more dissent, someone said, "It is all stuff what you are talking about - cries of turn him out - I work close to your church. I am Mr Eaton's gardener. It is all stuff what you are talking about."

There was some dialogue in support and then Mr Eaton's gardener rose again and said, "I live in the neighbourhood of your church, and I was thankful a church was building in the neighbourhood, until I heard the stuff that was preached in it." There were further cries of turn him out and the chairman said that his interruption was not very Christian like. The man replied, that there were many parts of McNneile's sermon that were not right and therre were further cries of turn him out. McNeile went on to eulogise how men of differing opinions could unite in the great work and offered the man an opportunity of speaking. He was Joseph Hamer of Whitfield street who said; "I have subscribed towards building this new church - because I had lived a long time in sin and drunkenness, and never went to church,. ... I love the church, and am willing to spend and be spent for Christ - and it hurts my feelings very much when I hear one church minister rising up to speak against another, his brother."

McNeile said they were the assailed not assailants.  "It is quite an improper thing for one church minister to stand up and speak against another. I would be extremely sorry to enter into such a proceeding had we not been assailed. It has been declared in the newspapers of Liverpool that the clergy of the Church of England in Liverpool are not conducting their church rightly (No more they aren't and confusion) and that another church must be built to show the way. Is not that attacking us? We are in self-defence, and I quite agree with my friend. See what comes of discussion - isn't it a fine thing; oh a beautiful thing!"

The chairman mentioned that the church for which they were subscribing was raised for the Rev. Mr. Gabriel. Hamer replied that it was not - it was the poor man's church. McNeile walked out. The chairman listed the benefactors, 400 working men had raised £68, they had been given a site worth £1,000, Edward Molyneux, Edward Cropper and T. D. Anderson had each given £100, and they had raised £700. Half the sittings of the new church would be free.

At the end of March 1855 a Royal Commission into the Maynooth Grant and the management of the college presented its report concluding there was no evidence of any disloyalty to the crown185 which did not please the ultras. On the subject of chastity and the confessional they found no evidence these studies had any injurious effect on the mind or character of the students. McNeile found his own evidence in support of the charges in the report's appendices and it was enough for him that the Earl of Harrowby was involved. McNeile convened another meeting in May 1855 calling for repeal of the Maynooth grant.186 In Parliament it became almost an annual event for Richard Spooner, MP for Birmingham, to bring up the Maynooth Question. But to no avail. The Mercury thought it was a bit like Bonfire Night, whose meaning was long since forgotten, but still it was unwise to play with fire or place edged tools in the hands of lunatics.187

In November 1858 McNeile convened a public meeting of the Liverpool Working Men's Protestant Reformation Society in the Amphitheatre against auricular confession in the Church of England.188 The building was crowded with many from the Protestant Reform Association wearing Orange Scarves. McNeile said confession was an engine of power to bind them. In confessing a murderer in secrecy the law of God was violated. Confession was a nasty gratification of a nasty curiosity. He referred to the 1853 meeting at which Adam Hodgson had submitted opinions from several leading barristers in the temporal and spiritual courts that the legislature had no power of interference and the only mode of dealing with it was the power of public opinion. Hodgson had said a coming storm was portended, and he used words of prudence and soberness when he said the extension of auricular confession in the Church of England involved the future character of the women of England, the future character of the Clergy of the Church and the civil and religious liberty of the laity of England.

Many were thoroughly delighted when McNeile's intolerance was exposed to public view when rumours of scandal in St Paul's Church were followed by a messy enquiry. Allegations were made against McNeile's curate, Rev. Robert Gent, of drunkenness, misappropriation of communion wine, and impropriety with a church cleaner, two of his female servants, and, most shocking, the wife of a "highly respectable" member of his congregation. The previous summer McNeile was absent from the parish for some time - he often went back to Antrim - and, informed of the impropriety on his return, insisted Gent resign. Gent denied any impropriety and refused. McNeile applied to the Bishop to terminate his position but the Bishop would not agree, nevertheless McNeile had Gent suspended.189 Gent appealed to the Bishop and a commission of enquiry heard evidence at the end of January 1858.

Elizabeth Powell, a church cleaner, accused Gent of rubbing his foot against her leg and of being in drink. Mary Ainlow, 23, a maid of all work who used to serve at Gent's table alleged Gent used to tread on her toes. She also alleged that during a family picnic Gent had, with Mrs Gent present, put his hand up her clothes and grasped her leg just below the knee. She further alleged a similar indecent at his house, however, she had been dismissed for impertinence to Gent's wife. Sarah Bowdie, 16 ½, the children's nurse, said Gent rubbed his hand upon her thigh in pretence of playing with the babies toes as she held the child. She also testified to frequently being sent out to buy Gent a half pint of brandy. There was a fair amount of laughter in the court during the enquiries and next day the Vicar General the Rev. Thurlow asked for more decorum.

Bernard McGuire, the pew opener, testified seeing Gent staggering in the street and of having a tumbler of wine before him in the vestry. He also alleged misappropriation of the sacramental wine and told of Gent staying out late drinking and smoking with a Dr. Gruggen. Mrs Ann Henry a publican testified that for the whole year only two pints of brandy had been supplied on Gent's account,  most of which was for a pint of bitter beer supplied at dinner time. Richard Gilpin, the school master of St Paul's alleged that Gent frequently visited the school smelling like a brandy shop. It emerged the school was inefficient according to the government inspectors. McNeile was called and made a speech suggesting that the commission was solely concerned with the charges against Gent and should not to proceed ad libitum into other matters.190,191 Gent's representative objected to McNeile's presumption in trying to direct their proceedings. McNeile asked for the protection of the court if questions were asked about his conduct. He was asked about several rumours that were not part of the present charges. These were; that Gent had addressed a letter to the Sunday school teacher Miss Smith with the words, "My Own Dear Jane," that he had been drinking with Mrs. Bushell and Dr. Gruggen, which they vigorously denied. In his letter to Jane Smith, Gent described himself as a "catholic minded liberal un-sectarian soul" - terms unlikely to meet with McNeile's approval.

These denials had been given to McNeile in writing by Gent but made no difference to his determination that he should resign. Gent took advice from Christopher Bushell who offered arbitration and 53 of the pew holders prepared a memorial urging arbitration but McNeile refused. McNeile in reply blamed the bishop for the delay and noted that many pew holders had not signed. McNeile in a final statement said his position with regard to Gent would remain unchanged even if he was vindicated of all charges.

In defence, Rev. Birley, the government inspector for schools, revealed that the boys' school, run by Gilpin, was generally inadequate but particularly so in scripture and catechism. Gent told him this was due to the introduction of too many controversial subjects. He had in 6 years only on 3 occasions withheld a certificate and here it was not because of the inadequacy of Gilpin's teacher's examination but the inadequacy of the teaching.192

Mr Shipley, of the Dingle, a partner in Brown, Shipley & Co., successors to William and James Brown, testified that Gent had dined at his house on half a dozen occasions and he had also met him at Mr. Cropper's and had never seen anything improper in his conduct. Mary McGregor, Matron at Warrington Blue Coat School, declared Gilpin's assertion that Gent reeked like a brandy shop utterly false and that Gent had complained of Gilpin's management of the school. Several more character witnesses were called, but then a painter named Samuel Hudson turned up and volunteered that Mrs Powell had been in the habit of drinking the communion wine and had shown him a grating in the cellar beneath which you could look up at people standing on it. Mr Miram from Maples' wine merchants testified that the supply of 8 dozen bottles of wine per year had not varied at all before or after Gents' arrival. Finally Edward Cropper testified to his and his wife's good character on repeated visits to his house. However he said the evidence in court had not been without its effect on his mind.

On the fifth day the enquiry began summing up. Deighton, who acted as prosecutor, admitted there was no case to answer.193 James, Gent's defender, took the opportunity of attacking McNeile, accusing him of lacking Christian charity, and expressing the hope "that friendliness, charity, and Christian benevolence, may more prevail in this town of Liverpool than for the last 20 years they have." This was greeted with cries of Hear, hear - and loud continued cheering.  The Vicar General declared there were no grounds for further proceedings. Two clergy shook Gent by the hand and three cheers were given for Gent and three groans for Ware. Gent hurried out of court but was stopped and born out of the building shoulder high. A car was waiting outside but the crowd took the horse from the shafts and he was drawn and pushed along the London road to Lime Street and into Renshaw Street where the horse was attached and Gent driven off amid a cheering crowd to Prince's Park.

McNeile was forced to clean out his stables; the schoolmaster Richard Gilpin was dismissed, as were Richard Ware and Elizabeth Powell. Bernard Powell, the pew opener was inquired into by the Health Committee on charges of drunkenness.194 The Mercury felt that if McNeile had displayed "less of the contentious and arrogant spirit of controversy and looked, like the good shepherd, more immediately at home, there would be less of evil speaking and malice amongst his own fold."192 Others suggested - "The sooner we have a little more practical piety and a little less platform pretension the better."193 Within days a subscription was raised for Mrs. Gent who was presented with a blue silk bead purse containing 30 gns196 and there was a general subscription for Mr. Gent. McNeile made no allusion to the case at his weeknight service.195 However he did temporarily accommodate himself for the following Sunday Gent assisted McNeile by reading parts of the Sunday morning service. Such was the interest that all three galleries were filled to overflowing and hundreds went away unable to get in. An agreement had been reached not to mention late proceedings and Gent took as his text Agrippa's answer to S. Paul Acts xxvi - xxviii "almost though persuadeth me to be a Christian." Those hearing him for the first time were favourably impressed.197

In March Gent was presented with an inscribed silver tray and of £870.198 In his acceptance speech Gent admitted to doctrinal and "churchmanship" differences with McNeile. McNeile had threatened that unless he went quietly, he would find another curate and the reasons would come out in the newspapers. He had never agreed to resign and McNeile's assertions in the witness box were untrue. He had taken legal advice over a suit of defamation but there were no witnesses. He said two of his services had attracted larger contributions than ever before and suggested that McNeile had said, we must get rid of this man, he is getting too big for us. Gent said that from the entire congregation he had received "marked attention, but from him and his family I have barely received civility." The origins of the affair had been the excessive spirit of controversy and in order to "save my school children from being drugged to stupefaction with the Romish controversy" he had been forced to reduce bible lessons from 5 to 3 mornings per week. "I have seen enough, more than enough, to convince me that a man cannot indulge that excessive controversial spirit without becoming himself narrow-minded, bigoted, intolerant, and altogether unlovely. From it, and form all its deadly fruits, Good Lord, deliver us!" One matter which may have spurred a spirit of vengeance in Gilpin emerged in June 1859 when he sued McNeile for arrears of salary. Gent had reduced his agreed salary from £90 pa to £75 when his schoolmaster's house was completed. Gilpin won his case.199

McNeile's influence was on the wane by this time and he did not always choose the most sensible battlegrounds. In December 1857 a meeting took place at the Collegiate Institution about the introduction of Oxford Examinations.200 Rev. Turner put the resolution; the meeting cordially approves of the middle class examinations as propounded by the University of Oxford; and it welcomes it as a scheme likely to be of material benefit to the cause of education. Just as they were about to proceed to the vote McNeile got up and protested at the way religion was treated by the scheme. It proposed that parents should be the judges of whether pupils participated in the religious part of the scheme. If the parents were Christian the young men were to be indulged in Christianity; if infidel, the infidelity of the father was to be stamped upon the offspring. Furthermore if the child passed the examination in the rudiments of faith and religion it would not affect his standing in the list. This was an ill treatment of the whole subject of religion. This was treating Christianity with contempt. Education without religion was a curse not a blessing. He brought up the corporation schools of 21 years ago which attempted education without religion and the scheme had failed. If the scheme introduced religion merely to disparage it he would rather it had been left out altogether. He proposed an amendment which said we feel conscientiously precluded from availing ourselves of a proposal which denied to Christianity the place it was entitled in every scheme of education calculated to do real good to fallen man. They could not expect to get this through Liverpool without a struggle such as there never was before.

Mr James Ryley said he supported the original resolution and though it might be rashness to oppose the reverend doctor, he was a Quaker and he trusted a Christian also. Dr McNeile made a mistake when he made Church of Englandism Christianity. He objected to any scheme of education that all could not take part of. He wanted his Christianity but he did not want it hedged around by any particular sect. After a great deal of further discussion the meeting adjourned without either resolution being put. It made little difference the Collegiate Institution participated in the examinations in any event.

James Ryley, was the son of Adam Hodgson's cotton broking partner, James Ryley senior, who died in 1859 when his son joined Hodgson and Ryley. Adam Hodgson's son Wilberforce joined the firm about the same time but died in 1861 of unknown causes when Adam's son Reginald Hodgson joined the firm. He withdrew in 1864 and joined the firm of Hodgson and Cookson.201

Onward Christian Soldiers.

At 5.30 on the evening of Wednesday February 8th 1854 the inhabitants of Langfield, in the Vale of Todmorden, were alarmed by a loud noise resembling the falling of rocks or the collapse of a building.202 The 120 foot tower atop Stoodley Pike, built to commemorate the defeat of Napoleon, had collapsed. It was seen as an omen that the benefits of almost 40 years of peace were at an end. That day the Russian Ambassador left England as diplomatic relations were severed in the initial moves of the Crimean War.203

In October 1854 the Mayor, John Lloyd, called a meeting of the magistrates to consider the establishment of a "Patriotic Fund."204 Among those present were Stipendiary Magistrate Mansfield, Hugh Hornby, Samuel Holme, Adam Hodgson, Thomas Darnley Anderson and William Brown MP. A local fund had already been established for the relief of the wives of soldiers sent to the east and there were 183 children and 110 women receiving aid. They proposed to take £50,000 from that fund for the patriotic fund to support the widows and children of gallant countrymen who had or might fall in the war. Robert Peel had written to the Mayor about contributions for the aid of the sick and wounded in the hospitals of Sebastopol and Constantinople. However the government had a duty to provide the best medical assistance despite reports of neglect and inefficiency. Adam Hodgson said the objects of the fund were clearly defined in the royal commission. They agreed to call a town meeting at which "but one sentiment pervaded the assemblage" and a motion was proposed by Archdeacon Brooks acknowledging "the glorious successes, which through Divine Providence, have attended her majesty's arms" and that widows and orphans were entitled to every assistance. T. B. Horsfall proposed a motion to establish a local committee of the Patriotic Fund. Adam Hodgson seconded the third motion which established the composition of the committee as the magistrates and council, clergy and ministers of religion of all denominations, local military and naval staff officers and members of the Select Vestry.205

Adam Hodgson spoke at meetings and contributed to the fund in the Everton and Kirkdale ward - he gave £20 as did T.D Anderson.206 By December, after Balaclava and the publicity surrounding Florence Nightingale,207 £29,000 had been raised.208 One result of the enthusiasm for the War in the East was to seriously deplete the funds of other charities such as the various Hospitals, and the Strangers Friend Society and all made special appeals mentioning the effects on their balance sheets of the huge success of the Patriotic Fund.209,210,211 On top of that by the end of February T. D. Anderson and Adam Hodgson along with, among others, James Moon, Charles Inman and William Brown began to solicit for the Everton Special Relief Fund "to alleviate the distress prevalent in this district caused by the severity of the weather."212 There had been severe gales and snowstorms as well as frosts and a continued easterly wind which threw many out of work as the docks came to a stand. The workhouse was inundated with people seeking relief.

McNeile of course tied the war in with his theme of national apostasy. In June 1856 he preached at St Paul's using the text "Them that honour me I will honour, and they that despise me shall be lightly esteemed." He characterised the present generation of rulers as liberal and weak, who had dishonoured the reformation and the nation was chastised with calamities. 10 years ago they were visited by famine which brought death to thousands and now they were visited by war which had destroyed the flower and youth of the army; the cause - the Catholic Emancipation Act and the Grant to Maynooth.213

Then came the horrors of the Indian Mutiny. In September 1857 McNeile spoke at public meeting called by the Mayor, Francis Shand, "to express public sympathy with the unhappy sufferers in the truly distressing events that have occurred in India... and for taking such measures as may be deemed best to aid in relieving ... many who are left totally destitute."  The meeting enjoyed cross party support and among those present were William Rathbone, William Brown, T. D. Anderson and many others.214 McNeile was remarkably even handed in his treatment of events. He mentioned differences of opinion on the way the government and East India Company had behaved in recent conquests. Nevertheless the highest authority recognised the right of conquest. "Render unto Caesar the things that are Caesars."

McNeile was deeply interested having one son who was a captain in the navy and another who was a Sanskrit scholar, and captain in the 5th Bengal Infantry, who had graduated from the East India Company's college at Haileybrook. His son's regiment in India had mutinied, although his son had not fallen victim. His wife who was with him at Umballah had been forced to flee to Carrowice and was sheltering in a single room with 80 others. "One room without a curtain to draw between them, without a separate room to retire to, for sleeping, washing, eating and all the details of social life. These indeed are the harrowing facts connected with persons in such a class of society."

However when Rathbone was called on to speak he said he had resolved to take no part but having been called on by the Mayor he would as a loyal subject second the resolution. He became more explicit saying there was a sin lying at our door and that some of our military men and civil men had been the cause of the feeling which was now abroad. He did not want to mitigate their feelings about the barbarians but believed our treatment of their women was a major cause.

In the evening McNeile held a prayer meeting in the Concert Hall and read part of the 9th Chapter of Nehemiah in which the Levites confess that the disobedience of their fathers in Canaan led them to being vexed by their enemies. Our fathers have offended, visit not the sins of the fathers upon the children. The churches and chapels of Liverpool held a public day of fast and over £700 was collected, £221 from McNeile's church alone; by the middle of October the total collected in Liverpool was £1500.

In August of 1858 Adam Hodgson convened a meeting of the Naval and Military Bible Society in Hope Hall but attendance was small.215 Adam Hodgson said that the society, though little known was very old being "older than anyone in the room" ... we had not taken sufficient interest .. in our army and navy." We were little acquainted with the individuals of which it was composed. The Crimean War and the Indian War had changed this through the publication of military biographies, particularly those of Captain Hedley Vickers, Captain Hammond, and General Havelock, which showed a depth of spirituality and a devotedness to the cause of Christ, as earnest as the courage which took them to the cannon's mouth. One of his examples, Hedley Shafto Johnstone Vicars (1826-1855) was an evangelical army officer killed in action during the Crimean War. Commissioned in the 97th Foot, he served in Corfu, Jamaica, and Canada. Returning to England in 1853, he attended meetings at Exeter Hall. He was killed in the Siege of Sebastopol and mentioned in dispatches and a later book, 'The Memorials of Captain Hedley Vicars' enjoyed wide popularity.216

Hodgson said their courage was not a "flash in the pan," but the fruit of a "deeply felt responsibility to God furnished hour by hour from the true source - a conscious nearness to eternity and a constant preparation for it. Havelock always spent two hours a day in devotion before commencing active duty. ... it was our duty to do all we could to promote their spiritual welfare; and there was no way in which we could do it with the same ... probability of success, as by the circulation of the Holy Scriptures."

Other charitable activities also took on a colonial focus. In December 1859 a meeting was held in support of the Malta Protestant College for the education of the natives of Central Asia, North Africa and the Mediterranean217,218 attended by the Earl of Shaftesbury. Adam Hodgson was called to the chair and said that a number of them had met to consider raising funds for the college based simply on local contributions. "but their excellent friend Mr Charles Groves, who seemed endowed by nature with the peculiar faculty of begging, was not satisfied with this proposition, and suggested instead .....it should be made a national effort, ... to raise ... not less than £10,000, the condition being that no sum should be called for unless the whole sum was subscribed." Lord Shaftesbury asked them to consider the millions who lived in the Turkish Empire which was tottering. To prevent it falling into chaos required that the natives had a sound education on Protestant principles. The college also trained Englishmen in Eastern manners and languages for the diplomatic service and other agencies to spread British interests.

Lord Shaftesbury who was educated at Harrow and Christ Church became a Tory MP in 1826, and is credited with responsibility for the Factory Acts of 1847 and 1853, as well as the Coal Mines Act of 1842 and the Lunacy Act of 1845. Among many charitable activities he was chairman of the Ragged Schools Union and a proponent of the Restoration of the Jews to the Holy Land. His memorial is Eros in Piccadilly Circus, more properly the Shaftesbury Memorial. Designed by Alfred Gilbert the aluminium statue represents Anteros, The Angel of Christian Charity, as a butterfly-winged archer.219

In March 1860 a four day missionary conference was held in Liverpool which Adam Hodgson attended presided over by the Earl of Shaftesbury. It was attended by missionaries from all over the world, including those to the native Americans, in the Arctic and from India, and Africa, the West Indies and China.220 In September 1860 the Aborigines Protection Society held a public meeting in Hope Hall to hear Capt. W. Kennedy commander of Lady Franklin's private Arctic Expedition and Mr S. J. Abington from South Africa on the condition of the aborigines in the British colonies.221 The local committee in its circular said it was necessary to call public attention to the treatment of aborigines in our colonies which had been the cause of cruel and expensive wars.

John Cropper presided and on the platform was Nuhnebahweequay, or Catherine Sutton, envoy of the Ojibbeway Indians, who had been presented to the Queen, and was returning home. Abington asked if it was inevitable that wherever the white man went for colonisation the natives should perish, by gunpowder, fire-water, or the introduction of disease. Catherine Sutton "made a touching and simple appeal for the sympathy of her people whose wrongs she detailed in the most artless manner." Adam Hodgson said hoped she "would carry back to her tribe the assurance of the heartfelt interest in their cause by Englishmen." Catherine Sutton was a Methodist convert who lived with her English husband, William Sutton, on a mission settlement on the Credit River, Ontario.  Between 1852 and 1857 they worked for Methodist Missions in Ontario and Michigan. Returning to Owen Sound they found the government had sold their land and prevented them from buying it back. Catherine Sutton came to England, helped by some New York Quakers to present their case to the colonial secretary and the queen. The government intervened and they were allowed to buy back their land, but nothing was done for other Native Americans in the area.222

In December 1860 Adam Hodgson attended the 2nd annual meeting of the Church Aid Society along with Canon McNeile, Christopher Bushell, and William Gregson.223 Bushell, in moving the adoption of the report said, "Of late large numbers of the more wealthy classes had taken their departure from the town; indeed it might be said that Liverpool had gone out of town. He hoped, however, that those who had gone to reside out of town, either for pleasure or health, would not forget the deep responsibility that rested upon them in relation to the masses of the poor whom they left behind" Henry Clarke proposed that the offertory system should replace the letting of pews. Most of the cheap pews were not taken and where pews were free they were not taken as they branded the occupiers as paupers. Preaching to the working classes under the pew system was not practicable. McNeile doubted the success of the offertory system and noted the growing resistance to church rates and he urged them not to allow the current session of parliament to pass without an attempt to regain their position as an established church.

In October 1860 Adam Hodgson attended the Annual Meeting of the Bible Society in Philharmonic Hall "which was crowded in every part."224  In the absence of Shaftesbury, whose daughter was ill, The Lord Bishop of Chester took the chair and among those present were Dr Raffles, William and James Brown of America, Adam Hodgson, and John Cropper. Rev. Henry Marlen reviewed their 50 year history; the first meeting had been held in the Town Hall on March 15th 1811 just seven years after the inauguration of the parent society. He said two gentlemen were present who had taken part in the formation of the branch; Dr Raffles and Adam Hodgson. There were cries of hear, hear and loud cheering.

Next morning a public breakfast was held in the small concert room of St. George's Hall at which Adam Hodgson presided.225 In his address Hodgson also recounted the history of the Liverpool branch. "Although his kind friend the Rev. Dr Raffles was present at the first anniversary of the local branch, he believed he was himself the only individual present who was present at its formation 50 years ago, when there was a far less deep sense of religious responsibility than there was at present, ...... Notwithstanding ... the great progress which it had subsequently made, it was a matter of regret that they should hear, .... that the interest in the society and its exertions had not kept pace with the increase of the population. ...Their progress had been far greater than ... could have anticipated; but still it must be a matter of thoughtful reflection and regret that the interest in the work of such a noble society had not kept pace with the demands for its aid. Let them try, then, if they could not restore to the society the universal concurrence of all serious Christians."

In October 1861 Adam Hodgson attended the 2nd Annual meeting of the Army Scripture Readers' Society, formed to put scripture readers into the army.226 They had contributed £79 for a reader in the 47th, the Lancashire Regiment. The regiment had gone to Canada and costs would increase to £120 for which they were appealing. Canon McNeile addressed them and gave his evangelical thoughts on the inevitability of war, "It was said that man was a rational animal. That stated a truth, but it was not the whole truth, ... If reason.... were dominant in every man of every class, of every nation, there could be no such thing as war, and there need be no such thing as a soldier. But ... man was a passionate animal, an ambitious animal, an envious animal, an aggressive animal. He need not multiply the epithets.... It was the fashion to speak of man as though he were not a fallen creature. It had become the fashion to speak of man as if he required no restoration to what he once was, but only a cultivation of what he is.... It had become the fashion to say that the study of nature had a direct tendency to produce religious influence in man.... that would be perfectly true if man had not fallen from God.....

 He claimed the soldier as an ally in their great argument for the truth of revealed religion against all the pretences of philosophy..... There was another ... argument that was ... brought forward now amongst a certain class.... that man was a development of something lower than man - a gradual development from the monkey - the monkey being a gradual development from something lower than the monkey. Against all such representations of man as this .....and the power of secular knowledge to restore him to true morality ....- against such he again turned to the soldier and the necessity of keeping an army. It was a proof of what man was. He was not the creature our philosophy supposed him to be, The Peace Society had reason on their side, they had sound argument on their side, they had Christian principles on their side; and yet they were laughed at as insignificant and absurd. Why absurd? Because man was a fallen creature - because the passion of war was in his heart - because he was in that state of animosity against God, the disease broke out in animosity towards his fellows. That was the real philosophy of man's history, and the soldier was a proof of it."

The Return of Hard Times.

During the 1850's the discovery of gold in Australia and California lead to widespread speculation.227 The US produced $20 million dollars of new gold between 1850 and 1857. There was overproduction of cotton and bank rate rose from 3 to 6%. The close of the Crimean War brought a slump in shipping and in the summer of 1857 many banks closed their doors in the ensuing panic. Bank rate later increased further to 10%. Many insurance, banking and Railway companies in the U.S. failed and consequently remittances to Britain failed. There was a rush to re-discount bills as speculative investments in the US failed and the Bank of England negotiated a loan for the East India Company to pay for the Indian Mutiny. Reserves of specie fell below £400,000 and Palmerston suspended the bank charter act and put £2 million of new notes into circulation. In early November the Western Bank of Scotland, the City of Glasgow Bank and the Borough Bank of Liverpool all stopped, the managing director of the latter being William Rathbone.228

There was outrage, not because of the American crisis and the failure of remittances but at the way in which banks had speculated with depositors' money and tied it up in non-convertible securities. It was inconsistent with the primary rule of banking. Money was not put into banks to be locked up in land, ships, mortgages, and speculative paper. They were effectively supporting traders without capital, not at their own risk, but at that of shareholders and depositors. The Borough Bank had loans secured on 120 ships which with the down-turn in trade were not worth half what they had been. Serious mismanagement was suspected.229

Adam Hodgson tried to prevent the failure of the Borough Bank in conjunction with the Bank of England which agreed to make advances if similar guarantees could be found. The Bank of Liverpool agreed to lend £50,000 but the guarantees were never used and the Borough Bank went into Liquidation. The Bank of Liverpool's profits fell from £102,000 to £75,000. The annual report blamed a crisis of great intensity, but, as always, the dividend remained 10%.230

The commercial crisis caused great distress during 1858. Hodgson attended the February 1859 meeting of The Stranger's Friend Society, where Mr. Beloe noted that although the subscription list remained stationary donations tended to follow needs. Thus in 1858 when "to the great severity of the season was added to the utter prostration of commercial credit" donations and legacies increased from £160 to £807.231 By February 1860 matters were improving,232  "although there were not a few cases requiring their support in the year past in general the class usually applying for relief were in a better pecuniary position than for some years past." This relief from the privations of 1858/9 was purely temporary; there was much worse to come.

In the mean time Adam Hodgson attended the Annual meeting of friends and supporters of the Lancashire Female Refuge in February of 1860 in the Bible Depository.233 William Gregson read the report for 1859. The condition of the charity had improved. The premises at Mount Vernon Street had been completely drained and the laundry had been reconstructed to increase the earnings of the inmates. The cost of these improvements has been met by a few generous friends.

In January 1862 Adam Hodgson was involved in the establishment of the Liverpool Training School and Home for Nurses.234 Many people gave to the fund; including T. B. Horsfall, MP, J. C.  Ewart MP, and William Rathbone who gave £100. Adam Hodgson only publicly subscribed a guinea annual subscription, though there was a donation of £30 from "A friend to the Sick & Poor per AH." An Institution for the Training of Nurses had existed in 1858 whose chairman was Hugh McNeile. Adam Hodgson looked forward to a time when the institution, which aimed to provide nurses at a reduced rate or free to the poor, would be self supporting. There was also a short lived effort to establish a similar institution in the 1830's in which Adam Hodgson was also involved.235

Just as this announcement appeared the District Provident Society published an urgent appeal; their funds were entirely exhausted. They blamed the inclement weather and the American situation which had caused an enormous decrease in imports and exports and put many out of work. The loss in wages in the American trade was estimated at £50,000. The number relieved since January 1st 1861 were 18,120 families comprising 80,620 individuals.236

The Strangers Friend Society also made an appeal. The distress "although not equal to that of last winter, is nevertheless rapidly increasing: and the absence of the cotton ships usually arriving in the Mersey at this season must add to the poverty of the working classes." They needed timely relief "to prevent those who from ...want of work ... would be compelled to resort to the Workhouse, where the charge upon the inhabitants would in many instances become permanent."237

On August 2nd 1862 the Liverpool Mercury recorded the death of Professor Traill238 who had been the friend and doctor of the best families and a friend of James Currie. It noted his involvement in founding the Liverpool Mechanics Institute in 1825 and listed some of the speakers at the meeting which included John Ashton Yates, W. W. Currie, William Rathbone, Egerton Smith, James Ryley, Adam Hodgson, Edward Rushton, and John Moss. "Of this list .. who 37 years ago were doing all they could for the mental and moral improvement of the people, not more than three remain. In fact ... not more than one - the venerable and benevolent William Rathbone who donated a thousand pounds at the distress meeting yesterday, is still able to engage in an active business of life." Adam Hodgson had retired to live out the remainder of his life at Scarthwaite.239

The distress meeting had been held the previous day in the town hall and appealed to "the wealthy classes of Liverpool, on behalf of the patiently-suffering thousands in the cotton manufacturing districts."240 The Mercury quoted their Wigan correspondent of August 1st. "In another week or two it is probable that of 8,720 hands usually employed, not 100 will be at work. Only 300 persons are now working full time whilst no fewer than 7,480 are entirely without work.  And the condition of Wigan is not exceptional. In Blackburn, Preston and other towns, the distress is assuming deplorable dimensions, and there is no immediate prospect of the removal of the causes, which have led to the suffering. So long as this Aceldama of privation exists, it is the duty of the wealthy and the pleasure of the benevolent to mitigate its horrors."

At the meeting the mayor said the distress, with its origin in the "unhappy state of affairs in America", which had existed for some months in the cotton manufacturing districts was on the increase. Early in May it had become so serious the matter was raised in Parliament. Parochial agencies had been able to meet the emergency but as time wore on the there was need for additional relief. The meeting expressed sympathy for the distress in the cotton districts and praised the fortitude with which the operatives bore their sufferings.

William Rathbone remarked that the neighbouring districts could not suffer without Liverpool suffering with them. "If Manchester suffers from the non arrival of cotton, Liverpool suffers from the non-transit of the staple and if Manchester is distressed in consequence of the non-demand for its Manufactures, Liverpool is distressed in consequence of the non-shipment..... Lancashire is one huge, deliberately organised industrial frame, of which Liverpool is the inlet and outlet."

The deadly internecine war, so long feared and predicted, which would cost the lives of 620,000 soldiers and countless civilians had broken out, and within 2 months Lincoln made his Emancipation Proclamation freeing the southern slaves.241 The effects of the American Civil War - the war to end slavery - on the Lancashire cotton industry, though in no sense comparable to the horrors of war, were nevertheless quite catastrophic.



[image: Caton Chapel]









• CHAPTER 13 •

CIVIL WAR IN LANCASHIRE.

Some factory maisters tokes for t' Seawth

Wi' a smooth an' oily tongue,

Bud iv they'd sense they'd shut their meawth,

Or sing another song;

Let liberty nod slavery

Be fostered an' extended-

Four million slaves mun yet be free,

An' then t' war will be ended.

William Billington

The Death of Adam Hodgson.

Adam Hodgson died as a result of the effects of a series of strokes. According to an account left by one of his nieces Adam's first attack was small and took place in church (probably St George's Everton) on Sunday Dec. 15th 1861. He, it seems, was unaware of what happened but his children, Emily and Bessey, who were with him were astonished when he remained standing in church when everyone else sat down. It made Bessey so uncomfortable that she left church & went home. After church Adam walked in the garden for some time with Emily. At dinner he again showed signs of illness. He was not speaking distinctly and it was with much difficulty that they persuaded him to go to bed. He remained ill for some weeks. Dr. Bickersteth diagnosed "congestion on the brain" and recommended great quiet & freedom from care or anxiety. He then kept quite aloof from his family except for his wife and two of his children; "young Emily and Evelyn."1

His immediate family considered that his first illness was brought on by the sudden shock of hearing, just as he was walking to church, of the death of the Prince Consort which had occurred the day before. The Times reported that, "the intelligence was received everywhere with a feeling so painful that it would really be difficult to exaggerate the amazement and grief manifested."2  The whole country was shocked and perhaps, in Adam Hodgson's case, the shock was exacerbated by the growing tension with the United States over the civil war following their interception of the RMS Trent mail packet in which the Prince, despite being seriously ill with typhoid, had intervened to soften British official outrage.3

After his first stroke he went down into the Town once or twice afterwards on business but he had a second seizure on January 29th 1862 caused, according to Dr Bickersteth, by "suppressed gout." This attack was milder than the previous one and took place at dinner time following a morning drive with his wife, Emily. He did not rally well from this seizure and on his 73rd birthday, February 27th 1862, "he sent in his resignation as the managing director of the Bank of Liverpool and having been connected with it 30 years or more, he felt this very deeply." The family removed to Scarthwaite and there he enjoyed a short period of comparative health. In September a nurse was called in but he recovered once again. However he then caught cold and gradually sank dying on Sunday December 28th 1862.

His death was announced to the people of Liverpool on January 2nd 1863 in the Courier's fulsome obituary which began; "We have to-day the unwelcome task of recording the loss by death of another of the good men whose benevolence and practical Christianity placed them amongst the most highly esteemed of the public men of Liverpool."  Noting that it was barely two months since they had published an address from the Church of England clergy on his retirement from the town it mentioned the universal esteem in which he was held, "as much for the modesty and gentleness with which he exercised his generosity, as for the extent of his liberality, which in many instances was known only to a few, so careful was he not to make a parade of his good deeds."

In recent years, it went on, he had not been associated with public meetings other than of a charitable nature and his  "industrious life enabled him to retire upon a competency some years ago; so that, free from the cares of business, and with means at command, he had ample opportunity of following the kindly dictates of his heart." His business career was summarised, noting his retirement from the Liverpool to Manchester Railway over Sunday working, which trait spoke to "the character of the man." His role in the anti-slavery movement was recorded; "one of the chief spirits in this town in agitating for the abolition of slavery in the British dominions. ... In this good work he was associated with William Roscoe, James Cropper, and other departed worthies, and the still living philanthropist, William Rathbone."

His role, as the Courier saw it, in defence of the Church of England, testified "to his candour and high principle," and it recorded his first involvement at a meeting in the Amphitheatre. "Mr. Hodgson stood forward and honestly avowed, ... that he and others who had agreed with him in regarding Dr. McNeile's hostility to Romanism as illiberal and uncalled for, had been mistaken, that he had only seen further than they had done and deserved the gratitude of the community for giving warning of a gigantic evil which had only been too long disregarded."

It then moved on to his "great authority in monetary matters" and noted that although the Bank of Liverpool's deed of settlement required each director to retire after three years, "when Mr. Adam Hodgson's turn came round, the proprietors at their annual meeting passed a special resolution which enabled the directors to retain his services." Finally the obituary referred to his role in the currency crisis, when the directors personally subscribed to have his portrait painted which still hung in the bank parlour as a "valuable memento to the deceased gentleman."

At a special meeting of the town council on January 2nd convened to appoint trustees of local charities the Mayor, R. C. Gardner, said -  "Gentlemen, the close of the old year is accompanied by the close of the long useful life of a most respected and esteemed fellow townsman - a gentleman whose loss is ever to be regretted, both in his private and public capacity - I allude to the late lamented Adam Hodgson." For several days the town hall flag flew at half mast.4,5

On the same day, the day after President Abraham Lincoln's Emancipation Proclamation took effect, Adam Hodgson's mortal remains were interred in the churchyard of Caton Chapel.6 Although his will stated that he should be buried with "as little expense as maybe" the funeral cortege was described as "very imposing." However, by the standards of the day, it was a quiet family affair with just four mourning coaches and two private carriages in the procession from Scarthwaite to Caton Chapel. In the first coach were his widow and three of his sons; the Rev. Thomas Edward Hodgson, Evelyn Gisborne Hodgson, and Reginald Hodgson.

Reginald, after the death of Wilberforce Hodgson in 1861, had taken over the cotton brokerage of Hodgson and Riley with James Riley's son also called James. He would have been about twenty one years old. Around 1864 he withdrew and formed the brokerage of Hodgson and Cookson.7 Evelyn Gisborne Hodgson who would have been about 15 at this time assisted in running Penny Readings in the school room at Low Mill in the 1860's and was awarded a Cartwright Fellowship at Oxford whilst attending as a commoner at Exeter College in 1867.8,9

The Rev. Thomas Edward Hodgson took a BA at Trinity Cambridge and was ordained a deacon by the Bishop of Lichfield in 1850 and became vicar of St. Cuthbert's Darlington.10,11 In the next coach were Fred and Edward Hodgson and the Rev. Adam Henry Hodgson accompanied by the Rev. P. Champneys. Edward Hornby Hodgson was also a broker in the firm of Hodgson, Mather & Co. Of Frederick nothing seems to be known. Adam Henry Hodgson was ordained a deacon in 1853 by the Bishop of Lichfield, was a temporary curate at St Leonard the Less in Samlesbury in 1865, and may have become a cleric in Bath.12  Phipps Champneys, perhaps the widow's brother, was ordained Rector of Badsworth from 1859 and died in 1879.

They were followed in the third coach by Rev. H. Champneys, Rev. G. T. Fox, P. H. Fletcher and H. T Hodgson.  Henry Tylston Hodgson was the son of Adam's brother Isaac, and was a director of the Midland Railway by 1881 and lived at Welcombe, Harpenden. Phillip Henry Fletcher was the son of John Fletcher and Thomas Hodgson's daughter Elizabeth. His elder brother was Thomas Hodgson Fletcher who died in Calcutta in 1832 aged 25 and who had taken out with him as a gift to Rammohun Roy, a Brahmin and Christian convert, a selection of the works of William Roscoe at his request.                  13,14 It seems likely that Hodgson and Riley had an agency in India, Hodgson and Cookson certainly did.15

The last mourning coach contained Mr. Hazell, B. H. Allen, John Greg, and J. P. Langshaw. J. P. Langshaw's daughter Fanny married Hubert Austin, Paley's partner from 1868. She had a porch built to her father's memory at St Mary's Lancaster.16 The widow was the daughter of Lucy Hornby the wife of Henry William Champneys and great granddaughter of Edward the 11th Earl of Derby. Her sister was Benjamin Haig Allen's first wife. Allen was the founder of Trinity Church, Huddersfield and B.H. Allen was probably their son.17

Further mourners followed in the private carriages of John Greg and J. Sharp. The service was conducted by Arthur Christopherson and the mourners were said to be "very much affected when the remains of the good old man were consigned to their last resting place."

Later in January at the annual meeting of the Scripture Readers Society with the Rt. Rev. Lord Bishop of Chester presiding,18 The Bishop said that Adam Hodgson's death "had been a great private sorrow and loss to the members of his own family, but it was a public loss to Liverpool." His name had been connected with all the public charities of Liverpool and "would be long and deservedly held in honour." The widow had sent £65 for the support of an additional scripture reader with the promise that this would continue annually as long as she lived. Hugh McNeile on the other hand gave an impassioned speech on the evils of the Society of Jesuits.

In February the Annual Meeting of the patrons of the Lancashire Female Refuge was held in the Bible Repository.19 The president, T. B. Barclay, reported that the asylum, established 40 years ago, presently had 18 women and a new laundry had been completed. He concluded his report with a regretful allusion to the loss the institution had sustained in the death of two valued friends, Adam Hodgson and William Gregson. On the motion of William Rathbone a resolution was adopted expressing sincere regret at the loss of Adam Hodgson and William Gregson to whom, along with Adam Gladstone, the refuge was mainly indebted for its flourishing position.

A few days later the 27th Annual Meeting of the Liverpool and London Insurance Company was held with T. A. Tobin in the chair.20 Amalgamation with the Globe Insurance Company had not yet been completed and they had agreed to take over the business of Unity Fire Association. He regretted the death of George Grant Esq. the late chairman, and Adam Hodgson, the last of its original trustees. "The distinguished position he held as a commercial man, and the great respect universally accorded to him marked him out for posts of responsibility and trust, and he would long be remembered." He moved a dividend of 30% free of income tax less five percent on the portion of the capital not yet called up. The directors at the time were William Earle, Hugh Hornby, George Hall Lawrence, and Edward Moon.

In January 1864 the Annual Meeting of the Church of England Scripture Readers Society was held at the Collegiate Institution, though the attendance was described as not very numerous.21 The Lord Bishop of Chester presided and the Rev. McNeile was on the platform. The Bishop said he had come to show his interest in the society and his respect for its current president, Christopher Bushell. He had two predecessors in the office, the late Mr Adam Hodgson and the late Mr William Gregson. They were men whose names he could never mention without feelings of gratitude for the kindness he had always received from them, "but they were also men whose names would never be mentioned in Liverpool whilst this generation of people lasted without grateful remembrance of the services they had rendered to Liverpool - the zeal which they had shown in promoting the good work of Christian charity in their generation, and especially in promoting every work of Christian charity in connection with the church. He hoped they would long be remembered for their own example of a truly Christian life."

Adam Hodgson's contribution to Liverpool affairs was recalled as late as 1899 when the Mercury in an article revisiting the origins of the Liverpool to Manchester Railway briefly mentioned his role in its formation.22

Civil War.

Reactions to the outbreak of civil war in America differed throughout the country, there were those, what was particularly surprising in Lancashire because of its reliance on the cotton trade, who supported the northern republicans, and many public meetings were held in support of Lincoln. On the other hand there were those who supported the southern plantation aristocrats and favoured breaking the blockade of the south. As a result two contrasting meetings took place in the vicinity of Liverpool during 1863.

In January John Cropper and others called a meeting in the Clarendon Rooms to "bring the policy of the American Government fairly before the public mind."23 The Rev. Birrell moved the motion that American policy merited their sympathy and called for public meetings and lectures to be held prior to calling a public meeting to adopt an address to Lincoln. Charles Robertson said that those who supported secession should support it minus slavery.  Mr. Spence argued in opposition that there were those who thought the emancipation proposals madness; the casting of a firebrand amongst a colossal mass of humanity and for good measure he attempted to justify his position from biblical sources. He questioned the right of Englishmen to express any opinion over the actions of the federal government and especially the endorsement of every act of a continuing war. They had no more right to do this than, "the three tailors of Tooley Street." Mr. Spence's advocacy of the southern cause was answered at length by Mr. Patterson and the motion once put was passed with only two hands raised against it.

Advocates of the Northern cause were often dismissed particularly by The Times which declared that no one in England imagined that the President, who had over and over again declared that his object was to restore the union, with slavery if he could, without slavery if he must, wanted emancipation himself.24 John Cropper began to organize meetings in support of the proposition to support the North. At one meeting a factory operative named Mr. Dix spoke saying that he stood before them as a victim of the present panic. He declared that it was a working man's question. Those who advocated the cause of the South wanted him to work continually for 12s per week because they advocated a system in which men were compelled to work without wages. As long as slavery existed wages would be low.25

In early February Cropper was the Liverpool delegate at a meeting between the British and Foreign Anti-slavery Society and Charles Francis Adams, Lincoln's ambassador to Britain.26 Following this, like his father during previous anti-slavery agitations, he attended large meetings all over the country to rouse support for the Northern cause.27

On February 10th John Cropper convened the planned public meeting intended to express sympathy with the emancipation measures of the United States Government and to condemn the attempt by the South to found a polity based on Negro Slavery. The meeting was held in the Amphitheatre where every seat and every inch of standing room was taken up. Cropper said he was not going to justify the American war, the causes of which were slavery in the South and complicity with it in the north. He detested the party in the South which gloried in building a confederacy based on the right of man to hold property in man. He quoted from a speech by the confederate Vice-President Stephens made on March 21st 1861 in Savannah. "African slavery, as it exists among us, is the proper status of the Negro in our form of civilisation. This was the immediate cause of the late rupture and present revolution….Our new government is founded,…. its cornerstone rests, upon the great truth that the negro is not equal to the white man - that slavery is his natural and normal condition." He produced evidence from the speeches of Stephens and Jefferson Davis that they proposed to re-open the slave trade. He said he could not understand Englishmen and Christians who sympathised with it or who expected that slavery would ever voluntarily be terminated by its measures. He said the opponents of slavery were taunted with being insignificant and lacking in respectability. This was nothing new. The first advocates of freedom were a small, despised and insignificant body.

"With a few, a very few, honourable exceptions, they numbered none of the wealthy or the influential - none of the higher classes of the community, either social or mercantile. Among these few exceptions in Liverpool I may mention the names of Isaac and Adam Hodgson. The former left Liverpool many years ago; the latter continued amongst us, the supporter of social, moral and religious interests, till increasing years and infirmities laid him aside, and it is but very recently that he entered into his rest, full of years and of honour."

The allusion was greeted with loud applause. He mentioned a meeting that had taken place 70 years before at which the town's merchants met to pass resolutions deprecating all interference with their gainful commerce.   "Those resolutions would have passed without a dissentient voice had it not been for the strong sense of humanity and right in one man….. when the resolution was put by the mayor he manfully raised his solitary arm against it. This man was the late Isaac Hadwen."

Cropper rhetorically asked what Lincoln had done to merit approval, and answered - enforced laws against slave trading, entered into slave trade treaties with Britain, prohibited slavery forever in their territories, abolished slavery in the district of Columbia, entered into diplomatic relations with the Negro republics of Haiti and Liberia, offered terms of compensated abolition to the loyal states, and proclaimed liberty to the slaves in the states in rebellion.28

Resolutions were adopted which declared that the war originated in slavery and that the emancipation policy advocated by the Federal Government deserved the generous support of every Englishman.

On the other hand there were those who noticed in the renewed agitation of the slavery question the absence of Brougham, the Wilberforces, and the Buxtons and dismissed the abolitionists as "men of whom nobody ever heard," and their arguments as "nonsense."28 And as usual in Liverpool, there were plenty who agreed. William and John Laird, the Birkenhead shipbuilders, had been condemned vociferously at a public meeting held in Manchester Free Trade Hall which urged the government to punish Lairds for violating the law on arming belligerents.29 Lairds had laid the keel of a vessel, numbered 290 on their books, in January 1862. It was launched in April, fitted out over the next 3 months, and sailed to the Azores to be fitted with armaments supplied by a vessel from London.30 Lairds had previously informed the government that two vessels building in its yards were yachts for the Emperor of China. Vessel 290 became the CSS Alabama. The unrepentant attitude of Laird's was evident in a speech made by John Laird MP at the Music Hall in Birkenhead, where he was presenting prizes to the Birkenhead Volunteers.31 His speech criticised the Admiralty for failing to appreciate the rapid changes in ship design; in particular its failure to recognise the length of time and the special skills required to build iron vessels. More particularly he emphasised the changes that new and more powerful weaponry, in the form of Blakely and turreted guns, made to ship design . Ships could no longer be designed as if to engage in old-fashioned broadside actions as typified by the new, but already out-of date, warship HMS Warrior.

He mentioned two vessels built on the Mersey, the Alabama and the Florida, built by Mitchell's of Liverpool, and in a rousing speech to loud and continued cheering said he was not at all ashamed that his sons had designed and built the Alabama. These two vessels had defied the power of 400 ships and had never been caught. He denied claims that the Alabama had been built in secret and had "escaped" or that sailors who had been hired had been told of the intended voyage.

"Would the captain of a ship on such an expedition go and tell a common sailor, at the Sailors' Home, all the ins and outs of his intentions…. Certainly not.   It is not necessary, in engaging men to go to any part of the world, to tell those men where they are going…. I am an old hand… in fitting out secret expeditions… I can tell you a few shillings per month extra did all the business. They did not care where they went to as long as they got a little extra pay…. Therefore the statement regarding the captain of the Alabama having told a sailor all about the ship - whose she was, and where she was for - bears the impress of falsehood on the very face of it."

Earl Russell had said that if he found the law insufficient he would go to parliament for an indemnity but  Laird declared that "people are only bound to obey the law as it stands and not to obey laws which may possibly come to be passed hereafter." For the construction and arming of these warships and their supply to the Confederate States the United States initially claimed $2 billion dollars in compensation or the cession of the Canadian colonies. The so-called Alabama Claims were eventually reduced and after arbitration $15.5 million dollars was paid over in 1872 for this violation of neutrality.32

What was worse it appeared that American slave-traders were moving their operations to Liverpool. In April 1861 the vessel Nightingale was captured by the sloop of war Saratoga carrying a cargo of 940 slaves.33 The vessel had been fitted out in October and November 1860 in Liverpool under the aegis of a Liverpool shipbroker by the name of Bowen apparently the brother of the Captain which cleared with general goods consigned ostensibly for St. Thomas. By June of 1862 Russell had declared "That it has not been an uncommon thing for these vessels to receive their outfit in Liverpool and sail thence on these infamous ventures."34 Whether he was correct in this sweeping assertion is unclear.

Hard Times Once More.

By January of 1862 it was apparent that the war in America was affecting the cotton districts of Lancashire. However, there was no lack of cotton in Liverpool at the time but the question was still asked whether Britain should break the nominal blockade imposed by the North upon the South. By April some 50,000 people were receiving relief in the principal cotton towns; 2 or 3 times more than a year previously. The slack was being taken up by short time working, the average being 2 to 3 days a week. In the Manchester area the mills employed about 350,000 hands but only 58,000 were actually idle on the other hand 220,000 were on short time.35 By November it was becoming obvious that hundreds of thousands were threatened with starvation. Doles of bread and soup and payments of 3s 6d per family per week were all very well for a few weeks but winter was on the way with no sign of any change in circumstances.36 In Preston some 15,000 were on relief and the committee had only one week's expenditure in hand.37 However in the Lancaster Poor Law union only about 1700 people depended on the cotton and silk trades for a living.38 The poor rate in Preston was assessed at 3s in the pound the same level as 1847.39

Not all the effects could be blamed on the failure of the American cotton crop to arrive, for as early as March 1861 employers were attempting to drive down wages in response to difficult markets in India and China and a general falling off in trade.40 However by April 1862 it was apparent that the Southern Planters would not be planting a cotton crop that year since they still had last year's crop on their hands as a result of the federal blockade and because they were being urged to plant food crops to support the confederate army.41

Throughout 1861 and 1862 the Lancaster Relief Committee were providing about 1000 reliefs per day. However in March 1862 most of the Lancaster mills, the silk mills, and the cotton mills of Moor Lane and White Cross were working full time. Mr. W. Jackson's mill was on 4 days and the Bath mill and Queens mill which had been at a stand were shortly expected to begin 3 day operations.42 By June 52% of their cotton hands were in full time employ, 35% on short time and only 13% out of work. One reason was that the recently built table baize manufactory of James Williamson continued in full employment and the American leather cloth trade continued to be buoyant.43

By the end of August the Lancaster relief committee had set up a sewing school for young female operatives in the Oddfellows Hall in Brock Street which eventually sold clothing at the New Market. The committee was also considering a proposal to drain land behind the cemetery to provide work for male operatives.44,45 This seems to have been proposed in opposition to a previously proposed scheme to construct a park on Lancaster Moor and a decision was postponed. By October a School for youths had been opened in Palatine Hall and there were now 164 girls in the sewing school and the relief committee heard a proposal to construct a new road from the Goods station to Aldcliffe Lane.46

In September William Garnett MP of Quernmore Park wrote to the Mayor. He would not now be making a contribution to the Prince Consort Fund to endow a scholarship at the Grammar School in hopes of better times to come.47 The situation was such that with winter on the way there would indeed be worse to come. The proposal for the improvement of Lancaster Moor as a pleasure ground had some legal difficulties but he was willing to contribute if these were overcome. He believed it was better for all concerned not to contribute to the relief funds all at once but to make periodical contributions as there was certainly much worse to come. He would be making monthly contributions to the local relief fund to provide work for the unemployed and he was also making arrangements to employ some men on his own estate during the coming months.

By November 1862 stocks of cotton were in fact recovering but from a very depressed state. Standing at a million bales in September of 1860 they fell by a third in 1861 and then to under 60,000 bales in September 1862 but had recovered to nearly 300,000 bales by November.48 By that time the pressure on the Poor Law Unions was intense, but it was difficult to measure. Within a single poor law union were combined different areas and different townships; overall figures might disguise as much as they revealed. In Lancaster the proportion of the population receiving relief in November 1861 was about 3.8% which increased to 4.7% by November 1862. However in Preston for the same period the proportion increased from 4.3% to 47.5%; it all depended, even between different districts in a single union, upon the proportion of the population dependent on the cotton trade. In Caton we do not know how many were directly dependent on cotton for employment, it could have been as low as one tenth of the population; it might have been as high as one third. Nor is it known which, if any, mills closed nor which were on short time or for how long. Certainly the mills at Galgate closed for some time in 1862.49 These belonged to William Thompson who had relinquished Willow Mill and Rumble Row Mill in Caton to his manager William Stubbs in 1851. Stubbs continued the running of the silk mills but seems to have abandoned the business in 1861 and the mills were thereafter converted to bobbin mills. The closure of the silk mills cannot have been directly related to the cotton famine but perhaps the overall economic downturn was a factor. However Stubbs was about 64 at this time and perhaps it was an opportune time to get out. His son seems to have then begun a bone mill in Bentham entering the perhaps more buoyant fertiliser trade. Forge mill was also converted to a bobbin mill in 1869.50

The second effect of the poor law was its effect on the poor rate which might increase by a factor of 2 or 3 or even 10 times, hitting cottagers and shopkeepers particularly hard. In addition something over ten percent of the poor rate of any district might be borne by the mills themselves dependent on their rateable value; mills which were now idle. By December 1862 a quarter of the population of the County of Lancaster were on relief. The assessment for the largely agricultural Caton Incorporation at Ladyday 1863 showed that rateable property amounted to £47,863 and a rate of 1/7¾ was assessed which compared to Preston's £344,357 and 4/9½ and Lancaster's £108,101 and 1/5½.51

By November 1862 the Lancaster Relief Committee was employing about 50 married and 30 single men on Lancaster Moor where a shed had been erected to allow them to work at stone breaking in bad weather. 30 men were employed in Morecambe mending roads. On the other hand Storey's mill in Moor Lane had recommenced working following a stoppage.52 The corporation heard that the mayor had been invited to join the central relief committee in Manchester and there were fears matters would get much worse. So far they had experienced the distress very lightly, however, they were determined to maintain their own poor voluntarily and independent of the Manchester Committee. By December the number employed on the moor exceeded 100 and the number relieved was over 800 families.53

In January and February54 of 1863 two relief vessels arrived in Liverpool from America carrying grain for the Lancashire cotton workers. By March there had been riots and looting in Stalybridge and Ashton and fears were openly expressed that far from continuing to bear privation with stoical fortitude the Lancashire cotton operatives might move rapidly to a state of open insurrection. It was said that more was being paid out in the district in relief than had previously been earned in wages and as a result the local relief committee attempted to reduce relief and change the method by which it was distributed.

In February 1863 the Lancaster Board of Guardians petitioned against the effect of a proposed Rate in Aid Act which would adversely affected the unions of the district which had largely met the crisis by private donations.49 Lancaster's MP William Gregson spoke in parliament and suggested that alternate employment needed to be found for the cotton workers. Even if the war ended immediately the uncertain continuance of slavery meant that the supply of cotton could never again be sufficient to meet supply at the old price and a rise in price meant less production and less employment.55

In March the Lancaster Gazette, prompted by the proposed rate in aid bill, was asking what they were to make of the last year of privation, was there indeed a cotton famine? If there had been no war would there have been no famine? The whole situation was blamed on overproduction; "there were too many tall chimney stacks by one half." Until alternate employment or emigration solved the problem public benevolence or the poor rate must continue to meet the emergency.56 It also reported a subscription got up in Boston to allow Lancashire cotton workers to emigrate. The vessel had been attacked and burned by the Alabama on its way to Boston.

The Reverend Charles Kingsley hysterically urged that the cotton workers should be forced to emigrate. This was in response to the conciliatory attitude taken by Mansion House to the outbreak of rioting in Stalybridge provoked by a reduction in the level of relief. He declared that the charity given from Mansion House, properly called the Central Relief Committee, were but "sops to successful rioters, and that Britain, though it had vast colonies waiting to be tilled, would instead be forced to cut the cotton workers down with cavalry."57 In April of 1863 the Lancashire Poor Law Guardians including those of the Caton Incorporation met to decide on gathering statistics on the numbers of mills currently idle to place before parliament in response to the continuation of the Rate in Aid Act to help with the current distress.58

Attempts to change the conditions of work of parish labourers in Preston led to 2 days of riots despite the fact that distress was decreasing.59 In Lancaster the number of days the soup kitchen operated was being reduced. In parliament Villiers, the president of the poor law board, cited the Lancaster independent relief committee as an example of best practice by reading their report. In it they stated that every unemployed person relieved was found work except under exceptional circumstances. 90% were set to road work repairing foot paths and reducing hills. As a result several great improvements had been made. They had repaired a road in Morecambe washed away by the sea for which they were paid 2s per day. A number of men had been privately employed digging ditches in Quernmore Park for which they had been paid about 12s per week. Testimonials given for the work reported that it was satisfactory but inevitably unequal to that of agricultural labourers. His statement was in response to a call for an inquiry into the best means of employing unemployed operatives which he declared on this evidence was unnecessary. Throughout 1863 the limited supply of cotton led to a high price which severely restricted demand, as manufacturers were reluctant to enter the market at such a price for fear that the war would suddenly end and leave them with stocks of unsalable goods.

By June of 1863 Villiers had published a report to the president of the board of trade into the extensive use of public works to combat the distress.60 In Lancaster the corporation had agreed to allow the relief committee to erect a soup kitchen on land in Common Garden St. Meanwhile the central relief committee was reporting considerable reduction in the numbers seeking relief in Lancashire but warned that this was from causes which the winter would remove; cotton workers were managing to find outdoor work during the summer months.61 Meanwhile the Public Works Bill had entered the committee stage.

Farnall and Rawlinson of the Local Government Act Office visited the Lancaster Poor Law Guardians and praised their efforts and their independence from the Central Relief Committee. The Guardians heard that in some places as many as 38% of the population had been maintained on the rates. This had now fallen to 18 or 20%. That had not been the case in Lancaster and it was to be hoped it would not be. Nevertheless they could not expect any improvement with the onset of winter. Rawlinson went on to outline the operation of the Public Works Act saying that no government would ever have enacted it but for the current level of distress. He mentioned the growing of cotton in Egypt, South Africa and India and that Britain would never again "put all its eggs in one nest." The work which had already been done on Lancaster Moor was discussed and Farnall and Rawlinson were questioned about borrowing under the terms of the act so that it could be turned into a "peoples' park."62 It emerged that the landscape gardener Kemp, who had laid out Scarthwaite, was being consulted on the appearance of the park and that there was some difference of opinion as to whether it should remain as it was or be turned into a pleasure garden or into something in between. It emerged that the Skerton freemen had common rights to the land on the moor and the ensuing legal difficulties had delayed beginning the work.

Kemp's plan for the Moor Park was received in October of 1863 after considerable delay and after the corporation had prompted him with several letters. Apparently he had been ill. Ownership of the land was still in doubt and a Mr Coulston who had agreed to pay £500 to the council for its purchase as a consequence would now not. The council decided to go ahead with such parts of the plan as they could implement and to trouble Kemp no more.63

In its Christmas message of 1863 the Mercury seemed able to confidently state that the worst of the crisis had passed.64 To some extent the extensive relief efforts and the efforts of the Poor Law Guardians combined with the Public Works Manufacturing Districts Act of 1863 had papered over the cracks. However, the sugary Christmas sentiments were premature. By January 1864 distress was on the increase again and the central committee reported an increase in reliefs from 168,000 to 181,000.65

In October 1864 Adam Hodgson's son Edward Hornby Hodgson a broker in the firm of Hodgson, Mather & Co went under with debts of half a million pounds. The partnership was dissolved in February 1864 following losses on cotton and American wheat which resulted in legal actions through the courts.15,66,67 In an action over disputed bills resulting from the failure it emerged that one of the parties had enquired of a partner in Brown Shipley and Co as to Hodgson's standing. The partner said he was good from what he could hear but was "a little too fast" for him. It had been thought that he was well connected and that his family would not let him go down.

By November 1864 Farnall of the Poor Law Commissioners reported further increases in unemployment in the cotton manufacturing districts at a time when the relief funds had fallen to their lowest level and when central funds for loans for relief works seemed to be proving less useful than anticipated. In January 158,600 had been without work, but by July and August this had fallen to a little over 100,000 yet by September it had risen again to 135,8000 and in October it had reached 171,500.68 Those in work amounted to 155,170, those on short time to 125,926 and those actually out of work to 171,568. The Central Relief Fund (Mansion House) had only £98,000 on hand and funds coming in were at a virtual standstill, sufficient for a few weeks at most.

The Earl of Derby declared that of the £227,000 loaned to Manchester Corporation for public works only £12,000 would be available to pay the wages of unskilled labourers and that this failure to fulfill the most basic objectives of the scheme was likely to produce a bad impression on the public mind. As far as the origins of the current crisis in cotton manufacture were concerned the problem seemed to be one of panic and uncertainty. Prior to the war, in 1860, imports were running at 12,419,096 cwt. In 1861, when the effects of the war were small, and the Southern planters rushed to export their stocks, imports of cotton were running at 11,223,378 cwt. This shrank to 4,678,333 cwt. in 1863 and in the first 9 months of 1864 imports stood at 5,323,210 cwt. Thus for the whole year they were unlikely, to amount to much more than half the demand of 1860. Much of the blame for the current distress could be ascribed to the prospect of a sudden discharge of 2 or 3 million bales of cotton from the Southern States in the event of an end to the war; in other words much the same cause as the panic of 1862. No-one wanted to be stuck with manufactures produced with high priced cotton if its price were to suddenly collapse. The Mercury on the whole thought peace a long way off; it being more likely that the South would be laid waste by fire and sword than that it would suddenly be opened up to the world's trade; such was the intransigent belligerence displayed by both sides.69

However by April 3rd 1865 Black Union troops had entered Richmond Virginia and by May 10th Jefferson Davis had been captured trying to flee in his wife's overcoat. The slave holding confederacy was no more after a war costing a million lives.70

By June 1865 the committee could report that cotton operatives were being rapidly withdrawn into the mills. Demand for cotton reached levels not seen since the start of the war. Mills opened almost because they had to, if they did not operatives would be lost to those mills that did and the demand was such that wool was unlikely to fall in price for some time and there was pent up demand for cotton goods despite restrictive tariffs imposed in India. It was unlikely the south would quickly resume previous production, with slave labour disorganised and plantations in ruins.71

Finally, and quite literally so, on Sunday November 5th 1865 the confederate cruiser Shenandoah entered the River Mersey and the next day Captain Waddell surrendered his vessel to the commander of HMS Donegal.72 It too formed a part of the Alabama Claims.

The Razing of Caton Chapel.

It can by no means be proven that the decision to rebuild Caton Chapel was motivated by a desire to relieve the local distress among the cotton workers of the village. No-one directly involved at the time has left any statement to that effect. Nevertheless the above brief survey of the cotton panic in Lancaster makes it highly plausible. John Greg was a prominent member of Lancaster Corporation, mayor in 1860/61 and again in 1862/3 and continued in various public offices until at least 1869. Both the Corporation and the Board of Guardians were determined to stay aloof from the Central Relief Committee and to deal with their own poor themselves. A local relief committee was established which relied on private munificence and individuals such as William Garnett provided what work they could on their estates. Moor Park, which the local relief committee used to employ around 100 men during the period of the cotton panic, later became a part of the land, along with the Town Quarry, purchased from the Corporation by the table baize manufacturer James Williamson. This he developed at his own expense and donated back to the town as Williamson Park complete with the funds for its upkeep in 1880.73

William James Garnett of Quernmore Park, a large estate on the outskirts of Caton adjoining Adam Hodgson's Scarthwaite estate, seems to have promoted work programmes for the unemployed cotton operatives of Caton. Whilst contemporary accounts spoke of the cotton workers digging ditches on his estate more recent accounts tell of the construction of an ornamental garden and steps leading to a summerhouse in the grounds using stone from a nearby quarry. The family seems to have dubbed this garden walk "Hard Times" after the title of the Dickens novel.74 These accounts are not necessarily mutually exclusive; perhaps differing simply for the consumption of different audiences. Whilst Garnett first floated the idea in September 1862 it seems likely that the work began in the summer of 1863 after the death of his father on April 30th. His grandfather John Garnett had prospered as a planter in Jamaica before returning to Ulverston. His father, William with his elder brother Robert, entered the cotton trade, apparently with strong Russian connections, in Manchester around 1800. He was also involved with other Manchester Merchants such as James Kennedy and Samuel Greg in developing the Liverpool to Manchester Railway. In 1821 he purchased the Bleasdale estate near Lancaster and in 1842 he purchased Quernmore Park out of the estate of Charles Gibson who is also commemorated by a memorial in Caton Church. Later in 1856 he purchased a large part of the recently enclosed land in Quernmore from the Lancaster Corporation. In 1860 he began construction of Quernmore Church entirely at his own cost and it was here that he was interred on his death. William James Garnet also improved the road to Postern Gates over his Quernmore estate at great expense but whether at the time of the cotton famine is not clear.75

John Greg would have been well aware that the cotton industry was entering a period of severe trial. Already by May of 1861 his brother Robert Hyde Greg was writing of the "dangerous and difficult times" the industry was facing because of the situation in America which he believed would be "more protracted and serious" than he had first imagined. Production at Styal collapsed to half its previous level in the years 1862-4, thereafter it gradually recovered to almost equal previous output by 1867. But with the higher prices finished goods could command Robert Hyde Greg's profits fell by little more than 4% over the period.76

John Greg in Caton on the other hand seems to have had enough; probably it was only his role as "the Master" in his "model village" of Caton that induced him to retain the Low Mill as long as he did.77 In January 1864 the Caton Mill was sold by John Greg to Storey Brothers of Lancaster but he had already disposed of his Lancaster Mills to the Storeys in 1861.78,79 Storeys, like Williamson were in the table cloth trade and seemed less affected by the cotton panic than more traditional manufacturers. Virtually all of his employees, including his apprentices, would have been chargeable to the parish rate, few if any would have been eligible for removal to their parish of origin. Most, if not all, were drawn from the local population by this time.

Adam Hodgson's Will was proved on the 12th of March 1863 and the decision to begin the project to demolish Caton Chapel must have been taken shortly thereafter. The first notice of the proposed improvements appeared at the end of May 1863. By the 6th of June the architect, E. G. Paley, had visited the site and pronounced on the best way of proceeding; to demolish and rebuild the body of the church but to leave the squat Lancashire tower intact, once funds were forthcoming. No doubt the architect could roughly estimate the cost as well. They were moving quickly to provide an urgently needed stimulus to the local economy. But then came a delay until the 13th of September; the day of the notice which led to such vituperative discussions among the vestry council. Once they had definite authority established at the vestry meeting of the 18th of September they moved quickly again to obtain a notice of faculty on the 24th of September. But then they met with further delays caused by objections put forward by the Lord of the Manor who went as far as instructing counsel on the 28th of October. Those objections were withdrawn and faculty was finally issued on the 10th of November 1863. On the 12th of November 1863 Paley began advertising the contracts for the work on the church.80

The work was presumably held up by the winter weather and did not commence until the end of February 1864. It took two months to take down the chapel and the project seems to have provided work for about 40 men judging by the attendance at Mrs Hodgson's celebratory dinner for the workmen on May 3rd. This figure probably underestimates the real economic benefit; there was probably a good deal of casual labour and considerable additional benefits locally through meeting the workmen's' need for food, refreshment and so on. Those at the dinner were likely only those directly employed by the contractors. The work of rebuilding continued from May 1864 until October 1865 providing a continuing local stimulus, no doubt at a lower level, as the skilled work of construction replaced the unskilled work of destruction and carting, until the cotton famine was at an end and the northern troops had laid waste and burned the slave states of Dixie.

Little more needs to be said; the crisis in the cotton industry, the cotton famine, was the mandate for a local "public works" programme in Caton. The wealthy patriarchs of the community suited their present convenience and demolished the ancient chapel of Caton to provide unemployed labour in the village with work and a stimulus to the local economy. It was little enough, and almost too late. A journey of over a hundred years had come full circle; from a young man leaving his yeoman father's farm in the Chapelry of Caton to convey black slaves from Africa to Carolina; who returned to begin his own slave trading operation and to construct cotton mills in the village supplied with slave-grown cotton from the Southern plantations; to the destruction of the ancient chapel as a memorial to the life of his son, a man who had championed emancipation, but who had profited mightily from the produce of slave labour through cotton broking and banking in the town of Liverpool. The church of St. Paul in the village of Caton can thus be read simultaneously as one of the most significant national monuments to the Liverpool Slave Trade and to the movement that brought about its abolition.

Postscript.

Reginald Hodgson's brokerage of Hodgson & Cookson seems to have got into trouble in the crisis which hit the cotton industry following the Panic of 1873 which became the first "Great Depression." He had borrowed money from Adam Hodgson's estate in which his mother had a life interest and when the business went under just a week before his mother's death he was left owing money to the estate. G. T. Fox the executor deducted this debt from his legacy and he took Fox to the Court of Chancery arguing that the debt had not been proved by the testatrix or her executors. He won and the sale of Scarthwaite was delayed and sold under the supervision of the court along with four large warehouses in Barton Street and Dundee Street in Liverpool.81 He died aged 47, in 1888 at Coton Hill Stafford.

Thomas Gisborne Hodgson became curate of Littledale and Quernmore82 1869-71 and diocesan inspector of church day schools for the diocese of Ripon 1871-76.83 He devised Prize schemes for promoting religious knowledge in association with W. J. Garnett of Quernmore Park and Church Missions to the Roman Catholics of Ireland whilst continuing to live at Scarthwaite with his mother.84,85 A favourite topic was Bishop Butler's Analogy of Religion Natural and Revealed. When Scarthwaite was sold under the auspices of the Court of Chancery he left the country and became diocesan inspector of schools in Sydney Australia 1877-78, and vice warden of St Paul's college Darlington N.S.W.1878-85. He was appointed professor of political economy at the University of Sydney, before returning to become vicar of Long Wittenham, Berkshire, from 1885-7. He then became British Chaplain to Mentone in 1888 and to Venice in 1891-2 and finally Vicar of Newmill near Huddersfield from1893-5. He died aged 48 of a heart attack at Kirkburton in 1895.86,87

Thomas Edward Hodgson was the youngest of the family and at his death in 1897 was Canon of Greetham Hospital having been the vicar of St. Cuthbert's Darlington for over twenty years. It was said that his wide circle of friends began with his well known father's open house in Liverpool.88,89

Adam Hodgson's daughters, Elizabeth Tylston died in Bath in 1893 aged 63, and Emily Lucy at Lerwick in 1894 aged 68. Neither seems to have married.90,91 Adam Hodgson's youngest sister, Anna, had married the Baptist evangelical minister James Lister. He died in November 1851 and she seems to have removed to Reading at some time where she died on January 29th 1880 at her home, which she had named Caton Lodge.
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The medieval Caton Chapel. Watercolour, possibly by Mary Greg, but otherwise artist and date unknown. Image © S. Paul's Church, Caton. Used by Permission
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The neo-gothic church of S. Paul, Caton. 
Image © Elizabeth Ropschitz Used by Permission
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Vale Cottage, Caton. Built from the remains of Caton Chapel.
Image © Estate of the late Ambrose Fox. Used by Permission
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The Hill, Caton. Birthplace of Thomas Hodgson.
Image © Elizabeth Ropschitz Used by Permission
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The Nook, Caton. Home of John Hodgson. 
Image © Elizabeth Ropschitz Used by Permission
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Captain Thomas Hodgson. Artist and date unknown; perhaps ca 1770.
Image © Jenny Smith Used by Permission
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The River Gambia. From a Map of The Western Coast of Africa by T Jeffreys, 1789. 
Image © Cartography Associates Used by Permission
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The ruins of James Fort in the River Gambia.
Image © Jonathan Huddleston
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Brookhouse, part of the village of Caton in the Vale of Lonsdale. 
Image © Elizabeth Ropschitz
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The Caton mill complex developed by Thomas Hodgson based on a map of 1843. Construction antedates the Lancaster to Richmond turnpike which runs straight through Town End. The original road turned sharp right to Brookhouse when the mills were built.
Picture © Jonathan Huddleston
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In the distance, Low Mill - originally constructed by Thomas Hodgson, 1783, rebuilt 1838 following a fire, and more recently converted to residential use. 
Image © Elizabeth Ropschitz
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Forge Mill, Caton.
Image © Elizabeth Ropschitz
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The Mill Race aqueduct over Artlebeck at Forge Mill.
Image © Elizabeth Ropschitz
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Drawing by Captain Samuel Gamble of his vessel the Sandown which visited the Isles de Loss in 1793.
Image © The National Maritime Museum Used by Permission
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APPENDIX.

1. Extended Family Tree of Thomas Hodgson.
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2. Decendants of Thomas Hodgson.
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3. Descent of Elizabeth Lightbody from the Protestant Divine Phillip Henry.
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4. Capstick Family Tree
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5. Extended Family Tree of the Greg Family


[image: Greg Family Tree]





6. Family Tree of the Pares Family of Leicester
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7. Hornby of Dalton Hall Family Tree
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8. Rathbone Family Tree
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9. Champneys Family Tree


[image: Champneys Family Tree]






10. Family Tree of the Earls of Derby
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11. Hornby of Liverpool Family Tree
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12. Brooks Family Tree
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13. Lister Family Tree
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14. Associates of Adam Hodgson

Below are listed some of the people associated with Adam Hodgson, which, since it covers widely different periods of his life, is necessarily incomplete and anachronistic.

Cotton Broking

William & Richard Rathbone, Isaac Cooke, James Cropper, Robert Benson,
James Ryley, and William Jones:- Hodgson, Jones & Ryley later Hodgson & Ryley.

British and Foreign Bible Society, Hibernian Society

Pan Evangelical organisations.

Isaac Hadwen, William Rathbone, Charles Horsfall, Rev. Robert Pedder Buddicom, Isaac Cooke, John Gladstone President 1819, James Cropper Treasurer 1819.

Seaman's Friend & Bethel Union

1821 Adam Hodgson Treasurer, Sir John Tobin, James Cropper vice-presidents.

Lancashire Female Refuge

Prompted by visit of Elizabeth Fry (Quaker) who stayed with the Bensons. Hodgson played an early and prominent role. Patron was the Earl of Derby, supporters included Rev. J. J. Hornby, Rector of Winwick, William Garnett, William Rathbone, William Rushton, Richard Vaughan Yates, Charles Horsfall, and George Holt.

West India Association

Hodgson not known to be a member but associated by selection to chair the Emancipation debates and in the selection of Lord Sandon as candidate for Liverpool. Thomas Fletcher, John Gladstone MP, Charles Horsfall, George Hall Lawrence, Charles Lawrence, Francis Shand.

Abolitionists

Joseph Sandars, corn merchant, William Roscoe, Isaac Hodgson, James Cropper, Samuel Hope, Thomas Blackburn, Thomas Thornley, Dr Raffles, George Holt, Thomas Sands,  W. W. Currie, Edward Rushton, Isaac Hadwen, Edward Roscoe, Henry Booth, John & Edward Cropper, William Bevan.

Liverpool to Manchester Railroad

John Moss, Thomas Booth, William Ewart, James Cropper John Tobin, John Gladstone, William Ewart, John Kennedy, Samuel Greg, William Garnett. Charles Lawrence (Mayor of Liverpool & Chairman of Board) Lister Ellis, (Vice Chairman), Robert Gladstone, Joseph Sandars, Joseph Hornby, William Rathbone, Henry Booth, Robert Benson - Bankers were Moss, Rogers and Moss.

Insurance

Guardian Fire and Life: Charles Horsfall, Isaac Cooke, John Cropper, Joshua Hornby

Manchester Assurance: Benjamin Arthur Heywood, Isaac Cooke, Robert Gladstone, Robert Benson, William Brown, Joseph Hornby, Charles Horsfall

Corn Law and East India Agitation.

John Gladstone, James Cropper, Arthur Heywood, Robert Benson, and William Rathbone.

Health of Towns

Edward Cropper, Rev. Jonathan Brooks, James Cropper and John Gladstone vice presidents, William Rathbone, J. B. Yates, William Brown, Edward Roscoe, T. B. Horsfall, Isaac Hadwen jun.

Bank of Liverpool

William Brown chairman - proposed by Hodgson. Directors Joseph Hornby George Holt, Isaac Cooke, Hugh Hornby, Charles Turner, Thomas Sands, Edward Wilson.

Elections

Reform elections William Brown and Henry Booth supported Thomas Thornley, Also Joseph Langton (manager of the Bank of Liverpool) and George Carr Glynn (the bank's London broker) were reformers not Tories.
Hodgson as a member of the freemen supported Lord Sandon as did John Moss, William Earle, Charles Lawrence, & T. B. Horsfall.

13. Some Potted Biographical Notes

1.	Thomas Darnley Anderson

Partner in the mercantile firm of Glen & Anderson with George Glenn, who was by contrast a liberal who died in 1885 aged 83. They imported a wide range of goods from America including wood, cotton, fish etc and also transported emigrants to America. Also on the Board of Royal Insurance Co with Samuel Holme and Charles Turner. He married Dorothy Horsfall the daughter of Charles Horsfall in 1847. Lived in Northumberland Terrace Everton and in 1852 stood for Everton & Kirkdale ward. A borough magistrate and Mayor of Liverpool 1859/60. Supported a scriptural education for the poor and sanitary reform. Supported many charities including Reformatory Association. Schools attached to St. George's Everton erected at his sole expense. Built Christ Church Everton and Emmanuel Church West Derby Rd. A grave and sedate man with a marked Scottish accent. Died at Waverley Abbey, Farnham in Surrey in 1876 aged 60 leaving an estate of £250,000

2.	Robert Benson

A Kendal merchant and Quaker who married Sarah Rathbone, daughter of William Rathbone III, and joined in partnership with William Rathbone IV as Rathbone, Benson, which firm James Cropper joined in 1796. After 1800 Traded as Cropper Benson and Co. The sons of both Cropper and Benson joined the firm, Robert R. Benson after 1806, and John and Edward Cropper after 1818/20. David Hodgson was also involved in Cropper Benson & Co. Robert R. Benson married Mary, daughter of David Dockray a Lancaster West India merchant whose wife was the daughter of William Dilworth, banker. Although like John Gladstone they were early involved in the East India trade their principal business was in American Cotton but they also traded in East India sugars.

3.	Rev William Bevan

Abolitionist Society secretary &Minister of Newington Independant Chapel, Renshawe Street ,member of the Peace Society along with the Rathbones. He left Renshaw St to become secretary to the Evangelical Alliance.

4.	William Brown

(1784-1864). Father, Alexander Brown emigrated to Baltimore from Belfast and re-established himself as a linen merchant. William returned to Liverpool and in partnership with his brothers traded as W & J Brown after 1812 which became the largest Liverpool cotton importer. 1st Chairman Bank of Liverpool. Alderman and borough magistrate and a free trade supporter of liberal John Denison. MP for South Lancs after 1846.

5.	Isaac Cooke.

Cotton broker & Quaker. Partner in Cook, Comer and Hodgson (Isaac) in 1821/22, by 1822 importing Alabama cotton in conjunction with the Rathbones. Cooke and William Comer dissolved partnership in 1828. Contributer to the African Institution. Traded as Isaac Cooke and Co. When his sons came in, in 1833, became Isaac Cooke and Sons. Sons were Isaac B Cooke and George Cooke. Isaac retired 1840. Founding director of the Bank of Liverpool.

6.	The Croppers

James Cropper (1773-1840) became apprenticed to Rathbone and Benson and started his own brokerage with Benson which by 1801 was trading to America for Cotton and flour, but also fruit from Portugal. His uncle was Jonathan Binns. Had two sons John and Edward and a daughter who married Joseph Sturge of Birmingham. John elected councillor for South Toxteth 1832 but resigned 1839, died 1874 aged 77.

John Cropper left the Quakers and attended a chapel in Great George St (preacher Dr Raffles) as did other Anglicans did including John Gladstone & the Bickersteths. Gladstone had St Andrews, Renshaw Street built. Cropper became a Baptist and a deacon at the Pembroke Baptist Chapel under Rev C.M. Birrell

7.	Lister Ellis

Seems to have farmed in the neighbourhood of Carlisle before coming to Liverpool in the early 1820's. Member of the Select Vestry. Gave evidence to a Parlimentary Select Committee on the operation of the poor laws in 1828. On the Liverpool committee of the North British Fire & Life Assurance Co. Associated with the School for the Blind. Thomas Tobin's son James Aspinall married Lister Elis' daughter Olivia Maria and Tobin's son Thomas married Ellis'daughter Catherine. Partner with Charles Shand and his son Francis Shand in Shand, Ellis and Shand, West India Merchants. Francis Shand was for some time Tory councillor for Everton ward. Shand was a major shareholder in the Royal Bank of Liverpool. Ellis was significantly involved in the Liverpool to Manchester Railroad. According The Legacies of the British Slave Trade project Adam Hodgson was his executor on his death sometime before 1835 and pursued compensation due to his estate for slaves held on Plantation Profit in Demerara which he may have obtained in a similar way to Gladstone by holding mortgages as security for loans.

8.	John Gladstone 

1764-1851 After apprenticeship in Edinburgh and experience in his father's corn business trading to the Baltic he joined Edgar Corrie in Liverpool in 1787 to trade in grain and tobacco from America. In 1801 he joined his brother, Robert, trading in sugar and cotton from the West Indies. As a result he acquired plantations in Demerara. Chairman of the West India Association and by 1809 half his wealth was in West India plantations in Demerara and Jamaica. Initially attended the Unitarian/Presbyterian Renshaw St. chapel but became Anglican following his 2nd Marriage to Anne Mackenzie Robertson. He built St Andrews Episcopal church in Renshaw St and St Thomas, Seaforth, close to his Liverpool estate, as well as St Thomas, Toxteth. An Evangelical involved in the Liverpool Auxilliary Bible Society. With James Cropper and Samuel Hope he gave Institution House for the use of Evangelical and moral reform societies in 1818. Initially attached to the Whig radicals and a member of Roscoe's election committee in 1807 and allied with American merchants such as Rathbone, Cropper, and Benson over the threat to trade posed by the War of 1812. He favoured promotion of Indian cotton and imposing tariffs on American cotton and opening trade to the East. Became increasingly conservative and quarrelled bitterly with Cropper over emancipation yet also favoured Catholic Emancipation. His brothers Robert, Murray, James and Hugh all became Liverpool merchants. Robert was chairman of the East India Association. His son Robertson Gladstone took over much of the family business interests in Liverpool. John Gladstone returned to an estate in Scotland in 1833 and died in 1854.

9.	Isaac Hadwen

1753-1842. A Quaker who joined the Liverpool Bible society at its formation. His son Isaac Hadwen jun. was in business with Thomas Binns (another Quaker) in the leather trade. Both father and son remained Quakers.

10.	George Holt

A cotton broker and banker of liberal politics. Apprenticed to the cotton brokerage of Samuel Hope and joined as a partner in 1812 which diversified into banking. The partnership was dissolved in 1823 with Samuel Hope going into cotton broking and George Holt into banking. Involved with the formation of the Mechanics Institute and gave Blackburne House as a girls' school to the institute. Town Councillor from 1835 to 56. Chairman of the Water Committee and member of the Dock Board. Built India Buildings, Water St for his offices in 1833. Died 1863

11.	Samuel Holme

Tory and supporter of the Anglican Schools along with T. B. Horsfall Charles Lawrence and so on. Born 1800 son of an extensive Everton builder James Holme to whom he was apprenticed and later joined by his younger brother James Holme in the firm of Samuel and James Holme. Contracted for major public works such as St George's Hall and for railway projects. Possibly the largest employer in Liverpool. Promoted Liverpool Tradesmens Conservative Association. Councillor for South Toxteth and Mayor in 1852 succeeding Thomas Littledale. Supporter of numerous charities particularly those of the Church of England, the Collegiate School and of municipal movements such as the Health of Towns and the Waterworks.

12.	Samuel Hope 

Commenced business as a cotton broker in 1803 at 2 Water Street took as his apprentice George Holt in 1807 and partner in 1812 also liberal in views, a dissenter and abolitionist and free-trader. Built Everton Terrace in 1820. After dissolution of partnership with Holt in 1823 continued as a banker in Samuel Hope & Co in Water Street close to the Kings Arms which later became the Parish Offices. In 1836 he and his partner Edward Burrell converted to a joint-stock bank as the Liverpool Borough Bank. Died in 1837 aged 57. The Borough Bank got into trouble in the crisis of 1847 and again in 1857 when it closed.

13.	Thomas Berry and Charles Horsfall

T. B. Horsfall was born in 1805 at No. 12 Netherfield Road North and died in December 1878 aged 75. The son of Charles Horsfall he joined Charles Horsfall and Son. 4 times married; 1834 Jane Anne Moore, 1847 Mary Cox daughter of E. S. Cox of Brailsford Hall, Derbyshire, 1863 Sophia daughter of Rev. W. Leeke of Derbyshire and lastly the 4th daughter of Rev Thomas Nolan. He was an Anglican Conservative and an ally of Hugh McNeile. He contested Scotland Ward in 1837 against the liberal William Thornhill who won by 13 votes. Elected in 1844 he became mayor of Liverpool in November 1847. Presented with an address of thanks by the inhabitants for his suppression of the chartists and repealers. Elected M.P. for Derby but unseated on petition. Elected member for Liverpool 1853, stood down 1868. Erected Christ Church Great Homer Street in memory of his father where his daughter received the first baptism. He and brother George Henry Horsfall gave £1000 to rebuild the Southern Hospital. Prominent in charities; Church of England School Society, Lancashire Female Refuge, Liverpool Church Building Society, West Lancashire Church Missionary Society. He made his home at Bellamour Hall, Staffordshire and died in Torquay. His son Charles died in Fernando Poo in 1873 aged 23.

Charles Horsfall, 1776-1846, lived at Brooke House, Waterloo. Took an interest in the copper sheathing of vessels after Humphrey Davy's experiments. Invested in the West Inda and African trade. In the latter he was associated with John Tobin. In 1846 his brig Lady Sale was detained by the Portuguese at Ambriz accused of slave trading - there seems to have been no truth in it - their trade was in palm oil gold dust and ivory. Became Mayor in 1832 during the cholera outbreak - Tory in politics. His 3rd son Charles married Charlotte Elizabeth Cox in 1839. His daughter Dorothy married Thomas Darnley Anderson in 1847. George Henry Horsfall married Sarah Scott Hodgson daughter of Isaac Scott Hodgson of Huddersfield, Jamaica producing sons Charles & George Hodgson Horsfall and daughters Charlotte & Elizabeth. Isaac Scott Hodgson not known to be related to Adam Hodgson.

14.	John Moss

John Moss's father Thomas was apprenticed to Thomas Case in 1762 who was married to Margaret Clayton. Case was in partnership with her sister Sarah in a coal business and after whom Clayton Sq. was named. Also in the insurance business with Gregson Case & Co. Thomas Moss invested in the slave trade from 1776 to 1804. Thomas Moss became a freeman in 1770. Timber merchant trading as Taylor Moss &Co dissolved in 1776 but Moss continued on the East Side of Salthouse Dock. 1777 married Jane Arrowsmith. 1780 moved to St George's Dock purchased land at Low Hill through which Moss St and Gildart St (another owner) were built. Lived in Paradise St. 1796 married Miss Griffies, Roscoe's wife's sister, lived in Rainford Gardens but moved to St Ann St. Son John Moss became a partner in 1803 in general merchant and timber trade. Thomas died 1805. John Born 1782 and in1805 married Hannah Taylor. Discontinued timber trade but formed a bank at 4 Exchange buildings in 1807 in partnership with Roger and George Dale and Edward Rogers. In 1811 brother Henry entered the bank and they built premises at the end of Dale St. Lived at Mossley Hill and later Otterspool. Became JP in 1816. In 1822 became involved in the Liverpool to Manchester Railway and was chairman until Charles Lawrence took over in 1824. Chairman of the Liverpool and Birmingham Railway in 1831 and also promoted railway ventures abroad. Held large sugar estates in Demerara like John Gladstone with whom he corresponded. Gave land to build St Annes, Aigburth in 1837 where he was buried in 1858.

15.	Rathbones

William III 1726-89. Originally a timber merchant he established a wide ranging commission trade between Europe, the West Indies and America. He was a late convert to anti-slavery views and was perhaps influenced by his son William IV (1757-1809). Supplied Clarkson with information and his contact with Robert Norris. Succeeded in business by his son on his death who began in partnership with Robert Benson a Kendal grocer and Quaker which firm the young James Cropper joined. On William IV's death succeeded by William V and Richard Rathbone which firm Adam Hodgson joined. William V was a prominent Liberal dissenter and reformer and supporter of Catholic Emancipation.

16.	James Ryley

Quaker and liberal in politics partner of Adam Hodgson in Hodgson & Ryley

17.	John Tobin

Sir John Tobin (1763-1851) master of slaving vessels in the 1790's married Sarah Aspinall (1770-1853) daughter of James Aspinall  (1729-1787) a prominent slave trader. After abolition in 1807 pursued the legitimate palm oil trade using his contacts in Old Calabar in partnership with Charles Horsfall and his brother Thomas. A leading Liverpool Tory allied to the Gladstones, Canning and Huskisson. Became involved in the Liverpool to Manchester Railway. Thomas Tobin eldest son of Thomas Tobin married Catherine Ellis in 1835 the daughter of the late Lister Ellis. Probably part of the Canning Cycle of leading Liverpool Tories which included John Gladstone, Sir John Drinkwater, and John Moss. Harold Littledale married Margaret the youngest daughter of Sir John Tobin 1833.

18.	John Yates

1755-1826 Unitarian minister. Minister Kaye St Chapel after 1777. Associate of James Currie and a radical in politics along with fellow minister William Shepherd (1768-1847). Delivered a sermon reprobating the Slave Trade in early1788 which caused offence to some of his congregation but which was also widely praised.
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